
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 16879
2. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε

στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύει, την 20-7-2020, πρώτον, ποινική δικογραφία που
αφορά στον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου Πανα-
γιώτη Μηταράκη και στον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη
Μιχαήλ Χρυσοχοΐδη και δεύτερον, ποινική δικογραφία που
αφορά στον πρώην Υπουργό Εθνικής  Άµυνας Παναγιώτη
Καµµένο, σελ. 16727

3. Ανακοινώνεται ότι ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσο-
τάκης υπέβαλε πρόταση προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ.
Κωνσταντίνο Τασούλα, για σύσταση Διακοµµατικής Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής, που θα έχει ως στόχο την επεξερ-
γασία προτάσεων για την ανάπτυξη της Θράκης, σελ. 16736
- 16737

4. Ανακοινώνεται ότι η πρόταση για τη συγκρότηση Δια-
κοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την ανάπτυξη
της Θράκης γίνεται οµόφωνα δεκτή και ότι η ως άνω Επι-
τροπή θα αποτελείται από 25 µέλη κατ’ αναλογία της κοινο-
βουλευτικής δύναµης των κοµµάτων και θα υποβάλει τις
προτάσεις της εντός εξαµήνου από τη συγκρότησή της, σελ.
16741

5. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62

του Συντάγµατος και τα άρθρα 43Α και 83 του Κανονισµού
της Βουλής, για τις αιτήσεις άρσης της ασυλίας των Βουλευ-
τών κ.κ. Κωνσταντίνου Κυρανάκη, µια υπόθεση και Σάββα
Χιονίδη, δύο υποθέσεις, σελ. 16745 - 16759

6. Ονοµαστική ψηφοφορία επί των αιτήσεων άρσης της
ασυλίας των Βουλευτών, σελ. 16746 - 16758

7. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος και
οι Βουλευτές του κόµµατός του, κατέθεσαν πρόταση για σύ-
σταση Εξεταστικής Επιτροπής για τη διερεύνηση των ποινι-
κών ευθυνών των αρµόδιων αξιωµατούχων -πολιτικών και µη-
µέσω πράξεων ή παραλείψεων που οδήγησαν στην τραγωδία
στο Μάτι, τυχόν εµπλοκή µελών της τότε κυβέρνησης σε
προσπάθεια συγκάλυψης ή απόκρυψης ευθυνών, καθώς και
για την κατάσταση που επικρατεί στο Πυροσβεστικό Σώµα,
σύµφωνα µε τα άρθρα 68 παράγραφος 2 του Συντάγµατος
και 144-148 του Κανονισµού της Βουλής, σελ. 16764 - 16781

8. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής:  
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-

γίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής
αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτού, σελ. 16806

9. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  16734, 16738, 16739,
16740, 16741, 16744, 16745, 16760, 16762, 16763, 16783,
16788, 16789, 16791, 16797, 16806, 16812, 16818, 16819,
16823, 16827, 16828, 16831, 16832, 16833

10. Επί προσωπικού θέµατος, σελ.16740, 16817 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επίκαιρων ερωτήσεων της Παρα-

σκευής 24 Ιουλίου 2020, σελ.16746 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Προώθηση της
ηλεκτροκίνησης», σελ.16725-16744,16760-16837

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:  
Οι  Υπουργοί Παιδείας και Θρησκευµάτων, Οικονοµικών,

Εξωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Μετανά-
στευσης και Ασύλου, Τουρισµού και Επικρατείας, ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Εξωτερικών, καθώς και ο Υφυπουργός
Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 21-7-2020 σχέδιο
νόµου: «Εκσυγχρονισµός της ιδιωτικής εκπαίδευσης και
άλλες επείγουσες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων», σελ.16733 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 16806-16879
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 16741-16789
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 16789-16806
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 16725-16741

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της σύστασης της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτι-
κής Επιτροπής:

ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 16739
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 16740
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 16738, 16740
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 16738
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 16738, 16739
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 16741
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 16740

Β. Επί των αιτήσεων άρσης ασυλίας:
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ. , σελ. 16745
ΧΙΟΝΙΔΗΣ Σ. , σελ. 16745

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 16806, 16810, 16812, 

16818, 16819, 16823, 
16827, 16828, 16831, 
16832, 16833

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 16744, 16745, 16760, 
16762, 16763, 16783, 
16788, 16789, 16805

ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 16831
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16831
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 16791, 16797, 16802, 

16803, 16832, 16833
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 16739
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 16738
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 16739
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 16734, 16738, 16739, 

16740, 16741
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 16740, 16823, 16832

Δ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 16817
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 16740

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΕ’
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ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 16740, 16817

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 16791
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 16809, 16810
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 16762
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 16813, 16814
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 16813, 16825
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 16729
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 16734, 16735, 16831
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 16819
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 16809
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 16741, 16743, 16744
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 16802, 16803
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16733, 16831
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 16762, 16763
ΒΡΥΖΙΔΟΥ Π. , σελ. 16764
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 16807
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 16793
ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , 

σελ. 16782
ΔΟΥΝΙΑ Π. , σελ. 16808, 16809
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ Σ. , σελ. 16811, 16812
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 16827, 16828
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 16805
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 16803
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 16760
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ. ,     

σελ. 16790
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 16727, 16802, 16831, 16832
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 16800
ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 16817
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 16816, 16817
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 16801, 16802
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 16730
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 16799
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 16782
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 16761, 16762
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 16789
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 16824
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 16818
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 16725, 16735, 16832, 16833
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 16795, 16796
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 16810
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 16792
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 16829
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 16797
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 16814
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 16828
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 16796, 16797
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 16829
ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ Ζ. , σελ. 16806
ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 16815, 16816
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 16786, 16788, 16789, 

16823, 16832, 16833
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 16820
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 16812, 16813
ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ Α. , σελ. 16793
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 16763, 16783, 16785, 

16788, 16789, 16792, 
16820, 16823, 16824, 
16826, 16833

ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 16800
ΧΙΟΝΙΔΗΣ Σ. , σελ. 16826

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΚΩΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ.16802



Αθήνα, σήµερα στις 21 Ιουλίου 2020, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας «Προώθηση της ηλεκτροκίνησης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 16 Ιουλίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και επί των τροπο-
λογιών. Συµφωνεί το Σώµα;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συµφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χριστό-

φορος-Εµµανουήλ Μπουτσικάκης για δεκαπέντε λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι ιδιαίτερη τιµή σή-

µερα που µιλάω ως πρώτος οµιλητής στην Ελληνική Βουλή, σε µια
ηµέρα ιστορικών αποφάσεων για την Ευρώπη και την Ελλάδα.
Μετά από πολυήµερες διαπραγµατεύσεις, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης σήµερα επιστρέφει στη χώρα µ’ ένα πακέτο στις αποσκευές
του της τάξεως των 72 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Συγχαρητήρια
στον Πρωθυπουργό µας, συγχαρητήρια στην Ευρώπη που επιτέ-
λους δείχνει ότι είναι και πάλι ενωµένη και πάλι αποφασιστική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον σύγχρονο κόσµο οι µετα-
φορές είναι η κύρια πηγή της ατµοσφαιρικής ρύπανσης. Είδαµε
τους προηγούµενους µήνες λόγω της πανδηµίας, όταν περιορί-
στηκαν οι µετακινήσεις, πόσο καθάρισε η ατµόσφαιρα και πόσο
βελτιώθηκε η ποιότητα του αέρα, ειδικά στις µεγαλουπόλεις. Πι-
στεύω ότι µετά απ’ αυτήν την εµπειρία όλοι συνειδητοποιούµε
πόσο σηµαντικό είναι το να µειωθεί το ρυπογόνο «αποτύπωµα»
των µεταφορών. Στόχος µας είναι η προστασία του περιβάλλον-
τος και η βελτίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αποτελεί µια πρωτοβου-
λία µε το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον. Το εθνικό σχέδιο µετά-
βασης στην ηλεκτροκίνηση αποτελεί κεντρικό πυλώνα της
πολιτικής µας για τη σταδιακή εγκατάλειψη των ρυπογόνων καυ-
σίµων και τη µετάβαση στην καθαρή ενέργεια. 

Αυτό δεν µπορεί να γίνει ούτε µε αποσπασµατικές ρυθµίσεις

ούτε βέβαια ως διά µαγείας. Χρειάζεται ένα συνεκτικό σχέδιο µε
τη συµµετοχή του κράτους, τη στήριξη της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης, της αγοράς, αλλά και της ίδιας της κοινωνίας. Χρειάζεται
συνολική οργάνωση της ηλεκτροκίνησης, χρειάζονται ουσιαστικά
κίνητρα για την εισαγωγή ηλεκτρικών οχηµάτων στους ελληνι-
κούς δρόµους. Αυτό ακριβώς κάνουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο,
ένα νοµοσχέδιο που φέρνει τη χώρα µας πιο κοντά στα ευρω-
παϊκά κράτη, τα οποία µε επιτυχία έχουν καταφέρει σε µεγάλο
βαθµό αυτά που εµείς έχουµε θέσει ως στόχο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τοµέας των µεταφορών στην
Ελλάδα αντιπροσωπεύει το 40% περίπου της τελικής κατανάλω-
σης ενέργειας, ενώ περίπου το 96% αυτής καλύπτεται από προ-
ϊόντα πετρελαίου. Η ενεργειακή απόδοση των κινητήρων εσωτε-
ρικής καύσης εκτιµάται στο 20%, ποσοστό που µειώνεται αν συ-
νεκτιµηθεί η ενέργεια που απαιτείται για την εξόρυξη, παραγωγή
και µεταφορά των καυσίµων. 

Με περισσότερα από πέντε εκατοµµύρια ταξινοµηµένα αυτο-
κίνητα, η χώρα µας έχει τον γηραιότερο στόλο οχηµάτων ΙΧ στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα περισσότερα απ’ αυτά έχουν ήδη ξεπε-
ράσει τα δεκαέξι έτη κυκλοφορίας και πάνω από το 70% αυτών
κυκλοφορούν για περισσότερα από δέκα χρόνια στην Ελλάδα,
χρονικό σηµείο αντικατάστασης στις περισσότερες χώρες της
Ευρώπης. Συγχρόνως στην Ελλάδα τα ηλεκτρικά οχήµατα και τα
απλά υβριδικά δεν υπερβαίνουν το 0,33% της συνολικής αγοράς
οχηµάτων. Όσον αφορά στους σταθµούς φόρτισης, σχεδόν όλοι
είναι εγκατεστηµένοι από ιδιωτική πρωτοβουλία και περιορίζον-
ται σε εβδοµήντα µε ογδόντα σ’ όλη την επικράτεια. 

Τα στοιχεία αυτά συνθέτουν ένα σύνολο που επιβαρύνει υπέρ-
µετρα το περιβάλλον, ειδικά στις µεγαλουπόλεις. Σοβαρό πρό-
βληµα όχι µόνο στο επίπεδο της ατµοσφαιρικής ρύπανσης, αλλά
και στον τοµέα της οδικής ασφάλειας αποτελεί η κυκλοφορία γε-
ρασµένων οχηµάτων, αφού παρέχουν µειωµένη προστασία
στους επιβαίνοντες, αλλά και τους πεζούς, σε σχέση µε τα νέας
τεχνολογίας. 

Οι σταθερά υψηλότερες τιµές των ηλεκτρικών οχηµάτων σε
σύγκριση µε τα συµβατικά οχήµατα εξακολουθούν να αποτελούν
το σηµαντικότερο εµπόδιο για την περαιτέρω ανάπτυξη της ελ-
ληνικής αγοράς ηλεκτροκίνησης.

Η εµπιστοσύνη των καταναλωτών και η αγοραστική δύναµη
των ελληνικών νοικοκυριών δεν έχουν ακόµα ανακάµψει από την
οικονοµική κρίση της προηγούµενης δεκαετίας σε βαθµό που θα
επέτρεπε την αγορά πιο ακριβών ηλεκτρικών µοντέλων.

Κατά τα τελευταία δύο χρόνια η µέση οικονοµική δυνατότητα
των ελληνικών νοικοκυριών για την αγορά επιβατικών οχηµάτων
κυµαινόταν από 15.000 έως 25.000 ευρώ, ενώ η πλειοψηφία των
ηλεκτροκίνητων µοντέλων σήµερα κοστίζει άνω των 25.000 ευρώ.
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Την ίδια στιγµή, οι άµεσες επιδοτήσεις για την αγορά ενός οχή-
µατος νέας τεχνολογίας δεν υπάρχουν στην Ελλάδα, τουλάχι-
στον όπως έχουν υιοθετηθεί από τις περισσότερες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης τα τελευταία χρόνια. 

Επιπλέον, η ανάπτυξη σταθµών φόρτισης παρεµποδίζεται κυ-
ρίως από την απουσία ενός ολοκληρωµένου νοµοθετικού πλαι-
σίου, ειδικά όσον αφορά στην οργάνωση της εθνικής αγοράς
υπηρεσιών ηλεκτροκίνησης. Εδώ φαίνεται και η έλλειψη σχεδια-
σµού από την προηγούµενη Κυβέρνηση. Η αποσπασµατική νοµο-
θέτηση, σε συνδυασµό µε την έλλειψη κινήτρων, ευθύνεται για την
απουσία διείσδυσης των ηλεκτρικών οχηµάτων στην ελληνική
αγορά. 

Σήµερα ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε αυτή την κατάσταση µε
ένα ολοκληρωµένο συνεκτικό πλαίσιο διαχείρισης, µε σαφή προ-
σανατολισµό, µε συγκεκριµένους στόχους και µετρήσιµα αποτε-
λέσµατα. Οι προτάσεις της Νέας Δηµοκρατίας για την
ηλεκτροκίνηση είναι γνωστές από το 2018 και είχαν παρουσιαστεί
και τότε. Τότε είχαµε δεσµευτεί ότι εντός του 2020 η χώρα θα απο-
κτήσει ένα εθνικό σχέδιο για την ηλεκτροκίνηση. Όπως όλες τις
προεκλογικές µας δεσµεύσεις και αυτή ερχόµαστε να την κάνουµε
πράξη. 

Το νοµοσχέδιο για την προώθηση της ηλεκτροκίνησης λαµβά-
νει υπ’ όψιν όλες τις εξελίξεις σε διεθνές επίπεδο, µε έµφαση στα
φορολογικά κίνητρα που ισχύουν στις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπου η ηλεκτροκίνηση κερδίζει διαρκώς έδαφος. Επι-
πλέον, λάβαµε υπ’ όψιν τις προτάσεις που κατατέθηκαν στη δη-
µόσια διαβούλευση και πολλές από αυτές υιοθετήθηκαν προτού
καν έρθει το νοµοσχέδιο στην Επιτροπή. 

Καταγράφηκαν, επίσης, οι απόψεις των φορέων, οι οποίοι εκ-
φράστηκαν πολύ θετικά, τόσο επί της αρχής όσο και για την
ουσία των προτεινόµενων ρυθµίσεων. Αυτό το θεωρώ ιδιαίτερα
σηµαντικό, όχι µόνο γιατί επιβεβαιώνει την αξία της προσπάθειας
που κάνει η Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Υπουργός, αλλά και γιατί
δείχνει ότι η κοινωνία και η αγορά είναι έτοιµες να αγκαλιάσουν
την ηλεκτροκίνηση. Όλοι µαζί, κράτος και κοινωνία, συνεργαζό-
µαστε για τη µετάβαση στη νέα εποχή. 

Το νοµοσχέδιο για την προώθηση της ηλεκτροκίνησης αποτε-
λείται από πέντε µέρη, τα οποία χωρίζονται σε επιµέρους κεφά-
λαια και συνολικά σαράντα επτά άρθρα, µε κίνητρα για την
ανάπτυξη της ηλεκτροκίνησης, µε οργάνωση της αγοράς, µε
ρυθµίσεις για την ανάπτυξη και εγκατάσταση των υποδοµών
φόρτισης, µε ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας για την
προώθηση των καθαρών και ενεργειακά αποδοτικών οχηµάτων,
µε ρύθµιση όλων των οργανωτικών και τεχνικών ζητηµάτων που
απαιτούνται για την εφαρµογή στην πράξη. 

Ειδικότερα, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα καθορίζουµε
τις σχέσεις µεταξύ των φορέων της αγοράς, τα θέµατα λειτουρ-
γίας και τις υποχρεώσεις απέναντι στους χρήστες της ηλεκτροκί-
νησης. Καθιερώνουµε µητρώο υποδοµών της αγοράς της
ηλεκτροκίνησης. Θεσπίζουµε οικονοµικά, αναπτυξιακά, φορολο-
γικά κίνητρα που αφορούν στην αγορά, στη µίσθωση και στη
χρήση ηλεκτρικών οχηµάτων και των φορτιστών τους, αλλά και
στην παραγωγή ηλεκτρικών οχηµάτων και σχετιζόµενων ειδών µε
αυτά. 

Εισάγουµε ρυθµίσεις για τον χωροταξικό και πολεοδοµικό σχε-
διασµό µε ειδικότερες προβλέψεις για τη χωροθέτηση θέσεων
στάθµευσης και φορτιστών σε δηµόσιους και ιδιωτικούς χώρους
και κτήρια. Αντιµετωπίζουµε τεχνικά θέµατα, όπως η απλοποίηση
των διαδικασιών αδειοδότησης των εγκαταστάσεων φόρτισης
της ηλεκτρικής διασύνδεσης µε το δίκτυο διανοµής ηλεκτρικής
ενέργειας, η λειτουργία συνεργείων που αναλαµβάνουν επι-
σκευές και συντηρήσεις ηλεκτρικών οχηµάτων, η εκπαίδευση τε-
χνιτών και η επέκταση του αντικειµένου της αδείας τους. 

Δίνουµε κίνητρα ώστε στις περιοχές της Δυτικής Μακεδονίας
και της Αρκαδίας να εγκατασταθούν και να λειτουργήσουν µο-
νάδες παραγωγής ηλεκτρικών οχηµάτων και ειδών που σχετίζον-
ται µε αυτά. Έτσι δηµιουργούµε µια νέα οικονοµία η οποία θα
προάγει τη σύγχρονη τεχνολογία, την καινοτοµία, την έρευνα και
τη βιοµηχανική παραγωγή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό για την
ηλεκτροκίνηση προσδοκούµε να σταµατήσει σταδιακά η χώρα

µας τη χρήση των ορυκτών καυσίµων και να αποδεσµευθεί από
τις διεθνείς αγορές πετρελαίου. 

Ήρθε η ώρα η Ελλάδα να µεταβεί στην κινητικότητα χαµηλών
εκποµπών ρύπων και να αυξηθεί η ταξινόµηση νέων οχηµάτων.
Σε αυτό θα συµβάλει και η υποχρεωτική ποσόστωση στα οχή-
µατα που θα προµηθεύεται και το δηµόσιο. Ήρθε η ώρα να ανα-
πτυχθεί δίκτυο δηµόσια προσβάσιµων σηµείων επαναφόρτισης,
καθώς και ιδιωτικών έξυπνων σηµείων επαναφόρτισης, να ενθαρ-
ρυνθεί η ιδιωτική πρωτοβουλία για την ανάπτυξη επενδύσεων
στις υποδοµές ηλεκτροκίνησης, να ρυθµιστούν οι κανόνες της
αγοράς επαναφόρτισης µε την υιοθέτηση όρων διαφάνειας και
ανταγωνιστικού µοντέλου ανάπτυξης, να εισαχθούν πολεοδοµι-
κές διατάξεις για την επιτάχυνση της αδειοδότησης υποδοµών
επαναφόρτισης και την ενσωµάτωση σχετικών ευρωπαϊκών κα-
νονισµών και οδηγιών. 

Το ποσοστό διασύνδεσης των ηλεκτρικών οχηµάτων στόχος
είναι να ανέλθει στο 30% το 2030, η µείωση των εκποµπών διοξει-
δίου του άνθρακα να φτάσει το 30% και το µερίδιο των ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας στον τοµέα των µεταφορών να φτάσει το
19%. 

Είναι σαφές ότι το πέρασµα από τη βενζίνη και το πετρέλαιο
στο ρεύµα δεν µπορεί να γίνει από τη µια στιγµή στην άλλη. Γι’
αυτό η Κυβέρνηση νοµοθετεί και σχεδιάζει µε ορίζοντα δεκαετίας.
Το πέρασµα αυτό επιφυλάσσει, όµως, οφέλη για το σύνολο της
επικράτειας, τα οποία θα αρχίσουν σταδιακά να φαίνονται από την
πρώτη ηµέρα εφαρµογής του νέου πλαισίου. Για τον πολίτη µέσω
των άµεσων και έµµεσων κινήτρων που θεσπίζονται, η απόκτηση
και η χρήση ηλεκτρικών οχηµάτων καθίσταται πιο προσιτή. Αυτό
ισχύει για όλα τα ηλεκτρικά οχήµατα. Πέραν των αυτοκινήτων
υπάρχουν και τα δίκυκλα, αλλά και τα ποδήλατα. 

Κατά τις συζητήσεις στην επιτροπή µάς κατηγόρησε η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση ότι το νοµοσχέδιο έχει δήθεν κάποιου είδους
ταξικό χαρακτήρα, ότι τάχα τα κίνητρα είναι προσανατολισµένα
στους προνοµιούχους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ισχύει ακριβώς το αντίθετο. Με
τα κίνητρα στοχεύουµε επί της αρχής να γίνουν τα ηλεκτρικά αυ-
τοκίνητα, τα σκούτερ και τα ποδήλατα προσιτά σε όλους µε πρι-
µοδότηση από το πρώτο ευρώ. Στόχος µας είναι να µπορούν
όλοι οι πολίτες να αγοράσουν κάθε είδους ηλεκτρικό όχηµα την
ώρα που σήµερα χρησιµοποιούν συµβατικά. Έτσι, θα πετύχουµε
τους στόχους που προανέφερα για τη διείσδυση των ηλεκτρικών
οχηµάτων και τη µείωση των ρύπων. 

Η ενθάρρυνση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας για τη δηµιουργία
παραγωγικών µονάδων και δικτύων υποδοµών φόρτισης δηµι-
ουργεί νέες θέσεις εργασίας και συµβάλλει στην οικονοµική ανά-
πτυξη. Τα φορολογικά κίνητρα, το µειωµένο κόστος χρήσης και
η εξασφάλιση στάθµευσης συνολικά, µειώνουν το κόστος ενός
ηλεκτρικού οχήµατος τουλάχιστον κατά 30%. Για αρχή, έτσι κα-
λύπτουµε την απόσταση που χωρίζει ένα συµβατικό αυτοκίνητο
από το ηλεκτροκίνητο. 

Ταυτόχρονα, ορίζουµε τους κανόνες για να αναπτυχθεί ένα
ολοκληρωµένο δίκτυο υποδοµών φόρτισης και να πετύχουµε τη
µέγιστη γεωγραφική και πληθυσµιακή κάλυψη, για να µπορούν
τα ηλεκτρικά οχήµατα να πάνε παντού, να εξυπηρετούν τις ανάγ-
κες µετακίνησης σ’ όλη τη χώρα, να µην υστερούν σε τίποτα σε
σχέση µε τα παλαιά ρυπογόνα συµβατικά αυτοκίνητα. 

Είναι, λοιπόν, σαφές ότι η ηλεκτροκίνηση αφορά στο σύνολο
των Ελλήνων και όχι στους λίγους, αλλά στους πολλούς. Η προ-
στασία της δηµόσιας υγείας και η πρόληψη των ασθενειών που
συνδέονται µε την ατµοσφαιρική ρύπανση µας αφορά όλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως τόνισε και ο Πρωθυπουρ-
γός µας, η Ελλάδα ετοιµάζεται «να µπει στην πρίζα» του µέλλον-
τος. Μελετώντας αυτό το νοµοσχέδιο άρθρο προς άρθρο,
πιστεύω ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος για να διαφωνεί κάποιος.
Παρά τις όποιες διαφορετικές προσεγγίσεις, που πάντα θα
υπάρχουν, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο-τοµή που αξίζει να υπο-
στηριχθεί από όλες τις πολιτικές δυνάµεις, καθώς συµβάλλει
στην οικοδόµηση ενός καλύτερου µέλλοντος.

Αντιλαµβάνοµαι το πολιτικό αδιέξοδο στο οποίο έχει περιέλθει
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, επειδή σήµερα κάνουµε πράξη την
πράσινη ανάπτυξη.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Μειοψηφίας, δεν εξυπηρετεί
σε τίποτα και κανέναν η αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση,
πόσο µάλλον σε ένα πράσινο νοµοσχέδιο που προάγει από όλες
τις απόψεις έναν οικολογικό τρόπο µετακίνησης.

Σας καλώ, λοιπόν, όλες και όλους να υπερψηφίσουµε κυρίως
για τις γενιές που έρχονται. Όλοι µαζί µπορούµε να δώσουµε στα
παιδιά µας την ευκαιρία να ζήσουν σε ένα πιο υγιές, πιο καθαρό
και πιο ανθρώπινο περιβάλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς και για την τήρηση του χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι να ετοιµαστεί υγειονοµικά
το Βήµα για να καλέσω την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Καφαν-
τάρη, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του
Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουρ-
γών», όπως ισχύει, την 20-7-2020, πρώτον, ποινική δικογραφία
που αφορά στον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου Πανα-
γιώτη Μηταράκη και στον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη Μι-
χαήλ Χρυσοχοΐδη και δεύτερον, ποινική δικογραφία που αφορά
στον πρώην Υπουργό Εθνικής Άµυνας Παναγιώτη Καµµένο.

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε
λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σε όλες και όλους!
Καλώς να έρθει ο Πρωθυπουργός από τις Βρυξέλλες και τη

Σύνοδο! Περιµένουµε να δούµε τι αποτελέσµατα υπήρχαν, τι
κονδύλια εξασφαλίστηκαν για την πατρίδα και το κύριο, πόσα
από αυτά θα είναι δάνεια, πόσα από αυτά θα είναι άµεση επιχο-
ρήγηση και αν θα υπάρχουν όροι.

Πάντως, κύριε Υπουργέ, ένα είναι σίγουρο, ότι µειώθηκε στο
µισό η επιχορήγηση στο Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης και αυτό
είναι ένα ζήτηµα πολύ σοβαρό.

Έρχοµαι τώρα στο σχέδιο νόµου που συζητάµε.
Μια Κυβέρνηση που νοµίζει ότι είναι πράσινη, ένας Πρωθυ-

πουργός που διαφηµίζεται ως πράσινος Πρωθυπουργός, ένας
Υπουργός που καταστρέφει το περιβάλλον στο όνοµα της πρά-
σινης ανάπτυξης εισάγουν σήµερα για συζήτηση στην Ολοµέλεια
ένα νοµοσχέδιο το οποίο θεωρούµε ότι είναι επικοινωνιακό, απο-
σπασµατικό και βέβαια, ηµιτελές. Προσπαθεί ίσως να συντηρήσει
το προφίλ του πράσινου Πρωθυπουργού, της πράσινης Κυβέρ-
νησης, ένα προφίλ που έχει θιγεί, έχει φθαρεί από τα αντιπερι-
βαλλοντικά µέτρα, τις πολιτικές που ψηφίστηκαν και αρχίζουν να
εφαρµόζονται από την Κυβέρνηση.

Αναφέροµαι στον γνωστό αντιπεριβαλλοντικό νόµο, που
αφορά κατάργηση φορέων «NATURA 2000», πολιτικών προστα-
σίας της διαχείρισης της φύσης, κατάργηση δασικών χαρτών,
παραποµπή στις ελληνικές καλένδες, αλλαγές στον σχεδιασµό
για τα απορρίµµατα -πολύ σηµαντικό- και όλα αυτά συνθέτουν
µία ευθεία βολή στο περιβάλλον της πατρίδας µας.

Φυσικά και λέµε «ναι» στην ηλεκτροκίνηση που εισάγει το εν
λόγω νοµοσχέδιο, στην έννοια της ηλεκτροκίνησης, αλλά απαιτεί-
ται ολοκληρωµένος σχεδιασµός και στρατηγική που να δηµιουργεί
πόρους για την πατρίδα, αλλαγές στον τοµέα των µεταφορών και
των συγκοινωνιών, των προµηθειών του δηµοσίου και στο δίκτυο
και στις τιµές φόρτισης. Χρειάζεται µια ολιστική αντιµετώπιση
αυτών των προβληµάτων και των προκλήσεων. Χρειάζεται να
υπάρχει συγκεκριµένος σχεδιασµός.

Στην τελευταία έκθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε
την πορεία επίτευξης των στόχων βιώσιµης ανάπτυξης των κρα-
τών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, εµφανίζονται αποτελέσµατα για το 2018, συγκρινόµενα µε
προηγούµενα χρόνια. Στους στόχους 7 «Clean Energy» και 13
«Climate Action» από τα στοιχεία προκύπτει σοβαρά και φανερά
η τεράστια προσπάθεια και επιτυχία της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
σε όλους σχεδόν τους τοµείς και µάλιστα συγκρινόµενη µε τα
έτη 2013-2014. Το λέω γιατί αναφέρθηκε ο προλαλήσας εισηγη-
τής της Πλειοψηφίας στο τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ για το περιβάλλον.

Υπάρχουν δείκτες, λοιπόν, που φανερώνουν τη µείωση του πο-
σοστού των νοικοκυριών που δεν µπορούν να κρατήσουν το σπίτι

τους ζεστό -έτσι αναφέρεται στην έκθεση- την αύξηση της πα-
ραγωγικότητας του ενεργειακού τοµέα, την επίτευξη του στόχου
για το µερίδιο ΑΠΕ στην τελική κατανάλωση ενέργειας, τη µεί-
ωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου.

Δεν χρειάζεται, λοιπόν, να αποδείξουµε αν ασκήσαµε -και µάλι-
στα µέσα σε συνθήκες σφιχτού µνηµονίου που εσείς µας κληρο-
νοµήσατε, Νέα Δηµοκρατία και Κίνηµα Αλλαγής- φιλοπεριβαλ-
λοντική πολιτική. Οι ίδιοι οι αριθµοί της έκθεσης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης το αναφέρουν.

Σήµερα, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και το ΥΠΕΝ έχει να επιδεί-
ξει, όπως είπα και πριν, ένα αντιπεριβαλλοντικό νοµοσχέδιο που
ψηφίστηκε, σε αντίθεση µε την κοινωνία, µε φορείς. Το γνωρί-
ζουµε, έγινε ευρεία διαβούλευση και στην Ολοµέλεια. Η Κυβέρ-
νηση, λοιπόν, πανηγυρίζει για τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα που θα
αγοράσουµε, για το πρόγραµµα απολιγνιτοποίησης που θα
φέρει η Κυβέρνηση ενάµιση χρόνο µετά την απόφασή της. 

Και µε άκοµψο τρόπο -δεν µπορώ να µην το πω, κύριε Υπουργέ,
θα επαναφέρω αυτό που αναφέρατε στην επιτροπή- ειρωνεύεστε
την ταξικότητα του εν λόγω σχεδίου νόµου.

Είπατε, κύριε Χατζηδάκη, «ναι, είναι ταξικό το νοµοσχέδιο γιατί
αφορά στα ταξί». Επιτρέψτε µου, άστοχη –επιεικώς- τοποθέτηση
ενός Υπουργού.

Ήδη από 2019 τέθηκε το στρατηγικό µακροπρόθεσµο όραµα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ευηµερούσα, σύγχρονη, ανταγωνι-
στική και ουδέτερη οικονοµία το 2050. Η πρόταση που υπέβαλε
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δείχνει την κατεύθυνση της µετάβασης
σε µια ουδέτερη και ανθεκτική οικονοµία ως τα µέσα του αιώνα
µας, το 2050.

Σηµαντική κίνηση µέσα στην πανδηµία και στις τρέχουσες συν-
θήκες κατάρρευσης των τιµών του πετρελαίου η µη χαλάρωση
των ορίων στις εκποµπές των αυτοκινήτων από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, η θετική υποστήριξη των «καθαρών» οχηµάτων για την
προστασία του περιβάλλοντος.

Το πιο εύκολο και αποδοτικό µέτρο για την επίτευξη µείωσης
εκποµπών είναι η παραγωγή και διάθεση στην αγορά ηλεκτρικών
αυτοκινήτων. Έτσι οδηγούνται όλες οι εταιρείες στην ηλεκτρο-
κίνηση µε αυξανόµενους ρυθµούς.

Μέτρα από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή: Ενθάρρυνση συµµετο-
χής των πολιτών, των τοπικών αρχών και της βιοµηχανίας στην
προώθηση συνεργασίας, στη δηµιουργία πλήρως βιοµηχανικών
αξιακών αλυσίδων, στην ενίσχυση της καινοτοµίας, επενδύσεων
στο αστικό περιβάλλον, εξασφάλιση της αναγκαίας χρηµατοδό-
τησης.

Ο δηµοσιονοµικός τοµέας στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει τη δυ-
νατότητα να ανταποκριθεί στις ετήσιες επενδυτικές ανάγκες µε
σχεδόν 180 δισεκατοµµύρια ευρώ, για να επιτευχθούν οι στόχοι
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το κλίµα και την ενέργεια το 2050.

Η Ελλάδα έχει µεν υιοθετήσει τους ευρωπαϊκούς στόχους για
την ανάπτυξη των ΑΠΕ, αλλά η ηλεκτροκίνηση βρίσκεται ακόµα
στο µηδέν, σε αντίθεση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες στις οποίες
ήδη έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα. Λόγοι που εµποδίζουν την ευ-
ρεία διάδοση αυτοκινήτων είναι το υψηλό κόστος αγοράς τους,
η έλλειψη ενός συστήµατος, δικτύου -να το πω πιο σωστά- δη-
µόσιων και ιδιωτικών υποδοµών φόρτισης.

Αναφέρω χαρακτηριστικά ότι το Βερολίνο µε τρία εκατοµµύρια
κατοίκους έχει διακόσιες πενήντα έξι χιλιάδες θέσεις-σηµεία
φόρτισης.

Η ηλεκτροκίνηση, λοιπόν, ήταν πάντα µέσα στη στρατηγική
µας, στη στρατηγική του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, ως και-
νοτόµα και οικολογική πολιτική. Είχαν ήδη ξεκινήσει διεργασίες
µε την προκήρυξη αγοράς ηλεκτρικών λεωφορείων -που εσείς,
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ακύρωσε και αναφέροµαι
στον ΟΑΣΘ- συζητήσεις µε φορείς και τη ΡΑΕ για τον σχεδιασµό
της οµαλής µετάβασης για δηµιουργία υποδοµών για σταθµούς
φόρτισης, για προδιαγραφές, κριτήρια, κίνητρα. Το ΕΣΠΑ πα-
ρείχε και τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά εργαλεία.

Νοµοθετήθηκαν επί ΣΥΡΙΖΑ οι ενεργειακές κοινότητες, που
ένας από τους σκοπούς τους ήταν και η προµήθεια στα µέλη ηλε-
κτρικών οχηµάτων, αλλά και η συµµετοχή στα δίκτυα φόρτισης.

Καθοριστικός, µάλιστα, λόγος στο σχέδιό µας ήταν ο ρόλος
του ΔΕΔΔΗΕ ως σχεδιαστικός και συντονιστικός, αφήνοντας
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χώρο πάντα στην αγορά, αλλά αγορά µε κανόνες και εποπτεία,
κάτι που συµβαίνει αντίθετα στο νοµοσχέδιο που καταθέσατε,
«όλα στην αγορά».

Με το παρόν σχέδιο νόµου του ΥΠΕΝ δίνονται επιδοτήσεις.
Λέτε ότι έχετε εξασφαλίσει 100 εκατοµµύρια ευρώ για δέκα χι-
λιάδες οχήµατα και κίνητρα για την αγορά ηλεκτροκίνητων οχη-
µάτων. Το ποσό, όµως, δεν είναι ικανό αν υπάρχουν βέβαια αυτά
τα κονδύλια. Ο αριθµός είναι µικρότερος αυτών που απαιτούνται
που θα επηρέαζε συνολικά την εικόνα του στόλου στην Ελλάδα,
που ουσιαστικά είναι ο τέταρτος γηραιότερος στόλος στην Ευ-
ρώπη. 

Σύµφωνα µε το ΕΣΕΚ, Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το
Κλίµα, ο αριθµός των αµιγώς ηλεκτρικών και plug-in υβριδικών
οχηµάτων το έτος 2030 αναµένεται να αντιστοιχεί στο 5% του
στόλου των επιβατικών, ενώ σήµερα στην πατρίδα µας κυκλοφο-
ρούν γύρω στα πέντε εκατοµµύρια εκατόν πεντήντα χιλιάδες επι-
βατικά οχήµατα, σύµφωνα µε στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. 

Προχωράω στο νοµοσχέδιο τώρα. Ποιο είναι το εθνικό σχέδιο
για την ηλεκτροκίνηση; Πού είναι η σχετική ΚΥΑ, όπως είχατε δε-
σµευτεί, βάσει της οποίας θα συντάσσατε και θα καταθέτατε το
νοµοσχέδιο;

Μιλήσαµε σαφώς για ταξικότητα στο νοµοσχέδιο µε το άρθρο
5 και το περιβαλλοντικό τέλος που επιβάλλεται στα εισαγόµενα
µεταχειρισµένα. Τι κάνετε εδώ; Εισάγετε τον αθέµιτο ανταγωνι-
σµό, τροποποιείτε βίαια την αγορά µεταχειρισµένων σε βάρος
µεσαίων και χαµηλών στρωµάτων, παραβιάζετε την ευρωπαϊκή
νοµοθεσία -άρθρο 110, συνθήκη για τη λειτουργία της ΕΕ- και
όλα αυτά µε περιβαλλοντικό κάλυµµα. Οδηγείτε σε αύξηση της
τιµής των µεταχειρισµένων ΙΧ, ενώ στο εσωτερικό θα κυκλοφο-
ρούν και παλαιάς τεχνολογίας ρυπογόνα οχήµατα. Θα πληρώ-
σουν οι πολλοί που δεν µπορούν να αγοράσουν ηλεκτρικά
αυτοκίνητα, συµπληρώνοντας τις επιδοτήσεις του ΥΠΕΝ, για
τους λίγους που έχουν χρήµατα να τα αγοράσουν. 

Μιλάτε για αντιµετώπιση της ατµοσφαιρικής ρύπανσης, κύριε
Υπουργέ. Η επιβολή του περιβαλλοντικού τέλους στα εισαγό-
µενα µπορεί να κάνει την απόσυρση λιγότερο ελκυστική µε απο-
τέλεσµα να κυκλοφορούν παλαιάς τεχνολογίας οχήµατα µε
αυξηµένους ρύπους. Τι σηµαίνει αυτό για την ατµοσφαιρική ρύ-
πανση; Τι αυτοκίνητα, κύριε Υπουργέ, κατά πλειοψηφία θα κυ-
κλοφορούν το 2030; Τέλος, πόσες ΚΥΑ χρειάζονται -νοµίζω
δεκαέξι, αν δεν κάνω λάθος- για την υλοποίηση αυτών που θα
νοµοθετήσουµε σήµερα; 

Βέβαια, δεν µπορούµε να πούµε, υπάρχουν και κάποια θετικά,
όπως η στόχευση φορολογικών κινήτρων και χρηµατοδοτικού
εργαλείου σε εταιρικούς στόλους, ταξί και νησιά, κίνητρα που θα
θεσµοθετούνται για εγκατάσταση παραγωγικών µονάδων που
σχετίζονται µε την ηλεκτροκίνηση, µπαταρίες, φορτιστές, κ.λπ.,
ώστε η χώρα να αποκτήσει κάποια παραγωγική βάση στον κλάδο
αυτό στις λιγνιτικές περιοχές, µιας και οδεύουµε στη µεταλιγνι-
τική εποχή. 

Εισάγεται το πλαίσιο για τη χωροθέτηση δηµόσια προσβάσιµων
σηµείων φόρτισης, η ενσωµάτωση οδηγιών για την τοποθέτηση
σηµείων φόρτισης σε νέα και δηµόσια κτήρια, η απλοποίηση δια-
δικασιών για υφιστάµενα, το πλαίσιο για συνεργεία, τεχνίτες ηλε-
κτρικών οχηµάτων, διαχείριση συσσωρευτών, έλεγχοι ΚΤΕΟ, κ.λπ..

Τα αρνητικά, όµως, είναι πολλά, όπως το έκτακτο περιβαλλον-
τικό τέλος για την ταξινόµηση µεταχειρισµένων αυτοκινήτων. Ση-
µειώνουµε ότι στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών, που
συζητείται τώρα, αλλάζουν τα τέλη ταξινόµησης. Πρέπει κάπως
να συνεννοηθείτε µεταξύ σας. Θα πληρώνουν τελικά αυτοί που
δεν έχουν χρήµατα να αγοράσουν ηλεκτρικό όχηµα ή όχηµα κα-
λύτερο και λιγότερο ρυπογόνου τεχνολογίας από αυτούς που
πραγµατικά έχουν. 

Ναι, λοιπόν, στην ολοκλήρωση στην ηλεκτροκίνηση, όπως είπα
αρχικά, αλλά µε ολοκληρωµένο σχεδιασµό, δίκαια στρατηγική που
να δηµιουργεί πόρους, θέσεις εργασίας στην Ελλάδα, αλλαγές
στον τοµέα των µεταφορών και συγκοινωνιών, γιατί δεν είναι µόνο
τα επιβατικά αυτοκίνητα και οι οδικές µεταφορές, είναι και οι θα-
λάσσιες και οι αεροπορικές µεταφορές, ο σχεδιασµός για προµή-
θειες στο δηµόσιο και στο δίκτυο και σε τιµές φόρτισης.

Το πιο σηµαντικό όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το

ζήτηµα της αλλαγής του ενεργειακού µείγµατος παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας. Σήµερα µε τα διαθέσιµα στοιχεία η παραγωγή
ενέργειας εξαρτάται γύρω στο 72% µε 73% από ορυκτά καύσιµα,
κύριε Υπουργέ, κύρια από το φυσικό αέριο, από γαιάνθρακες και
δεν ξέρω τι άλλο περιλαµβάνεται στο µείγµα ενέργειας στις ει-
σαγωγές. Μπορεί έµµεσα να είναι φυσικά και πυρηνική ενέργεια.
Πάντως τα στοιχεία του ΑΔΜΗΕ αυτό δείχνουν στις 15-06-2020. 

Απαιτείται, λοιπόν, ουσιαστική στροφή στις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας και τα εναλλακτικά καύσιµα. Για να γίνει κατα-
νοητό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν λέµε ορυκτά µιλάµε
για το φυσικό αέριο, το οποίο µπορεί να έχει ένα αποτύπωµα κα-
λύτερο οικολογικό, δεν παύει όµως να είναι ορυκτό καύσιµο. Λοι-
πόν, απαιτείται στροφή στις ΑΠΕ, στα εναλλακτικά καύσιµα,
ώστε η µείωση εκποµπών να είναι αληθινή. Έτσι θα ευνοηθεί και
η µετατροπή οχηµάτων σε άλλο καύσιµο λιγότερο ρυπογόνο,
ώστε να µπορέσουν και οι µη έχοντες να προβούν σε αγορά ηλε-
κτρικού αυτοκινήτου. 

Συνοπτικά κατατίθενται προτάσεις, ώστε η ηλεκτροκίνηση να
γίνει οµαλότερη, ελκυστικότερη ώστε να πετύχει, να υπάρξει επι-
δότηση και µε βάση το εισόδηµα και µεγαλύτερο µπόνους από-
συρσης ανάλογα µε την τεχνολογία, να συνδυαστεί το
χρηµατοδοτικό εργαλείο µε προγράµµατα δανειοδότησης ώστε
και οι οικονοµικά αδύναµοι να ωφεληθούν, να υπάρχουν επι-
πλέον κίνητρα και στη στάθµευση και φορολογικά για τους συµ-
πολίτες µας ΑΜΕΑ -µας στείλανε και σχετικό υπόµνηµα- να
ληφθούν υπ’ όψιν σε µεγάλο βαθµό οι θέσεις των ποδηλατών
«Cities for cycling», όπου βάζουν κάποια ζητήµατα.

Θα ήθελα εδώ να πω ότι πρέπει να δείτε µε σοβαρότητα το
θέµα των ταξί, που αφορά γηραιό στόλο αυτοκινήτων και πιο γεν-
ναία κίνητρα, που υπάρχουν κάποια µέσα στο νοµοσχέδιο, ώστε
να µπορέσουν να αντικαταστήσουν τα οχήµατά τους που υπο-
χρεούνται να αντικαταστήσουν την άνοιξη του 2021. Πρέπει να
λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν τις θέσεις της οµοσπονδίας πρατηριού-
χων, οι οποίοι ζητούν -γιατί υπάρχει υποδοµή- να εγκατασταθούν
στα πρατήρια ενέργειας ταχυφορτιστές σε όλα, να είναι υποχρε-
ωτική η τοποθέτηση. 

Βέβαια, για να ολοκληρώσω το κοµµάτι αυτό, να πω ότι για την
αντιµετώπιση της ατµοσφαιρικής ρύπανσης πέραν των ηλεκτρι-
κών οχηµάτων και των αλλαγών στον τοµέα των µεταφορών, που
επιβαρύνουν σε µέγιστο βαθµό, πρέπει να επανεξεταστεί ο πρά-
σινος δακτύλιος όπου ισχύει, να απαγορευτεί η είσοδος πετρελαι-
οκίνητων οχηµάτων στα κέντρα των µεγάλων πόλεων. Αυτό είναι
ένα βασικό θέµα αντιµετώπισης της ατµοσφαιρικής ρύπανσης. 

Κλείνοντας, θα πω, κύριε Πρόεδρε, ότι κατατέθηκε από το ΣΥ-
ΡΙΖΑ- Προοδευτική Συµµαχία µια τροπολογία για δωρεάν επανα-
σύνδεση και δωρεάν παροχή ηλεκτρικού ρεύµατος σε πληθυσµια-
κές οµάδες πληττόµενες από την πανδηµία. 

Κύριε Υπουργέ, σε κάποια επιτροπή είπατε ότι δεν υπάρχουν
διακοπές ηλεκτρικού ρεύµατος. Την προηγούµενη εβδοµάδα ο
Υφυπουργός σας ανέφερε το αντίθετο. Ζητήσαµε να µας δοθούν
στοιχεία από τον ΔΕΔΔΗΕ, γιατί τα στοιχεία που έχουµε εµείς
µπορεί να µην είναι ακριβή, για το πόσες διακοπές ηλεκτρικού
ρεύµατος έχουν γίνει. Αναφερθήκαµε συγκεκριµένα. Είπε ο κύ-
ριος Υπουργός ότι τρεις φορές θα υπέγραφε την ΚΥΑ για την
επανασύνδεση, την υπέγραψε, αλλά δεν προχώρησε κ.λπ.. Θα
θέλαµε µια σαφή απάντηση από την πλευρά σας. 

Με την τροπολογία, την οποία καταθέτουµε, µιλάµε για τους
συνανθρώπους µας που πλήττονται και ειδικά µε την περίπτωση
του COVID-19, που όλοι καταλαβαίνουµε ότι πολλοί πέρασαν
πάρα πολύ δύσκολα. Βάζουµε κάποιο όριο για δωρεάν παροχή
ηλεκτρικού ρεύµατος, αναστολή οποιωνδήποτε διακοπών, επα-
νασυνδέσεις άµεσα, από το 2021 και µετά τα ληξιπρόθεσµα χρέη
να πληρωθούν. Με βάση κάποια στοιχεία να δοθεί ένα µεγάλο
κοµµάτι δωρεάν µεγαβάτ (MW) που να αντιστοιχεί στις στοιχει-
ώδεις ανάγκες ενός νοικοκυριού και από εκεί και πέρα ένταξη
στο κοινωνικό τιµολόγιο Β. Θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση πρέπει
να δείξει αυτήν την ευαισθησία για τους αδύναµους συµπολίτες
µας. Περιµένουµε συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Και τέλος, επανέρχοµαι στο ότι, όποια χρήµατα εξασφαλίστη-
καν από το Ταµείο Συνοχής και όλα αυτά που ζήσαµε αυτές τις
µέρες, θα θέλαµε ακριβείς απαντήσεις για το πώς θα αξιοποι-
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ηθούν και πώς θα ανακουφίσουν πραγµατικά τον ελληνικό λαό,
τους συνανθρώπους και τους συµπολίτες µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Θα καλέσω στο Βήµα τον ειδικό αγορητή του Κινήµατος Αλ-
λαγής, τον κ. Γεώργιο Αρβανιτίδη. 

Κύριε Αρβανιτίδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, επιτέλους είδαµε «λευκό καπνό» όσον

αφορά στην Ευρώπη, στο Ταµείο Ανάκαµψης. Η Ευρώπη επέ-
δειξε ωριµότητα, προχώρησε σε συµφωνία, µε µεγάλους, βέ-
βαια, συµβιβασµούς µεταξύ βορρά και νότου. Η χώρα µας
µπορεί να παίρνει περίπου τα ίδια συνολικά ποσά, αλλά, δυστυ-
χώς, η σχέση µεταξύ δανείων και απευθείας χρηµατοδοτήσεων
είναι χειρότερη. 

Βέβαια, κάτι που µας αφορά -αφορά στο Υπουργείο σας, κύριε
Υπουργέ- είναι ότι τα κονδύλια για τη δίκαιη µετάβαση περιορί-
ζονται στο ένα τρίτο. Δυστυχώς, ήταν ο µεγάλος χαµένος το Τα-
µείο Δίκαιης Μετάβασης, για να επέλθει συµφωνία. Από 30
δισεκατοµµύρια ευρώ έπεσε στα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό,
δυστυχώς, όπως θα δούµε στη συνέχεια, κατά υπολογισµούς,
διαµορφώνει πόρους για τη δίκαιη µετάβαση κατά 1 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ λιγότερο για τη χώρα. 

Η Κυβέρνηση οφείλει, βέβαια, να κινηθεί άµεσα και να φέρει
πρόγραµµα στη Βουλή για αξιοποίηση των πόρων σε συνεν-
νόηση µε τα κόµµατα. Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ίσως
είναι η τελευταία εθνική ευκαιρία για να αλλάξουµε το παραγω-
γικό µας µοντέλο. 

Επιστρέφοντας στο νοµοσχέδιο, η Κυβέρνηση µε το παρόν νο-
µοσχέδιο θέλει να µας πείσει ότι υιοθετεί την πράσινη ατζέντα.
Παράλληλα, έχει προαναγγείλει χωροταξικό νοµοσχέδιο, αλλα-
γές στο καθεστώς προστασίας του Υµηττού και ρήτρα κλιµατικής
αλλαγής σε όλα τα νοµοσχέδια. 

Επειδή, όµως, πιστεύουµε ότι δεν είναι στο ιδεολογικό και πο-
λιτικό της DNA όλα αυτά -και εννοώ τις πράσινες πολιτικές, την
οικοπολιτική, τον εκδηµοκρατισµό της ενέργειας- συχνά κατα-
φεύγει και δανείζεται και αντιγράφει εκφράσεις και θέσεις από
εµάς. 

Όπως εξήγησα στην επιτροπή, είναι καλό να υιοθετείτε προ-
τάσεις και λέξεις που έχουµε πει εδώ και καιρό, κύριε Υπουργέ.
Αρκεί, όµως, να υιοθετείτε και το σωστό τους περιεχόµενο όταν
επενδύετε σ’ αυτές το δικό σας πράσινο αφήγηµα, ένα πράσινο
αφήγηµα που είχε και η προηγούµενη κυβέρνηση, το οποίο,
όµως, κατέρρευσε στην πράξη σε πολλά µέτωπα. Δυστυχώς, πα-
ρακολουθούµε όλοι άφωνοι, δύο χρόνια µετά, τις αποκαλύψεις
για το Μάτι. 

Το µόνο που θέλω να αναφέρω σήµερα, κάνοντας µια µικρή
παρένθεση στην τοποθέτησή µου, είναι ότι µε τους χειρισµούς,
όπως έγιναν και όπως αποκαλύπτονται, αµαυρώνεται, δυστυχώς,
η καλή έξωθεν µαρτυρία για το Πυροσβεστικό Σώµα και ανάβουν
νέες «φωτιές» σε Μάνη και Κύθηρα. Πέραν αυτού, κανείς δεν δι-
καιούται να επεµβαίνει στη δουλειά των πραγµατογνωµόνων και
στη δουλειά της δικαιοσύνης, ούτε η κυβέρνηση ούτε η αντιπο-
λίτευση. 

Επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο, για το οποίο η Κυβέρνηση έχει
ξεκινήσει εδώ και µήνες την επικοινωνιακή της καµπάνια, επι-
στρατεύοντας ακόµα και από τη Σύρο το πρώτο ελληνικό ηλε-
κτρικό όχηµα, το Enfield 8000, κατασκευής του 1973, της
εταιρείας Γουλανδρή. Δεν µας είπε, όµως, ότι η τότε κυβέρνηση
Καραµανλή της Νέας Δηµοκρατίας δεν αδειοδότησε ποτέ αυτό
το όχηµα, καθώς το κράτος δεν µπορούσε να βρει τρόπο για να
το φορολογήσει. 

Δεν ξέρω, βέβαια, αν προκύψει ή προκύπτει ανάλογο θέµα από
την ανάποδη πλευρά στο προσεχές διάστηµα, κύριε Υπουργέ.
Από τη µια πλευρά, εσείς και η κυρία γενική γραµµατέας φέρνετε
φορολογικά κίνητρα για τα ηλεκτρικά οχήµατα και από την άλλη,
µεθαύριο το Υπουργείο Οικονοµικών να βρει τελικά τρόπους να
τα φορολογήσει. Δυστυχώς, δεν θα το απέκλεια ως προοπτική. 

Ήδη, έχουµε γίνει µάρτυρες της σύγχυσης που προκλήθηκε

στην αγορά από τις αντιφατικές διατάξεις του παρόντος νοµο-
σχεδίου και αυτών που τέθηκαν σε διαβούλευση το ίδιο διάστηµα
στο φορολογικό νοµοσχέδιο. 

Αναφέροµαι στην απαγόρευση εισαγωγής οχηµάτων παλαιάς
τεχνολογίας Euro 1, Euro 2, Euro 3 ή απλώς στην υπερφορολό-
γησή τους, όπως προέκρινε το Υπουργείο Οικονοµικών, ένα θέµα
που αφορά πρωτίστως στους πιο αδύναµους οικονοµικά αγορα-
στές.

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, προβάλλεται από την Κυβέρ-
νηση ως η πιο ριζική περιβαλλοντολογική πολιτική για τη βιώσιµη
κινητικότητα, την ίδια στιγµή, όµως, που πιο ουσιαστικές δράσεις
και υποδοµές βιώσιµης κινητικότητας, όπως η ανάπτυξη του σι-
δηροδρόµου, του τραµ, του µετρό, δηλαδή των πιο φιλοπεριβαλ-
λοντικών µέσων, παραµένουν στάσιµες ή καθυστερούν και δεν
είναι στις προτεραιότητες της Κυβέρνησης ή εφαρµόζονται πι-
λοτικά ως πρόχειρα σχέδια πεζοδρόµησης στην Αθήνα, χωρίς
καµµία συνοχή, που µόνο «µεγάλος περίπατος» δεν είναι. 

Στο Κίνηµα Αλλαγής είµαστε υπέρ της ηλεκτροκίνησης, αλλά
πρέπει να γίνει κατανοητό ότι δεν εξηλεκτρίζουµε τις µετακινή-
σεις µας χάριν γούστου ή µόδας. Υπάρχει ένα ολόκληρο σκε-
πτικό, µε στόχο τη βιώσιµη κινητικότητα, βάσει αρχών και
προτεραιοτήτων, προς ανάσχεση της κλιµατικής αλλαγής. 

Πρέπει να υποστηριχτεί µε γενναία αλλά κλιµακούµενη επιδό-
τηση, στη βάση των εισοδηµατικών και άλλων κριτηρίων και µε
διασφάλιση της πράσινης ενέργειας από ΑΠΕ στα σηµεία φόρτι-
σης.

Γι’ αυτούς τους λόγους, το Κίνηµα Αλλαγής είπε εξ αρχής
«ναι» επί της αρχής, αλλά δεν θα υπερψηφίσουµε τα συγκεκρι-
µένα άρθρα που αποτυπώνουν την αποσπασµατική αυτή θεσµο-
θέτηση και τη χωρίς εισοδηµατικά κριτήρια οριζόντια επιδότηση
της ηλεκτροκίνησης στην Ελλάδα. 

Θα αναγνωρίσω, βέβαια, κύριε Υπουργέ, ότι επιφέρατε βελ-
τιώσεις µετά τη διαβούλευση και την ακρόαση των φορέων. Παρ’
όλα αυτά και παρά τη σωστή κατεύθυνση που αφορά στο ρυθµι-
στικό πλαίσιο της νοµοθετικής σας πρωτοβουλίας, πρόκειται για
µια παρέµβαση αποσπασµατική, µικρού βεληνεκούς, συνοδευό-
µενη από πολλή προβολή και επικοινωνία, που αφορά λίγους,
καθώς η απόκτηση ενός ηλεκτρικού οχήµατος στη σηµερινή ελ-
ληνική κοινωνία και πραγµατικότητα αφορά µάλλον όσους έχουν
ήδη αυτοκίνητο και ενδιαφέρονται να πάρουν δεύτερο ή τρίτο. 

Η γενική θέση και φιλοσοφία µας και στα θέµατα ενέργειας
είναι ότι οφείλουν να διοχετεύονται όσο το δυνατόν µεγαλύτερα
ποσά γίνεται στους πιο αδύναµους οικονοµικά. Καλές οι επιδο-
τήσεις, βέβαια, σε ηλεκτρικά σκούτερ και ποδήλατα και η προ-
σπάθεια να αναπτυχθεί ο εγχώριος κατασκευαστικός κλάδος
αυτών των προϊόντων. Όµως, τελικά, κύρια ωφεληµένοι του νο-
µοσχεδίου θα είναι οι εταιρείες και ειδικά οι ξένες και όχι φυσικά
πρόσωπα που αναζητούν οικονοµικούς και βιώσιµους τρόπους
µετακίνησης. 

Γι’ αυτό και προτείναµε -και προτείνουµε- τρόπους ενίσχυσης
των πιο ευάλωτων κοινωνικών οµάδων. Προτείνουµε, κύριε
Υπουργέ, να ξανασκεφτείτε την ανακατανοµή πόρων και δρά-
σεων, µε πιο εξειδικευµένα και στοχευµένα κριτήρια και γενναία
κίνητρα. Παραδείγµατος χάριν, για τα ακριτικά νησιά και τους
µόνιµους κατοίκους τους ή για τις πολύτεκνες οικογένειες. 

Βέβαια, όπως είπα και προηγουµένως, τα νέα από τις Βρυξέλ-
λες σήµερα δεν είναι ευχάριστα όσον αφορά στα ζητήµατα που
έχουµε για τη δίκαιη µετάβαση του Ταµείου Απολιγνιτοποίησης. 

Σας προτείνουµε για ακόµη µία φορά συγκεκριµένα µέτρα για
τις περιοχές της Δυτικής Μακεδονίας και της Μεγαλόπολης, πε-
ριοχές που µπορούν να πρωταγωνιστήσουν στη νέα εποχή της
ηλεκτροκίνησης. 

Διαπιστώνω µε χαρά ότι αρκετές από τις προτάσεις µας βρί-
σκουν ήδη θετική ανταπόκριση και υιοθετούνται από διάφορες
πλευρές, όπως οι ενεργειακές κοινότητες από εργαζοµένους της
περιοχής ή τα κίνητρα εγκατάστασης επιχειρήσεων. 

Θα συνεχίσουµε τη δηµιουργική µας αντιπολίτευση µε προτά-
σεις, καθώς µπαίνουµε τώρα σε µια κρίσιµη φάση για τη διασφά-
λιση της σωστής αξιοποίησης των κεφαλαίων του πακέτου
ανάκαµψης και δράσεων που θα χρηµατοδοτηθούν από την ευ-
ρωπαϊκή πράσινη συµφωνία. 
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Το Κίνηµα Αλλαγής θα συνδράµει θετικά, αναλύοντας τις προ-
τάσεις της Επιτροπής Πισσαρίδη, καθώς και αυτές της δίκαιης
µετάβασης. Θα προτείνουµε µέτρα και πολιτικές για την ανά-
καµψη και την επίτευξη των στόχων της χώρας µας για τη µείωση
των εκποµπών και την εξοικονόµηση ενέργειας για το 2030, αλλά
και την πορεία προς µηδενικές εκποµπές το 2050. 

Κλείνω τις αναφορές µου στις ρυθµίσεις για την ηλεκτροκί-
νηση, λέγοντας ότι ο φιλόδοξος στόχος του ΕΣΕΚ για το 2030,
ώστε ένα στα τρία αυτοκίνητα που θα µπαίνει σε κυκλοφορία
στην Ελλάδα θα είναι ηλεκτρικό, µπορεί να γίνει πραγµατικότητα
µόνο αν αναπτυχθεί ραγδαία το σχεδόν ανύπαρκτο δίκτυο υπο-
δοµών φόρτισης στη χώρα µας. 

Σε αυτό το κοµµάτι είναι βέβαιο, κύριε Υπουργέ, ότι θα χρει-
αστούµε σύντοµα νέα νοµοθέτηση, τόσο από το Υπουργείο σας
όσο και από τα Υπουργεία Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας,
Εσωτερικών, Ψηφιακής Πολιτικής και Οικονοµικών. 

Σε σχέση µε τις τροπολογίες που φέρνουν παρατάσεις, ρυθ-
µίσεις αυθαιρέτων, αλλά και σειρά ενεργειακών και περιβαλλον-
τικών ζητηµάτων, σας σηµειώνουµε για µια ακόµη φορά τον κακό
τρόπο και προγραµµατισµό και την αναστάτωση που φέρνετε
πολλές φορές στην αγορά, αντιδράσεις που έχουν προκαλέσει
οι καθυστερήσεις του Υπουργείου και η ανυπαρξία διαβούλευ-
σης για τη ρύθµιση των συγκεκριµένων θεµάτων. 

Ειδικά, οι καθυστερήσεις για τις ρυθµίσεις σας για τα αυθαί-
ρετα έχουν φέρει στα όρια όλους τους φορείς και έχετε µπλο-
κάρει επί έναν µήνα σχεδόν όλη την αγορά ακινήτων,
µηχανικούς, δικηγόρους και συµβολαιογράφους. 

Παρατείνεται εκπρόθεσµα, αφού έχει λήξει η προθεσµία στις
30-6-2020 για τακτοποίηση αυθαιρέτων κατασκευών για χρονικό
διάστηµα τριών µηνών µέχρι το τέλος Σεπτεµβρίου λόγω πανδη-
µίας. Δυστυχώς, δεν είναι σοβαρή νοµοθέτηση αυτή, όπως και
οι ρυθµίσεις για το Πράσινο Ταµείο. 

Πρέπει, κύριε Υπουργέ, να καταβάλετε µεγαλύτερη προσπά-
θεια για να µας πείσετε για την αναγκαιότητα της εκχώρησης κα-
θηκόντων διαχείρισης περιβαλλοντικών προγραµµάτων του
Πράσινου Ταµείου σε ενδιάµεσους φορείς.

Και βέβαια, τι να πούµε για τη «ΛΑΡΚΟ» που από τον Φεβρουά-
ριο επισηµαίνουµε ότι η νοµοθετική ρύθµιση της Κυβέρνησής
σας δεν διασφαλίζει τη βιωσιµότητα της εταιρείας και αφήνει
ανοικτό παράθυρο για την υποχρεωτική πτώχευσή της, µε πώ-
ληση σηµαντικού µέρους του ενεργητικού της εταιρείας. 

Είχαµε επισηµάνει ότι τα χρονικά περιθώρια για τη διαδικασία
διαιτησίας για την επίλυση των ιδιοκτησιακών διαφορών της εται-
ρείας µε το ελληνικό δηµόσιο δεν είναι ρεαλιστικά. Επίσης, εί-
χαµε υπογραµµίσει ότι µε την ηλεκτροκίνηση που προωθείται
στη βιοµηχανία των αυτοκινήτων, το νικέλιο και το κοβάλτιο είναι
στρατηγικής σηµασίας, όχι µόνο για την Ελλάδα, αλλά για την
Ευρώπη και η ζήτησή τους τα επόµενα χρόνια θα πολλαπλασια-
στεί. 

Πέντε µήνες µετά η Κυβέρνηση δεν δίνει συγκεκριµένες απαν-
τήσεις για την πορεία της ειδικής διαχείρισης, δεν φέρνει τρο-
πολογία που να καλύπτει τα δεδουλευµένα των µεταφορέων στα
ορυχεία της Καστοριάς και δεν καταθέτει έγγραφα που ζητήθη-
καν κατ’ επανάληψη στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου
από τον συνάδελφό µου, τον κ. Μουλκιώτη. 

Κι ενώ η «ΛΑΡΚΟ» έχασε τους πελάτες της και είναι πλέον µια
σκιά του παλιού της εαυτού, µε περιορισµένο ρόλο στη διεθνή
αγορά, ο µεγαλύτερος ανταγωνιστής της, το εργοστάσιο νικε-
λίου στα Σκόπια το οποίο βρίσκεται σε φάση εξυγίανσης -µετά
από τη χρεοκοπία του και την εξαγορά του- πήρε ένα φιλί ζωής
ακριβώς τη στιγµή που το χρειαζόταν για να ανακάµψει.

Περιµένω, βέβαια, κύριε Υπουργέ, και τις απαντήσεις σας στα
συγκεκριµένα θέµατα που σας κατέθεσα και στα Πρακτικά της
τελευταίας επιτροπής, που σχετίζονται µε ρυθµίσεις που φέρ-
νετε ως τροπολογία για το ποσοστό ανταποδοτικότητας και την
αύξησή του στη λατοµική δραστηριότητα για την τοπική συτοδι-
οίκηση, την τροποποίηση της νοµοθεσίας περί δηµοτικών λατο-
µείων, ώστε το αντισταθµιστικό τέλος να πηγαίνει κατευθείαν
στις τοπικές κοινότητες κατ’ αναλογία, όπως γίνεται στον
ν.3468/2006 και αφορά τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, την αλ-
λαγή του τρόπου βεβαίωσης της αγροτικής ιδιότητας για τα

αγροτικά φωτοβολταϊκά, την κατασκευή φωτοβολταϊκών σε θερ-
µοκήπια, αλλά και µια σειρά επιπλέον ζητηµάτων που η ενεργει-
ακή αγορά περιµένει από εσάς κι έχετε πολλές φορές και εσείς
και η κυρία γενική γραµµατέας κάνει σχετικές αναφορές, όπως
για παράδειγµα η εφαρµογή της τιµής αναφοράς των σταθµών
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας να καθορίζεται µε βάση τη δή-
λωση ετοιµότητας για σύνδεση των σταθµών και όχι µε βάση την
ηλέκτρισή τους, καθώς πλέον παρατηρούνται µεγάλες καθυστε-
ρήσεις στην υλοποίηση των έργων σύνδεσής τους. 

Σωστά στην τροπολογία ρυθµίζετε θέµατα που έχετε καταθέ-
σει ήδη για την Πελοπόννησο και την Εύβοια, όσον αφορά στις
άδειες που δεν κατόρθωσαν να υλοποιηθούν και τις παρατείνετε
εξαιτίας των γραφειοκρατικών προβληµάτων και των αδυναµιών
που υπάρχουν στον ΔΕΔΔΗΕ, όπως, επίσης, και τα ζητήµατα που
λύνετε όσον αφορά στη χωρητικότητα των δικτύων. Είναι ένα µε-
γάλο ζήτηµα το πώς θα ενισχυθούν τα δίκτυα, ώστε να µπορούν
να δεχθούν τις απαιτήσεις και τις προθέσεις κατασκευής έργων
ΑΠΕ συνολικά στη χώρα. 

Αντίστοιχα, η εφαρµογή της τιµής αναφοράς των σταθµών
ΑΠΕ που αναφέρονται στο άρθρο 135 του ν.4685 να καθορίζεται
µε βάση τον χρόνο υπογραφής της σύµβασης πώλησης ηλεκτρι-
κής ενέργειας µε τον ΔΑΠΕ και όχι µε βάση τον χρόνο δήλωσης
ετοιµότητας για σύνδεση ή µε βάση τον χρόνο ηλέκτρισής τους. 

Όπως, επίσης, η τροποποίηση της παραγράφου 5, του άρ-
θρου 17, του ν.4685, ώστε σε περίπτωση µεταβίβασης δικαιώµα-
τος ο αποκτών να καταβάλει πολύ µικρότερα τέλη και όχι
ακριβώς τα ίδια τέλη που έχει πληρώσει ήδη αυτός που κατέχει
τη βεβαίωση. Υπάρχουν και άλλα, βέβαια, που θα συνεχίσουµε
να προτείνουµε και θα σας παραδώσω προσωπικά.

Ολοκληρώνω την οµιλία µου, κύριε Πρόεδρε, υπενθυµίζοντας
τα όσα έλεγα στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ τον Φεβρουάριο
του 2018 για τις εξορύξεις υδρογονανθράκων. Έλεγα, λοιπόν,
ότι οφείλει να τρέξει τις διαδικασίες γρήγορα, ιδιαίτερα για τα
οικόπεδα της Κρήτης και να µας δώσει ένα χρονοδιάγραµµα των
επόµενων κινήσεών της. Τα ίδια ακριβώς έλεγα και σ’ εσάς, κύριε
Υπουργέ, περίπου έναν χρόνο πριν, τον Σεπτέµβρη του 2019,
προτού υπογραφεί το παράνοµο τουρκολιβυκό µνηµόνιο, καλών-
τας σας να κινηθείτε γρήγορα, ειδικά στα απώτερα ανατολικά οι-
κόπεδα κάτω από την Κρήτη. Ζητώ να µας πείτε τι θα κάνετε
συγκεκριµένα για την περιοχή αυτή, γιατί γνωρίζουµε και παρα-
κολουθούµε τη στρατηγική και τις επιδιώξεις της Τουρκίας.

Στο Κίνηµα Αλλαγής τα λέµε αυτά εδώ και δυόµισι χρόνια και
κάνουµε υποδείξεις, αλλά δυστυχώς «φωνή βοώντος». Πλέον δεν
πρέπει να χάσουµε άλλο πολύτιµο εθνικό χρόνο. Η επιθετικότητα
της Τουρκίας κλιµακώνεται γεωµετρικά. Εµείς εδώ δεν θέλουµε
να συγκαλέσουµε ούτε το Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών για χά-
ραξη εθνικής γραµµής ενώ η ίδια η Κυβέρνηση εκπέµπει αντιφα-
τικά µηνύµατα προς την Άγκυρα, είτε µέσω µυστικής διπλωµατίας
είτε µε αντιφατικές δηλώσεις των Υπουργών της. Και όσο περνάνε
τα χρόνια, δυστυχώς, η αξία του όποιου ορυκτού πλούτου βαίνει
µειούµενη λόγω της στροφής στις ΑΠΕ. 

Καλώ, λοιπόν, για ακόµη µια φορά την Κυβέρνηση να σταθεί
στο ύψος της εθνικής περίστασης και να χαράξει µια αποφασι-
στική εθνική ενεργειακή στρατηγική που θα είναι τµήµα της ευ-
ρωπαϊκής και µε τις κατάλληλες συµµαχίες να προχωρήσει στην
πλήρη άσκηση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων, τόσο νοτιοα-
νατολικά της Κρήτης όσο και όπου αλλού κριθεί αναγκαίο και
εθνικά ωφέλιµο, χωρίς λεονταρισµούς, αλλά µε σωστή προετοι-
µασία και επιδίωξη της µέγιστης εθνικής συναίνεσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι
εµείς για την τήρηση του χρόνου.

Θα καλέσω στο Βήµα τον ειδικό αγορητή του ΚΚΕ και Αντιπρό-
εδρο της Βουλής κ. Γιώργο Λαµπρούλη. 

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο σοφός λαός µας, το γνωρίζετε εξάλλου και όσοι µας ακούν

και µας βλέπουν επίσης το γνωρίζουν, λέει το εξής: «Όπου ακούς
πολλά κεράσια, κράτα µικρό καλάθι». Έτσι, λοιπόν, ας λείπουν
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οι θριαµβολογίες για τα δισεκατοµµύρια που πετούν στον αέρα
και το πού θα καταλήξουν, γιατί τα µέτρα στήριξης της οικονο-
µίας ή των οικονοµιών σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης που απο-
φασίστηκαν, θα έχουν ξεκάθαρο ταξικό πρόσηµο υπέρ των
επιχειρηµατικών οµίλων και θα φορτώσουν µε νέα µνηµόνια διαρ-
κείας τους λαούς, αφού οι ενισχύσεις προς τα κράτη-µέλη θα
συνοδεύονται από σκληρά αντιλαϊκά µέτρα και µηχανισµούς επι-
τήρησης. 

Αυτό που είναι σίγουρο, λοιπόν, για τον λαό µας είναι ότι θα
κληθεί να πληρώσει τα νέα πακέτα είτε τοις µετρητοίς, µε νέα
µόνιµα βάρβαρα µέτρα, είτε µε δόσεις, δηλαδή µε αναδιαρθρώ-
σεις που θα επηρεάσουν συνολικά τη ζωή του. 

Κι ερχόµαστε στα του νοµοσχεδίου. Συζητούµε, όπως και στην
επιτροπή, ένα νοµοσχέδιο όπως είπαµε ενταγµένο στη γενικό-
τερη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της αστικής τάξης για
τη λεγόµενη πράσινη ανάπτυξη, των πράσινων επενδυτικών σχε-
δίων και τελικά της νέας Πράσινης Συµφωνίας. 

Είναι µια πολιτική που έχει τους εξής βασικούς στόχους: Πρώ-
τον, να δοθεί κερδοφόρα επενδυτική διέξοδος σε κεφάλαια που
λιµνάζουν, που έχουν υπερσυσσωρευθεί, δεύτερον, να αντιµε-
τωπίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση την ενεργειακή υπεροχή των ΗΠΑ
και της Ρωσίας στον τοµέα των υδρογονανθράκων και τρίτον, να
απορροφηθούν εµπορεύµατα πράσινης τεχνολογίας στα οποία
η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει συγκριτικό πλεονέκτηµα. 

Πτυχή αυτής της στρατηγικής, της λεγόµενης πράσινης ατζέν-
τας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αποτελεί η προώθηση της ηλε-
κτροκίνησης µε σκοπό την απόσπαση µεγαλύτερου κοµµατιού
από την πίτα των διεθνών αγορών για λογαριασµό των ευρωπαϊ-
κών οµίλων αυτοκινητοβιοµηχανίας, προκειµένου να ενισχυθεί ο
ανταγωνισµός τους µε Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, µε
Κίνα και πάει λέγοντας.

Για την υλοποίηση αυτών των στόχων ήδη η Κοµισιόν το προ-
ηγούµενο διάστηµα, ανταποκρινόµενη στις απαιτήσεις των αυ-
τοκινητοβιοµηχανιών, έλαβε συγκεκριµένες αποφάσεις ώστε να
δοθούν µία σειρά από κίνητρα άµεσης και έµµεσης ενίσχυσης
προς τους οµίλους για να προωθηθεί η αγορά ηλεκτροκίνητων
αυτοκινήτων, αλλά και η παραγωγή τους και αντίστοιχα η παρα-
γωγή συσσωρευτών, µπαταρίες και άλλα. 

Ακριβώς σ’ αυτούς τους στόχους συντονίζεται πλήρως και η
Ελλάδα, αφού τόσο η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ όσο
και η σηµερινή της Νέας Δηµοκρατίας αποφασιστικά κάνουν ό,τι
περνά από το χέρι τους για την προώθηση της συγκεκριµένης
αγοράς. Έτσι, συνολικά η ηλεκτροκίνηση παρουσιάζεται, εµφα-
νίζεται ως απάντηση σε κάποια περιβαλλοντικά προβλήµατα, ενώ
ακόµα και γι’ αυτά είναι αµφίβολο πόσο πολύ στην πραγµατικό-
τητα τα απαντάει. 

Δεύτερον, στοχεύει να τονώσει τη βιοµηχανική παραγωγή συγ-
κεκριµένων κλάδων και να ενισχύσει την κερδοφορία του κεφα-
λαίου στους κλάδους αυτούς. Συγκαλύπτει τις µεγάλες απώλειες
που φέρνει για τα εργατικά λαϊκά στρώµατα και κερδισµένοι από
το σχέδιο νόµου θα είναι οι µεγάλες αυτοκινητοβιοµηχανίες που
έχουν και προωθούν ηλεκτρικές λύσεις ακόµα και σε βάρος
άλλων, οι µεγαλοεισαγωγείς ηλεκτρικών αυτοκινήτων, ο κατα-
σκευαστικός κλάδος που θα κατασκευάσει υποδοµές φόρτισης,
οι όµιλοι ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και της απελευθερωµέ-
νης ενέργειας, σε βάρος, όµως, των λαϊκών στρωµάτων. 

Έτσι η ηλεκτροκίνηση, παρά την αντίθετη ανάλυση στο νοµο-
σχέδιο, αυξάνει δραστικά το συνολικό κόστος µετακίνησης για
τα λαϊκά στρώµατα, όταν συνυπολογίσει κάποιος την αγορά του
και τη ραγδαία µείωση της τιµής µεταπώλησής του, αφού θα
χρειάζεται καινούργια µπαταρία µε υψηλό κόστος. 

Αυτό, άλλωστε, εξηγεί και τα πολλαπλά µέτρα που περιλαµ-
βάνονται στο νοµοσχέδιο, που πρακτικά µειώνουν το κόστος
χρήσης των ηλεκτρικών αυτοκινήτων σε βάρος των υπολοίπων -
τέλη στάθµευσης, το περιβαλλοντικό τέλος στα εισαγόµενα πα-
λαιάς τεχνολογίας κ.λπ.- ενώ συσκοτίζεται από την ανάλυση πως
το κόστος ανά 100 χιλιόµετρα ενός συµβατικού αυτοκινήτου
προκύπτει από τα τεράστια µονοπωλιακά κέρδη των εταιρειών
διύλισης πετρελαίου και την υπέρογκη κρατική φορολογία στα
καύσιµα. 

Τέταρτον, η ανάλυση για µη εκποµπές αερίων του θερµοκη-

πίου από τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα είναι ψευδής και τουλάχιστον
παραπλανητική η αποτελεσµατικότερη χρήση ενέργειας αν συ-
νυπολογίσει κάποιος όλες τις απώλειες, ενώ η ανάλυση αυτή
συγκαλύπτει το συνολικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα των ηλε-
κτρικών αυτοκινήτων στην κατανάλωση ενέργειας. 

Πέµπτον, δεν υπολογίζεται η συνολική επιβάρυνση της ηλε-
κτροκίνησης στο κοινωνικό σύνολο, όπως, για παράδειγµα, το
κόστος νέων ηλεκτρικών υποδοµών, φορτιστών κ.λπ.. Και αυτό
γιατί το σχέδιο νόµου, τελικά, την κατανέµει -δηλαδή τη φορτώ-
νει- στα λαϊκά στρώµατα που θα πληρώνουν έµµεσα και άµεσα
για τις ηλεκτρικές υποδοµές µέσω αυξηµένων τελών κυκλοφο-
ρίας για τα παλαιά αυτοκίνητα για να έχουν µειωµένα τα ηλε-
κτρικά ή για τις υποχρεωτικές υποδοµές ταχυφόρτισης στα
κτήρια κ.λπ.. 

Παράλληλα, η κυβερνητική πολιτική προωθεί επενδύσεις σε
σχετικές υποδοµές µε φοροαπαλλαγές και άµεσες ενισχύσεις,
που θα κληθούν και για αυτές να πληρώσουν τα λαϊκά στρώµατα. 

Έτσι, µε πρόσχηµα τη µείωση των ρύπων και µε ευαγγέλιο την
πράσινη ατζέντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Κυβέρνηση, στα
βήµατα της προηγούµενης κυβέρνησης, του ΣΥΡΙΖΑ, δίνει νέα
προκλητικά προνόµια στους επιχειρηµατικούς οµίλους για εγκα-
τάσταση καινούργιων παραγωγικών µονάδων στις περιοχές της
Δυτικής Μακεδονίας, της Αρκαδίας -µε τα άρθρα τα σχετικά, 5
έως 8- όπου προχωράνε τα σχέδια απολιγνιτοποίησης µε τις χι-
λιάδες απολύσεις και την παραπέρα υπονόµευση των παραγω-
γικών δυνατοτήτων της χώρας. 

Εξάλλου, πριν λίγο καιρό ο Πρωθυπουργός έδωσε το στίγµα
για το τι έχουν να περιµένουν οι εργαζόµενοι από τις νέες αυτές
πράσινες µπίζνες, αφού διαβεβαίωσε τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους ότι οι περιοχές αυτές θα γίνουν απέραντες ειδικές οικονο-
µικές ζώνες, ένα πράσινο «ΕΛ ΝΤΟΡΑΝΤΟ», που ο Υπουργός µας
είπε στην επιτροπή πως το ακούει και αυτό, σφυρίζοντας, φυ-
σικά, αδιάφορα για τους επενδυτικούς παραδείσους που θα δη-
µιουργηθούν για τους επιχειρηµατικούς οµίλους µε φορολογικές
µειώσεις, µειωµένες εργοδοτικές εισφορές, αυξηµένους συντε-
λεστές απόσβεσης παγίων, οι δαπάνες των οποίων θα αφαιρούν-
ται από τα ακαθάριστα έσοδα τους φόρους, προσαυξηµένες,
µάλιστα, κατά 15% και άλλα. Και αυτό την ίδια ώρα που οι εργα-
ζόµενοι, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι αγρότες, η πλειοψηφία του
λαού µας πληρώνει και ξαναπληρώνει δυσβάσταχτους φόρους
που του έχουν επιβληθεί απ’ όλες τις κυβερνήσεις, την ίδια ώρα
που τους αφαιρούνται δικαιώµατα και κατακτήσεις προκειµένου
να ενισχυθούν τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων είτε µε
απευθείας ζεστό χρήµα, είτε µέσω φοροαπαλλαγών, εισφοροα-
παλλαγών και, φυσικά, φθηνού εργατικού δυναµικού.

Αλήθεια, ακόµα και τα 100 εκατοµµύρια προίκα που δίνετε για
αρχή -χώρια τα εκατοντάδες εκατοµµύρια τα επόµενα χρόνια-
από πού θα προέλθουν; Ποιος θα τα πληρώσει για να γίνουν κί-
νητρο προώθησης της ηλεκτροκίνησης; Ο λαός. 

Και όλα αυτά έρχονται να προστεθούν στον υπόλοιπο κυβερ-
νητικό σχεδιασµό για τη λεγόµενη «δίκαιη µετάβαση», που στο
όνοµα της υποτιθέµενης αποκατάστασης των συνεπειών από το
κλείσιµο των λιγνιτικών µονάδων της ΔΕΗ, έρχεται να δώσει νέα
προνόµια στους οµίλους ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, ηλε-
κτροκίνησης κ.λπ., που θα έχει, όµως, βαριές συνέπειες στα δι-
καιώµατα των εργαζοµένων και στην ενεργειακή φτώχεια που θα
γιγαντωθεί. Επίσης, θα συνεπάγεται την ενεργειακή εξάρτηση
της χώρας και θα υπάρχει µεγάλος κίνδυνος από την παραπέρα
όξυνση των ανταγωνισµών. 

Εξάλλου, η εικοσάχρονη, πλέον, πείρα επιβεβαιώνει πως η πο-
ρεία της απελευθέρωσης της ενέργειας πήγε χέρι-χέρι µε το σά-
ρωµα των εργασιακών δικαιωµάτων, µε 12ωρη και 16ωρη
εργασία, µισθούς και συντάξεις πείνας, υποβάθµιση των µέτρων
υγιεινής και ασφάλειας των εργαζοµένων. 

Αυτή την πραγµατικότητα επιχειρεί να κρύψει ή να συσκοτίσει
η Κυβέρνηση, ο Υπουργός µέσω και του νοµοσχεδίου για τη δηµι-
ουργία, για παράδειγµα, θέσεων εργασίας µέσω της δηµιουργίας
των ειδικών οικονοµικών ζωνών στις περιοχές της Δυτικής Μακε-
δονίας, της Αρκαδίας, όπως είπα και πριν, καθώς οι παραπέρα
αναδιαρθρώσεις στη ΔΕΗ, βάσει των προβλεπόµενων στο σχεδια-
σµό που είχε κάνει η διοίκησή της µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, πε-
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ριλαµβάνουν χιλιάδες απολύσεις στη ΔΕΗ, µε εθελούσιες εξό-
δους, πρόωρες συνταξιοδοτήσεις, διατήρηση του παγώµατος στις
προσλήψεις, µε παραπέρα παρέµβαση στις συλλογικές συµβάσεις
των εργαζοµένων και αλλά.

Έτσι, µόνο κοροϊδία και εµπαιγµό για το λαό των περιοχών
αυτών αποτελούν οι διαβεβαιώσεις όλων των κυβερνήσεων ότι
οι συνέπειες από τη διάλυση της βαριάς βιοµηχανίας των λιγνι-
τικών σταθµών, που ειδικά στη Δυτική Μακεδονία σηµατοδοτεί
εκτόξευση της ανεργίας, θα αντισταθµιστούν από διάφορα επι-
δοτούµενα σεµινάρια µετεκπαίδευσης, προγράµµατα αγροτου-
ρισµού και δραστηριότητες όπως παραγωγή κάνναβης.

Όσο για τις τάχα πολλές θέσεις εργασίας που θα δηµιουργή-
σουν, για παράδειγµα, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι των ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας ως αντιστάθµισµα, είναι χαρακτηριστικό
το παράδειγµα που επικαλέστηκε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στα
εγκαίνια µονάδας µεγάλου ύψους επένδυσης -350 εκατοµµυρίων
ευρώ- πως οι θέσεις εργασίας, στη φάση λειτουργίας του έργου,
θα είναι όλες και όλες σαράντα.

Και σ’ αυτή την κατεύθυνση, αποκαλυπτική είναι και η στοίχιση
όλων των άλλων κοµµάτων, όπως και των παρατάξεων τους σε
δήµους, περιφέρειες, των περιοχών αυτών και η ψευτοαντιπα-
ράθεσή τους -Νέα Δηµοκρατία - ΣΥΡΙΖΑ - ΚΙΝΑΛ- που εκφρά-
στηκε, βέβαια, και στην επιτροπή, µε στόχο τον εγκλωβισµό και
αποπροσανατολισµό του λαού για τη µετατροπή των περιοχών
αυτών αφ’ ενός σε γκέτο φθηνής εργατικής δύναµης, µε τη δη-
µιουργία των ειδικών οικονοµικών ζωνών, αφ’ ετέρου σε όαση
προνοµίων για το µεγάλο κεφάλαιο µε fast track διαδικασίες, που
δεν θα λογαριάζουν ούτε τη στοιχειώδη προστασία της δηµόσιας
υγείας και του περιβάλλοντος. 

Έτσι, αν οι κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ είχαν
πραγµατικό ενδιαφέρον για το περιβάλλον, θα έδιναν βάρος
στους µεγάλους, για παράδειγµα, υδροηλεκτρικούς σταθµούς,
που συµβάλλουν, ταυτόχρονα, στην ύδρευση, στην άρδευση και
στην αντιπληµµυρική προστασία. Δεν θα αύξαναν την ηλεκτρο-
παραγωγή από φυσικό αέριο, που λόγω απωλειών αποτελεί µε-
γάλη σπατάλη ενέργειας, ούτε θα επέτρεπαν να συνοδεύεται η
εγκατάσταση αιολικών πάρκων µε την καταστροφή µεγάλων
εκτάσεων δασικής γης, µε τη διατάραξη της βιοποικιλότητας και
της υδρολογικής ισορροπίας, µε την προκλητικά δυσανάλογη κα-
τανοµή των αιολικών πάρκων, µε τον Καφηρέα, για παράδειγµα,
να διδάσκεται ως αντιπαράδειγµα στις σχολές για την υπερσυγ-
κέντρωση τέτοιων µονάδων. 

Εξάλλου, τα χρήµατα που σπαταλώνται σε αυτό το αντιλαϊκό
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και για την ενίσχυση
του δικτύου ώστε να αντισταθµίζεται η αστάθεια που δηµιουρ-
γούν οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, θα µπορούσαν να διατε-
θούν στην αξιοποίηση του εγχώριου λιγνίτη µε σύγχρονη
τεχνολογία πιο φιλική στο περιβάλλον, µε µονάδες συνδυασµέ-
νου κύκλου υψηλής ενεργειακής απόδοσης, όπως και για τη µε-
τεγκατάσταση οικισµών που γειτνιάζουν σε ρυπογόνες
δραστηριότητες. 

Έτσι, οι κεντρικές επιλογές όλων των κυβερνήσεων για την αν-
τικατάσταση του λιγνίτη, την απελευθέρωση της αγοράς ενέρ-
γειας που θα δηµιουργήσει περισσότερες θέσεις εργασίας ή τη
µείωση της τιµής του ρεύµατος, δεν αντέχει, φυσικά, σε σοβαρό
σχολιασµό, αφού τα λαϊκά στρώµατα έχουν δει την τελευταία δε-
καετία τις τιµές να έχουν εκτοξευθεί κατά 150% -µεταξύ άλλων
και για την επιδότηση της κερδοφορίας των πράσινων αρπακτι-
κών- ενώ το 30% του πληθυσµού στη χώρα µας είναι για τα καλά
βυθισµένο στην ενεργειακή φτώχεια. 

Όλα αυτά αποτελούν ψέµα πάνω στο ψέµα, αφού οι στρατη-
γικοί στόχοι της αστικής τάξης σε ό,τι αφορά και την ενέργεια,
όχι µόνο δεν συµβαδίζουν µε τις λαϊκές ανάγκες για φτηνή ενέρ-
γεια, σταθερή δουλειά µε δικαιώµατα και προστασία του περι-
βάλλοντος, αλλά τις αντιστρατεύονται. 

Και σ’ αυτές τις στρατηγικές επιλογές Νέα Δηµοκρατία - ΣΥ-
ΡΙΖΑ και από κοντά το ΚΙΝΑΛ συµφωνούν παρά τις όποιες επιµέ-
ρους διαχειριστικές διαφορές που προβάλλουν ακριβώς για να
θολώνουν τα νερά.

Μάλιστα, µόνο για γέλια θα ήταν αν δεν ήταν πικρές για το λαό
µας οι πολιτικές που εφάρµοσαν διαδοχικά Νέα Δηµοκρατία και

ΣΥΡΙΖΑ, ακούγοντάς σας  -στην επιτροπή ειδικά- να προσπαθείτε
να βρείτε τις ταξικές σας πολιτικές διαφορές, όταν ακριβώς µε
τις πολιτικές σας διαδοχικά υπηρετήσατε και υπηρετείτε ακριβώς
την ταξική µεροληψία υπέρ του κεφαλαίου και την ταξική αναι-
σθησία για τους εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα, τις
οποίες και οι σηµερινοί κυβερνώντες προσπαθούν να κρύψουν
για να θολώσουν τα νερά, όπως και οι προηγούµενοι της κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ που έφταναν στο σηµείο να βαφτίζουν την ταξική
µεροληψία υπέρ των πολλών, την πολιτική τους που φόρτωσε
και άλλα βάρη στις πλάτες του λαού. 

Σε ό,τι αφορά στις επιπτώσεις στο περιβάλλον, το νοµοσχέδιο
είναι υποκριτικό. Συγκαλύπτει την τεράστια επιβάρυνση που απαι-
τείται, για παράδειγµα, για την παραγωγή µπαταριών, αλλά και
άλλων εξαρτηµάτων και τις δραµατικές περιβαλλοντολογικές επι-
πτώσεις, προωθώντας µε fast track διαδικασίες σχετικές επενδύ-
σεις, φιλοδοξώντας να φιλοξενήσει επικίνδυνες εγκαταστάσεις.

Παράλληλα συγκαλύπτει και δεν συνυπολογίζει, για παρά-
δειγµα, το τεράστιο αποτύπωµα στη χρήση νερού για τις µπατα-
ρίες λιθίου στις περιοχές ή αντίστοιχα χώρους εξόρυξης.

Η ηλεκτροκίνηση δεν µπορεί ακόµη να καλύψει πλήρως τις
ανάγκες και πρακτικά θα δουλεύει ως δεύτερο αυτοκίνητο λόγω
χαµηλής αυτονοµίας, ανάγκης ταχυφορτιστών -που δεν θα υπάρ-
χουν-, πολύ υψηλού κόστους, αλλά και διαφορετικού προφίλ χρή-
σης ανάλογα µε τις θερµοκρασίες του περιβάλλοντος, σε πολύ
κρύο ή σε πολύ ζέστη. Γιατί αυτό που αναδεικνύεται και µέσω του
νοµοσχεδίου -το είπαµε και στην επιτροπή-, που θεωρούµε πως
χρειάζεται να σκεφτεί ο λαός µας και να βγάλει συµπεράσµατα,
είναι η εξής αντίφαση στο πλαίσιο, βέβαια, αυτού του συστήµατος:
Η εξέλιξη της τεχνολογίας, για παράδειγµα, στην ηλεκτροκίνηση,
στην ενέργεια κατ’ επέκταση, καθώς και σε άλλους τοµείς, αντί να
συµβάλει στη βελτίωση της ζωής, των εργασιακών συνθηκών, στη
µείωση του εργάσιµου χρόνου και στην αύξηση του ελεύθερου
χρόνου αντίστοιχα, στην αύξηση µισθών και δικαιωµάτων, αντί-
θετα αποτελεί απειλή για τους εργαζόµενους, πολύ περισσότερο
που οι εργαζόµενοι καλούνται να θυσιαστούν για τις επενδύσεις,
τον ανταγωνισµό, τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων που κα-
θορίζουν µε βάση την κερδοφορία τους το τι θα παραχθεί, αν θα
παραχθεί, αλλά και το πού και µε τι όρους και όχι µε κριτήριο την
ικανοποίηση των συνεχώς διευρυνόµενων αναγκών του λαού µας.
Αντίστοιχα οι πράσινες πολιτικές, µε τις οποίες όλες οι κυβερνή-
σεις διαδοχικά ευθυγραµµίζονται και η µία πιάνει το νήµα από εκεί
που το άφησε η άλλη, δεν έχουν την παραµικρή σχέση µε την προ-
στασία του περιβάλλοντος, το οποίο καταστρέφεται συστηµατικά
εξαιτίας του καπιταλιστικού τρόπου παραγωγής. Αυτός είναι και
ορατός θανάσιµος εχθρός και κίνδυνος, όχι µόνο για το περιβάλ-
λον, αλλά και για τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, των λαϊκών
στρωµάτων στη χώρα µας και όχι µόνο.  

Το ΚΚΕ –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- «φωτίζει» πως υπάρχει
λύση που µπορεί να ικανοποιήσει το σύνολο των αναγκών του
λαού, αξιοποίησης στο έπακρο των επιτευγµάτων της επιστήµης
και της τεχνολογίας, της κάλυψης των ενεργειακών αναγκών της
λαϊκής οικογένειας, την προστασία του περιβάλλοντος και της
υγείας τους, τη µείωση της ενεργειακής εξάρτησης της χώρας,
τις σταθερές θέσεις ασφαλούς εργασίας µε ώθηση στην ισόµε-
τρη ανάπτυξη των περιοχών της χώρας. Και για να εφαρµοστεί
αυτή η λύση απαιτείται η εργατική τάξη, ο λαός να πάρει στα
χέρια του την οικονοµία και το τιµόνι της εξουσίας, έτσι ώστε
σκοπό της παραγωγής να αποτελούν οι κοινωνικές ανάγκες και
όχι το καπιταλιστικό κέρδος. Έτσι και το ενεργειακό προϊόν θα
αποτελεί κοινωνικό αγαθό για όλους και όχι εµπόρευµα.  

Αφορά, λοιπόν, έναν ριζικά διαφορετικό δρόµο ανάπτυξης,
όπου όλες οι εγχώριες ενεργειακές πηγές και τα µέσα παραγω-
γής, µεταφοράς και διανοµής της ενέργειας θα αποτελούν κρα-
τική κοινωνική ιδιοκτησία. Σε αυτό το πλαίσιο του σοσιαλισµού ο
ενεργειακός κεντρικός σχεδιασµός θα µπορεί να αξιοποιεί συν-
δυασµένα όλες τις διαθέσιµες εγχώριες πηγές και όλες τις δια-
θέσιµες τεχνικές λύσεις για να βελτιώνεται το σηµερινό
ενεργειακό µείγµα της χώρας, για να διασφαλίζεται η λαϊκή ευη-
µερία. 

Επίσης, θα αξιοποιείται η επιστηµονική έρευνα για να προβλέ-
πει έγκαιρα τις µελλοντικές ανάγκες της κοινωνίας ανάµεσα, για
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παράδειγµα, στα µέσα µαζικής µεταφοράς, στα αυτοκίνητα και
πάει λέγοντας. Και σ’ αυτή την κατεύθυνση το ΚΚΕ µπαίνει µπρο-
στά για να οργανωθεί η πάλη του λαού και να ανοίξει αυτός ο ελ-
πιδοφόρος δρόµος της πραγµατικής ανατροπής.  

Με βάση τα ανωτέρω, κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζουµε το νο-
µοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Μέχρι να έρθει στο Βήµα ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής

Λύσης, ο κ.  Βασίλειος Βιλιάρδος θα ήθελα να κάνω µια ανακοί-
νωση προς το Σώµα.

Οι Υπουργοί Παιδείας και Θρησκευµάτων, Οικονοµικών, Εξωτε-
ρικών, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Μετανάστευσης και
Ασύλου, Τουρισµού και Επικρατείας, ο Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών, καθώς και ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κατέθεσαν στις 21-7-2020 σχέδιο νόµου: «Εκσυγχρονισµός της
ιδιωτικής εκπαίδευσης και άλλες επείγουσες διατάξεις αρµοδιό-
τητας Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.  
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

εισαγωγικά η Κυβέρνηση προσπαθεί να µετατρέψει, θεσµικά του-
λάχιστον, την Ελλάδα σε µια σύγχρονη καπιταλιστική χώρα, σε
µια ακραία νεοφιλελεύθερη περιοχή καλύτερα  -για να είµαστε
πιο ακριβείς-, σε µια περιοχή, αφού ένα αποτυχηµένο κράτος,
όπως το δικό µας, δεν µπορεί να χαρακτηριστεί ως µια εθνικά
κυρίαρχη χώρα.  

Τι σηµαίνει, αλήθεια, αποτυχηµένο κράτος; Απλούστατα µια
χώρα όπου η νόµιµα εκλεγµένη Κυβέρνηση µε τους εκατόν πε-
νήντα οκτώ Βουλευτές της αδυνατεί να λάβει αποφάσεις µόνη
της, να παρέχει σωστές δηµόσιες υπηρεσίες ή να συνεργάζεται
µε άλλα κράτη ισότιµα ως µέλος µιας διεθνούς κοινότητας.  

Σύµφωνα δε µε τη διεθνή βιβλιογραφία ως αποτυχηµένο θεω-
ρείται ένα κράτος που δεν µπορεί να εκπληρώσει τρεις κεντρικές
λειτουργίες του για τους πολίτες: Πρώτον, να τους παρέχει
ασφάλεια, δεύτερον, ευηµερία και τρίτον, νοµιµότητα µε την έν-
νοια του ολοκληρωµένου κράτους δικαίου. Προφανώς τίποτα
από τα τρία δεν συµβαίνει στην Ελλάδα σήµερα, ούτε και τα τε-
λευταία δέκα χρόνια.  

Στο νοµοσχέδιο τώρα, από τη µία πλευρά προωθείται η ηλε-
κτροκίνηση, ενώ από την άλλη η Ελλάδα υποχρεώνεται, στο νέο
όνοµα του µνηµονίου νούµερο 4 µε την αυξηµένη εποπτεία -θυ-
µίζουµε πως η «τρόικα» µετονοµάστηκε σε «θεσµούς» για να µην
προκαλούνται αντιδράσεις-, να ξεπουλήσει όλες τις ενεργειακές
της επιχειρήσεις, όπως τη ΔΕΠΑ, τη ΔΕΣΦΑ, τη ΔΕΗ, τον
ΑΔΜΗΕ, τον ΔΕΔΔΗΕ, τα ΕΛΠΕ και ούτω καθεξής. Ταυτόχρονα,
αντί η Κυβέρνηση να επιδοτεί την εγχώρια παραγωγή των ηλε-
κτρικών αυτοκινήτων, επιδοτεί τις εισαγωγές µε 100 εκατοµµύρια
ευρώ, κυρίως, βέβαια, από τη Γερµανία και µάλιστα από την εται-
ρεία που είναι υπεύθυνη για την απάτη του dieselgate.  

Τι µας απάντησε ο Υπουργός Ανάπτυξης στην τελευταία ερώ-
τησή µας για τη γερµανική απάτη, µία από τις πολλές βέβαια της
Γερµανίας; Ότι η Ελλάδα δεν έχει το θεσµικό πλαίσιο που απαι-
τείται, όταν την ίδια στιγµή µας κατηγορεί η Ευρωπαϊκή Ένωση
για το ότι δεν ζητήσαµε αποζηµίωση όπως όλα τα άλλα κράτη.
Τι άλλο µπορεί να πει κάποιος για αυτούς που µας κυβερνούν;
Απολύτως τίποτα.  

Τέλος, αντί η Κυβέρνηση να στηρίξει την παραγωγή µπατα-
ριών µε την ευκαιρία των ηλεκτρικών αυτοκινήτων από τη
ΛΑΡΚΟ, η οποία έχει τις δυνατότητες -ενώ µπορεί να στηριχθεί
από το δηµόσιο, αφού κάτι τέτοιο το επιτρέπει πλέον η Ευρω-
παϊκή Ένωση λόγω της πανδηµίας- την απαξιώνει µε στόχο το
ξεπούληµά της. 

Όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά -συνήθως το κάνω αρ-
γότερα, όλα µαζί- λέει «όχι» για τις ελληνικές ανεµογεννήτριες
στις βραχονησίδες, όταν ταυτόχρονα λέει «ναι» για τις γερµανι-
κές σε δεκάδες περιοχές της Ελλάδας, µεταξύ των οποίων σε
περιοχές «NATURA».

Θα ξεκινήσουµε τώρα από το γεγονός ότι η ηλεκτροκίνηση δεν

είναι κάτι καινούργιο ή µια τεχνολογία αιχµής. Άλλωστε µερικά
από τα πρώτα αυτοκίνητα που κατασκευάστηκαν ήταν ηλεκτρικά.
Δεν είναι καµµία καινοτοµία διεθνώς, αλλά ούτε για την Ελλάδα,
αφού στη χώρα µας είχε παραχθεί το 1973 έως το 1975 το En-
field 8000, το οποίο έχει την αµετροέπεια να χρησιµοποιήσει ο
Πρωθυπουργός στις δηλώσεις του. Αµετροέπεια λόγω του ότι η
εταιρεία έκλεισε το 1975, επειδή η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας τότε δεν την υποστήριξε. 

Επί κυβέρνησης πάντως Νέας Δηµοκρατίας το 1995 κατέρ-
ρευσε η πολύ επιτυχηµένη «ΤΕΟΚΑΡ» στον Βόλο, η εταιρεία που
είχε το πρώτο εργοστάσιο της «NISSAN» στην Ευρώπη. Επίσης,
η «ΒΙΑΜΑΞ» και άλλες µικρότερες, ενώ η «ΕΛΒΟ», που µπορεί να
κατασκευάσει λεωφορεία, -κατασκεύαζε άλλωστε τόσα χρόνια-
είναι ανενεργή και η «NAMCO» ακόµη προσπαθεί να ξεκινήσει
από την αρχή το Pony.  

Θα ήταν πάντως πιο έντιµο για τον Πρωθυπουργό να ανακοι-
νώσει τη στήριξη των ηλεκτροκίνητων µε φόντο ένα γερµανικό
αυτοκίνητο, όπως ο κ. Χατζηδάκης στη Διεθνή Έκθεση Θεσσα-
λονίκης σε εταιρεία ιδιωτικού παρόχου µε εισαγόµενη ενέργεια,
µε τη βοήθεια των ΝΟΜΕ που ψήφισαν µε το 3ο Μνηµόνιο τα τρία
µεγάλα κόµµατα –ακόµα µεγάλα-, καθώς επίσης µε τις επιχορη-
γήσεις εισαγόµενων τεχνολογιών ΑΠΕ.

Όσον αφορά τώρα την ηλεκτροκίνηση στην πρόσφατη ιστο-
ρία, έχει γίνει µια επιτροπή για την προώθησή της από το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος το 2011, ενώ η µελέτη δηµοσιεύτηκε το
2012, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Προέβλεπε την
ύπαρξη έντεκα χιλιάδων τριακοσίων δεκαπέντε ηλεκτρικών αυ-
τοκινήτων στην Ελλάδα έως σήµερα, το 2020, µε βάση τον πί-
νακα που επίσης θα καταθέσουµε αργότερα στα Πρακτικά, ενώ
σήµερα δεν υπάρχουν περισσότερα από πεντακόσια, όχι βέβαια
έντεκα χιλιάδες τριακόσια δεκαπέντε. 

Ειδικότερα, στην Ελλάδα έχουµε το µικρότερο µερίδιο αγοράς
στην Ευρωπαϊκή Ένωση της τάξης του 0,3% µετά την Πολωνία
και τη Σλοβακία, όταν το µερίδιο αγοράς της Πορτογαλίας είναι
3,4%, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Δυστυχώς, αντί να
αναπτυχθεί ο τοµέας, όλες οι κυβερνήσεις µας φρόντιζαν να ξε-
πουλήσουν τις δηµόσιες επιχειρήσεις, µερικές από τις οποίες
επιδοτεί το κράτος σήµερα, όπως την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» µε 750 εκα-
τοµµύρια, την οποία πουλήσαµε για 45 και την επιδοτούµε µε
750, τη «FRAPORT» που ζητάει 175 εκατοµµύρια αποζηµίωση για
το lockdown ή τους αυτοκινητόδροµους. 

Την ίδια περίοδο, το 2010-2011 είχε δροµολογηθεί επίσης ένα
ερευνητικό πρόγραµµα του Μετσόβιου Πολυτεχνείου, το CiBEK,
µαζί µε την Περιφέρεια Αττικής, στόχος του οποίου ήταν η εξέ-
ταση της δυνατότητας µετατροπής συµβατικού αυτοκινήτου σε
ηλεκτρικό, µε κόστος 5.000 έως 7.000 ευρώ, όπως θα καταθέ-
σουµε στα Πρακτικά, το 2014. Σύµφωνα δε µε την τότε ειδησεο-
γραφία, που επίσης θα καταθέσουµε, αναµενόταν η έκδοση
προεδρικού διατάγµατος για την παροχή της άδειας µετατρο-
πής, έτσι ώστε να προσφέρεται από τα συνεργεία. Τίποτα απο-
λύτως δεν έγινε. Οφείλουµε εδώ να σηµειώσουµε πως στις
Ηνωµένες Πολιτείες πωλούνται πακέτα µετατροπής στο διαδί-
κτυο, τα οποία µπορούν να τοποθετηθούν εύκολα ακόµη και από
ιδιώτες. 

Σε κάθε περίπτωση, πρόκειται για µία δυνατότητα που λείπει
εντελώς από το νοµοσχέδιο παρά το ότι υπάρχει στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Είναι κάτι που θα µείωνε τις εκποµπές ρύπων, θα
αύξανε τις θέσεις εργασίας, ενώ θα περιόριζε την εκροή χρηµά-
των στο εξωτερικό, ειδικά σε µία εποχή που ο πληθωρισµός µας
υποχωρεί και θα έχουµε πολύ µεγάλο έλλειµµα στο ισοζύγιο.
Εκτός εάν βέβαια θεωρεί η Κυβέρνηση πως θα πρέπει να ταξι-
δεύει κάποιος στην Ευρώπη, σε κάποια άλλη χώρα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης για να κάνει τη µετατροπή. 

Όταν καταθέσαµε τώρα µία ερώτηση για το Τµήµα Πιστοποί-
ησης Μικρών Ηλεκτρικών Οχηµάτων στις αρχές του Οκτωβρίου
του 2019, το Υπουργείο απάντησε πως θα το φροντίσει, εάν
υπάρχει ενδιαφέρον, που όµως υπάρχει, όπως το ηλεκτρικό τρί-
κυκλο Archon, που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Εντούτοις,
παρά το ότι διαπιστώθηκε ότι υπάρχει ενδιαφέρον, δεν θα δηµι-
ουργηθεί ανάλογο γραφείο, γεγονός που τεκµηριώνει πως η
πρόθεση ή εντολή των ξένων είναι οι εισαγωγές. 
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Συνεχίζοντας, µία δεύτερη τουλάχιστον επιτροπή για την εί-
σοδο των ηλεκτροκίνητων έγινε ξανά στο ΥΠΕΚΑ το 2014, όπως
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, µε την ονοµασία «Οµάδα Ηλε-
κτρικής Κινητικότητας». Κυβερνούσε, επίσης, η Νέα Δηµοκρατία.
Ρωτήσαµε τι απέγινε και δεν πήραµε, βέβαια, καµµία απάντηση. 

Σε γενικές γραµµές τώρα στα άρθρα, το νοµοσχέδιο αφορά
εν πρώτοις αντικίνητρα για την εισαγωγή µεταχειρισµένων ντιζε-
λοκίνητων και φορολογικά κίνητρα για την αγορά ηλεκτρικών αυ-
τοκινήτων, είτε από το δηµόσιο είτε από ιδιώτες, χωρίς όµως
κατά την άποψή µας να καλύπτονται µικρότερες κατηγορίες ηλε-
κτρικών οχηµάτων. Εκτός αυτού, υπάρχουν προδιαγραφές για
την εγκατάσταση σταθµών φόρτισης, ορισµένα διαδικαστικά θέ-
µατα, όπως συνεργεία, ΚΤΕΟ, πυροπροστασία και θέσεις στάθ-
µευσης, κάποιες αναδιοργανώσεις στο Υπουργείο, καθώς επίσης
ως συνήθως προσλήψεις.

Επί των βασικών των κατευθύνσεων τώρα τα εξής: Δεν έχουµε
καµµία αµφιβολία σχετικά µε το ότι θα επαληθευθούν οι στόχοι
του προγράµµατος, µε κριτήριο την Κύπρο όπου υπήρχε µεγάλο
ενδιαφέρον για ένα πρόγραµµα απόσυρσης µε την προώθηση
των ηλεκτρικών, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Πρό-
σφατα δε, σταµάτησε, επειδή υπερέβη τις εκτιµήσεις και τις δυ-
νατότητες του προϋπολογισµού της. Εκτός αυτού, υπάρχει ήδη
µεγάλο ενδιαφέρον στην Ελλάδα, κρίνοντας µεταξύ άλλων από
τις οργανώσεις κατόχων και ενδιαφεροµένων, καθώς επίσης από
το Ελληνικό Ινστιτούτο Ηλεκτροκίνητων Αυτοκινήτων που ιδρύ-
θηκε το 1991, τριάντα χρόνια περίπου πριν. 

Βέβαια, τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα κοστίζουν πολύ περισσότερο
από τα συµβατικά, οπότε οι διατάξεις είναι στην ουσία ασήµαν-
τες για τη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων. Θα προτιµη-
θούν, όµως, πιθανότατα από τις εταιρείες σηµειώνοντας πως
στην Ελλάδα πάνω από τις µισές πωλήσεις καινούργιων αυτοκι-
νήτων αφορούν εταιρικά αυτοκίνητα. Με το πρόγραµµα τώρα
«ΚΙΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ» που εξαγγέλθηκε από τον Πρωθυ-
πουργό, τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, όπως αναφέραµε, θα επιδο-
τηθούν µε 100 εκατοµµύρια ευρώ για δεκαοκτώ µήνες έτσι ώστε
να γίνουν πιο προσιτά στα µέσα εισοδήµατα, αν και πιστεύουµε
πως οφείλεται σε εντολή της Γερµανίας µε στόχο να στηρίξει τις
εξαγωγές της αυτοκινητοβιοµηχανίας της, όπως ακριβώς αµέ-
σως µετά την κρίση του 2008. Στις είκοσι πέντε προτάσεις, βέ-
βαια, του προγράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας δεν υπήρχε
πρόβλεψη για την επιδότηση αγοράς ηλεκτρικών οχηµάτων,
αλλά µόνο η µείωση φόρου, όπως επίσης θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά. Είναι λογική εποµένως η παραπάνω υποψία µας όσον
αφορά τη Γερµανία.

Συνεχίζοντας στο κρίσιµο θέµα της χρήσης τους λόγω της
απαιτούµενης φόρτισης τους, τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα δεν
απευθύνονται σε όλους, αφού πρέπει κάποιος να διαθέτει θέση
στάθµευσης και πρίζα. Οι υποδοµές είναι ανύπαρκτες και θα
χρειαστούν πολλά χρόνια, έως ότου οργανωθεί ένα δίκτυο που
θα εξυπηρετεί τους πολίτες, ενώ επιπλέον τα ηλεκτροκίνητα οχή-
µατα έχουν ακόµη µικρή αυτονοµία, οπότε δεν είναι τόσο εξυπη-
ρετικά και ελκυστικά για τους περισσότερους. Το 2019 πάντως
είχαµε περί τους εβδοµήντα φορτιστές στην Ελλάδα, ενώ σή-
µερα διαθέτουµε µερικές δεκάδες παραπάνω. Πολλοί δε από αυ-
τούς είναι µη ελεύθερα προσβάσιµοι, αφού βρίσκονται σε
ιδιωτικά πάρκινγκ. Από την άλλη πλευρά, η Νέα Δηµοκρατία απα-
γόρευσε στον ΔΕΔΔΗΕ τη δηµιουργία σταθµών φόρτισης, ενώ,
όταν ρωτήσαµε, µας είπε ότι δεν επιτρέπεται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, τη στιγµή όµως που ο αντίστοιχος ΔΕΔΔΗΕ της Κύπρου
έχει και κατασκευάζει τέτοιου είδους φορτιστές. Έκτοτε, πάν-
τως, προστέθηκαν µόλις µερικές δεκάδες, όταν ο ΔΕΔΔΗΕ είχε
από τότε έτοιµο ένα ολόκληρο πρόγραµµα. Είναι αστείο, λοιπόν,
να ισχυρίζεται πως ρωτήθηκε ο ΔΕΔΔΗΕ, εάν µπορεί να αντέξει,
σύµφωνα µε ένα άρθρο που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά,
αφού είχε προγραµµατίσει χίλιους πεντακόσιες φορτιστές έως
σήµερα, το 2020, όπως επίσης θα καταθέσουµε στα Πρακτικά.
Χίλιους πεντακόσιους, ενώ πλέον εµείς σήµερα δεν έχουµε πάνω
από εβδοµήντα!

Εκεί που το νοµοσχέδιο, πάντως, απαγοητεύει εντελώς είναι
η πλήρης απουσία σχεδίων παραγωγής ηλεκτρικών αυτοκινήτων
στην Ελλάδα, αφού υπάρχουν µόλις ένα-δύο ρυθµίσεις θολές

και ακατανόητες, ενώ ενισχύεται η παραγωγή µόνο στην Αρκαδία
και στη Δυτική Μακεδονία. Η Ελλάδα δεν συµµετείχε στην ανά-
πτυξη της βιοµηχανίας αυτοκινήτων εσωτερικής καύσης, οπότε
τουλάχιστον πρέπει να µην είναι ξανά απούσα όσον αφορά στην
παραγωγή ηλεκτρικών αυτοκινήτων.

Κλείνοντας, στις επιτροπές αναφερθήκαµε αναλυτικά στα
άρθρα, οπότε δεν θα επαναλάβουµε το ίδιο εδώ. Άλλωστε, πή-
ραµε ελάχιστες απαντήσεις. Θα απαριθµήσουµε µόνο ορισµένες
από τις προτάσεις µας σηµειώνοντας πως θα θέλαµε να ψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιο, αρκεί να συµπεριλαµβάνονταν τουλάχι-
στον τα εξής:

Πρώτον, η χρηµατοδότηση και η επιδότηση της εγχώριας πα-
ραγωγής, το σηµαντικότερο.

Δεύτερον, να υπάρξει δέσµευση για την εξάπλωση του δι-
κτύου φόρτισης σε ολόκληρη την Ελλάδα και όχι επιλεκτικά,
κατά την κρίση των αντιπροσώπων. 

Τρίτον, να κοινοποιηθεί κοινή υπουργική απόφαση, σχετικά µε
τον τρόπο που θα διατεθούν τα 100.000.000 ευρώ επιδοτήσεις.
Εννοούµε τα συγκεκριµένα µοντέλα και είδη, χωρίς φωτογραφι-
κές επιταγές. Εµείς δεν θα δίναµε ποτέ µια λευκή επιταγή στον
Υπουργό, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο.

Τέταρτον, να επιτραπούν οι µετατροπές συµβατικών σε ηλε-
κτρικά, καθώς επίσης, να επιδοτηθούν και οι εισαγωγές µεταχει-
ρισµένων ηλεκτρικών. Δεν βοηθούν αλήθεια τα φθηνότερα
µεταχειρισµένα ηλεκτρικά το περιβάλλον;

Πέµπτον, να δηµιουργηθεί γραφείο για πιστοποιήσεις.
Έκτον, να κοινοποιηθούν οι κοινές υπουργικές αποφάσεις για

τους κανονισµούς ασφαλείας σε συνεργεία που θα πρέπει να
έχουν πιστοποιηµένους συντηρητές, για την πυρασφάλεια κ.λπ..

Έβδοµον, να υπάρξει η διαβεβαίωση σχετικά µε το ότι θα τη-
ρηθεί µια ισοτιµία στην κατανοµή των αυτοκινήτων, µεταξύ εται-
ρειών leasing από τη µια πλευρά και ιδιωτών από την άλλη, όχι
να επιδοτηθούν µόνο οι εταιρείες.

Όγδοον, να µη χρηµατοδοτήσουν οι ΟΤΑ µε χρήµατα των φο-
ρολογουµένων τις δωρεάν θέσεις parking ιδιωτών για ηλεκτρικά.

Ένατον, να αναληφθεί από τους αντιπροσώπους ο κίνδυνος
καταβολής προστίµου από την Ευρωπαϊκή Ένωση για λόγους
παραβίασης της κοινοτικής νοµοθεσίας στο θέµα των δασµών
για τα εισαγόµενα µεταχειρισµένα επιβατικά αυτοκίνητα.

Δέκατον, να υπάρχει µια ποσόστωση στην αγορά ηλεκτρικών
οχηµάτων µε επιδοτήσεις για µισθώσεις και για εταιρικούς στό-
λους.

Ενδέκατον, να θεσµοθετηθεί η αποζηµίωση των καταναλωτών
για την περίπτωση απάτης τύπου Dieselgate, έτσι ώστε να µην
πούµε ξανά ότι δεν είχαµε τους κατάλληλους νόµους.

Δωδέκατον, να διευρυνθεί η γκάµα των προσφεροµένων αυ-
τοκινήτων µε φθηνότερα, όπως µε τα κινεζικά.

Δέκατον τρίτον, να δηµιουργηθεί σύστηµα ανακύκλωσης µπα-
ταριών –πάρα πολύ σηµαντικό- πριν ξεκινήσουν οι εισαγωγές. 

Δέκατον τέταρτον, να δροµολογηθεί µια χωροταξική µελέτη
τοποθέτησης φορτιστών και τέλος, το σηµαντικότερο, να µην ξε-
πουληθούν οι ενεργειακές µας εταιρείες. Αρκετά κοστίσαµε στα
παιδιά µας, υποθηκεύοντας την Ελλάδα για τα υπόλοιπα ενε-
νήντα εννέα χρόνια. Φτάνει πια!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα καλέσω τώρα στο
Βήµα τον ειδικό αγορητή του ΜέΡΑ25, τον κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρ-
σένη και αµέσως µετά θα αποφασίσουµε για την πρόταση του
Πρωθυπουργού για σύσταση διακοµµατικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής που θα έχει στόχο την επεξεργασία προτάσεων για
την ανάπτυξη της Θράκης.

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, Βουλεύτριες και Βουλευτές, συζητάµε σή-

µερα το νοµοσχέδιο για την ηλεκτροκίνηση υπό τη µεγάλη σκιά
του περιβαλλοντοκτόνου νόµου, όταν έχει περάσει η κυβερνη-
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τική πλειοψηφία από αυτή τη Βουλή εξορύξεις σε «NATURA», µε-
γάλα αιολικά πάρκα σε «NATURA», όταν έχουµε επιστηµονικές
µελέτες που τεκµηριώνουν ότι δεν είναι καθόλου απαραίτητο να
αγγίξουµε αυτές τις περιοχές για να επιτύχουµε τους στόχους
των ΑΠΕ, όταν έχουµε κατάργηση των φορέων διαχείρισης, χώ-
ρους απόθεσης εξορυκτικών αποβλήτων, επικίνδυνους χώρους,
χωρίς πλέον αδειοδότηση, πενταετή παράταση στην περιβαλλον-
τική άδεια της εξόρυξης χρυσού στις Σκουριές και άλλες επιβλα-
βείς για το περιβάλλον δραστηριότητες. Έχει επιτραπεί το κυνήγι
µε τη χρήση άγριας ζωής, το κυνήγι µε γεράκια. 

Και εδώ θέλω να καταγγείλω την εταιρεία «COSMOTE», η
οποία µε µια παραπλανητική διαφήµιση δείχνει ένα αιχµαλωτι-
σµένο γεράκι, το οποίο τάχα πετάει στην ελευθερία. Πουλάει
ελευθερία για να πάρει πελάτες. Μ’ αυτόν τον απαράδεκτο
τρόπο συνεχίζει τη δουλειά σας, κύριε Υπουργέ, που προωθείτε
και επιτρέπετε στο νοµοσχέδιο το κυνήγι για τα γεράκια. Είναι
απαράδεκτο αυτό που κάνει η «COSMOTE» και την καλώ και απ’
αυτό το Βήµα να αποσύρει αυτήν την παραπλανητική διαφήµιση.

Στους δασικούς χάρτες, κύριε Υπουργέ, φέρνετε την επ’ αό-
ριστο αναβολή τους και µε την υπουργική σας απόφαση, που
εξειδικεύσατε αυτήν την αναβολή, τώρα, εν µέσω της αντιπυρι-
κής περιόδου, εν µέσω όλου αυτού του κινδύνου που διατρέχουν
ζωές και περιουσίες, πέρα από το περιβάλλον, πέρα από τα
δάση, δίνετε ξανά το οικονοµικό κίνητρο στους καταπατητές, για
το 55% των περιοχών που είχαν κλείσει οι δασικοί χάρτες και
τους ξαναανοίγετε. Οπλίζετε έτσι το χέρι τους.

Ο κ. Χατζηδάκης γνωρίζει, αλλά οφείλω να ενηµερώσω το
Σώµα ότι το βράδυ της Παγκόσµιας Ηµέρας Περιβάλλοντος,
όπου είχε πραγµατοποιηθεί τεράστια διαδήλωση απέναντι στο
περιβαλλοντοκτόνο νοµοσχέδιο για τις εξορύξεις πετρελαίου,
έµειναν  πολίτες και διαδήλωσαν ως το πρωί. Οι άγρυπνοι πολί-
τες που διαδήλωναν κάθε µέρα από την ψήφιση του νοµοσχεδίου
έως και τότε, συνελήφθησαν και προσήχθησαν στη ΓΑΔΑ για
πεντέµισι ώρες. Αρνήθηκε -µε πολιτική εντολή φαντάζοµαι- η
Αστυνοµία να δώσει νερό σ’ αυτούς τους πολίτες, παραβιάζον-
τας τα ανθρώπινα δικαιώµατα και τις πολιτικές ελευθερίες. Πεν-
τέµισι ώρες ήταν στη ΓΑΔΑ χωρίς νερό. Για πεντέµισι ώρες, ενώ
είχε ενηµερώσει πολίτης ότι πάσχει από επιληψία και χρειάζεται
φαρµακευτική αγωγή, του αρνήθηκαν αυτή τη φαρµακευτική
αγωγή. Για πεντέµισι ώρες ανήλικη µαθήτρια –από τις εννιά µέχρι
τις δυόµισι το µεσηµέρι- δεν µπορούσε να επικοινωνήσει µε τους
γονείς της.

Καλώ όλους τους Βουλευτές και τις Βουλεύτριες να σκεφθούν
αν ήταν οι γονείς αυτού του παιδιού, πώς θα ένιωθαν, όταν για
πεντέµισι ώρες δεν θα ήξεραν πού ήταν το παιδί τους; 

Το περιβαλλοντικό έγκληµα, όµως, συνεχίζεται. Έχει ξεκινήσει
ένα νέο λιµάνι στην Πειραϊκή, χωρίς περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση. Το λέει ο Συνήγορος του Πολίτη. Είχαν ξεκινήσει τα βυθο-
κορήµατα, χωρίς καν να έχει ελεγχθεί η µελέτη ή να έχετε
συµβουλευτεί το ΕΛΚΕΘΕ στο οποίο στάλθηκε µελέτη και είναι
υπό εξέταση τώρα, όταν το 1/3 των βυθοκορήσεων έχουν ολο-
κληρωθεί, δηλαδή της εκβάθυνσης του λιµανιού του Πειραιά και
της διάθεσης όλης αυτής της τοξικής λάσπης που έχει συσσω-
ρευθεί όλα αυτά τα χρόνια εκεί, στον Αργοσαρωνικό.

Το Συµβούλιο της Επικρατείας σταµάτησε αυτήν την παρά-
νοµη διαδικασία, µετά από ασφαλιστικά µέτρα που ζήτησαν οι
πολίτες, αλλά συνεχίζεται το µπάζωµα και πάλι, χωρίς περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση. 

Από τις 2 Ιουλίου, έως σήµερα, το µπάζωµα γίνεται, χωρίς να
υπάρχει ελεγκτής αρχαιολόγος, σε µια αρχαιολογική ζώνη τόσο
µεγάλης σηµασίας, όσο το παραθαλάσσιο µέτωπο της Πειραϊ-
κής, το θαλάσσιο τείχος του Πειραιά, το µνηµείο του Θεµιστοκλή
κ.ο.κ.. 

Συνεχίζεται το περιβαλλοντικό έγκληµα στη Φυλή. Αυτήν τη
στιγµή οι πολίτες της δυτικής Αθήνας τις περισσότερες βραδιές
δεν µπορούν να είναι στο µπαλκόνι τους, στην παιδική χαρά
τους, στον δηµόσιο χώρο, γιατί πλέον µε τα «πανωσηκώµατα»
έχει ξεπεραστεί οποιοδήποτε φυσικό εµπόδιο και η δυσοσµία
από τα απορρίµµατα φτάνει µέχρι την Πετρούπολη και στις
άλλες περιοχές της δυτικής Αθήνας µε κόστος στη δηµόσια
υγεία, µε κόστος και στην ιδιωτική περιουσία, κύριε Υπουργέ. 

Όταν ετοιµάζεστε να φέρετε καύση σύµµεικτου στην ουσία
σκουπιδιού µε πλαστικό στη Φυλή, όταν ετοιµάζεστε να φέρετε
επίσης καύση στην Πτολεµαΐδα 5, όχι λιγνίτη αυτή τη φορά, αλλά
πλαστικού, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο για την ηλεκτροκίνηση σ’
αυτό το νοµοθετικό σας περιβάλλον. Ένα νοµοσχέδιο που είναι
θετικό, αλλά δεν αρκεί για να «ξεπλύνει» το περιβαλλοντικό σας
έγκληµα. Εάν θέλετε να το «ξεπλύνετε», καταργήστε τον περι-
βαλλοντοκτόνο νόµο σας. 

Όµως, και αυτό το νοµοσχέδιο έχει πολλά κενά. Σε µια προ-
σπάθεια να φτάσετε στο άκρον άωτον της κοινωνικής σας ευαι-
σθησίας, βάζετε πλαφόν στις επιδοτήσεις για αγορά µεγάλης
αξίας αυτοκινήτων, αντί να κάνετε το αυτονόητο, να καταργήσετε
εντελώς αυτές τις επιδοτήσεις προς τους πολίτες που δεν έχουν
την ανάγκη, καθώς έχουν τα χρήµατα να αγοράσουν ένα υπερα-
κριβό ηλεκτρικό αυτοκίνητο και να πάρετε αυτά τα χρήµατα και
να τα δώσετε στους πολίτες που δεν θα έχουν αλλιώς πρόσβαση
στην αγορά ηλεκτρικού αυτοκινήτου, που δεν θα µπορέσουν να
συµµετέχουν σ’ αυτήν την απαραίτητη για την κοινωνία µας επα-
νάσταση. 

Αφήνετε στην αγορά τον σχεδιασµό του δικτύου ηλεκτροκίνη-
σης, του δικτύου δηλαδή φορτιστών, την ίδια στιγµή που ξέ-
ρουµε ότι αυτό σηµαίνει ότι µεγάλα τµήµατα της ελληνικής
περιφέρειας θα µείνουν χωρίς δίκτυο, θα είναι εκτός δικτύου
φορτιστών, που σηµαίνει ότι αποκλείουµε πλέον πολίτες, όχι
µόνο µε ταξικά κριτήρια, αλλά και µε βάση τον χωρικό προσδιο-
ρισµό, µε βάση το που ζούνε. 

Αυτό που θα έπρεπε να γίνει είναι να υπάρχουν ένας ή δύο
φορτιστές σε κάθε βενζινάδικο, κύριε Υπουργέ. Αυτό που σας
ζητώ από την αρχή της συζήτησης είναι να συµµετέχουν τα βεν-
ζινάδικα και µάλιστα εγώ είµαι υπέρ και µιας υποχρεωτικής συµ-
µετοχής τους, µε υποχρεωτική χωροθέτηση φορτιστή σε κάθε
βενζινάδικο και µε κίνητρα για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών
πάνω και δίπλα στα βενζινάδικα. Αυτά να γίνουν, όπου είναι εφι-
κτό, ώστε να µπορούµε να έχουµε και πράσινη ενέργεια κατά το
δυνατόν και να είναι αυτή που δίνουµε στα αυτοκίνητα. 

Γιατί, όµως, δεν δίνουµε και κίνητρα για την απόσυρση των πα-
λαιάς τεχνολογίας αυτοκινήτων, που αποτελούν την πλειοψηφία
πλέον των αυτοκινήτων στην ελληνικούς δρόµους;

Είπατε στην επιτροπή, απαντώντας σ’ αυτήν την παρατήρησή
µου, «µα, υπάρχει µέτρο απόσυρσης». Όσο το ψάξαµε, δεν βρή-
καµε να υπάρχει ενεργό µέτρο απόσυρσης, εκτός εάν εννοείτε
για τα ταξί. Θα ήθελα να µας πείτε, αλλιώς να επανορθώσετε.

Γιατί δεν απαγορεύετε την πώληση συµβατικών αυτοκινήτων
µετά το 2030 ή και αργότερα; Να δώσετε, όµως, συγκεκριµένη
ηµεροµηνία. Η Ολλανδία, η Δανία, η Σλοβενία, η Ιρλανδία και η
Ισλανδία έχουν ορίσει ως καταληκτική ηµεροµηνία πώλησης συµ-
βατικών αυτοκινήτων το 2030. Ας πούµε ότι εµείς πάµε λίγο πιο
πίσω. Πρέπει, όµως, να δώσουµε ένα µήνυµα στην αγορά. Πρέ-
πει να βάλουµε ένα ορόσηµο. 

Αυτό, βέβαια, θα έκανε ζηµιά στους εισαγωγείς συµβατικών
αυτοκινήτων. Γιατί δεν επιδοτείτε τη µετατροπή συµβατικών σε
ηλεκτρικά αυτοκίνητα, όπως κάνουν άλλες χώρες του κόσµου;
Αυτό, βέβαια, θα έκανε ζηµιά στους εισαγωγείς. Γιατί δεν επιτρέ-
πετε τις εισαγωγές µεταχειρισµένων ηλεκτρικών αυτοκινήτων;
Δείξτε µας εσείς πού το προβλέπετε. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Γιατί δεν
επιτρέπεται; Δεν το καταλαβαίνω.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Δεν λέω ότι δεν επιτρέπεται. Συγ-
γνώµη, το διορθώνω, δεν επιδοτείται. Δεν δίνετε κίνητρα και για
την αγορά µεταχειρισµένων ηλεκτρικών αυτοκινήτων, όπως δί-
νετε κίνητρα για την αγορά των άλλων αυτοκινήτων. Ο λόγος που
υπάρχει αυτή η πρόταση είναι, γιατί χρειαζόµαστε φθηνά αυτο-
κίνητα, κύριε Υπουργέ, για να µπορεί ο κόσµος να µεταβεί στην
ηλεκτροκίνηση. Βέβαια, ξαναλέω ότι θα έκανε ζηµιά στους εισα-
γωγείς συµβατικών αυτοκινήτων για ακόµη µια φορά. 

Έρχοµαι και στο ευρύτερο θέµα. Γιατί δεν κάνετε δεσµευτική
αυτό που είναι υποχρέωση σε ευρωπαϊκό επίπεδο, δηλαδή την
ηλεκτροδότηση των πλοίων στα λιµάνια; Φέρτε το σ’ αυτό το νο-
µοσχέδιο. Θα υποχρέωνε βέβαια τους ιδιοκτήτες, πλέον ιδιώτες
αγοραστές των λιµανιών µας, να κάνουν πράσινες επενδύσεις. 

Έρχοµαι στο θέµα της υπερτιµολόγησης. Μας λέτε ότι φοβά-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΕ’ - 21 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16735



στε, εάν βάλετε πλαφόν στην τιµή, ότι θα πάνε όλοι στο πλαφόν.
Όµως, κύριε Υπουργέ, εδώ πέρα έχουµε καταγγελίες για κίνδυνο
υπερτιµολόγησης και εάν δεν ρυθµιστεί από την πολιτεία, θα ανέ-
βουν όλοι σε ένα άλλο πλαφόν που θα ορίσει αγορά και θα είναι
πάρα πολύ υψηλό. Ακούµε για 40 λεπτά την κιλοβατώρα, ακούµε
για χρονοχρεώσεις, πράγµατα που θα είναι αδύνατο για τον πο-
λίτη να τα ελέγξει. Σας καλούµε να βάλετε αυτό το πλαφόν, να
είναι ένα µετρηµένο πλαφόν και µην ανησυχείτε, είµαι σίγουρος
ότι εάν το θέσετε µε κοινωνικά κριτήρια, τότε θα είναι ένα πλα-
φόν, το οποίο θα είναι πολύ χαµηλότερο απ’ αυτό της αγοράς. 

Για την πράσινη ενέργεια στους χώρους φόρτισης σας έχω µι-
λήσει ήδη. Όµως, να γίνει και στα σπίτια, κύριε Υπουργέ. Είναι
δυνατόν η Ελλάδα να είναι από τις ελάχιστες χώρες πλέον που
δεν έχει δέσµευση για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών στις νέες
κατοικίες, στα νεόδµητα κτήρια;

Επίσης, ξεκινάµε όλη αυτήν τη διαδικασία µε τα ηλεκτρικά αυ-
τοκίνητα, χωρίς καν να έχουµε ξεκινήσει να συζητάµε το θέµα

της ανακύκλωσης µπαταριών λιθίου, που είναι σηµαντικό µε
βάση τα δεδοµένα που έχουµε για την κακή διαχείριση που έχει
γίνει διαχρονικά στις µπαταρίες των συµβατικών αυτοκινήτων. 

Δεν έχετε δώσει ενδείξεις ότι θέλετε να βελτιώσετε τα κενά
αυτού του νοµοσχεδίου. Εµείς επιφυλασσόµαστε γι’ αυτό το νο-
µοσχέδιο, που το θεωρούµε θετικό, αλλά παράταιρο µε τη συνο-
λικά επιδεικτική αντιπεριβαλλοντική πολιτική σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Αρσένη.
Όπως προανήγγειλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την

τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα πως ο Πρωθυπουργός κ. Κυριά-
κος Μητσοτάκης υπέβαλε πρόταση προς τον Πρόεδρο της Βου-
λής για σύσταση Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής,
που θα έχει ως στόχο την επεξεργασία προτάσεων για την ανά-
πτυξη της Θράκης. 

(Η προαναφερθείσα πρόταση έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Διάσκεψη των Προ-
έδρων, µε την από 16 Ιουλίου 2020 οµόφωνη απόφασή της, ει-
σηγείται στην Ολοµέλεια της Βουλής την χωρίς συζήτηση
αποδοχή της πρότασης, µη αποκλειοµένου του δικαιώµατος των
εκπροσώπων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων να λάβουν τον
λόγο για δύο λεπτά της ώρας ο καθένας, σύµφωνα µε το άρθρο
44 του Κανονισµού.

Υπάρχει κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος που θέλει
τον λόγο;

Ωραία, θα δώσω τον λόγο -γιατί είδα τα χέρια να σηκώνονται-
κατά τη σειρά των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Θα πάρετε τον
λόγο από τη θέση του ο καθένας.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στο τέλος, κυρία

Μπακογιάννη. Θέλετε να µιλήσετε τώρα;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Τώρα δεν µου δώσατε τον λόγο;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

θέλει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κ. Μπακογιάννη θα

πάρει πρώτη τον λόγο και στη συνέχεια οι υπόλοιποι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι κατά τη σειρά των κοµµάτων.

Κυρία Μπακογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

σήµερα µε την ψήφιση από την ελληνική Βουλή συστήνεται οµό-
φωνα Διακοµµατική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την ανάπτυξη
της Θράκης, µια επιλογή αυξηµένης σηµασίας και επίκαιρου χα-
ρακτήρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε την ευαισθησία
αυτής της συγκεκριµένης περιφέρειας, αλλά και το µέγεθος των
προκλήσεων που αντιµετωπίζει. Η Θράκη δυστυχώς σήµερα,
παρά τα πολλά οικονοµικά προγράµµατα τα οποία η χώρα µας
είχε, βρίσκεται στην 250η θέση περιφερειακής ανταγωνιστικότη-
τας µεταξύ των διακοσίων ογδόντα έξι περιφερειών σε όλη την
Ευρώπη, αντιµετωπίζει σηµαντικές δοµικές προκλήσεις, όπως ελ-
λιπείς υποδοµές, υψηλό ενεργειακό κόστος, δηµογραφική ανι-
σορροπία, σηµαντική ύπαρξη µειονοτικού πληθυσµού, αλλά και
ψηφιακή υστέρηση συγκριτικά µε τα άλλα µέρη της Ελλάδος.
Στόχος αυτής της επιτροπής για τους επόµενους έξι µήνες είναι
να προτείνει πολιτικές για τη Θράκη ως ένα από τα ακριτικά ση-
µεία της χώρας µας µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια µεγάλη ευκαιρία -µετά
από την επιτυχή διαπραγµάτευση χθες και έχοντας η χώρα µας
για την επόµενη επταετία περίπου 70 δισεκατοµµύρια, τα οποία
καλούµαστε να διαχειριστούµε- να καταρτίσουµε ένα αναπτυ-
ξιακό πρόγραµµα για τη Θράκη το οποίο θα της επιτρέψει ορι-
στικά να γυρίσει σελίδα. Είναι µια ευκαιρία την οποία δεν πρέπει
να τη χάσουµε. Να δουλέψουµε όλοι µαζί, γιατί ο στόχος µας
είναι κοινός, να προσφέρουµε εκείνα τα αναπτυξιακά εργαλεία,
να πάρουµε εκείνα τα θεσµικά µέτρα τα οποία είναι απαραίτητα
και που θα έχουν σηµαντικό οικονοµικό αποτέλεσµα. Αλλά ο στό-
χος µας είναι διττός: Πρέπει να κρατήσουµε τους νέους µας στη
Θράκη. Πρέπει να φέρουµε πολίτες να επενδύσουν στη Θράκη.
Πρέπει να εµπιστευθούµε τους Θρακιώτες και πρέπει αυτό να το
κάνουµε από κοινού, διότι δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάποιος στη
Βουλή των Ελλήνων σήµερα ο οποίος να διαφωνεί µε αυτόν τον
µεγάλο στόχο.

Έχουµε έξι µήνες καιρό, έξι µήνες να δουλέψουµε, να προτεί-
νουµε, να συµφωνήσουµε και από εκεί και πέρα να στηρίξουµε
µε όλες µας τις δυνάµεις τη Θράκη, µια Θράκη η οποία το χρει-
άζεται σήµερα ενδεχοµένως περισσότερο παρά ποτέ. Είναι πολύ
ζωντανά στη µνήµη µας τα πρόσφατα επεισόδια στον Έβρο.
Είναι επίσης πολύ ζωντανές στη µνήµη µας οι ανάγκες των φο-
ρέων οι οποίες έχουν οδηγήσει και τον πρωθυπουργό στο να
πάρει αυτήν την απόφαση.

Το πρώτο βήµα θα γίνει στην Κοµοτηνή, όπου το Συµβούλιο
της Ευρώπης θα έρθει πάλι χάρη στις προσπάθειες όλων των συ-
ναδέλφων που µετέχουν στην επιτροπή, για να µπορέσει να συ-
ζητήσει και νοµικά θέµατα τα οποία απασχολούν την περιοχή.
Είναι η πρώτη φορά που η Κοµοτηνή θα υποδεχθεί µια τέτοια
διεθνή διάσκεψη. Θέλω να ελπίζω και βασίζοµαι στη συνεργασία
όλων, έτσι ώστε σε έξι µήνες το οµόφωνο πόρισµα της επιτροπής

να είναι ο οδηγός για τη διαχείριση των αναπτυξιακών κονδυλίων
τα επόµενα επτά χρόνια στη Θράκη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την
κυρία Μπακογιάννη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο κατά τη σειρά των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων.

Τον λόγο έχει για δύο λεπτά η κ. Ράπτη ως Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ιδι-
αίτερη η χαρά µου να έχω σήµερα τον λόγο ανταποκρινόµενη σε
µια τόσο σηµαντική και ιδιαίτερη περίσταση. Σύµφωνα µε το αί-
τηµα των κοινωνικών, οικονοµικών και πολιτικών φορέων της
Θράκης, ο Πρωθυπουργός ζήτησε από τον Πρόεδρο της Βουλής
τη σύσταση αυτής της Διακοµµατικής Επιτροπής της Βουλής για
την ανάπτυξη της Θράκης. 

Η σύσταση αυτής της διακοµµατικής επιτροπής δεν είναι µια
διαδικασία που µπορεί να θεωρηθεί ήσσονος σηµασίας. Δεν πρό-
κειται για µια πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού άνευ ουσίας,
κάτι που έχει στόχο απλώς να δείξει στους πολίτες, στους ακρί-
τες µας, ότι γίνεται για την περιφέρειά τους και για µικροκοµµα-
τικούς λόγους, γιατί αυτού του είδους οι παλαιοκοµµατικές
λογικές, που έχουν στο επίκεντρο ακριβώς τον εντυπωσιασµό,
ανήκουν στο παρελθόν. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
έχει αποδείξει ότι ξέρει να επικεντρώνεται στα σηµαντικά. Ξέρει
να γνωρίζει και να θέτει προτεραιότητες και είναι αποφασισµένη
να προχωρά από τα λόγια στην υλοποίηση των πολιτικών της µε
έργα. 

Στην υπόθεση της Θράκης, το µεγάλο εθνικό στοίχηµα για την
ανάπτυξη της περιοχής και τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου
των ακριτών µας, µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία είναι κρίσιµη η συµ-
µετοχή όλων των κοµµάτων µε κοινοβουλευτική εκπροσώπηση.
Αν ο πολιτικός κόσµος χρειάζεται τη συναίνεση µία φορά στα ζη-
τήµατα της καθηµερινότητας, στα θέµατα της Θράκης τη χρει-
άζεται όχι δέκα, αλλά εκατό φορές.

Ας µιλήσουµε ευθέως και ας µην κρυβόµαστε πίσω από το δά-
χτυλό µας. Στη Θράκη τον Μάρτιο κρίθηκε η εθνική µας επι-
βίωση. Αυτό δεν το επιδιώξαµε εµείς, αλλά η Τουρκία. Εκείνη
αποφάσισε να δοκιµάσει τα όρια, τις αντοχές, τις ανοχές µας,
τους θεσµούς και τους µηχανισµούς του κράτους, στέλνοντας
χιλιάδες ανθρώπους που πολιορκούσαν τα σύνορά µας. Ναι, στη
Θράκη κρίθηκε και κρίνεται η εθνική επιβίωση, όπως κρίθηκε και
κρίνεται καθηµερινά στην ακτογραµµή του Αιγαίου, στην Κύπρο,
σε ολόκληρη την επικράτεια, όπου υπάρχει Ελληνισµός. 

Η Διακοµµατική Επιτροπή για τη Θράκη είναι ένα µήνυµα ελ-
πίδας προς τους πολίτες και ένα κάλεσµα για εθνική συστρά-
τευση στα µείζονα, στα καίρια ζητήµατα, που απαιτούν
συλλογική σκέψη και οµόνοια. Στη Θράκη µπορούµε να αποδεί-
ξουµε ότι δεν υπάρχει ζήτηµα που µπορεί να διαιωνίζεται, αν
εµείς οι Έλληνες αποφασίσουµε να το λύσουµε ενωµένοι. Γι’
αυτό και χαιρετίζω µε θέρµη την πρωτοβουλία αυτή του Πρωθυ-
πουργού και είµαι βεβαία ότι µε µια πολύπλευρα πεπειραµένη
πολιτικό στο τιµόνι της, όπως η κ. Ντόρα Μπακογιάννη, η οποία
χαίρει της εκτίµησης όλων των πτερύγων του ελληνικού Κοινο-
βουλίου, αλλά και µε τους αξιόλογους εκπροσώπους των πολιτι-
κών κοµµάτων που θα την απαρτίζουν, η επιτροπή θα παραγάγει
σπουδαίο έργο τους αµέσως επόµενους έξι µήνες και θα συµ-
βάλει σε ένα καλύτερο αύριο για τον θρακιώτικο λαό αλλά και
για τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε. 
Να δώσω τον λόγο για δύο λεπτά στον κ. Σωκράτη Φάµελλο

ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό από τη

Διάσκεψη των Προέδρων ότι ο ΣΥΡΙΖΑ συµφώνησε µε αρκετές
επιφυλάξεις για το ζήτηµα αυτής της επιτροπής. Κι αυτό γιατί
εκτιµούµε ότι το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης για τη Θράκη είναι
ψευδεπίγραφο και υποκριτικό. Γιατί δυστυχώς αυτά που είπε η
κ. Μπακογιάννη πριν από λίγο «τα ψεύτικα τα λόγια τα µεγάλα»
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για τη Θράκη τα έχουµε ξανακούσει από τη Νέα Δηµοκρατία.
Γιατί µια επιτροπή αντίστοιχη έγινε το ’92 και το αποτέλεσµα στη
Θράκη µπορούν να το δούµε όλοι µας: κουφάρια βιοµηχανικών
επιχειρήσεων, µετανάστευση, υψηλή ανεργία και δυστυχώς υπο-
τίµηση της ανάγκης της χώρας µας να ασκεί πατριωτική πολι-
τική.

Το αίτηµα του Πρωθυπουργού αναφέρεται στην αξιοποίηση
των ευρωπαϊκών κονδυλίων της αναπτυξιακής ευκαιρίας. Ρωτή-
σαµε: Για ποιον λόγο τότε δεν ασκείται αυτό το δικαίωµα στο επί-
πεδο της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης, που
είναι και ο προγραµµατικός φορέας υλοποίησης των έργων; Το
αρνηθήκατε. Για ποιον λόγο; Μήπως δεν θέλετε πράγµατι να συ-
ζητήσουµε για την ανάπτυξη και τα ευρωπαϊκά κονδύλια; Σας
προτείναµε να συζητηθεί στην Επιτροπή Περιφερειών της Βου-
λής. Και αυτό το αρνηθήκατε. Σας ζητήσαµε να επεκταθεί η συ-
ζήτηση για το ουσιώδες ζήτηµα της δηµοκρατίας, για την ισότιµη
συµµετοχή όλων των πολιτών της Θράκης στην ανάπτυξη, στην
πρόοδο, χωρίς αποκλεισµούς, χωρίς χειραγώγηση, µε πραγµα-
τική ισότητα. Το αρνηθήκατε.

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, αυτοί είναι οι όροι που βάζουµε για να
συµµετέχουµε στην επιτροπή και τα ζητήµατα αυτά θα τα θέ-
σουµε και όταν αρχίσει να συζητά η επιτροπή, για να επεκταθεί
στα πραγµατικά ζητήµατα της ανάπτυξης και της δηµοκρατίας
στην περιοχή. Διότι ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι η Θράκη ανα-
πτύσσεται, όταν αναπτύσσεται η Ελλάδα, όταν ενισχύεται ο γε-
ωπολιτικός ρόλος της χώρας µας, όπως έγινε και στα Βαλκάνια
και στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο κατά την περίοδο της διακυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, όταν η Θράκη έγινε διαµετακοµιστικός
κόµβος, όταν έγινε ενεργειακός κόµβος, όταν είχε αναπτυξιακή
πολιτική για το λιµάνι, όταν σταµατήσαµε το σχέδιο για την επέν-
δυση –τάχατες- του χρυσού, όταν δώσαµε δικαίωµα στις τοπικές
κοινωνίες να συµµετέχουν στη διοίκηση των προστατευόµενων
περιοχών, από τη Ροδόπη µέχρι το Δέλτα, από τη Δαδιά µέχρι
τον Νέστο και µέχρι τη Σαµοθράκη, όλα αυτά που καταργήσατε
εσείς µε τον περιβαλλοντοκτόνο νόµο του κ. Χατζηδάκη που υπο-
στήριξε εδώ ο κ. Μητσοτάκης.

Και τώρα, ενώ πετύχαµε τη µείωση της ανεργίας κατά 10%,
έρχεστε εδώ πάλι µε κροκοδείλια δάκρυα για τη Θράκη που
εσείς χρεοκοπήσατε, µέσα στη χρεοκοπία της πατρίδας µας, να
πείτε να κάνουµε πάλι κάτι. Συγχωροχάρτι δεν θα σας δώσουµε. 

Εµείς θα συµµετέχουµε στην επιτροπή, γιατί έχουµε προτά-
σεις. Όµως, θα σας πούµε κάτι. Η συζήτηση αυτή, κύριε Πρό-
εδρε, πρέπει να γίνει στην κοινωνία, µε τους πολίτες, µε τους
παραγωγικούς φορείς, όπως κάναµε εµείς στο αναπτυξιακό συ-
νέδριο της Κοµοτηνής. 

Γιατί εκεί σχεδιάζεται η ανάπτυξη, µε τους βιοτέχνες, τους βιο-
µήχανους, τους παραγωγούς, τους αγρότες, τους επιστήµονες
και όχι σε κλειστές επιτροπές, για να κάνετε φιέστες, όπως αυτά
τα ψεύτικα λόγια για το Ταµείο Ανάκαµψης, τα οποία είπατε πριν
από λίγο.

Πραγµατικά, όταν δείξετε ενδιαφέρον για τη Θράκη, θα στα-
µατήσετε να ανατινάζετε τον τουρισµό, όπως κάνατε πρόσφατα
µε τη λανθασµένη ανακοίνωση του κ. Πέτσα, που καταδίκασε και
τη Ροδόπη και τον Έβρο σε τραγική υποτίµηση του τουριστικού
προϊόντος. Το πετύχατε εσείς τον προηγούµενο µήνα αυτό. Είναι
δικιά σας ευθύνη, γιατί η Θράκη πηγαίνει ακόµα ένα σκαλοπάτι
πίσω. Γιατί αυτή τη βδοµάδα ανακοινώσατε και την ιδιωτικοποί-
ηση του λιµανιού στην Αλεξανδρούπολη. Έτσι θα πετύχετε την
ανάπτυξη της Θράκης; Πουλώντας το λιµάνι σε έναν µονοπω-
λιακό όµιλο, για να διαχειρίζεται ένα εθνικής, πατριωτικής σηµα-
σίας λιµάνι ένας ιδιώτης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αυτό είναι το σχέδιό σας για τη
Θράκη.

Εµείς, βέβαια, κύριε Πρόεδρε, θα είµαστε εκεί, γιατί εµείς
έχουµε άποψη για την παραγωγική ανασυγκρότηση. Εσείς δεν
έχετε σχέδιο ανάπτυξης, γιατί φροντίσατε να το καταργήσετε και
αυτό, το σχέδιο της παραγωγικής ανασυγκρότησης.

Και παρακαλώ πολύ, δεν θέλουµε άλλα χάδια συµπάθειας,
όπως αυτά που κάνατε µε την κ. φον ντερ Λάιεν, που πήγε στον

Έβρο, αλλά µία κύρωση εις βάρος της Τουρκίας δεν τολµήσατε
να διεκδικήσετε. Δεν ψελλίσατε µία κουβέντα για κυρώσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Φάµελλε, µπο-
ρείτε να σεβαστείτε τις διαδικασίες;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …για την πραγµατική υποστήριξη
της Θράκης. Αυτή είναι η πραγµατική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείσατε, κλείσατε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Θράκη δεν έχει

ανάγκη από συµπάθεια. Έχει ανάγκη από πραγµατική πατριωτική
πολιτική. Είναι κάτι που η Δεξιά δεν το έκανε ποτέ. Την πρόοδο,
όµως, θα τη διεκδικήσουµε µαζί. Θα καταθέσουµε προτάσεις και
θα µετρηθούµε στις προτάσεις πραγµατικής ανάπτυξης, πραγ-
µατικής εργασίας και πραγµατικής δηµοκρατίας. Εκεί θα µετρη-
θούµε, δηµόσια στην κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε µιλήσει παρα-
πάνω από τέσσερα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Να µη µιλάµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εδώ υπάρχουν διαδι-

κασίες, Κανονισµός και τα πάντα. Αν διαµαρτύρεστε, πέστε το
ευθέως. Ο καθένας δεν µπορεί να µιλάει εδώ όσο θέλει. Υπάρ-
χουν διαδικασίες. Τι κάνετε τώρα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το είπα, το προείπα
ότι στη Διάσκεψη των Προέδρων ελήφθη οµόφωνη απόφαση να
µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για δύο λεπτά. Αυτά
τα σεβόµαστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Για δύο λεπτά οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι. Ποιο κόµµα εκπροσώπησε η κ. Μπακογιάννη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αφήστε. Η κ. Μπακο-
γιάννη είναι Πρόεδρος.

Κύριε Γκόκα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστό και µε επιστολή του Γραµµατέα της Κοινοβου-

λευτικής µας Οµάδας του κ. Κεγκέρογλου και από δηµόσιες δη-
λώσεις της Προέδρου µας, της κ. Γεννηµατά, ότι συµφωνούµε
επί της αρχής για τη σύσταση αυτής της Διακοµµατικής Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής για την ανάπτυξη της Θράκης, µε τη δια-
φορά -και είναι πρότασή µας- ότι αυτή θα πρέπει να αφορά όχι
µόνο στη Θράκη, αλλά στο σύνολο της Περιφέρειας Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης. Διότι η περιφέρεια είναι ενιαία και πρέ-
πει να εξυπηρετείται ο σκοπός της διαφύλαξης της αυτοδιοικη-
τικής και αναπτυξιακής ενότητας της ευρύτερης περιοχής.

Επίσης, θέλουµε µια επιτροπή που θα ασχοληθεί µε την ουσία
των προβληµάτων αυτής της περιφέρειας και των αναπτυξιακών
ζητηµάτων που πρέπει να επιλυθούν και να δώσουν µια άλλη
προοπτική στον γεωγραφικό αυτό χώρο της πατρίδας µας. Αυτά
θα πρέπει να είναι τα βασικά χαρακτηριστικά αυτής της επιτρο-
πής και το πλαίσιο στο οποίο θα µπορέσουµε να εργαστούµε για
ουσιαστικά αποτελέσµατα.

Είναι µια ακριτική περιοχή µε πολλά και ιδιαίτερα προβλήµατα,
που δέχεται επιπλέον τις γνωστές εξωτερικές πιέσεις, τελευταία
µε τα κύµατα µεταναστών και προσφύγων στα σύνορά της. Επι-
πλέον, έχει πληγεί πρόσφατα, περισσότερο από άλλες περιοχές,
από τις συνέπειες της πανδηµίας, που ταλαιπωρεί ιδιαίτερα
πολλά τµήµατα αυτής της περιφέρειας ακόµη.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι πάντα ήταν
στις θέσεις µας και στις προτεραιότητές µας ένα ειδικό αναπτυ-
ξιακό σχέδιο για την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης, το οποίο είναι ευκαιρία να διαµορφωθεί µέσα από τις
εργασίες της επιτροπής, µέσα από διάλογο, προτάσεις αλλά και
σε συνεργασία µε τους φορείς της περιφέρειας αυτής, τους αυ-
τοδιοικητικούς, αναπτυξιακούς, επαγγελµατικούς και παραγωγι-
κούς φορείς.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Να δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνο Χήτα, για δύο λεπτά.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ, αν και
δεν ξεκινήσαµε καλά. Είναι ένα προµήνυµα του τι θα ακολουθή-
σει στην επιτροπή, οι αντιδράσεις κυρίως που ήρθαν από την Αν-
τιπολίτευση. Διότι η ουσία εδώ, κύριε Πρόεδρε, είναι να
συνεννοηθούµε για τους ανθρώπους αυτούς, ώστε να έχουν ένα
καλύτερο αύριο. 

Και επειδή έτυχε τώρα στα σπάργανα αυτής της επιτροπής
κλιµάκιο της Ελληνικής Λύσης να βρίσκεται τις προηγούµενες
ηµέρες για διήµερη επίσκεψη σε Κοµοτηνή, Θράκη και Έβρο, εί-
χαµε την ευκαιρία από πρώτο χέρι να καταγράψουµε εκ νέου τα
πολύ σηµαντικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι συµπατριώ-
τες µας εκεί πάνω και έχουµε τη δυνατότητα να τα µεταφέρουµε
πλέον στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Δεν θα µπω σε άλλα θέµατα. Θα µείνω στο οικονοµικό, όπως
το έθεσε η Πρόεδρος της επιτροπής και οι περισσότεροι συνο-
µιλητές. Πρέπει να πάρουµε ειδικά µέτρα για τους ανθρώπους
αυτούς. Να µειώσουµε τους φόρους, για παράδειγµα, στις επι-
χειρήσεις στη Θράκη. Αυτό είναι που µας είπαν να σας µεταφέ-
ρουµε, γιατί οι άνθρωποι εκεί επάνω ζουν παρατηµένοι και
εγκαταλελειµµένοι. Είναι ένα πολύ σοβαρό µήνυµα, το οποίο
πρέπει να µεταφερθεί εδώ και να το λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν. 

Είναι εγκαταλελειµµένοι. Δεν µπορεί, για παράδειγµα, ο Εβρί-
της να αντιµετωπίζει τεράστια προβλήµατα και µε τη λαθροµε-
τανάστευση και να µην έχει µια ειδική φορολογία, να µην έχει
έξτρα κίνητρα στο επιχειρείν. Πρέπει να δούµε πολύ σοβαρά τι
έγινε µε την τράπεζα Ziraat, κύριοι συνάδελφοι, επάνω, η οποία
δίνει δάνεια, εκβιάζει. Δίνει δάνεια σε Έλληνες, δίνει δάνεια σε
µουσουλµάνους και έχει δηµιουργήσει ένα µικρό κράτος εν κρά-
τει εκεί πάνω. 

Πρέπει να κάνουµε κάτι µε τον δρόµο, να δώσουµε µία διέξοδο
στους ανθρώπους της Ροδόπης και του Έβρου, για να πηγαίνουν
στη Βουλγαρία. Να υπάρχει ένας δρόµος µεγάλος, να ανοίξουµε
τον ορίζοντα, να υπάρχει µία διέξοδος, για να µην ταλαιπωρούν-
ται οι άνθρωποι, να υπάρχει αυτή η εξωστρέφεια που λέµε για
τους πολίτες εκεί πάνω.

Δεν θα µπω σε επιµέρους θέµατα. Επειδή το ανέφερε η Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, όµως -έκανε
λόγο για εθνική επιβίωση της Ελλάδος-, αλίµονο αν η εθνική επι-
βίωση της πατρίδος µας κρίνεται από µια χούφτα ατάκτων πάνω
στον Έβρο. Η Ελλάδα έκανε αυτό που έπρεπε. Έκανε το αυτο-
νόητο η Ελληνική Αστυνοµία και η Εθνοφυλακή. Όσο να µη σας
αρέσει, οι εθνοφύλακες ήταν αυτοί που µαζί µε την Ελληνική
Αστυνοµία απώθησαν τους ατάκτους και έτσι κλείσαµε τα σύ-
νορα, κάτι για το οποίο φωνάζουµε εδώ και πάρα πολύ καιρό. Να
προφυλάσσουµε τα σύνορά µας µε τσιµεντένιο τοίχο, µε συρµα-
τοπλέγµατα, µε χαµηλής τάσης κ.λπ., όλα αυτά για τα οποία φω-
νάζει η Ελληνική Λύση.

Ακούσαµε φοβερά πράγµατα στο ξεκίνηµα της κουβέντας σή-
µερα, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω µε αυτό. Ακούσαµε ότι µείωσαν
την ανεργία στη Θράκη, στην Κοµοτηνή και στον Έβρο 10%.
Πάνω ο κόσµος πεινάει, δεν ξέρω αν το έχετε καταλάβει. Μη
λέµε πράγµατα τα οποία δεν ισχύουν. Επίσης, για το σχέδιο
πόλης του λιµανιού της Αλεξανδρούπολης, εγώ σαν τώρα θυµά-
µαι τη φωτογραφία του κ. Πάιατ. Επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν, δεν ήταν επί
κυβερνήσεως της Ελληνικής Λύσης. Εµείς, ακόµη τουλάχιστον,
δεν έχουµε κυβερνήσει.

Και για ποιον τουρισµό µιλάµε, κύριοι συνάδελφοι; Για πηγαί-
νετε επάνω να δείτε τι γίνεται. Ποιον τουρισµό; Για πηγαίνετε στη
Σαµοθράκη. Μόνο φίδια έχει. Δεν έχει τίποτα. Ούτε πλοίο να πάει
και να έρθει δεν είχε. Για ποιον τουρισµό µιλάµε; Για ποια στή-
ριξη του τουρισµού µιλάµε;

Και επειδή αναφέρθηκε και είναι πολύ σηµαντικό -και κλείνω
µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-, να πω το εξής: Επειδή επιτροπές έγι-
ναν και στο παρελθόν και πολλά λεφτά πετάχτηκαν στα σκουπί-
δια και πολλά λαµόγια έκαναν πάρτι, δεν έφτασαν ούτε µέχρι έξω
από τη Θράκη τα χρήµατα. Αυτή τη φορά τα χρήµατα να πιάσουν
τόπο και το SOS που εκπέµπουν οι πολίτες, οι συµπατριώτες µας
εκεί πάνω, επιτέλους να πιάσει τόπο και να ασχοληθούµε επί της
ουσίας και όχι να αναλωθούµε σε µια κόντρα εσωκοµµατική και
µικροπολιτική και χάσουµε πάλι το νόηµα.

Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει για δύο

λεπτά η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Μπακα-
δήµα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούµε πως µια τέτοια επι-
τροπή θα έπρεπε όχι µόνο να περιλαµβάνει ολόκληρη την Περι-
φέρεια της Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, αλλά να
κάνουµε µια τέτοια συζήτηση για όλες τις περιφέρειες της
χώρας µας. 

Υπάρχουν αρκετές φτωχές περιφέρειες της χώρας, όπως η
Ήπειρος, η Θεσσαλία, πολλές, δυστυχώς, που αντιµετωπίζουν
κάθε ηµέρα και ταλανίζονται από τις σοβαρότατες οικονοµικές
επιπτώσεις του κορωνοϊού και όχι µόνο. Πλήγµα έχει δεχθεί ο
τουρισµός, το λιανεµπόριο, ο αγροτικός και κτηνοτροφικός το-
µέας, πάρα πολλές εκφάνσεις της οικονοµικής ζωής αλλά και της
καθηµερινότητας όλων µας. 

Δυστυχώς, υπάρχουν συµπολίτες µας από τη Θράκη µέχρι τη
Ρόδο, σε κάθε γωνιά της Ελλάδας, που κάθε ηµέρα αγωνιούν για
την επιβίωσή τους και πρέπει να νιώσουν ότι η πολιτεία, ότι οι
εκλεγµένοι εκπρόσωποί τους στέκονται δίπλα τους ουσιαστικά
και όχι µόνο να τους χτυπήσουν την πλάτη όταν θέλουν να τους
πάρουν κοντά τους προεκλογικά.

Στη συγκεκριµένη Διακοµµατική Επιτροπή θα συµµετέχουµε
αφ’ ενός για να παρακολουθήσουµε όλη τη συζήτηση που θα
γίνει και αφ’ ετέρου για να καταθέσουµε τις δικές µας προτάσεις,
ελπίζοντας πως θα γίνει µια πραγµατική, ουσιαστική συζήτηση
στο πλαίσιο των εργασιών της επιτροπής και πως τελικά θα πα-
ραχθεί πραγµατικό έργο προς όφελος των συµπολιτών µας και
όλης της κοινωνίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς την κ. Μπακαδήµα.
Η κ. Μπακογιάννη έχει ζητήσει τον λόγο για προσωπικό θέµα.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λυπάµαι πάρα πολύ για τον τόνο τον οποίο είχε ο κ. Φάµελλος

κατά τη διάρκεια της τοποθέτησής του. Δεν θα αναφερθώ στο
ότι και στα µικρά παιδιά µαθαίνουν πού κουνάνε το δάχτυλο και
πώς, αλλά, εν πάση περιπτώσει, θέλω να πω ότι αυτή η επιτροπή
έχει έναν στόχο και δεν έχει σαν στόχο να αναµετρηθούµε. Έχει
σαν στόχο να συνεργαστούµε. Εάν, λοιπόν, δέχθηκε το κόµµα
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να συµµετέχει σ’ αυτή την επι-
τροπή, ξεκινώ από τη βασική αρχή ότι ο στόχος µας είναι η συ-
νεργασία, οι προτάσεις, οι πολιτικές στις οποίες ελπίζω ότι θα
µπορέσουµε να συµφωνήσουµε, για να µπορέσουµε να προωθή-
σουµε τον κοινό µας στόχο. 

Άρα αυτή η επιτροπή δεν συγκροτείται ούτε για να βγάζουµε
δεκάρικα ούτε για να προσπαθήσουµε να κερδίσουµε εντυπώ-
σεις ούτε για να χαρακτηρίζουµε αντιπάλους. Ο στόχος είναι οι
εκπρόσωποι της Βουλής των Ελλήνων από κοινού να επεξεργα-
στούν πολιτικές οι οποίες θα µπορέσουν να γυρίσουν τη σελίδα
στη Θράκη. Αυτός είναι ο στόχος και αυτόν απεδέχθησαν τα κόµ-
µατά σας. Τουλάχιστον σε ό,τι µας αφορά το κόµµα της Πλει-
οψηφίας µε αυτή τη λογική θα κινηθεί, ελπίζοντας στη
συνεργασία και των υπολοίπων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείνουµε µε τον εκ-

πρόσωπο της Κυβέρνησης, τον κ. Χατζηδάκη.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι θέλετε, κύριε Φά-

µελλε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Υπάρχει προσωπικό θέµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν υπάρχει δευτε-

ρολογία. Η κ. Μπακογιάννη διευκρίνισε κάτι που θεώρησε προ-
σωπικό. Έχετε προσωπικό θέµα;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ποιο είναι το προσω-

πικό θέµα; Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η κ. Μπακογιάννη
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αναφέρθηκε στο όνοµά µου, στο πρόσωπό µου. Βέβαια, δεν τεκ-
µηρίωσε τον προσωπικό λόγο της δικής της τοποθέτησης. Ήταν
καθαρά πολιτικός. Το δέχοµαι. Καθώς ήταν πολιτικός λόγος, λοι-
πόν, της λέω το εξής: Εµείς δηλώσαµε, κυρία Μπακογιάννη, ότι
µε πολιτικούς όρους θα συµµετέχουµε στην επιτροπή, θα κατα-
θέσουµε προτάσεις και θα αναµετρηθούµε σ’ αυτές.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Πάλι θα αναµετρηθούµε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όµως, κυρία Μπακογιάννη, δεν ανα-

γνωρίζουµε στη Νέα Δηµοκρατία το δικαίωµα να παρεµβαίνει
στον καθορισµό της δικής µας, αυτόνοµης, δηµοκρατικής πολι-
τικής άποψης. Η Αριστερά και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα παίρνουν µαθή-
µατα από εσάς για το τι άποψη θα έχουν στο Κοινοβούλιο. Έχουν
την άποψη του λαού, την άποψη της κοινωνίας και την άποψη
της προόδου, όσο κι αν σας στενοχωρεί αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Γι’ αυτό ο λαός σάς κατέταξε

εκεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείνουµε µε τον εκ-

πρόσωπο της Κυβέρνησης, τον Υπουργό κ. Χατζηδάκη.
Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να διευκρινίσω ότι σήµερα δεν συ-

ζητάµε πολιτικές. Συζητάµε για τη συγκρότηση της επιτροπής,
αν µετέχουµε ή δεν µετέχουµε. Εγώ κατάλαβα ότι όλα τα κόµ-
µατα θα συµµετέχουν και θα είναι στην επιτροπή.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το µήνυµα της πρωτοβουλίας του Πρωθυπουργού για σύσταση
Διακοµµατικής Επιτροπής για την ανάπτυξη της Θράκης νοµίζω
ότι είναι ξεκάθαρο. Είναι ένα µήνυµα ενότητας των Ελλήνων και
φροντίδας για µια περιοχή, για µια περιφέρεια της χώρας µας
που αξίζει της προσοχής µας. 

Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός προσωπικά δεν κοµπάζουν
γι’ αυτή την πρωτοβουλία. Θεωρούµε ότι κάνουµε το αυτονόητο.
Είναι συνειδησιακό και πατριωτικό χρέος αυτό που κάνουµε, τί-
ποτε λιγότερο, τίποτε περισσότερο και παρακαλώ όλους να το
αντιµετωπίσουµε ως τέτοιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεύτερον: To µήνυµα της Βουλής των Ελλήνων που οµόφωνα

-και από τη σηµερινή συζήτηση θέλω να κρατήσω την οµοφωνία-
αποφασίζει να κάνει αυτή τη Διακοµµατική Επιτροπή είναι πως η
Βουλή θέτει σε προτεραιότητα τα προβλήµατα των Ελλήνων πο-
λιτών της Θράκης, χριστιανών και µουσουλµάνων, διότι η Ελλάδα
είναι ένα ευρωπαϊκό κράτος δικαίου και πορεύεται µε την απο-
φασιστικότητα που πρέπει απέναντι στην Τουρκία και όταν η γεί-
των χώρα προκαλεί στη Θράκη, αλλά ταυτόχρονα και µε το
σύγχρονο ευρωπαϊκό πνεύµα, όταν µιλάµε για ανθρώπινα δικαιώ-
µατα και για ανάπτυξη αυτής της περιοχής.

Τρίτον: Δεν θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στις ενστάσεις και τις εν-
τάσεις που προκλήθηκαν από την πλευρά ορισµένων κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης. Θεωρώ τις ενστάσεις και τις εντάσεις αυτές
έξω από το πνεύµα της πρωτοβουλίας και σίγουρα κατώτερες
των περιστάσεων. Δεν περιµένουν οι Θρακιώτες από εµάς την
εικόνα που είδαν προηγουµένως και τις τοποθετήσεις που έγι-
ναν, ιδιαίτερα από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, τοποθετήσεις που
έφτασαν ακόµα και σε µια έµµεση ισοπέδωση παλιότερων πρω-
τοβουλιών, όπως ας πούµε της διακοµµατικής επιτροπής στις
αρχές της δεκαετίας του ’90 υπό την προεδρία της αείµνηστης
Βιργινίας Τσουδερού που µε πατριωτικό πνεύµα –γιατί την ήξερα
προσωπικά και πρέπει να καταθέσω την προσωπική µου µαρτυ-
ρία- είχε ασχοληθεί µε τα προβλήµατα αυτής της περιοχής, όταν
Πρωθυπουργός τότε ήταν ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης. 

Τέταρτη και τελευταία παρατήρηση, κύριες και κύριοι συνά-
δελφοι: Οι βραδυπορούντες ανάµεσά µας σε σχέση µε το
πνεύµα αυτής της πρωτοβουλίας και οι µεµψίµοιροι, στο τέλος
θα αποµονωθούν. Οι σηµερινές εκτός τόπου και χρόνου εντάσεις
και ενστάσεις θα ξεχαστούν. Αυτό που θα µείνει θα είναι η πρω-
τοβουλία του Πρωθυπουργού για τη Θράκη και η συµφωνία όλων
των πτερύγων της Βουλής σ’ αυτή την πατριωτική και αναπτυ-
ξιακή πρόταση του Πρωθυπουργού, που την αγκαλιάζουν όλοι
οι Θρακιώτες και όλοι οι Έλληνες.

Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η πρόταση

για συγκρότηση Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για
την ανάπτυξη της Θράκης γίνεται οµόφωνα δεκτή από το Σώµα,
χωρίς άλλη συζήτηση. 

Για λόγους αποτελεσµατικής λειτουργίας η επιτροπή θα απο-
τελείται από είκοσι πέντε µέλη κατ’ αναλογία της κοινοβουλευτι-
κής δύναµης των κοµµάτων και θα υποβάλει τις προτάσεις της
εντός εξαµήνου από τη συγκρότησή της.

Καλώ στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδος
της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκο Βελόπουλο και αµέσως µετά θα
ακολουθήσει η διαδικασία άρσεων ασυλίας Βουλευτών.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θέλω να σχολιάσω καθόλου το θέµα της Θράκης. Θεωρώ

ότι ήταν αναγκαίο καλό και έπρεπε να πραγµατοποιηθεί αυτή η
πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού. Μπορεί να διαφωνούµε ή να
συµφωνούµε σε πολλά. Να τα συζητήσουµε µήπως και βοηθή-
σουµε τη Θράκη µας, γιατί η Θράκη κινδυνεύει και για άλλους
λόγους, όχι µόνο οικονοµικούς.

Θα ήθελα να πάµε λίγο στο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης. Θα
ξεκινήσω από ένα ερώτηµα, γιατί έχω µια άλλη αντίληψη για τη
λογική, κύριε Υπουργέ. Ποιον βολεύει η ηλεκτροκίνηση; Είναι ένα
ερώτηµα. Βολεύει την Ελλάδα που παράγει ηλεκτρικά αυτοκί-
νητα; Όχι. Βολεύει την Ελλάδα που έχει παντού φορτιστές αυ-
τοκινήτων; Όχι. Βολεύει την Ελλάδα που παράγει γενικά
αυτοκίνητα; Όχι. Ποιους βολεύει; Την «AUDI», τη «VOLKSWA-
GEN», τη «VOLVO», δηλαδή ουσιαστικά τους φίλους σας τους
Γερµανούς, γιατί συµπτωµατικά πάντοτε πίσω από κάθε επιλογή
της Κυβέρνησης το τελευταίο έτος κρύβεται η Γερµανία. Όποια
πέτρα και να σηκώσεις, είναι η Γερµανία από κάτω. Πάντως δεν
βολεύει την Ελλάδα αυτή η επιλογή, κύριε Υπουργέ. 

Άρθρο 4: Κίνητρα για ελληνική παραγωγή σε δυτική Μακεδο-
νία και Αρκαδία. Γιατί, κύριε Υπουργέ, ειδικά αυτές οι περιοχές;
Θα σας πω τώρα εγώ το γιατί. Διότι ξεκινήσατε να ξεριζώνετε
τους λιγνίτες για να κερδίζει, όπως είπε ο Πρωθυπουργός της
χώρας, πάλι η Γερµανία. Είπε χαµογελώντας ο Πρωθυπουργός:
«Σταµατάµε τους λιγνίτες κι έτσι κερδίζει η Γερµανία.». Το είπε
σε γερµανικό κανάλι, όχι σε ελληνικό κανάλι. Υπάρχει το βίντεο.

Συνδέετε, δηλαδή, την απολιγνιτοποίηση της χώρας µε την
ηλεκτροκίνηση, µε την παραγωγή ηλεκτρικών αυτοκινήτων που
δεν παράγει η Ελλάδα, κύριε Υπουργέ µου.

Ουσιαστικά η Κυβέρνηση έχει µια συµπλεγµατική συµπερι-
φορά στις εντολές της Γερµανίας. Δεν χαλάει χατίρι στη Γερµα-
νία. Ό,τι ζητήσει η Γερµανία, το υλοποιεί. Αυτή βέβαια η επιλογή
για την Αρκαδία και τη δυτική Μακεδονία, κύριε Υπουργέ, µού
θυµίζει εξυπνακισµό αισχίστου είδους. Κουτσαβακισµό µού θυ-
µίζει, ένα σκεπτικό κουτσαβακισµού. Δηλαδή σταµατάω τους λι-
γνίτες, µπαίνουν σε ανεργία όλοι οι άνθρωποι στην περιοχή και
τους κάνω και την ηλεκτροκίνηση των αυτοκινήτων. Ε, εντάξει!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο B’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Ακούστε τώρα, για να καταλάβετε επί του νοµοσχεδίου τι λάθη
κάνετε και δεν είναι δικό σας θέµα µόνο, όχι. Ας ξεκινήσουµε από
µια επιλογή της ηλεκτροκίνησης. Έχω µπροστά µου το πρώτο ηλε-
κτρικό αυτοκίνητο το οποίο κατασκευάστηκε. Δεν ξέρω αν ξέρετε,
κύριε Υπουργέ, πού κατασκευάστηκε και ποιος το κατασκεύασε.
Δεν είναι χώρα του εξωτερικού, αλλά είναι ο Γουλανδρής. 

Ο αείµνηστος Γουλανδρής, λοιπόν, κατασκεύασε ηλεκτρικό
αυτοκίνητο µαζικής παραγωγής στη Σύρο πριν από πάρα πολλές
δεκαετίες, κύριε Υπουργέ. Διέθετε κινητήρα έξι κιλοβάτ. Η µπα-
ταρία διαρκούσε περίπου για ογδόντα χιλιόµετρα. 

Το δικό µου το Mercedes, κύριε Υπουργέ, κρατάει µόνο
τριάντα τρία χιλιόµετρα. Ηλεκτροκίνηση µε τριάντα τρία χιλιόµε-
τρα στην Ελλάδα, που δεν έχει πρίζες είναι άσ’ τα να πάνε,
Υπουργέ µου. Ρωτήστε εµένα που ξέρω. Δεν ξέρω αν έχετε ηλε-
κτρικό αυτοκίνητο εσείς, αλλά επειδή έχω Mercedes 350 το ηλε-
κτροκίνητο, αν δεν έχω µπαταρία µέσα σε είκοσι χιλιόµετρα έχει
τελειώσει. Είναι γερµανική τεχνολογία, ντίζελ κοπανατζήδες και
λαµόγια οι Γερµανοί, λαµόγια κανονικά! Για τριάντα τρία λέει το
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χαρτί, για τριάντα τρία χιλιόµετρα το αγόρασα εγώ και είκοσι µε
το ζόρι µού βγάζει. Γιατί οι Γερµανοί ξέρουν να κάνουν λαµογιές. 

Έλεγα, λοιπόν, για τον Γουλανδρή. Τότε ο Γουλανδρής κατα-
σκεύασε στη Σύρο το πρώτο ηλεκτρικό αυτοκίνητο. Κύριοι συ-
νάδελφοι, ψάξτε το λίγο. Καλό θα κάνει. Τι έγινε µε το
αυτοκίνητο, όµως; Το ελληνικό κράτος δυσχέραινε τη λειτουργία
της εταιρείας. Ο εκτελωνισµός των ανταλλακτικών από το εξω-
τερικό καθυστερούσε αρκετές βδοµάδες. Το κράτος δεν χορη-
γούσε άδεια για την κατασκευή εντός Ελλάδος. Δεν έδινε άδεια
το ελληνικό κράτος -πριν από δεκαετίες, δεν είναι τώρα η ιστο-
ρία- για να κατασκευάσει ο άνθρωπος αυτοκίνητα. Έστελνε επι-
στολές σε Υπουργούς, σε Πρωθυπουργούς, ο Γουλανδρής ο
γνωστός. Τον ξέρετε από τον Ολυµπιακό οι περισσότεροι, αλλά
εγώ τον ξέρω από αυτό. 

Η κυκλοφορία ήταν απαγορευµένη. Ακούστε! Είχε κάνει νόµο
το ελληνικό κράτος τότε να απαγορεύεται το ηλεκτρικό αυτοκί-
νητο στους δρόµους. Το αυτοκίνητο δεν έπαιρνε έγκριση από το
Υπουργείο Οικονοµικών. Ό,τι γίνεται σήµερα!

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και κύριε
Υπουργέ. Υπάρχει ένας ιδιώτης στη Φλώρινα ο οποίος κατα-
σκευάζει αεροπλάνα. Μη µε κοιτάτε έτσι, κύριοι! Αεροπλάνα κα-
τασκευάζει. Πετάει κανονικά! Και ξέρετε ότι η Ελλάδα δεν του
χορηγεί άδεια νηολόγησης και την παίρνει από την Ιταλία και
πετά το αεροπλάνο του; Από τη Φλώρινα για να πετάξει, παίρνει
άδεια από την Ιταλία! Και εσείς θα τελειώσετε τη γραφειοκρατία,
κύριε Υπουργέ!

Κατασκευάζει αεροπλάνο κανονικό! Υπάρχει και το βίντεο στο
διαδίκτυο, έχει βγει και στον «ΑΝΤ1» στον κ. Παπαδάκη, έχει βγει
στον «ΣΚΑΪ», το δικό σας κανάλι. Ο άνθρωπος το έχει πει ότι παίρ-
νει άδεια από την Ιταλία. Κατασκευάζουµε αεροπλάνα! Ενώ η Ελ-
λάδα τού είχε αρχικά χορηγήσει προσωρινή άδεια, του την
ανακάλεσε. Του έδωσαν άδεια, κύριε Υπουργέ. Εσείς, η Νέα Δη-
µοκρατία, δώσατε την άδεια, αλλά την ανακαλέσατε. 

Το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί λέµε ότι δεν παράγουµε.
Δεν είναι ότι δεν παράγουµε, αλλά δεν βοηθάµε αυτούς που θέ-
λουν να παράγουν, να τους δώσουµε κίνητρα για να κάνουν πα-
ραγωγή. 

Άλλο παράδειγµα. Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, τι είχε πει ο αρµό-
διος διευθυντής του Υπουργείου Μεταφορών τότε στον µακα-
ρίτη τον Γουλανδρή; «Δεν µπορούµε να εξισώσουµε τον
βενζινοκίνητο ίππο µε τον ηλεκτρικό ίππο.». Καταλαβαίνετε για
ποια χώρα µιλάµε; Για τη χώρα της τότε παρατάξεώς σας, γιατί
και τότε κυβερνούσε η παράταξή σας, κύριε Υπουργέ.

Καλά είναι να νοµοθετείτε, αλλά, δεν ξέρω, εσείς έχετε µια
αγάπη µε τα νοµοσχέδια. Κάθε εβδοµάδα φέρνετε κι ένα νοµο-
σχέδιο. Πολυνοµία! 

Πάµε στο 2019, Ιωάννης Καλλίγερος, Πρόεδρος και Διευθύνων
Σύµβουλος της «MERCEDES BENZ». Λέει: «Για να έρθουν στην
Ελλάδα, θέλει λιµάνια που λειτουργούν, επαρκές τραπεζικό σύ-
στηµα, σύστηµα δικαιοσύνης.». Και ρωτώ εσάς: Έναν χρόνο κυ-
βερνάτε, τι από αυτά αλλάξετε; Ο Διευθυντής της «MERCEDES»
το έχει πει αυτό. Τι από αυτά αλλάξατε; Να σας πω εγώ! Φέρατε
δεκαπέντε φορολογικά νοµοσχέδια, άλλα δεκαπέντε νοµοσχέ-
δια, σαράντα πέντε νοµοσχέδια και δεν άλλαξε τίποτα απ’ όλα
αυτά. Πώς θα έρθει να κάνει επένδυση κάποιος στην Ελλάδα; 

Θα σας πω κι ένα άλλο παράδειγµα, που φαντάζοµαι ότι το ξέ-
ρετε οι περισσότεροι. Ευάγγελος Αννίβας. Ξέρετε, θέλω να µε
ακούτε, γιατί µε άκουσε ο Παναγιωτόπουλος ο Υπουργός µε τα
drones και πέτυχε η Κυβέρνηση -και εγώ θα πω και «µπράβο»
στην Κυβέρνηση- να κάνει σχέδιο για drones στην Ελλάδα επιτέ-
λους, µε το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης. Εγώ το
είπα στον Υπουργό, έτρεξε και βρήκε τους φοιτητές και τους κα-
θηγητές και κάνουν σχεδιασµό για τα drones του µέλλοντος. 

Σας λέω, λοιπόν, το όνοµα του ανθρώπου: Ευάγγελος Αννίβας.
Το 2017 - 2018 σχεδίασε ένα πρωτότυπο, άπιαστο και αόρατο
Stealth, «πολεµικό χάνιµπαλ» λέγεται, µε µεγάλα προτερήµατα
και κρυµµένα όπλα. Έχει θέσεις κρυµµένων τορπιλών, που θα
µπορούσαν να βυθίσουν φρεγάτες. Το παρουσίασε σε επιτροπή
του Λιµενικού και επιτροπή του Πολεµικού Ναυτικού. Ξέρετε τι
του απάντησαν οι αρµόδιοι της επιτροπής; Ότι δεν το παίρνουν,
επειδή δεν είναι γερµανικό ή εξωτερικού. 

Αυτή είναι η Ελλάδα, κύριοι! Προτιµούν να παίρνουνε υποβρύ-
χια από τους Γερµανούς, φρεγάτες από τους Γάλλους -που τις
απορρίψατε κι αυτές- και από τους Αµερικανούς. Προτιµάτε να
παίρνετε και να µην παράγετε ως χώρα, να µην παράγει η χώρα
µας! 

Και πώς δεν παράγει η χώρα µας; Ακούστε, κύριε Υπουργέ
µου, για να καταλάβετε. Πώς γίνεται και χτυπάτε τον Έλληνα επι-
χειρηµατία; Σας το λέω ως επιχειρηµατίας και θέλω να το κατα-
λάβετε. Οµιλώ όχι ως πολιτικός πλέον, αλλά ως επιχειρηµατίας. 

Τι γίνεται µε τις ελληνικές παραγωγές; Πιέζει η Γερµανία να
µην παράγουµε εµείς, µε συνέπεια η όποια κυβέρνηση, επειδή
πιέζει η Γερµανία, να φέρνει νοµοσχέδιο ο Υπουργός της σήµερα
για την ηλεκτροκίνηση, χωρίς, όµως, σχέδιο για να παράγει η Ελ-
λάδα ηλεκτρικά αυτοκίνητα. Τι λογική είναι αυτή; Πείτε µου εσείς
τι λογική είναι αυτή! 

Απαγόρευση τραπεζικού δανεισµού. Το µεγαλύτερο έγκληµα
που κάνατε στις επιχειρήσεις -το λέω ευθέως- όλα τα κόµµατα
είναι ότι µε έµµεσο τρόπο απαγορεύεται ο τραπεζικός δανεισµός
για να γίνει ανάπτυξη. Δυστυχώς. Ας πάει ένας Έλληνας επιχει-
ρηµατίας να πάρει δάνειο από ελληνική τράπεζα! Η «FRAPORT»
πήρε, όµως. Ο Λάτσης ο κολλητός σας πήρε, όµως, εκατοντάδες
εκατοµµύρια ευρώ. 

Ο Έλληνας µικροµεσαίος θέλει δεκαπέντε χιλιάδες χαρτιά και
εβδοµήντα πέντε χιλιάδες βεβαιώσεις. Έτσι δεν θα έρθει ποτέ
ανάπτυξη. Κάνατε αλλαγή νοµοθεσίας και κανόνων. Για τον
Λάτση κάνατε πυξ-λαξ αλλαγές όλων των κανόνων και της νοµο-
θεσίας, για να κάνει επένδυση. Δεν είναι επένδυση αυτό. Έχω
διαφωνήσει έτσι κι αλλιώς. Για τις ελληνικές µικροεπενδύσεις ή
επενδύσεις δεν επιταχύνετε τις διαδικασίες. 

Φωτογραφικοί διαγωνισµοί και προµήθειες. Κάνετε προµή-
θειες φωτογραφικές για ΔΕΔΔΗΕ, ΑΔΜΗΕ και όλα τα καλά παι-
διά! Καταλάβετέ το! Κάνετε λάθη!

Το καλό µε εσάς -και είναι η πρώτη φορά που το πέτυχε κυ-
βέρνηση της Κεντροδεξιάς- είναι ότι ελέγχετε τα µέσα ενηµέρω-
σης, κύριε Υπουργέ. Έµµεσα ή άµεσα τα ελέγχετε. Αυτό είναι
αλήθεια. Δείτε όλα τα µέσα ενηµέρωσης. Οι περισσότεροι δηµο-
σιογράφοι «Ζήτω ο Μητσοτάκης» είναι περιέργως. «Ζήτω ο Μη-
τσοτάκης και ζήτω η Κυβέρνηση». Ζήτω του, ρε παιδί µου, χίλια
ζήτω, δεν διαφωνώ εγώ, αλλά µε τα λεφτά του ελληνικού λαού
να λέει «ζήτω» το µέσο, εµένα δεν µου αρέσει. 

Να του λέει «ζήτω» όταν αξίζει, όπως είπα κι εγώ «µπράβο»
στην Κυβέρνηση για τα drones και αξίζει επαίνων η επιλογή της,
που µας άκουσε εµάς στην Ελληνική Λύση και πήγε ο Υπουργός,
ο κ. Παναγιωτόπουλος, και βρήκε το ΑΠΘ και το υλοποιεί η Κυ-
βέρνηση. Το έµαθα χθες και αυτό είναι καλό. Θα σας λέµε και τα
καλά και τα στραβά. 

Ακούστε τώρα. Έλεγε ο Βλαδίµηρος Λένιν -δεν είναι εδώ και
οι κοµµουνιστές σύντροφοι- ότι στην πολιτική υπάρχει µόνο σκο-
πιµότητα. Η σκοπιµότητα, λοιπόν, της Κυβέρνησης είναι να ακού-
γονται τα καλά λόγια από τα µέσα ενηµέρωσης και να υπάρχει
µια πλασµατική εικόνα για αυτή την Κυβέρνηση, η οποία είναι η
καλύτερη όλων των εποχών. Δηλαδή από την εποχή του Καποδί-
στρια και µετά δεν υπάρχει καλός Πρωθυπουργός. Ο µοναδικός
είναι αυτός και ο Καποδίστριας. Το θέµα είναι ότι τον Καποδί-
στρια τον φάγανε κάποιοι άλλοι, όµως. Να προσέχει λίγο ο Πρω-
θυπουργός, αν του µοιάζει τόσο πολύ.

Πάµε στην ουσία. Ακούστε. Η Νέα Δηµοκρατία έδωσε 54.000
ευρώ µόνο στο «FACEBOOK» προεκλογικά. Σας λέω τα νούµερα
τώρα. Έδωσε 70.000 ευρώ ο Αρχηγός της. Έδωσε 650.000 ευρώ
στην «GOOGLE». Έτσι κάνω κι εγώ τον καλύτερο Πρωθυπουργό.
Δίνω και 25 µε 30 εκατοµµύρια ευρώ για τα ελληνικά µέσα για να
το λιβανίζουν και θα γίνω ο καλύτερος. Αν έβαζα, παραδείγµατος
χάριν, εγώ κάποιον, οποιονδήποτε, µε τόσο λιβάνι, θα ήταν ο
«Άγιος Κυριάκος» ή ο «Κυριάκος ο Αναχωρητής» µε τόσο λιβάνι
από τα µέσα. 

Πρέπει κάποια στιγµή να καταλάβετε ότι καλό είναι το λιβάνι,
αλλά, αν στραβώσουν οι δηµοσιογράφοι, γιατί υπάρχουν και δη-
µοσιογράφοι εδώ µέσα, ή αν στραβώσουν οι ιδιοκτήτες, δεν σας
βλέπω καλά. Σας το λέω να το ξέρετε. 

Και θέλω να πω κάτι πολύ απλό. Αν έχετε τα κότσια, λοιπόν,
εσείς στη Νέα Δηµοκρατία, η Ελληνική Λύση επειδή άκουσε
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πολλά από την Κόζα Νόστρα και τη µαφία των ηχητικών που
ακούστηκαν για το Μάτι, καταθέτει σήµερα µία πρόταση σύστα-
σης εξεταστικής επιτροπής. Να δω πόσοι θα συµφωνήσουν από
τη Νέα Δηµοκρατία µετά τη -για µένα- προδοσία της Μακεδο-
νίας, που δεν υπέγραψαν -δεν υπογράψατε, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, για τη Μακεδονία- για να συρθεί ο φυσικός υπαίτιος,
ο Κοτζιάς, και να µας πει ποιος τον πίεσε να υπογράψει για την
προδοσία της Μακεδονίας. 

Σας καταθέτουµε πρόταση για το Μάτι, λοιπόν, να µας πείτε,
αυτά που ακούστηκαν περί εµπλοκής Υπουργών του ΣΥΡΙΖΑ,
περί των ανθρώπων, των πυροσβεστών που εκβίαζε ο ένας τον
άλλο –εκβιαστές και Κόζα Νόστρα-, αν υπάρχουν.

Ακούστε: Υπάρχει ένα παραµύθι στην ιστορία. Εγώ θα σας λέω
την αλήθεια. Υπάρχει εισαγγελική παρέµβαση. Η εισαγγελική πα-
ρέµβαση, αν βρει όνοµα πολιτικού, το στέλνει εδώ. Γιατί να προ-
ηγηθεί, λοιπόν, η δική µας πρωτοβουλία; Για έναν και µόνο λόγο:
Γιατί, αν γίνουν εκλογές, κύριοι συνάδελφοι, παραγράφονται
όλα! Το καταλάβατε; Παραγράφονται, γιατί είναι µε τον προ-
ηγούµενο νόµο, κύριοι. 

Αφήστε, λοιπόν, τα παραµύθια. Αν δεν θέλετε να συγκαλύψετε
την ιστορία στο Μάτι µε τη δολοφονία –γιατί για εµένα δολοφο-
νία ήταν από εγκληµατική αµέλεια ανθρώπων, που έγινε πληµµέ-
ληµα περιέργως- στην εξεταστική επιτροπή για το Μάτι πείτε
«ναι»! Τότε θα σας πιστέψω ότι δεν τα έχετε συµφωνήσει κάτω
από το τραπέζι.

Γιατί; Να σας πω εγώ: Τον γνωστό Ματθαιόπουλο –ο γνωστός,
έτσι;- αν δεν κάνω λάθος, τον είχατε στη Νέα Δηµοκρατία για
καιρό και µέχρι τον Φεβρουάριο του 2020. Τον είχατε εκεί Αρ-
χηγό κάτι, Αρχηγό της Πυροσβεστικής. Τον κ. Τσουβάλα που κα-
τηγορούσε η Νέα Δηµοκρατία τον έχετε ακόµα, αν δεν κάνω
λάθος. Εσείς τον έχετε. Να µην πω δε για τον άλλο τον περίεργο
που έγινε και Περιφερειάρχης, Αντιπεριφερειάρχης στην Πελο-
πόννησο.

Άρα η διαπλοκή µε αξιωµατούχους του ελληνικού κράτους
υπάρχει, γιατί θεωρείτε το κράτος ιδιοκτησία σας. Τα κόµµατα
εξουσίας κάνετε ένα έγκληµα διαρκές στο ελληνικό κράτος: Θε-
ωρείτε ότι οι αξιωµατούχοι και το κράτος είναι ιδιοκτησία των
κοµµάτων. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα της ελληνικής κρατι-
κής οντότητας από το 1832 και µετά, ότι όποιος εξουσίαζε θεω-
ρούσε όλους τους αξιωµατούχους υποχείριά του.

Εάν δεν απογαλακτίσουµε, λοιπόν, τους αξιωµατούχους, υπη-
ρεσιακούς παράγοντες από το βαθύ κοµµατικό κράτος, θα
έχουµε φαινόµενα του κ. Ματθαιόπουλου και όλων αυτών των
εκβιαστών. Γιατί µου θύµισε –ξέρετε- κάποιους νονούς της νύ-
χτας, που εκβιάζουν ο ένας τον άλλο για την προστασία του µα-
γαζιού. Ναι, γιατί του έλεγε «θα σε θάψουν, θα σε κάνουν, θα
σου ανοίξουν τα τέτοια», να µην πω τις κουβέντες που έλεγε. Και
το λέω για να καταλάβετε, γιατί έτσι εγκλωβίζεστε. Μου θυµίζει
Κόζα Νόστρα, «θάψε τα έγγραφα, γιατί θα σε σκίσουµε!». Να το
λέει ο τέως Αρχηγός της Πυροσβεστικής, «θάψε τα έγγραφα,
γιατί θα σε σκίσουµε!». Ο τότε Αρχηγός σας επικαλείται και την
πτώση Υπουργού του ΣΥΡΙΖΑ.

Για να σας δω, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που από χθες,
προχθές ουρλιάζετε για την ιστορία -γιατί έχει βάθος η ιστορία,
ναι!- θα υπογράψετε την εξεταστική ή θα περιµένετε τον εισαγ-
γελέα να καλέσει µετά από µήνες, έναν χρόνο, δύο χρόνια κά-
ποιους από εδώ µέσα, θα έχουν γίνει εκλογές, θα έχει
παραγραφεί το αδίκηµα και θα κυνηγάµε φαντάσµατα; Εδώ να
σας δω στη Νέα Δηµοκρατία, πόσο πραγµατικά πονάτε για αυτό
που έγινε στο Μάτι!

Το χειρότερο δε όλων είναι ότι νοµοθετήσατε εδώ µέσα για τις
παράνοµες υποκλοπές. Ξέρετε ότι η παράνοµη υποκλοπή απα-
γορεύεται και συνελήφθη ο άνθρωπος; Τον συνέλαβαν χθες µε
αυτόφωρο, το ξέρετε; Τον συνέλαβαν αυτόν που κατήγγειλε ότι
τον εκβίαζε ο άλλος. Συνελήφθη! Του έκανε ο τέως Αρχηγός της
Πυροσβεστικής µήνυση και τον συνέλαβαν για εκβιασµό, γιατί
είναι παράνοµη η υποκλοπή. Εσείς νοµοθετήσατε για αυτά. Και
τώρα πώς θα βγει το αδίκηµα -για πείτε µου εσείς-, αφού είναι
παράνοµη η υποκλοπή; 

Κολυµβήθρα του Σιλωάµ και αυτή η ιστορία! Και το λέω στους
νεοδηµοκράτες, γιατί εγώ θεωρώ ότι αυτοί οι Βουλευτές που

είναι σήµερα είναι αξιόλογοι άνθρωποι, είναι έντιµοι άνθρωποι
και θα καταλάβουν τα εγκλήµατα που γίνονται καθηµερινά.

Και πάµε στα χειρότερα. Τσουβάλας: Η Νέα Δηµοκρατία τον
κατηγορούσε προεκλογικά, τον κρατάει µετεκλογικά. Ματθαι-
όπουλος: Προεκλογικά ζητούσε την παραίτησή του η Νέα Δηµο-
κρατία, µετεκλογικά τον άφησε στη θέση του µέχρι τον
Φεβρουάριο του 2020. Και ο Χρυσοχοΐδης, βέβαια, ο κύριος
Υπουργός, τον ξεπροβόδισε κιόλας, όταν τον έβγαλαν και του
είπε τι καλός που ήταν, του έκανε και την εύφηµο µνεία, του Ματ-
θαιόπουλου, του «Κόζα Νόστρα», που έλεγε «θα σε σκίσω!» στον
υφιστάµενό του, τον πραγµατογνώµονα.

Καπέλιος: Φέρεται να άφησε Κύθηρα και Μάνη να καούν για
εσωτερικό ξεκαθάρισµα! Το φαντάζονται οι Βουλευτές εδώ; Γιατί
εσείς είστε υπόλογοι στον λαό! Φαντάζεστε ότι για ξεκαθάρισµα
λογαριασµών µεταξύ Αρχηγού, Υπαρχηγού, να καίγεται ένα νησί
και να ξεκαθαρίζουν λογαριασµούς, λες και είναι ο Δον Κορλεόνε
και ο Ελ Τσάπο και ο Εσκοµπάρ, και να µη µιλάει κανένας; Εξε-
ταστική επιτροπή, κύριοι, για να τελειώνει το παραµύθι!

Και κλείνοντας, για να µη σπαταλάω παραπάνω χρόνο, το επα-
ναλαµβάνω και θα το ξαναπώ: Θα επιστρέψω λίγο στον κ. Χατζη-
δάκη. Έλεγε ο µέγας Ουίνστον Τσώρτσιλ: «Πολιτική είναι η
ικανότητα να παρουσιάζεις σήµερα τι θα γίνει αύριο και να εξη-
γείς αύριο γιατί δεν έγινε.». Αυτό κάνει η Νέα Δηµοκρατία συνε-
χώς, κύριε Υπουργέ.

Καλό είναι το νοµοσχέδιό σας, έχει καλή κατεύθυνση. Το θέµα
είναι –θα σας το πω για να το καταλάβετε- ότι αυτοκίνητο χωρίς
ρόδες δεν προχωράει, κύριε Υπουργέ! Αν δεν παράγεις ο ίδιος
αυτοκίνητα, αν δεν έχεις γραµµή παραγωγής, θα είσαι µόνο ει-
σαγωγέας, θα εισάγεις και θα εξάγεις συνάλλαγµα, κύριε
Υπουργέ, συνάλλαγµα το οποίο το δανείζεσαι ως χώρα από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Όταν παίρνεις 10 ευρώ για να
πληρώσεις ένα αυτοκίνητο που κάνεις εισαγωγή, είσαι 20 ευρώ
µείον, γιατί 10 ευρώ δανείστηκα, 10 ευρώ έστειλα –γιατί είσαι
πτωχευµένο κράτος- είσαι 20 ευρώ µείον. Το λέω ως επιχειρη-
µατίας, για να το καταλάβετε, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να δώσετε
κίνητρα, κίνητρα πραγµατικά, για να γίνει παραγωγός χώρα η Ελ-
λάδα!

Και κλείνοντας, θα ήθελα να πω για τη Σύνοδο Κορυφής. Τι
έγινε χθες; Γι’ αυτό σας λέω ότι ελέγχετε όλα τα µέσα και χαίρε-
στε, όλα τα µέσα σάς λιβανίζουν, τεράστια επιτυχία!

Για τα 750 δισεκατοµµύρια ευρώ κρύβετε την αλήθεια: Α19
Παράρτηµα, ένα µέλος µπορεί να ασκήσει βέτο από τις χώρες.
Ένα µέλος, ένα, µόνο ένα! Το εξής ένα, οποιοδήποτε µπορεί να
πει «όχι, δεν δίνουµε τα λεφτά». Άρα είναι υπό αίρεση τα 750 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Ουσιαστικά είναι χειρότερα και από τα µνη-
µόνια.

Η Γερµανία, λοιπόν, έβαλε τα καλά της, έβαλε µπροστά τα
«Ολλανδάκια» και τα «Αυστριάκια» –τα κακά παιδιά-, στρίµωξαν
οι Ολλανδοί και οι Αυστριακοί όλους τους υπολοίπους, η κ. Μέρ-
κελ ατσαλάκωτη µε τον κ. Μητσοτάκη και έγινε το καλό. Λαγούς
έχει η Γερµανία, µε λαγουδάκια κινεί η Γερµανία την Ευρωπαϊκή
Ένωση, µε λαγουδάκια, το καταλαβαίνετε; Αυτό δεν καταλαβαί-
νετε. Υποτιµήθηκαν κοινωνικές πολιτικές, κράτος δικαίου. Οι
συµβιβασµοί ουσιαστικά αποδόµησαν τη Μέρκελ και, βέβαια, µεί-
ωσαν δραστικά τον προϋπολογισµό του 2021 - 2027, αγνόησαν
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, καπέλωσαν την Επι-
τροπή Διαχείρισης Ταµείου Ανάκαµψης και, βέβαια, επιχορηγή-
σεις 390 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δάνεια 360 δισεκατοµµύρια
ευρώ.

Άρα δεν είναι βοήθεια, κύριοι. Αν θέλαµε αλληλεγγύη και βοή-
θεια, θα ήταν 750 δισεκατοµµύρια ευρώ, 800 δισεκατοµµύρια
ευρώ, όλα επιχορηγήσεις. Είναι δάνεια!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κύριε Πρόεδρε!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ναι, κύριε Πρόεδρε, λίγο παραπάνω χρόνο θα ήθελα.

Λέω, λοιπόν, δάνεια είναι, τόκος είναι και µη µου αρχίσετε τα
«κουτσαβικίστικα» εκείνα, τα «µε χαµηλότοκο επιτόκιο». Μια
χώρα που έχει ύφεση 8%, και 2% να είναι το επιτόκιο, είναι 10%
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η διαφορά, αν το καταλάβατε. Όταν έχεις ύφεση 8% και έχεις
επιτόκιο 2%, δεν είναι 2%. Η απλή αριθµητική είναι, σας τα λέω
για να καταλάβετε τα εγκλήµατα που γίνονται.

Και επίσης, εξαφάνισαν οικονοµική βοήθεια 110 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ χθες και δεν το λέει ο Βελόπουλος, το λέει ο κ. Κύρ-
τσος, ο Ευρωβουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Όλα όσα σάς
είπα είναι του κ. Κύρτσου, κύριοι, για να µην πείτε τίποτα για
εµένα. Ο Ευρωβουλευτής σας τα αναφέρει στο Twitter σήµερα
σε δικό του memo.

Και επιχορηγήσεις 20 δισεκατοµµύρια ευρώ, δάνεια 12 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, σύνολο 33 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτά θα
πάρει η Ελλάδα. Ξέρετε τι ζηµιά έχει υποστεί η Ελλάδα τους τε-
λευταίους έξι µήνες; Το έχετε καταλάβει; Το έλλειµµα είναι πε-
ρίπου 11 δισεκατοµµύρια ευρώ, το ανακοίνωσε χθες, καλοκαίρι
µείον 10 έως 12 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα τουριστικά έσοδα,
11 και 12 πόσο κάνουν, κύριοι; Θέλετε 22 δισεκατοµµύρια, 23 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ; Θα πάρουµε 32 δισεκατοµµύρια ευρώ σε
βάθος επταετίας και χάσαµε µέσα σε εννιά, δέκα µήνες περίπου
22 δισεκατοµµύρια, 23 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Δεν βγαίνουν τα νούµερα, αν δεν στηρίξουµε τον πρωτογενή
τοµέα, αν δεν στηρίξουµε τον Έλληνα επιχειρηµατία. Δεν θα
βγουν ποτέ, καταλάβετέ το, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας!

Και βέβαια, όσον αφορά τους λιγνίτες, τι έγινε, κύριε Υπουργέ;
Εδώ ήρθατε και µας είπατε ότι θα πάρετε από το Ταµείο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης πολλά λεφτά για τους λιγνίτες και τα λοιπά.
Μάθατε τι έγινε χθες; Σας το είπαν ή δεν σας το είπαν οι σύµ-
βουλοί σας; Ακούστε, λοιπόν. Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης από τη
Σύνοδο Κορυφής όπου έλεγαν για τους λιγνίτες: Από τα 30 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ 10 δισεκατοµµύρια ευρώ, κύριε Υπουργέ,
τα λέει ο Κύρτσος. Τραβήξτε το αυτί του Κύρτσου! Διαβάζω, λοι-
πόν, και την ανακοίνωση της Συνόδου εγώ και λέει το ίδιο
πράγµα ακριβώς. Και εσείς κάνετε απολιγνιτοποίηση µε λίγα
λεφτά, για να βολέψετε τους φίλους σας τους Γερµανούς, για
να κερδίσει η Γερµανία! 

Δυστυχώς, καταφέρατε να µείνετε έξω από το Ταµείο Περιφε-
ρειακής Ανάπτυξης, κύριε Υπουργέ –θέλω να µε ακούτε- πέτυχε,
όµως, η Κύπρος να µπει. Η µικρή Κύπρος µπήκε και η Ελλάδα
δεν µπόρεσε να µπει! Και κατά τα άλλα, πιστεύετε ότι κερδίσατε!

Φοβάµαι ότι από τον Σεπτέµβριο θα αρχίσει το πάρτι –θα σας
το πω ευθέως-, θα αρχίσει το πάρτι από Σεπτέµβριο, δυστυχώς,
ένα πάρτι-θρίλερ θα είναι για την πατρίδα µας.

Να σας βοηθήσουµε θέλουµε, διότι δεν µπορεί οι Ολλανδοί να
µας κουνάνε το δάχτυλο, κύριοι συνάδελφοι, που κερδίζουν από
χαρτοκιβώτια, από γραµµατοκιβώτια 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ,
κύριε Υπουργέ, µε εταιρείες-µαϊµού. Το ξέρετε; Offshore εται-
ρείες η Ολλανδία! Η χειρότερη χώρα στο µαύρο χρήµα είναι η
Ολλανδία µαζί µε το Λουξεµβούργο, την Ιρλανδία και τη Γερµα-
νία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, κύριε
Πρόεδρε, ευχαριστούµε!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Όχι, κύριε Πρόεδρε, ακούστε, να ακούσει ο ελληνικός λαός την
αλήθεια: Η Ολλανδία, λοιπόν, κερδίζει 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ
ετησίως, κύριοι συνάδελφοι, έχει γραµµατοκιβώτια για εταιρείες,
ένα γραµµατοκιβώτιο που βάζει αλληλογραφία, γιατί είναι offshore
εταιρείες στην Ολλανδία. Το ίδιο συµβαίνει και στο Λουξεµβούργο
και στην Ιρλανδία και µας κουνάνε το δάχτυλο. Το ξέρετε αυτό; Η
Γερµανία είναι το µεγαλύτερο «πλυντήριο» και µας κουνάνε το δά-
χτυλο τα µεγαλύτερα λαµόγια της Ευρώπης!

Αυτό είναι που µε συνθλίβει και δεν υπήρχε ποτέ –µα, ποτέ!-
ένας να µιλήσει, ρε παιδί µου, όταν οι Ηνωµένες Πολιτείες µετέ-
φεραν 44 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2017 -πού;- µέσω των λιµα-
νιών της Ολλανδίας µε φορολόγηση 5%. Φορολογούνται 5%
στην Ολλανδία. Στην Ελλάδα, για να φέρει εµπόρευµα κάποιος
πόσο φορολογείται, κύριοι συνάδελφοι; 

Σας λέω, λοιπόν, ότι έτσι δεν πάει. Δεν πάει, δεν προχωράει
το πράγµα. Δυστυχώς δεν προχωράει. Και σταµατήστε να κοι-
τάτε στον καθρέφτη σας και να νοµίζετε ότι κάτι πετύχατε. Δυ-
στυχώς, «στο τέλος ξυρίζουν τον γαµπρό» και φοβάµαι ότι ο
γαµπρός θα βγει κοµµένος, όχι ξυρισµένος. Το πρόβληµα είναι
ότι τον κουρέα θα τον πληρώσουν οι Έλληνες πάλι. Εσείς ξυρί-
ζεστε, κόβεστε, αλλά θα σας πληρώσει ο ελληνικός λαός µε τα
λάθη που κάνετε. Δυστυχώς το λέω αυτό και θλίβοµαι που το
λέω. 

Εάν η Κυβέρνηση δεν κάνει γρήγορα τα αυτονόητα, να παρά-
γει πλούτο ο τόπος, να στηρίξουµε αγρότες, κτηνοτρόφους, αλι-
είς, µικροµεσαίες επιχειρήσεις -όχι παροχή υπηρεσίας, αφήστε
τα παραµύθια τριάντα, σαράντα χρόνια παροχή υπηρεσίας, πα-
ροχή υπηρεσίας, παραγωγή πλούτου, να στηρίξουµε την παρα-
γωγή προϊόντων, δεν γίνεται αλλιώς-, θα έχετε µόνο παροχή
υπηρεσίας και δυστυχώς εκατοµµύρια Ελλήνων ανέργων.

Ακούστε την Ελληνική Λύση, γιατί θέλει να σας βοηθήσει, την
όποια κυβέρνηση θα ήταν στην κυβέρνηση. Πολλώ δε µάλλον,
θα έλεγα, εσάς, που θεωρώ ότι έχετε και κάποιες καλές εκφάν-
σεις και στον λόγο σας και τις πράξεις σας αλλά, δυστυχώς, οι
επιλογές θα σας κάνουν να φαίνεστε λίγοι µπροστά στα πολύ µε-
γάλα προβλήµατα του τόπου.

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε τη νοµοθετική ερ-
γασία για να προχωρήσουµε στις αιτήσεις άρσεις ασυλίας Βου-
λευτών, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη. Αµέσως µετά
θα επανέλθουµε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Προώθηση της ηλεκτροκίνησης».

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών: συζήτηση και λήψη από-
φασης, σύµφωνα µε τα άρθρα 62 του Συντάγµατος και 83 του
Κανονισµού της Βουλής, για τις αιτήσεις άρσης της ασυλίας των
Βουλευτών κυρίων Κωνσταντίνου Κυρανάκη, µία υπόθεση, και
Σάββα Χιονίδη, δύο υποθέσεις.

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση της 30ής Ιουνίου 2020,
σύµφωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν οµό-
φωνα την άρση της ασυλίας του κ. Κωνσταντίνου Κυρανάκη.

Επίσης, από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβου-
λευτικής Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση της 8ης Ιουλίου
2020, σύµφωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν
οµόφωνα την άρση της ασυλίας του κ. Σάββα Χιονίδη και για τις
δύο υποθέσεις.

Σύµφωνα µε το άρθρο 83, παράγραφος 7 του Κανονισµού της
Βουλής, η Βουλή αποφασίζει µε ανάταση του χεριού ή έγερση
επί της αιτήσεως της εισαγγελικής αρχής, κατά τη διαδικασία
του άρθρου 108, παράγραφος 1, εδάφιο δεύτερο. 

Ο λόγος δίνεται πάντα, εφόσον ζητηθεί, στον Βουλευτή στον
οποίο αφορά η αίτηση και στους Προέδρους των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων ή στους αναπληρωτές τους. 

Υπενθυµίζουµε ότι σύµφωνα µε την απόφαση της 7ης Μαρτίου
2018 της Διάσκεψης των Προέδρων, για τη διαδικασία αυτή έχει
ενεργοποιηθεί το νέο σύστηµα ηλεκτρονικής ονοµαστικής ψη-
φοφορίας. 

Εισερχόµαστε τώρα στην πρώτη υπόθεση, του κ. Κυρανάκη.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Όπως είπα και στην επιτροπή έτσι και στην Ολοµέλεια ζητώ τη

µη χρήση της βουλευτικής ασυλίας. Χωρίς να µπω στην ουσία,
θα ήθελα απλά να πω ότι επιθυµώ να δικαστώ, όπως όλοι οι Έλ-
ληνες πολίτες και χαίροµαι, διότι βλέπω πολλούς συναδέλφους
να συµµετέχουν σε αυτή την αλλαγή κουλτούρας εντός της ελ-
ληνικής Βουλής. Είχαµε ούτως ή άλλως και τη συνταγµατική αλ-
λαγή την οποία πρότεινε η Νέα Δηµοκρατία και πλέον στέλνουµε
ένα µήνυµα προς την κοινωνία, ότι κανείς δεν είναι υπεράνω του
νόµου. 

Χωρίς να θέλω να κουράσω τους συναδέλφους, καλώ όλους
τους Βουλευτές από όλα τα κόµµατα να υπερψηφίσουν την άρση
ασυλίας µου. Επιθυµώ να δικαστώ κανονικά, όπως όλοι οι Έλλη-
νες πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Κυρανάκης
είχε ζητήσει και την άρση ασυλίας στην επιτροπή µας.

Ο κ. Σάββας Χιονίδης έχει τον λόγο και για τις δύο υποθέσεις
ταυτόχρονα.

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας θέλω να πω ότι και

εγώ ζήτησα και στην επιτροπή και ζητώ και εδώ στην Ολοµέλεια
την άρση της ασυλίας µου για υποθέσεις οι οποίες αφορούσαν
τον Δήµο Κατερίνης, στον οποίο είχα την τιµή να ηγούµαι ως Δή-
µαρχος. 

Βέβαια, θα ήθελα να σταθώ σε αυτό το σηµείο λέγοντας ότι
είναι µια µεγάλη ευκαιρία και µε αυτές τις υποθέσεις πλέον, το
Υπουργείο Εσωτερικών και όλοι εµείς στο Κοινοβούλιο να φρον-
τίσουµε να ανυψώσουµε εκεί που πρέπει την καταστατική θέση
των αιρετών. Είναι µείζον ζήτηµα όταν υπάρχει µια δοµή εξου-
σίας. Επειδή πιστεύουµε όλοι στην αυτοδιοίκηση, είναι κρίµα για
θέµατα τα οποία αφορούν τεχνικές υπηρεσίες, τους αρµόδιους
αντιδηµάρχους, γενικούς γραµµατείς του δήµου, όταν δεν βρί-
σκεται ένα πάτηµα, να υπάρχει µια κουκούλα, η οποία λέγεται
«παράβαση καθήκοντος». 

Αυτά τα πράγµατα είναι επιεικώς απαράδεκτα για τη δηµοκρα-
τία µας και θεωρούµε ότι θα πρέπει άµεσα να ληφθεί απόφαση

από τη Βουλή, µε πρωτοβουλία και πίστωση του Υπουργείου
Εσωτερικών, ώστε να θωρακιστεί η καταστατική θέση των αιρε-
τών. Αυτό είναι το µείζον για µένα και σαφώς ζητώ την άρση ασυ-
λίας µου.

Θέλω να τονίσω ότι για την πρώτη υπόθεση δέχθηκα τον
έλεγχο του Πειθαρχικού Συµβουλίου. Να πω εδώ ότι ήταν ο Πρό-
εδρος Εφετών Θεσσαλονίκης, δύο εφέτες, εκπρόσωπος του ελ-
ληνικού δηµοσίου του Υπουργείου Εσωτερικών και ένας από το
δευτεροβάθµιο συνδικαλιστικό όργανο. Τρεις εφέτες, λοιπόν,
έκριναν ότι δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα. Από εκεί και πέρα πρέπει
να κριθώ και θέλω να κριθώ, γιατί αυτό επιβάλλει η δηµοκρατία
και το ισχύον νοµικό πλαίσιο, από τον Πρωτοδίκη Κατερίνης. 

Βλέπουµε, λοιπόν, να ταλαιπωρείται µια σειρά πρώην συνα-
δέλφων, βλέπουµε ανθρώπους να σύρονται στα δικαστήρια ανα-
µένοντας στην ουρά µαζί µε τον οποιονδήποτε έχει κάνει ένα
έγκληµα. Και αυτό είναι ένα άλλο θέµα, το οποίο πρέπει να δει
το Υπουργείο Δικαιοσύνης, να υπάρχει ειδική διαδικασία, όχι κάτι
ξεχωριστό από τον φυσικό δικαστή µε όλες τις συνέπειες που
οφείλει να έχει κάποιος, αλλά να µη σύρεται όλη µέρα ένας δή-
µαρχος στο δικαστήριο και η προηγούµενη υπόθεση είναι γιατί
µαχαίρωσε τον περιπτερά, η δεύτερη περίπτωση γιατί έκλεψε. 

Αυτός ο ευτελισµός διαχέεται σε όλο το πολιτικό σύστηµα και
αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει επειγόντως να αλλάξει. Επειδή
ένας πολίτης έκρινε ότι µια λακκούβα µπορεί να µαζέψει νερά
και µπορεί να πάνε τα κουνούπια του Νείλου, στέλνει µια καταγ-
γελία και οι ελεγκτές δηµόσιας διοίκησης στέλνουν για να ζητή-
σουην έγγραφες εξηγήσεις. Αυτό το λέω γιατί από µένα πέρασαν
αυτά, διετέλεσα δήµαρχος. Απλώς οφείλουµε να το κάνουµε. Στο
ελληνικό Κοινοβούλιο και στα Υπουργεία Εσωτερικών και Δικαιο-
σύνης επιτέλους να επικρατήσει η λογική. 

Θα ήταν αδιανόητο, επειδή έγινε ένα σφάλµα στην κατασκευή
του εθνικού δικτύου να εγκαλέσουν αίφνης ποινικά τον Υπουργό
Υποδοµών, όταν υπάρχουν από κάτω υπηρεσίες. Αυτά τα πράγ-
µατα πιστεύω ότι είναι υποχρέωσή µας, επειδή και η Κυβέρνηση
αυτή το πιστεύει και το έδειξε, αλλά και όλοι σ’ αυτό το Κοινο-
βούλιο πιστεύουµε ότι η αυτοδιοίκηση αποτελεί ένα σπουδαίο
παράγοντα για τη συνέργεια µε την κεντρική διοίκηση, ώστε να
πάµε µπροστά. 

Ζητώ, λοιπόν, για µια ακόµα φορά την άρση της ασυλίας µου
και για τα δύο ζητήµατα. Για το δε δεύτερο ζήτηµα, στο οποίο
αναφέροµαι, ήδη ο εισαγγελέας πρότεινε να µπει η υπόθεση για
πολλοστή φορά στο αρχείο. Κάθε φορά, λοιπόν, που κάποιος ση-
κώνεται και δεν έχει τι να κάνει, θέλει να εκδικηθεί κάποιον στην
τοπική αυτοδιοίκηση, µπορεί να κάνει µια µήνυση.

Ιδιαίτερα όταν βάζουν γέροντες να το κάνουν αυτό, δεν µπο-
ρείς µετά την δικαίωσή σου να προβείς σε ψευδή καταµήνυση.
Τι να κάνει κανείς σε µια ηλικιωµένη γυναίκα ογδόντα πέντε ετών,
που ξέρουµε ποιος υπέβαλε ή της επέβαλε στο να καταθέσει
αυτές τις µηνυτήριες αναφορές; 

Άρα, λοιπόν, µε την ευκαιρία αυτή ήθελα να τοποθετηθώ για
αυτό το µείζον θέµα. Εφόσον θέλουµε την αυτοδιοίκηση, εφόσον
πιστεύουµε στην αυτοδιοίκηση, ας θωρακίσουµε τους θεσµούς
της. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πράγµατι, ο κ.
Χιονίδης και εκείνος ζήτησε και στις δύο υποθέσεις την άρση
ασυλίας του.

Πριν προχωρήσουµε στην ηλεκτρονική ψηφοφορία, σύµφωνα
µε το άρθρο µε το άρθρο 108 του Κανονισµού µπορεί οποιοσδή-
ποτε συνάδελφος να ζητήσει τον λόγο.

Επί της πρώτης αιτήσεως, για τον κ. Κυρανάκη, υπάρχει συ-
νάδελφος που ζητάει τον λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονι-
σµού; 

Δεν υπάρχει κάποιος συνάδελφος. 
Επί της δεύτερης αιτήσεως, για τον κ. Χιονίδη, υπάρχει συνά-

δελφος που ζητάει τον λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού; 
Επίσης, δεν υπάρχει κάποιος συνάδελφος. 
Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει τρεις διαφο-

ρετικές υποθέσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών, µία του κ. Κυρα-
νάκη και δύο του κ. Χιονίδη. Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζεται
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µία υπόθεση προς ψήφιση. Για να εµφανιστεί η επόµενη ή η προ-
ηγούµενη, πρέπει να πατήσετε το βέλος πάνω, στο δεξί ή αρι-
στερό µέρος της οθόνης αντίστοιχα. 

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλες τις υποθέσεις άρσης ασυ-
λίας. Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφο-
φορίας. 

Για οποιαδήποτε απορία, απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προ-
κειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι. 

Παρακαλώ, να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εφόσον έχετε
ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα
της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ περιµένουµε τα αποτελέ-

σµατα της ψηφοφορίας αναφορικά µε τις άρσεις ασυλίας, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτή-
σεων της Παρασκευής 24 Ιουλίου 2020. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 933/14-7-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λάρισας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ο δυ-
νητικός υποβιβασµός της Larisa BC/ΚΑΕ Λάρισα καθιστά το πρω-
τάθληµα απολύτως αφερέγγυο».

2. Η µε αριθµό 943/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Λήψη µέτρων για τη στέγαση περίπου τετρακοσίων Ροµά στον
Ασπρόπυργο µετά την κατεδάφιση των καταλυµάτων τους. Λήψη
έκτακτων µέτρων για την προστασία της υγείας».

3. Η µε αριθµό 947/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Οι υπάλληλοι
των δήµων της χώρας ξανά όµηροι στα πολιτικά παιχνίδια της
Κυβέρνησης».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 944/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Αφαίρεση διδακτικής υπηρεσίας από εκπαιδευτικό λόγω
επαπειλούµενης κύησης».

2. Η µε αριθµό 950/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:

«Με κρατικό χρήµα, χωρίς κρατικό έλεγχο, οι εξορύξεις στην Ελ-
λάδα».

3. Η µε αριθµό 946/20-7-2020 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεώργιου Λαµπρούλη προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεση κατα-
βολή των δεδουλευµένων στους εργαζόµενους των Ιδιωτικών Εκ-
παιδευτηρίων “Νέα Γενιά Ζηρίδη” και διασφάλιση των
δικαιωµάτων τους».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6836/27-5-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ροδό-
πης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου
Χαρίτου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Ίδρυση και λειτουργία νέων τµηµάτων στο Δηµοκρίτειο
Πανεπιστήµιο Θράκης». 

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ηλεκτρονικής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί
των αιτήσεων άρσης ασυλίας των συνάδελφων Βουλευτών.

Για την πρώτη υπόθεση, του συναδέλφου κ. Κωνσταντίνου Κυ-
ρανάκη, εψήφισαν συνολικά 119 Βουλευτές.

Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 115 Βου-
λευτές.

Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 4 Βου-
λευτές.

Ουδείς εψήφισε «ΠΑΡΩΝ».
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής γίνεται δεκτή.
Για τη δεύτερη υπόθεση, του συναδέλφου κ. Σάββα Χιονίδη,

εψήφισαν συνολικά 116 Βουλευτές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 112 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 4 Βου-

λευτές.
Ουδείς εψήφισε «ΠΑΡΩΝ».
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής γίνεται δεκτή.
Για την τρίτη υπόθεση, του συναδέλφου κ. Σάββα Χιονίδη,

εψήφισαν συνολικά 115 Βουλευτές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 111 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 4 Βου-

λευτές.
Ουδείς εψήφισε «ΠΑΡΩΝ».
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής γίνεται δεκτή.
Τα αποτελέσµατα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ηλεκτρονικής

ψηφοφορίας καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

16746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΕ’ - 21 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16757



16758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, επανερχόµαστε τώρα στη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Προ-
ώθηση της ηλεκτροκίνησης».

Θέλω να γνωστοποιήσω στο Σώµα ότι έχουµε βγει εκτός των
χρονικών ορίων. Υπάρχουν σαράντα ένας συνάδελφοι που έχουν
γραφτεί να µιλήσουν και δεν έχουν µιλήσει και οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι. Με την έγκριση του Σώµατος, θα παρακαλούσα
κάθε οµιλητής να µην εξαντλεί τα έξι λεπτά. Αν υπάρχει κάτι ιδι-
αίτερο σε κάποια οµιλία, θα το επιτρέπουµε. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συµφώ-

νησε. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Άννα Καραµανλή, πρώτη οµιλήτρια από

τη Νέα Δηµοκρατία.
Κυρία Καραµανλή, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση σχέδιο

νόµου διαµορφώνεται για πρώτη φορά ένα ενιαίο συστηµατικό και
ολοκληρωµένο ρυθµιστικό πλαίσιο της αγοράς ηλεκτροκίνησης,
µε σκοπό τη µετάβαση στην κινητικότητα των χαµηλών ρύπων. 

Η υιοθέτηση µέτρων για τη σταδιακή απεξάρτηση από τους
ορυκτούς πόρους και την αντικατάστασή τους από µορφές κα-
θαρής ενέργειας, όπως είναι οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, η
ευρεία επέκταση της χρήσης των οχηµάτων χαµηλών ή µηδενι-
κών εκποµπών, η ανάπτυξη παραγωγικών δραστηριοτήτων φιλι-
κών προς το περιβάλλον, ανασχετικών της κλιµατικής αλλαγής,
αποτελούν κοµβικά σηµεία της κυβερνητικής περιβαλλοντικής
µας πολιτικής. 

Ο τοµέας των µεταφορών είναι κύρια πηγή ρύπανσης της
ατµόσφαιρας, αντιπροσωπεύοντας το 30% της τελικής κατανά-
λωσης ενέργειας και το 28% των εκποµπών του θερµοκηπίου, µε
τα πλέον έντονα προβλήµατα να εντοπίζονται στις πυκνοκατοι-
κηµένες περιοχές, λόγω της αυξηµένης κυκλοφορίας και του µε-
γάλου πληθυσµού. 

Πρόσφατη µελέτη του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας εκτιµά
σε εξίµισι εκατοµµύρια παγκοσµίως τους θανάτους που αποδί-
δονται στην ατµοσφαιρική ρύπανση ετησίως, ενώ στη χώρα µας
υπολογίζεται ότι κάθε χρόνο χάνουν τη ζωή τους οκτώµισι χιλιά-
δες συνάνθρωποί µας από αιτίες σχετιζόµενες µε τη µόλυνση
της ατµόσφαιρας. 

Η ατµοσφαιρική ρύπανση οφείλεται και στη χρήση συµβατι-
κών, γερασµένων αυτοκινήτων παρωχηµένης αντιρρυπαντικής
τεχνολογίας. Στην Ελλάδα η πλειονότητα του στόλου των οχη-
µάτων είναι συµβατικά αυτοκίνητα, γερασµένα, που κινούνται κυ-
ρίως µε βενζίνη, ενώ τα οχήµατα χαµηλών ρύπων, όπως τα
ηλεκτρικά ή όσα κινούνται µε φυσικό αέριο, δεν υπερβαίνουν το
0,3% του στόλου. 

Η περιβαλλοντική επιβάρυνση αποτυπώνεται όσο πιο ξεκά-
θαρα γίνεται στη διαπίστωση ότι κατά το χρονικό διάστηµα 2013
- 2016 οι εκποµπές από τον τοµέα µεταφορών στην Ελλάδα αυ-
ξήθηκαν κατά 6%, µε όποιες συνέπειες επιφέρει η αύξηση αυτή
για το περιβάλλον, την ποιότητα του ατµοσφαιρικού αέρα, την
υγεία και την ευεξία του πληθυσµού. 

Από την άλλη, η ηλεκτροκίνηση συντελεί στη µείωση της ατµο-
σφαιρικής ρύπανσης και της ηχορύπανσης σε τοπική κλίµακα,
στην αποτελεσµατικότερη χρήση ενέργειας και εµφανίζει µακρο-
οικονοµικά οφέλη, καθώς η ανάπτυξη της αγοράς ηλεκτροκίνη-
σης στην Ελλάδα θα δηµιουργήσει σηµαντικές ευκαιρίες για
επενδύσεις, θα ενισχύσει την οικονοµία των τοπικών κοινωνιών
και θα δηµιουργήσει νέες θέσεις εργασίας. 

Η ηλεκτροκίνηση συµβάλλει σηµαντικά στην απεξάρτηση από
τα ορυκτά καύσιµα, στη βελτίωση της ποιότητας του αέρα και,
ταυτόχρονα, ενισχύει την προσπάθεια της χώρας στην επίτευξη
των ενωσιακών στόχων για µείωση των περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων των µεταφορών, συµπεριλαµβανοµένων των εκποµπών αε-
ρίων του θερµοκηπίου.

Βασικές στοχεύσεις του νοµοσχεδίου είναι η παροχή κινήτρων
για την αγορά ηλεκτρικών ΙΧ, δικύκλων και ποδηλάτων, που φτά-
νουν στο 15% της αξίας του αυτοκινήτου, το 20% της αξίας του

δικύκλου και το 40% της αξίας του ποδηλάτου. 
Μας κατηγορείτε για δήθεν ταξικότητα του νοµοσχεδίου, ότι

δήθεν απευθύνεται σε λίγους προνοµιούχους και στα γερά πορ-
τοφόλια. Όµως, τα κίνητρα στοχεύουν πρωτίστως στο να κατα-
στούν τα ηλεκτρικά οχήµατα, τα σκούτερ, τα ποδήλατα προσιτά
στους πολλούς, µε πριµοδότηση από το πρώτο ευρώ. 

Ο στόχος είναι το 2030 το ποσοστό των ηλεκτρικών οχηµάτων
να φτάσει στην ελληνική αγορά το 30% του στόλου των οχηµά-
των και αντίστοιχα να µειωθούν οι ρύποι. Πώς θα επιτευχθεί ο
στόχος αυτός, αν δεν καταστούν τα ηλεκτρικά οχήµατα προσιτά
σε όλους; Η Κυβέρνηση επιλέγει να δώσει 100 εκατοµµύρια
ευρώ στην αγορά της ηλεκτροκίνησης. 

Όµως, µε το παρόν σχέδιο νόµου δεν δίνουµε µόνο χρήµατα.
Δηµιουργούµε τις προϋποθέσεις ανάπτυξης µιας νέας οικονο-
µίας, η οποία θα δηµιουργήσει οικονοµικά οφέλη και θέσεις ερ-
γασίας, µέσα από την ανάπτυξη ιδιωτικών επενδύσεων που θα
αφορούν στη δηµιουργία και τη λειτουργία δικτύου υποδοµών
φόρτισης, την παροχή σχετικών υπηρεσιών αλλά και την παρα-
γωγή αγαθών της αλυσίδας της ηλεκτροκίνησης. Αν µάλιστα συ-
νυπολογίσει κανείς το όφελος από τη µείωση του κόστους που
συνδέεται άµεσα µε τη δηµόσια υγεία και τις παθήσεις που προ-
καλεί η ρύπανση, αντιλαµβάνεται εύκολα ότι δεν σπαταλώνται
άσκοπα και χωρίς στόχευση χρήµατα. 

Η ανάπτυξη της αγοράς της ηλεκτροκίνησης και ο ανταγωνι-
σµός που θα αναπτυχθεί θα ρυθµίσει και τις τιµές πτωτικά και θα
καταστήσει πιο προσιτή την αγορά ενός ηλεκτρικού οχήµατος.
Σήµερα καταγράφεται ραγδαία πτώση των τιµών στις µπαταρίες,
ενδεχοµένως και στους φορτιστές ηλεκτρικών οχηµάτων. 

Μέσα σε ένα στενό δηµοσιονοµικό πλαίσιο, η επιδότηση είναι
ουσιαστική, χαµηλώνει την τιµή και, σε συνδυασµό µε το χαµη-
λότερο κόστος συντήρησης ενός ηλεκτρικού οχήµατος, παρέχε-
ται η δυνατότητα σε περισσότερους να αποκτήσουν ένα
ηλεκτρικό όχηµα και µε τη δηµιουργία ενός ολοκληρωµένου δι-
κτύου υποδοµών φόρτισης να επιτευχθεί η µέγιστη γεωγραφική
και πληθυσµιακή κάλυψη, ώστε να µπορούν τα ηλεκτρικά οχή-
µατα να πάνε παντού, να εξυπηρετούν τις ανάγκες µετακίνησης
σε όλη τη χώρα και να µην υστερούν σε τίποτα σε σχέση µε τα
παλιά, ρυπογόνα, συµβατικά οχήµατα. 

Το πρώτο ερώτηµα, λοιπόν, που σου έρχεται στο µυαλό, στη
σκέψη, όταν είσαι έτοιµος να αγοράσεις ένα ηλεκτρικό αυτοκί-
νητο, είναι το πού θα το φορτίζεις, το πώς θα εξυπηρετείς την
ανάγκη καυσίµου. Οι εισαγωγείς ΙΧ έχουν δεσµευθεί για χίλια
διακόσια σηµεία φόρτισης έως το 2021, ενώ πρωτοβουλίες θα
αναλάβουν και οι δήµοι για χωροθέτηση δηµόσια προσβάσιµων
φορτιστών.

Σε ό,τι αφορά τα κτήρια, προβλέπεται υποχρέωση τοποθέτη-
σης υποδοµών φόρτισης για τα νέα κτήρια, ενώ για τα παλιά
προβλέπεται µοντέλο ανάλογο µε αυτό που ακολουθείται για την
εγκατάσταση λέβητα φυσικού αερίου στην πολυκατοικία, που
δεν απαιτεί συναίνεση όλων των ιδιοκτητών. 

Επίσης, προβλέπεται ολοκληρωµένο πλαίσιο για τη λειτουργία
της αγοράς της ηλεκτροκίνησης, αντί για τις αποσπασµατικές
ρυθµίσεις που υπήρχαν µέχρι τώρα, µε σαφή τον ρόλο του ΔΕΔ-
ΔΗΕ και των υπόλοιπων φορέων. 

Η αγορά της ηλεκτροκίνησης είναι µια εντελώς νέα αγορά και
οι φορείς που δραστηριοποιούνται σε αυτή καλούνται να τηρή-
σουν ορισµένες υποχρεώσεις για την προστασία του κατανα-
λωτή, την ασφάλεια των υποδοµών και τη διαφάνεια της
λειτουργίας του. Άρα είναι επιτακτική η ανάγκη θέσπισης ενός
ολοκληρωµένου ρυθµιστικού πλαισίου της νέας αυτής αγοράς,
µε το κράτος να ασκεί ρόλο εποπτικό και αυτή την ανάγκη καλύ-
πτει το σχέδιο νόµου. 

Αποτελεί κεντρικό πυλώνα της κυβερνητικής πολιτικής η εγκα-
τάλειψη των ρυπογόνων καυσίµων και η µετάβαση στις πράσινες
µετακινήσεις, µια µετάβαση που θα έχει σαφή οφέλη στη βελ-
τίωση της ποιότητας στη ζωή του πολίτη και στην προστασία της
δηµόσιας υγείας, καθώς και η µετατροπή των κατοικηµένων πε-
ριοχών της χώρας σε περιοχές βιώσιµης κινητικότητας, πιο αν-
θρώπινες, πιο λειτουργικές, ενισχυµένες µε υποδοµές
εναλλακτικής µετακίνησης και, εν τέλει, µε συνεχώς µειούµενο
περιβαλλοντικό αποτύπωµα και ρύπανση. 
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Σε τούτο συµβάλλει το σχέδιο νόµου, που αφορά το κράτος,
την αυτοδιοίκηση, την αγορά και την κοινωνία των πολιτών.

Όπως είπε και ο Πρωθυπουργός µας, η Ελλάδα έχει τη δυνα-
τότητα, µε κινητήρια δύναµη τον ήλιο και τον αέρα, να µετατρα-
πεί σε «µπαταρία» της Νοτιανατολικής Ευρώπης, µία «µπαταρία»
καθαρής και εναλλακτικής ενέργειας, που δεν επιβαρύνει το πε-
ριβάλλον, ενισχύει τη βιώσιµη ανάπτυξη και συµβάλλει µε θετικό
πρόσηµο στο µέλλον αυτού του τόπου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχε ο κ.
Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου είναι
ένα βήµα στην κατεύθυνση της διεύρυνσης της ηλεκτροκίνησης
στη χώρα µας, ένα βήµα στην κατεύθυνση της βελτίωσης του µι-
κροκλίµατος στις ελληνικές πόλεις και, υπό συνθήκες, ένα βήµα
στην κατεύθυνση της µείωσης των εκποµπών διοξειδίου του άν-
θρακα, ουσιαστικά της βελτίωσης του περιβαλλοντικού αποτυ-
πώµατος.

Ως τέτοιο το επικροτούµε. Είναι, όµως, δυστυχώς ένα µικρό
βήµα, το οποίο, αν είχε πραγµατοποιηθεί από τον ΣΥΡΙΖΑ, θα είχε
ουσιώδεις διαφορές, κάποιες από τις οποίες θα προσπαθήσω να
αναφέρω και να αναλύσω περαιτέρω στη συνέχεια της οµιλίας
µου.

Το εγχείρηµα του µετασχηµατισµού του στόλου των οχηµάτων
στη χώρα µας είναι αντικειµενικά ένα τιτάνιο έργο. Αναγκαστικά
κάθε προσπάθεια για τον µετασχηµατισµό του, θα ξεκινούσε από
µία αφετηρία. Αυτό κάνει και ο σηµερινός νόµος. Αναγνωρίζει
τέσσερα βασικά κοινωνικά και οικονοµικά υποκείµενα ως τους
πρωτεργάτες αυτού του µετασχηµατισµού: Πρώτον, τις εται-
ρείες leasing, δεύτερον, τα ταξί, τρίτον, τους εταιρικούς στόλους
και, τέλος, τα νησιά. Από εκεί, µας λέει ο σηµερινός νοµοθέτης,
ότι επιθυµεί να ξεκινήσει ο µετασχηµατισµός.

Από τη λίστα αυτή, όµως, απουσιάζουν δύο σηµαντικά συγκε-
κριµένα υποκείµενα. 

Πρώτον, οι στόλοι των φορέων του δηµοσίου, των εταιρειών
επιβατικών µεταφορών, της Αστυνοµίας, της Πυροσβεστικής,
των νοσοκοµείων κ.ο.κ.. Το έχουν, άλλωστε, αναφέρει και άλλοι
συνάδελφοι κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων των επιτροπών
και δεν έχει νόηµα να παίζουµε την κολοκυθιά για το αν φταίει ο
ΣΥΡΙΖΑ για την ακύρωση του διαγωνισµού που προκηρύχθηκε
επί των ηµερών µας από την Αρχή Προδικαστικών Προσφυγών.
Εκεί ο νόµος θέλει ενίσχυση και θα µπορούσε, πραγµατικά, να
είναι πιο θαρραλέος. 

Ο Διεθνής Οργανισµός Ενέργειας µε σαφήνεια σήµερα υπο-
δεικνύει τις δηµόσιες προµήθειες για οχήµατα ως βασικό εργα-
λείο για την επέκταση τόσο της ηλεκτροκίνησης όσο και των
υποδοµών φόρτισης.

Δεύτερο πεδίο στο οποίο θα µπορούσατε να είστε περισσό-
τερο θαρραλέοι, είναι στους στόλους των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων της χώρας µας. Υπενθυµίζω στον κύριο Υπουργό το
περιεχόµενο της µελέτης της Παγκόσµιας Τράπεζας για τα lo-
gistics, που είχε συνταχθεί επί της δικής του θητείας στο Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης.

Η µελέτη εκείνη, κύριε Υπουργέ, προσδιόριζε ότι το µεγαλύ-
τερο κοµµάτι του µη εκµεταλλευόµενου δυναµικού του ελληνι-
κού στόλου οχηµάτων είναι αυτοκίνητα που ανήκουν κατά κύριο
λόγο σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Αυτά τα οχήµατα, δε, η ίδια
η µελέτη αναγνώριζε ότι εκτελούν και το µεγαλύτερο έργο τους
στο εσωτερικό των αστικών κέντρων και γι’ αυτό έκανε και προ-
τάσεις για την επέκταση των green logistics κ.ο.κ.. 

Τα λέω όλα αυτά, γιατί έχω την αίσθηση, από τη φύση και τον
χαρακτήρα των φορολογικών κινήτρων που δίνει ο σηµερινός, ο
συγκεκριµένος νόµος, ότι η ραχοκοκαλιά των µέσων µαζικής µε-
ταφοράς στη χώρα µας δεν θα µπορέσει να επωφεληθεί των ση-
µερινών διατάξεων και αυτό θα περιορίσει δραστικά τα
περιβαλλοντικά του οφέλη. 

Τρίτο ζήτηµα είναι ο σχεδιασµός αναφορικά µε την επέκταση
των υποδοµών φόρτισης. Το παρόν σχέδιο νόµου έχει στον πυ-

ρήνα του την ιδέα ότι οι δήµοι θα υποχρεωθούν να συντάξουν
Σχέδιο Φόρτισης Ηλεκτρικών Οχηµάτων, το ΣΦΗΟ, και στη συ-
νέχεια θα προκηρύξουν -αυτό είναι ένα ζήτηµα- τη δηµιουργία
και την εκµετάλλευσή τους από φορείς του ιδιωτικού τοµέα. Ο
σχεδιασµός αυτός, όµως, δεν δίνει κανένα κίνητρο στους φορείς
της τοπικής αυτοδιοίκησης -κυρίως Α’ βαθµού- και αυτό είναι ου-
σιαστικά και ο πυρήνας του προβλήµατος. Δεν προβλέπει κανένα
ανταποδοτικό τέλος, κανένα επιπλέον νέο έσοδο και κανένα όφε-
λος για τους δήµους. Μοναδικό κίνητρο είναι η δυνατότητα να
απορροφήσουν τους πόρους, που υπό κανονικές συνθήκες θα
κατευθύνονταν για τα Σχέδια Βιώσιµης Αστικής Κινητικότητας,
τα γνωστά ΣΒΑΚ, τα οποία εδώ και χρόνια προσπαθούν µετ’ εµ-
ποδίων οι δήµοι να ωριµάσουν και δυνητικά να εκτελέσουν. 

Επιτρέψτε µου εδώ, κύριε Υπουργέ, να σας επισηµάνω -και ως
πρώην αυτοδιοικητικός- κάποια ζητήµατα που αφορούν τους
ΟΤΑ και τη δυνητική φέρουσα ικανότητά τους να εντάξουν -να
ενθυλακώσουν κοινώς- αυτή την υποχρεωτικότητα που µε τον
σηµερινό νόµο κατατίθεται και κατά πόσο, τελικά, είναι πρακτική
η εφαρµογή µπροστά µας, δηλαδή πόσο θα είναι πρακτικά εφαρ-
µόσιµο. 

Έχω την αίσθηση ότι οι δήµοι θα δυσκολευτούν πάρα πολύ να
συντάξουν ακόµα και τους διαγωνισµούς, δεδοµένης της στελε-
χιακής τους αφυδάτωσης. Μετά από τόσα χρόνια µνηµονίων,
όπως αντιλαµβάνεστε, η συντριπτική πλειονότητα των δήµων -
πλην κάποιων µητροπολιτικών- δεν έχουν καν τη φέρουσα ικανό-
τητα να συντάξουν αυτούς τους διαγωνισµούς, πολλώ δε µάλλον
να προχωρήσουν και στην εκπόνηση µελετών εφαρµογής, να
εξελιχθεί ο διαγωνισµός και, φυσικά, να φτάσουµε στην υλοποί-
ηση. 

Αυτό, λοιπόν, νοµίζω ότι είναι ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα.
Άρα, ουσιαστικά, µε µόνη την υποχρεωτικότητα θεωρούµε ότι
είναι ανέφικτη η εφαρµογή του συγκεκριµένου νόµου. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να σας επισηµάνω µια
αστοχία, επίσης, του σηµερινού νόµου, που µπορεί εκ πρώτης
όψεως να φαίνεται δευτερεύον ζήτηµα, αλλά, κατά την άποψή
µου, είναι ικανό να τινάξει συνολικά το εγχείρηµα της ηλεκτροκί-
νησης στη χώρα µας στον αέρα. 

Με το άρθρο 12 περιγράφεται η αρχιτεκτονική της νέας αγο-
ράς, οι φορείς που θα διαθέτουν ενέργεια από τη φόρτιση των
οχηµάτων, τα ΦΟΣΕΦΗΟ, οι φορείς που θα διαχειρίζονται τις
υποδοµές φόρτισης, τα ΦΕΥΦΗΟ, οι πάροχοι των υπηρεσιών
ηλεκτροκίνησης κ.ο.κ.. 

Ανάµεσα σε όλα αυτά τα υποκείµενα της νέας αυτής αγοράς,
βρίσκονται και οι φορείς διαχείρισης συναλλαγών, οι φορείς, δη-
λαδή, που είναι επιφορτισµένοι µε τη διαχείριση των απαιτήσεων
όλων των εταιρειών της αναδυόµενης αγοράς ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Αν µπορούσαµε να κάνουµε και κάποιον παραλληλισµό,
µια αναλογία, µε τη συγγενική αγορά των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, ουσιαστικά οι φορείς διαχείρισης συναλλαγών θα
είναι για την ηλεκτροκίνηση ό,τι είναι ο ΔΑΠΕΕΠ για τις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας. 

Και θα κάνω µία παρατήρηση: Για κάποιον ακατανόητο λόγο
ο νοµοθέτης σήµερα περιγράφει τους φορείς διαχείρισης συ-
ναλλαγών ως τµήµα της ελεύθερης αγοράς στον κλάδο. Κάτι τέ-
τοιο, επισηµαίνω, δεν προβλέπεται από τη σχετική ευρωπαϊκή
οδηγία. Νοµίζω ότι είναι ελληνική πατέντα. Η ορθή πρακτική, βε-
βαίως, θα ήταν να δηµιουργηθεί ένας και µόνο φορέας διαχείρι-
σης συναλλαγών, υπό δηµόσιο έλεγχο, που θα δηµιουργούσε
την απαραίτητη εµπιστοσύνη της αγοράς και την απαραίτητη
ασφάλεια δικτύου, ώστε να διεκπεραιώνει όλους τους απαραί-
τητους συµψηφισµούς και να χαρτογραφεί, ταυτόχρονα, την
αγορά, όπως ακριβώς κάνει σήµερα ο ΔΑΠΕΕΠ για τις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας. 

Σε διαφορετική περίπτωση -που µάλλον είναι το πιθανότερο-,
η αγορά σύντοµα θα στιγµατιστεί από αέναες προσφυγές όλων
των συµµετεχόντων σε αυτή, για να µην αποκλείσουµε και φαι-
νόµενα απάτης, όπως έγινε, εξάλλου, και κατά τα πρώτα βήµατα
της απελευθέρωσης της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας -γνωστές
περιπτώσεις, της «ENERGA» και λοιπών- στη χώρα µας. 

Για τον λόγο αυτό, θα σας καλούσα άµεσα να αναθεωρήσετε
τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µείζον ζήτηµα που ανοίγει ο
σηµερινός νόµος, είναι η πρόκληση να δούµε τη στροφή προς
την ηλεκτροκίνηση ως µια στιγµή προς τον «πράσινο» µετασχη-
µατισµό της ελληνικής οικονοµίας. Ο µετασχηµατισµός αυτός
δεν θα είναι κοινωνικά ουδέτερος. Θα έχει κερδισµένους και χα-
µένους. Και είναι καθήκον του πολιτικού συστήµατος να περιο-
ρίσει τις νέες µορφές κοινωνικού αποκλεισµού και τις νέες
κοινωνικές ανισότητες που θα παραγάγει αυτός ο µετασχηµατι-
σµός. Η στροφή στην ηλεκτροκίνηση µπορεί και πρέπει να µας
συµπεριλαµβάνει όλες και όλους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει η κ.
Αναστασία - Αλεξοπούλου από την Ελληνική Λύση.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνή-
σουµε νοµίζω, όλοι εδώ µέσα, ότι το θέµα που συζητάµε µε το
νοµοσχέδιο αυτό, είναι εξαιρετικά σηµαντικό, ότι έχει πολλές και
σπουδαίες προεκτάσεις. 

Μας µίλησε, βέβαια, ο Υπουργός για την προώθηση της ηλε-
κτροκίνησης και για τη µετάβαση στις πράσινες µετακινήσεις,
αλλά πάνω σε αυτά θα µου επιτρέψετε να κάνω κάποιες παρα-
τηρήσεις. Βέβαια, εµείς ως Ελληνική Λύση και διά του αγορητή
µας, του κ. Βιλιάρδου, είχαµε µια συγκεκριµένη τοποθέτηση,
υπογραµµίζοντας ότι έτσι όπως ήρθε το νοµοσχέδιο, είναι ασή-
µαντες οι ρυθµίσεις του για την πλειοψηφία των Ελλήνων, καθώς
επίσης ότι θα έπρεπε να υπάρξει πρόβλεψη, όχι µόνο για τη µεί-
ωση του χώρου αλλά και για την αγορά του ηλεκτροκίνητου αυ-
τοκινήτου. 

Επειδή, λοιπόν, όσες φορές ακούσατε την Ελληνική Λύση -
εσείς της Κυβέρνησης- η κοινωνία µας ωφελήθηκε, ας κάνω µε-
ρικές παρατηρήσεις, που είναι –νοµίζω- χρήσιµες. Στο άρθρο 11,
που κάνει λόγο για φορολογικές αποσβέσεις, δεν θα έπρεπε να
ληφθούν υπ’ όψιν οι ιδιαίτερες συνθήκες που έχουν προκύψει
τον τελευταίο καιρό µε την πανδηµία του κορωνοϊού; Ας πούµε,
στις εταιρείες που παρέχουν υπηρεσίες logistics, τοπικών µετα-
φορών και κάνουν έως εκατό χιλιόµετρα την ηµέρα διαδροµές -
ειδικά µέσα στην Αττική- για τη διανοµή προϊόντων στους
πελάτες τους κ.λπ., τώρα µε την κρίση του COVID-19 και µε τη
πτώση των τζίρων, ακόµη και όσες εταιρείες ήθελαν να αγορά-
σουν ηλεκτρικά οχήµατα θα το αναβάλουν. Πρέπει, λοιπόν, να
θεσµοθετηθούν ισχυρότατα κίνητρα για να το κάνουν και να σώ-
σουµε το περιβάλλον όχι όµως ηµίµετρα. 

Πάνω σε αυτά που λέµε θα πω κάτι που ίσως δεν το σκεφτή-
κατε, ότι για να καθιερωθεί η ηλεκτροκίνηση στη χώρα µας θα
πρέπει να µάθει και να εµπιστευτεί ο κόσµος τα ηλεκτροκίνητα
οχήµατα, η λεγόµενη ψυχολογία της αγοράς. Η αλλαγή θα είναι
µεγάλη, συνεπώς πρέπει να δείτε πώς θα περάσει αυτό επικοι-
νωνιακά στους πολίτες, γιατί -επιτρέψτε µου να σας το πω- µέχρι
στιγµής ελάχιστοι συµπολίτες µας έχουν καταλάβει την αξία της
ηλεκτροκίνησης. Οι περισσότεροι δεν γνωρίζουν, άρα δεν θα εµ-
πιστευτούν την ηλεκτροκίνηση, ας µη γελιόµαστε. 

Θα µου επιτρέψετε εδώ, επίσης, να κάνω µια αναγκαία ανα-
φορά σε µια κατηγορία συνανθρώπων µας που πολλοί τους ξε-
χνούν, στα άτοµα µε αναπηρία ή όπως εγώ τους αποκαλώ
ανθρώπους µε ειδικές ικανότητες. Το θέµα της προώθησης της
ηλεκτροκίνησης αφορά άµεσα αυτούς τους ανθρώπους. Και
επειδή κάποιοι θέλουν να ακούγεται ελάχιστα η φωνή αυτών των
συνανθρώπων µας, θα γίνω εγώ η φωνή τους. 

Βέβαια υπάρχει το άρθρο 20, που αναφέρεται στη χωροθέ-
τηση θέσεων στάθµευσης ηλεκτροκίνητων οχηµάτων για ΑΜΕΑ.
Προβλέπεται µάλιστα οι θέσεις για ΑΜΕΑ να είναι της τάξης του
2%. 

Εγώ ρωτώ πάνω στο άρθρο 20 το εξής: Αρκούν µόνο αυτά;
Δεν θα πρέπει να δοθούν κίνητρα στους ανθρώπους µε αναπη-
ρίες για την αγορά ηλεκτροκίνητου αυτοκινήτου και γενικά οχή-

µατος; Αυτό δεν το έχει αποσαφηνίσει η Κυβέρνηση. Φοβάµαι
µήπως όλη αυτή η  έγνοια –υποτίθεται- του νοµοσχεδίου για τα
ΑΜΕΑ δεν είναι παρά µόνο φρούδες ελπίδες. 

Ξέρετε, υπάρχουν και ηλεκτροκίνητα οχήµατα για ΑΜΕΑ,
µικρά οχήµατα, σκούτερ τα οποία διευκολύνουν αφάνταστα αυ-
τούς τους ανθρώπους και λειτουργούν σαν πνοή ζωής για αυ-
τούς. Δεν θα πρέπει άραγε η πολιτεία, να προβλέψει κάποια
στιγµή την προώθηση ηλεκτροκίνητων αµαξιδίων; Που είναι τα
σηµεία επαναφόρτισης αυτών των οχηµάτων; 

Επίσης, δεν µας λέτε κάτι για την παραγωγή στην Ελλάδα.
Άρα, κάνουµε το νοµοσχέδιο για την εισαγωγή γερµανικών αυ-
τοκινήτων ή και από άλλες χώρες; Αυτό σας το λέω γιατί φωνά-
ζουµε –και σωστά- για την ανάγκη. Υπάρχουν επαρκή σηµεία
επαναφόρτισης µπαταριών για τα ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα,
αλλά κανένας δεν είπε κουβέντα για την ανάγκη να υπάρχουν και
ηλεκτροκίνητα αµαξίδια για τους ανθρώπους µε αναπηρίες. 

Φυσικά, αφού µιλάµε για την ηλεκτροκίνηση, δεν θα πρέπει
άραγε να κατασκευάσουµε κάποια στιγµή και ηλεκτροκίνητες
ράµπες στάθµευσης; Πού θα βάζουν αυτοί οι άνθρωποι τα αµα-
ξίδιά τους, σε συνθήκες εχθρικές µέσα στις πόλεις και όχι µόνο; 

Άκουσα µε ικανοποίηση -τολµώ να πω- ότι στις παραλίες των
Χανίων δηµιουργήθηκαν ηλεκτροκίνητες ράµπες για ΑΜΕΑ. Αυτό
θα πρέπει να το δούµε σοβαρά, γιατί είναι ένα βήµα προς τη
σωστή κατεύθυνση. 

Παρεµπίπτοντως, αφού µιλάµε για τα ΑΜΕΑ, δεν θα έπρεπε
κάποτε ως πολιτεία να κάνουµε το αυτονόητο; Δηλαδή, να δηµι-
ουργήσουµε ένα εθνικό µητρώο για τα ΑΜΕΑ, το οποίο θα έχει
διπλή χρησιµότητα, θα λειτουργεί παράλληλα τόσο ως επετη-
ρίδα όσο και ως λίστα προτεραιότητος. Ό,τι αφορά ειδική µετα-
χείριση από πλευράς πολιτείας, όπως οι θεραπευτικές τους
αγωγές, οι συνεδρίες και τόσα άλλα θα βασίζονται απλά πάνω
σε αυτό το πρωτοποριακό µητρώο. 

Για αυτόν τον λόγο κάνω έκκληση σε όλους τους εκπροσώ-
πους του ελληνικού λαού που µε ακούν, και εκπροσωπούν όχι
µόνο τον υγιή αλλά και τον αδύναµο να δηµιουργηθεί ένα µη-
τρώο που να περιλαµβάνει εκείνα τα πρόσωπα που πιστοποι-
ηµένα, µε διαφανείς και επιστηµονικές διαδικασίες, είναι
πραγµατικά ΑΜΕΑ, όπως, επίσης, ας βαθµολογήσουµε µε µε-
γάλη λεπτοµέρεια και ας κατατάξουµε ως εκ τούτου τις ανάγκες
τους και τις προτεραιότητές τους µε τις υπάρχουσες µεθόδους
που είναι επιστηµονικά αποδεκτές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε. 

…ώστε κάθε ΑΜΕΑ να καταλάβει µια και µοναδική θέση στην
επετηρίδα αυτή. 

Τέλος, ας ασκήσουµε κάθε µέσο πίεσης στην πολιτική ηγεσία
του τόπου, ώστε ο κρατικός προϋπολογισµός να διαµορφώνει
την εκάστοτε σχετική πολιτική δαπανών για θέµατα των ΑΜΕΑ
µε βάση τον πυλώνα και τις κατευθύνσεις του µητρώου ΑΜΕΑ.
Αυτά µπορούν και πρέπει να γίνουν. Θα είναι ένα φωτεινό παρά-
δειγµα στην Ευρώπη και στον κόσµο.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο επόµενος οµι-
λητής είναι ο κ. Βλάχος Γεώργιος, ο οποίος προεδρεύει σε επι-
τροπή. 

Θα παρακαλέσω να τηρείται το εξάλεπτο, διότι είναι, όπως σας
είπα, πάρα πολλοί οµιλητές, είναι σαράντα ένας και δεν έχει µι-
λήσει κανείς Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, δεν έχει µιλήσει ο
Υπουργός, δεν έχουν µιλήσει οι Υφυπουργοί, και αυτό θα είναι
σε βάρος των συναδέλφων που είναι στον κατάλογο των οµιλη-
τών τελευταίοι. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Σας ευ-

χαριστώ και για την διευκόλυνση γιατί έχουµε την Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου, όµως θέλαµε να πούµε κάποια πράγµατα
για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε
µια τροπολογία την οποία κατέθεσα, µε γενικό αριθµό 399 και ει-
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δικό 26. Αυτή αφορά την παράταση της εκδίκασης των ενστά-
σεων µε βάση κάποιες αποφάσεις του Εφετείου Αθηνών και του
Εφετείου Ναυπλίου. 

Μην τροµάξετε, µιλώ για αποφάσεις του 1868, του 1876 και
του 1878, που τυραννούν τη ζωή των κατοίκων των Δήµων του
Σαρωνικού και της Λαυρεωτικής και πιθανόν και κάποια άλλα
µέρη της Ελλάδας µε παρόµοιες αποφάσεις. Βεβαίως, τη λύση
οριστικά θα τη δώσει το Υπουργείο Οικονοµικών. Δεν µπόρεσε
να φέρει τη ρύθµιση µε ένα νοµοσχέδιο λόγω του κορωνοϊού, για
αυτό, κύριε Υπουργέ, θέλω -χωρίς να µπαίνω στην ουσία του θέ-
µατος- να σας ζητήσω, πραγµατικά, να κάνετε αποδεκτή αυτή
την παράταση. 

Προσωπικά εγώ δεσµεύοµαι ότι δεν πρόκειται να σας ξαναζη-
τήσω παράταση. Θεωρώ ότι µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου, που συµ-
φωνήσαµε, το Υπουργείο Οικονοµικών υποχρεούται να φέρει
επιτέλους λύση για το θέµα, λύση την οποία µας έχουν υποσχε-
θεί. 

Και δεν είναι υπόσχεση σαν αυτή που µας είχε δώσει ο ΣΥΡΙΖΑ
επί διακυβέρνησής του. Γιατί και τότε µας είχαν καλέσει πανηγυ-
ρίζοντες ότι θα φέρουν ρύθµιση. Η ρύθµιση δεν ήρθε ποτέ. Η εκ-
κρεµότητα παραµένει. Οι πολίτες ταλαιπωρούνται, αναγκάζονται
σήµερα να συρθούν κατά χιλιάδες σε δικαστήρια, να πληρώσουν
δικηγόρους και, βεβαίως, στο τέλος να δικαιωθούν. Γιατί δικαιώ-
νονται όλοι, αλλά η ταλαιπωρία και το κόστος είναι υπαρκτά.

Γι’ αυτό θέλω να σας ζητήσω, γνωρίζοντας ότι δηµιουργεί πρό-
βληµα πιθανόν στο Κτηµατολόγιο, να την κάνετε δεκτή, να δώ-
σουµε αυτή την παράταση και πιστεύω ότι αυτή τη φορά το
Υπουργείο Οικονοµικών, θα µπορέσει να φέρει τη ρύθµιση. Γιατί
αυτές οι αποφάσεις τι είναι; Κήρυξαν µε συνοπτικές διαδικασίες
µια περιοχή ότι είναι δασική. Και την κήρυξαν τότε, γιατί υπήρχε
µια σκοπιµότητα. Για να µην πάρει κάποιος Σερπιέρι τις περιοχές
–ξέρετε, ήταν τα πρώην λατοµεία-, τις ονόµασε «δασικές», αλλά
από τότε οι περιοχές αυτές έχουν αλλάξει χρήση. Η Σαρωνίδα
είναι χτισµένη µε σχέδιο πόλης και έρχονται σήµερα και διεκδι-
κούν τα σπίτια των ανθρώπων. Δηλαδή, τι ζητούν; Να αποδείξουν
ότι είναι δικά τους!

Καταλαβαίνετε γιατί επιµένουµε, Κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να
την κάνετε δεκτή αυτή την παράταση για να εκτονώσουµε το
θέµα, να αποκαταστήσουµε, αν θέλετε, την ηρεµία, έως ότου
έρθει το Υπουργείο Οικονοµικών -και πιστεύω να έρθει στις προ-
θεσµίες που είπα- και να δώσει την οριστική λύση. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο, πράγµατι,
είναι µία ακόµη πρωτοβουλία του Υπουργείου και του Υπουργού,
στην προσπάθεια που κάνει γενικότερα για τη στήριξη του περι-
βάλλοντος. Μετά το περιβαλλοντικό νοµοσχέδιο, σήµερα έχουµε
ένα νέο νοµοσχέδιο για την ηλεκτροκίνηση. Ουσιαστικά, το νο-
µοσχέδιο αυτό τι κάνει; Βάζει την ηλεκτροκίνηση στη ζωή µας.
Τόσο απλά! 

Ακούω και στην επιτροπή, ακούω και σήµερα εδώ από κάποι-
ους συναδέλφους να ψάχνουν να βρουν χίλιες µύριες απορίες,
προβλήµατα, δυσκολίες, συµφορές που θα συµβούν, που δεν
έλυσε τα προβλήµατα ο Υπουργός. Μα, είναι το πρώτο βήµα να
βάλουµε σήµερα την ηλεκτροκίνηση στη ζωή µας. Είναι ένα πρά-
σινο νοµοσχέδιο. Είτε αρέσει είτε δεν αρέσει, αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα. Είναι ένας οικολογικός τρόπος µετακίνησης. Έγινε
προσπάθεια, όπως είπα, διαστρεβλώσεων. Θα πω στη συνέχεια.
Δίνει κίνητρα για την εισαγωγή ηλεκτρικών αυτοκινήτων, σκού-
τερς, ποδηλάτων. 

Και υπάρχει ένα γενναίο ποσοστό επιδότησης όλων αυτών των
κινήτρων. Δόθηκαν εκατό εκατοµµύρια. Γκρίνια πάλι: «Και τα
εκατό είναι λίγα». Μα, αφήστε να ξεκινήσει να προχωρήσει. Εγώ
πιστεύω ότι είναι αρκετά, αλλά αν χρειαστούν και άλλα στην πο-
ρεία, προφανώς θα βρεθούν και άλλα χρήµατα. Δεν είπαµε ότι
λύθηκαν όλα τα προβλήµατα µε αυτό το νοµοσχέδιο. Το πρώτο
βήµα γίνεται. 

Και, ουσιαστικά, αυτό το νοµοσχέδιο -για να καταλάβουν οι άν-
θρωποι που µας παρακολουθούν και που είναι καλόπιστοι- φέρ-
νει τα εξής: Δίνει κίνητρα για την εισαγωγή ηλεκτρικών
αυτοκινήτων µε ένα 15%, για σκούτερς 20%, για ποδήλατα ηλε-
κτρικά 40%. Ρυθµίζει το ζήτηµα των φορτιστών. Προβλέπει ένα
ολόκληρο πλαίσιο της αγοράς µε τον ΔΕΔΔΗΕ, τις εταιρείες ει-

σαγωγής και προβλέπει τα πάντα. Το δηµόσιο αναλαµβάνει την
ευθύνη το 25% των νέων οχηµάτων να είναι πλέον ηλεκτρικά. Ει-
σάγει αναπτυξιακά κίνητρα για παραγωγή στην Ελλάδα φορτι-
στών, µπαταριών, ακόµα και ηλεκτρικών αυτοκινήτων, που είναι
µια καινοτοµία. Ξεκινάει η δυνατότητα να γίνουν όλα αυτά. 

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτή τη θετική προσέγγιση του νοµοσχε-
δίου έχουµε τη µίζερη κριτική της Αντιπολίτευσης, η οποία δεν
ξέρει αν συµφωνεί, δεν ξέρει αν διαφωνεί. Λέει: «Εµείς κάποια
τα είχαµε λυµένα». Το ΕΣΕΚ που είχε καταθέσει ο ΣΥΡΙΖΑ, προ-
έβλεπε το 10% των ηλεκτρικών οχηµάτων µέχρι το 2030. Ωραία!
Και µετά; Το προέβλεπε σαν ευχή. Πήρε µέτρα; Έφερε κάτι; Ψή-
φισε κάτι; Ρύθµισε κάτι; Είναι κάτι που το αλλάζουµε; Το είπε,
λοιπόν, να είναι. Και επειδή το είπε; Έτσι θα γινόταν; Λέει ότι
έφερε την υπουργική απόφαση το Μάιο του 2019, που καθόριζε
τους όρους και τις προϋποθέσεις. Ωραία! Και µετά; Τι έγινε, λοι-
πόν; Τι όρους και προϋποθέσεις; Προϋποθέσεις να γίνει τι; Και
γιατί δεν έγινε κάποιο βήµα; Σήµερα όλοι συµφωνούν ότι ξεκι-
νάµε από το µηδέν. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Μας λένε: «Ήταν στο πρόγραµµά µας», τους απαντάµε εµείς,
«αλλά δεν µειώσατε τα διόδια για τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα». Είναι
αυτό που έλεγα. Ακούστηκε πριν από λίγο. «Μα, δεν έχετε προ-
βλέψει», λέει, «ηλεκτροκίνητες ράµπες για τα αµαξίδια». Ξεχνούν
αυτό που είπα από την αρχή και επαναλαµβάνουµε όλοι, ότι είναι
το πρώτο βήµα να µπει η ηλεκτροκίνηση στη ζωή µας και έτσι
πρέπει να το δεχτούν όλοι καλοπροαίρετα.

Και προχωρούν λέγοντάς µας: «Ο σύλλογος µεταχειρισµένων
διαφωνεί».  Εσείς υιοθετείτε αυτά που λέει ο σύλλογος µεταχει-
ρισµένων; Κι αν τα υιοθετείτε, πώς έρχεστε την ίδια ώρα και λέτε
για το πρόβληµα της ατµοσφαιρικής ρύπανσης; Με ποιον είστε;
Δεν µπορεί να είστε, εν πάση περιπτώσει, µε όλους και να δίνετε
υποσχέσεις σε όλους, γιατί κυβερνήσατε και έχετε πια µια κυ-
βερνητική πρακτική η οποία θα σας συνοδεύει. Δεν µπορείτε να
µοιράζετε αφειδώς υποσχέσεις σε όλους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και λέτε στο τέλος για την ταξικότητα του σχεδίου. Τι ακριβώς

εννοείτε δηλαδή; Ότι πρέπει το Υπουργείο να µοιράζει δωρεάν
ηλεκτρικά αυτοκίνητα; Επιδοτεί 15%, 20% και 40%, που είπα νω-
ρίτερα. Προτείνετε κάτι άλλο ακριβώς; Κάθε τι καινούργιο προ-
φανώς είναι και λίγο ακριβότερο. Έτσι έγινε, αν θυµάστε, µε τα
κινητά. Έτσι γίνεται µε όλες τις καινοτοµίες. Σιγά-σιγά, όσο η κα-
τανάλωσή τους αυξάνει, προφανώς και οι τιµές θα εκλογικευ-
τούν. Αλλά για να µπουν στη ζωή µας, πρέπει να γίνει το πρώτο
βήµα και αυτό είναι που κάνουµε. 

Εγώ θέλω, κύριε Πρόεδρε, να κλείσω µε κάτι, που δεν ξέρω
αν το εννοούσε ακριβώς η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ. Είπε κλείνον-
τας: «Καλές προθέσεις. Είναι µια αρχή για την εισαγωγή της ηλε-
κτροκίνησης µε ό,τι αυτό σηµαίνει.». Αυτό είναι το µόνο µε το
οποίο θα ήθελα κι εγώ να συµφωνήσω από όσα είπε ο ΣΥΡΙΖΑ γι’
αυτό το νοµοσχέδιο. Και να κρατήσουµε αυτή τη θετική επισή-
µανση µε την ελπίδα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και η εισηγήτριά του την εννο-
ούσαν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κύριος Υπουρ-

γός θέλει να κάνει κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Ορίστε,
κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Δεν θέλω να κάνω νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
κύριε Πρόεδρε. Θέλω να κάνω µια παρατήρηση για αυτά που
είπε ο κ. Βλάχος, για την τροπολογία που έχει κατατεθεί σε
σχέση µε τη Σαρωνίδα. Στη Σαρωνίδα, όπως γίνεται και σε πολ-
λές περιπτώσεις µε τους δασικούς χάρτες –αναφέρθηκα χθες σε
αυτό το θέµα- έχουµε πάλι έναν παραλογισµό του ελληνικού δη-
µοσίου. Υπάρχουν συµβόλαια από τον 19ο αιώνα, υπάρχουν σπί-
τια, υπάρχει πολεοδόµηση, υπάρχουν άνθρωποι που έχουν
αγοράσει σπίτια τις περασµένες δεκαετίες, που έχουν κληρονο-
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µήσει, που κληροδότησαν στα παιδιά τους και στα εγγόνια τους
και έρχεται το ελληνικό δηµόσιο και τους λέει «το σπίτι που µέ-
νετε τόσα χρόνια, που αγοράσατε, δεν είναι δικό σας, είναι δικό
µας». 

Αυτά πρέπει να τελειώσουν. Το ελληνικό δηµόσιο πρέπει να σο-
βαρευτεί. Για να το πω πάρα πολύ απλά, πρέπει να σοβαρευτεί,
κυρίες και κύριοι. Πρέπει να προστατέψουµε τα δάση, να κυνηγή-
σουµε τα αυθαίρετα, να είµαστε σοβαροί σε σχέση µε την πολεο-
δόµηση, αλλά δεν µπορεί, ενώ -σωστά- κυνηγάµε το αίσχος της
αυθαιρεσίας, την ίδια στιγµή το ελληνικό δηµόσιο να κάνει ένα
άλλο αίσχος, το αίσχος να παίρνει ή µάλλον να διεκδικεί νόµιµα
κτηθείσες εδώ και δεκαετίες ιδιοκτησίες συµπολιτών µας. Αυτό
είναι παραλογισµός. Ως παραλογισµό το αντιµετωπίζω. 

Είµαι βέβαιος ότι το Υπουργείο Οικονοµικών θα δώσει επιτέ-
λους τη λύση που πρέπει και γι’ αυτόν τον λόγο προτίθεµαι να
δεχθώ την τροπολογία αυτή στην οποία αναφέρθηκε ο κ. Βλά-
χος. Ελπίζω, όµως, πραγµατικά να τελειώσει αυτό το θέµα, διότι
παρεµποδίζεται η πρόοδος του Κτηµατολογίου στη συγκεκρι-
µένη περιοχή ακριβώς εξαιτίας αυτής της εκκρεµότητας.

Όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά ότι το ελληνικό δηµόσιο, µε οποι-
αδήποτε κυβέρνηση, δεν θα πάει να βγάλει κάποιον άνθρωπο
που πήρε το 1890 ένα σπίτι ή που το κληρονόµησε από τον πα-
τέρα του. Δεν θα τον βγάλει έξω. Το ξέρουµε όλοι ανεξαιρέτως
κοµµατικών εντάξεων. Ε, αφού το ξέρουµε, ας επικρατήσει η
κοινή λογική, η οποία φαίνεται ότι δεν είναι και τόσο κοινή στην
ελληνική γραφειοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστούµε πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το λόγο έχει η κ.

Παρασκευή Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρατία για έξι λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σκοπός του

παρόντος νοµοσχεδίου είναι η επέκταση χρήσης των ηλεκτρικών
αυτοκινήτων, είναι η οργάνωση υποδοµών για τη φόρτιση, και η
ρύθµιση του πλαισίου βάσει του οποίου θα γίνονται οι αγορές
των ηλεκτρικών αυτοκινήτων. Αναφερόµαστε στα ηλεκτροκίνητα
αυτοκίνητα, στους φορτιστές αυτοκινήτων, στις υποδοµές όπου
µπορούν να φορτιστούν τα αυτοκίνητα καθώς επίσης και στα
υβριδικά αυτοκίνητα.

Γιατί, λοιπόν, είναι σηµαντικό και χρήσιµο να γίνει η επέκταση
της αγοράς αυτών των αυτοκινήτων και να µπουν στην κατανά-
λωση και τη χρήση; Κατ’ αρχάς, γιατί προστατεύουν το περιβάλ-
λον. Όλοι γνωρίζουµε ότι η ατµοσφαιρική ρύπανση έχει σαν
αποτέλεσµα να αρρωσταίνουν πολλοί συνάνθρωποί µας και χι-
λιάδες παγκοσµίως να χάνουν τη ζωή τους. Πρέπει, λοιπόν, να
ληφθεί µέριµνα και σε αυτόν τον τοµέα, δηλαδή στη χρήση των
αυτοκινήτων τα οποία ρυπαίνουν το περιβάλλον. Τους αντιστοιχεί
σηµαντικό ποσοστό ρύπανσης και πρέπει να περάσουµε σε αυ-
τοκίνητα τα οποία έχουν µηδενικούς ρύπους ή ελάχιστους.

Επίσης, εκπέµπουν ελάχιστο ποσοστό διοξειδίου του άνθρακα,
καθοριστικός παράγοντας για το πολύ βλαβερό φαινόµενο του
θερµοκηπίου -για το οποίο υπάρχει µέριµνα και αλλάζει η φυσιο-
γνωµία περιοχών ολόκληρων- προκειµένου να προστατευθούν
και να µην έχουµε αυτό το αρνητικό αποτέλεσµα.

Από την άλλη, είναι οικονοµικό για τον καταναλωτή, ο οποίος
χρειάζεται για τα εκατό χιλιόµετρα, περίπου 2,7 ευρώ, ενώ για
τα συµβατικά αυτοκίνητα χρειάζεται περίπου 9 ευρώ.

Επίσης, αυτή η δυνατότητα που δίνεται µε τα ηλεκτρικά αυτο-
κίνητα, είναι να µην εξαρτόµαστε από εισαγόµενα καύσιµα και
να υπάρχει µια αυτονοµία και µια άλλη ασφάλεια για τη χώρα.

Με ποιον τρόπο, όµως, µπορούµε να περάσουµε σε αυτή την
πολύ θετική πρόταση; Κατ’ αρχάς, µε το να υπάρχουν κανόνες,
µέτρα, κίνητρα. Ένα αντικίνητρο είναι το πρόστιµο ρύπων που
επιβάλλεται στα εισαγόµενα µεταχειρισµένα αυτοκίνητα, τα
οποία ανάλογα µε την κατηγορία τους και από τον βαθµό ρύπαν-
σης, υπάρχει πρόστιµο των 3.000 ευρώ και των 1.000 ευρώ, αν-
τίστοιχα µε την κατηγορία. 

Επίσης, πρέπει να υπάρχουν θετικά κίνητρα, για να παρακινή-
σουν τους πολίτες να τα επιλέξουν και αυτά είναι κατ’ αρχάς φο-
ρολογικές ελαφρύνσεις, οι οποίες αφορούν επιχειρηµατίες οι
οποίοι τα επιλέγουν και ελαφρύνσεις τόσο στους ίδιους όσο και
στο υπαλληλικό προσωπικό το οποίο θα χρησιµοποιεί αυτά τα

αυτοκίνητα.
Επίσης, δίνεται η δυνατότητα στους επιχειρηµατίες οι οποίοι

θα επιλέξουν  να κατασκευάσουν εταιρείες- µηχανισµούς για
φόρτιση αυτοκινήτων, να έχουν επίσης φοροελαφρύνσεις. Και
από το εισόδηµα που θα εισπράττουν από αυτές τις επιχειρήσεις
θα έχουν απαλλαγή στο 50%, όταν αυτά θα είναι στο στερεό
τµήµα της χώρας µας και 70%, όταν θα είναι στα νησιά. Και όταν
τροφοδοτείται από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, τότε η απαλ-
λαγή είναι στο 70% και στο 90% αντίστοιχα. Αυτές είναι σηµαν-
τικές κινήσεις και παρεµβάσεις και δίνουν κίνητρο στο να
µπορέσουµε να προχωρήσουµε σ’ αυτό το βήµα.

Επίσης, στις εταιρείες οι οποίες θα αναλάβουν να κατασκευά-
σουν είτε ανταλλακτικά είτε ηλεκτρικά αυτοκίνητα, έχουµε επίσης
µείωση στον φόρο 5% σε κάθε κλίµακα για πέντε χρόνια. Τα οικο-
νοµικά κίνητρα είναι ένας σηµαντικός λόγος για να προχωρή-
σουµε, αλλά υπάρχουν πολύ σηµαντικότεροι λόγοι που πρέπει να
κάνουµε αυτό το µεγάλο βήµα και θα αναφερθώ στο άρθρο 4 του
αντίστοιχου νοµοσχεδίου, το οποίο αναφέρεται στη δυνατότητα
των επενδυτών να κατασκευάσουν επιχειρήσεις για την κατασκευή
ηλεκτρικών αυτοκινήτων και ανταλλακτικών στις περιοχές της δυ-
τικής Μακεδονίας, στον Νοµό Κοζάνης από όπου προέρχοµαι και
της Πελοποννήσου, σαν αντιστάθµισµα µιας περιοχής η οποία επι-
λέγει να προστατεύσει το περιβάλλον, και τους δίνεται µια προτε-
ραιότητα σε όλες τις διαδικασίες για την έγκριση.

Εδώ θέλω να πω ότι όλα αυτά είναι σηµαντικά όχι µόνο σαν
γεγονότα, αλλά και γιατί σηµατοδοτούν τη µεγάλη σηµασία που
έχει η έγκαιρη απόφαση του να ληφθούν µέτρα. Η οικονοµική
κρίση, η προστασία του περιβάλλοντος είναι κεφάλαια τα οποία
πρέπει στην ώρα τους να µελετώνται και να λαµβάνονται µέτρα.
Εάν τα αγνοούµε και περάσει κρίσιµος χρόνος, τότε τα πράγ-
µατα δεν µπορούν να αλλάξουν και δεν µπορούµε να επιστρέ-
ψουµε πίσω. Και αναφέροµαι στη δική µας περιοχή, στους
Νοµούς Κοζάνης και Φλώρινας, όπου το πρόστιµο των ρύπων για
χρόνια επιβάρυνε τη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού, επιβά-
ρυνε τη λειτουργία της περιοχής και επίσης, δεν έδινε τη δυνα-
τότητα στις µονάδες να µπορούν να λειτουργήσουν, έτσι ώστε
να προχωράει σε µια απολιγνιτοποίηση, συρόµενη προς αυτή την
κατεύθυνση. 

Βέβαια, ο Πρωθυπουργός µας, µέσα σε αυτό το αδιέξοδο
έκανε το τολµηρό βήµα και το µειονέκτηµα το έκανε πλεονέ-
κτηµα, λέγοντας ότι δεν συρόµεθα και δεν πληρώνουµε πρό-
στιµα γι’ αυτή τη λειτουργία, αλλά εµείς επιλέγουµε να
προστατεύσουµε την περιοχή µας και το περιβάλλον, επιλέγον-
τας άλλες µορφές παραγωγής ενέργειας, ανανεώσιµες πηγές,
έτσι ώστε να είναι βιώσιµη η Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού,
έτσι ώστε να έχουµε προστατεύσει το περιβάλλον, και την ίδια
στιγµή να αξιοποιήσουµε τα κονδύλια που οφείλει να µας δώσει
η Ευρώπη στα πλαίσια της συµµόρφωσής µας αλλά και της σω-
στής µας συµπεριφοράς σαν σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος για
να κάνουµε το επόµενο βήµα. Ένα βήµα που µπορούµε να κά-
νουµε οργανωµένα, θετικά, για την τοπική κοινωνία και για ολό-
κληρη την Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Κυριάκος Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµµατός του, κα-
τέθεσαν πρόταση για σύσταση εξεταστικής επιτροπής για τη διε-
ρεύνηση των ποινικών ευθυνών των αρµόδιων αξιωµατούχων
–πολιτικών και µη- µέσω πράξεων ή παραλείψεων που οδήγησαν
στην τραγωδία στο Μάτι, τυχόν εµπλοκή µελών της τότε κυβέρ-
νησης σε προσπάθεια συγκάλυψης ή απόκρυψης ευθυνών,
καθώς και για την κατάσταση που επικρατεί στο Πυροσβεστικό
Σώµα, σύµφωνα µε τα άρθρα 68 παράγραφος 2 του Συντάγµα-
τος και 144-148 του Κανονισµού της Βουλής. 

Η πρόταση αυτή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης, θα τυπωθεί και θα διανεµηθεί στους κυρίους Βου-
λευτές, όπως προβλέπει ο Κανονισµός.

Η προαναφερθείσα πρόταση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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16766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επόµενος οµιλη-
τής είναι ο κ. Χρήστος Δερµεντζόπουλος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφο, πριν ξεκινήσω, θα ήθελα να χαι-

ρετήσω και εγώ την επίσηµη πλέον και οµόφωνη σύσταση της
διακοµµατικής επιτροπής για την ανάδειξη της Θράκης. Η
ίδρυση της σύστασής της έχει προκαλέσει µεγάλο ενθουσιασµό
στους πολίτες του Έβρου, ενός νοµού που έχει ανάγκη από στή-
ριξη, αλλά και κίνητρα. 

Μιλώντας, λοιπόν, για κίνητρα αλλά και για τη γενικότερη αλ-
λαγή του παραγωγικού µοντέλου της χώρας µας, µε τρόπο βιώ-
σιµο και φιλικό προς το περιβάλλον, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
για την προώθηση της ηλεκτροκίνησης που καταθέτει το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, αποτελεί ένα τέτοιο παρά-
δειγµα.

Έχοντας, λοιπόν, ως δεδοµένο πως η Ελλάδα και λόγω της δε-
καετούς οικονοµικής κρίσης διαθέτει τον γηραιότερο και πλέον
ρυπογόνο στόλο οχηµάτων ιδιωτικής χρήσης στην Ευρώπη, το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε το παρόν νοµοσχέ-
διο θέσπισε µια σειρά από τολµηρές και καινοτόµες διατάξεις
,που έχουν ως κύρια στόχευση την αύξηση της χρήσης των ηλε-
κτρικών οχηµάτων, την αύξηση, επίσης, περαιτέρω ανάπτυξης
του δικτύου φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων και εν τέλει, τη δια-
µόρφωση ενός νέου και σύγχρονου ρυθµιστικού πλαισίου για τη
λειτουργία της αγοράς ηλεκτροκίνησης, δηλαδή των σηµείων
φόρτισης και των υπηρεσιών που συνδέονται µε αυτά.

Υπό αυτό, λοιπόν, το πρίσµα η Κυβέρνηση µε το πρόγραµµα
«ΚΙΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ» επιδοτεί άµεσα την αγορά ηλεκτρονι-
κών οχηµάτων, έτσι ώστε να γίνει πιο προσιτή η απόκτησή τους.

Ταυτόχρονα, θεσπίζονται µια σειρά από επιπλέον κίνητρα,
όπως η δωρεάν στάθµευση από 1-1-2021 και για δύο χρόνια για
τους κατόχους ηλεκτρικών οχηµάτων, η χορήγηση προσαυξηµέ-
νης έκπτωσης από το φορολογητέο εισόδηµα για τις δαπάνες
αγοράς ή µίσθωσης ηλεκτρικών και υβριδικών οχηµάτων, η µη
συµπερίληψη των δαπανών χρήσης εταιρικού ηλεκτρικού οχή-
µατος και των εξόδων φόρτισης στο φορολογητέο εισόδηµα,
όπως και τέλος, η εξαίρεση του κόστους αγοράς αµιγώς ηλε-
κτρικού επιβατικού οχήµατος από την ετήσια αντικειµενική δα-
πάνη για την αξία οχήµατος, µέχρι 50.000 ευρώ.

Επιπλέον, για την προστασία της δηµόσιας υγείας και τη δια-
τήρηση του στόλου των οχηµάτων που κυκλοφορούν ήδη στην
αγορά σε ανεκτά περιβαλλοντικά επίπεδα, απαγορεύεται εισα-
γωγή παλαιών ρυπογόνων µεταχειρισµένων οχηµάτων και επι-
βάλλεται περιβαλλοντικό τέλος στα εισαγόµενα οχήµατα
δεκαετίας έως δεκαπενταετίας, το οποίο θα διοχετευθεί σε πε-
ριβαλλοντικές δράσεις.  

Όσον αφορά το σκέλος της οργάνωσης των υποδοµών φόρτι-
σης των ηλεκτρικών οχηµάτων, το Υπουργείο Περιβάλλοντος ρυθ-
µίζει µε ολοκληρωµένο τρόπο το πλαίσιο αγοράς, δίνοντας
έµφαση στην ασφαλή λειτουργία των υποδοµών φόρτισης καθώς
και στην εξασφάλιση των συνθηκών ανταγωνισµού ανάµεσα
στους ενδιαφερόµενους επενδυτές για την παροχή των υπηρε-
σιών ηλεκτροκίνησης. Ταυτόχρονα, διασφαλίζεται η ενεργή συµ-
µετοχή των ΟΤΑ στο σκέλος της οργάνωσης των διαγωνισµών για
την επιλογή των παρόχων, καθώς και της υπόδειξης των σηµείων
στα οποία και θα εγκατασταθούν οι σταθµοί φόρτισης. 

Επιπροσθέτως, το σχέδιο νόµου θεσπίζει πλαίσιο και απλο-
ποιεί τις διαδικασίες εγκατάστασης των σηµείων φόρτισης σε
νέα και υφιστάµενα κτήρια, ιδιωτικά και δηµόσια, µε βάση τη
χρήση των κτηρίων και τον αριθµό των θέσεων στάθµευσης. 

Κοµβικό σηµείο για την προώθηση της ηλεκτροκίνησης απο-
τελεί και η παροχή γενναίων κινήτρων προς τους οδηγούς ταξί
για την αντικατάσταση των ρυπογόνων οχηµάτων τους µε νέα
περισσότερο φιλικά προς το περιβάλλον, καθώς ο εκσυγχρονι-
σµός του στόλου των οχηµάτων του δηµόσιου τοµέα µε την από-
κτηση αµιγώς ηλεκτρικών οχηµάτων ή υβριδικών οχηµάτων
χαµηλών ρύπων. 

Σε αυτό, λοιπόν, το σηµείο θα ήθελα να κάνω ειδική αναφορά
στη ρύθµιση του νοµοσχεδίου για την παροχή ειδικών αναπτυξια-

κών και φορολογικών κινήτρων για την παραγωγή φορτιστών,
µπαταριών, ακόµα και ηλεκτρικών αυτοκινήτων στις λιγνιτικές πε-
ριοχές της χώρας µας. Με αυτόν τον τρόπο γίνεται πράξη η επι-
δίωξη της Κυβέρνησης να προχωρήσουµε σε µία αλλαγή του
παραγωγικού µοντέλου της χώρας, που θα προσανατολιστεί
πλέον προς την ενίσχυση της µεταποίησης και της βιοµηχανίας,
έτσι ώστε µε επίκεντρο αυτές τις δύο περιοχές να προσελκύσουµε
επενδύσεις υψηλής τεχνολογίας και ταυτόχρονα να καταστή-
σουµε σταδιακά όλη τη χώρα πόλο καινοτοµίας και ανάπτυξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πανδηµία που προκλήθηκε
από την έξαρση του COVID-19 και οι δραµατικές παρενέργειές
της τόσο στο υγειονοµικό όσο και στο οικονοµικό σκέλος, κατέ-
δειξαν µε τον πλέον ευκρινή τρόπο την ανάγκη να δηµιουργηθεί
ένα νέο οικονοµικό µοντέλο βιώσιµης ανάπτυξης, το οποίο θα
προστατεύει αποτελεσµατικά τόσο το περιβάλλον όσο και την οι-
κονοµική ευηµερία των πολιτών. 

Σ’ αυτή, λοιπόν, τη δύσκολη εξίσωση δίνει απάντηση το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.
Πιάνοντας το νήµα της προσπάθειας που είχε καταβάλει προς
αυτή την κατεύθυνση η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, µε τον συνάδελφο και τότε Υφυπουργό κ. Μιχάλη Πα-
παδόπουλο, θεσµοθετούνται ειδικά κίνητρα για την προώθηση
της ηλεκτροκίνησης, προστατεύοντας έτσι ενεργά το περιβάλ-
λον, την ποιότητα ζωής και την υγεία των πολιτών, καθώς και τις
οικονοµικές προοπτικές της χώρας µας. Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον
λόγο, και προσωπικά, υπερψηφίζω το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
καλώντας το Σώµα να πράξει το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,

κύριε Δερµεντζόπουλε, και ειδικά για την τήρηση του χρόνου,
που αποβαίνει προς όφελος των επόµενων οµιλητών.

Η κ. Ζωή Μακρή έχει τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, µε την εµβλη-

µατική και καινοτόµο προωθητική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία αποτελεί και κεντρικό περιβαλ-
λοντικό πυλώνα της πολιτικής της, η ηλεκτροκίνηση από εκεί που
ήταν στο ρελαντί µε 0,33% στη συνολική αγορά µέχρι τον Αύγου-
στο του 2019, έχει ανεβάσει ταχύτητα και ευελπιστούµε σε ολο-
ένα και µεγαλύτερο µερίδιο αγοράς. 

Όπως τόνισε ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης στη
συµβολική «Ηµέρα του Περιβάλλοντος», στις 5 Ιουνίου 2020, η
Ελλάδα µπαίνει στην πρίζα του µέλλοντος µε την υιοθέτηση και
εφαρµογή της ηλεκτροκίνησης, εγκαινιάζοντας την επόµενη
µέρα στις πράσινες µεταφορές, φιλοδοξώντας έµπρακτα τη στα-
διακή απεξάρτηση από τους ορυκτούς πόρους, καθώς και τη µε-
τάβαση στη νέα οικολογική πραγµατικότητα, την κινητικότητα
χαµηλών εκποµπών αερίων ρύπων µε ένα ολιστικό και συνεκτικό
σχέδιο.

Η επανάσταση των ηλεκτρικών αυτοκινήτων έχει παγκοσµίως
µόλις αρχίσει και παρ’ ότι είναι ακόµη νωρίς να µιλήσει κανείς
για υβριδικό αυτοκίνητο ή για αυτοκίνητο επαναφορτιζόµενης
µπαταρίας στο γκαράζ του σπιτιού, η πρόβλεψη των ειδικών είναι
περισσότερο από αισιόδοξη. Το µέλλον της αυτοκίνησης είναι η
ηλεκτροκίνηση και µάλιστα έρχεται δριµύτατη.

Πολλά τα επιχειρήµατα για την εξέλιξη αυτή µε βασικότερο
και ισχυρότερο, κατά τη γνώµη µου, τα οφέλη για το περιβάλλον,
δεδοµένου ότι ο τοµέας των µεταφορών αντιπροσωπεύει διε-
θνώς το 14% των καυσαερίων που ευθύνονται για το φαινόµενο
του θερµοκηπίου. Η αύξηση της κυκλοφορίας των ηλεκτροκίνη-
των σε συνδυασµό µε τη µεγαλύτερη χρήση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας θα οδηγήσει σε δραστική µείωση της ατµο-
σφαιρικής ρύπανσης. Ήδη, χώρες µε µεγάλη παράδοση στην
παγκόσµια αυτοκινητοβιοµηχανία, όπως η Βρετανία και η Γαλλία,
σχεδιάζουν την κατάργηση όλων των αυτοκινήτων βενζίνης και
πετρελαίου έως το 2040, ενώ αναµένεται να ακολουθήσουν και
άλλες. 

Το µέλλον είναι εδώ. Όµως, όπως πάντοτε, υπάρχουν υπέρ-
µαχοι και σκεπτικοί και αυτό συµβαίνει σε κάθε τεχνολογική επα-
νάσταση. Πιστεύω, όµως, ότι στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι
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τόσα πολλά τα θετικά αυτού του νέου µοντέλου οικολογικής µε-
τακίνησης, ώστε κάθε προσπάθεια διαστρέβλωσης του περιεχο-
µένου και µείωση της αξίας της υπό εξέταση νοµοθετικής
πρωτοβουλίας είναι -όπως πολύ σωστά επεσήµανε και ο Υπουρ-
γός, κ. Χατζηδάκης, στις εργασίες της αρµόδιας Επιτροπής Πα-
ραγωγής και Εµπορίου- µικρόψυχη.

Με τις καινοτόµες ρυθµίσεις που θα επιφέρουν µείωση της
ατµοσφαιρικής ρύπανσης, τα κίνητρα για την εισαγωγή ηλεκτρι-
κών αυτοκινήτων, σκούτερς και ποδηλάτων, τα φορολογικά κί-
νητρα για την αγορά τους, τις ειδικότερες ρυθµίσεις για την
ενίσχυση συγκεκριµένων περιοχών που πλήττονται ιδιαίτερα από
την απολιγνιτοποίηση, τη φροντίδα για τον µέσο Έλληνα, την
πρόβλεψη για την ανάπτυξη των υποδοµών ιδίως του δικτύου
φορτιστών, θέµα στο οποίο και οι δήµοι θα κληθούν να συµβάλ-
λουν, αλλά και την παρακολούθηση και τον έλεγχο από την πο-
λιτεία της εφαρµογής αυτών των κινήσεων και όχι µόνο, καθώς
το δηµόσιο υποχρεώνεται να έχει στον στόλο του το 25% των
ηλεκτροκινούµενων αυτοκινήτων, η Ελλάδα θέτει πλέον τον
εαυτό της στην πρωτοπορία των ευρωπαϊκών πρωτοβουλιών.
Αυτό είναι µια ευχάριστη έκπληξη και ένα έναυσµα για αλλαγή,
αφού σύµφωνα µε τον Ευρωπαϊκό Σύνδεσµο Κατασκευαστών
Αυτοκινήτων η χώρα διαθέτει έναν από τους περισσότερο γηρα-
σµένους στόλους, µε µέση ηλικία των αυτοκίνητων τα δεκατριά-
µισι χρόνια, όταν στην υπόλοιπη Ευρώπη είναι 10,7. 

Το ίδιο δυσάρεστη είναι και η χαµηλή κατάταξή µας  σε πολλές
από τις λίστες περιβαλλοντικής επιβάρυνσης, καθώς ευθύνεται
γι’ αυτό η αύξηση των εκποµπών ρύπων του γηρασµένου στόλου
µας κατά 6% κατά την περίοδο 2013 - 2016. 

Η εκτίµηση των ειδικών για την τεχνολογία της ηλεκτροκίνησης
είναι και σαρωτική και ενθουσιώδης. Θα εξαπλωθεί µε µορφή χιο-
νοστιβάδας, ενώ χαρακτηριστικός είναι ο παραλληλισµός της µε
την εµφάνιση των ηλεκτρονικών υπολογιστών πριν από δύο δε-
καετίες, που όχι µόνο κατέκλυσαν την παγκόσµια αγορά αλλά
µέσα σε ελάχιστο χρόνο είναι πλέον απαραίτητο και αναπόσπα-
στο κοµµάτι της καθηµερινότητάς µας. 

Για την πρωτοβουλία σας αυτή, κύριε Υπουργέ, την ορθή και
επιβεβληµένη, πέρα από την οικολογική ευαισθησία που στο πα-
ρελθόν ήταν, εάν όχι το µόνο, σίγουρα το κύριο επιχείρηµα,
υπάρχουν πλέον και σοβαρά ορθολογικά επιχειρήµατα. Όπως
αναφέρετε και διαπιστώνετε και στην αιτιολογική έκθεση, ορθο-
λογικό επιχείρηµα είναι και αυτό της διαµόρφωσης ενός ενιαίου
και ολοκληρωµένου πλαισίου στην αγορά της ηλεκτροκίνησης,
προκειµένου να αυξηθεί ο στόλος και να διεισδύσουν στην Ελ-
λάδα τα αµιγώς ηλεκτρικά οχήµατα και ηλεκτρικά υβριδικά οχή-
µατα εξωτερικής φόρτισης χαµηλών εκποµπών. 

Στο παρελθόν δεν έγινε σχεδόν τίποτα για την ηλεκτροκίνηση.
Ένα θέµα το οποίο βρίσκεται στην πρώτη γραµµή της συζήτησης
για το περιβάλλον, απαξιώθηκε από πολιτικούς. Όπως και ο ίδιος
ο Υπουργός, ο κ. Χατζηδάκης, τόνισε χαρακτηριστικά, ενώ ση-
κώνουν ψηλά τη σηµαία της οικολογίας, τάσσονται υπέρ της πα-
ράτασης του χρόνου ζωής των λιγνιτικών µονάδων και
συντάσσονται µε όλους όσους είναι κατά των ΑΠΕ, αναζητώντας
ακροατήριο.

Σε αυτό το σηµείο, όµως, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας
γνωστοποιήσω ενστάσεις, τις οποίες είµαι βέβαιη ότι γνωρίζετε
και εσείς και οι συνεργάτες σας, όπως τα περιβαλλοντικά τέλη
ύψους 3.000 ευρώ στα αυτοκίνητα Euro4 και 1.000 ευρώ στα
Euro5A, που επιβάλλονται για περιβαλλοντικούς λόγους αλλά και
για να σταµατήσει η νόθευση του ανταγωνισµού. 

Όπως γνωρίζετε, περίπου το 70% των αγροτών και επαγγελµα-
τιών δουλεύουν µε αυτοκίνητα Euro4, ενώ τα Euro5A αποτελούν
την πλειονότητα του στόλου, καθώς είναι µεσαία αυτοκίνητα και
ο συγκεκριµένος κλάδος της αγοράς υπάρχει µεγάλη πιθανότητα
να πληγεί. Χωρίς να θέλω να αποδυναµώσω τα όσα ήδη υποστή-
ριξα για την ορθότητα της πρωτοβουλίας σας, θα σας παρακα-
λούσα να εξετάσετε, εάν και εφόσον δεν ακυρώνει τους λόγους
για τους οποίους νοµοθετούµε, το αίτηµα αυτών για παρέµβαση
από την πλευρά σας, ώστε να υπάρχει ενιαία αντιµετώπιση για
τους κατόχους αυτών των αυτοκινήτων, να µην καταστραφούν
επαγγελµατίες, ίσως και όλος ο κλάδος, όπως αυτοί φοβούνται
ότι θα συµβεί.

Τελειώνοντας, στη Μείζονα Αντιπολίτευση που είπε ότι η ηλε-
κτροκίνηση δεν ενισχύεται µε επικοινωνιακά εργαλεία και πρό-
χειρη νοµοθέτηση, θα έλεγα πως έχει απόλυτο δίκαιο. Επειδή
ακριβώς αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία πληροί τις συγκεκρι-
µένες προδιαγραφές που η Αντιπολίτευση θέτει και βασίζεται
στις διευρυµένες γνώσεις µας στην πληροφόρηση, γιατί η άγνοια
δεν µας µπερδεύει πια, στον προηγηθέντα δηµόσιο διάλογο και
στην προφανή αναγκαιότητα για προστασία της δηµόσιας
υγείας, θα πρέπει να στηριχθεί, να υπερψηφιστεί και να εφαρµο-
στεί, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν είναι πια θέµα πολιτικής ή µόνον
θέµα πολιτικής. Είναι θέµα επιβίωσης λόγω της κλιµατικής αλλα-
γής, που απαιτεί την εφαρµογή µιας βιώσιµης οικονοµικής οικο-
λογικής λύσης το ταχύτερο δυνατόν. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Κωστής Χατζηδάκης. 

Εννοείται ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι από εδώ και
πέρα µπορούν να ζητούν τον λόγο ενδιάµεσα µε τους Βουλευ-
τές, όποτε κρίνουν.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αναντίρρητα οι αποφάσεις οι οποίες ελήφθησαν τα ξηµερώµατα
στις Βρυξέλλες είναι ιστορικής σηµασίας, τόσο για την Ευρω-
παϊκή Ένωση όσο και φυσικά για την Ελλάδα. Ας είµαστε ειλικρι-
νείς όλοι µε τους εαυτούς µας. Όσοι ασχολούµαστε µε αυτά τα
ζητήµατα, ακόµα και µέχρι τον περασµένο Μάιο, τις αρχές του
περασµένου Μαΐου, δεν µπορούσαµε σε καµµία περίπτωση να
πιστέψουµε ότι αυτά που αποφασίστηκαν τα ξηµερώµατα από
τους Αρχηγούς κρατών και τους Πρωθυπουργούς στις Βρυξέλ-
λες, θα µπορούσαν κάποτε να γίνουν πραγµατικότητα. Οι απο-
φάσεις αυτές αλλάζουν την πορεία της Ευρώπης. Νοµίζω ότι
είναι ένα αποφασιστικό βήµα προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση,
αλλά ταυτόχρονα είναι και µια έµπρακτη αλληλεγγύη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης προς τις οικονοµίες και τους πολίτες που έχουν
επηρεαστεί τόσο πολύ και τόσο βαθιά από τις επιπτώσεις του κο-
ρωνοϊού. Είναι ένα µήνυµα ότι η Ευρώπη, που κάποιοι νοµίσαµε
ότι µπορεί να έχει αποµακρυνθεί από τις αξίες οι οποίες την συ-
νέστησαν, παραµένει πιστή στις αξίες της συνεργασίας, της ει-
ρήνης, της αλληλεγγύης και της κοινωνικής συνοχής. 

Η Ελλάδα, όπως εξήγησε και ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, βγαίνει εξαιρετικά κερδισµένη από αυτό το πακέτο
των περίπου 72 δισεκατοµµυρίων. Πολύ απλά, όµως, για να το
καταλάβει κάθε Έλληνας πολίτης, πρέπει όλοι να γνωρίζουµε ότι,
ενώ µέχρι σήµερα είχαµε παραδοσιακά ένα ΕΣΠΑ, τώρα θα
έχουµε δύο ΕΣΠΑ και η υποχρέωσή µας είναι µε ταχύτητα, µε
σύστηµα, χωρίς καθυστερήσεις, όχι απλώς να απορροφήσουµε
αλλά να αξιοποιήσουµε µε τον καλύτερο τρόπο αυτά τα κονδύ-
λια, τα οποία δίνουν µια πρόσθετη αναπτυξιακή ώθηση στον
τόπο. 

Το δικό µας Υπουργείο είναι στο επίκεντρο των δράσεων
αυτών όχι µόνο του ΕΣΠΑ, ακόµα περισσότερο του Ταµείου Ανά-
καµψης. Διότι, αν διαβάσετε τις αποφάσεις, θα δείτε ότι οι δρά-
σεις του δικού µας Υπουργείου είναι στο επίκεντρο της
προσοχής. Το Ταµείο Ανάκαµψης χρηµατοδοτεί ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, ιδιαίτερα µορφές οι οποίες έχουν να κάνουν µε
σύγχρονες τεχνολογίες υβριδικού χαρακτήρα κ.λπ., χρηµατοδο-
τεί το Ταµείο δίκαιης µετάβασης στη δυτική Μακεδονία και στη
Μεγαλόπολη. Και εδώ θέλω να σηµειώσω ότι, σύµφωνα µε τους
δικούς µας υπολογισµούς, παρά την όποια µείωση παρατήρησαν
οι συνάδελφοι προηγουµένως σε τοποθετήσεις τους, το ποσό το
οποίο θα διατεθεί είναι τελικά διπλάσιο του αρχικώς προταθέν-
τος από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή τον περασµένο χειµώνα. Επο-
µένως, δεν είναι σε καµµία περίπτωση κάτι το αµελητέο.
Αντιθέτως, είναι µια ισχυρή ένεση για τις περιοχές αυτές. 

Υπάρχουν επίσης δράσεις µεγάλης κλίµακας για το λεγόµενο
κύµα ανακαινίσεων των κτηρίων, δηµόσιων και ιδιωτικών, δρά-
σεις που είναι ενταγµένες σε ένα πλαίσιο πολιτικών για την ενερ-
γειακή εξοικονόµηση. Οι δράσεις αυτές θα κάνουν το σηµερινό
«Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον» να φαίνεται ένα πάρα πολύ µικρό πρό-
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γραµµα. Είναι κάτι για το οποίο πρέπει όλοι να έχουµε τεταµένη
την προσοχή µας πρωτίστως εµείς. Και βεβαίως υπάρχουν δρά-
σεις που αφορούν τόσο εµάς όσο και το Υπουργείο Μεταφορών,
γιατί θα υπάρχει χρηµατοδότηση απ’ αυτό το πακέτο για τις πρά-
σινες µεταφορές. 

Και λέγοντας πράσινες µεταφορές, έρχοµαι στο νοµοσχέδιο
που σήµερα συζητάµε, γιατί σήµερα µε το νοµοσχέδιο αυτό για
την εισαγωγή της ηλεκτροκίνησης µιλάµε για την εισαγωγή ενός
οικολογικού τρόπου µετακινήσεων στην πατρίδα µας. Δεν είναι
ένα νοµοσχέδιο, όπως έλεγαν επί µήνες, για την απόσυρση των
αυτοκινήτων, είναι αλλαγή ταχύτητας σε σχέση µε την κίνηση
στους δρόµους, είτε αφορά σε αυτοκίνητα είτε αφορά σε σκού-
τερ είτε αφορά σε ποδήλατα. Είναι ένας άλλος τρόπος µετακι-
νήσεων.

Θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσω µε τις ειδή-
σεις την τοποθέτησή µου γι’ αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο. Θέλω,
λοιπόν, να πω τα εξής. Ακούγοντας τα αιτήµατα που κατατέθη-
καν στη δηµόσια διαβούλευση και τις προτάσεις οι οποίες δια-
τυπώθηκαν στη Βουλή, η Κυβέρνηση αποφασίζει ότι στο
πρόγραµµα επιδότησης για την αγορά ή και µίσθωση των Ι.Χ. αυ-
τοκινήτων θα προχωρήσουµε ακόµα παραπέρα και θα δώσουµε
ένα ακόµα κίνητρο στους πολίτες που θέλουν να αποκτήσουν
ηλεκτροκίνητο όχηµα. 

Έτσι, το πρόγραµµα θα προβλέπει πλέον, όχι 15% επιδότηση
αλλά 20% επιδότηση στα φθηνότερα αυτοκίνητα έως 30.000
ευρώ µε οροφή τις 6.000 ευρώ αντί τις 5.500 ευρώ, όπως ήταν
µέχρι τώρα, και ένα µικρότερο ποσοστό 15% για τα οχήµατα άνω
των 30.000 ευρώ µε οροφή επίσης τις 6.000 ευρώ. 

Τα λέω αυτά για τη σφαιρική ενηµέρωση των πολιτών. Προ-
σθέτω επίσης ότι, εκτός αυτών µε το νοµοσχέδιο αυτό και µε την
πρωτοβουλία «ΚΙΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ», την οποία θα επισηµο-
ποιήσουµε αµέσως µόλις το νοµοσχέδιο αυτό πάρει Φύλλο Εφη-
µερίδας της Κυβερνήσεως, επιδοτείται η αγορά ή µίσθωση
ηλεκτρικών ταξί µε 25% και οροφή στα 10.500 ευρώ, 15% για τα
υβριδικά ταξί µε οροφή τα 8.000 ευρώ. Επιδοτείται η αγορά ή µί-
σθωση ηλεκτρικών σκούτερ µε ποσοστό 20% επί της τιµής αγο-
ράς και ποδηλάτων στο 40% της αξίας τους, ποσοστό που είναι
και το υψηλότερο στην Ευρώπη µε οροφή στα 800 ευρώ. 

Προσθέτω επίσης ότι το νοµοσχέδιο αυτό συνδυάζει τα µπό-
νους στα οποία αναφέρθηκα µε σηµαντικά φορολογικά κίνητρα. 

Παραδείγµατος χάριν, η δαπάνη για την αγορά ή τη µίσθωση
ενός ηλεκτρικού οχήµατος και πλέον και µοτοσικλέτας και µοτο-
ποδηλάτου, θα εκπίπτει προσαυξηµένη κατά 50% και για τα
νησιά κατά 70%. Η αγορά των οχηµάτων αυτών θα αποσβένεται
µε αυξηµένους συντελεστές από τα πρώτα χρόνια και θα εξαι-
ρείται από τα τεκµήρια διαβίωσης η αρχική αγορά κάθε ηλεκτρι-
κού αυτοκινήτου, αλλά πλέον µετά τη διαβούλευση και κάθε
µοτοποδηλάτου ή µοτοσικλέτας µηδενικών ή χαµηλών ρύπων.

Κυρίες και κύριοι, κοντολογίς, υπολογίζουµε ότι σε ορισµένες
τουλάχιστον περιπτώσεις, µε τα νέα αυξηµένα, ενισχυµένα κίνη-
τρα τα οποία σήµερα παρουσιάζουµε, θα έχουµε µείωση της
τιµής ενός ηλεκτρικού οχήµατος µέχρι και 35%. Αυτό είναι πρά-
σινη πολιτική στην πράξη. Αφήνουµε τη µικρόψυχη κριτική στην
άκρη και προχωράµε σε µια πραγµατικά πράσινη, οικολογική
ατζέντα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν εξαντλείται το νοµοσχέδιο
αυτό µόνο στα κίνητρα. Το νοµοσχέδιο αυτό, όσο και αν ορισµέ-
νοι λόγω πολιτικής αχρωµατοψίας δεν µπορούν να το δουν ή πα-
ριστάνουν ότι δεν το βλέπουν, είναι µια συνολική παρέµβαση,
ένα συνολικό σχέδιο για την εισαγωγή της ηλεκτροκίνησης στη
χώρα. 

Πρέπει να πω πως όσο και αν αυτό -και σήµερα το είδα- αµφι-
σβητείται, δεν αµφισβητείται από την αγορά, η οποία τοποθετή-
θηκε άλλωστε και στη Βουλή. Όλοι σχεδόν τοποθετήθηκαν υπέρ
αυτού του νοµοσχεδίου. Δεν νοµίζω ότι συνωµοτήσαµε µαζί
τους. Ταυτόχρονα, τις τελευταίες ηµέρες ίσως θα είδατε αγγε-
λίες από µία µεγάλη επιχείρηση του χώρου. Θα πω το όνοµα, για
να µη θεωρηθεί ότι τα λέω από το µυαλό µου. Αναφέροµαι στην
«TESLA», η οποία τις προάλλες έβγαλε αγγελίες για την πρόσ-
ληψη υπαλλήλων στη χώρα. Αν το αµφισβητείτε, µπορείτε να
δείτε τις αγγελίες.

Όλα αυτά δείχνουν ότι είµαστε στον σωστό δρόµο. Τώρα ξε-
κινάµε. Έντεκα χώρες πριν από εµάς έχουν υιοθετήσει σχετικά
κίνητρα. Εµείς είµαστε η δωδέκατη χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Βλέποντας τις καλές ευρωπαϊκές πρακτικές, κινούµαστε
µε έναν τρόπο σφαιρικό, έτσι ώστε να δηµιουργηθεί µια νέα
αγορά, η οποία, προφανώς, συνεπάγεται και νέες θέσεις εργα-
σίας στη χώρα µας.

Ποιο είναι το σχέδιο, πέραν των κινήτρων; Υπάρχουν συγκε-
κριµένα φορολογικά κίνητρα µέσα στο νοµοσχέδιο για την κατα-
σκευή µπαταριών, φορτιστών, ανταλλακτικών αλλά και -γιατί όχι;-
και ηλεκτρικών αυτοκινήτων στην πατρίδα µας. Εποµένως, δεν
θα έχουµε µόνο εισαγωγές αυτοκινήτων στη χώρα, που έτσι και
αλλιώς θα είχαµε -διότι αν δεν είχαµε εισαγωγές ηλεκτρικών αυ-
τοκινήτων, θα είχαµε συµβατικών και περισσότερο ρυπογόνων,
φυσικά, αυτοκινήτων- αλλά θα έχουµε και προστιθέµενη αξία
στην οικονοµία από αυτό εδώ το νοµοσχέδιο, ακριβώς για τους
εξής λόγους: Μειώνουµε τον φορολογικό συντελεστή κατά 5%
για πέντε κερδοφόρες χρήσεις. Αυξάνουµε τους συντελεστές
απόσβεσης παγίων, δίνοντας τη δυνατότητα της απόσβεσης σε
τρία µόλις χρόνια. Κατά τη φάση κατασκευής µιας βιοµηχανικής
µονάδας, επίσης, απαλλάσσουµε εντελώς την επιχείρηση από
εργοδοτικές εισφορές. Και αυτά τα κάνουµε πού; Τα κάνουµε
στη δυτική Μακεδονία και στη Μεγαλόπολη, στις περιοχές εκεί-
νες οι οποίες είναι περιοχές απολιγνιτοποίησης, άρα και δίκαιης
µετάβασης. Και αυτό, όσο και να αµφισβητείται, είναι γραµµένο
µέσα στο νοµοσχέδιο.

Λέγοντας αυτό και συνδυάζοντάς το µε αυτά που είπα µέχρι
τώρα, θέλω ακόµα µία φορά να παρακαλέσω τους συναδέλφους
της Αντιπολίτευσης να εγκαταλείψουν, επιτέλους, αυτή τη µικρο-
ψυχία περί δήθεν ταξικότητος. Διότι όσο την επαναλαµβάνουν,
τόσο περισσότερο εκτίθενται. Ας ρωτήσουν τους ποδηλατάδες,
τους εµπόρους ποδηλάτων, που µας λένε ότι το τελευταίο διά-
στηµα πενταπλασίασαν τις παραγγελίες τους, και µπορούν να
εξυπηρετήσουν µε χρόνο αναµονής πια τεσσάρων µηνών. Οι
αγοραστές των ηλεκτρικών ποδηλάτων είναι εφοπλιστές και βιο-
µήχανοι; Τέτοια ταξικότητα έχει αυτό το νοµοσχέδιο; 

Ας ρωτήσουν τους κατοίκους της δυτικής Μακεδονίας -ας
πάνε αύριο ένα ταξίδι στη δυτική Μακεδονία και στη Μεγαλό-
πολη- αν θεωρούν ταξικά τα κίνητρα που εισάγουµε, έτσι ώστε
να εγκατασταθούν µονάδες µπαταριών, φορτιστών κ.λπ., για ηλε-
κτρικά αυτοκίνητα σε αυτές τις περιοχές. Ας ρωτήσουν, επίσης,
τους νέους ανθρώπους που θα βρουν δουλειά στη νέα αγορά
που δηµιουργείται για τα ηλεκτρικά οχήµατα. Ας ρωτήσουν αυ-
τούς τους νέους ανθρώπους, αν τους φαίνεται ταξική προσέγ-
γιση αυτή που υιοθετείται από αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτά σε
σχέση µε τα κίνητρα.

Δεύτερον, το νοµοσχέδιο αυτό, προφανώς, εκτός από όσα πε-
ριέγραψα, έχει και µια σειρά ρυθµίσεις για την εγκατάσταση
φορτιστών συνολικά και στους δήµους. Συνολικά ξεκινάµε από
τα λιµάνια, από τα αεροδρόµια, από τις εθνικές οδούς. Έχουµε
συµφωνήσει µε τους παραχωρησιούχους να κλείσει η εγκατά-
σταση φορτιστών µέχρι τα τέλη του 2021.

Επίσης, σε συνεννόηση µε την ΚΕΔΕ και µε τους δήµους θέ-
λουµε να πετύχουµε τη µεγαλύτερη δυνατή γεωγραφική κάλυψη.
Υποχρεώνουµε τους δήµους να σχεδιάσουν το δίκτυο σηµείων
φόρτισης στον χώρο ευθύνης τους, σύµφωνα µε τις τοπικές
ανάγκες, µέχρι τον Μάρτιο του 2021 ή για τους µικρούς δήµους
µέχρι το 2022 και τους χρηµατοδοτούµε γι’ αυτό.

Για την υποστήριξη των δήµων τίθεται στον νόµο το ελάχιστο
περιεχόµενο των σχεδίων φόρτισης, που αποτελείται από τα πιο
κρίσιµα δηµόσια ή δηµοτικά σηµεία. Στη βάση αυτών των µελε-
τών οι δήµοι θα µπορούν να διενεργούν διαγωνιστικές διαδικα-
σίες για την ανάδειξη ιδιωτών, που θα είναι υπεύθυνοι για την
εγκατάσταση και εκµετάλλευση των υποδοµών φόρτισης στα δι-
οικητικά όρια των δήµων.

Επίσης, προβλέπουµε την παροχή στους δήµους τεχνογνω-
σίας κατά τη διενέργεια των διαδικασιών, θέτοντας υπ’ όψιν τους
τις προδιαγραφές που πρέπει να έχει η σχετική προκήρυξη -κρι-
τήρια συντελεστές βαρύτητας κ.λπ.. Αυτά για τους δήµους.

Όσον αφορά τα σπίτια, εάν θέλω να εγκαταστήσω στο σπίτι
φορτιστή για ηλεκτρικό όχηµα, τι γίνεται; Εισάγουµε τις διαδικα-
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σίες που προβλέπονται ήδη για το φυσικό αέριο. Δηλαδή, δεν θα
χρειάζεται ρητή συγκατάθεση του πενήντα συν ένα των ιδιοκτη-
τών σε κάθε πολυκατοικία, αλλά µπορεί να προχωρήσει καθένας
µόνος του µε απλή γνωστοποίηση στον διαχειριστή. Μόνο εάν
τα πεντακόσια ένα χιλιοστά των ιδιοκτητών σε κάθε πολυκατοικία
ρητώς είναι αντίθετα, µόνο τότε µπορεί να παρεµποδιστεί και µά-
λιστα, για ουσιώδη λόγο που προκύπτει από τεχνική έκθεση µη-
χανικού. Δεν είναι τόσο απλό, απλώς και µόνο να εναντιώνονται
τα πεντακόσια ένα χιλιοστά.

Παράλληλα, θεσπίζουµε τον κανόνα που υποχρεώνει όλα τα
νέα κτήρια από το 2021 και µετά, να διαθέτουν τις απαραίτητες
υποδοµές που θα επιτρέπουν τη φόρτιση ηλεκτρικών οχηµάτων
στο µέλλον, όλα τα νέα κτήρια. Και τα υφιστάµενα κτήρια επαγ-
γελµατικής χρήσης, εκεί όπου οι εργαζόµενοι και πελάτες σταθ-
µεύουν για αρκετές ώρες κάθε ηµέρα, πρέπει να εγκαταστήσουν
επαρκή αριθµό σηµείων φόρτισης µέσα στα επόµενα τρία χρό-
νια, µέχρι την 1-1-2023, πριν από την ηµεροµηνία, µάλιστα, που
έχει θέσει ως στόχο η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Σας είπα για τα µπόνους, για τα φορολογικά κίνητρα. Σας είπα
για τα κίνητρα για την παραγωγή εδώ φορτιστών και µπαταριών
στις λιγνιτικές περιοχές. Σας είπα για την εγκατάσταση φορτι-
στών σε εθνικές οδούς, στα λιµάνια, στα αεροδρόµια, στους δή-
µους. Σας είπα για την εγκατάσταση φορτιστών στα σπίτια. Σας
λέω τώρα για τη συµµετοχή του δηµοσίου, γιατί αναφέρθηκε και
το δηµόσιο.

Για τα κτήρια του δηµοσίου που διαθέτουν χώρους στάθµευ-
σης για το κοινό, και µε γνώµονα πως το δηµόσιο πρέπει να δείξει
τον δρόµο προς τη νέα εποχή της ηλεκτροκίνησης, τίθεται η υπο-
χρέωση να εγκαταστήσουν υποδοµές φόρτισης στους επόµε-
νους δεκαοκτώ µήνες, µέχρι δηλαδή την 1-1-2022. Είναι
γραµµένο µέσα στο νοµοσχέδιο. Εκτός αυτού, όµως, προβλέπε-
ται ότι οι νέες προµήθειες ηλεκτρικών οχηµάτων από το δηµόσιο,
πρέπει από του χρόνου να είναι κατά 25% συνδεόµενες µε αυτό
το µοντέλο της ηλεκτροκίνησης, να είναι ηλεκτροκίνητα οχήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επιπλέον –θα τα πει στη συνέχεια ο Κώστας Καραµανλής που
είναι εδώ, ο Υπουργός Μεταφορών- το Υπουργείο Μεταφορών
έχει µια ολόκληρη δική του πολιτική σε συντονισµό µε εµάς και
το Υπουργείο Οικονοµικών προφανώς –είναι συνολική κυβερνη-
τική πολιτική- για τα ταξί -στα οποία αναφέρθηκα πριν- και για τα
λεωφορεία, για τα οποία θα µιλήσει ο ίδιος εκτενέστερα, επειδή
στην επιτροπή αµφισβητήθηκε ότι δήθεν υπάρχει αυτή η πολι-
τική. Ένας καλός λόγος δεν βλάπτει. Νοµίζω ότι ενισχύει την Αν-
τιπολίτευση, αλλά κάντε ό,τι νοµίζετε. 

Προχωρώ σε δυο ακόµα σηµεία και κλείνω. Το ένα είναι η τε-
χνική διάσταση, γιατί και αυτό αµφισβητήθηκε. Έχετε µελετήσει
στο πλαίσιο της υποτιθέµενης έλλειψης συνολικού σχεδίου τι θα
γίνει µε την τεχνική διάσταση, µε την ασφάλεια; Εξορθολογί-
ζουµε τις απαιτήσεις πυρασφάλειας για θέσεις στάθµευσης µε
σηµεία φόρτισης σε κλειστούς χώρους, µειώνοντας δραστικά το
απαιτούµενο κόστος και τον χρόνο υλοποίησης. Έχουµε συνεν-
νοηθεί µε την Πυροσβεστική για όλες τις διατάξεις που προτεί-
νουµε ως προς αυτό. Θέτουµε νέο πρότυπο ΕΛΟΤ για την
ηλεκτρολογική εγκατάσταση. Προβλέπουµε όρους για τα συνερ-
γεία υψηλής τάσης και για την πιστοποίηση των εξειδικευµένων
τεχνιτών. Δεν νοµίζω ότι τα λες και πρόχειρα όλα αυτά.

Τελειώνω, λέγοντας κάτι σε σχέση µε την υποτιθέµενη έλλειψη
σχεδίου και τη µικρή κλίµακα του όλου εγχειρήµατος, αναφέρον-
τας ότι δεν είναι καθόλου µικρή η κλίµακα. Είναι εκατό εκατοµ-
µύρια για ξεκίνηµα. Μπορούµε να έχουµε χρηµατοδότηση και
από εθνικούς και από ευρωπαϊκούς πόρους, για να συνεχίσουµε
να στηρίζουµε αυτή την πολιτική που είναι και ευρωπαϊκή πολι-
τική. Μπορούµε να καλύψουµε περίπου δεκαπέντε χιλιάδες αυ-
τοκίνητα και δωδεκάµισι χιλιάδες δίκυκλα µε το τωρινό
πρόγραµµα της πρώτης χρονιάς. Ξεκινάµε σχεδόν από το µηδέν,
και µας κάνουν κριτική αυτοί που µας είχαν στο µηδέν ότι δεν
πάµε κατευθείαν εκεί που είναι η Ολλανδία και η Νορβηγία. 

Βεβαίως προχωρούµε αυτή την ευρείας κλίµακας προσπάθεια
µε µια µεγάλη κοινωνική συµµαχία. Έχει υπογραφεί µια συµφω-
νία µεταξύ των συναρµόδιων Υπουργείων και δεκαοκτώ εµπλε-

κόµενων φορέων της αγοράς µε δεσµεύσεις από την πλευρά
τους. Παραδείγµατος χάριν, οι παραχωρησιούχοι όπως είπα, δε-
σµεύτηκαν ότι θα εγκατασταθούν φορτιστές στις εθνικές οδούς
µέχρι το τέλος του ’21. Αντίστοιχα υπάρχει δέσµευση των εισα-
γωγέων αυτοκινήτων για χίλια διακόσια σηµεία φόρτισης στους
δικούς τους χώρους. Τα πρατήρια καυσίµων φυσικά και είναι
κοµβικά για την ανάπτυξη ενός επαρκούς δικτύου φόρτισης. Εί-
µαστε σε διάλογο µαζί τους και εξετάζουµε τη δυνατότητα και
για πρόγραµµα επιδότησης στο άµεσο µέλλον. Στην επιτροπή
άκουσα ότι περίπου αποκλείουµε τα βενζινάδικα από κάτι τέτοιο,
σάµπως η Κυβέρνηση αυτή έχει προηγούµενα µε τους βενζινο-
πώλες. Λέτε πράγµατα τα οποία πραγµατικά µε εκπλήσσουν,
παρ’ ότι είµαι κάµποσα χρόνια στη Βουλή των Ελλήνων.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: … (Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Δεν είπα ότι το είπατε εσείς, κυρία Καφαντάρη,
αλλά ειπώθηκε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας ότι αυτό δεν
είναι ένα νοµοσχέδιο της µόδας. Είναι ένα νοµοσχέδιο της νέας
εποχής. Είναι ένα νοµοσχέδιο που ήταν προγραµµατική µας δέ-
σµευση, το είπαµε και το κάνουµε πράξη. Το κάνουµε πράξη
µέσα σ’ έναν χρόνο από την ώρα που εξελέγη η νέα Κυβέρνηση
και µετά από ευρεία διαβούλευση µε την αγορά. Ακολουθούµε
τον δρόµο της Ευρώπης, ακολουθούµε τον δρόµο της προστα-
σίας του περιβάλλοντος. 

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ενταγµένο σε µια συνολικότερη πρά-
σινη ατζέντα στην οποία θα αναφερθώ σε τίτλους, διότι η Αντι-
πολίτευση της µικροψυχίας θα αµφισβητήσει σε λίγο και τα
ονόµατά µας. 

Η πράσινη ατζέντα της Κυβέρνησης, του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, ακούει, παραδείγµατος χάριν, στο όνοµα απολιγνιτοποί-
ηση. Η πράσινη ατζέντα της δικής µας Κυβέρνησης ακούει στο
όνοµα ενίσχυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, της πράσι-
νης ενέργειας. Η πράσινη ατζέντα της δικής µας Κυβέρνησης
ακούει στο όνοµα επιτάχυνση των ηλεκτρικών διασυνδέσεων των
νησιών για να σταµατήσουν τα φουγάρα της ΔΕΗ. Η πράσινη
ατζέντα της δικής µας Κυβέρνησης ακούει στο όνοµα γρήγορη
προώθηση του «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον», και στη συνέχεια προ-
ώθηση του κύµατος ανακαινίσεων των κατοικιών για να έχουµε
ενεργειακή εξοικονόµηση και κέρδος για το περιβάλλον. Η πρά-
σινη ατζέντα της δικής µας Κυβέρνησης ακούει στο όνοµα ανα-
κύκλωση και κατασκευή-δηµοπράτηση µόνο µέσα σ’ αυτή τη
χρονιά δεκαεπτά µονάδων επεξεργασίας απορριµµάτων, όταν η
χώρα από συστάσεως του ελληνικού κράτους µέχρι σήµερα είχε
µόνο έξι. Η πράσινη ατζέντα της δικής µας Κυβέρνησης ακούει
στο όνοµα προώθηση των ποδηλατοδρόµων που έχουµε ξεκινή-
σει να τους χρηµατοδοτούµε. Η πράσινη ατζέντα της δικής µας
Κυβέρνησης ακούει στο όνοµα απόσυρση των πλαστικών µιας
χρήσης. Το νοµοσχέδιο τίθεται σε διαβούλευση. Η πράσινη
ατζέντα της δικής µας Κυβέρνησης σηµαίνει ότι πήραµε ένα πρό-
γραµµα από τον ΣΥΡΙΖΑ για αναδασώσεις επί τέσσερα χρόνια µε
µηδέν ευρώ σε απορροφήσεις και µηδέν σε συµβασιοποιήσεις,
και κατορθώσαµε µέσα σε οκτώ µήνες να έχουµε προσκλήσεις
που ξεπερνάνε τα εκατό εκατοµµύρια ευρώ.

Αυτή είναι η δική µας «πράσινη» πολιτική. Όσο και αν ταράζε-
στε, όσο και αν ενοχλείστε, αυτή η πολιτική θα συνεχίσει να
εφαρµόζεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η διαστρέβλωση αποβαίνει εις βάρος σας. Η µικρόψυχη αντι-

πολίτευση είναι αντιπολίτευση που σας ζηµιώνει. Ασχοληθείτε µε
την αντιπολίτευσή σας, ασχοληθείτε µε τα εσωτερικά σας ζητή-
µατα, τα οποία µε τις αποκαλύψεις που έρχονται κάθε µέρα στο
φως της δηµοσιότητας ολοένα και περισσότερο εντείνονται και
θα εντείνονται. Εµείς µε σεµνότητα, σοβαρότητα και σύστη-
µα,αλλά και µε µια πραγµατικά πράσινη πολιτική θα ασχοληθούµε,
έτσι ώστε να κάνουµε την Ελλάδα µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σωκράτης Φά-
µελλος.
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Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, οφείλω να ξε-

κινήσω διαφορετικά. Σαν σήµερα πριν από πενήντα πέντε χρόνια
δίνει τη ζωή του για τη δηµοκρατία και την ελευθερία ο Σωτήρης
Πέτρουλας, αγωνιστής της νεολαίας ΕΔΑ, κατά τη διάρκεια δια-
δήλωσης της νεολαίας. Πενήντα πέντε χρόνια µετά ο Σωτήρης
Πέτρουλας είναι στα τραγούδια µας, αλλά στη µνήµη του οφεί-
λουµε να συνεχίσουµε τον δρόµο των αγώνων και της προόδου
και να µην ξεχνάµε ότι ο αγώνας αυτός είναι πάντα επίκαιρος.

Σήµερα συζητώντας για το νοµοσχέδιο της ηλεκτροκίνησης,
µία µέρα µετά την ολοκλήρωση του Συµβουλίου Κορυφής, οφεί-
λουµε να δηλώσουµε ξεκάθαρα ότι η Ελλάδα βρίσκεται σε οικο-
νοµικό και πολιτικό κατήφορο. Ήδη από το τελευταίο τρίµηνο
του ’19 έχουµε µπει σε ρυθµούς ύφεσης, δηλαδή πολύ πριν το
lockdown και τον κορωνοϊό. Τα στοιχεία για έλλειµµα το πρώτο
εξάµηνο ύψους έξι δισεκατοµµυρίων συγκρινόµενα µε το προ-
βλεπόµενο θετικό αποτέλεσµα, αποδεικνύουν ότι έρχεται περίο-
δος λιτότητας, ύφεσης και ανεργίας. Έχουµε αρνητικά ρεκόρ
στην ανεργία, έχουµε αλαλούµ στα µέτρα για τον τουρισµό, αλα-
λούµ στα µέτρα για την εστίαση, για τα σύνορα, για τα υγειονο-
µικά πρωτόκολλα. Τα µέτρα για την οικονοµία πάνω απ’ όλα δεν
είναι επαρκή, παρά το θετικό δηµοσιονοµικό περιβάλλον, το «µα-
ξιλάρι», τα χαµηλά επιτόκια που εξασφάλισαν η προηγούµενη κυ-
βέρνηση και ο αγώνας του ελληνικού λαού. 

Αρνητικά είναι και τα µηνύµατα από την Ευρώπη. Αλλά και για
την Ελλάδα τα πράγµατα δεν πήγαν τόσο καλά χθες. Είναι θετικό
το ότι η Ευρώπη αποφάσισε να δηµιουργήσει κοινό χρέος για το
Ταµείο Ανάκαµψης, όµως η ελληνική Κυβέρνηση, ο κ. Μητσοτά-
κης γυρίζει από τις Βρυξέλες µε λιγότερες επιχορηγήσεις, πε-
ρισσότερα δάνεια και πολλές αιρεσιµότητες, µε πιθανούς όρους
λιτότητας για την εκταµίευση πόρων. 

Μεγάλος χαµένος, κύριε Υπουργέ, είναι η δίκαιη µετάβαση, η
οποία, πράγµατι, µειώνεται τραγικά για τη δυτική Μακεδονία και
τη Μεγαλόπολη. Κακώς θριαµβολογήσατε κάποτε και τώρα πρέ-
πει να απολογηθείτε στον λαό της δυτικής Μακεδονίας και της
Μεγαλόπολης. Δυστυχώς οι προαιρέσεις µειώνουν και τις απαι-
τήσεις της Ευρώπης σε θέµατα δηµοκρατίας. Οι µόνοι που πιθα-
νόν να χαίρονται, θα είναι οι τράπεζες και η δηµοσιονοµική
λιτότητα.

Τελικά ο κ. Μητσοτάκης πήρε άριστα για τη µάσκα του, αλλά
µόνο γι’ αυτό. Πρωτοβουλίες για τον νότο δεν πήρε. Πρωτοβου-
λίες για την πατρίδα µας δεν πήρε. Πρωτοβουλίες για να µπο-
ρούµε να έχουµε µια αποτελεσµατική κοινωνική πολιτική, όπως
χρειάζεται η Ευρώπη, δεν είδαµε να υλοποιούνται. 

Και, δυστυχώς, το µόνο στο οποίο βλέπουµε να πρωτεύετε,
είναι στη δηµιουργική λογιστική. Πώς ξαφνικά τα 19 δισεκατοµ-
µύρια έγιναν 70 και αυτό ξαναναφέρθηκε σήµερα στην ελληνική
Βουλή; Δεν το ξέρει κανείς. Η Ελλάδα έχασε µια ευκαιρία και,
δυστυχώς, πρέπει να σηµειώσουµε και την αφωνία του Συµβου-
λίου για την Τουρκία. 

Την ίδια στιγµή, βέβαια, η Επιτροπή Σοφών -Πισαρίδη ετοιµά-
ζει τις γνωστές συνταγές των µνηµονίων. Σας είχαµε προειδο-
ποιήσει ότι µε το παλιό νεοφιλελεύθερο είτε και εκσυγχρονιστικό
αφήγηµα, θα οδηγηθούµε πάλι στις κοινωνικές ανισότητες που
ήταν η αιτία της κρίσης το 2009. Γιατί αυτοί που συµµετέχουν
στην επιτροπή, διατυµπανίζουν τα µνηµόνια ως χρυσή ευκαιρία
και οδηγείστε σε µια βίαιη ισοπέδωση της κοινωνίας και της οι-
κονοµίας. Κάτι που το καταλαβαίνουν οι πολίτες οι οποίοι συζη-
τάνε µαζί µας για το πρόγραµµα «ΜΕΝΟΥΜΕ ΟΡΘΙΟΙ», γιατί
θέλουν να µείνουν όρθιοι. 

Και δυστυχώς το λέει ακόµα και η ΓΣΕΒΕΕ ότι σχεδιάζετε τη
µετατροπή των µικροµεσαίων επιχειρήσεων σε ανέργους ή σε
εργαζόµενους, ενώ δεν δηµιουργείτε ανταγωνιστικότητα, δηµι-
ουργία αλυσίδων αξίας. Δεν δίνετε κίνητρα. Και αυτό είναι το νέο
κοινωνικό σοκ το οποίο ετοιµάζεται µε συνταγές τρόικας και στις
µικρές επιχειρήσεις. αυτός, τελικά, είναι ο οδοστρωτήρας που
µας είχατε υποσχεθεί προεκλογικά, οδοστρωτήρας εις βάρος
της κοινωνίας, της µεσαίας τάξης, των εργαζοµένων, της νέας
γενιάς. 

Και σαν να µη φτάνουν όλα αυτά, ζούµε τον αυταρχισµό που

είχαµε αντιµετωπίσει στις πιο σκληρές ακροδεξιές στιγµές της
κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου. Ο πρόσφατος νόµος για τις
διαδηλώσεις θέλει να περιορίσει τα δικαιώµατα της κοινωνίας,
να απαγορεύσει τις διαδηλώσεις, γιατί έρχεται να προλάβει την
αντίδραση της κοινωνίας στα µέτρα λιτότητας που ετοιµάζεστε
να φέρετε. 

Ταυτόχρονα, προχωράτε σε περιορισµό των δικαιωµάτων στην
υγεία, στην παιδεία, στην πρόνοια. Αρνείστε το δικαίωµα στη νε-
ολαία, στη διανόηση, στους ανθρώπους του πολιτισµού να λογί-
ζονται ελεύθερα, και παίρνει σάρκα και οστά ο στίχος: «διότι δεν
συνεµορφώθη προς τας υποδείξεις». 

Αναδεικνύονται πρακτικές ποινικοποίησης της πολιτικής άπο-
ψης παρακράτους σε όλους τους τοµείς, για να κρύψουν τα δικά
σας αδιέξοδα και τις άδικες πολιτικές. Ξέρουµε ότι αυτός είναι
αντιπερισπασµός της Κυβέρνησης Μητσοτάκη για να κρύψει την
αδικία και τις ανεπάρκειες. 

Η κασετο-πειρατεία µας γυρίζει δεκαετίες πίσω, σε περιόδους
βίας κατά της κοινωνίας, νόθευσης της λαϊκής άποψης και της
συνείδησης και του πλουραλισµού. Κάνετε ό,τι µπορείτε κατα-
πατώντας τους κανόνες ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης για να
κουκουλώσετε το σκάνδαλο της «NOVARTIS». Όλη η υφήλιος
διερευνά το σκάνδαλο, η «NOVARTIS» προχωρά σε συµβιβα-
σµούς στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής αποδεχόµενη το σχέ-
διο επηρεασµού της Κυβέρνησης,. και στην Ελλάδα διώκεται
όποιος ερευνά το σκάνδαλο. 

Ταυτόχρονα µε τη λίστα Πέτσα επιδιώκετε τη χειραγώγηση και
τη φίµωση των µέσων ενηµέρωσης. Στην ίδια κατεύθυνση έχουµε
µια Κυβέρνηση η οποία εν µέσω πανδηµίας, εν µέσω οικονοµικής
κρίσης δεν λαµβάνει καµµία απολύτως µέριµνα για την πρό-
σβαση των πολιτών στα βασικά αγαθά, στο νερό και στην ενέρ-
γεια, ιδιαίτερα των πιο ευάλωτων νοικοκυριών, οι οποίοι νιώθουν
ήδη τις επιπτώσεις της κρίσης, η οποία θα επεκταθεί και σε
άλλες κοινωνικές οµάδες. 

Ο κ. Χατζηδάκης, εδώ και δύο µήνες έχει εξαγγείλει την ενερ-
γοποίηση του ταµείου επανασυνδέσεων, ενός µέτρου που λει-
τούργησε επί ΣΥΡΙΖΑ. Δεν έχουν καταφέρει να κάνουν µια απλή
υπουργική απόφαση για τους συµπολίτες µας οι οποίοι δεν
έχουν σήµερα ηλεκτρικό ρεύµα κι ενώ υπάρχουν δεκάδες χιλιά-
δες εντολές διακοπής ρευµατοδότησης. 

Αφού δεν µπορείτε εσείς, λοιπόν, καταθέσαµε εµείς τροπολο-
γία µαζί µε την κ. Φωτίου και την κ. Καφαντάρη, που δίνει τη δυ-
νατότητα στα ευάλωτα στρώµατα της κοινωνίας µας, σε αυτούς
που πλήττονται από την κρίση να έχουν πρόσβαση σε αυτό το
βασικό αγαθό, το αγαθό της ενέργειας που επιλέξατε να το βγά-
λετε από τη συνταγµατική Αναθεώρηση που είχαµε προτείνει να
είναι σε δηµόσιο έλεγχο. 

Θα κριθείτε από τη στάση σας σήµερα, κύριε Χατζηδάκη, αν
θα αποδεχτείτε την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ που στηρίζει πραγ-
µατικά εκατοµµύρια συνανθρώπους µας. Πάνω από ένα εκατοµ-
µύριο είναι αυτή η κοινωνική οµάδα. 

Όµως, το µόνο που σας νοιάζει είναι τα ιδιωτικά συµφέροντα
και ο «στρατός» µετακλητών βέβαια και τα golden boys µε τους
παχυλούς µισθούς. Διότι η πορεία σας στο Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας είναι η ιδιωτικοποίηση των πάντων. Ιδιωτι-
κοποίηση και εκχώρηση του δικτύου φυσικού αερίου σε έναν
ιδιώτη, Ιδιωτικοποίηση της ηλεκτροπαραγωγής πίσω από το πρό-
σχηµα του «πράσινου» Πρωθυπουργού. 

Η επικοινωνιακή εξαγγελία της απολιγνιτοποίησης, το ξανα-
λέµε, οδηγεί στην ιδιωτικοποίηση της ηλεκτροπαραγωγής και µά-
λιστα στην ανθρακοποίησή της, δηλαδή µε εισαγόµενο φυσικό
αέριο, να είναι δεσµευµένη η Ελλάδα εις βάρος της Συµφωνίας
των Παρισίων, µακριά από τον στόχο της κλιµατικής ουδετερό-
τητας. 

Ταυτόχρονα, υποβαθµίζετε τη ΔΕΗ ως εθνικό πυλώνα, µει-
ώνετε την ηλεκτροπαραγωγή της, µειώνετε τους πελάτες της,
καταργείτε το ΑΣΕΠ, τις συλλογικές συµβάσεις, έχετε προνο-
µιακή χρηµατοδότηση µέσων ενηµέρωσης και ταυτόχρονα,
golden boys. 

Θα καταθέσω, λοιπόν, από την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ένα άρθρο
που αναφέρει ότι φεύγουν οι καλοί πελάτες από τη ΔΕΗ εξαιτίας
των άδικων αυξήσεων Χατζηδάκη. 
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Στο περιβάλλον, βέβαια, έχετε ακόµα χειρότερες ρυθµίσεις.
Καταργήθηκαν οι φορείς «NATURA 2000». Μπήκανε πρόσθετοι
κανόνες και ανατράπηκαν οι ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες,
ναρκοθετώντας την προστασία των προστατευόµενων περιοχών.
Και προχωρήσατε πρόσφατα και στην κατάργηση των δασικών
χαρτών, παραπέµποντας στις καλένδες την υλοποίησή τους,
ανοίγοντας την όρεξη σε καταπατητές και σε όλα τα ρουσφέτια
της Δεξιάς προφανώς.

Μην κάνετε λάθος. Ήδη ξεκίνησαν στο διαδίκτυο οδηγίες απο-
χαρακτηρισµού δασικών εκτάσεων. Αυτή την πολιτική ανοίγετε,
κύριε Χατζηδάκη. Και θα το καταθέσουµε κι αυτό στα Πρακτικά,
σβήνοντας τον συγγραφέα, γιατί υπάρχουν ήδη οδηγίες αποχα-
ρακτηρισµού, κύριοι και κυρίες Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Και βέβαια έχουµε επαναφορά από την εκτροπή του
Αχελώου µέχρι την υποβάθµιση του περιβαλλοντικού ελέγχου
και των περιβαλλοντικών υπηρεσιών. Αυτή είναι η αντιπεριβαλ-
λοντική ταυτότητα της Νέας Δηµοκρατίας και όχι οι φιέστες τά-
χατες για την ηλεκτροκίνηση. Γιατί έρχεται σήµερα ο κ.
Χατζηδάκης να ξεπλύνει το στίγµα του αντιπεριβαλλοντικού
νόµου, του περιβαλλοντικού εγκλήµατος σύµφωνα µε όλες τις
περιβαλλοντικές οργανώσεις, µε ένα νοµοσχέδιο η ηλεκτροκί-
νηση να καθαρίσει το προφίλ της Κυβέρνησης. 

Σας λέµε, λοιπόν, ότι η ηλεκτροκίνηση είναι ο οικολογικός φε-
ρετζές του κ. Χατζηδάκη, που το µόνο στο οποίο έχει διακριθεί
είναι να ξεπουλάει. Η ηλεκτροκίνηση, πράγµατι, αποτελεί µια κεν-
τρική πολιτική για την κλιµατική ουδετερότητα. Πρέπει να προ-
ωθηθεί µε κοινωνικά δίκαιο τρόπο, µε βάση µια στρατηγική και
όχι µε σόου επικοινωνίας. 

Η ηλεκτροκίνηση, ήταν στο εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και
το κλίµα που συνέταξε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, και κρατάτε τον
ίδιο ακριβώς συντελεστή της προώθησής της µέχρι το 2030. Δεν
κάνετε τίποτα καινούργιο. Επί ΣΥΡΙΖΑ µάλιστα είχε βγει υπουρ-
γική απόφαση για τις υποδοµές φόρτισης, την οποία κρατάτε σή-
µερα και συνεχίζετε τη δικιά µας πολιτική. 

Τι κάνετε όµως; Όπως είπαν φορείς, λοιπόν, στην επιτροπή
της Βουλής, κάνετε ένα νοµοσχέδιο για γερά πορτοφόλια και για
µικρό αριθµό ηλεκτρικών αυτοκινήτων. Και σήµερα, πιεζόµενος
από εµάς, ήρθατε εδώ να ανακοινώσετε την επέκταση της χρη-
µατοδότησης. Γιατί εµείς δεν διαφωνήσαµε µε τη χρηµατοδό-
τηση για την ηλεκτροκίνηση. Όµως είπατε ψέµατα ως προς τον
αριθµό των αυτοκινήτων τα οποία θα µπουν στην επιδότηση. 

Για να µη µας κατηγορείτε ότι λέµε ψέµατα, επειδή είπατε ότι
τάχατες ήταν λανθασµένη πληροφόρηση, κύριε Χατζηδάκη, θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά αυτό εδώ που είναι δικό σας κι έχει
τη σφραγίδα του Υπουργείου στα Πρακτικά, τον πίνακα, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, που λέει ότι µόνο χίλια εφτακόσια ιδιωτικά
οχήµατα επίσηµα µε σφραγίδα ΥΠΕΝ -εκτός αν διαφωνείτε µε
αυτόν τον πίνακα- το Υπουργείο προτείνει να χρηµατοδοτηθούν. 

Διαψεύστε το Υπουργείο, κύριε Χατζηδάκη. Πείτε: «Κάναµε
λάθος». Θα σας καταθέσω τα επίσηµα στοιχεία και µόνο χίλια
επτακόσιοι θα είναι οι εκλεκτοί της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας. Εµείς θέλουµε η ηλεκτροκίνηση να φτάνει σε όλη την
Ελλάδα, στο πιο αποµακρυσµένο σηµείο, γι’ αυτό σας κατακρί-
νουµε. Θα το καταθέσω κι αυτό στα Πρακτικά µαζί µε το εξώ-
φυλλο, γιατί έχουµε βαρεθεί να ακούµε ψέµατα απ’ αυτή την
ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

Και βέβαια από την πίσω πόρτα το νοµοσχέδιο αυτό τι κάνει;
Εισάγει διατάξεις αθέµιτου ανταγωνισµού -είναι γραµµένο στα
Πρακτικά της Βουλής- γιατί τροποποιεί την αγορά αυτοκινήτων,
οδηγεί σε αυξήσεις τιµών και των µεταχειρισµένων, είναι προνο-
µιακό στις µεγάλες εταιρείες εισαγωγής καινούργιων αυτοκινή-
των από το εξωτερικό, θίγοντας και το ισοζύγιο συναλλαγών της
χώρας µας. Δεν έχει κίνητρα απόσυρσης, µόνο στα ταξί έχει. Δεν
έχει κίνητρα αλλαγής του στόλου των ΙΧ. Χρησιµοποιεί τα έσοδα
από το περιβαλλοντικό τέλος, που θα το πληρώσει ουσιαστικά η
κοινωνία που θέλει να πάρει ένα µεταχειρισµένο αµάξι, για να
χρηµατοδοτήσει τους λίγους αυτούς τους χίλιους εφτακόσιους,
ενώ εµείς θέλουµε να πάει σε όλα τα κοινωνικά στρώµατα αυτή
η επιδότηση. 

Ουσιαστικά τροποποιεί την αγορά εις βάρος των µικροµε-
σαίων επαγγελµατιών αλλά και των πολιτών. Γιατί έτσι οδηγεί σε

γήρανση του στόλου και άρα σε αρνητικό περιβαλλοντικό απο-
τύπωµα. 

Για να µην αναφερθώ στα ψηφίζω-ξεψηφίζω. Μέσα σε αυτόν
τον νόµο έχουµε τροποποίηση του ν.4646/2019 της Νέας Δηµο-
κρατίας για τα φορολογικά κίνητρα, τροποποίηση του άρθρου
27 του ν.4643 για το ρυθµιστικό πλαίσιο της αγοράς ηλεκτροκί-
νησης. 

Και στις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, έχει τέσσερις τροποποι-
ήσεις ρυθµίσεων της Νέας Δηµοκρατίας. Έρχεται είκοσι µία
µέρες µετά τη λήξη του χρονοδιαγράµµατος, να τροποποιήσει
το χρονοδιάγραµµα για τα αυθαίρετα. Για τη «ΛΑΡΚΟ» τροπο-
ποιεί τη δική του νοµοθέτηση. Για τα κορεσµένα δίκτυα, το
άρθρο 125 του ν.4685 το ξανατροποποιεί και για τους δασικούς
χάρτες µετά την έκδοση ΚΥΑ ξανατροποποιεί τον νόµο. 

Είναι τραγική η υποτίµηση της Βουλής και η πρόχειρη νοµο-
θέτηση. Είναι δυνατόν να περηφανεύεται για ένα νοµοσχέδιο το
οποίο παραπέµπει σε δεκαέξι υπουργικές αποφάσεις; Δουλεύετε
ενάµιση χρόνο αυτό το σχέδιο, µπορεί και παραπάνω, κατά τις
δηλώσεις σας πάνω από ενάµιση χρόνο. Είναι δυνατόν να παρα-
πέµπετε σε δεκαέξι υπουργικές αποφάσεις και να το φέρνετε
µαύρα µεσάνυχτα Παρασκευής ξανά; Θα σας γίνει συνήθεια,
κύριε Χατζηδάκη. 

Η Νέα Δηµοκρατία, για να το πούµε ξεκάθαρα, δεν ολοκλή-
ρωσε το σχέδιο ηλεκτροκίνησης που η ίδια εξήγγειλε. Και για να
µη λέµε οτιδήποτε, θα σας καταθέσω στα Πρακτικά την απόφαση
για συγκρότηση διυπουργικής επιτροπής, την οποία βγάλατε τον
Οκτώβριο του 2019, που γράφει ότι µέχρι τον Ιούνιο θα βγάλετε
εθνικό σχέδιο ηλεκτροκίνησης. Δεν έχετε σχέδιο, δεν το έχετε
ολοκληρώσει και έρχεστε, λοιπόν, να κάνετε τσάτρα-πάτρα έναν
νόµο ο οποίος έχει σοβαρά κενά και θα τα αναδείξουµε. 

Την ίδια µέρα σήµερα συζητείται νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Οικονοµίας, που έχει άλλα τέλη ταξινόµησης και επί των µετα-
χειρισµένων οχηµάτων, ενώ ο Υπουργός Υποδοµών σε δικό του
δελτίο Τύπου -το οποίο επίσης θα καταθέσω- αναφέρεται στο
ολοκληρωµένο σχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών. Τελικά, πόσα
σχέδια έχετε; Θα το καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά.

Η αλήθεια είναι ότι στο άρθρο 43 του νοµοσχεδίου που συζη-
τάµε, ο κ. Χατζηδάκης εξουσιοδοτεί τους Υπουργούς για να βγά-
λουν σχέδιο ηλεκτροκίνησης.

Άρα, παραδέχεστε, κύριε Χατζηδάκη, στο άρθρο 43 ότι δεν
έχετε σχέδιο, και αφήστε αυτά που µας λέγατε στις επιτροπές
ότι το νοµοσχέδιο είναι το σχέδιο ηλεκτροκίνησης. Δεν έχετε
σχέδιο ηλεκτροκίνησης, το παραδέχεστε, γιατί βάζετε εξουσιο-
δοτική για να κάνετε σχέδιο ηλεκτροκίνησης.

Και εµείς λέµε ναι, πρέπει να γίνει σχέδιο ηλεκτροκίνησης και
όχι απλά να έρχεστε σε αντίθεση και µε το Υπουργείο Οικονοµι-
κών και µε το Υπουργείο Μεταφορών. Υπάρχουν κατευθύνσεις
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, κατευθύνσεις της επιστήµης για την
ηλεκτροκίνηση που ξεκινούν από άλλες διαδροµές, κύριε Χατζη-
δάκη.

Όσον αφορά τις δηµόσιες µεταφορές, δεν ακούσαµε τίποτα.
Όσον αφορά τον σιδηρόδροµο, δεν ακούσαµε τίποτα. Για τα
µέσα σταθερής τροχιάς δεν ακούσαµε τίποτα. Για τις αστικές µε-
ταφορές, αστικές συγκοινωνίες, δηµόσιες µεταφορές, για τον
στόλο µεταφορών, φορτηγά, βανάκια, ποδήλατο, δεν υπάρχουν
αυτές οι λύσεις µέσα στο νοµοσχέδιο. Ακόµη και τα κινήµατα και
οι φορείς του ποδηλάτου σας τα έβαλαν αυτά. Ούτε τα ΑΜΕΑ
υπάρχουν µέσα στο σχέδιο ούτε και το ποδήλατο και η φόρτιση
και η στάθµευση υπάρχουν µέσα στο σχέδιο. Δεν έχετε σχέδιο
και γι’ αυτό τα κάνετε όλα αυτά βιαστικά.

Όσον αφορά τη βελτίωση της ατµόσφαιρας, πράγµατι, η ηλε-
κτροκίνηση είναι µία παράµετρος για τη βελτίωση της ατµόσφαι-
ρας. Όµως, οι προβλεπόµενες αλλαγές στα τέλη ταξινόµησης
θα οδηγήσουν σε αύξηση της τιµής των µεταχειρισµένων άρα σε
γήρανση του στόλου, άρα σε αρνητικές επιπτώσεις ως προς τις
ατµοσφαιρικές συνθήκες την ποιότητα της ατµόσφαιρας στις πό-
λεις.

Και αναρωτιόµαστε πού βρίσκεται το επιχειρησιακό σχέδιο για
την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη, που ήταν υποχρέωσή µας από
την οδηγία 2008. Και µάλιστα, αν θυµάµαι καλά, για τη Θεσσα-
λονίκη είχαµε ήδη προδικαστικό στάδιο από την Ευρωπαϊκή
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Ένωση πριν τη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, γιατί όταν τελείωσε η πε-
ρίοδος της δικής µας θητείας, ήταν ολοκληρωµένο το σχέδιο για
την Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας.

Ας το ψάξουµε, κύριοι συνάδελφοι, γιατί αυτό είναι, πράγµατι
,ένας κοινός στόχος, να έχουµε καλή ποιότητα της ατµόσφαιρας.

Ο συνολικός σχεδιασµός για την απανθρακοποίηση του τοµέα
µεταφορών δεν γίνεται µε επιδοτήσεις, γίνεται µε αλλαγές στα
συστήµατα µεταφοράς, όπως παραδείγµατος χάριν και µε τολ-
µηρές κινήσεις στην αγορά. Δεν µπορείτε να απαγορεύετε τις ει-
σαγωγές «Euro 1», «Euro 2», «Euro 3», αλλά να επιτρέπετε να
κυκλοφορούν τα «Euro 1», «Euro 2», «Euro 3» και να µην έχετε
την πολιτική τόλµη να βάλουµε έναν ορίζοντα απόσυρσης µε κί-
νητρα, για να αλλάξουµε σε µη ρυπογόνα αυτοκίνητα. Διότι αυτή
την πολιτική τόλµη δεν την έχετε.

Και αυτή είναι η περιβαλλοντική οπισθοχώρηση του κ. Χατζη-
δάκη. Δεν τολµάει να βάλει ούτε ένα χρονοδιάγραµµα απόσυρ-
σης των παλιών ρυπογόνων αυτοκινήτων, που απαγορεύει την
εισαγωγή τους και οδηγεί την Ελλάδα σε σίγουρη καταδίκη από
το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Άρα, θα πληρώσουµε και πρόστιµα
για αυτή την εικονική διαδικασία ηλεκτροκίνησης που ξεκινά.

Εµείς πιστεύουµε ότι χρειάζεται –και ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε- µια ισχυρή πολιτική για την ηλεκτροκίνηση, που πρώτα από
όλα ξεκινάει από την οικονοµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κύριε συνάδελφε!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Χρησιµοποιώ και τη δευτερολογία
µου, κύριε Πρόεδρε.

Η Ελλάδα χρειάζεται παραγωγική ανασυγκρότηση, θέλει ένα
σχέδιο παραγωγής, χρειάζεται ένα σχέδιο παραγωγικής ανασυγ-
κρότησης, µε το οποίο η Ελλάδα να παράγει τµήµατα των ηλε-
κτρικών αυτοκινήτων, να παράγει, βέβαια και φορτιστές, να
παράγει, βέβαια και µπαταρίες και να χρησιµοποιείται η κυκλική
οικονοµία για την αξιοποίηση όλων αυτών των τµηµάτων.

Στο νοµοσχέδιο τι προβλέπεται; Υπουργική απόφαση, για να
δούµε πώς θα το οργανώσουµε. Μα, αυτή είναι απίστευτη ατέ-
λεια και νοµοθετική οπισθοχώρηση!

Επίσης, πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε: Στα επαγγελµατικά αυ-
τοκίνητα και στους στόλους που κυκλοφορούν στην Αθήνα, σε
αυτά που ονοµάζουµε City Logistics, δηλαδή στα βανάκια και στα
φορτηγά -ιδιαίτερα στα µικρά και στα µεσαία- και στα ταξί και
ιδιαίτερα στα λεωφορεία θα πρέπει να προχωρήσει αυτή η δια-
δικασία της ηλεκτροκίνησης και όχι να επιτρέπετε, κύριε Καρα-
µανλή, στη Θεσσαλονίκη, στην πατρίδα µας, να προµηθεύονται
µε τυµπανοκρουσίες µεταχειρισµένα λεωφορεία δεκαπενταε-
τίας.

Έχετε σταµατήσει τον διαγωνισµό των ηλεκτρικών λεωφο-
ρείων του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί υπήρχε η αντίθετη γνωµοδότηση. Όµως,
το ερώτηµα είναι εσείς, κύριε Καραµανλή, εδώ και έναν χρόνο
αυτόν τον διαγωνισµό που σταµάτησε, εσείς γιατί δεν τον ξεκι-
νάτε πάλι; Γιατί δεν προχωράτε; Γιατί στο δελτίο Τύπου που θα
καταθέσω δεν αναφέρετε τίποτα για τις αστικές συγκοινωνίες,
για τις δηµόσιες µεταφορές, για τα µέσα σταθερής τροχιάς,
αλλά αναφέρεστε στα αντικείµενα που ο κ. Χατζηδάκης έχει ήδη
στο νοµοσχέδιο;

Η Νέα Δηµοκρατία χάνει την ευκαιρία να προχωρήσουµε µια
µεγάλη µεταρρύθµιση για την ηλεκτροκίνηση. Δεν προχωράει µε
αποτελεσµατικότητα στα θέµατα των σηµείων φόρτισης, διότι τα
αφήνει όλα στην αγορά, ενώ δεν ξεκαθαρίζει θέµατα, όπως τα
περιεχόµενα των σχεδίων, όπως και η διαδικασία ελέγχου και έγ-
κρισης των σχεδίων των δήµων.

Βέβαια, είναι ξεκάθαρο ότι ευνοεί µόνο λίγους, περίπου αυ-
τούς τους χίλιους επτακόσιους που θα πάρουν τα ιδιωτικά οχή-
µατα και τους εισαγωγείς, αλλά δεν ξεκαθαρίζει πώς οι
αποµακρυσµένες περιοχές της χώρας θα αποκτήσουν σηµεία
φόρτισης. Πώς αυτό θα γίνει στα νησιά, όπου οι οικισµοί παρα-
δείγµατος χάριν βρίσκονται σε καθεστώς προστασίας ή -αν θέ-
λετε- διατηρητέων;

Αν και υπάρχουν θετικά στοιχεία, αφήνει τη µεγάλη πλειοψη-
φία της κοινωνίας εκτός. Τι λέει ο κ. Χατζηδάκης; «Ας πάρουν πο-
δήλατο!».

Κύριε Χατζηδάκη, ξέρουµε ότι η Νέα Δηµοκρατία σκοπεύει να

κάνει τη ζωή µας ποδήλατο, αλλά ειλικρινά, για τη µεσαία και
λαϊκή οικογένεια επιφυλάσσετε µόνο τη δυνατότητα να πάρει
ηλεκτρικό ποδήλατο; Δεν µπορεί, δηλαδή, να διεκδικήσουµε ένα
σχέδιο ως χώρα, ώστε η ηλεκτροκίνηση να εξαπλωθεί; Οι οικο-
γένειες, δηλαδή, πώς θα εξυπηρετούνται, κύριε Χατζηδάκη; Με
τα ηλεκτρικά ποδήλατα µόνο; Προφανώς, είναι σωστός ο συντε-
λεστής ενίσχυσης των ηλεκτρικών ποδηλάτων, αλλά εδώ µιλάµε
για την ηλεκτροκίνηση ως σύνολο και για τις µεταφορές και τις
αστικές συγκοινωνίες.

Όλα αυτά, λοιπόν, είναι ξεκάθαρο ότι είναι σοβαρά προβλή-
µατα, δεν αντιστοιχούν στη διαδικασία της κυκλικής οικονοµίας.

Βέβαια, υπάρχει ένα µεγάλο θέµα στη χρηµατοδότηση. Το
χρηµατοδοτικό εργαλείο -το είπαµε στις επιτροπές- είναι περιο-
ρισµένο, χρησιµοποιεί πόρους µόνο από τα δικαιώµατα αερίων
του θερµοκηπίου, δεν έχει πραγµατική χρηµατοδότηση. Με τον
συντελεστή που µέχρι τώρα έχει ανακοινωθεί δεν φτάνει η χρη-
µατοδότηση για να πάρουν όλοι αυτοί που εξήγγειλε ο κ. Χατζη-
δάκης πραγµατικά ηλεκτρικό όχηµα ή ηλεκτρικό µηχανάκι ή
ποδήλατο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
εξαντλήσατε και τη δευτερολογία σας! Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δηλαδή και τα νούµερα που σας
είπε δεν είναι πραγµατικά, γιατί δεν έχει τη χρηµατοδότηση.

Όµως, ένα ζήτηµα περιµένει κι εµείς το έχουµε βάλει ως όρο
απαράβατο -είναι η τελευταία µου πρόταση, κύριε Πρόεδρε- το
ζήτηµα του αθέµιτου ανταγωνισµού και της τροποποίησης της
αγοράς, γιατί στηρίζετε κάποιους λίγους αυξάνοντας την τιµή
των οχηµάτων για όλες τις λαϊκές και µεσαίες οικογένειες. Σας
βαραίνει προσωπικά η κατηγορία του αθέµιτου ανταγωνισµού,
πρέπει να αποσυρθεί το άρθρο 5 που εισάγει αυτές τις ρυθµίσεις
κι αυτό έχει καταγραφεί και στα Πρακτικά επίσηµα και από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν θα βάλουµε πλάτη, για να κάνετε κάποιους πλου-
σιότερους, ενώ θα αποκλείσετε από την ηλεκτροκίνηση, αλλά και
από το όχηµα το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αµέσως, κύριε

Υπουργέ.
Εξαντλήθηκε και η δευτερολογία σας, κύριε Φάµελλε.
Να πω το εξής, στην επιτροπή, στη Διάσκεψη των Προέδρων

µας είχε απασχολήσει το ζήτηµα αυτό των οµιλιών. Δεν αναφέ-
ροµαι τώρα µε αφορµή τον κ. Φάµελλο, γενικώς το λέµε, γιατί
πολλοί συνάδελφοι το κάνουν. Το άρθρο 66 του Κανονισµού είναι
σαφέστατο. Δεν µπορεί ο αγορητής να αποµακρύνεται από το
βασικό, κύριο θέµα της οµιλίας. Μπορεί να γίνει αυτό για τους
Αρχηγούς και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους -κατ’ εξαί-
ρεση και αυτό- σε θέµατα επικαιρότητος, αλλά δεν µπορεί να
εξαντλούνται τα 2/5 του χρόνου σε θέµατα έξω από το νοµοσχέ-
διο. Αυτό το λέω γιατί λειτουργεί σε βάρος των συναδέλφων, των
απλών Βουλευτών, των απλών οµιλητών, οι οποίοι θέλουν να µι-
λήσουν µετά και είναι κάτι για το οποίο ενώ ακούγονται παρά-
πονα, το θέτουµε στη Διάσκεψη των Προέδρων, αλλά δεν
τηρείται εδώ.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Δεν θα απαντήσω στην οµιλία του κ. Φάµελλου.
Θέλω απλώς δύο διευκρινίσεις να κάνω για το κοινό που παρα-
κολουθεί και τους πολίτες, γιατί υπάρχει ένα κοινό το οποίο εν-
διαφέρεται γι’ αυτά τα ζητήµατα.

Πρώτη διευκρίνιση: Ο κ. Φάµελλος είπε ότι δεν προβλέπονται
κίνητρα για τα άτοµα µε αναπηρία. Λάθος! Προφανώς, δεν διά-
βασε προσεκτικά το νοµοσχέδιο και τις ανακοινώσεις της Κυβέρ-
νησης.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η Ένωση των ΑΜΕΑ το είπε!
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Προβλέπονται ειδικές ρυθµίσεις, προβλέπονται
1.000 ευρώ παραπάνω για τα άτοµα µε αναπηρία, σε περίπτωση
που ενδιαφέρονται για αγορά αυτοκινήτου.

Προβλέπονται, επίσης, επιδοτήσεις ακόµα και για ηλεκτρικά
αµαξίδια. Αυτό είναι σαφές και πέρα από την όποια κοµµατική
αντιπαράθεση.

Επίσης, υπάρχουν αντίστοιχα κίνητρα για τους πολυτέκνους.
Δεν τα ανέφερα στην οµιλία µου προηγουµένως. Οι τοποθετή-
σεις του κ. Φάµελλου µου δίνουν τη δυνατότητα να κάνω αυτές
τις διευκρινίσεις, για να τα γνωρίζουν οι ενδιαφερόµενοι.

Δεύτερη παρατήρηση: Ο κ. Φάµελλος αµφισβήτησε πόσοι
µπορεί να είναι οι δικαιούχοι αυτού του προγράµµατος. Έχω εδώ
τους λογαριασµούς, αλλά εν πάση περιπτώσει, βρήκε ένα παλαι-
ότερο κείµενο του Υπουργείου…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πότε παλαιότερο, κύριε Χατζηδάκη;
Λέτε ψέµατα! Πείτε την ηµεροµηνία! Γιατί λέτε ψέµατα; Τι ηµε-
ροµηνία έχει το κείµενο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε.
Κύριε Φάµελλε, δεν σας διέκοψε ο Υπουργός. Σας παρακαλώ,
κύριε Φάµελλε, µη διακόπτετε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Έχω τοποθετηθεί στη Βουλή…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ :Γιατί λέτε ψέµατα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Έχω τοποθετηθεί στη Βουλή…
Παρακαλώ, κύριε Φάµελλε, όχι άλλα παράσιτα. Σας παρα-

καλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Γιατί διακόπτετε,

κύριε Φάµελλε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Δίνω µια διευκρίνιση στον κόσµο -δεν µε αφορά
η οµιλία σας- η οποία εν πάση περιπτώσει ήταν αυτή που ήταν.
Εγώ µιλάω στον κόσµο, για να ξέρει ο κόσµος, όχι στον κ. Φά-
µελλο. Ο κ. Φάµελλος πιστεύει ότι είναι στο Ελσίνκι και είµαστε
στον χειµώνα. Εντάξει, δικαίωµά του.

Εκείνο το οποίο εγώ θέλω να πω στους Έλληνες πολίτες είναι
ότι από τα προγράµµατα, τα οποία ανακοινώνουµε θα µπορούν
να επιδοτηθούν συνολικά δεκαπέντε χιλιάδες περίπου αυτοκί-
νητα και δωδεκάµισι χιλιάδες δίκυκλα. Γι’ αυτό µίλησα στην επι-
τροπή, είναι στα Πρακτικά της Βουλής. 

Επαναλαµβάνω και σήµερα αυτό που είπα λίγο πριν από το
Βήµα για τρίτη φορά και αν ακόµα υπάρχουν αµφισβητήσεις την
επόµενη βδοµάδα που θα ανακοινωθεί το πρόγραµµα «ΚΙΝΟΥ-
ΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ», θα δείτε πόσα χρήµατα είναι, πόσο είναι ανά
αυτοκίνητο, θα δείτε τις διαιρέσεις, θα κάνετε τους λογαρια-
σµούς σας. Τόσο είναι τα πράγµατα, τόσο είναι τα στοιχεία. Αυτό
είναι. 

Ξέρω ότι δεν σας βολεύει η πραγµατικότητα. Θα σας παρακα-
λούσα να κάνετε αυτό που σας είπα και άλλη φορά, όταν µιλάτε
χρησιµοποιώντας τη λέξη «ψέµατα», να κοιτάζετε τον καθρέπτη.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Άρα, ήταν λάθος το κείµενό σας; Εγ-
γράφως σας το κατέθεσα. Σας πειράζουν τα έγγραφα που κατα-
θέσαµε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Το κόµµα σας έχει το παγκόσµιο ρεκόρ στην
εξαπάτηση των πολιτών!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά θα δώ-
σουµε τον λόγο στον κ. Καραµανλή, τον Υπουργό Υποδοµών για
να αναπτύξει και την τροπολογία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, το σηµερινό νο-

µοσχέδιο αποτελεί µια ακόµα µεταρρύθµιση της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη, µια σύνθετη νοµοθετική πρωτοβουλία, που στηρίχθηκε
στη συµµετοχή τριών Υπουργείων, Υποδοµών και Μεταφορών, Οι-
κονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µια πρωτοβουλία, που
φιλοδοξεί να θεραπεύσει τα άσχηµα στατιστικά της χώρας. Ακού-

στηκαν και προηγουµένως: Γερασµένα αυτοκίνητα, δεκαπεντέµισι
χρόνια µέσο όρο και 0,33% ηλεκτροκίνητα οχήµατα, σταθµοί φόρ-
τισης εβδοµήντα, ογδόντα σε όλη τη χώρα και οι περισσότεροι
από αυτούς χάρη στην ιδιωτική πρωτοβουλία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα άλµα, όχι µόνο στην οικονοµικότερη
αξιοποίηση νέων τεχνολογιών, αλλά και στην περιβαλλοντική
προστασία των πόλεων µας και όχι µόνο. Έτσι δίνονται κίνητρα
για να γίνει πιο ελκυστική η χρήση ηλεκτρικών αυτοκινήτων και
γενικότερα µεταφορικών µέσων φιλικών προς το περιβάλλον. 

Πιο συγκεκριµένα, µειώνεται ευθύς εξαρχής το κόστος αγο-
ράς και της µακροχρόνιας µίσθωσης για τα αµιγώς ηλεκτρικά ή
υβριδικά οχήµατα χαµηλών εκποµπών. Έτσι, πλέον παρέχεται η
δυνατότητα ευκολότερης αντικατάστασης ΙΧ επιβατικών, εταιρι-
κών οχηµάτων, αλλά και ταξί. Προκηρύσσονται δράσεις επιδό-
τησης για τα ηλεκτρικά οχήµατα, προκειµένου να γίνει πιο
προσιτή η κτήση τους. 

Ενεργοποιούµε στο αµέσως προσεχές διάστηµα το πρό-
γραµµα «ΚΙΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ» που θα προσφέρει 100 εκατοµ-
µύρια ευρώ για αγορά ή µίσθωση ηλεκτρικών αυτοκινήτων,
δικύκλων και ποδηλάτων από ιδιωτικές εταιρείες. Από 1-1-21 και
για δύο χρόνια τα ηλεκτρικά οχήµατα θα έχουν δωρεάν στάθ-
µευση είτε εκεί όπου προβλέπεται τέλος στάθµευσης είτε σε υπό
παραχώρηση δηµοτικούς χώρους. 

Χορηγείται προσαυξηµένη έκπτωση από το φορολογητέο ει-
σόδηµα για τις δαπάνες αγοράς ή µίσθωσης ηλεκτρικών και
υβριδικών οχηµάτων συµπεριλαµβανοµένων µοτοσικλετών και
µοτοποδηλάτων, καθώς και για δαπάνες εγκατάστασης σηµείων
φόρτισης. Λαµβάνεται επιπλέον ειδική µέριµνα µε κίνητρα για
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται σε νησιωτικούς δήµους
και θέλουν να αξιοποιήσουν αυτές τις νέες τεχνολογίες. Αυξά-
νονται οι συντελεστές απόσβεσης για τα αντίστοιχα πάγια τόσο
για τα οχήµατα και για τους φορτιστές, προκειµένου να διευκο-
λυνθούν φορολογικά οι επιχειρήσεις και οι επαγγελµατίες που
θα τα επιλέξουν. 

Επίσης, εξασφαλίζουµε ότι η χρήση εταιρικού ηλεκτρικού οχή-
µατος και η κάλυψη των εξόδων φόρτισής του δεν θα συµπερι-
λαµβάνονται στο φορολογητέο εισόδηµα. Εξαιρούµε το κόστος
αγοράς αµιγώς ηλεκτρικών ΙΧ από τα φορολογικά τεκµήρια για
αξία µέχρι 50.000 ευρώ. Μόνο από τα φορολογικά κίνητρα να δει
κανείς η µεσοσταθµική µείωση τιµών, που επιτυγχάνουµε για τα
ηλεκτρικά αυτοκίνητα θα είναι 25% και για τα ηλεκτρικά ποδή-
λατα θα φτάνει το 40%. Πρόκειται, λοιπόν, µε άλλα λόγια, για µια
ριζική αλλαγή παραδείγµατος, όχι µόνο της ελληνικής κοινωνίας
των επιχειρήσεων, αλλά και του ίδιου του κράτους, που µπαίνει
πλέον δυναµικά στο χώρο της ηλεκτροκίνησης και των µέσων µα-
ζικής µεταφοράς. 

Σ’ αυτό το σηµείο, κύριοι Υπουργοί, θα ήθελα να υπενθυµίσω
και το µεγάλο έργο της ηλεκτροκίνησης της σιδηροδροµικής
γραµµής Βόλου - Λάρισας, ένα έργο πνοής για ολόκληρη τη Θεσ-
σαλία, του οποίου τη δηµοπράτηση περιµένουµε µέσα στο κα-
λοκαίρι, έτσι ώστε να ξεκινήσει η κατασκευή όσο γίνεται
γρηγορότερα. Οι καθυστερήσεις της ΕΡΓΟΣΕ και ο ελλειµµατι-
κός σχεδιασµός επί ΣΥΡΙΖΑ δεν αποτέλεσαν φυσικά για τη δική
µας Κυβέρνηση δικαιολογίες. Όλα αυτά ανήκουν σε ένα κακό πα-
ρελθόν. Το µέλλον είναι αυτό που µετράει για τη Μαγνησία. 

Η ερασιτεχνική διαχείριση, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, σει-
ράς όµοιων έργων πανελλαδικά κατέληξε σε φιάσκο και µηδενική
απορρόφηση για τις εν λόγω πράξεις. Δεν µπορείτε, λοιπόν, να
κατηγορείτε για έλλειψη σχεδίου ηλεκτροκίνησης την Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Στην περίπτωση της Μαγνησίας αυτό ισοδυναµεί µε αναξιοποί-
ητα κονδύλια µόνο για το συγκεκριµένο έργο ύψους δύο εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Ήρθε νοµίζω η ώρα το Υπουργείο Περιβάλλοντος
να λύσει το γόρδιο δεσµό της νοµικής εµπλοκής που προκαλέ-
σατε, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, για να προχωρήσει και η υλοποίηση
του έργου άµεσα από το ΕΣΠΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια άλλη πλευρά επίσης ανα-
πτυξιακού χαρακτήρα, του συζητούµενου νοµοσχεδίου είναι και
η στήριξη των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Πράγµατι, ιδιαί-
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τερα για την ελληνική περιφέρεια η αξιοποίηση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας είναι κρίσιµη παράµετρος, όχι µόνο οικονοµικά,
αλλά και από πλευράς µεταφοράς τεχνογνωσίας και γιατί όχι πα-
ραγωγής τεχνολογιών αξιοποίησης του αιολικού, ηλιακού και
υδάτινου ενεργειακού δυναµικού. Στην περίπτωση της Μαγνη-
σίας και των νησιών της και τα τρία συνυπάρχουν και µπορούν
να αξιοποιηθούν προς όφελος όλων των κατοίκων της.

Το ερώτηµα είναι πώς θα εξασφαλίσουµε την περιβαλλοντική
συµβατότητα των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας µε άλλες χρή-
σεις του δοµηµένου περιβάλλοντος, όπως είναι η τουριστική και
η οικιστική. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, έχω απευθύνει από αρχές Ιουνίου
ερώτηση προς το Υπουργείο Περιβάλλοντος για το ποιες είναι
οι ακολουθούµενες διαδικασίες ενηµέρωσης των τοπικών κοινω-
νιών πριν από την αδειοδότηση έργων ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας από τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας. 

Είµαι βέβαιος ότι η αναµενόµενη απάντηση θα διαφωτίσει την
κοινή γνώµη και θα επιτρέψει ειδικά στους πολίτες της Μαγνη-
σίας να ενηµερωθούν υπεύθυνα από το Υπουργείο για τις θετικές
συνέπειες τέτοιων επενδύσεων τόσο στην προστασία του περι-
βάλλοντος όσο και σε άλλους τοµείς της καθηµερινότητας των
πολιτών. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θέλω να υπογραµµίσω πως η τρο-
πολογία για την τρίµηνη παράταση της τακτοποίησης των αυθαι-
ρέτων ήταν απολύτως απαραίτητη, ειδικά εξαιτίας του τριµήνου
παγώµατος λόγω της πανδηµίας. Έτσι τόσο οι παραπάνω κατα-
σκευές όσο και οι τυχόν αυθαίρετες χρήσεις µπορούν να τακτο-
ποιηθούν µέχρι τα τέλη Σεπτεµβρίου µε τις ισχύουσες εξαιρετικά
ευνοϊκές εκπτώσεις. 

Είναι ένα ακόµα θετικό µέτρο της Κυβέρνησης, που ελπίζω ότι
θα αναγνωριστεί ως τέτοιο και από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, γιατί η διαρκής άρνηση κάθε ωφέλιµης αλλαγής που φέρ-
νει η Νέα Δηµοκρατία και η καταγγελτική µανία του ΣΥΡΙΖΑ
πρέπει κάποια στιγµή να συναντηθούν µε την πραγµατικότητα.
Πρέπει, κύριοι συνάδελφοι, να καταλάβετε ότι κάποτε πρέπει να
αρχίσετε να µιλάτε σοβαρά για τα προβλήµατα των πολλών, όχι
µόνο των ποινικά υπόλογων, των µικρών µειοψηφιών και των εµ-
παθών λαϊκιστών του παρελθόντος. Να µιλήσουµε επιτέλους για
το µέλλον. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ.
Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Καραµανλής έχει

τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα για

πολλά χρόνια µέσα στην οικονοµική της κρίση σε πολλά πεδία
θα έλεγα ότι προβλήθηκε ως παράδειγµα προς αποφυγή στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Όλοι το ξέρουµε αυτό. 

Αυτή, όµως, την εικόνα την ανέτρεψε η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη τους τελευταίους δώδεκα µήνες. Η πατρίδα µας
έγινε διεθνές παράδειγµα προς µίµηση αυτήν τη φορά και για
την επιτυχή διαχείριση της κρίσης στα σύνορά µας όσο και για
την αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Αποδείξαµε, λοιπόν, ότι σε αυτήν τη χώρα µπορούµε να τα κα-
ταφέρουµε. Αποδείξαµε ότι µπορούµε να ξεχωρίζουµε τα θετικά
από τα αρνητικά. Τώρα, αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι να συ-
νεχίσουµε στην ίδια θετική κατεύθυνση, πρώτα απ’ όλα, βέβαια,
στην ίδια την υγειονοµική κρίση, που φαίνεται ότι θα ταλαιπωρή-
σει όλο τον κόσµο για µεγάλο διάστηµα, όπως, επίσης, και στην
ανάκαµψη της εθνικής µας οικονοµίας. 

Στην προσπάθεια για την ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας
έχουµε πλέον -όπως είπε και ο κ. Χατζηδάκης- ένα πολύτιµο ερ-
γαλείο στη διάθεσή µας, το Ταµείο Ανάπτυξης. Ας αφήσουµε
εδώ τις πολιτικές αντιπαραθέσεις και ας πούµε τα πράγµατα κά-
ποτε µε το όνοµά τους. Πρόκειται για µία µεγάλη εθνική επιτυχία,
αφού το ποσό που θα πέσει στην ελληνική οικονοµία είναι, κατ’
αρχήν, κατά πολύ µεγαλύτερο από αυτό που είχαµε προϋπολο-
γίσει. Εποµένως, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός επιστρέφει στην
Αθήνα µε ένα πακέτο πολύ µεγαλύτερο από το αρχικό. 

Να δούµε τα νούµερα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για 72 δισεκατοµµύρια.

Εξ αυτών -γιατί ακούστηκαν από την Αντιπολίτευση κάποιες µοµ-
φές και θα ήθελα να απαντήσω- τα 31 δισεκατοµµύρια από το
Ταµείο Ανάκαµψης και τα 41 δισεκατοµµύρια από τον ευρωπαϊκό
προϋπολογισµό. Από τα 31 δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης τα 19 δισεκατοµµύρια θα είναι για επιχορηγήσεις και τα 12
δισεκατοµµύρια σε δάνεια. 

Οι επιδοτήσεις αυτές, λοιπόν, οι ενισχύσεις αυτές, αντιστοι-
χούν σε ένα νέο ΕΣΠΑ. Όµως, αντιστοιχούν σε ένα νέο ΕΣΠΑ µε
πιο ελαστικούς όρους, χωρίς δηµοσιονοµικούς περιορισµούς.
Νοµίζω ότι εδώ είναι το µεγάλο θέµα. 

Το θέµα δεν είναι µόνο πόσα λεφτά θα πάρει η ελληνική οικο-
νοµία. Το θέµα είναι πώς µπορούµε αυτά τα χρήµατα να τα απορ-
ροφήσουµε, να µην κρατάµε οµπρέλα και να βρέχει λεφτά, όπως
έκαναν οι αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, όταν ήταν στην
εξουσία. 

Η δουλειά µας, λοιπόν, τώρα είναι ως πολιτικός κόσµος να
αποφασίσουµε πού και πώς θα διοχετευθούν αυτά τα λεφτά.
Eδώ θα µου επιτρέψετε να πω ότι τα έργα υποδοµών, τα µεγάλα
project υποδοµών, παίζουν έναν τεράστιο ρόλο. Έχουν πολύ µε-
γάλη σηµασία, διότι ο πολλαπλασιαστής που έχουν αυτά τα έργα
στην οικονοµία, στα ζητήµατα απασχόλησης, είναι πολύ µεγά-
λος. 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν -δώ πρέπει όλοι να σταθούµε στο ύψος
των περιστάσεων- µία πραγµατικά ευρύτερη πολιτική συµφωνία
για το πού πρέπει να διοχετεύσουµε αυτά τα χρήµατα και κάποτε
σ’ αυτόν τον τόπο να αφήσουµε την γκρίνια και τη µιζέρια, έτσι
ώστε να συµφωνήσουµε σε ποιες πτυχές της ελληνικής οικονο-
µίας πρέπει πραγµατικά να επενδύσουµε. Η Κυβέρνησή µας υιο-
θετεί, λοιπόν, θαρραλέες και σύγχρονες πολιτικές. Και έρχοµαι
στο νοµοσχέδιο. 

Απολιγνιτοποίηση, χαµηλοί ρύποι στις µεταφορές και, βέβαια,
ηλεκτροκίνηση. Η ηλεκτροκίνηση είναι ένας τοµέας στον οποίον,
δυστυχώς, η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για άλλη µια
φορά αποδείχθηκε µεγάλη στα λόγια, προοδευτική στα λόγια,
αλλά στην πράξη µηδέν. 

Δεν υπήρχε ούτε καν ως θέµα στην ατζέντα τους, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Πραγµατικά λυ-
πάµαι που το λέω, γιατί βλέπω και σήµερα την Αντιπολίτευση να
το αντιµετωπίζει µε ένα τρόπο, θα έλεγα, µίζερο. 

Αντιθέτως από τις εισηγήσεις που ακούστηκαν, το νοµοσχέδιο
αυτό δείχνει ότι αποτελεί κεντρική πολιτική προτεραιότητα της
Κυβέρνησής µας και θα έλεγα και προσωπικό στοίχηµα του ίδιου
του Πρωθυπουργού, Κυριάκου Μητσοτάκη. Γιατί µπορεί να
υπάρχουν ακόµα πολλές δυσκολίες, τις οποίες όλοι αντιλαµβα-
νόµαστε, και να θεωρείται η ηλεκτροκίνηση, άµα θέλετε, για τους
λίγους. Όµως, η ηλεκτροκίνηση είναι το µέλλον, είναι το αύριο,
και σ’ αυτό θέλουµε να προχωρήσουµε µε σχέδιο. 

Ως κεντρικός πολιτικός στόχος, λοιπόν, η ηλεκτροκίνηση δια-
τρέχει σειρά Υπουργείων, που έχουµε συνεργαστεί αρµονικά όλο
αυτό το διάστηµα. Θα έλεγα ότι αυτό είναι κάτι σπάνιο για τα ελ-
ληνικά δεδοµένα. 

Με την ευκαιρία, εδώ θα ήθελα να ευχαριστήσω, τόσο τον κ .
Χατζηδάκη όσο και τη Γενική του Γραµµατέα κ. Σδούκου, διότι
συνεργαστήκαµε πολύ αρµονικά και δουλέψαµε γόνιµα για ένα
θέµα πραγµατικά κρίσιµο. Πριν φτάσουµε, όµως, στο πώς θα
πάµε στο αύριο και στο µέλλον, που είναι η ηλεκτροκίνηση, ας
δούµε πού βρισκόµαστε σήµερα. 

Η ενεργειακή µετάβαση προς τεχνολογίες περισσότερο φιλι-
κές προς το περιβάλλον αποτελεί µια τεράστια πρόκληση για όλο
τον κόσµο και, ειδικότερα, για τις µεταφορές. Στον τοµέα των
µεταφορών αποδίδεται περίπου το ένα τρίτο της τελικής κατα-
νάλωσης ενέργειας και το 30% των εκποµπών αερίων του θερ-
µοκηπίου. Ο ευρύτερος και αρκετά φιλόδοξος ευρωπαϊκός
στόχος είναι µέχρι το 2050 οι εκποµπές αερίων θερµοκηπίου να
είναι  µηδενικές και η κυκλοφορία στις πόλεις να γίνεται αποκλει-
στικά µε µη συµβατικά οχήµατα. Για να τα καταφέρει, λοιπόν, η
χώρα µας πρέπει να δώσουµε ιδιαίτερη έµφαση στην ηλεκτροκί-
νηση. 

Δώστε µου δύο λεπτά, για να σας αναφέρω σύντοµα ποιοι
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είναι οι τέσσερις άξονες του σχεδίου που έχουµε εκπονήσει στο
Υπουργείο Μεταφορών. 

Πρώτον, ανανέωση του γερασµένου στόλου των αυτοκινήτων.
Άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ να µας
«κουνάει το δάχτυλο» για τον γερασµένο στόλο των αυτοκινήτων.
Θα συµφωνήσω µαζί του ότι έχουµε έναν από τους πιο γερασµέ-
νους στόλους αυτοκινήτων της Ευρώπης. Βέβαια, στις µέρες του
δεν είδα να παίρνουν ούτε ένα µέτρο γι’ αυτό.

Έχουµε θέσει, όµως, εµείς έναν φιλόδοξο στόχο στα επόµενα
δέκα χρόνια ένα στα τρία αυτοκίνητα που θα τίθενται στην κυ-
κλοφορία να είναι ηλεκτρικά. Όµως, δεν µένουµε εκεί. Το σχέδιό
µας καλύπτει κάθε κατηγορία. Και εξηγούµαι. 

Πρώτον, ΙΧ. Με σοβαρά κίνητρα για την αγορά ή µίσθωση ηλε-
κτρικών οχηµάτων, και για τα αυτοκίνητα και για τα δίκυκλα. Σε
αυτό το σηµείο να προσθέσω και κάτι ακόµα. Θα συνδέσω το
παρόν νοµοσχέδιο µε αυτό του Υπουργείου Οικονοµικών, που
συζητείται στην αρµόδια επιτροπή και σύντοµα θα έρθει στην
Ολοµέλεια. 

Στο νοµοσχέδιο, λοιπόν, έχουµε εντάξει µια διάταξη, προκει-
µένου να αντιµετωπίσουµε έναν παραλογισµό, που ίσχυε για
πάρα-πάρα πολλά χρόνια στη χώρα µας, µια διάταξη, η οποία
αφορά την εισαγωγή µεταχειρισµένων αυτοκινήτων. 

Κινητροδοτούµε πλέον αυτά τα οχήµατα, που είναι σύγχρονης
τεχνολογίας, παρέχοντας χαµηλά τέλη ταξινόµησης. Δίνουµε,
επιτέλους ένα τέλος σε αυτό που γινόταν εδώ και καιρό µόνο
στην Ελλάδα απ’ όλες τις χώρες της Ευρώπης, δηλαδή να δί-
νουµε κίνητρα στην εισαγωγή παλιών αυτοκινήτων, χωρίς να
προστατεύεται ο καταναλωτής και χωρίς να προστατεύεται το
περιβάλλον. 

Δεύτερον, επαγγελµατικά οχήµατα. Αντίστοιχα κίνητρα δί-
νουµε, όπως είπε και ο κ. Χατζηδάκης, για τα ταξί, τα φορτηγά,
αλλά και την ανανέωση µε ηλεκτρικά οχήµατα του στόλου των
εταιρειών και, βέβαια, λεωφορεία. 

Εδώ, θα µου επιτρέψετε για άλλη µια φορά να απαντήσω στα
απίστευτα ψεύδη που ακούγονται από την πλευρά της Αντιπολί-
τευσης. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κρατικοποίησε τον ΟΑΣΘ. Σε
ΟΑΣΑ και ο ΟΑΣΘ. 

Πεντέµισι χρόνια στην εξουσία, κύριοι συνάδελφοι, δεν αγό-
ρασαν ούτε ένα καινούργιο λεωφορείο και έρχονται εδώ µε την
προσφιλή τακτική τους και µας «κουνάνε το δάκτυλο». 

Τι έχουµε κάνει εµείς, λοιπόν, σ’ αυτόν τον ένα χρόνο; Πρώτον,
φτιάχνουµε ένα διαγωνισµό για την προµήθεια καινούργιων λε-
ωφορείων, η οποία θα είναι έτοιµη τον Σεπτέµβριο και θα χρη-
µατοδοτηθεί από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Διότι η
προηγούµενη κυβέρνηση δεν είχε καταφέρει να εξασφαλίσει
αυτή τη χρηµατοδότηση και µερικούς µήνες πριν πέσει, κατά την
προσφιλή τακτική τους, είχαν κάνει ένα «γονατογράφηµα», έναν
διαγωνισµό, για προµήθεια χιλίων λεωφορείων, τον οποίο µετά
λέγανε ότι ήρθε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και τον
ακύρωσε.

Δεν υπάρχει µεγαλύτερο ψέµα απ’ αυτό. Η ίδια η ανεξάρτητη
αρχή προδικαστικών προσφυγών ακύρωσε τον διαγωνισµό,
επειδή στην ουσία ήταν φωτογραφικός. Τόσο ωραία στήνατε
τους διαγωνισµούς για τα λεωφορεία! Τους κάνατε στο πόδι,
έπεφταν και µετά κατηγορείτε τους άλλους για τη δική σας προ-
χειρότητα. 

Πού βρισκόµαστε τώρα εµείς; Είµαστε ειλικρινείς απέναντι
στους πολίτες. Έχουµε πλήρη εικόνα ότι αυτή τη στιγµή η κατά-
σταση στα µέσα µαζικής µεταφοράς, ειδικά στη Θεσσαλονίκη και
την Αθήνα, είναι προβληµατική. Στη Θεσσαλονίκη θα έλεγα ότι
είναι πάρα πολύ κακή. 

Η προµήθεια των καινούργιων λεωφορείων, όµως, επειδή µι-
λάµε για έναν µεγάλο διαγωνισµό και πρέπει να ακολουθήσουµε
τις διαδικασίες, θα µας πάρει δεκαοκτώ µήνες. Τι θα κάνουµε;
Θα µείνουµε µε σταυρωµένα τα χέρια; Όχι. Κάνουµε κάτι το
οποίο γίνεται σε όλες τις χώρες της Ευρώπης. Θεσµοθετούµε
και εισάγουµε στην Ελλάδα τον θεσµό του leasing. Ερχόµαστε,
λοιπόν, και παίρνουµε µεταχειρισµένο ή καινούργιο τροχαίο
υλικό για να µπορέσουµε να καλύψουµε αυτό το κενό των δύο-
τριών ετών, µέχρι να έρθουν σταδιακά τα λεωφορεία, τα οποία
στο 25%-30% θα είναι και ηλεκτροκίνητα. 

Εποµένως, είµαστε έτοιµοι να προχωρήσουµε. Προχωράµε µε
σχέδιο. Στη Θεσσαλονίκη, ήδη έχει γίνει ο διαγωνισµός και σε λίγο
θα γίνει και στην Αθήνα. Μιλάµε για το leasing των λεωφορείων.

Για να µην θυµίσω εδώ στους αγαπητούς συναδέλφους του
ΣΥΡΙΖΑ ότι η «κατάπτυστη» κυβέρνηση του κ. Σαµαρά και του κ.
Βενιζέλου άφησε χίλια οκτακόσια οχήµατα στους δρόµους των
Αθηνών, σε λεωφορεία και τρόλεϊ. Σήµερα, όταν παραλάβαµε
εµείς τις διοικήσεις των οργανισµών, είχαµε οκτακόσια πενήντα
λεωφορεία µε µέσο όρο ηλικίας άνω των δεκαέξι ετών. Αυτά, λοι-
πόν, για να βάζουµε τα πράγµατα σε µία σειρά. 

Ο δεύτερος άξονας είναι οι υποδοµές για εύκολη φόρτιση.
Στόχος είναι η δηµιουργία ενός ευρωπαϊκού δικτύου για την ανά-
πτυξη δηµοσίων προσβάσιµων υποδοµών φόρτισης. Το είπε και
ο κ. Χατζηδάκης στην επιτροπή, να το επαναλάβουµε κι εµείς. Ο
αριθµός των σηµείων φόρτισης φέτος θα προσεγγίσει τις δύο χι-
λιάδες, το 2025 τις δώδεκα χιλιάδες και το 2030 θα φτάσουµε
στις είκοσι πέντε χιλιάδες φορτιστές. 

Τρίτος άξονας του σχεδίου είναι η λεπτοµερής παρακολού-
θηση της αγοράς ηλεκτροκίνησης, µέσω του µητρώου υποδοµών
και φορέων αγοράς ηλεκτροκίνησης, στο οποίο θα καταγράφον-
ται όλες οι υποδοµές επαναφόρτισης και οι σχετικοί φορείς. Το
µητρώο αυτό θα µπορεί σε πραγµατικό χρόνο να παρέχει στους
χρήστες όλες τις πληροφορίες, όπως η διαθεσιµότητα των ση-
µείων φόρτισης, αν αυτά τα σηµεία φόρτισης είναι ελεύθερα ή
κατειληµµένα, την τιµή και τον τρόπο πληρωµής.

Τέταρτος άξονας είναι η προετοιµασία των µεταφορών για τη
νέα εποχή. Διότι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να µπούµε
πραγµατικά στην εποχή της ηλεκτροκίνησης αναγκαία προϋπό-
θεση είναι να εκσυγχρονιστούν και οι παρεχόµενες υπηρεσίες
προς τους ίδιους τους χρήστες. Ρυθµίζουµε, λοιπόν, την αδει-
οδότηση και τη λειτουργία συνεργείων επισκευής και συντήρη-
σης ηλεκτρικών οχηµάτων, καθώς και τα απαιτούµενα προσόντα
για την άδεια ασκήσεως του επαγγέλµατος του τεχνίτη ηλεκτρι-
κών οχηµάτων. Επίσης, διαµορφώνουµε το κατάλληλο πλαίσιο
για την ταξινόµηση των ηλεκτρικών οχηµάτων κάθε τύπου. 

Προσωπικά, είµαι βέβαιος ότι µε την ολοκληρωµένη πολιτική
που έχει εκπονήσει το Υπουργείο Περιβάλλοντος κι έχουµε συν-
δράµει κι εµείς ως Υπουργείο Μεταφορών, πολύ γρήγορα η ηλε-
κτροκίνηση θα γίνει στην Ελλάδα, όχι ένας στόχος που θέτουµε
για το µέλλον, αλλά η καθηµερινότητα που θα βιώνουµε. Είναι ένα
νοµοσχέδιο που κάνουµε πράξη ακολουθώντας τον δρόµο της Ευ-
ρώπης, έναν δρόµο, ο οποίος έχει να κάνει µε την ευρύτερη πολύ
φιλόδοξη πράσινη ατζέντα, που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει πα-
ρουσιάσει κι έχει να κάνει και µε την απολιγνιτοποίηση και µε τις
πράσινες µεταφορές και µε την ηλεκτροκίνηση, έτσι ώστε η Ελ-
λάδα και στον τοµέα αυτό να µην αποτελεί παράδειγµα προς απο-
φυγήν, αλλά παράδειγµα προς µίµηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε
Υπουργέ. 

Ο Αντιπρόεδρος της Βουλής ο κ. Αθανασίου έχει τον λόγο για
δύο λεπτά για να παρουσιάσει την τροπολογία που έχει καταθέ-
σει. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να ανα-
φερθώ στην εµπρόθεσµη τροπολογία µε αριθµό γενικό 402 και
ειδικό 27, που αφορά την παράταση των δηλώσεων των ακινήτων
των Περιφερειών Λέσβου και Λήµνου, ενόψει του ότι έληξε η
προθεσµία για την υποβολή της µεν Λήµνου στις 30 Μαΐου και
της Λέσβου στις 4 Ιουλίου. Κι αυτό, διότι δεν πρόλαβαν οι πολίτες
να προβούν στην εµπρόθεσµη υποβολή τους για τα γνωστά θέ-
µατα, κυρίως του κορωνοϊού. Δεν µπόρεσαν να κινηθούν και να
µαζέψουν όλα τα δικαιολογητικά τα οποία χρειάζονταν, αλλά
πολύ περισσότερο όσοι διέµεναν εκτός των νησιών δεν µπόρε-
σαν να πάνε στις ιδιαίτερες πατρίδες τους για να συλλέξουν τα
αποδεικτικά τα οποία χρειάζονταν για την υποβολή των δηλώ-
σεων. Γι’ αυτό παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να κάνετε δεκτή την
τροπολογία για το αντίστοιχο χρονικό διάστηµα το οποίο λήγει
στις 4 Οκτωβρίου. 
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Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, δυο λόγια µόνο να πω. Άκουσα
µερικές απορίες, που υπήρχαν από εισηγητές και Βουλευτές. Θα
παρακαλούσα να ανατρέξετε στην Εισηγητική Έκθεση του
νόµου, η οποία είναι τόσο εµπεριστατωµένη που λύνονται όλες
αυτές οι απορίες. 

Είναι ένα πρωτοποριακό νοµοσχέδιο, το οποίο απηχεί τη φιλο-
σοφία της Κυβέρνησης, των αρµόδιων Υπουργών και βεβαίως
απηχεί τις σύγχρονες τάσεις που υπάρχουν για την προστασία
της οικολογίας. Αποτελεί µια νίκη, κύριε Υπουργέ της οικολογίας. 

Παρακαλώ πολύ να κάνετε δεκτή την πρόταση. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. Όσο το δυνατόν πιο σύντοµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Παίρνω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, απλώς για να
πω ότι η Κυβέρνηση θα κάνει δεκτή αυτή την τροπολογία για την
παράταση της προθεσµίας για την κτηµατογράφηση στη Λέσβο
για όλους τους λόγους τους οποίους εξήγησε ο κ. Αθανασίου
µόλις προηγουµένως και δεν είναι ανάγκη να τους επαναλάβω.
Άρα, κάνουµε δεκτή την τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει η κ. Αικα-
τερίνη Παπακώστα-Παλιούρα εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας
για έξι λεπτά και ακολουθεί ο κ. Χατζηβασιλείου. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε
Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την
οµιλία µου, µιας και ο κ. Χατζηδάκης, σοφά πράττοντας, δεν
απάντησε στον αντιπολιτευτικό λόγο του κ. Φάµελλου, να µου
επιτρέψετε να σταθώ σε δυο-τρία σηµεία.

Παρακολουθώντας µε πολλή προσοχή όσα σήµερα ακούστη-
καν σε αυτήν την Αίθουσα µου προκάλεσε θα έλεγα πολύ µεγάλη
εντύπωση το γεγονός της αµετροέπειας στον λόγο του. Μίλησε
για σκάνδαλο NOVARTIS και ενοχλήθηκε, φαντάζοµαι όπως και
όλος ο ΣΥΡΙΖΑ, για το γεγονός της καταγραφής, της απογύµνω-
σης δηλαδή του γεγονότος του τι πραγµατικά συνέβη. Επί δέκα
µήνες, ως µέλος της Προανακριτικής Επιτροπής, ακούσαµε ση-
µεία και τέρατα από ανώτατους αξιωµατικούς για γεγονότα τα
οποία έλαβαν γνώση, αλλά αυτά προφανώς δεν ενδιαφέρουν την
Αντιπολίτευση. 

Δεν ενδιαφέρει, βεβαίως, το γεγονός του σκανδάλου Παπαγ-
γελόπουλου. Αυτό που ενδιαφέρει την Αντιπολίτευση είναι η κα-
ταγραφή. Χρειάστηκε µόνο µία αποµαγνητοφώνηση µιας
συνοµιλίας του κ. Σάµπυ Μιωνή για να φανεί η αλήθεια, που ήταν
ποια; Το µόνο που ενδιέφερε τον  ΣΥΡΙΖΑ επί πέντε χρόνια ήταν
το παραµάγαζο, τα χρήµατα. 

Μιλήσατε, επίσης, και για το Μάτι. Σας ενόχλησε το γεγονός
ότι αποκαλύφθηκε η καταγραφή, η πίεση, η εκβίαση, οι απειλές
που δέχθηκε αυτός ο άνθρωπος, ο εµπειρογνώµονας. Δεν σας
ενόχλησαν τα εκατόν δύο θύµατα; Δεν σας ενόχλησε το γεγονός
ότι επί δύο χρόνια αυτοί οι άνθρωποι ζητούν δικαίωση; Σας ενό-
χλησε το γεγονός ότι αποκαλύφθηκε η αλήθεια; 

Μιλήσατε για τη ΔΕΗ, για το γεγονός ότι εµείς αποκρατικοποι-
ούµε, ιδιωτικοποιούµε τη ΔΕΗ. Το γεγονός ότι επί πεντέµισι χρό-
νια δεν διαχειριστήκατε, ήταν παροιµιώδης η αβελτηρία σας και
µας την κληροδοτήσατε καταχρεοκοπηµένη και χρειάστηκε να
την ενισχύσουµε µε 200 εκατοµµύρια προκειµένου να τη διασώ-
σουµε, δεν σας αγγίζει. 

Μιλήσατε για τους δασικούς χάρτες και ότι εµείς σήµερα τους
καταργούµε. Το γεγονός ότι εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες
µας επί διακυβέρνησής σας χρειάστηκε να ταλαιπωρηθούν και
να ξοδέψουν αρκετά χρήµατα για να διασώσουν και να διασφα-
λίσουν τις περιουσίες τους, εµπλεκόµενοι ενδεχοµένως σε εν-
στάσεις και σε δικαστικές αίθουσες, δεν σας αγγίζει. 

Είπατε ότι κάνουµε εµείς τη ζωή σας ποδήλατο. Όχι, κύριε Φά-
µελλε. Εσείς και η πενταετής διακυβέρνησή σας έκανε τη ζωή
µας ποδήλατο και µάλιστα ποδήλατο ανωµάλου δρόµου. 

Αυτό που σας ενοχλεί, βεβαίως, είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση
τα καταφέρνει και, µάλιστα, καταφέρνει εξαιρετικά καλά. Και όσο
τα καταφέρνει εξαιρετικά καλά, αυτό σηµαίνει ότι αποκαλύπτεται
η γύµνια της δικής σας διακυβέρνησης. Θα πρέπει να το συνηθί-
σετε, όµως, αυτό, γιατί εµείς είµαστε αποφασισµένοι, πραγµα-
τικά, να συνεχίσουµε µε τους ίδιους ρυθµούς, πιο εργατικά, πιο

δυναµικά, πιο στοχευµένα, κάτι, βεβαίως, που δεν το κάνατε
εσείς σε καµία περίπτωση.

Αναπροσαρµόστε, λοιπόν, τον αντιπολιτευτικό σας λόγο, γιατί
όσο δεν το κάνετε, εκτίθεστε.

Προχωράµε, λοιπόν, δυναµικά στην κοινοβουλευτική και τη νο-
µοθετική µας διαδικασία, φέρνοντας σήµερα προς ψήφιση ένα
νοµοσχέδιο που περικλείει µέσα του την ιδιαίτερη µέριµνα της
Κυβέρνησης για το περιβάλλον. Ρυθµίζουµε σταδιακά τις συνθή-
κες του σήµερα για ένα καλύτερο αύριο για την χώρα µας και
τον πλανήτη µας. 

Βεβαίως, ως Βουλευτής που εκλέγοµαι στο Νοµό Τρικάλων,
δεν θα µπορούσα να µην ξεκινήσω την οµιλία µου από το γεγο-
νός ότι ο Νοµός µου καταβάλλει εδώ και πάρα πολλά χρόνια τη
µέγιστη προσπάθεια σε όλα τα επίπεδα και ευελπιστούµε ότι στο
άµεσο µέλλον δεν θα έχει να ζηλέψει τίποτα από τις ευρωπαϊκές
πόλεις, τουλάχιστον ως προς την καινοτοµία στον τοµέα του πε-
ριορισµού των ρύπων. Δεν είναι, άλλωστε, τυχαίο το γεγονός ότι
σε αφιέρωµα της βρετανικής «GUARDIAN» η πόλη των Τρικάλων
σηµειώνεται ως µία από τις είκοσι µία πιο «έξυπνες» πόλεις του
κόσµου. Η εκτενής, δε, χρήση ποδηλάτων στην πόλη µου, τα Τρί-
καλα, αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι της καθηµερινότητας των
συµπολιτών µου εδώ και πολλές δεκαετίες. Όµως, και η αυτοµα-
τοποιηµένη ηλεκτροκίνηση δροµολογήθηκε για πρώτη φορά πι-
λοτικά στα Τρίκαλα. Το 2015 φέραµε και δοκιµάσαµε για πρώτη
φορά, σε παγκόσµιο επίπεδο, τα ηλεκτρικά οχήµατα χωρίς
οδηγό στο κέντρο της πόλης. 

Εκείνη την περίοδο, παράλληλα µε το περιβόητο λεωφορείο
χωρίς οδηγό, χρησιµοποιήθηκαν και δύο ηλεκτρικά αυτοκίνητα.
Σηµειώνεται, βέβαια, ότι τα Τρίκαλα αποτέλεσαν παγκόσµια πρω-
τοβουλία - πρωτοτυπία σε σχέση µε τις υπόλοιπες τέσσερις ευ-
ρωπαϊκές πόλεις που συµµετείχαν στο πρόγραµµα «City Mobile
2», ήτοι Μιλάνο, Λεόν, Λα Ροσέλ και Βαντά, καθώς τα Τρίκαλα
ήταν η µοναδική από τις πέντε συµµετέχουσες πόλεις που τόλ-
µησε να δροµολογήσει τότε το λεωφορείο σε µη ελεγχόµενο
αστικό περιβάλλον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά στους στό-
χους της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας να εισαγάγουµε
τη χώρα µας σε µια νέα εποχή, όπου βασικοί πυλώνες θα είναι η
προστασία του περιβάλλοντος και η διαφύλαξη του ως αγαθό
που οφείλουµε να κληροδοτήσουµε στις µελλοντικές γενιές. Δεν
µιλάµε, βεβαίως, για το µακρινό µέλλον, αλλά για το άµεσο, το
πολύ προσεχές.

Οφείλουµε να κινηθούµε άµεσα προς αυτήν την κατεύθυνση,
καθώς µε συνολικά πεντέµισι εκατοµµύρια ταξινοµηµένα οχή-
µατα στη χώρα, η Ελλάδα, όπως ελέχθη και από πολλούς άλλους
συναδέλφους, έχει τον γηραιότερο στόλο οχηµάτων ιδιωτικής
χρήσης στην Ευρώπη, µε µέση ηλικία τα δεκαπεντέµιση έτη και
µε περισσότερα από τα µισά να έχουν ξεπεράσει τα δεκαέξι έτη
κυκλοφορίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου επιτρέψετε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ο τοµέας των µεταφορών στην Ελλάδα αντιπροσωπεύει περί-

που το 40% της τελικής κατανάλωσης ενέργειας, ενώ περίπου
το 96% αυτής της κατανάλωσης καλύπτεται από προϊόντα πε-
τρελαίου. Τα στοιχεία αυτά συνθέτουν ένα σύνολο, που επιβα-
ρύνει υπέρµετρα το περιβάλλον, ιδιαίτερα τα µεγάλα αστικά
κέντρα. Αποτελεί σοβαρό πρόβληµα, όχι µόνο στο επίπεδο της
ατµοσφαιρικής ρύπανσης, αλλά και στον τοµέα της οδικής
ασφάλειας, καθώς κυκλοφορούν γηρασµένα οχήµατα µειωµένης
προστασίας προς τους επιβαίνοντες και τους πεζούς. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, προβλέπονται τα εξής:
Πρώτον, να δοθούν κίνητρα για να γίνει πιο ελκυστική η χρήση
ηλεκτρικών οχηµάτων, δεύτερον, η ανάπτυξη του δικτύου των
σηµείων φόρτισης για την εξυπηρέτηση των ηλεκτρικών οχηµά-
των ανά την επικράτεια των δηµόσια και ιδιωτικά διαθεσίµων και,
τέλος, να διαµορφωθεί το ρυθµιστικό πλαίσιο για τη λειτουργία
της αγοράς ηλεκτροκίνησης, δηλαδή των σηµείων φόρτισης και
των υπηρεσιών που συνδέονται µε αυτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε στα χέρια µας σήµερα
ένα νοµοσχέδιο το οποίο αξιολογείται προκαταβολικά για την
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επιρροή του στην κοινωνία. Καθώς συµβαδίζουµε και επίσηµα
πλέον µε τη σύγχρονη και παγκόσµια τάση του «Think Green»,
παρεµβαίνουµε µειωτικά στις κύριες πηγές της ατµοσφαιρικής
ρύπανσης, όπου εντάσσονται οι οδικές µεταφορές. Με στοιχεία
της έκθεσης του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου η ατµοσφαι-
ρική ρύπανση είναι ο πιο σηµαντικός περιβαλλοντικός κίνδυνος
για την υγεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου κάθε χρόνο έχουµε
τουλάχιστον τετρακόσιες χιλιάδες θανάτους. 

Η Κυβέρνησή µας µε διορατικότητα δεσµεύεται για ένα πρά-
σινο και ανθεκτικό µέλλον, µε ισχυρό αίσθηµα ευθύνης απέναντι
στα παιδιά µας και τις µελλοντικές γενιές. Με ιδιαίτερο ενδιαφέ-
ρον για έξυπνες και καινοτόµες επενδύσεις στη χώρα, ενσωµα-
τώνοντας τις ευρωπαϊκές οδηγίες στο δίκαιό µας και
εντάσσοντας στο νοµοθετικό πλαίσιο της χώρας µας ειδική µέ-
ριµνα για την ηλεκτροκίνηση, εκσυγχρονίζουµε, ουσιαστικά, το
απαρχαιωµένο ισχύον καθεστώς.

Θα ήθελα να κλείσω, δανειζόµενη τη φράση του Γενικού Γραµ-
µατέα του ΟΗΕ: «Για να φροντίσουµε τον άνθρωπο, πρέπει
πρώτα απ’ όλα να φροντίσουµε το περιβάλλον».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χατζηβασιλείου εκ µέρους της Νέας

Δηµοκρατίας και θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γκόκας.

Ορίστε, κύριε Χατζηβασιλείου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε το επιχείρηµα

που άκουσα από τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ περί ταξικότη-
τας της ηλεκτροκίνησης. Δυστυχώς, βάζετε και πάλι τη γνωστή
ταµπέλα, για να διχάσετε τον κόσµο και να δείξετε µε το δάχτυλο
εκείνον που θα επιλέξει ένα όχηµα να αποσβέσει σε λίγα χρόνια
τη διαφορά της τιµής και να οδηγεί ένα αυτοκίνητο φιλικό στο
περιβάλλον.

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, το εξής: Είναι ταξική πολιτική η επιδό-
τηση για ηλεκτρικά ποδήλατα και ταξί; Είναι ταξική πολιτική η
επιδότηση ενός ιδιώτη που επιλέγει φθηνότερη µετακίνηση; Όλοι
αυτοί οι οποίοι θα ωφεληθούν σήµερα, τι είναι; Βιοµήχανοι; Εκα-
τοµµυριούχοι; Αναρωτιέµαι λοιπόν.

Ψηφίζουµε, λοιπόν, σήµερα ένα νοµοσχέδιο που µας οδηγεί
στο µέλλον, ένα νοµοσχέδιο, που είναι παρακαταθήκη για την
επόµενη γενιά. Η Κυβέρνηση αποδεικνύει για µια ακόµη φορά
την ευαισθησία της στο περιβάλλον και την υγεία των πολιτών.
Αυτές είναι οι προτεραιότητες στο νοµοσχέδιο αυτό και γι’ αυτό
καλούµε όλους να το στηρίξουν. 

Τα οφέλη θα είναι πολλά και θα βελτιώσουν µακροπρόθεσµα
την ποιότητα ζωής όλων των πολιτών της χώρας. Φτιάχνουµε
σιγά-σιγά καθαρές και βιώσιµες πόλεις. Προστατεύουµε τη δη-
µόσια υγεία. Περιορίζουµε τους επικίνδυνους ρύπους. Μει-
ώνουµε την ηχορύπανση. Εξασφαλίζουµε φθηνότερο κόστος
µετακίνησης για όλους τους πολίτες της χώρας. Και ναι, αυτό
µας αφορά όλους: κράτος, τοπική αυτοδιοίκηση, επαγγελµατίες,
κάθε απλό οδηγό. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίζονται όλες οι παράµετροι για
να διασφαλίσουµε την επιτυχία του εγχειρήµατος και τη µετά-
βαση σε µία νέα εποχή κίνησης µε λιγότερα ορυκτά καύσιµα. Ξέ-
ρουµε ότι αυτό δεν είναι ούτε απλό ούτε εύκολο. Όµως αυτή
ήταν µια δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία σήµερα παίρ-
νει σάρκα και οστά. 

Κανείς, λοιπόν, δεν ισχυρίζεται σήµερα ότι αυτή η µετάβαση
θα γίνει µε έναν τρόπο αυτόµατο. Όµως, είναι πολύ θετικό και
σηµαντικό το γεγονός, ότι την πρωτοβουλία του Υπουργείου την
αγκάλιασαν από την πρώτη στιγµή όλοι οι κοινωνικοί και οικονο-
µικοί φορείς από τη δηµόσια διαβούλευση κιόλας.

Έτσι, λοιπόν, σήµερα, για να πετύχουµε το στόχο, παρέχονται
επιδοτήσεις και φορολογικά κίνητρα για την αγορά των οχηµά-
των και την ανάπτυξη σηµείων φόρτισης και το λεγόµενο «οικο-
λογικό µπόνους». 

Ο συνδυασµός, λοιπόν, και των δύο θα φέρει ταχύτερα την κυ-
κλοφορία των ηλεκτροκίνητων οχηµάτων στους δρόµους και, µά-

λιστα, η επιδότηση θα φτάσει στο 1/3 της τιµής αγοράς, όπως
είπε ο κύριος Υπουργός. 

Εκτός αυτού, δίνουµε σηµαντικά κίνητρα, ώστε να αναπτυχ-
θούν σηµεία φόρτισης τόσο από το δηµόσιο όσο και από ιδιώτες.
Φιλοδοξία είναι να αναπτυχθούν αρκετοί χώροι σε σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα, ώστε το θέµα της φόρτισης να µην αποτελεί ανα-
σταλτικό παράγοντα στην αγορά ενός τέτοιου οχήµατος. 

Σε αυτή την κατεύθυνση υπεγράφη και η πράσινη συµφωνία,
όπως είπε και ο κύριος Υπουργός, η οποία θέτει το πλαίσιο των
υποχρεώσεων κάθε φορέα, προκειµένου να προωθηθεί η ηλε-
κτροκίνηση. Στόχος, λοιπόν, του Υπουργείου είναι, µέχρι τον Αύ-
γουστο του 2021, τουλάχιστον ένα στα τέσσερα νέα οχήµατα να
είναι ηλεκτροκίνητο. Φυσικά, στην προσπάθεια αυτή συµβάλλει
και το δηµόσιο που θα ξεκινήσει σιγά-σιγά την αλλαγή του στό-
λου των λεωφορείων που κυκλοφορούν στις πόλεις µας. 

Εκτός αυτού, το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργεί σηµαντικές ευ-
καιρίες επενδύσεων µε το πέρασµα σε µια εποχή χωρίς λιγνίτη
και, φυσικά, µε λιγότερα ορυκτά καύσιµα. Θεσπίζει ειδικά σηµαν-
τικά κίνητρα για την εγκατάσταση παραγωγικών µονάδων σχετι-
ζόµενα µε την ηλεκτροκίνηση στους νοµούς δυτικής Μακεδονίας,
αλλά και στην Αρκαδία, όπου σιγά-σιγά θα έχουµε την απολιγνι-
τοποίηση. 

Έµπρακτα, λοιπόν, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απο-
δεικνύει ότι δεν ξεχνάει κανέναν και στηρίζει κάθε περιοχή, που
θα είναι σε µεταβατική φάση. Μέσα σε όλα αυτά, ξεκινάει ένα
νέο πεδίο οικονοµικής δραστηριότητας. Η Κυβέρνηση ενδιαφέ-
ρεται και για την παραγωγική διάσταση της ηλεκτροκίνησης. Για
τον λόγο αυτό, δίνονται πλέον σηµαντικά αναπτυξιακά και φορο-
λογικά κίνητρα για την παραγωγή φορτιστών µπαταριών, γιατί
όχι και αυτοκινήτων, όπως ακούσαµε νωρίτερα. 

Έτσι, λοιπόν, δεν προάγουµε µόνο τη βελτίωση των συνθηκών
για το περιβάλλον, αλλά δηµιουργούµε και µια νέα σηµαντική
αγορά. Πρακτικά, δηµιουργείται ένα νέο πεδίο για θέσεις εργα-
σίας καλά αµειβόµενες, για αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµι-
κού της πατρίδας, για τεχνολογική έρευνα και για καινοτοµία. Το
νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό θέτει σηµαντικές βάσεις για µια νέα
προστιθέµενη αξία στην ελληνική οικονοµία.  

Σήµερα, λοιπόν, ψηφίζουµε ένα αναλυτικό και τολµηρό νοµο-
σχέδιο, που αφορά όλους εκείνους τους τοµείς, που πρέπει να
αναπτύξει η χώρα την επόµενη δεκαετία. Κοιτάµε το µέλλον µε
βεβαιότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ.
Τον λόγο έχει εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής ο κ. Γκόκας.

Ακολουθεί ο κ.  Οικονόµου εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας.  
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, Κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε ένα σχό-

λιο για τις εξελίξεις από τη χθεσινή Σύνοδο Κορυφής. Είναι θε-
τικό ότι υπάρχει απόφαση, µε συµβιβασµούς προφανώς, µε
αστερίσκους ίσως, µε λεπτοµέρειες που αυτή τη στιγµή δεν γνω-
ρίζουµε και θα πρέπει να µελετήσουµε καλύτερα. Η Ευρώπη πάν-
τως, όφειλε να δικαιώσει την προοπτική της, µε αποφάσεις που
πρέπει να στηρίζουν τους λαούς σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία.
Όφειλε να δώσει τη δυνατότητα για αλληλεγγύη και κοινωνική
δικαιοσύνη και να αφήσει στην άκρη συµφέροντα που προσπα-
θούν να επιβληθούν από τη θέση της οικονοµικής ισχύος. Αν το
οικοδόµηµα καταρρεύσει, όλοι θα χάσουν. Αν το πέτυχε, µε σι-
γουριά θα το γνωρίζουµε όταν αρχίσει η υλοποίηση της απόφα-
σης, πολύ περισσότερο όταν θα δούµε το αποτέλεσµα. 

Καταγράφεται κατ’ αρχήν ως θετική εξέλιξη για τον Νότο,
αλλά και για την ίδια την Ευρώπη. Η προοπτική πολιτικής και οι-
κονοµικής ενοποίησης είναι αυτή που δοκιµάζεται σε αυτές τις
περιπτώσεις και οι αποφάσεις θα πρέπει να κατοχυρώνουν την
ίδια την ύπαρξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να στηρίζουν τους
λαούς τους που δεν αντέχουν άλλη λιτότητα.  

Το πακέτο που προκύπτει φαίνεται µεγάλο και είναι µεγάλες,
βέβαια, και οι ευθύνες. Για το Ταµείο Ανάκαµψης γνωρίζουµε ότι
έχουµε τελικά µείωση της επιχορήγησης κατά 3 δισεκατοµµύρια
στα 19 δισεκατοµµύρια, µε αύξηση των δανείων στα 12,5 δισε-
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κατοµµύρια, ενώ από τον ευρωπαϊκό προϋπολογισµό προκύπτει
µείωση συνολικά, µε αύξηση των πόρων του Ταµείου Συνοχής,
σταθερούς πόρους για την ΚΑΠ, αλλά και τον περιορισµό στο
ένα τρίτο του Ταµείου Δίκαιης Μετάβασης. Και αυτό δεν είναι
στα θετικά, για την Ελλάδα είναι στο ένα δισεκατοµµύριο.  

Σε κάθε περίπτωση, όµως, η Κυβέρνηση άµεσα θα πρέπει να
οργανώσει µια συζήτηση για να συνδιαµορφώσουµε ένα εθνικό
σχέδιο ανασυγκρότησης. ώστε οι διαθέσιµοι πόροι να ωφελή-
σουν την αναπτυξιακή παραγωγική προσπάθεια, να αφορούν
όλους -επιχειρήσεις και εργαζόµενους- για να αντιµετωπιστούν
κοινωνικά προβλήµατα και να δροµολογηθεί µια σταθερή πορεία
ανάκαµψης της οικονοµίας και στήριξης της εργασίας.  

Βέβαια, η συγκυρία επιβάλλει γενικότερα την ανάγκη εθνικής
ενότητας και εθνικής γραµµής σε πολλά θέµατα και κυρίως, απέ-
ναντι στην τουρκική επιθετικότητα. Είµαστε µία ηµέρα µετά την
τεσσαρακοστή έκτη επέτειο της τουρκικής εισβολής στην
Κύπρο, µια επέτειο, που µας θυµίζει ότι αυτή η πληγή παραµένει
ανοιχτή και απαιτεί αποφασιστικότητα και αγώνα στη βάση του
διεθνούς δικαίου για δίκαιη και βιώσιµη λύση.  

Βέβαια, η αναβολή για ουσιαστική συζήτηση τον Σεπτέµβριο,
σε σχέση µε τα θέµατα που έχουµε µε την Τουρκία, ας ελπίσουµε
να µην µας βρει µπροστά σε καινούργια δεδοµένα µε την κλιµά-
κωση επιθετικών ενεργειών από την πλευρά της είτε στο Αιγαίο
είτε στη Μεσόγειο.  

Επίσης, θα ήθελα να αναφέρω ότι ως Κοινοβουλευτική Οµάδα
σήµερα καταθέτουµε µια ερώτηση για τα γεγονότα και την πο-
ρεία των ερευνών και την πορεία της αποκατάστασης της κατα-
στροφής το Μάτι.

Είναι αδιανόητα και απαράδεκτα πράγµατα αυτά που πληρο-
φορούµαστε, να συµβαίνουν την ώρα της φονικής και καταστρο-
φικής πυρκαγιάς και να εξελίσσονται αυτοί οι απίστευτοι
διάλογοι σε επίπεδο ανώτερων και ανώτατων στελεχών της Πυ-
ροσβεστικής Υπηρεσίας.  

Επιβάλλεται, αφού είναι το ελάχιστο χρέος απέναντι στα θύ-
µατα αυτής της τραγωδίας, να αποκαλυφθεί η αλήθεια, σε σχέση
µε τα όσα αναφέρονται για πιέσεις, για συγκάλυψη ευθυνών και
για το πώς ακριβώς έχουν συµβεί τα γεγονότα. Οπωσδήποτε
αποτελεί πλήγµα αυτή η υπόθεση, ιδιαίτερα για το κύρος της Πυ-
ροσβεστικής Υπηρεσίας, αδικεί το Πυροσβεστικό Σώµα, αξιωµα-
τικούς και πυροσβέστες, που µε αυτοθυσία υπηρετούν το
καθήκον τους µακριά από αυτούς που έχουν µόνο την έγνοια των
υπηρεσιακών ανταγωνισµών. Πρέπει αυτή η υπόθεση να διερευ-
νηθεί σε βάθος από τη Δικαιοσύνη.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα γίνει αύριο στην Ολοµέλεια
µια πολιτική συζήτηση, όπου θα υπάρξουν από την πλευρά µας
αναλυτικές τοποθετήσεις για την υπόθεση «NOVARTIS» και την
προανακριτική επιτροπή και τα πορίσµατά της. Για εµάς στην
υπόθεση αυτή υπάρχει και η πολιτική σκευωρία και το σκάνδαλο
φαρµάκων. 

Από την πλευρά µας, βασικός στόχος είναι να υπηρετείται η
διαφάνεια, αλλά και η θεσµική και ανεξάρτητη λειτουργία της δι-
καιοσύνης. Είναι ζητήµατα και δικαιοσύνης και δηµοκρατίας. Στο-
χοποιήθηκαν στελέχη µας, χωρίς να προκύψουν στοιχεία σε
βάρος τους και η χώρα µας εγκλωβισµένη µέσα στη δίνη της
σκευωρίας µε ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και παραλείψεων της
Νέας Δηµοκρατίας τον τελευταίο χρόνο, δεν διεκδίκησε και δεν
πήρε καµµία αποζηµίωση από το πραγµατικό σκάνδαλο του φαρ-
µάκου, που στη χώρα µας δεν διερευνήθηκε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρώ στο νοµοσχέδιο και
ξεκινώ από το θέµα της απολιγνιτοποίησης της περιοχής της δυ-
τικής Μακεδονίας, που προκύπτει µέσα από το βεβιασµένο χρο-
νοδιάγραµµα να κλείσουν όλες οι µονάδες το 2023 και να µείνει
µία µέχρι το 2028. Είναι ένας χρόνος µικρός που δηµιουργεί και
ζητήµατα ενεργειακής ασφάλειας. 

Δεν µπορούµε να µιλάµε για εθνική κυριαρχία όταν η χώρα
στηρίζεται σε σχέση µε τα καύσιµα κατά 100% σε εισαγόµενα
καύσιµα και για λόγους προφανείς η ασφάλεια του ενεργειακού
εφοδιασµού δεν νοείται χωρίς τη ΔΕΗ σε πρώτο ρόλο, πόσω
µάλλον µε τη ΔΕΗ απούσα. Άρα, χρειάζονται γι’ αυτά τα θέµατα
καθαρές απαντήσεις από την Κυβέρνηση.  

Ως Κίνηµα Αλλαγής, ζητάµε, η ρήτρα µετάβασης να είναι και

ρήτρα αποκατάστασης και εγγύησης. Πριν ένα µήνα, η Πρό-
εδρός µας στην Κοζάνη τόνισε ότι οι περιοχές της δυτικής Μα-
κεδονίας και της Μεγαλόπολης πρέπει να παραµείνουν
δηµογραφικά ενεργές µε την οικονοµία τους σταθερή.  

Η κ. Γεννηµατά αναφέρθηκε, επίσης, και σε ειδικότερα προ-
βλήµατα της περιοχής, που προκύπτουν από την απολιγνιτοποί-
ηση, όπως το θέµα της λειτουργίας των τηλεθερµάνσεων που
αφορά ορισµένους δήµους της Δυτικής Μακεδονίας και πρότεινε
τη δηµιουργία µονάδας συµπαραγωγής ηλεκτρισµού και θερµό-
τητας υψηλής απόδοσης µε φυσικό αέριο, που θα λύσει, όχι
µόνο το πρόβληµα της θέρµανσης στους δήµους, αλλά θα προ-
σφέρει τη δυνατότητα φθηνής ενέργειας, που θα µπορούσε να
χρησιµοποιηθεί από επιχειρήσεις του µεταποιητικού αγροδια-
τροφικού τοµέα.  

Πρότεινε, επίσης, στη δυτική Μακεδονία να γίνει περιοχή-πι-
λότος στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και να δοθούν κίνη-
τρα στους πολίτες αντίστοιχα του «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ», µια περιοχή
αναφοράς ενεργειακής δηµοκρατίας.  

Η πρόταση αυτή δηµιουργεί οικονοµίες κλίµακας για κάθε νοι-
κοκυριό, αλλά δίνει συνολική και ισχυρή αναπτυξιακή ώθηση
στην περιοχή και δηµιουργεί ένα πρότυπο ενεργειακής αλλαγής,
όπως αναφέρει σε άρθρο του και ο πρώην συνάδελφός µας, ο κ.
Κουκουλόπουλος. 

Αυτό το πρότυπο συνδυάζει τις δράσεις στο µέτωπο της κλι-
µατικής αλλαγής, που αποτελεί το µεγαλύτερο πρόβληµα για τον
πλανήτη, µε την ανάγκη αντιµετώπισης των µεγάλων κοινωνικών
προβληµάτων και προκλήσεων για την αντιµετώπιση της ανερ-
γίας µε ανάπτυξη, απασχόληση και κοινωνική δικαιοσύνη.  

Δεν αποτελεί, προφανώς, λύση η χωρίς όρια ανάπτυξη γιγαν-
τιαίων εγκαταστάσεων ΑΠΕ σε 80.000 στρέµµατα παραγωγικής
γης, που εξυπηρετεί πολύ λίγους. Δεν είναι αυτό ακριβώς «πρά-
σινη» πολιτική, αντίθετα µε ένα οργανωµένο σχέδιο παραγωγι-
κών δραστηριοτήτων, που µπορεί να απορροφήσει και τους
χιλιάδες ανέργους και να έχει αναπτυξιακά οφέλη για τους πολ-
λούς και την εθνική οικονοµία.  

Σχετικά µε την προτεραιότητα και τα κίνητρα ανάπτυξης µο-
νάδων παραγωγής φορτιστών µπαταριών και άλλων εξαρτηµά-
των σχετικών µε την ηλεκτροκίνηση, είναι σε θετική κατεύθυνση
για τις λιγνιτικές περιοχές, Δυτική Μακεδονία και Μεγαλόπολη,
αλλά αυτό δεν επαρκεί για το µέλλον αυτών των περιοχών.  

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
φέρνει ένα θεσµικό πλαίσιο, απαραίτητο για την προώθηση της
ηλεκτροκίνησης στην Ελλάδα. Απ’ ότι αναφέρθηκε και συζητήθηκε
και στην επιτροπή, θα ενεργοποιηθεί η δράση «ΚΙΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕ-
ΚΤΡΙΚΑ» µε 100 εκατοµµύρια ευρώ για επιδότηση αγοράς και µί-
σθωσης, αλλά και εγκατάστασης φορτιστών, επαγγελµατικών
αυτοκινήτων, σκούτερ, ποδηλάτων, ταξί και χιλίων επτακοσίων Ι.Χ..
Θα πρέπει να δούµε τα κριτήρια. Θα πρέπει να δοθεί προτεραι-
ότητα στην ανάπτυξη του εγχώριου κατασκευαστικού κλάδου. Να
µην ωφεληθούν µόνο ξένες εταιρείες. Να ωφεληθεί ο πολίτης,
µέσα από τον οικονοµικό και βιώσιµο τρόπο µετακίνησης. 

Πριν από λίγες µέρες, ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών
κ. Καραµανλής, που σήµερα βρίσκεται στην Αίθουσα και µίλησε
πριν από λίγο, παρουσίασε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο, στο οποίο
αναφέρθηκε και σήµερα. Νοµίζω ότι θα έπρεπε να είχε κατατεθεί
από κοινού από τα δύο Υπουργεία ένα ενιαίο νοµοσχέδιο, για να
γίνει και αναλυτική συζήτηση για όλες τις προτάσεις που περι-
λαµβάνονται στις επιτροπές, γιατί στα πλαίσια της Ολοµέλειας
ο χρόνος είναι περιορισµένος.

Εγώ δεν θα αναφερθώ στους άξονες, τους οποίους ο ίδιος
Υπουργός ανέφερε. Θα σταθώ σε δύο-τρία σηµεία. Επαναλαµ-
βάνω ότι θα µπορούσε να είναι µια πιο ολοκληρωµένη συζήτηση
και ένα πιο ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο για την ηλεκτροκίνηση. 

Ένα κρίσιµο πεδίο είναι η δηµιουργία των υποδοµών για την
εύκολη φόρτιση. Αυτό το τοπίο θα πρέπει να γίνει πιο καθαρό.
Θα είναι παντού ή θα πρέπει να έχουµε κάποιες πιο προσεκτικές
επιλογές; Αναφέρεται ότι τα σηµεία αυτά θα βρίσκονται σε όλο
το οδικό δίκτυο της χώρας, αλλά και σε ιδιωτικούς και κοινόχρη-
στους χώρους. Υπάρχει, από την άλλη µεριά, η πρόταση της Πα-
νελλήνιας Οµοσπονδίας Πρατηριούχων για αποκλειστική
ασφαλή χρήση ταχυφορτιστών, µόνο σε πρατήρια καυσίµων και
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ενέργειας. Νοµίζω ότι αυτό το θέµα, µαζί και µε τους χώρους
που προβλέπονται στις πιάτσες ταξί, σε ιδιωτικά κτίρια, όπως οι
πολυκατοικίες, θα πρέπει να το δούµε πιο προσεκτικά. 

Επίσης, θεωρώ ότι είναι σηµαντική, πράγµατι, η λεπτοµερής
παρακολούθηση της αγοράς ηλεκτροκίνησης. Εµείς από την
πλευρά µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Κίνηµα Αλλαγής
υποστηρίζουµε την πράσινη ανάπτυξη και τη µετάβαση στην ηλε-
κτροκίνηση, µε την ταυτόχρονη εκµετάλλευση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας στα σηµεία φόρτισης. Όµως, παράλληλα, πρέ-
πει να αποφύγουµε δυσµενείς επιπτώσεις στο περιβάλλον από
άλλες πρωτοβουλίες, από άλλες δράσεις, όπως παραδείγµατος
χάρη τα γιγάντια αιολικά πάρκα, που αλλάζουν τη φυσιογνωµία
περιοχών, όπως είναι ο ορεινός όγκος της Ηπείρου, και για τα
οποία υπάρχει οµόφωνη αρνητική απόφαση του περιφερειακού
συµβουλίου της Ηπείρου. 

Η Κυβέρνηση θέλει να προβάλει το περιβαλλοντικό της προ-
φίλ. Ωστόσο, εξαιρεί από τη σηµερινή νοµοθέτηση πιο ουσιαστι-
κές δράσεις σε υποδοµές βιώσιµης κινητικότητας, όπως η
ανάπτυξη του σιδηροδρόµου, του τραµ και του µετρό, που πα-
ραµένουν στάσιµες ή καθυστερούν. Αναφέρθηκαν κάποια στοι-
χεία σήµερα, αλλά είµαστε µακριά από την ολοκληρωµένη
νοµοθέτηση. Γι’ αυτό, θεωρούµε ότι το παρόν νοµοσχέδιο χειρί-
ζεται το θέµα της προώθησης της ηλεκτροκίνησης αποσπασµα-
τικά.

Οι δε διατάξεις του, παράλληλα, αφορούν λίγους. Η απόκτηση
ενός ηλεκτρικού οχήµατος, στη σηµερινή ελληνική κοινωνία και
πραγµατικότητα, αφορά όσους έχουν ήδη αυτοκίνητο και ενδια-
φέρονται να πάρουν ένα δεύτερο ή ένα τρίτο. Η µετάβαση στην
ηλεκτροκίνηση, όµως, πρέπει να υποστηριχθεί µε γενναία και κλι-
µακούµενη επιδότηση στη βάση εισοδηµατικών κριτηρίων.

Η θέση µας είναι να διοχετευθούν όσο µεγαλύτερα ποσά γί-
νεται στους πιο αδύναµους οικονοµικά, να υπάρχει προσβασιµό-
τητα στην αγορά ηλεκτρικών οχηµάτων και αντικατάσταση
παλαιότερων ρυπογόνων οχηµάτων και στους πολίτες µε µικρά
και µεσαία εισοδήµατα -αυτήν τη στιγµή αυτό δεν επιτυγχάνεται-
να δηµιουργηθούν ευρείες ευκαιρίες επιχειρηµατικότητας για
την ελληνική οικονοµία, µε ισχυρά κίνητρα για την ανάπτυξη του
τοµέα της βιοµηχανίας ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων στη χώρα
µας, απόσυρση παλαιών αυτοκινήτων µε οικονοµικά κίνητρα για
την αγορά νέων ηλεκτροκίνητων οχηµάτων. 

Ως προς την απαγόρευση εισαγωγής οχηµάτων παλαιάς τε-
χνολογίας και τα περιβαλλοντικά τέλη για τα τεχνολογίας Euro 4
και Euro 5 οχήµατα -απαγόρευση για τα Euro 1, 2 και 3-, θα πρέ-
πει αυτό να συνδεθεί µε την υπερφορολόγηση σχετικής ρύθµι-
σης του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Οικονοµικών, που φτάνει
µέχρι και 200% επιβάρυνση φορολογική. Αυτό το Υπουργείο επι-
καλείται φιλοπεριβαλλοντικά επιχειρήµατα, αλλά είναι διατάξεις
που και σύγχυση δηµιουργούν και άνισο καθεστώς στην εγχώρια
αγορά και τις εισαγωγές αυτοκινήτων. Είναι ένα σηµείο, που πρέ-
πει να εξορθολογιστεί.

Κλείνοντας, επαναλαµβάνω ότι είναι σηµαντικό να εξεταστούν
οι προτάσεις για πιο αποφασιστική ενίσχυση των περισσότερο
ευάλωτων κοινωνικών οµάδων µε πόρους για δράσεις στοχευµέ-
νες και µε ειδικότερα κίνητρα, όπως για κατοίκους ακριτικών νη-
σιών, για πολύτεκνες οικογένειες, για άτοµα µε αναπηρία.

Μια αναφορά µόνο σε κάποια µέτρα που ανέφερε ο Υπουργός
και ειδικά µε το «Εξοικονοµώ Κατ’ Οίκον». Κύριε Υπουργέ, αλ-
λάξτε το πλαίσιο µέσα στο οποίο κινείται το «Εξοικονοµώ Κατ’
Οίκον», για να µπορούν και οι πολίτες αλλά και οι εµπλεκόµενοι
µηχανικοί να αντεπεξέρχονται, χωρίς να δηµιουργούνται αυτές
οι τριβές κι αυτά τα προβλήµατα, από τα οποία πηγαίνουν οι
κόποι χαµένοι και υπάρχει απογοήτευση γύρω από αυτό το πρό-
γραµµα. Βάλτε το σε ένα άλλο πλαίσιο. 

Ψηφίζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί της αρχής αυτό
το νοµοσχέδιο, γιατί θεωρούµε ότι είναι απαραίτητη η προώθηση
της ηλεκτροκίνησης. Κρατάµε τις επιφυλάξεις µας σε ορισµένα
άρθρα και στις τροπολογίες, για τις οποίες θα τοποθετηθούµε
στις δευτερολογίες µας. Θεωρούµε πάντως, ότι η πολιτική, όπως
προκύπτει µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο και µε όλα όσα συζη-
τήθηκαν, απέχει από το να είναι µια ολοκληρωµένη πράσινη πο-
λιτική. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε

Γκόκα.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρατία

και ακολουθεί ο κ. Διονύσιος Σταµενίτης, οµοίως από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η προώθηση της ηλεκτροκίνησης,
η αύξηση της διείσδυσής της στις συνήθειες και στην καθηµερι-
νότητα των πολιτών είναι µια ανάγκη την οποία, νοµίζω, κανείς
δεν µπορεί να αρνηθεί. Άλλωστε, τα οφέλη είναι σηµαντικά και
σε διάφορους τοµείς. Η ηλεκτροκίνηση συµβάλλει στη µείωση
του κόστους της κινητικότητας, συντελεί στη µείωση της ατµο-
σφαιρικής ρύπανσης και της ηχορύπανσης σε τοπική κλίµακα,
οδηγεί στη µείωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου -ο το-
µέας των µεταφορών στην Ελλάδα αντιπροσωπεύει το 25%
αυτών των ρύπων- συντείνει στην αποτελεσµατικότερη χρήση
της ενέργειας και τέλος, µπορεί να εµφανίσει και παράλληλα µα-
κροοικονοµικά οφέλη. 

Με βάση αυτά, η οπτική µέσα από την οποία κανείς πρέπει να
τοποθετηθεί στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι αν εξασφαλίζει
το πλαίσιο για τη σωστή της ανάπτυξη, δηλαδή τη σωστή ανά-
πτυξη της ηλεκτροκίνησης, προκειµένου να πετύχουµε τους πα-
ραπάνω στόχους. Πράγµατι, πέντε είναι οι βασικές παρεµβάσεις
µέσα από τους οποίες κινούµαστε προς την κατεύθυνση αυτή:

Πρώτον, αποσαφηνίζεται το πλαίσιο λειτουργίας της ηλεκτρο-
κίνησης στη χώρα. Διαµορφώνεται και ρυθµίζεται σωστά η
αγορά γύρω από τη φόρτιση. Διευκολύνονται οι οργανισµοί το-
πικής αυτοδιοίκησης να συµµετάσχουν και να παρακολουθήσουν
αυτήν την καινούργια αγορά. 

Δεύτερον, η Κυβέρνηση εξασφαλίζει τη χρηµατοδότηση αυτής
της νέας αγοράς µε 100 εκατοµµύρια ευρώ. Πρόκειται για µια
χρηµατοδότηση, η οποία δίνει επιδοτήσεις, δίνει κίνητρα φορο-
λογικά, αλλά δεν περιορίζεται µόνο σε αυτά. Ταυτόχρονα, δηµι-
ουργούµε τις προϋποθέσεις ανάπτυξης µιας νέας αγοράς.

Ερχόµαστε έτσι, στην τρίτη πολύ σηµαντική παρέµβαση του
νοµοσχεδίου, γιατί µέσα από την ανάπτυξη ιδιωτικών επενδύ-
σεων που θα αφορούν τη δηµιουργία και τη λειτουργία δικτύου
υποδοµών φόρτισης, την παροχή των αντίστοιχων υπηρεσιών
αλλά και την παραγωγή αγαθών της αλυσίδας της ηλεκτροκίνη-
σης δηµιουργούµε οικονοµικά οφέλη για τις επιχειρήσεις, για τις
τοπικές κοινωνίες και φυσικά, πολλές καινούργιες θέσεις εργα-
σίας. 

Μάλιστα, γι’ αυτό το τελευταίο, την παραγωγή δηλαδή εξαρ-
τηµάτων ηλεκτροκίνητων οχηµάτων στη χώρα µας, η οποία είναι
πολλαπλά σηµαντική, δίνονται ιδιαίτερα κίνητρα στις περιοχές,
οι οποίες θα περάσουν στη µεταλιγνιτική εποχή. Αυτή είναι η τέ-
ταρτη πολύ σηµαντική παρέµβαση του νοµοσχεδίου και για τις
περιοχές αυτές, αλλά και για τη χώρα, δεδοµένου ότι διαµορφώ-
νονται οι προϋποθέσεις, έτσι ώστε η Ελλάδα να µπει στο κάδρο
αυτής της αναδυόµενης αγοράς, όχι µόνο ως εισαγωγέας και κα-
ταναλωτής αλλά και παραγωγικά. 

Τέλος, η πέµπτη σηµαντική παρέµβαση έχει να κάνει µε την
υποχρεωτική αύξηση του ελάχιστου αριθµού καθαρών αυτοκινή-
των, που θα προµηθεύεται πλέον το δηµόσιο σε κάθε διαγωνισµό
του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να γίνει εφικτή η µείωση της
ρύπανσης, η µείωση των εκποµπών αερίων διοξειδίου του άν-
θρακα, η ανάσχεση των επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής και
ένα σωρό άλλα, δεν αρκούν µόνο τα κινήµατα, οι διαµαρτυρίες,
οι τεχνοκρατικές προσεγγίσεις και πολύ περισσότερο, οι αφορι-
σµοί και οι κορώνες. Απαιτείται άµεση αλλαγή της συµπεριφοράς
µας απέναντι στους φυσικούς πόρους. Απαιτείται αλλαγή του
τρόπου, µε τον οποίο παράγουµε ενέργεια, του τρόπου µε τον
οποίο  παράγουµε και καταναλώνουµε τα τρόφιµα.  Απαιτείται
αλλαγή του τρόπου µε τον οποίο µετακινούµαστε, µε τον οποίο
κατασκευάζουµε τα κτήριά µας, ακόµη και του τρόπου µε τον
οποίο διαλέγουµε τις χώρες, αλλά και τις εταιρείες, από τις
οποίες προµηθευόµαστε τα προϊόντα τους. Αυτές οι αλλαγές
χρειάζονται πρωτίστως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εργαλεία
και εφαρµοσµένη πολιτική. 
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Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι ένα ακόµη βήµα,
είναι ακόµη ένα εργαλείο εφαρµοσµένης πολιτικής, προκειµένου
να δώσουµε απάντηση και περιεχόµενο στην ανάγκη και στην
απαίτηση της κοινωνίας και κυρίως, των νέων ανθρώπων, για να
αντιµετωπίσουµε την κρίση ή καλύτερα τις κρίσεις που συνδέον-
ται µε την κλιµατική αλλαγή. 

Θέλω µε την ευκαιρία, να θυµίσω ότι την ώρα που πολλοί από
την Αντιπολίτευση µάς κάνουν µια ξεπερασµένη και βαρετή κρι-
τική, η πολιτική η δική µας, τι περιεχόµενο έχει και τι απαντήσεις
δίνει σε αυτήν την πρόκληση; Η εµβληµατική πολιτική της απολι-
γνιτοποίησης, οι πολιτικές για τα πλαστικά, οι θεσµικές παρεµ-
βάσεις για την επιτάχυνση της αδειοδότησης των ΑΠΕ, οι
ρυθµίσεις που καθορίζουν µε σαφήνεια τι επιτρέπεται και τι όχι
στις ζώνες «NATURA», η ενοποίηση και η αναβάθµιση του φορέα
διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, η ενσωµάτωση της κοι-
νοτικής οδηγίας για την ενεργειακή αποδοτικότητα των κτηρίων,
τα εθνικά και περιφερειακά σχέδια για τα απορρίµµατα, η θε-
σµική παρέµβαση για τα µπάζα, για την επεξεργασία τους, που
µέχρι πρότινος κατέληγαν στα πεζοδρόµια και τώρα ο νόµος για
την ηλεκτροκίνηση, είναι αυτά που συγκροτούν το συνεκτικό σχέ-
διο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, του Υπουργείου,
του κ. Χατζηδάκη, είναι αυτό που είναι η πολιτική µας απάντηση
στις προκλήσεις, που βάζει η κλιµατική κρίση. Είναι η ανάγκη της
προστασίας του φυσικού µας πλούτου, είναι η πολιτική απάν-
τηση της Νέας Δηµοκρατίας, το στοίχηµα του να γεφυρώσουµε
την πράσινη ανάπτυξη, τη βιώσιµη ανάπτυξη, µε τον σεβασµό και
την αξιοποίηση των φυσικών µας πόρων. 

Στον αντίποδα αυτής της πολιτικής βρίσκεται η κριτική, η
αδράνεια, οι εµπνεύσεις περί ταξικότητας και άλλα πράγµατα,
τελείως απίθανα, έξω από τις προβλέψεις, τις διατάξεις των νο-
µοσχεδίων που ψηφίζουµε, αλλά και της ανάγκης για µια σύγ-
χρονη περιβαλλοντική πολιτική. 

(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να µου επιτρέψετε, κλείνοντας, µια ανα-
φορά σε ένα ζήτηµα που δεν συνδέεται τόσο µε το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα, συνδέεται µε το περιβάλλον, αλλά δεν
είναι αυτό το θέµα. Αναφέροµαι στις συγκλονιστικές, τις ανατρι-
χιαστικές, τις σοκαριστικές αποκαλύψεις για την απόπειρα πα-
ρεµβάσεων, εκ µέρους του πρώην Αρχηγού της Πυροσβεστικής
στον πραγµατογνώµονα, που όρισε η δικαιοσύνη για το Μάτι. 

Θα ξεκινήσω λίγο ανάποδα. Θα συζητήσουµε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, αύριο στην Αίθουσα αυτή τα πορίσµατα των κοµ-
µάτων για την υπόθεση του κ. Παπαγγελόπουλου. Παράλληλα,
ξετυλίγεται ένα κουβάρι αποκαλύψεων για ένα µηχανισµό, που
µε όχηµα το κράτος, επεδίωκε τη χειραγώγηση κρίσιµων µετα-
βλητών της δηµόσιας ζωής και του πολιτεύµατος, χειραγώγησης
ανθρώπων. 

Όλα αυτά φυσικά, είναι πάρα πολύ σοβαρά, είναι απαράδεκτα
για κάθε σύγχρονη αστική δηµοκρατία, για κάθε ελεύθερη κοι-
νωνία. Προφανώς, δεν µπορούµε να τα προσπεράσουµε, αλλά
από την άλλη οφείλουµε να τα αντιµετωπίζουµε µε µέτρο και ευ-
θύνη και να απαιτούµε από την δικαιοσύνη, η οποία βγαίνει και η
ίδια βαρύτατα τραυµατισµένη από την ιστορία αυτή, να κάνει το
καθήκον της. 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά την άποψή µου, όλα
αυτά ωχριούν µπροστά στον κυνισµό και την ύβρη, που διαπράτ-
τει ο πρώην Αρχηγός του Πυροσβεστικού Σώµατος, εάν όλα
αυτά που αποκαλύπτονται είναι αλήθεια, εκβιάζοντας τον πραγ-
µατογνώµονα. 

Χάθηκαν στο Μάτι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εκατόν δύο
άνθρωποι, και οι οδηγίες του ανθρώπου, που η ελληνική πολιτεία
εµπιστεύτηκε την ηγεσία του Πυροσβεστικού Σώµατος προς τον
πραγµατογνώµονα, ήταν -διαβάζω από την ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ της
Κυριακής- «φτιάξτο απλά και ας σε περάσουν για κουτό». Πέντε
πραγµατάκια. Άνεµοι, καύσιµος ύλη, µίξη πεύκων µε σπίτια, δό-
µηση άναρχη και αυθαίρετη, µε αποτέλεσµα η πυρκαγιά µέσα σε
µια ώρα να «φύγει». Πέντε πραγµατάκια! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Οικονόµου, πρέπει
να ολοκληρώσετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν υπάρχουν λέξεις, κύριε Πρό-

εδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να περιγράψω την
ντροπή και την οργή που αισθάνοµαι, όχι ως Βουλευτής, αλλά
ως ανθρώπινο ον και νοµίζω ότι ο µόνος δρόµος εξιλέωσης, είναι
η συνολική απαίτηση από το πολιτικό σύστηµα για την απόλυτη
απόδοση της δικαιοσύνης σε αυτή την υπόθεση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Ο κ. Σταµενίτης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο και ακο-

λουθεί η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Ράπτη. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή
µου, θα ήθελα να πω ότι σήµερα είναι µια καλή µέρα για την Ευ-
ρώπη και για την Ελλάδα. Η Ένωση πήρε µια γενναία απόφαση
να στηρίξει τις χώρες µε ένα σηµαντικό πακέτο. Η χώρα µας
βγαίνει κερδισµένη, επιστρέφοντας από τις Βρυξέλλες µε 72 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία όπως δήλωσε ο Πρωθυπουργός
της χώρας Κυριάκος Μητσοτάκης, η ελληνική Κυβέρνηση δεν
έχει σκοπό να τα σπαταλήσει, αλλά να τα επενδύσει. 

Έχουµε την ευκαιρία να αξιοποιήσουµε ένα µεγάλο χρηµατο-
δοτικό εργαλείο, για να µπορέσουµε να ξεπεράσουµε τις πληγές,
που άφησε πίσω της η πρωτοφανής υγειονοµική κρίση, αλλά και
να βάλουµε την οικονοµία µας σε µια νέα αναπτυξιακή τροχιά. 

Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες έχουν λόγο να αισιοδοξούν, γιατί
γνωρίζουν πια ότι έχουµε µια Κυβέρνηση, που θα κάνει το καλύ-
τερο για τη χώρα, όπως έχει αποδείξει ότι πράττει µέχρι σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, για την προώθηση της ηλεκτρο-
κίνησης που συζητάµε σήµερα, αποτελεί µια νοµοθετική πρωτο-
βουλία, που κοιτάει την εποχή της καθαρής ενέργειας στον
τοµέα των µετακινήσεων. Πολλές φορές, µιλώντας για την ηλε-
κτροκίνηση, θεωρούµε ότι είναι ένα θέµα που έρχεται απ’ το µέλ-
λον. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω ότι αυτή είναι µια λανθασµένη
οπτική. Η ηλεκτροκίνηση είναι πια ένα ζωντανό και απτό παρόν.
Είναι µια πραγµατικότητα, η οποία σαφώς έχει το βλέµµα στραµ-
µένο σε ένα πιο καθαρό και πράσινο µέλλον. Όµως, είναι εδώ και
η χώρα µας, δυστυχώς, φτάνει αρκετά καθυστερηµένα.

Η Νέα Δηµοκρατία, ήδη από την περίοδο, που βρισκόταν στην
Αντιπολίτευση, επεξεργάστηκε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για την
προώθηση της πράσινης και φιλοπεριβαλλοντολογικής πολιτι-
κής, αλλά και ειδικότερα για τους τρόπους, µε τους οποίους µπο-
ρεί να επιτευχθεί η ηλεκτροκίνηση στην Ελλάδα. 

Σήµερα, συµπληρώνοντας έναν χρόνο από την ανάληψη δια-
κυβέρνησης της χώρας, η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, φέρουν προς ψήφιση στη Βουλή, ένα
νοµοσχέδιο, µε το οποίο φιλοδοξεί να αλλάξει τον χάρτη της ηλε-
κτροκίνησης στην Ελλάδα. 

Είναι γνωστό -τονίστηκε και κατά την επεξεργασία του νοµο-
σχεδίου στην επιτροπή, ειπώθηκε και σήµερα- ότι ως χώρα βρι-
σκόµαστε πολύ πίσω στην αγορά των ηλεκτρικών οχηµάτων, µε
το ποσοστό αυτών στο συνολικό στόλο των οχηµάτων, που κυ-
κλοφορούν και είναι ταξινοµηµένα, να αγγίζει µόλις το πολύ απο-
γοητευτικό 0,33%. 

Είναι φανερό από τα στοιχεία, που έχουµε στα χέρια µας και
από τις συγκρίσεις που µπορούµε να κάνουµε µε άλλες ευρω-
παϊκές χώρες ή άλλες χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε λι-
γότερη αναπτυγµένη οικονοµία από εµάς, ότι στον τοµέα της
ηλεκτροκίνησης έχουµε πολύ µεγάλη απόσταση να διανύσουµε
και σχεδόν καθόλου χρόνο να σπαταλήσουµε. Αυτός είναι και ο
λόγος, που καθιστά τις µεταρρυθµίσεις, που εισάγει το συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου τόσο αναγκαίες. Στην πραγµατικότητα, η
νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας είναι µια φιλόδοξη προσπάθεια, ώστε να κερδηθεί το
χαµένο έδαφος και η χώρα επιτέλους να περάσει στην εποχή των
ηλεκτρικών αυτοκινήτων. 

Ας δούµε πρώτα-πρώτα τους λόγους για τους οποίους επιβάλ-
λεται αυτό να συµβεί. Πρώτος και βασικός λόγος είναι ο στόχος,
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που έχει τεθεί και παγκοσµίως, αλλά και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης, για τη µείωση των εκποµπών ρύπων, ένα φαινόµενο,
που έχει άµεση και σοβαρή επίπτωση στη µόλυνση της ατµό-
σφαιρας και του περιβάλλοντος. Ειδικά στην Ελλάδα, οι µεταφο-
ρές αντιπροσωπεύουν το 40% της κατανάλωσης ενέργειας, µε
το 96% αυτής να καλύπτεται από τα παράγωγα του πετρελαίου. 

Νοµίζω ότι είναι εύκολο να αναλογιστεί κανείς τη µεγάλη αρ-
νητική συµβολή των οχηµάτων, που κυκλοφορούν στη χώρα,
στην ατµοσφαιρική ρύπανση και στην επιβάρυνση του περιβάλ-
λοντος. 

Δεύτερος εξίσου σηµαντικός λόγος είναι ο στόχος για τη συ-
νολική αναβάθµιση της ποιότητας ζωής των πολιτών και την προ-
άσπιση της δηµόσιας υγείας, ιδιαίτερα των κατοίκων των αστικών
κέντρων. 

Η κυκλοφορία των συµβατικών αυτοκινήτων επιφέρει σηµαν-
τικές επιπτώσεις στην υγεία των ανθρώπων, αρχικά µε την επι-
βάρυνση του αέρα που αναπνέουµε, αλλά και τα πολύ υψηλά
επίπεδα θορύβων που παράγουν.

Τρίτος λόγος για τον οποίο δίνεται µεγάλη βαρύτητα στην ηλε-
κτροκίνηση είναι το οικονοµικό και αναπτυξιακό κοµµάτι, όπου
µέσα από την ενθάρρυνση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, αναµέ-
νεται να δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας, αλλά και να ευ-
νοηθεί η οικονοµική ανάπτυξη.  

Δεδοµένων όλων αυτών και των παραπάνω στοιχείων, ο σκο-
πός του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου συνοψίζεται σε τρεις άξο-
νες: Πρώτον, στην παροχή κινήτρων, ώστε η αγορά των
ηλεκτρικών οχηµάτων να γίνει πιο προσιτή και  η χρήση τους,
κατά συνέπεια, πιο ελκυστική. Δεύτερον, στην εισαγωγή ρυθµί-
σεων για την επίτευξη της ανάπτυξης ενός δικτύου σηµείων φόρ-
τισης σε όλη την επικράτεια, δηµοσίων και ιδιωτικών, ένα σηµείο,
του οποίου η επιτυχία, προφανώς, είναι βασικό προαπαιτούµενο
για την επίτευξη του πρώτου στόχου. Τρίτον, στη διαµόρφωση
ρυθµιστικού πλαισίου µέσα στο οποίο θα λειτουργήσει η αγορά
της ηλεκτροκίνησης.

Η νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας είναι η πρώτη οργανωµένη νοµοθετική πρωτοβου-
λία στην Ελλάδα, που θα ανοίξει τον δρόµο για τη νέα εποχή της
ηλεκτροκίνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλο που κατά τη διάρκεια
των συζητήσεων ακούστηκαν κάποιες φωνές, που είναι στην
πραγµατικότητα απέλπιδες προσπάθειες απαξίωσης του νοµο-
σχεδίου, απλώς και µόνο να πούµε ότι κάποιοι κάνουν αντιπολί-
τευση.  Η αλήθεια είναι ότι το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά
µας αφορά το σύνολο της κοινωνίας και όχι µόνο κάποιους λί-
γους, όπως ειπώθηκε. Παρ’ όλο που κάποιοι υποστηρίζουν ότι
ακολουθούµε ταξική πολιτική, εµείς πιστεύουµε ότι η προσπά-
θεια για την αναβάθµιση της ποιότητας ζωής των πολιτών, η προ-
στασία του αέρα που αναπνέουµε, η προστασία της δηµόσιας
υγείας είναι στη βάση της κυρίως µια λαϊκή πολιτική, όχι για πολ-
λούς ούτε για λίγους, αλλά για όλους, για εµάς, για τα παιδιά
µας, για τις επόµενες γενιές. 

Παρ’ όλο που κάποιοι δεν πιστεύουν ότι η χώρα µπορεί να έχει
µια φιλόδοξη περιβαλλοντική ατζέντα, την οποία και υλοποιεί, η
Κυβέρνηση και ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, αποδει-
κνύουν στην πράξη το αντίθετο. Αποδεικνύεται το αντίθετο και
µε το περιβαλλοντικό νοµοσχέδιο που ψηφίσαµε τον Μάιο για τις
ρυθµίσεις, για την απλούστευση της αδειοδότησης των ανανεώ-
σιµων πηγών ενέργειας, για τους δασικούς χάρτες, για τις πλα-
στικές σακούλες, για τη διαχείριση των οικοδοµικών µπάζων, την
κατηγοριοποίηση των περιοχών «NATURA» και τη θεσµοθέτηση
των χρήσεων γης, αλλά και µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα για την ηλεκτροκίνηση, καθώς και µε αυτό που έρχεται για
τα πλαστικά µιας χρήσης, αλλά και µε την απόφαση της Κυβέρ-
νησης για την απολιγνιτοποίηση. 

Αλήθεια, ποια είναι η άποψή σας στο θέµα αυτό; Εδώ, η θέση
σας στην Ολοµέλεια είναι η ίδια µε αυτήν τη θέση που εκφράζετε
στην Κοζάνη; Θα πρέπει να απαντήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Σταµενίτη, µην
ανοίγετε άλλο θέµα εδώ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Συνεπώς, κλείνοντας και µε το
βλέµµα στραµµένο στο µέλλον, σας καλώ κι εγώ µε τη σειρά µου,

να υπερψηφίσετε το παρόν σχέδιο νόµου και να συστρατευθείτε
στη µεγάλη προσπάθεια της Κυβέρνησης, ώστε η Ελλάδα να
κάνει µια συνολική πράσινη στροφή. 

Κλείνοντας, θα τονίσω για µια ακόµα φορά -είναι καλό αυτό να
το υπενθυµίζουµε σε κάθε ευκαιρία- ότι η Κυβέρνηση µένει πιστή
στις δεσµεύσεις της, έχει πρόγραµµα, που το ακολουθεί και σχέ-
διο, που το υλοποιεί βήµα-βήµα, στάδιο-στάδιο, προς όφελος
των πολιτών και της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ.
Πρέπει να γίνει κατανοητό -βέβαια δεν φταίει ο κ. Σταµενίτης-

ότι έχουµε πολλούς οµιλητές, άρα πρέπει να κρατάµε τον χρόνο.
Ξέρετε ότι εγώ δίνω τη δυνατότητα.

Η κ. Ράπτη, η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας, θα πάρει τώρα τον λόγο και ακολουθεί ο κ. Λιούπης εκ
µέρους της Νέας Δηµοκρατίας.

Κυρία Ράπτη, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαιρετίζω µε τη

σειρά µου µε θέρµη τα αποτελέσµατα της Συνόδου των Βρυξελ-
λών για τη χώρα µας, αλλά και για ολόκληρη την Ευρώπη. Αισθά-
νοµαι συγκινηµένη ως Ευρωπαία πολίτης, γιατί σήµερα η
Ευρώπη έδειξε ότι µπορεί να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων. 

Η Ευρώπη απαντά στην κρίση του κορωνοϊού µε ένα Ταµείο
Ανάκαµψης 750 δισεκατοµµυρίων ευρώ και µε έναν προϋπολο-
γισµό για τα επόµενα επτά έτη, ύψους 1,7 δισεκατοµµυρίου
ευρώ, αναδεικνύοντας έτσι ότι έχουµε κοινό µέλλον συνεργασίας
και αλληλεγγύης στα κράτη, παρά τις Κασσάνδρες που επεδίω-
καν το αντίθετο.

Όµως, αισθάνοµαι και περήφανη ως Ελληνίδα, γιατί µετά από
σκληρή τετραήµερη διαπραγµάτευση του Πρωθυπουργού και
της ελληνικής οµάδας, για πρώτη φορά η πατρίδα µας αποκτά
πρόσβαση σε τόσο φιλόδοξα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Επιστρέ-
φει σήµερα ο Πρωθυπουργός στην Αθήνα µε ένα συνολικό πα-
κέτο, το οποίο ξεπερνά τα 72 δισεκατοµµύρια ευρώ -ένα µέγεθος
πρωτοφανές για τη χώρα- τα οποία η Κυβέρνηση θα διαχειριστεί
µε ευθύνη και σύνεση και όχι µε την ανεµελιά του νεόπλουτου,
όπως χαρακτηριστικά είπε ο Πρωθυπουργός. 

Οι επιδοτήσεις του αντιστοιχούν περίπου σε ένα επιπλέον
ΕΣΠΑ και τα χρήµατα θα εκταµιεύονται µε όρους, οι οποίοι θα
είναι πιο ευέλικτοι και θα έχουµε ταχύτερες εκταµιεύσεις και ανα-
δροµικότητα επιλεξιµότητας από το 2020 και µετά. 

Είµαι πεπεισµένη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Κυβέρ-
νηση θα εργαστεί µε ευθύνη, µε σύνεση και βάσει αναλυτικού
σχεδίου παραγωγικής ανασυγκρότησης και θα µεταµορφώσει εκ
βαθέων τη χώρα τα αµέσως επόµενα χρόνια. Γι’ αυτό θέλω απ’
αυτό εδώ το Βήµα να δώσω θερµά συγχαρητήρια στον Πρωθυ-
πουργό.

Σε σχέση µε τα όσα ακούστηκαν τώρα και είδαν το φως της
δηµοσιότητας µετά τις αποκαλύψεις της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ» για τη διαχείριση της εθνικής τραγωδίας στο Μάτι από την
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, λεκτέα τα ακόλουθα. Πρώτα απ’ όλα, τα
νέα στοιχεία της δικογραφίας που έφερε στο φως η «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ» είναι ανατριχιαστικά, ενώ ταυτόχρονα παραπέµπουν σε
καταστάσεις αδιανόητες σε δηµοκρατικό πολίτευµα. Όµως, και
πριν απ’ αυτά τα στοιχεία, ήταν φανερό από τις ίδιες τις ηµέρες
του 2018 ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ επιχειρούσε να αποπρο-
σανατολίσει την κοινή γνώµη από το έγκληµα που διαπράχθηκε.
Δεν µπορούµε να ξεχάσουµε ότι τα µεσάνυχτα της ίδιας εκείνης
µέρας ο τότε Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας συγκαλούσε την Πυρο-
σβεστική σε µια επικοινωνιακού χαρακτήρα σύσκεψη-παρωδία,
στην οποία τόσο ο ίδιος όσο και οι συναρµόδιοι Υπουργοί προ-
σποιούνταν ότι τάχα δεν ήξεραν τίποτα για νεκρούς. Κι αυτό, ενώ
ήδη το ΕΚΑΒ είχε παραλάβει τις σορούς ανθρώπων και το Εθνικό
Κέντρο Επιχειρήσεων Υγείας ζητούσε επίµονα σάκους για δεκά-
δες σορούς. 

Το θέατρο συνεχίστηκε λίγες µέρες αργότερα, όταν ο τότε
Υπουργός Πολιτικής Προστασίας κ. Τόσκας, σε έκτακτη συνέν-
τευξη Τύπου δήλωνε ότι ψάχνει για λάθη και λάθη δεν βρίσκει.
Ο δε κ. Παππάς αναζητούσε τάχα εµπρηστές από ανύπαρκτες
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δορυφορικές φωτογραφίες, που φυσικά, δεν είδαν το φως της
δηµοσιότητας ποτέ. 

Ήταν, εποµένως, φανερό από τότε ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
δεν αναγνώριζε καµµία ευθύνη και προσπαθούσε να την συγκα-
λύψει. Δεν είχε καµµία ενσυναίσθηση της τραγωδίας, των τραγι-
κών χειρισµών της, των πράξεων και παραλείψεων των
Υπουργών της και του κρατικού µηχανισµού στην πυρκαγιά την
αποφράδα εκείνη ηµέρα. 

Το γεγονός ότι λίγους µήνες αργότερα και ενώ ήδη είχε ανα-
λάβει το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη η κ. Γεροβασίλη, ο
τότε Αρχηγός της Πυροσβεστικής φέρεται να ασκούσε στον εµ-
πειρογνώµονα του Σώµατος, που είχε ορίσει η δικαιοσύνη, απει-
λές και µάλιστα, µε χυδαίες εκφράσεις, προκειµένου ακριβώς να
συγκαλύψει τους πραγµατικούς ενόχους και να µην επιρρίψει ευ-
θύνες στους ενόχους της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, φέρνει στο
προσκήνιο παρακρατικές µεθόδους και συµπεριφορές, που µε-
τείχαν αξιωµατούχοι, που ούτε σε υπανάπτυκτες χώρες δεν αρ-
µόζουν. Η δε λάσπη, που αλυσιτελώς προσπαθεί να ρίξει ο
ΣΥΡΙΖΑ µε την ανακοίνωσή του, ότι τάχα κάνουµε σπέκουλα στον
ανθρώπινο πόνο και αντιπερισπασµό, έχει ξεπεραστεί από τη
ζώσα πραγµατικότητα. 

Κατά την άποψή µου, το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, αντί να στρέφεται εναντίον της εφηµερίδας που έφερε στο
φως δικαστικά έγγραφα, έπρεπε να επιζητά πρώτιστα να αποκα-
λυφθεί η αλήθεια όπως ζητούσε τότε και προφανώς προσχηµα-
τικά ο Πρόεδρός του, ισχυριζόµενος ότι επιθυµεί να χυθεί άπλετο
φως στην υπόθεση. Η δε κ. Γεροβασίλη θα έπρεπε από την
πρώτη στιγµή να έχει στραφεί εναντίον εκείνου που φέρεται να
χρησιµοποίησε το όνοµά της, εναντίον δηλαδή του τότε Αρχηγού
της Πυροσβεστικής, που ήταν βεβαίως επιλογή της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ. 

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα εκατόν
δύο θύµατα της φονικής πυρκαγιάς στο Μάτι δεν είναι αντιπερι-
σπασµός, είναι µια εθνική τραγωδία, για την οποία η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ έχει τεράστιες ευθύνες και είναι απαραίτητο, όπως
τόνισε ο Πρωθυπουργός, να διαλευκανθεί τώρα η νέα υπόθεση
της συγκάλυψης και να αποδοθούν ευθύνες. Το οφείλουµε πρώ-
τιστα στη µνήµη των θυµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στο νοµοσχέδιο τώρα,
γιατί, όπως είπε ο Πρόεδρος προηγουµένως, πρέπει πράγµατι
να µένουµε στις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Αυτό το νοµοσχέδιο
θέτει σαφείς κανόνες για την ανάπτυξη της ηλεκτροκίνησης στη
χώρα µας, όπως ήταν προγραµµατική µας δέσµευση. Η παρά-
ταξή µας πάντοτε υποστήριζε ότι το µέλλον της πατρίδας µας
συνδέεται απόλυτα µε την ικανότητά µας να µπορούµε να προ-
στατεύουµε το µοναδικό φυσικό και πολιτιστικό περιβάλλον και
για τον λόγο αυτό, ήδη από τις πρώτες µέρες διακυβέρνησης, ο
Πρωθυπουργός µε την οµιλία του στην 74η Γενική Συνέλευση
των Ηνωµένων Εθνών είχε τονίσει ότι η οικονοµική ανάπτυξη του
21ου αιώνα δεν µπορεί, παρά να συµβαδίζει µε εκείνο το έµπρα-
κτο ενδιαφέρον για την προστασία του περιβάλλοντος, µέσω της
υιοθέτησης ενεργειακής πολιτικής για τον περιορισµό των εκ-
ποµπών ρύπων, αλλά και µε τη στροφή στις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Μάλιστα, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε δεσµευθεί για
την ανάπτυξη πρωτοβουλιών για την προστασία και της πολιτι-
στικής µας κληρονοµιάς από τις επιπτώσεις των δυσµενών κλι-
µατικών συνθηκών. 

Στο πλαίσιο αυτών των πολιτικών έρχεται το νοµοσχέδιο, µε
το οποίο η ανάπτυξη της ηλεκτροκίνησης στη χώρα µας ως ένας
νέος οικολογικός τρόπος µετακινήσεων συµβάλλει σηµαντικά
στην απεξάρτηση από τα ορυκτά καύσιµα, που τόσο πολύ επι-
διώκουµε, στη βελτίωση της ποιότητας του αέρα που όλοι ανα-
πνέουµε, αλλά και στην ενίσχυση της προσπάθειας της
Κυβέρνησης για την επίτευξη των ενωσιακών στόχων για µείωση
περιβαλλοντικών επιπτώσεων των µεταφορών, συµπεριλαµβανο-
µένων και των εκποµπών των αερίων του θερµοκηπίου. 

Είναι αλήθεια ότι η χώρα µας έχει καθυστερήσει ση-
µαντικά στον τοµέα αυτό, καθώς µέχρι σήµερα δεν έχουν γίνει
µεγάλα βήµατα στην κατεύθυνση αυτή. Μάλιστα, όπως αναφέρ-
θηκε, η πλειονότητα του στόλου κινείται µε βενζίνη, ενώ τα οχή-
µατα χαµηλών ρύπων δεν υπερβαίνουν το 0,3% του συνόλου. 

Είµαστε υποχρεωµένοι να επιταχύνουµε, γι’ αυτό και έρχεται
αυτό το νοµοσχέδιο και φέρνει πέντε µεγάλες καινοτοµίες. Η
πρώτη καινοτοµία αφορά στην παροχή κινήτρων για την αγορά
ηλεκτρικών ΙΧ, δικύκλων και ποδηλάτων. Επίσης, παροχή κινή-
τρου για τη δηµιουργία υποδοµών φόρτισης, ένα ολοκληρωµένο
πλαίσιο για τη λειτουργία της αγοράς της ηλεκτροκίνησης µε
σαφώς καθορισµένο τον ρόλο της ΔΕΔΔΗΕ και των υπολοίπων
φορέων, µ’ έναν ενεργό ρόλο του δηµοσίου στις προµήθειες ηλε-
κτρικών αυτοκινήτων. Βεβαίως, το νοµοσχέδιο αυτό θεσµοθετεί
και τα αναπτυξιακά και φορολογικά κίνητρα για την παραγωγή
φορτιστών, µπαταριών και ηλεκτρικών αυτοκινήτων στις λιγνιτι-
κές περιοχές. 

Σήµερα, ήδη έντεκα και πλέον κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και η Ελλάδα παρέχουν επιδότηση για την απόκτηση
ηλεκτρικών αυτοκινήτων και µε το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρ-
νηση επιλέγει να ενισχύσει µε εκατό εκατοµµύρια ευρώ την
αγορά της ηλεκτροκίνησης µέσω του Ταµείου Ρύπων για την πε-
ρίοδο 2020-2021. Έτσι θεσπίζουµε ένα γενναίο πακέτο αναπτυ-
ξιακών και φορολογικών κινήτρων που αφορούν αυτήν την
αγορά, τη µίσθωση και τη χρήση των ηλεκτρικών οχηµάτων, αλλά
και την παραγωγή αυτών των οχηµάτων, αλλά και των σχετιζο-
µένων ειδών. Πρόκειται για κίνητρα, τα οποία αναµένεται να βοη-
θήσουν στην ανάπτυξη και ακριβώς στη διείσδυση των οχηµάτων
χαµηλών και µηδενικών ρύπων µέσα στη χώρα. 

Όπως προανέφερα, µε αυτό το νοµοσχέδιο δηµιουργούνται οι
προϋποθέσεις ανάπτυξης µιας νέας οικονοµίας η οποία θα προ-
σφέρει οικονοµικά οφέλη και βεβαίως -το πολυπόθητο- θέσεις
εργασίας µέσα από την ανάπτυξη ιδιωτικών επενδύσεων υψηλής
τεχνολογίας. Αυτό θα γίνει για τη δηµιουργία και τη λειτουργία
του δικτύου των υποδοµών της φόρτισης, για την παροχή των
σχετικών υπηρεσιών, αλλά και την παραγωγή αγαθών της αλυ-
σίδας της ηλεκτροκίνησης. Μ’ αυτό το νοµοσχέδιο υιοθετείται το
ανταγωνιστικό µοντέλο αγοράς σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα για την ανάπτυξη αυτών των υποδοµών επαναφόρτισης και
την παροχή υπηρεσιών ηλεκτροκίνησης και βεβαίως, καθορίζον-
ται µε σαφήνεια οι ρόλοι και οι υποχρεώσεις των φορέων αυτής
της νέας αγοράς.

Η επιτυχής λειτουργία ενός τέτοιου µοντέλου ανάπτυξης προ-
ϋποθέτει την ύπαρξη µηχανισµού ελέγχου και εποπτείας της
αγοράς και αυτή η εποπτεία θα ασκείται από το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας σε συνεργασία µε τη Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας.

Σε σχέση µε τις περιοχές της ανατολικής Μακεδονίας και την
περιφερειακή ενότητα της Αρκαδίας απ’ όπου και κατάγοµαι, θε-
σµοθετούνται γενναία κίνητρα για την εγκατάσταση παραγωγικών
µονάδων στις αλυσίδες της ηλεκτροκίνησης. Είναι κατανοητό ότι
η επιλογή αυτών των δύο περιοχών γίνεται αµιγώς µε κριτήρια
υποστήριξης της τοπικής οικονοµίας και της αγοράς εργασίας των
περιοχών αυτής της απολιγνιτοποίησης. Ειδικότερα, όπως ορίζε-
ται στο νοµοσχέδιο, µειώνεται κατά πέντε ποσοστιαίες µονάδες ο
φορολογικός συντελεστής για τα µεν φυσικά πρόσωπα, που
ασκούν την επιχειρηµατική δραστηριότητα παραγωγής ηλεκτρι-
κών οχηµάτων και αγαθών ή ειδών σχετικών, για τα δε νοµικά πρό-
σωπα µειώνεται επίσης το ποσοστό φορολογίας για το εισόδηµα,
που αποκτάται απ’ αυτήν τη δραστηριότητα και για κέρδη που
αφορούν στη συγκεκριµένη παραγωγή. Στόχος, λοιπόν, είναι να
καταστήσουµε τις δύο αυτές περιοχές πόλους ανάπτυξης, όχι
µόνο της χώρας, αλλά και ευρύτερα, ει δυνατόν, της νοτιοανατο-
λικής Ευρώπης.

Ο ρόλος του δηµοσίου: To ελληνικό δηµόσιο αναλαµβάνει τον
δικό του ρόλο µε δέσµευση ότι από το νέο έτος το 25% των και-
νούργιων αυτοκινήτων που θα παραγγέλνει θα είναι υποχρεωτικά
ηλεκτροκίνητα. Παράλληλα, ένα αντίστοιχο εγχείρηµα θα πραγ-
µατοποιηθεί σε σχέση µε τα ηλεκτρικά λεωφορεία στις αστικές
συγκοινωνίες, καθώς ενσωµατώνουµε την ευρωπαϊκή οδηγία
1161 σχετικά µε την προώθηση των καθαρών και ενεργειακώς
αποδοτικών οχηµάτων οδικών µεταφορών στις δηµόσιες προµή-
θειες. επίσης, θεσπίζεται η υποχρέωση των δήµων να µελετή-
σουν και να εκπονήσουν τα σχέδια φόρτισης ηλεκτρικών
οχηµάτων µέσα στα διοικητικά τους όρια, προβλέποντας και χω-
ροθετώντας τους χώρους αρµοδιότητας, που θα κληθούν οι εν-
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διαφερόµενοι να αναπτύξουν αυτές τις υποδοµές και να τις λει-
τουργήσουν. Είναι σηµαντικό, όπως είπε και ο Υπουργός, ότι
κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης του νοµοσχεδίου διαπιστώ-
θηκε ότι συµπλέουµε µε την ΚΕΔΕ στον σχεδιασµό αυτό.

Τέλος, δηµιουργείται το Ηλεκτρονικό Μητρώο Υποδοµών και
Φορέων της αγοράς για να εξασφαλιστεί η ψηφιακή πρόσβαση
των πολιτών στα δηµοσίως προσβάσιµα σηµεία της φόρτισης,
αλλά και για να διαθέτει η πολιτεία ένα ψηφιακό εργαλείο ακρι-
βώς για την εποπτεία αυτής της αγοράς.

Σε σχέση µε τους ισχυρισµούς του ΣΥΡΙΖΑ περί ταξικού χαρα-
κτήρα του παρόντος νοµοσχεδίου, θα ήθελα να τονίσω ότι η ηλε-
κτροκίνηση αφορά στο σύνολο των Ελλήνων και όχι στους
λίγους ή στους πλούσιους, καθώς είναι αναµφισβήτητο ότι η µεί-
ωση της ρύπανσης του αέρα ωφελεί τον καθέναν µας και όχι
µόνο αυτούς που αγοράζουν αυτοκίνητο -πιστεύω ότι αυτό είναι
εύλογο- ότι η προστασία της δηµόσιας υγείας και η εξοικονό-
µηση του κόστους που δηµιουργείται από νόσους, που σχετίζον-
ται µε την ατµοσφαιρική ρύπανση ωφελεί προφανώς όλους µας,
η δε ενθάρρυνση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας για τη δηµιουργία
δικτύων υποδοµών φόρτισης δηµιουργεί θέσεις εργασίας και οι-
κονοµική ανάπτυξη ολόκληρης της χώρας επ’ ωφελεία όλων των
Ελλήνων πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγες µέρες κλείσαµε
έναν χρόνο από την ηµέρα που ο ελληνικός λαός έδωσε εντολή
στον Κυριάκο Μητσοτάκη να αναλάβει τη διακυβέρνηση της
χώρας. Μέσα σ’ έναν χρόνο η Ελλάδα έχει µια εντελώς διαφο-
ρετική, αναβαθµισµένη εικόνα στον κόσµο και αυτό είναι αποτέ-
λεσµα σκληρής δουλειάς. Παρ’ότι βρεθήκαµε αντιµέτωποι µε
πολύ µεγάλες προκλήσεις, οικονοµικές, γεωπολιτικές, υγειονο-
µικές, κατορθώσαµε από χθες και µάλιστα µετά από την τετραή-
µερη διαπραγµάτευση που έγινε από τον Πρωθυπουργό και την
ελληνική οµάδα, να δικαιούµαστε σήµερα να χαµογελάµε, καθώς
η Ελλάδα σταδιακά, θα επανέλθει οικονοµικά στη θέση που της
αρµόζει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ειδικότερα όσον αφορά στην
περιβαλλοντική πολιτική, το Υπουργείο Περιβάλλοντος, όπως άλ-
λωστε είχαµε υποσχεθεί προεκλογικά στους πολίτες, προχώ-
ρησε και αφόπλισε νάρκες, όπως στην περίπτωση της ΔΕΗ, τις
οποίες µάς είχε κληροδοτήσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, κατάρ-
τισε και προώθησε σχέδια για την απολιγνιτοποίηση, για την κα-
τάργηση των πλαστικών µιας χρήσης, για την ανακύκλωση και
για τις αναδασώσεις. Ακόµα απλοποίησε τις περιβαλλοντικές
αδειοδοτήσεις, ενώ παράλληλα υιοθέτησε το νέο ευρωπαϊκό
µοντέλο διαχείρισης των προστατευόµενων περιοχών «NATURA»
στη χώρα µας. Στη δική µας αντίληψη, λοιπόν, αυτές οι πολιτικές
αποτελούν µεγάλες ευκαιρίες και µάλιστα, ευκαιρίες, που ήδη
αξιοποιούνται για την ανάπτυξη της χώρας, αλλά µε οικολογικό
πρόσηµο. Ήδη έχουµε πετύχει τους στόχους µας για το 2020 ως
προς τη µείωση των εκποµπών ρύπων του θερµοκηπίου και
έχουµε θέσει πολύ φιλόδοξους περαιτέρω στόχους, όπως το µα-
κροπρόθεσµο κοινό όραµα για µια ουδέτερη κλιµατικά Ένωση
έως το 2050. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµική κρίση, που έπληξε
τη χώρα, µαζί µε την κρίση του κορωνοϊού, αλλά και η κρίση της
κλιµατικής αλλαγής µάς καλούν να σκεφτούµε αλλιώς και να
δράσουµε αλλιώς. Γι’ αυτό σας καλώ όλους να υπερψηφίσουµε
αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία και ακο-

λουθεί ο κ. Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ιστορική

η χθεσινή απόφαση της Συνόδου Κορυφής. Η Ευρώπη απέδειξε
ότι παραµένει ενωµένη µπροστά στις προκλήσεις. Με πρωτοβου-
λίες του Πρωθυπουργού µας η Ελλάδα θα λάβει µια σηµαντική
οικονοµική ενίσχυση για τα επόµενα έξι ως επτά χρόνια που θα
βοηθήσει στην αντιµετώπιση της ύφεσης, αλλά και θα συµβάλει
στην ανάπτυξη. Η στόχευση σε πράσινες πολιτικές είναι το µε-
γάλο στοίχηµα των επόµενων δεκαετιών για την Ευρώπη. Προ-

στατεύοντας το περιβάλλον, προστατεύουµε την υγεία µας, την
ποιότητα ζωής, αλλά και την ίδια τη ζωή µας. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας
η ατµοσφαιρική ρύπανση ευθύνεται για τετρακόσιες χιλιάδες
πρόωρους θανάτους στην Ευρώπη ετησίως. Ειδικά στην Αθήνα,
περισσότερο από 70% των εκποµπών οξειδίου του αζώτου προ-
έρχεται από τις µεταφορές. Η Ελλάδα έχει τον γηραιότερο στόλο
ιδιωτικών οχηµάτων στην Ευρώπη µε µέση ηλικία τα δεκαέξι έτη.
Είναι καιρός η ηλεκτροκίνηση να γίνει µέρος της ελληνικής οικο-
νοµίας.

Στην Ελλάδα οι υψηλές τιµές των ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων
και η έλλειψη οργανωµένου δικτύου επαναφόρτισης είναι οι πα-
ράγοντες που απέτρεπαν τους καταναλωτές από την αγορά ηλε-
κτροκίνητου οχήµατος. Με το νοµοσχέδιο επιταχύνονται οι δια-
δικασίες για την αδειοδότηση µονάδων παραγωγής ηλεκτροκίνη-
των οχηµάτων ή και αγαθών σχετικών µε αυτά. Τα αντικίνητρα,
που δίνονται στην αγορά παλαιάς τεχνολογίας και ρυπογόνων
οχηµάτων στοχεύουν στην αγορά ηλεκτροκίνητων. Συγκεκριµένα,
στα επιβατικά και στα φορτηγά αυτοκίνητα επιβάλλεται έκτακτο
περιβαλλοντικό τέλους ύψους 1.000 και 3.000 ευρώ για όσα είναι
της τεχνολογίας Euro 5 και Euro 4 αντίστοιχα. Ταυτόχρονα, απα-
γορεύεται η εισαγωγή των πολύ παλαιών επιβατικών αυτοκινήτων
τεχνολογίας Euro 1, 2 και 3.

Κύριε Υπουργέ, σ’ αυτό το σηµείο θέλω να σας µεταφέρω την
έντονη ανησυχία, τη δυσφορία των ιδιοκτητών επιχειρήσεων µε-
ταχειρισµένων αυτοκινήτων και καταστηµάτων ανταλλακτικών,
ενός κλάδου, που πλήττεται και απασχολεί πολλούς εργαζόµε-
νους. Η επιβολή του περιβαλλοντικού τέλους επιπλέον του τέ-
λους ταξινόµησης για τα οχήµατα τεχνολογίας Euro 5, δηλαδή
τα λιγότερα µεταχειρισµένα αυτοκίνητα, δηµιουργεί τεράστιο οι-
κονοµικό πρόβληµα στις επιχειρήσεις αυτές. Θα πρότεινα να
γίνει σταδιακά η επιβολή του περιβαλλοντικού τέλους ή να είναι
µικρότερο το ύψος του, έως ότου προσαρµοστούν στα νέα δε-
δοµένα οι έµποροι µεταχειρισµένων.

Γεγονός είναι ότι το νοµοσχέδιο προβλέπει σηµαντικά φορο-
λογικά κίνητρα. Δεν θεωρείται εισόδηµα από µισθωτή εργασία η
αποζηµίωση που λαµβάνει ο εργαζόµενος για έξοδα κίνησης, για
τη φόρτιση του οχήµατος, όπως και η παραχώρηση ενός τέτοιου
οχήµατος προς αυτόν. Επίσης, η επιχείρηση, σε περίπτωση αγο-
ράς επαγγελµατικού ηλεκτρικού οχήµατος, έχει προσαυξηµένο
κατά 50% έκπτωση στα ακαθάριστα έσοδά της και δεν συνυπο-
λογίζεται στην ετήσια αντικειµενική δαπάνη το ηλεκτροκίνητο αυ-
τοκίνητο αξίας έως 50.000 ευρώ. 

Η απολιγνιτοποίηση είναι ο πρώτος µεγάλος σταθµός στη δια-
δροµή προς την απεξάρτηση της παραγωγής ενέργειας από
ορυκτά καύσιµα και τη στροφή στις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Βεβαίως, όπως κάθε αλλαγή τέτοιου µεγέθους, η απολι-
γνιτοποίηση θα επιφέρει δραστικές επιπτώσεις στην εργασία και
την καθηµερινότητα των κατοίκων της δυτικής Μακεδονίας και
της Αρκαδίας. Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει κίνητρα για τις επι-
χειρήσεις παραγωγής ηλεκτρικών οχηµάτων ή αγαθών σχετικών
µε αυτά, όπως µπαταρίες, που θα δηµιουργηθούν στις δύο αυτές
περιοχές και θα δηµιουργήσουν θέσεις εργασίας. Τα φυσικά και
νοµικά πρόσωπα που θα ασχοληθούν µε αυτές τις επιχειρήσεις
φορολογούνται µε µειωµένο κατά πέντε µονάδες φορολογικό
συντελεστή. Όµως πιο σηµαντική είναι η απαλλαγή από τις ερ-
γοδοτικές εισφορές για το διάστηµα κατασκευής της µονάδας
παραγωγής που σχετίζεται µε την ηλεκτροκίνηση. Η Κυβέρνηση
επιδιώκει, οι περιοχές αυτές να αναδειχτούν σε σηµαντικούς ανα-
πτυξιακούς πόλους. Η δηµιουργία ενός µεγάλου δικτύου δηµο-
σίως προσβάσιµων υποδοµών επαναφόρτισης είναι το µεγάλο
ζητούµενο. Ο σχεδιασµός είναι να έχουν καλυφθεί οι εθνικές
οδοί µε ένα πλήρες δίκτυο επαναφόρτισης µέχρι το 2021. Οι
δήµοι θα εκπονήσουν σχέδιο φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων. 

Στο νοµοσχέδιο υπάρχει ειδική πρόβλεψη για χώρους στάσης,
στάθµευσης και επαναφόρτισης αποκλειστικά για τα ηλεκτροκί-
νητα ταξί. Απολύτως αναγκαία και η χωροθέτηση θέσεων στάθ-
µευσης για αυτοκίνητα ΑΜΕΑ. Τέλος, σε όλα τα νέα κτήρια από
το 2021 θα είναι υποχρεωτική η ηλεκτρολογική µελέτη για λει-
τουργία σηµείου επαναφόρτισης. Αντίστοιχα, το δηµόσιο και οι
φορείς της γενικής κυβέρνησης υποχρεούνται από την 1-1-2022
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να δηµιουργήσουν σηµεία επαναφόρτισης, εφ’ όσον διαθέτουν
χώρους στάθµευσης. 

Δεν συµφωνώ φυσικά, µε τον χαρακτηρισµό του νοµοσχεδίου
ως ταξικό. Το να αποκτήσουµε ένα λιγότερο µολυσµένο περιβάλ-
λον είναι ένας στόχος που αφορά όλους µας. Καµµία ταξική διά-
κριση δεν κρύβεται πίσω από αυτήν την επιδίωξη. Εξάλλου, το
ίδιο το νοµοσχέδιο προβλέπει πλέον οικονοµικά κίνητρα µε τη
µορφή επιδοτήσεων. Θα προσδιοριστούν βέβαια µε υπουργική
απόφαση, ώστε να γίνει ακόµα πιο προσιτή και ελκυστική η από-
κτηση ηλεκτροκίνητου οχήµατος. Σε µόλις δέκα έτη από σήµερα
τα ηλεκτροκίνητα οχήµατα θα έχουν φτάσει στο 30%. Η αλλαγή
θα είναι πραγµατικά καθοριστική, αν αναλογιστούµε ότι ένα ηλε-
κτρικό αυτοκίνητο εξοικονοµεί σε ρύπους σε ένα έτος όσο τέσ-
σερις πτήσεις από το Λονδίνο στη Βαρκελώνη. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο επιβεβαιώνεται η δέσµευση και η
σταθερή προσήλωση της Κυβέρνησης στη χρήση νέων τεχνολο-
γιών περισσότερο φιλικών προς το φυσικό µας περιβάλλον,
πάντα µε το βλέµµα στο µέλλον. στο µέλλον του πλανήτη µας,
στο µέλλον των επόµενων γενεών. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε
Λιούπη.

Τον λόγο έχει ο κ. Κόκκαλης εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ και ακο-
λουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης
κ. Χήτας στον µισό χρόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφιση του

σηµερινού νοµοσχεδίου έρχεται σε µια ιδιαίτερα δύσκολη πε-
ρίοδο για τη χώρα µας. Ήδη πριν λίγη ώρα η Άγκυρα ανακοίνωσε
έρευνες µεταξύ Μεγίστης και Κρήτης και καθίσταται αναγκαία
όσο ποτέ η χάραξη εθνικής στρατηγικής για την προκλητικότητα
της Τουρκίας, εθνική στρατηγική, η οποία θα έχει πρωταγωνιστή
τη χώρα µας και όχι ουραγό.

Κύριε Υπουργέ, από νωρίς το πρωί πρωταγωνιστεί η είδηση ότι
η χώρα µας και ο Πρωθυπουργός έρχεται µε 70 δισεκατοµµύρια.
Από το πρωί κυριαρχεί η είδηση ότι πρόκειται για έναν εθνικό
θρίαµβο, ότι πρόκειται για µια εθνική επιτυχία. Εάν πράγµατι ο
Πρωθυπουργός εξασφάλισε 70 δισεκατοµµύρια και όχι 30 ή 32,
όσα φηµολογείτο τις προηγούµενες ηµέρες, τότε πράγµατι είναι
επιτυχία, αλλά επιτυχία και συγχαρητήρια στην πολιτική απάτη. 

Πριν δύο ώρες ο Υπουργός της Ανάπτυξης, ο κ. Γεωργιάδης,
είπε επί λέξει: «Έχουµε 32 δισεκατοµµύρια από το ταµείο για τον
COVID, συν το νέο ΕΣΠΑ, συν τους λοιπούς ευρωπαϊκούς πό-
ρους, είναι πραγµατικά ένα ποσό που ξεπερνά τα 70 δισεκατοµ-
µύρια για τα έτη 2021-2027». Να προσθέσω εδώ ότι στους
λοιπούς ευρωπαϊκούς πόρους συγκαταλέγεται και η Κοινή Αγρο-
τική Πολιτική για τα έτη 2021-2027. Έχετε όµως αντιληφθεί αυτό
το οποίο διαφηµίζεται και διαφηµίζετε, ότι κατορθώσατε να εξα-
σφαλίσετε ποσά πολύ µεγαλύτερα αναλογικά από άλλες χώρες;
Είναι δυνατόν; Όχι. 

Το ζητούµενο όµως είναι, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εάν αυτά τα χρήµατα, τα 30, τα 28 δισεκατοµµύρια θα
διοχετευθούν στην πραγµατική οικονοµία. Εφ’ όσον ξεκινάτε
όµως τόσο άσχηµα, διότι -επιτρέψτε µου καλόπιστα- όταν µια κυ-
βέρνηση δεν λέει την αλήθεια, επιχειρεί µια λαθροχειρία και προ-
σθέτει χρήµατα τα οποία ούτως η άλλως θα ελάµβανε η χώρα
µας από άλλους ευρωπαϊκούς πόρους, επιτρέψτε µου να αµφι-
σβητούµε τις πραγµατικές προθέσεις και το πραγµατικό και πα-
ραγωγικό σχέδιο για να αξιοποιηθούν αυτά τα χρήµατα, ώστε να
διοχετευθούν στην πραγµατική οικονοµία, στους εργαζόµενους
και στους επιχειρηµατίες.

Για το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, εντελώς καλόπιστα δεν βιά-
στηκα να βγάλω απόφαση, να κρίνω, όταν ο κ. Φάµελλος µίλησε
για τους δικαιούχους, τους ωφελούµενους από την ηλεκτροκί-
νηση. 

Διότι, ξέρετε, παρακολουθεί πολύς κόσµος σήµερα τη συζή-
τηση και δεχτήκαµε και εγώ και συνάδελφοί µου πολλά ερωτή-
µατα από µικροµεσαίους επιχειρηµατίες, δικηγόρους, γιατρούς,
αγρότες: «Μπορώ να αγοράσω, να βοηθηθώ σε ένα µοντέρνο
ηλεκτρικό αυτοκίνητο;». Και άκουσα τον κ. Φάµελλο, ο οποίος

είπε ότι είναι µόνο χίλιοι επτακόσιοι πενήντα. Εσείς εκείνη την
ώρα είπατε ότι είναι παλιά αυτή η ανακοίνωση. Ανέτρεξα, κύριε
Υπουργέ, και τελικά έχει δίκιο ο κ. Φάµελλος. Αυτή η ανακοίνωση
των χιλίων επτακοσίων πενήντα ήταν πριν λίγες ηµέρες, στις 5
Ιουνίου του 2020, Ηµέρα Περιβάλλοντος, όπου παρουσιάσατε το
σχέδιο νόµου «Μετάβαση στην κινητικότητα χαµηλών εκποµπών,
µέτρα προώθησης και εφαρµογής της ηλεκτροκίνησης». Γιατί το
αποκρύπτετε; Να πείτε ότι «Είναι λίγοι οι δικαιούχοι. Δεν µπο-
ρούµε παραπάνω. Δεν αφορά την πλειοψηφία του κόσµου». Να
το πείτε ξεκάθαρα. Θα ήταν προς τιµήν σας. Στις 5 Ιουνίου ήταν
οι σχετικές ανακοινώσεις.

Τελειώνω µε την τροπολογία των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ για
την παροχή δωρεάν ρεύµατος. Εάν πραγµατικά -και δεν είναι
κατ’ επίφαση, που δυστυχώς είναι κατ’ επίφαση η πολιτική µε κοι-
νωνικό πρόσηµο- θέλετε, διακυβεύετε, πρεσβεύετε –υποτίθεται-
πολιτικές µε κοινωνικό πρόσηµο, πρέπει αυτή την τροπολογία να
την κάνετε δεκτή. Τι λέει η τροπολογία; Ότι νοικοκυριά τα οποία
επλήγησαν πραγµατικά, αποδεδειγµένα, από την πανδηµία, να
βοηθηθούν. Με απλά λόγια, να επανασυνδεθεί το ρεύµα, να γίνει
µια ευνοϊκή ρύθµιση των οφειλών. Αυτό αφορά και επιχειρηµα-
τίες, αφορά και ιδιωτικούς υπαλλήλους, αλλά και αγρότες. Νο-
µίζω ότι πρέπει να τοποθετηθείτε στη συγκεκριµένη τροπολογία.
Τουλάχιστον, εάν την απορρίψετε, να την απορρίψετε µε ένα
συγκεκριµένο αιτιολογικό. Ότι σας την απορρίπτω, δεν την κάνω
δεκτή, διότι δεν υπάρχει το πλεόνασµα, δεν µπορώ να προχω-
ρήσω σε τέτοιες πολιτικές. Περιµένουµε, κύριε Υπουργέ, την
απάντησή σας και τη θέση σας για τη συγκεκριµένη τροπολογία,
η οποία αποβλέπει στην ανακούφιση χιλιάδων νοικοκυριών στην
αντιµετώπιση σοβαρότατων προβληµάτων διαβίωσης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει τώρα ο κ.
Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης για
έξι λεπτά. Εκτός εάν πάρει και τον χρόνο της δευτερολογίας του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Θα µου επιτρέψετε εγώ να µην µπορώ να µοιραστώ τη χαρά των
συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας για τα πολύ χαρµόσυνα,
όπως λένε, νέα που ήρθαν, γιατί τα πράγµατα είναι πολύ σοβαρά
και πολύ κρίσιµα, πάρα πολύ κρίσιµα. Ίσως περισσότερο από
κάθε άλλη φορά.

Θα πρέπει, λοιπόν, στην Αίθουσα αυτή να πούµε ότι υπάρχει
τουρκική NAVTEX για σεισµικές έρευνες εντός των ορίων της ελ-
ληνικής υφαλοκρηπίδας. Εδώ και περίπου µιάµιση ώρα υπάρχει
περιοχή στο Καστελόριζο, την οποία έχουν δεσµεύσει οι Τούρκοι
για έρευνες που ξεκινάνε από σήµερα έως τις 2 Αυγούστου! Και
εµείς µιλάµε εδώ για «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε». Έχουµε αυτή
τη στιγµή που µιλάµε αεροµαχίες στο Καστελόριζο. Το σύνολο
των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων έχει τεθεί σε αυξηµένη επι-
φυλακή. Δεν ξέρω άµα τα γνωρίζετε αυτά, γιατί µιλάµε για τα σα-
κούλια µε τα δώρα που µας έφερε ο Πρωθυπουργός, για τα νέα
µνηµόνια. Το σύνολο των Ενόπλων Δυνάµεων είναι σε αυξηµένη
επιφυλακή. Σε εικοσιτέσσερις ώρες εκτιµάται, µε την ταχύτητα
που έχει αυτή τη στιγµή το «ORUC REIS», να έχει αφιχθεί στο
σηµείο εκεί που λέµε, στο Καστελόριζο.

Είναι µία έκφραση την οποία τη σιχαινόµουν από µικρό παιδί
και δεν υπάρχει πιο εκνευριστικό από αυτό. Θα το πω, όµως: Σας
τα λέγαµε. Σας τα λέγαµε, σας τα λέγαµε, σας τα λέγαµε, σας
τα λέγαµε. Πότε θα αποφασίσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας; Δηλαδή, να γίνει πόλεµος πρώτα, για να κάνετε σύγ-
κληση πολιτικών Αρχηγών; Δεν καταλαβαίνετε ότι µε µυστικές
διπλωµατίες δεν µπορείτε να κάνετε χαΐρι; Τα πράγµατα είναι σο-
βαρά. Πότε θα συγκαλέσετε πολιτικούς Αρχηγούς; Σύγκληση πο-
λιτικών Αρχηγών! Πρέπει να έχουµε µία κοινή γραµµή.

Έχουµε NAVTEX, κύριε Υπουργέ µου, έχουµε τουρκική ει-
σβολή λίγες ώρες µετά τη λήξη της Συνόδου Κορυφής. Αυτά δεν
γίνονται. Ναι, αλλά όλα αυτά τα έχουµε προβλέψει και τα έχουµε
πει. Και εµείς περιµένουµε, µε µια πολιτική κατευνασµού, «από
όλα». Ο σκοπός σας ήταν επικοινωνιακός. «Άντε να αλλάξουµε
ατζέντα. Έγινε µε την Αγία Σοφία. Να αλλάξουµε ατζέντα. Πάµε
να βγάλουµε λίγο για τη «NOVARTIS». Πάµε να βγάλουµε υπο-
κλοπές. Πάµε να βγάλουµε Μάτι. Σοβαρά θέµατα και αυτά. Εδώ,
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όµως, είναι πολύ σοβαρά.
Δυστυχώς, είµαστε στο και πέντε να εµπλακούµε. Τα πράγ-

µατα είναι πάρα πολύ σοβαρά. Ακόµα να αντιδράσουµε στους
Τούρκους. Μία αντίδραση, ένα αντίµετρο. Κάτι να κάνουµε,
εκτός από το να περιµένουµε από τους Ευρωπαίους συµµάχους
µας. Κάτι, κάτι, κάτι. Οι Τούρκοι που -το πιο απλό θα σας πω, για
να ακουστεί εδώ µέσα- δεν αφήνουν τίποτα να πέσει κάτω. Μια
παγκόσµια πλατφόρµα, όπως είναι το «NETFLIX», για να καταλά-
βετε -και θα επιστρέψω στα πολύ κρίσιµα ζητήµατα αυτά-, επειδή
έχει ταινίες µέσα µε οµοφυλόφιλους, ζήτησαν οι Τούρκοι να την
αναιρέσει. Οι Τούρκοι, οι οποίοι µιλάνε για αγιογραφίες και για
πόρνες στην Αγία Σοφία -τα είδατε αυτά που έχουν κυκλοφορή-
σει- δεν ανέχονται από κανέναν οι ίδιοι να προσβάλει τα δικά
τους πιστεύω, ούτε από το «NETFLIX», που παίζεται ένα παιχνίδι
δισεκατοµµυρίων. Ανάγκασαν, λοιπόν, το «NETFLIX» να αναιρέ-
σει ταινίες που πρωταγωνιστούν οµοφυλόφιλοι. Δική µας ερώ-
τηση, της Ελληνικής Λύσης στις 17-1-2020 για προσβλητική
ταινία του «NETFLIX» που παρουσίαζε τον Ιησού Χριστό οµοφυ-
λόφιλο αφ’ ενός µεν δεν απαντήθηκε ποτέ, αφ’ ετέρου δε το
«NETFLIX» δεν την κατέβασε ποτέ. Εκεί θα καταλάβετε, από τα
µικρά, από τα σηµαντικά.

Εδώ και ηµέρες τριανταπέντε µεγάλα αλιευτικά, που έχουν
drone επάνω, έχουν περικυκλώσει τη Χίο και τη Λέσβο. Τριάντα
πέντε αλιευτικά. Το καταλαβαίνετε; Και δεν είναι µόνο τα «ψαρά-
δικα», δεν είναι µόνο οι λαθροµετανάστες -ενενήντα ήρθαν εχθές
στη Λέσβο-, αλλά όλα αυτά καταλήγουν στην ΑΟΖ. Πάρτε αντί-
µετρα. Τα έχουµε πει πάρα πολλές φορές. Ακούστε µας µία
φορά. Έπρεπε µάλλον να µας έχετε ακούσει, να µην ήσασταν
τόσο φοβικοί. Γιατί πλέον το παιχνίδι φαίνεται ότι φεύγει από τα
χέρια µας. Ακούστε µας, όπως µας ακούσατε όταν στείλατε στον
Έβρο τα τεθωρακισµένα που είχαµε κατασχέσει και σκούριαζαν
στις αποθήκες του Πειραιά.

Ακούστε µας και τώρα που σας ζητάµε τις καναδέζες του
στρατού, οι οποίες σαπίζουν και είναι έτοιµες για απόσυρση, να
τις δώσετε στους εθνοφύλακες στον Έβρο. Βρεθήκαµε προχθές
κλιµάκιο και µας παρακαλούσαν να σας µεταφέρουµε το αίτηµα,
κύριε Υπουργέ, να πάρουν τις καναδέζες που σαπίζουν. Έχουµε
κάνει και σχετικά ερωτήµατα. Δεν έχουµε λάβει απαντήσεις.

Ακούστε µας, όπως µας ακούσατε για τα Super Puma που είπε
προχθές ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης ο Κυριάκος Βελό-
πουλος ότι από τα πέντε, µόνο τα δύο χρησιµοποιούνται. Από το
2013 κάθονται εκεί και σαπίζουν.

Ακούστε µας για την ολοκληρωµένη µελέτη που έχουµε πα-
ρουσιάσει και καταθέσει στο ελληνικό Κοινοβούλιο για τη µετα-
φορά των λαθροµεταναστών σε ακατοίκητα νησιά. Ακούστε µας,
ακούστε µας, ακούστε, γιατί είναι για καλό αυτά που λέµε µε τις
προτάσεις µας.

Ακούστε κάτι, είχαµε προειδοποιήσει σε όλους τους τόνους
ότι η ανυπαρξία οποιασδήποτε είτε ανακοίνωσης είτε επιβολής
κυρώσεων κατά της Τουρκίας, θα άναβε το πράσινο φως για ει-
σβολή. Το έθνος σύσσωµο -γιατί είναι η ώρα κρίσιµη- θα πρέπει
να σταθεί απέναντι -σύσσωµο το έθνος!- σε οποιαδήποτε από-
πειρα παραβίασης της εθνικής µας κυριαρχίας. 

Καλούµε τώρα ως Ελληνική Λύση να σταµατήσει αµέσως το
κλίµα διχασµού, κύριε Υπουργέ, το κλίµα πόλωσης. Όλους θα
µας κρίνει η ιστορία. Ήρθε η ώρα να σταθούµε όλοι στο ύψος
των περιστάσεων. Οι στιγµές είναι κρίσιµες. Δεν είναι ώρα ούτε
για µικρές αποφάσεις ούτε για µικρούς πολιτικούς. Ήρθε η ώρα
για ένα πνεύµα σύµπνοιας, οµόνοιας.

Η σκέψη η δική µας και οι προσευχές µας συνοδεύουν αυτήν
τη στιγµή τις Ένοπλες Δυνάµεις µας, οι οποίες είναι σε αυξηµένη
επιφυλακή. Όλες, Ναυτικό, Αεροπορία και Στρατός. Όλες! Και
εµείς εδώ ξεµαλλιαζόµαστε.

Δεν µπορώ να χαρώ -να κάνω και ένα σχόλιο- για τα 70 δισε-
κατοµµύρια. Ακούσαµε τον κύριο συνάδελφο της Νέας Δηµοκρα-
τίας «Ήρθε ο Πρωθυπουργός µε 70 δισεκατοµµύρια. Απίστευτο.
Σωθήκαµε.». Δεν λέει κανένας στον κόσµο ότι «καλώς ήρθε το
µνηµόνιο», για να παραφράσω το «καλώς ήρθε το δολάριο».
Καλώς ήρθε ακόµα ένα µνηµόνιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσο και να πανηγυρίζετε µε τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης -
ένα, δύο λεπτά ακόµα και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σας ευχα-
ριστώ-, δεν πρόκειται ποτέ να φανεί αυτό στην κοινωνία, να
καθρεφτιστεί επάνω, να γίνει αντανάκλαση. Είναι ένα νέο µνηµό-
νιο. Θα υπάρξουν νέα δάνεια.

Πετάµε ένα νούµερο έτσι για εντυπωσιασµό και κρύβουµε την
ουσία. Η ουσία είναι, δυστυχώς, ότι ήρθαν νέα δάνεια, έρχεται
φτώχεια, φτώχεια, φτώχεια. Ήδη για το πρώτο εξάµηνο του 2020
έχουµε 11 δισεκατοµµύρια έλλειµµα στον προϋπολογισµό, όπως
ανέφερε ο Κυριάκος Βελόπουλος. 

Χάνουµε άλλα 10 δισεκατοµµύρια από τον τουρισµό. Μέχρι το
τέλος της χρονιάς θα έχουµε ένα έλλειµµα 9 µε 11 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Θα έχουµε 30 δισεκατοµµύρια έλλειµµα, λοιπόν, σε
ένα χρόνο. Θα πάρουµε 32 και πώς θα τα πάρουµε; Αφού πρώτα
δανειστούµε να πάρουµε και τα µπόνους µετά. 

Και κλείνω µε κάτι πολύ σηµαντικό. Ο χειρότερος εχθρός του
Έλληνα είναι ο Έλληνας το ξέρει. Δεν υπάρχει χειρότερος εχ-
θρός, να το ξέρετε. Και αναφέροµαι στο Μάτι. Δύο χρόνια µετά
οι διάλογοι που ακούµε -απίστευτα πράγµατα!- αποκαλύπτουν
ένα κράτος που συµπεριφέρεται ως µαφιόζος, ένα κράτος που
συµπεριφέρεται ως εκβιαστής, χωρίς να λογαριάζει τις αδικοχα-
µένες ζωές. Στήνουµε, λοιπόν, ένα µαφιόζικο πανηγύρι πάνω σε
πτώµατα. Για το έγκληµα στο Μάτι, όµως, ευθύνη δεν ανέλαβε
ποτέ κανείς!

Η Ελληνική Λύση λέει το εξής: Καµµία ασυλία σε πολιτικό.
Είναι αδιανόητο να δίνουµε ασυλία σε πολιτικό. Γι’ αυτόν τον
λόγο, λοιπόν, καταθέσαµε πρόταση εξεταστικής επιτροπής για
να αποδοθούν οι ποινικές ευθύνες σε όσους εµπλέκονται. Και εί-
µαστε περήφανοι επειδή ο Αντώνης Μυλωνάκης ήταν ο µοναδι-
κός Βουλευτής που βρέθηκε προχθές στα δύο χρόνια στο Μάτι.
Μόνο η Ελληνική Λύση ήταν εκεί. Ήταν ο µοναδικός Βουλευτής
που εκπροσώπησε το ελληνικό Κοινοβούλιο και την Ελληνική
Λύση. Είναι εκατόν δύο αδικοχαµένες ψυχές στη µνήµη των
οποίων ασελγείτε ακόµα και σήµερα µε δήθεν αντιπαράθεση που
µόνο στόχο έχει τη συγκάλυψη της αλήθειας. Να θυµάστε πάντα
κάτι: Αυτές οι ψυχές ζητούν δικαίωση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Κω-

τσός από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί η κ. Βέττα από τον
ΣΥΡΙΖΑ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα έλεγα

κατ’ αρχάς ότι ατύχησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ στην αγωνιώδη προσπάθεια που κατέβαλε να απαξιώσει
και να αµαυρώσει το έργο της Κυβέρνησής µας τον ένα χρόνο
που βρισκόµαστε στα ηνία της χώρας. Ο αντιπολιτευτικός του
οίστρος, δυστυχώς γι’ αυτόν, ευτυχώς για τη χώρα, συνέπεσε µε
µία πολύ µεγάλη επιτυχία του Πρωθυπουργού µας του Κυριάκου
Μητσοτάκη. 

Όπως και να τα µετρήσει κανείς είναι 70 τα δισεκατοµµύρια
ευρώ που θα έρθουν στη χώρα µας το επόµενο διάστηµα, το
2021-2027 και βεβαίως δεν έχουν καµµία σχέση µε µνηµόνιο. Τα
19,5 δισεκατοµµύρια είναι επιχορηγήσεις, τα 12,5 δισεκατοµµύ-
ρια είναι δάνεια και 40 δισεκατοµµύρια είναι το πολυετές δηµο-
σιονοµικό πλαίσιο. Είναι 70 δισεκατοµµύρια στη διάθεση της
Κυβέρνησής µας, γιατί θα είµαστε κυβέρνηση έως τότε, όσο κι
αν δεν το θέλετε. Είναι 70 δισεκατοµµύρια στη διάθεση των Ελ-
ληνίδων και των Ελλήνων. 

Και βέβαια ατύχησε και για έναν άλλο λόγο ο Κυβερνητικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, διότι προσπάθησε να αµαυρώσει µια
περίοδο που η χώρα µας έχει ορθώσει το ανάστηµά της διεθνώς
µέσα από την εξαιρετική αντιµετώπιση της πανδηµίας και θεω-
ρείται µία από τις πιο ασφαλείς χώρες του κόσµου µέσα από την
εξαιρετική διαχείριση αυτής της πανδηµίας. 

Και ξέρετε ποιο ήταν το µυστικό της επιτυχίας, αγαπητοί συ-
νάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ; Ότι η Κυβέρνησή µας, η πολιτική ηγεσία
εµπιστεύθηκε τους επιστήµονες, κάτι που δεν το έχετε κάνει
εσείς ποτέ. Θα ήθελα να θυµίσω στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΣΥΡΙΖΑ, που δεν είναι στην Αίθουσα αυτήν τη στιγµή,
ότι όταν συζητήθηκαν τα σχέδια διαχείρισης υδατικών πόρων της
Θεσσαλίας, η επιστηµονική επιτροπή που τα συνέταξε αυτά τα
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σχέδια επί της ουσίας κατήγγειλε την τότε Κυβέρνηση ότι της
επέβαλε να αφαιρέσει από τα σχέδια διαχείρισης τη µεταφορά
νερών από τον άνω ρου του Αχελώου προς τη Θεσσαλία. 

Άρα µπορεί να µιλά ο ΣΥΡΙΖΑ για επαναφορά του Αχελώου
στην ατζέντα και στη συζήτηση, αλλά επί της ουσίας αφαιρέθηκε
η δυνατότητα µεταφοράς του νερού από τον άνω ρου του Αχε-
λώου προς τη Θεσσαλία µε πολιτική εντολή, µε πολιτική παρέµ-
βαση στο επιστηµονικό δυναµικό. 

Η δική µας Κυβέρνηση δεν διανοείται ποτέ να το κάνει και δεν
θα το κάνει. Και γι’ αυτό, ακούγοντας τους υγειονοµικούς επι-
στήµονες αντέδρασε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο στην παν-
δηµία και έφερε το συγκεκριµένο αποτέλεσµα. 

Εδώ να σηµειώσω ότι αυτή η πανδηµία επέφερε σηµαντικές
αλλαγές και στο περιβάλλον. Ένεκα του lockdown, επί της ου-
σίας της απαγόρευσης της κυκλοφορίας των αυτοκινήτων, εί-
χαµε σηµαντική µείωση των ρύπων στην ατµόσφαιρα. Αυτό
σηµαίνει ότι η συµβατική χρήση κινητήρων επιβαρύνει εξαιρετικά
σηµαντικά και δυσάρεστα το περιβάλλον. 

Άκουσα και την ειδική αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ να διατείνεται ότι
η ηλεκτροκίνηση στη χώρα µας έµεινε στο µηδέν. Μα, και βέβαια
είναι στο µηδέν γιατί ως Κυβέρνηση δεν κάνατε τίποτα, παρά το
γεγονός ότι είπατε ότι η ηλεκτροκίνηση είναι προτεραιότητα για
τον ΣΥΡΙΖΑ. Αν ήταν προτεραιότητα, θα είχατε κάνει κάτι. Είπατε,
όµως, και µεταφέρω αυτό ακριβώς που είπατε ότι η ηλεκτροκί-
νηση στη χώρα µας είναι στο µηδέν. Εκτός αν άλλο εννοούσατε. 

Εµείς, λοιπόν, επειδή ακριβώς πιστεύουµε στην ηλεκτροκί-
νηση, επειδή ακριβώς είµαστε µια φιλοπεριβαλλοντική Κυβέρ-
νηση, βλέπετε ότι στον ένα χρόνο της διακυβέρνησής µας µε ένα
νοµοσχέδιο εξαιρετικά σηµαντικό, εξαιρετικά πρωτοπόρο, ακο-
λουθώντας την ηλεκτροκίνηση στη χώρα µας. 

Άκουσα και Αρχηγό Κόµµατος να αναρωτιέται ποιον βολεύει
τελικά η ηλεκτροκίνηση. Κατ’ αρχάς το περιβάλλον. Το ανακοι-
νώσαµε πιο πριν. Από το γεγονός ότι δεν κυκλοφόρησαν αυτοκί-
νητα την περίοδο του lockdown, αποδεδειγµένα είχαµε µείωση
των ρύπων. Κατά δεύτερον, τους πολίτες που θα χρησιµοποι-
ήσουν την ηλεκτροκίνηση µειώνοντας εξαιρετικά το κόστος µε-
τακίνησης τους. Κατά τρίτον, την εθνική οικονοµία, διότι θα
απεξαρτήσεις σε έναν µεγάλο βαθµό από το εισαγόµενο πετρέ-
λαιο όλη αυτή τη διαδικασία, το οποίο µάλιστα είχε και ασταθείς
τιµές. Και επειδή το σχέδιο µας προβλέπει και µια εξαιρετική ανά-
πτυξη των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, καταλαβαίνετε πόσο
σηµαντική θα είναι η επίδραση και στην εθνική οικονοµία. 

Τέλος, µια άλλη πολύ σηµαντική επίδραση του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου θα είναι στη δηµόσια υγεία. Και το λέω αυτό διότι
ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας αναφέρει περίπου οκτώµισι
χιλιάδες θανάτους στη χώρα µας λόγω της ατµοσφαιρικής ρύ-
πανσης. 

Τι περισσότερα, λοιπόν, κριτήρια και επιχειρήµατα χρειάζεται
κανείς για να συνηγορήσει µε το νοµοσχέδιο που φέρνει σήµερα
για συζήτηση ο Υπουργός. 

Κυρίες και κύριοι, το εθνικό σχέδιο µετάβασης στην ηλεκτρο-
κίνηση αποτελεί έναν από τους κεντρικούς πυλώνες της περιβαλ-
λοντικής αντίληψης της Κυβέρνησής µας. Το έχει δηλώσει
εξάλλου και ο Πρωθυπουργός µας. Ταυτόχρονα, όµως, αποτελεί
και ένα ολιστικό σχέδιο, διότι εµπλέκει την κεντρική διοίκηση του
κράτους, την τοπική αυτοδιοίκηση, την περιφέρεια, την αγορά
σε όλες τις εκφάνσεις της, την κοινωνία και βεβαίως επιδρά στην
ποιότητα ζωής των πολιτών σε αυτή τη χώρα. 

Ήρθε η στιγµή, κυρίες και κύριοι, η Ελλάδα µας να µπει σε µια
άλλη σύγχρονη και τεχνολογικά προηγµένη εποχή τόσο στις µε-
τακινήσεις όσο και στο ενεργειακό µείγµα. Έχουµε τη βούληση,
έχουµε τη θέληση και έχουµε και τον τρόπο να το καταφέρουµε.
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω ένα λεπτό τον λόγο σχετικά µε µία παρατήρηση που έκανε
ο συνάδελφος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχετε τριάντα δευτερό-
λεπτα να πείτε ακριβώς αυτό που θέλετε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα το-
ποθετηθώ µε αυτά που είπε ο συνάδελφος σε σχέση µε το θέµα

της ηλεκτροκίνησης και τι λέµε ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία. Μάλλον δεν κατάλαβε καλά.

Εγώ θέλω να εκφράσω την ανησυχία µου, µάλλον το ερωτη-
µατικό µου, πως επανέρχονται και στην Αίθουσα της Ολοµέλειας
αλλά και στην Επιτροπή Περιβάλλοντος τα θέµατα της εκτροπής
του Αχελώου. Θέµατα τα οποία είναι λυµένα και µε αποφάσεις
του Σ.τ.Ε. επανέρχονται. Μάλιστα σήµερα µου έκανε εντύπωση
–και δεν ξέρω εάν το άκουσα καλά, κύριε συνάδελφε- ότι κάποιοι
µελετητές είπαν ότι πιέστηκαν να κάνουν κάποιες αλλαγές στις
µελέτες κ.λπ.. 

Λυπάµαι πάρα πολύ, αν και σε αυτά τα θέµατα αυτή η λογική
των πιέσεων που το ζούµε τελευταία πολύ έντονα σε όλα τα επί-
πεδα, όσον αφορά το κόµµα µας, τον ΣΥΡΙΖΑ, αρχίζει και γίνεται
µια κανονικότητα. Αυτό το σχόλιο ήθελα να κάνω. Ληγµένα θέ-
µατα δεν µπορεί να επανέρχονται, γιατί έχουν λυθεί από το Σ.τ.Ε.
και από αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Επιτροπής
Περιβάλλοντος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Κωτσό, έχετε τον
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Μου είπε ότι δεν κατάλαβα καλά. Δεν
έχω µειωµένη αντίληψη. Και κατάλαβα και τα ελληνικά µου είναι
πολύ καλά. Αυτά που είπε είπα, εκτός αν άλλα είπε και αν άλλα
εννοούσε.

Για τον δε Αχελώο αδιάψευστοι µάρτυρες αυτών που είπα
είναι οι ίδιοι οι µελετητές. Ας απευθυνθεί εκεί. Ας ρωτήσει και
τον πρώην ειδικό γραµµατέα, τον κ. Γκαλούρη και τον κ. Φάµελλο
και θα δείτε ότι έχω δίκιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία. Το θέµα έληξε.
Ούτε εγώ θέλω να το ανοίξω. Είναι σύνηθες το γεγονός ότι κά-
ποιοι Βουλευτές της Θεσσαλίας µιλάνε ακόµα, παρ’ ότι έχει λυθεί
το θέµα, για την εκτροπή του Αχελώου και οι Βουλευτές της Αι-
τωλοακαρνανίας…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει τελειώσει αυτό το
ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχει τελειώσει αυτό το
ζήτηµα. Καθόµαστε και συζητάµε τώρα. Δεν πειράζει. Ο καθένας,
όµως, έχει δικαίωµα να το πει.

Τον λόγο έχει η κ. Βέττα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ και µετά ο κ.
Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Περιβάλλοντος και Ενέργειας για την προώθηση της ηλεκτροκί-
νησης κινείται στον ίδιο νοµοθετικό άξονα που χαρακτηρίζει ως
σήµερα τις κυβερνητικές πρωτοβουλίες. Ελάχιστα οφέλη για
τους πολλούς, σηµαντικά κέρδη για λίγους και ισχυρή επικοινω-
νιακή καταιγίδα για να κρυφτεί η έλλειψη σοβαρού περιεχοµέ-
νου.

Όπως αναδείχθηκε και από τις συζητήσεις στις επιτροπές, ο
στόχος του Υπουργείου ήταν να αλλάξει την ατζέντα, ώστε να
προωθήσει τη φιλοτέχνηση πράσινου προφίλ για την Κυβέρνηση.
Υπενθυµίζω ότι τα κίνητρα για την ηλεκτροκίνηση παρουσιάστη-
καν σε µια φιέστα λίγες µέρες µόνο µετά την ψήφιση ενός νόµου
έκτρωµα για το περιβάλλον, µε το οποίο καταργούνται οι φορείς
διαχείρισης των προστατευόµενων περιοχών, ενώ προωθείται η
αδειοδότηση για οικοδοµική δραστηριότητα µέσα σε περιοχές
«NATURA».

Όπως θα θυµάστε επίσης το νοµοσχέδιο για εκσυγχρονισµό
της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, όπως το λέγατε, είχε καταδι-
καστεί από τη συντριπτική πλειοψηφία των φορέων διαχείρισης
και από τις περιβαλλοντικές οργανώσεις. Παράλληλα, την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα καταργήθηκαν ουσιαστικά οι δασικοί χάρ-
τες, ενώ µόλις πριν λίγες µέρες ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
υποστήριξε ότι µια καλή λύση για την υπεράσπιση των δασών
είναι η δόµηση τους. Αυτή είναι η περιβαλλοντική πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας, χωρίς καν να ανατρέξουµε σε παλαιότερες
δηλώσεις εκπροσώπων και στελεχών σας.

Τι παρουσιάζεται, λοιπόν, σήµερα στην Ολοµέλεια προς ψή-
φιση; Ένα νοµοσχέδιο πρόχειρο, µε κρυφά σηµεία, χωρίς εξα-
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σφαλισµένη χρηµατοδότηση και χωρίς ουσιαστικό ενδιαφέρον
για το ευρύ κοινό. Είναι πρόχειρο, γιατί όπως εσείς οι ίδιοι είχατε
εξαγγείλει, δεν έχετε υλοποιήσει το σχέδιο για την ηλεκτροκί-
νηση µε τη δηµιουργία διυπουργικής επιτροπής. Μάλιστα εξου-
σιοδοτείται εκ των υστέρων ο αρµόδιος Υπουργός για την
έκδοση σχεδίου που ήταν προαπαιτούµενο του νοµοσχεδίου.
Επιτελικός εµπαιγµός και εδώ.

Είναι πρόχειρο, επίσης, γιατί δεν αντιµετωπίζει µε επάρκεια
πολλά ζητήµατα, τα σηµεία φόρτισης, τα µέσα σταθερής τροχιάς
και γενικότερα τα µέσα µαζικής µεταφοράς, ενώ δεν µεταρρυθ-
µίζεται ο χώρος της βιώσιµης αστικής κινητικότητας και πρόσβα-
σης ποδηλάτου και ΑΜΕΑ.

Προς επίρρωση των όσων είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκ-
πρόσωπος πριν, ο κ. Φάµελλος, θα ήθελα να καταθέσω την επι-
στολή της ΕΣΑΜΕΑ, της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε
Αναπηρία, µε συγκεκριµένες προτάσεις για το νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καλλιόπη Βέττα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το νοµοσχέδιο, όπως σας είπα, έχει κρυφά σηµεία, καθώς αυ-
ξάνονται οι τιµές των µεταχειρισµένων νέας τεχνολογίας, εισάγον-
ται διατάξεις αθέµιτου ανταγωνισµού στην αγορά ΙΧ, ενώ
εισάγονται διακρίσεις σε βάρος των µεσαίων και µικροµεσαίων
επαγγελµατιών και εµπόρων. Δεν έχει εξασφαλισµένη τη χρηµα-
τοδότηση, καθώς οι πόροι που προβλέπονται -100 εκατοµµύρια
για το 2020-2021- αφορούν ποσοστό 6% από τα δικαιώµατα εµ-
πορίας αερίων του θερµοκηπίου, χωρίς δηλαδή να υπάρχει ενί-
σχυση από αυτοτελή κρατικό πόρο. Ακόµα και έτσι δηµιουργού-
νται εύλογα ερωτηµατικά, καθώς είναι πολύ πιθανόν να χρησιµο-
ποιηθούν χρήµατα από κωδικούς που προβλέπονται για την εξοι-
κονόµηση κτιρίων, γεγονός εξόχως προβληµατικό για τη βιωσιµό-
τητα της συγκεκριµένης πρωτοβουλίας.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που απευθύνεται σε ελάχιστους ωφελού-
µενους, καθώς αφορά πριµοδότηση για λίγα ΙΧ αυτοκίνητα -χίλια
επτακόσια είχατε πει αρχικά, ακόµα δεν ξέρουµε πόσα θα είναι τε-
λικά-, ενώ η έκπτωση των πέντε χιλιάδων για αγορά αυτοκινήτου
αφορά µόνο λίγους οι οποίοι έχουν τη δυνατότητα να συµπληρώ-
σουν το µεγάλο ποσό για την αγορά των ακριβών ηλεκτρικών αυ-
τοκινήτων.

Τεκµαίρεται από τα παραπάνω ότι το νοµοσχέδιο είναι επικοι-
νωνιακό, ασαφές και κοντόφθαλµο, ενώ οι όποιες θετικές προ-
βλέψεις ακυρώνονται στην πράξη από την πρόχειρη τους
εφαρµογή που δηµιουργεί προβλήµατα αντί να τα λύνει.

Πριν συνεχίσω, θα ήθελα να σας καλέσω να υπερψηφίσετε την
τροπολογία που καταθέσαµε για τη δωρεάν παροχή ποσότητας
ρεύµατος, την ένταξη στο κοινωνικό τιµολόγιο και τις ρυθµίσεις
πληρωµών για τα νοικοκυριά που υπέστησαν µείωση των εισο-
δηµάτων λόγω της πανδηµίας. Είναι θεωρώ ζήτηµα αλληλεγ-
γύης, επιβίωσης, αλλά και πρόληψης της νέας ανθρωπιστικής
κρίσης που πιθανόν να βιώσουµε σύντοµα.

Κλείνοντας, θέλω να κάνω µια ιδιαίτερη αναφορά στα άρθρα
για τις ειδικές διατάξεις για τη δυτική Μακεδονία, δηλαδή τα
άρθρα 4 και 10. Στο πρώτο δίνεται προτεραιότητα για έκδοση
αδειών µονάδων παραγωγής που σχετίζονται µε την ηλεκτροκί-
νηση, ενώ στο δεύτερο δίνονται κίνητρα αποσβέσεων µείωσης
φορολογικών συντελεστών και ενίσχυσης θέσεων εργασίας. Ας
δούµε αν υπάρχει πραγµατικό αντίκρισµα στις δύο αυτές διατά-
ξεις ξεπερνώντας τον τίτλο.

Ως γνωστό οι υφιστάµενες λιγνιτικές µονάδες θα κλείσουν το
2023, ενώ δεν υπάρχει κανένας προγραµµατισµός για την µο-
νάδα «Πτολεµαΐδα 5». Ξέρουµε πότε θα κλείσει -το 2028-, δεν ξέ-
ρουµε πότε θα ξεκινήσει. Οι εκτιµήσεις για τη συµµετοχή της
ΔΕΗ στο παραγόµενο ΑΕΠ της περιοχής -από όπου και είµαι-
φτάνουν στο 40% µε 45%. Παράλληλα, οι θέσεις εργασίας -άµε-
σες και έµµεσες- πλησιάζουν τις σαράντα χιλιάδες. Οπότε θα
συµφωνήσετε µαζί µου ότι οι θριαµβολογίες είναι τουλάχιστον
άστοχες, καθώς από τη µια έχουµε ξαφνικό και βίαιο θάνατο της
µεγαλύτερης παραγωγικής µονάδας του τόπου και από την άλλη
µερικά κίνητρα που πιθανόν να προσελκύσουν ορισµένους επι-
χειρηµατίες για να βγάλουν κέρδος από τα συντρίµµια της. Απαι-

τεί πραγµατικά µεγάλη αλαζονεία και προπέτεια για να πανηγυ-
ρίσει κανείς γι’ αυτήν τη διάταξη, αλλά και γενικότερα για τη
βίαιη απολιγνιτοποίηση. Δυστυχώς, το είδαµε και αυτό ακόµη
και από τα χείλη του κυρίου Πρωθυπουργού.

Να υπενθυµίσω τέλος για όσους θεωρούν ότι η Κυβέρνηση
έχει πλάνο για τη δυτική Μακεδονία πως στο αναπτυξιακό νοµο-
σχέδιο είχαµε καταθέσει ειδική τροπολογία για ένταξη των πε-
ριοχών που πλήττονται από την απολιγνιτοποίηση ειδικό
καθεστώς φορολογικό και αναπτυξιακό, το οποίο η Κυβέρνηση
το απέρριψε.

Εδώ θέλω να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχουµε
µια πολύ άσχηµη εξέλιξη της τελευταίας στιγµής, καθώς έπειτα
από τις διαπραγµατεύσεις στο Συµβούλιο Κορυφής της Ευρω-
παϊκής Ένωσης περικόπτεται ο προϋπολογισµός του ταµείου δί-
καιης µετάβασης κατά 22,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό σηµαίνει
ότι πανευρωπαϊκά ο συνολικός προϋπολογισµός για την επιδό-
τηση δράσεων που αφορούν την απολιγνιτοποίηση µέσω αυτού
του ταµείου είναι συνολικά 10 δισεκατοµµύρια ευρώ από 32,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Βέττα, πρέπει να
ολοκληρώσετε.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Την ανοχή σας για λίγο, κύριε Πρόεδρε,
γιατί λέω κάτι της τελευταίας στιγµής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Την έχω δείξει έτσι κι αλ-
λιώς.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Δυστυχώς, µε αυτές τις εξελίξεις η δυτική
Μακεδονία θα πάρει ελάχιστα χρήµατα, πολύ λιγότερα από αυτά
που είχατε ανακοινώσει µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα στην
επιτροπή. Αν συνυπολογιστεί το γεγονός ότι χώρες που δεν δε-
σµεύονται ότι θα πετύχουν τους στόχους για την κλιµατική ου-
δετερότητα, όπως η Πολωνία και η Τσεχία, δεν θα τιµωρούνται
µε µειωµένη χρηµατοδότηση, τότε είναι φανερό ότι η αποτυχη-
µένη ελληνική διαπραγµάτευση πήγε την υπόθεση της δίκαιης
µετάβασης πάρα πολύ πίσω.

Έπειτα από αυτές τις σηµερινές εξελίξεις χωρίς επαρκή χρη-
µατοδότηση είναι καιρός να αναθεωρήσετε αυτά τα σχέδια και
το χρονοδιάγραµµα προπαντός και να σεβαστείτε τις ζωές και
το µέλλον αυτών των ανθρώπων στη δυτική Μακεδονία. Σταµα-
τήστε το λάθος πριν να είναι αργά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Βέττα, πρέπει να
ολοκληρώσετε. Έχετε ξεπεράσει πολύ τον χρόνο σας.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όσο για την πρόταση του κυρίου Υπουργού, ο οποίος έφυγε,

να επισκεφθούµε τη δυτική Μακεδονία, πολύ θα ήθελα να πάµε
µαζί στους δρόµους της Πτολεµαΐδας και της Κοζάνης και να ρω-
τήσουµε για όλα όσα σχεδιάζετε για αυτούς χωρίς αυτούς και
να δούµε τη γνώµη τους, γιατί  την τελευταία φορά να θυµίσω
που ήρθε ο κύριος Υπουργός και εσείς, είχατε µπει από την πίσω
πόρτα σε εκείνη τη φιέστα που κάνατε, την ηµερίδα, ενώ στην
µπροστινή πόρτα  εµείς τρώγαµε τα χηµικά από τα ΜΑΤ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όχι, τελειώσατε.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Καλώς. Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή

σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΚΚΕ, ο κ. Καραθανασόπουλος, έχει τον λόγο και
µετά ο κ. Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Βεβαίως, περίσσεψαν σε αυτήν την Αίθουσα οι τοποθετήσεις
περί ιστορικής µέρας µετά την απόφαση του Συµβουλίου Κορυ-
φής περί µιας γενναίας απόφασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
στηρίζει τις χώρες και όλα τα υπόλοιπα και την Ελλάδα µε τα 70
δισεκατοµµύρια, τα οποία φέρνει πίσω στις βαλίτσες του ο Πρω-
θυπουργός.

Όµως αυτή η συµφωνία, η αντιλαϊκή, η βάρβαρη και η ταξική,
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δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένας προσωρινός συµβιβασµός
στους κόλπους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο οποίος δεν µπορεί
να συγκαλύψει τις αντιθέσεις και τους ανταγωνισµούς που εκδη-
λώνονται µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αυτή η συµφωνία του Συµβουλίου Κορυφής καθιστά ως σύν-
τοµο ανέκδοτο ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι µια Ευρωπαϊκή
Ένωση της αλληλεγγύης, καταρρίπτει τα µυθεύµατα περί νέας
Ευρωπαϊκής Ένωσης που µας τάιζε το προηγούµενο χρονικό
διάστηµα ο ΣΥΡΙΖΑ, περί µιας Ευρωπαϊκής Ένωσης που αλλά-
ζει.

Άλλωστε, η σφοδρότατη διαπάλη που έγινε τις τέσσερις αυτές
µέρες στο Συµβούλιο Κορυφής αφορούσε το ποιοι όµιλοι θα κερ-
δίσουν αυτά τα πακέτα του Ταµείου Ανάπτυξης και του πλαισίου
του νέου ΕΣΠΑ, αν δηλαδή θα βγουν πιο κερδισµένοι οι γερµα-
νικοί όµιλοι, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι της Βόρειας Ευρώπης ή οι
επιχειρηµατικοί όµιλοι του Νότου, της Ισπανίας, της Γαλλίας, της
Ιταλίας, ποιοι κλάδοι θα πάρουν περισσότερα κονδύλια από τα
προγράµµατα αυτά της ψηφιακής οικονοµίας, της λεγόµενης
πράσινης οικονοµίας. 

Αντίθετα, υπήρξε µια οµοφωνία η οποία τσακίζει κόκαλα και η
οµοφωνία η οποία υπήρξε και δεν αµφισβητήθηκε από κανέναν
ήταν στο γεγονός της κατεδάφισης των όποιων δικαιωµάτων
υπάρχουν ακόµη στην αγορά εργασίας στο σύνολο των χωρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Υπήρξε οµοφωνία στο γεγονός ότι θα
κλιµακωθεί το επόµενο διάστηµα ακόµη περισσότερο η αντιλαϊκή
επίθεση, η οποία συνοδεύει την εκταµίευση αυτών των δισεκα-
τοµµυρίων. 

Έτσι, λοιπόν, τα νέα µνηµόνια που χαλκεύει η απόφαση του
Συµβουλίου Κορυφής έχουν ως αφετηρία το ευρωπαϊκό εξάµηνο
και τους δηµοσιονοµικούς στόχους που προσωρινά είναι σε ανα-
στολή, αλλά και το νέο πακέτο µεταρρυθµίσεων, το οποίο σηµα-
δεύει, στοχεύει στην ακόµη µεγαλύτερη ευελιξία στην αγορά
εργασίας, στην κεφαλαιοποίηση του ασφαλιστικού συστήµατος,
στην επιτάχυνση των ιδιωτικοποιήσεων και της εµπορευµατοποί-
ησης τοµέων κοινωνικών, όπως, για παράδειγµα, της υγείας. Άλ-
λωστε, αυτό θα πρέπει να αποτυπώνει και το αναπτυξιακό
σχέδιο. 

Γι’ αυτό και η επιτροπή Πισσαρίδη µε επικεφαλής τον κ . Πισ-
σαρίδη ήταν ιδιαίτερα αποκαλυπτική στα ζητήµατα που αφορούν
την αγορά εργασίας και το ασφαλιστικό σύστηµα. 

Μέσα από αυτήν την απόφαση οι µόνοι οι οποίοι είναι κερδι-
σµένοι είναι οι µονοπωλιακοί όµιλοι, οι οποίοι, µάλιστα, βγαίνουν
διπλά κερδισµένοι. Από τη µια µεριά, θα έχουν µια τεράστια χρη-
µατοδότηση και, από την άλλη µεριά, τους διασφαλίζουν µέσα
από την προώθηση των µεταρρυθµίσεων ένα πολύ πιο φτηνό,
ευέλικτο και χωρίς δικαιώµατα εργατικό δυναµικό. 

Από την άλλη µεριά, διπλά χαµένοι βγαίνουν οι λαοί της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και βγαίνουν διπλά χαµένοι γιατί χειροτε-
ρεύουν οι όροι ικανοποίησης των αναγκών τους εξαιτίας της
κατεδάφισης δικαιωµάτων, συλλογικών και ατοµικών, αλλά και
ταυτόχρονα από το γεγονός ότι ο τελικός αποδέκτης του λογα-
ριασµού του 1,75 τρισεκατοµµυρίου ευρώ θα είναι οι ίδιοι οι λαοί
της Ευρώπης µέσα από την αύξηση της φορολογίας, µέσα από
τη µείωση των κοινωνικών δαπανών σε υγεία, παιδεία, πρόνοια,
τη στιγµή, µάλιστα, που γίνονται όλο και περισσότερα προκλη-
τικά προνόµια φοροαπαλλαγών και φοροαποφυγών για το µε-
γάλο κεφάλαιο, µε αποτέλεσµα τα αντιλαϊκά αυτά µέτρα, τα
οποία σηµαδεύουν τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου για τη
διαχείριση της πανδηµίας, ήρθαν για να µείνουν. 

Άλλωστε και το σηµερινό νοµοσχέδιο εντάσσεται σε αυτό το
πλαίσιο από την άποψη ότι βασικό στοιχείο της ευρωπαϊκής πο-
λιτικής, της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι η «πρά-
σινη» ατζέντα, όχι γιατί τους έπιασε ο πόνος για την προστασία
του περιβάλλοντος. Άλλωστε, η Ευρωπαϊκή Ένωση µετέχει σε
ιµπεριαλιστικές επιθέσεις και επεµβάσεις στην περιοχή, αλλά για
το γεγονός ότι µέσα από αυτήν τη διαδικασία καταστρέφονται
κεφάλαια, τα οποία είναι επενδυµένα σε αυτό που ονοµάζουν κά-
ποιοι στην αξιοποίηση και στη χρησιµοποίηση τις βρώµικης ενέρ-
γειας είτε είναι εµπορεύµατα είτε είναι υποδοµές και την
αντικατάσταση αυτών από αντίστοιχα που θα χρησιµοποιούν τη
λεγόµενη καθαρή ενέργεια σε µια απέλπιδα προσπάθεια να δη-

µιουργήσουν κερδοφόρες διεξόδους για τα υπερσυσσωρευµένα
κεφάλαια, τα οποία λιµνάζουν, για να στηρίξουν δηλαδή την κερ-
δοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων και όχι για το περιβάλλον. 

Άλλωστε, ο κύριος Υπουργός µιλώντας το πρωί ήταν ιδιαίτερα
αποκαλυπτικός, αναδεικνύοντας δύο από τα βασικά στοιχεία της
πράσινης ατζέντας της Κυβέρνησης. Το ένα είναι η απολιγνιτο-
ποίηση, κοινός στόχος µε τον ΣΥΡΙΖΑ, που οδηγεί στην απώλεια
χιλιάδων θέσεων εργασίας της περιοχής της δυτικής Μακεδο-
νίας, αλλά και της Πελοποννήσου, οδηγεί στην ενεργειακή εξάρ-
τηση γιατί ακριβώς θα αντικαταστήσει τον λιγνίτη ως µεταβατικό
καύσιµο το φυσικό αέριο που είναι ένα εισαγόµενο καύσιµο, θα
είναι πολύ πιο ακριβό το ρεύµα για τον λαό και ταυτόχρονα θα
διαµορφώσει στις περιοχές αυτές σε νέες οικονοµικές ζώνες,
όπου επί της ουσίας θα παρέχονται νέα προκλητικά προνόµια για
τους επιχειρηµατικούς οµίλους και ακόµη πιο φτηνό εργατικό δυ-
ναµικό. 

Μάλιστα, ο ΣΥΡΙΖΑ προκαλεί την Κυβέρνηση να πάρει και άλλα
µέτρα, όπως τόνισε και η προηγούµενη οµιλήτρια του ΣΥΡΙΖΑ,
να δοθούν και νέα φορολογικά και αναπτυξιακά κίνητρα στους
επιχειρηµατικούς οµίλους που θα δραστηριοποιηθούν στις απο-
λιγνιτοποιηµένες περιοχές, στις περιοχές της απολιγνιτοποί-
ησης. Όµως όλη αυτή η διαδικασία φαίνεται ποιους εξυπηρετεί.

Από αυτήν την άποψη, το ενδιαφέρον σας δεν σχετίζεται µε
την προστασία του περιβάλλοντος, αλλά σχετίζεται ακριβώς µε
το πώς θα αντικατασταθεί αυτό το µείγµα µε νέες επενδύσεις
στους τοµείς των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, το οποίο οδη-
γεί στην υποβάθµιση του περιβάλλοντος µέσα από την άναρχη
χωροθέτηση τεράστιων αιολικών πάρκων και στην αλλαγή της
φυσιογνωµίας του περιβάλλοντος. 

Από αυτή την άποψη, αν σας ενδιέφεραν οι ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας µε σκοπό την προστασία του περιβάλλοντος,
θα είχατε δώσει ιδιαίτερη προσοχή στα ζητήµατα των υδροηλε-
κτρικών έργων τα οποία και ανανεώσιµη ενέργεια παράγουν
αλλά και εµπλουτίζουν τον υδροφόρο ορίζοντα. 

Από την άλλη µεριά φαίνεται το µεγάλο ενδιαφέρον της Κυ-
βέρνησης αλλά και των υπολοίπων για την προστασία του περι-
βάλλοντος, το οποίο σχετίζεται µε τον δεύτερο πυλώνα της
πράσινης ατζέντας της Κυβέρνησης, της διαχείρισης των απορ-
ριµµάτων. Σε πρόσφατη επίσκεψή του ο γενικός γραµµατέας πε-
ριβάλλοντος στην περιοχή της Τρίπολης ανέδειξε τη λογική,
κατέθεσε την πρόταση για εγκατάσταση µονάδας επεξεργασίας
απορριµµάτων µέσω ΣΔΙΤ -δηλαδή εµπορευµατοποίηση της δια-
χείρισης των απορριµµάτων- µε τη γνωστή καρκινογόνα µέθοδο
της καύσης στην περιοχή όπου θα σταµατήσει η λειτουργία των
λιγνιτικών σταθµών της Μεγαλόπολης. 

Αυτός, λοιπόν, ο φαύλος κύκλος αποκαλύπτει και το υποκρι-
τικό σας ενδιαφέρον για το περιβάλλον. Άρα για ποια προστασία
του περιβάλλοντος µπορούµε να µιλάµε όταν και εσείς, όπως και
οι προηγούµενοι, παραδίδετε τους ορεινούς όγκους, τα δάση,
τις ακτές και τον αιγιαλό για να αξιοποιηθούν µε επιχειρηµατικά
κριτήρια, αλλοιώνοντας τη φυσιογνωµία τους, εµποδίζοντας την
ελεύθερη πρόσβαση σε αυτά των λαϊκών στρωµάτων και των οι-
κογενειών; 

Έτσι, λοιπόν και το νοµοσχέδιό σας για την ηλεκτροκίνηση
προβλέποντας και αυτό τις οικονοµικές ζώνες στις περιοχές απο-
λιγνιτοποίησης δεν κάνει τίποτα άλλο παρά να παρέχει κίνητρα
αντικατάστασης του στόλου των αυτοκινήτων µε ηλεκτρικά αυ-
τοκίνητα. Παρέχει κίνητρα στους επιχειρηµατικούς οµίλους και
στις αυτοκινητοβιοµηχανίες που παράγουν τα ηλεκτρικά αυτοκί-
νητα τα οποία είναι πολύ ακριβά. Αλήθεια, ποιος άνεργος θα µπο-
ρέσει να πάρει ηλεκτρικό αυτοκίνητο, όσα κίνητρα κι αν δίνετε;
Ο νέος των 300 ευρώ θα µπορέσει να πάρει ηλεκτρικό αυτοκί-
νητο; Ή ο συνταξιούχος των 500 ευρώ;

Κανένα απολύτως ενδιαφέρον για τα προβλήµατα και τις ανάγ-
κες των λαϊκών στρωµάτων για µετακίνηση η οποία θα είναι
φθηνή και η οποία θα προστατεύει το περιβάλλον. Άλλωστε ο
στόλος των µέσων µαζικής µεταφοράς είναι απαρχαιωµένος.
Είναι ευθύνη και επιλογή και της σηµερινής αλλά και της προ-
ηγούµενης Κυβέρνησης. Σε όλη αυτή την εικόνα πρέπει να προ-
σθέσουµε άλλη µία εικόνα. Με όραµα και αφετηρία την
προστασία και τη στήριξη των συµφερόντων των επιχειρηµατι-
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κών οµίλων εντάσσεται και η ταυτόχρονη προώθηση της απαίτη-
σης της ελληνικής άρχουσας τάξης για συµµετοχή των ελληνι-
κών επιχειρηµατικών οµίλων στο πλιάτσικο που γίνεται στους
λαούς της περιοχής, εµπλέκοντας τη χώρα µας όλο και περισ-
σότερο στους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς. Αυτή η εµπλοκή
είναι ακριβώς που αποθρασύνει την Τουρκία και οδηγεί σε ακόµη
µεγαλύτερη επιθετικότητα από µέρους της. Μέσα από αυτήν τη
διαδικασία η Τουρκία εξαργυρώνει την υποκριτική στάση των
Ηνωµένων Πολιτειών του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το
τελευταίο επεισόδιο κλιµάκωσης της επιθετικότητας δεν είναι τί-
ποτα άλλο παρά η NAVTEX την οποία εξέδωσε η Τουρκία πριν
από λίγες ώρες για έρευνες νοτίως του Καστελόριζου. 

Έτσι, λοιπόν, εµείς λέµε καθαρά ότι όλες αυτές οι εξελίξεις
που υπάρχουν στην περιοχή της ανατολικής Μεσογείου και του
Αιγαίου, η επιθετικότητα της Τουρκίας αλλά και ο ρόλος των Αµε-
ρικανών και του ΝΑΤΟ οι οποίοι αποθρασύνουν αυτήν την επιθε-
τικότητα, δεν είναι τίποτε άλλο παρά το πρόσχηµα για να
υλοποιηθούν οι επικίνδυνοι σχεδιασµοί στην περιοχή για τη συ-
νεκµετάλλευση των κοιτασµάτων στην ανατολική Μεσόγειο και
στο Αιγαίο υπό την αµερικανο-νατοϊκή σφραγίδα σε βάρος των
κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας, σε βάρος των λαών. 

Αυτήν ακριβώς την κοινή στρατηγική ικανοποίησης των συµ-
φερόντων επιχειρηµατικών οµίλων από τη µια µεριά και γεωστρα-
τηγικής αναβάθµισης από την άλλη που έχετε η Νέα Δηµοκρατία,
ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής, προσπαθείτε να τη συγκαλύ-
ψετε είτε µε όλες αυτές τις οσµές οι οποίες αναδεικνύονται το
τελευταίο διάστηµα, είτε αφορούν το σκάνδαλο της «NOVAR-
TIS», είτε αφορούν την τραγωδία στο Μάτι. Όλο αυτό το διά-
στηµα όχι µόνο δεν αναδείχτηκαν οι αιτίες και οι υπεύθυνοι
αυτής της τραγωδίας αλλά και ταυτόχρονα δεκάδες οικογένειες
αναγκάζονται να ζουν έξω από τα σπίτια τους χωρίς να έχουν
αποκατασταθεί οι τεράστιες ζηµιές στις κατοικίες αλλά και στο
περιβάλλον στην περιοχή. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, είναι φανερή και η στάση του
Κ.Κ.Ε. στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε τον κ. Κα-
ραθανασόπουλο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία και ακο-
λουθεί ο κ. Τζηκαλάγιας. Απλά πρέπει να σφίξουµε λίγο τους
χρόνους. Δηλαδή, στα έξι λεπτά, το πολύ στα εξήµισι λεπτά. Και
βεβαίως µπορείτε να µιλάτε και από την θέση σας.  

Κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την

οµιλία µου µε µια αναφορά στα αποτελέσµατα της συνόδου κο-
ρυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ανοίγει νέες και ευοίωνες
προοπτικές στην οικονοµία µας. Η Ελλάδα µέσα στα έξι επόµενα
χρόνια καλείται να αξιοποιήσει 72 δισεκατοµµύρια ευρώ για να
βάλει την οικονοµία της σε µια πορεία υψηλών και βιώσιµων ρυθ-
µών ανάπτυξης. Για πρώτη φορά, επίσης, η Ευρωπαϊκή Ένωση
δανείζεται για λογαριασµό των χωρών µελών και αυτό είναι αναµ-
φίβολα θετικό. Όσοι αναζητούν δράκους και µνηµόνια θα απο-
γοητευτούν. 

Το πακέτο των 72 δισεκατοµµυρίων ευρώ δεν συνδέεται µε τα
δηµοσιονοµικά µέτρα και όρους. Από αύριο η Κυβέρνηση ξεκινά
την προετοιµασία για αξιοποίηση παραγωγικά και προς όφελος
όλων των Ελλήνων τα 72 δισεκατοµµύρια ευρώ στην κατεύθυνση
της παραγωγικής ανασυγκρότησης οικονοµίας µας. Άλλωστε και
το νοµοσχέδιο που έρχεται προς συζήτηση και ψήφιση σήµερα
έχει µια ισχυρή περιβαλλοντική και αναπτυξιακή διάσταση. Η Ελ-
λάδα αποκτά ένα σύγχρονο και ολοκληρωµένο πλαίσιο για την
ηλεκτροκίνηση µε γενναία κίνητρα για την αγορά ηλεκτροκίνητων
οχηµάτων, µε ισχυρό αναπτυξιακό αποτύπωµα αφού η απόκτηση
και χρήση ηλεκτροκίνητων οχηµάτων δηµιουργεί µεγάλες προ-
οπτικές ανάπτυξης όχι µόνο για τον κλάδο της εµπορίας αλλά
και στη γραµµή παραγωγής. Και βεβαίως η στροφή στην ηλε-
κτροκίνηση συνεισφέρει στην κατεύθυνση της βιώσιµης ανάπτυ-
ξης και της αειφορίας, δηλαδή της ανάπτυξης µε κοινωνικό και
περιβαλλοντικό πρόσηµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει κί-
νητρα που δεν περιορίζονται στην αγορά ηλεκτροκίνητων οχη-

µάτων. Επεκτείνονται στη δηµιουργία γραµµών παραγωγής
εξαρτηµάτων στη χώρα µας µε µείωση της φορολογίας και µει-
ωµένες εργοδοτικές εισφορές για όσες επιχειρήσεις αποφασί-
σουν να αναπτύξουν στη χώρα µας µονάδες κατασκευής
φορτιστών, µετασχηµατιστών, µπαταριών αλλά και εξαρτηµάτων
που συνδέονται µε την εφοδιαστική αλυσίδα της ηλεκτροκίνη-
σης. Είναι πολύ σηµαντικό τα κίνητρα αυτά να δοθούν για εγκα-
τάσταση αυτών των µονάδων σε λιγνιτικές περιοχές προκειµένου
να δηµιουργήσουν νέες θέσεις απασχόλησης και να στηριχθεί η
τοπική οικονοµία. Ταυτόχρονα ενεργοποιείται η δέσµη µέτρων
για την ενίσχυση της αγοράς ηλεκτρικών οχηµάτων που σε
πρώτη φάση ανέρχεται σε 100 εκατοµµύρια ευρώ. 

Αυτό είναι µόνο η αρχή αφού θα υπάρξουν ευρωπαϊκοί πόροι
το επόµενο διάστηµα που θα στηρίξουν την επέκταση της ηλε-
κτροκίνησης. Δηµιουργούνται ουσιαστικά κίνητρα για την αγορά
ηλεκτρικών ΙΧ αυτοκινήτων, δικύκλων και ποδηλάτων που φτά-
νουν στο 20% της αξίας του αυτοκινήτου, µε ανώτερο όριο τα
6.000 ευρώ, το 20% της αξίας του δικύκλου και το 40% της αξίας
ποδηλάτου. Υπολογίζεται σύµφωνα µε παράγοντες της αγοράς
ότι η µείωση της τιµής ενός ηλεκτροκίνητου αυτοκινήτου θα προ-
σεγγίζει πλέον ένα ποσοστό της τάξης του 30%. 

Πολλοί βεβαίως παρατηρούν ότι τα ηλεκτροκίνητα οχήµατα
εξακολουθούν να είναι ακριβότερα από τα συµβατικά. 

Στην πραγµατικότητα, όµως, αν δει κανείς το µειωµένο κόστος
χρήσης και συντήρησης ενός ηλεκτροκίνητου οχήµατος, τα
οφέλη είναι πολύ περισσότερα σε βάθος χρόνου. Ενδεικτικά θα
αναφέρω ότι το κόστος χρήσης και συντήρησης των ηλεκτρικών
αυτοκινήτων σε σχέση µε τα συµβατικά είναι µειωµένο κατά 80%.
Δεν υπάρχουν τέλη κυκλοφορίας και δεν υπολογίζονται ως τεκ-
µήριο διαβίωσης αν κοστίζουν έως 50.000 ευρώ. Το κόστος συν-
τήρησης είναι χαµηλότερο. Κατά µέσο όρο κάθε σέρβις κοστίζει
100 ευρώ, ενώ για ένα συµβατικό φτάνει τα 350-400 ευρώ. Το
κόστος κίνησης είναι πολύ χαµηλότερο. Για δέκα χιλιάδες χιλιό-
µετρα είναι µόλις 420 ευρώ, όταν ένα συµβατικό όχηµα για την
ίδια απόσταση χρειάζεται καύσιµα αξίας 1.200 ευρώ. 

Και βέβαια, η χρήση ηλεκτρικών οχηµάτων έχει τεράστια
οφέλη για το περιβάλλον. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτιµά ότι οκτώµισι χιλιάδες συµπο-
λίτες µας χάνουν τη ζωή τους από προβλήµατα υγείας που
οφείλονται στην ατµοσφαιρική ρύπανση. Το 25% των εκποµπών
διοξειδίου του άνθρακα στην χώρα µας οφείλονται στις µεταφο-
ρές. Επίσης, οι µεταφορές καταναλώνουν το 40% της ενέργειας
της χώρας µας µε κύριο καύσιµο κατά 96% το πετρέλαιο. Πρέπει,
εποµένως, να µειώσουµε το ενεργειακό και περιβαλλοντικό απο-
τύπωµα των µεταφορών, κάτι που θα γίνει µε την ηλεκτροκίνηση.

Επιπλέον, µε το νοµοσχέδιο ενεργοποιείται ταυτόχρονα και
ένας ολοκληρωµένος σχεδιασµός για την ανάπτυξη υποδοµών
φόρτισης που είναι απαραίτητες. Πέρα από τη δέσµευση των επι-
χειρήσεων που εµπορεύονται ηλεκτροκίνητα οχήµατα να δηµι-
ουργήσουν χίλια διακόσια σηµεία φόρτισης έως το 2021, το
νοµοσχέδιο προβλέπει την υλοποίηση ενός σχεδίου φόρτισης
ηλεκτρικών οχηµάτων για τους µεγάλους δήµους µέχρι τον Μάρ-
τιο του 2021, αλλά και για τους µικρούς δήµους έως τον Μάρτιο
του 2022, προκειµένου να υπάρχει η µέγιστη γεωγραφική κά-
λυψη µε υποδοµές φόρτισης. 

Ταυτόχρονα, θα υπάρξουν ευέλικτες και απλοποιηµένες δια-
δικασίες για την εγκατάσταση ιδιωτικών σηµείων φόρτισης σε
όλες τις κατηγορίες κτηρίων και ειδικότερα στις πολυκατοικίες. 

Είναι δεδοµένο, επίσης, ότι και το ίδιο το δηµόσιο θα πρέπει να
δώσει ένα άλλο υπόδειγµα συµπεριφοράς σχετικά µε την υιοθέ-
τηση ενός οικολογικού τρόπου µετακίνησης. Γι’ αυτό µε ιδιαίτερη
ικανοποίηση είδαµε να συµπεριλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο δια-
τάξεις για την υποχρεωτική ποσόστωση αγοράς ηλεκτροκίνητων
οχηµάτων από το δηµόσιο της τάξης του 25%, αλλά και για την
αγορά ηλεκτρικών λεωφορείων για τις αστικές συγκοινωνίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δηµιουργούνται, επίσης, κίνητρα για την ανανέωση του γερα-
σµένου στόλου των ταξί µε ηλεκτρικά οχήµατα, ενώ προβλέπεται
η δηµιουργία χώρων στάσης και στάθµευσης ταξί, όπου θα εγ-
κατασταθούν υποδοµές φόρτισης.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σκοπεύω να αναφερθώ στη
στείρα και µικρόψυχη κριτική που ασκείται στο νοµοσχέδιο από
την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Αρκούµαι µόνο να
παρατηρήσω ότι ο κατ’ ευφηµισµόν ΣΥΡΙΖΑ της Αριστεράς και
της οικολογίας αντιτάσσεται σε κάθε προσπάθεια πράσινης ανά-
πτυξης. Τεσσεράµισι χρόνια που ήταν κυβέρνηση δεν έκανε απο-
λύτως τίποτα για να προωθήσει την ηλεκτροκίνηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Το νοµοσχέδιο είναι µια προβολή στο µέλλον. Ήταν µια δέ-
σµευση που την κάνουµε πράξη. Δηµιουργεί µια νέα αγορά, δη-
µιουργεί τις προϋποθέσεις για να αναπτυχθεί ένας νέος κλάδος
της οικονοµίας µέσα από µια παραγωγική και εµπορική δραστη-
ριότητα. Έτσι, δίνει προοπτική για την ενεργοποίηση ενός νέου
αναπτυξιακού και παραγωγικού προτύπου της επόµενης µέρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Καββαδά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλησπέρα σας! 
Μέχρι να ετοιµαστεί το Βήµα, θα ήθελα να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντο-
λογίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής
αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά
Βουλευτού.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας από την Καστοριά.
Εγώ ή µε Λευκάδα θα ξεκινήσω ή µε Λευκάδα θα τελειώσω. 

Ορίστε, κύριε Τζηκαλάγια, έχετε τον λόγο. 
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η σηµερινή µέρα ξεκίνησε µε µια µεγάλη επιτυχία για
την Ελλάδα και ιδιαίτερα για την εθνική µας οικονοµία. Μετά από
σχεδόν πέντε µέρες διαβουλεύσεων στο Συµβούλιο Κορυφής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα αποτελέσµατα είναι ιδιαίτερα εν-
θαρρυντικά. Σε αυτό συνετέλεσε η αυξηµένη αξιοπιστία της
χώρας και της Κυβέρνησής µας και ιδιαίτερα το προσωπικό
κύρος του Πρωθυπουργού, πράγµατα που αποκτήθηκαν µε συ-
στηµατική δουλειά τον τελευταίο χρόνο της διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας. Αυτά τα αποτελέσµατα ας τα θεωρήσουµε
σαν µια θετική παρακαταθήκη, σαν όπλο απέναντι στις απειλές
και τις προκλήσεις που διαγράφονται στα ανατολικά σύνορα της
χώρας µας, τις οποίες πρέπει να αντιµετωπίσουµε ενωµένοι και
αποφασισµένοι, µε σύνεση και ψυχραιµία, αλλά και µε δεδηλω-
µένη αποφασιστικότητα να υπερασπιστούµε τα κυριαρχικά δι-
καιώµατα της χώρας µας.

Η Κυβέρνηση, πιστή στις προγραµµατικές µας δεσµεύσεις,
φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο για την ηλεκτροκίνηση των αυτοκι-
νήτων, η οποία προκειµένου να πετύχει, θα πρέπει η χρήση του
ηλεκτρικού αυτοκινήτου να είναι ελκυστική. Γι’ αυτό χρειάζονται
κίνητρα. Πρέπει να υπάρχουν σε όλη την επικράτεια δίκτυα φόρ-
τισης και πρέπει να είναι θεσµοθετηµένο ένα πλαίσιο λειτουρ-
γίας. Τα κίνητρα στοχεύουν στη µείωση του κόστους αγοράς και
µακροχρόνιας µίσθωσης, ενώ τις επόµενες µέρες φτιάχνουµε τη
δράση «ΚΙΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ», σύµφωνα µε το άρθρο 44. Από
1η Ιανουαρίου 2021 θεσπίζουµε τη δωρεάν στάθµευση και προ-
βλέπουµε τέσσερα φορολογικά κίνητρα: την έκπτωση από το φο-
ρολογητέο εισόδηµα για την αγορά, µίσθωση κ.λπ., τον
αυξηµένο συντελεστή απόσβεσης για τα πάγια, το ότι δεν απο-
τελεί φορολογητέο εισόδηµα η χρήση εταιρικού ηλεκτρικού και
ότι εξαιρείται από την ετήσια αντικειµενική δαπάνη. 

Μιας και γειτονεύω σε περιοχή απολιγνιτοποίησης, θα ήθελα
να πω ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντική η θέσπιση των φορολογικών
κινήτρων για την εγκατάσταση µονάδων παραγωγής, γιατί προ-
βλέπεται απαλλαγή των εργοδοτικών εισφορών. Είναι σηµαντικό
το περιβαλλοντικό τέλος. Προκειµένου να επιτύχουµε µείωση
του στόλου των παλαιών αυτοκινήτων, απαγορεύουµε την εισα-
γωγή παλαιών αυτοκινήτων άνω των δεκαπέντε ετών. Για όσα
είναι δώδεκα έως δεκαπέντε ετών παλαιά, υπάρχει τέλος 3.000
ευρώ και 1000 ευρώ για όσα είναι αξίας 8.000 έως 10.000 ευρώ. 

Πολλά πράγµατα στοχεύουν στο να διασφαλιστεί η αγορά και
οι υποδοµές φόρτισης. Ενισχύουµε τις επενδυτικές πρωτοβου-
λίες, ενώ υπάρχει και ο εποπτικός ρόλος του κράτους µε ψη-

φιακή διακυβέρνηση. Παίρνουµε µέτρα ασφαλούς λειτουργίας
υποδοµών φόρτισης και πλαισίου διαχείρισης µπαταρίας. Υπάρ-
χει διαφάνεια στις τιµές και τις χρεώσεις. Πολύ σηµαντικό είναι,
επίσης, το ηλεκτρονικό µητρώο και η ψηφιακή πρόσβαση των πο-
λιτών. 

Οι δήµοι είναι υποχρεωµένοι να ορίσουν θέσεις φόρτισης από
τον Μάρτιο του 2021, ενώ για τους µικρότερους δήµους πάει αρ-
γότερα, το 2022. Δεν είναι υποχρεωτική η λήψη άδειας µικρής
κλίµακας για σηµεία επαναφόρτισης. Γενικά, υπάρχουν κανόνες
ασφαλούς εγκατάστασης, πιστοποίησης προσωπικού και διαχεί-
ρισης µπαταριών.

Συµβάλλουµε στην προώθηση καθαρών και ενεργειακώς απο-
δοτικών οχηµάτων οδικών µεταφορών σε όλες τις δηµόσιες προ-
µήθειες. Αυτά γίνονται ενσωµατώνοντας την ευρωπαϊκή οδηγία
1161. Από τον Αύγουστο του 2021 όλες οι αναθέτουσες αρχές
έχουν την υποχρέωση προµήθειας ελαφρών και βαρέων οχηµά-
των. Και γενικά παντού προβλέπουµε να υπάρχει ελάχιστα προ-
καθορισµένος αριθµός ποσοστού καθαρών οχηµάτων.

Όσον αφορά στα κριτήρια ανάθεσης, για εµάς δεν έχει σηµα-
σία µόνο η χαµηλότερη τιµή, αλλά συνεκτιµάται και η συµµετοχή
ποσοστιαία καθαρών οχηµάτων στον στόλο. Έτσι, υπάρχει η δυ-
νατότητα στην αρχή αποκλεισµού συµµετεχόντων αν δεν διαθέ-
τουν ποσοστό καθαρών οχηµάτων.

Γενικά σε αυτό το νοµοσχέδιο για την ηλεκτροκίνηση που θα
φέρουµε και θα έχει επιτυχία, το ηλεκτρικό αυτοκίνητο είναι ση-
µαντικό, γιατί δεν παράγει ρύπους, µειώνει τους θορύβους, τα
ντεσιµπέλ των θορύβων. Η Ελλάδα είναι στη δωδέκατη θέση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και επιδοτεί µε 100 εκατοµµύρια ευρώ την
ηλεκτροκίνηση. Αυτό δεν είναι, όπως λέει η Αριστερά, ταξικό. Θα
µπορούσα να πω ότι είναι διαταξικό, γιατί και δηµιουργούνται
νέες θέσεις εργασίας και πετυχαίνουµε την αποφυγή, τον περιο-
ρισµό των επιπτώσεων στην υγεία. Και αυτά είναι πολύ σηµαντικά
και αφορούν όλους τους πολίτες.

Οι υποδοµές φόρτισης δηµιουργούνται στη βάση ανταγωνι-
στικού µοντέλου. Πρέπει να υπάρχει συσχέτιση από τη µία µεριά,
σύγκλιση, χρυσή τοµή βελτίωσης ποιότητας υπηρεσιών µε χα-
µηλές τιµές. Αρκετά σηµεία γίνονται µέσω µηχανισµού ελέγχου
και εποπτείας της αγοράς. Αυτό θα διασφαλίσει τη µεγαλύτερη
γεωγραφική και πληθυσµιακή κάλυψη.

Το Υπουργείο Ενέργειας παρέχει τεχνογνωσία µέσω και των
Σχεδίων Βιώσιµης Αστικής Κινητικότητας, τα ΣΒΑΚ. Οι Οργανι-
σµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης µπορούν να αντλήσουν πόρους από
το Πράσινο Ταµείο. Υπάρχουν υποχρεώσεις για προστασία του
καταναλωτή, ασφάλεια των υποδοµών, διαφάνεια της λειτουρ-
γίας. Από το 2021, όλα τα νέα κτήρια θα έχουν υποχρεωτικά υπο-
δοµές φόρτισης ηλεκτρικών αυτοκινήτων, ενώ τα υφιστάµενα θα
υποχρεωθούν γι’ αυτό σε τρία χρόνια. Ειδικά για επαγγελµατική
χρήση, οποιοσδήποτε πολίτης µπορεί να φτιάξει στη θέση στάθ-
µευσης στην οικοδοµή του µία θέση φόρτισης, αρκεί να ειδοποι-
ήσει τον διαχειριστή της οικοδοµής έναν µήνα πριν. 

Όπως προείπα, δεν απαιτείται άδεια για φορτιστές. Αυτό είναι
πάρα πολύ σηµαντικό. Όλο το νοµοσχέδιο δείχνει ότι υπάρχει
ένα εθνικό σχέδιο σαν εργαλείο παρακολούθησης, είτε καταµε-
τρώντας τα ηλεκτρικά οχήµατα ανά έτος, τον αριθµό των ση-
µείων φόρτισης και τη µείωση των ρύπων.

Τέλος, θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι τους τελευ-
ταίους τέσσερις µήνες ασχολούµαστε µε την υγειονοµική κρίση,
τον κορωνοϊό και τις µεγάλες επιπτώσεις που έχει στη δηµόσια
υγεία. Πρέπει να πω για άλλη µία φορά ότι ο κορωνοϊός είναι εδώ
και πρέπει να συνεχίσουµε να παίρνουµε µέτρα και πολύ καλά
κάνουµε. Όµως και το σηµερινό νοµοσχέδιο σαφώς έχει σχέση
και µε τη δηµόσια υγεία, διότι αυτή συνδέεται και µε τις οδικές
µεταφορές, µε τη µείωση του όζοντος, µε το µονοξείδιο και διο-
ξείδιο του αζώτου, µε τα αιωρούµενα σωµατίδια και την ηχορύ-
πανση.

Για όλους αυτούς τους λόγους υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Τζηκαλάγια. Το ότι είστε από την Καστοριά το είπα, αλλά
το ότι είστε από τη Νέα Δηµοκρατία µου διέφυγε και το λέω
τώρα.
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Καλείται τώρα στο Βήµα η κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τον ακριτικό Έβρο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ από αυτό το
Βήµα σήµερα να κρύψω την ανησυχία µου, όπως και των συµπο-
λιτών µου που τη µεταφέρω, για τις κινήσεις και την αυξανόµενη
επιθετικότητα και προκλητικότητα της Τουρκίας. Ας ευχηθούµε
ψυχραιµία και καλή δύναµη σε όσους καλούνται να υπερασπι-
στούν τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα και αναµένουµε επίσηµη
ενηµέρωση και στην Ολοµέλεια της Βουλής από την Κυβέρνηση
και από τους αρµόδιους.

Δεν µπορώ, επίσης, να µην αναφερθώ και στη Διακοµµατική
Επιτροπή για τη Θράκη, καθώς σε αυτήν εδώ τη συνεδρίαση σή-
µερα ανακοινώθηκε επίσηµα η σύστασή της. Είναι µία πρόταση,
την οποία εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ακούµε µε
ιδιαίτερο ενδιαφέρον, αλλά διατηρούµε και τις επιφυλάξεις µας
για τον σκοπό οποίο έχει προάγει η Νέα Δηµοκρατία µέσω αυτής
της επιτροπής.

Εκτιµούµε ότι η σύσταση της επιτροπής αποτελεί άλλη µία επι-
κοινωνιακή φιέστα από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, µε
ψευδεπίγραφο και υποκριτικό ενδιαφέρον για τη Θράκη. Το πα-
ράδοξο που συµβαίνει, για παράδειγµα, είναι ότι στην πρόταση
του Πρωθυπουργού για τη σύσταση της συγκεκριµένης επιτρο-
πής αναφέρεται ότι θα γίνει συζήτηση για τον τρόπο που θα αξιο-
ποιηθούν ευρωπαϊκά χρηµατοδοτικά εργαλεία.

Αν αυτή η πρόταση είναι ειλικρινής, αναρωτιόµαστε γιατί δεν
συµµετέχει όλη η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης,
µία περιφέρεια που και στη δοµή και στους µηχανισµούς διαχει-
ρίζεται χρηµατοδοτικά εργαλεία και προγράµµατα για όλη την
περιφέρεια, Αναρωτιέµαι, επίσης, για ποια ανάπτυξη µπορούµε
να συζητήσουµε και να συµµετέχει και η Νέα Δηµοκρατία, όταν
µε απόφασή της ιδιωτικοποιείται το λιµάνι Αλεξανδρούπολης,
ένα λιµάνι εθνικής και γεωστρατηγικής σηµασίας και µάλιστα
αυτήν την κρίσιµη περίοδο, όταν έχετε σταµατήσει όλα τα µε-
γάλα δροµολογηµένα έργα στη Θράκη, όταν έχετε εξαφανίσει
ακόµη και τα τρένα από την περιοχή µας, όταν χαριεντίζεστε, κύ-
ριοι Υπουργοί του Υπουργείου Περιβάλλοντος, µε τους χρυσο-
θήρες για να καταστρέψετε το περιβάλλον και τον πλούτο της
Θράκης, όταν αποκλείσατε όλη την περιφέρεια από το τουρι-
στικό ρεύµα. 

Αυτά και πολλά άλλα έγιναν µέσα σε έναν χρόνο, διότι στο πα-
ρελθόν οι πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας ήταν ιδιαίτερα κατα-
στροφικές για τη Θράκη, αφήνοντας στο πέρασµά τους
εκατοντάδες κουφάρια, υψηλή ανεργία –την οποία ο ΣΥΡΙΖΑ
µέσα σε τέσσερα χρόνια έριξε κατά δέκα µονάδες- ερήµωση, µε-
τανάστευση, υποανάπτυξη, συντρίµµια.

Εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, είµαστε υπέρµαχοι
µία ουσιαστικής συζήτησης για την ανάπτυξη, την ασφάλεια και
τη δηµοκρατία στην περιοχή µας. 

Ωστόσο αυτή η συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
µπορεί να γίνει σε κλειστές αίθουσες, έξω από την κοινωνία, µα-
κριά από τους πολίτες, τους πρωταγωνιστές της ζωής, τους πρω-
ταγωνιστές της παραγωγής, τους πρωταγωνιστές της ανάπτυξης
στη Θράκη.

Γι’ αυτό και εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, πριν
δύο χρόνια πραγµατοποιήσαµε το περιφερειακό µας συνέδριο,
µε πλούσιο και παραγωγικό διάλογο, µε τους Θρακιώτες και τις
Θρακιώτισσες να είναι παρόντες και παρούσες. Αναπτύξαµε Σχέ-
διο Περιφερειακής Ανασυγκρότησης, ενώ ενισχύσαµε τη γεωπο-
λιτική θέση της χώρας σε σχέση µε τα Βαλκάνια και την
Ανατολική Μεσόγειο µε επίκεντρο τη Θράκη και τη µετατροπή
της σε ενεργειακό, εµπορικό, διαµετακοµιστικό κέντρο.

Η Θράκη έχει ανάγκη από ένα συνεκτικό σχέδιο βιώσιµης και
δίκαιης ανάπτυξης, ένα σχέδιο και πολιτικές που θα αξιοποιεί τα
συγκριτικά πλεονεκτήµατα της περιοχής, την εξωστρέφεια, τις
παραγωγικές δυνατότητες, τον πολυπολιτισµικό της πλούτο, τα
µνηµεία και την ιστορία µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συµπολίτες µας, δυστυχώς,
χόρτασαν από µεγάλα κούφια λόγια και επικοινωνιακές φιέστες.
Έχουν ανάγκη από πραγµατικές λύσεις στα συσσωρευµένα προ-
βλήµατα. Έχουν ανάγκη από αναπτυξιακές και δηµοκρατικές πα-
ρεµβάσεις. Διεκδικούν η περιοχή µας να πάρει τη θέση που της

αξίζει. Είναι µία ευκαιρία η συζήτηση στην επιτροπή. Σε αυτήν
την επιτροπή θα παρουσιάσουµε όλοι και τα πεπραγµένα µας
των προηγούµενων χρόνων και τις προτάσεις µας, αλλά και τις
διαφορετικές µας προσεγγίσεις για µία καλύτερη ζωή και για την
ανάπτυξη στη Θράκη.

Τώρα, σε ό,τι αφορά το παρόν νοµοσχέδιο, διαβάζοντάς το
συνάντησα τον τίτλο: «Προώθηση της ηλεκτροκίνησης». Συνάν-
τησα, επίσης, ωραίες, µεγάλες, πράσινες θετικές εκφράσεις. Πα-
ράλληλα, όµως, συνάντησα και την αγωνιώδη προσπάθεια της
Κυβέρνησης και του κ. Χατζηδάκη να παρουσιάσει ένα ψευδεπί-
γραφο φιλοπεριβαλλοντικό προφίλ, ένα φιλοπεριβαλλοντικό
προφίλ το οποίο όµως βρίσκεται πολύ µακριά και δεν συνοδεύε-
ται από φιλοπεριβαλλοντική πολιτική. 

Πριν λίγο καιρό, ψηφίσατε εσείς, κύριοι και κυρίες της Νέας Δη-
µοκρατίας, έναν περιβαλλοντοκτόνο νόµο, µε όλες τις περιβαλ-
λοντικές οργανώσεις και τους ενεργούς πολίτες να βρίσκονται
κάθετα αντίθετοι. Καταργήσατε φορείς διαχείρισης προστατευό-
µενων περιοχών, κρατώντας σε οµηρία επιστήµονες εργαζόµε-
νους. Απαλλάξατε από την υποχρέωση αδειοδότησης εταιρείες
που αναπτύσσουν βαριές µεταλλευτικές δραστηριότητες. Καταρ-
γήσατε τις ενεργειακές κοινότητες. Αδειοδοτείτε µεγάλα πάρκα
ανεµογεννητριών. Διευκολύνατε την αδειοδότηση των χρυσορυ-
χείων. Καταργήσατε τους δασικούς χάρτες. Καταργήσατε όλες
τις ενεργητικές πολιτικές προστασίας και διαχείρισης της φύσης.

Τα επιτεύγµατά σας, βέβαια, δεν σταµατούν εδώ, αφού αυξή-
σατε τα τιµολόγια της ΔΕΗ για τους καταναλωτές, δηµιουργείτε
golden boys µε παχυλούς µισθούς, διώξατε χιλιάδες πελάτες
µέσης τάσης από τη ΔΕΗ, παρακάµψατε τον ΑΣΕΠ σε προσλή-
ψεις στελεχών, καταργήσατε ακόµη και τις συλλογικές συµβά-
σεις.

Παράλληλα, όµως, η κοινωνία στενάζει, κύριοι Υπουργοί. Συµ-
πολίτες µας ζουν στα όρια της φτώχειας. Οι διακοπές ρεύµατος
σε φτωχά νοικοκυριά επανήλθαν µετά από αρκετά χρόνια. Αφή-
νετε τους πολίτες απροστάτευτους. Δεν λάβατε µέτρα ούτε µέσα
στην καραντίνα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Απέναντι στην αδιαφορία, λοιπόν και την αναλγησία σας, κα-
ταθέτουµε σήµερα ως ΣΥΡΙΖΑ –θα ήθελα την ανοχή σας, κύριε
Πρόεδρε- µία τροπολογία που αφορά στο ταµείο επανασυνδέ-
σεων για τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες και τα πληττόµενα νοι-
κοκυριά. Σας ζητάµε και σας καλούµε να το ενεργοποιήσετε
άµεσα, καθώς δεν έχετε εκδώσει ούτε τη σχετική Κοινή Υπουρ-
γική Απόφαση. Η αδιαφορία και η πολιτική σας, δυστυχώς, είναι
εγκληµατική.

Σε αυτό το ζοφερό πλαίσιο, λοιπόν, φέρνετε ένα αποσπασµα-
τικό και επιφανειακό, επικοινωνιακό θα έλεγα, νοµοσχέδιο για
την ηλεκτροκίνηση, µπας και θολώσετε τα νερά της αντιπεριβαλ-
λοντικής σας πολιτικής, ένα νοµοσχέδιο που απευθύνεται και
αφορά τους λίγους προνοµιούχους µε µεγάλο πορτοφόλι. Δεν
αφορά τον µέσο πολίτη. Δεν αφορά την πλειονότητα των χρη-
στών, καθώς δεν αντέχουν το υψηλό κόστος.

Παράλληλα, µε το άρθρο 5 εισάγετε διατάξεις αθέµιτου αντα-
γωνισµού τροποποιώντας την αγορά αυτοκινήτου και οδηγώντας
σε αυξήσεις τιµών µεταχειρισµένων νέας τεχνολογίας. Το σηµεί-
ωσαν, το ανέφεραν και είναι αντίθετοι και Βουλευτές από το
κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Δεν δίνετε, επίσης, κανένα κίνητρο για την απόσυρση και ανα-
νέωση του στόλου των ΙΧ και φυσικά δεν προβλέπετε τίποτα για
την ανανέωση του στόλου των αστικών συγκοινωνιών. 

Σηµαντικό, επίσης, είναι να επισηµάνω ότι προβλέπεται τα δί-
κτυα φόρτισης να υλοποιηθούν από ιδιώτες επενδυτές, αφού οι
µελέτες προκηρυχθούν από τους δήµους. Και αν η επένδυση δεν
είναι κερδοφόρα για τον ιδιώτη; Τότε αποµακρυσµένες περιοχές,
όπως ο Έβρος, ακριτικές περιφέρειες θα αποκλείονται από τα
δίκτυα φόρτισης και ηλεκτροκίνησης. Σας έχουµε επισηµάνει ότι
τα ενεργειακά δίκτυα και οι µεγάλες υποδοµές στη χώρα πρέπει
να βρίσκονται υπό δηµόσιο έλεγχο. 

Αποτέλεσµα όλων αυτών που προανέφερα είναι η επιβάρυνση
της ατµοσφαιρικής ρύπανσης, ο αποκλεισµός πολιτών και περιο-
χών και η ενίσχυση των ανισοτήτων. 
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Επιµένετε, λοιπόν, να ονοµάζετε το νοµοσχέδιο αυτό φιλοπερι-
βαλλοντικό και µη ταξικό όταν η Κυβέρνηση µεροληπτικά νοµοθε-
τεί και πριµοδοτεί τις εγχώριες ελίτ, ενισχύει συγκεκριµένους
παίκτες της αγοράς, όταν νοµοθετείτε για τους λίγους, τη στιγµή
που η πραγµατική οικονοµία, η παραγωγή και ο κόσµος της εργα-
σίας χειµάζονται;

Κύριοι Υπουργοί, κάντε στροφή σε µία ηλεκτροκίνηση χωρίς
αποκλεισµούς χωρίς ανισότητες, για όλους τους πολίτες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Γκαρά.

Συνεχίζουµε µε την κ. Δούνια Παναγιώτα από τη Νέα Δηµο-
κρατία και τον Πειραιά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ζωή µας εξαρτάται άµεσα από

το φυσικό περιβάλλον και όσα αυτό µας προσφέρει. Το νερό, το
οξυγόνο, η χλωρίδα είναι βασικά στοιχεία χωρίς τα οποία ο άν-
θρωπος δεν µπορεί να επιβιώσει, αλλά και να έχει υγεία. 

Οι περιβαλλοντικοί κίνδυνοι που ελλοχεύουν είναι πολλοί και
δηµιουργούνται δυστυχώς κυρίως από ανθρώπινη υπαιτιότητα.
Σύµφωνα µε έρευνες, το ένα τέταρτο των εκποµπών αερίου του
θερµοκηπίου στην Ευρώπη προέρχονται από τον τοµέα των µε-
ταφορών και το 70% του ποσοστού αυτού αφορά τα οχήµατα. 

Η Κοµισιόν έχει θέσει ως στόχο τη µείωση των µέσων εκποµ-
πών διοξειδίου του άνθρακα στα νέα επιβατικά αυτοκίνητα και
ελαφρά φορτηγά κατά 30% έως το 2030 σε σχέση µε τα επίπεδα
του 2021. Οι χώρες που είναι ιδιαίτερα ευαίσθητες σε θέµατα πε-
ριβάλλοντος έχουν ήδη αποφασίσει πως η ηλεκτροκίνηση απο-
τελεί το κλειδί για την επίτευξη των δεσµεύσεών τους απέναντι
στους ευρωπαϊκούς στόχους.

Εµείς ως χώρα µπορεί να είµαστε λίγο πίσω στη χρήση της
ηλεκτροκίνησης, όµως η ευρωπαϊκή εµπειρία έχει δείξει ότι η υιο-
θέτηση ενός ολοκληρωµένου πακέτου µέτρων και κινήτρων, που
θα υποστηρίζει την ηλεκτροκίνηση τόσο σε εθνικό, όσο και σε
περιφερειακό επίπεδο, είναι εφικτή. Πολύ ελπιδοφόρο στην πε-
ρίπτωσή µας είναι το ότι στην Ελλάδα δεν υπάρχει παράγοντας
που να µην θέλει την επιτυχία της ηλεκτροκίνησης και δεν υπάρ-
χει πολίτης ή πολιτικός που να µην ονειρεύεται τις πόλεις µας µε
λιγότερη ρύπανση αλλά και θόρυβο. Το γεγονός ότι η ανάπτυξη
της ηλεκτροκίνησης αποτελεί έναν από τους βασικούς πυλώνες
του κυβερνητικού έργου, γίνεται εµφανές από τα κίνητρα που δί-
νονται στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, τα οποία δεν
έχουν τίποτα να ζηλέψουν από τα αντίστοιχα στις πιο ανεπτυγ-
µένες χώρες της Δυτικής Ευρώπης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τοµέας των µεταφορών στην
Ελλάδα αντιπροσωπεύει περίπου το 40% της τελικής κατανάλω-
σης ενέργειας, ενώ περίπου το 96% αυτής της κατανάλωσης κα-
λύπτεται από προϊόντα πετρελαίου. Με συνολικά πάνω από πέντε
εκατοµµύρια ταξινοµηµένα οχήµατα στη χώρα η Ελλάδα έχει τον
γηραιότερο στόλο οχηµάτων ιδιωτικής χρήσης στην Ευρώπη, µε
µέση ηλικία τα 15,5 έτη. Την ίδια στιγµή τα ηλεκτροκίνητα και
υβριδικά αυτοκίνητα δεν υπερβαίνουν το 0,33% της συνολικής
αγοράς οχηµάτων στη χώρα µας. Οι δε σταθµοί φόρτισης περιο-
ρίζονται σε περίπου 80. Τα στοιχεία αυτά, εκτός από εξαιρετικά
βλαπτικά για το περιβάλλον, είναι και ιδιαίτερα ανησυχητικά για
την οδική µας ασφάλεια, αφού κυκλοφορούν πολλά ακατάλληλα
αυτοκίνητα στους δρόµους, τα οποία δεν πληρούν τις απαραίτη-
τες προϋποθέσεις.

Με το προτεινόµενο από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας νοµοσχέδιο διαµορφώνεται ένα ενιαίο, συστηµατικό και ολο-
κληρωµένο πλαίσιο της αγοράς ηλεκτροκίνησης, µε στόχο τη
σταδιακή απεξάρτηση της χώρας µας από τη χρήση των ορυκτών
καυσίµων και την αποδέσµευσή της από τις ασταθείς διεθνείς αγο-
ρές πετρελαίου, την αύξηση της διείσδυσης των ηλεκτρικών οχη-
µάτων στην ελληνική αγορά και τη µετάβαση στην κινητικότητα
χαµηλών ρύπων, την ανάπτυξη δικτύου δηµόσια προσβάσιµων ση-
µείων επαναφόρτισης, καθώς και ανάλογων ιδιωτικών σηµείων,
την ενθάρρυνση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας για την ανάπτυξη
επενδύσεων στις υποδοµές ηλεκτροκίνησης, καθώς και τη ρύθ-
µιση των κανόνων της αγοράς επαναφόρτισης κ.ά.. 

Για να επιτύχουµε όλους αυτούς τους υψηλούς στόχους, το
Υπουργείο δίνει σηµαντικά κίνητρα στους πολίτες. Μειώνει το κό-
στος αγοράς µακροχρόνιας µίσθωσης και συντήρησης για τα αµι-
γώς ηλεκτρικά, αλλά και για τα υβριδικά οχήµατα και αυτό το κάνει
µε δράσεις επιδότησης για τα ηλεκτρικά οχήµατα, όπως η δράση
«ΚΙΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ», που αναµένεται, µε την πρόβλεψη δω-
ρεάν στάθµευσης από την 1η Ιανουαρίου του 2021 και για δύο
χρόνια για τα ηλεκτρικά οχήµατα, όπου προβλέπεται τέλος στάθ-
µευσης ή σε υπό παραχώρηση δηµοτικούς χώρους στάθµευσης,
µε τη χορήγηση προσαυξηµένης έκπτωσης από το φορολογητέο
εισόδηµα για τις επιχειρήσεις για τις δαπάνες αγοράς ή µίσθωσης
ηλεκτρικών και υβριδικών οχηµάτων, συµπεριλαµβανοµένων µο-
τοσικλετών και µοτοποδηλάτων, καθώς και αναφορικά µε τις δα-
πάνες για την εγκατάσταση δηµόσια προσβάσιµων σηµείων
φόρτισης, µε τη λήψη ειδικής µέριµνας µε επιπλέον κίνητρα για
τις επιχειρήσεις που έχουν έδρα και δραστηριότητα σε νησιωτι-
κούς δήµους, µε την πρόβλεψη ότι η χρήση εταιρικού ηλεκτρικού
οχήµατος και η κάλυψη των εξόδων φόρτισης δεν συµπεριλαµβά-
νεται στο φορολογητέο εισόδηµα, µε την εξαίρεση του κόστους
αγοράς ηλεκτρικού επιβατικού οχήµατος από την ετήσια αντικει-
µενική δαπάνη για αξία οχήµατος µέχρι 50.000 ευρώ.

Παράλληλα η Κυβέρνηση δίνει φορολογικά κίνητρα για την εγ-
κατάσταση µονάδων παραγωγής εξαρτηµάτων, αλλά και ειδών
που σχετίζονται µε τα ηλεκτρικά οχήµατα, ιδίως στις περιοχές
της απολιγνιτοποίησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι ένα
από τα βασικότερα ερωτήµατα που έρχονται στον νου µας όταν
σκεφτόµαστε να αγοράσουµε ένα ηλεκτρικό αυτοκίνητο, είναι το
πού θα το φορτίσουµε και αν θα υπάρχουν αρκετά σηµεία φόρτι-
σης για να καλύπτουν τις ανάγκες των ηλεκτρικών οχηµάτων.
Πράγµατι η ανάπτυξη δικτύου υποδοµών φόρτισης είναι πολύ ση-
µαντική για τη διείσδυση των ηλεκτροκίνητων µέσων στις οδικές
µεταφορές. Για τον λόγο αυτόν µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο
ρυθµίζουµε το πλαίσιο της αγοράς των υπηρεσιών ηλεκτροκίνη-
σης, δηλαδή την εγκατάσταση και λειτουργία σηµείων φόρτισης
και τις συναφείς υπηρεσίες, δίνοντας σαφές προβάδισµα στην
επενδυτική πρωτοβουλία. 

Έτσι, θεσπίζουµε υποχρεωτική εγκατάσταση σηµείων φόρτισης
σε νέα και υφιστάµενα κτήρια, δίνοντας προβάδισµα στα δηµόσια
κτήρια, τα οποία θα έχουν σχετική υποχρέωση εγκατάστασης
µέχρι την 1η Ιανουαρίου του 2022.

Προβλέπουµε την εγκατάσταση υποδοµών φόρτισης σε όλα
τα νέα ή ανακαινιζόµενα κτήρια, καθώς και σε όλα τα υφιστάµενα
κτήρια σε συγκεκριµένο ποσοστό επί των θέσεων στάθµευσης
που διαθέτουν και ανάλογα µε τη χρήση τους και απλοποιούµε
τη διαδικασία εγκατάστασής τους. 

Υιοθετούµε πλήρως το ανταγωνιστικό µοντέλο αγοράς για την
ανάπτυξη των υποδοµών επαναφόρτισης και την παροχή υπηρε-
σιών ηλεκτροκίνησης.

Καθορίζουµε τους ρόλους και τις υποχρεώσεις των φορέων
της νέας αυτής αγοράς, δίνοντας κεντρικό ρόλο στους φορείς
εκµετάλλευσης υποδοµών φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων και
στους παρόχους υπηρεσιών ηλεκτροκίνησης. 

Θέτουµε κανόνες για την τιµολόγηση υπηρεσιών επαναφόρτι-
σης, στη βάση της διαφάνειας των χρεώσεων. 

Προβλέπουµε τον εποπτικό ρόλο του κράτους και τη συνεχή
παρακολούθηση µε εργαλεία ψηφιακής διακυβέρνησης, ώστε να
γίνονται οι αναγκαίες παρεµβάσεις. 

Προωθούµε την ενεργό συµµετοχή των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης στην ανάπτυξη σηµείων φόρτισης. 

Θεσπίζουµε µέτρα για την ασφαλή λειτουργία των υποδοµών
φόρτισης και καθορίζουµε το πλαίσιο για τη διαχείριση των συσ-
σωρευτών. 

Τέλος, ακολουθώντας τις απαιτήσεις της σύγχρονης εποχής,
ενεργοποιούµε το ηλεκτρονικό µητρώο υποδοµών και φορέων
αγοράς ηλεκτροκίνησης, µε σκοπό τη συστηµατική καταγραφή
των φορέων και των σηµείων φόρτισης και την εξασφάλιση της
ψηφιακής πρόσβασης των πολιτών στην πληροφορία, που
αφορά τα δηµοσίως προσβάσιµα σηµεία επαναφόρτισης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)
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Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κύρια

Δούνια.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

τα στοιχεία για τη ρύπανση της ατµόσφαιρας και τις επιπτώσεις
της είναι, σύµφωνα µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας εφιαλ-
τικά, ενώ τα Ηνωµένα Έθνη τονίζουν ότι εννέα στους δέκα αν-
θρώπους στον πλανήτη αναπνέουν µολυσµένο αέρα. Το
ενδιαφέρον το περιβάλλον και την προστασία του δεν µπορεί να
περιορίζεται σε ευχολόγια. Είναι υπόθεση όλων µας. Πρέπει
εµείς να αλλάξουµε τη νοοτροπία µας απέναντι σε αυτό και να
βελτιώσουµε τις καθηµερινές µας συνήθειες. Αυτό θα το πετύ-
χουµε αφ’ ενός µε συνεχή ενηµέρωση και ευαισθητοποίηση σε
οικολογικά ζητήµατα και αφ’ ετέρου µε την υιοθέτηση φιλικών
προς το περιβάλλον πολιτικών, όπως είναι και η ηλεκτροκίνηση. 

Έντεκα κράτη - µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης παρέχουν ήδη
επιδότηση για την απόκτηση των αυτοκινήτων, µε τη χώρα µας
να αποτελεί τη δωδέκατη στη σειρά. Η αύξηση της ηλεκτροκίνη-
σης µειώνει την ατµοσφαιρική ρύπανση, προστατεύει τη δηµόσια
υγεία, ενώ ελαχιστοποιεί το επίπεδο θορύβου και όχλησης των
πολιτών και ταυτόχρονα βεβαίως θέτει τις βάσεις για τη µετά-
βασή µας στην κινητικότητα µηδενικών εκποµπών και δηµιουργεί
οικονοµικά οφέλη, επιχειρηµατικές ευκαιρίες και θέσεις εργα-
σίας µέσα από την ανάπτυξη ιδιωτικών επενδύσεων που αφο-
ρούν τη δηµιουργία και τη λειτουργία δικτύου υποδοµών
φόρτισης, την παροχή σχετικών υπηρεσιών, αλλά και την παρα-
γωγή αγαθών σχετικών µε την ηλεκτροκίνηση. 

Η Ελλάδα µε τις προσπάθειες όλων µας µπορεί να γίνει µία πιο
πράσινη και πιο σύγχρονη χώρα, µια χώρα φιλική στον άνθρωπο,
αλλά και τη φύση, µε νέα µορφή, ποιοτική ζωή και σύγχρονη
όψη. Ψηφίζοντας το νοµοσχέδιο για την προώθηση της ηλεκτρο-
κίνησης, κάνουµε ένα πρώτο σηµαντικό βήµα προς αυτήν την κα-
τεύθυνση.

Ευχαριστώ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Δούνια.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Βασίλειο Βασιλειάδη, Βουλευτή της
Νέας  Δηµοκρατίας, από την όµορφη Πέλλα, µε τα Λουτρά
Πόζαρ και τους καταρράκτες.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας φέρνει σήµερα προς ψήφιση ένα
ακόµα σχέδιο νόµου που στοχεύει στη µετάβαση της ελληνικής
οικονοµίας σε ένα καθαρότερο, πράσινο µοντέλο, αξιοποιώντας
τις νέες τεχνολογίες στην ώρα τους και όχι µε καθυστέρηση δε-
καετιών, όπως εκ του αποτελέσµατος παρατηρούµε ότι συνέβη
στο παρελθόν. 

Παγκοσµίως, αλλά ειδικότερα στην Ευρώπη η ηλεκτροκίνηση
ωριµάζει παίρνοντας µε γρήγορους ρυθµούς κυρίαρχη θέση
στην ατοµική, την επαγγελµατική και τη µαζική µεταφορά εντός
και εκτός πόλης. Η εφαρµογή της τεχνολογίας αυτής θα επιτρέ-
ψει την εξοικονόµηση ενέργειας, την απεξάρτηση από τα ορυκτά
καύσιµα και τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των πολιτών σε
καθαρότερες πόλεις.

Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση φιλοδοξεί να
ρυθµίσει την αναδυόµενη αυτή αγορά κι εδώ βρίσκεται ο πυρή-
νας της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας προς την οικονοµία: να
ρυθµίσει και όχι να ελέγξει. Η φιλοσοφία του σχεδίου νόµου είναι
να θέσει το πλαίσιο εκείνο µέσα στο οποίο θα αναπτυχθεί η
αγορά ελεύθερα, µέσω υγιούς ανταγωνισµού και συνεργασίας
δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, θέτοντας κανόνες που θα περιο-
ρίσουν τυχόν πειρασµούς για αισχροκέρδεια, προστατεύοντας
κοινωνικές οµάδες µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον, όπως οι κάτοικοι της
Δυτικής Μακεδονίας και της Αρκαδίας που επηρεάζονται από την
απολιγνιτοποίηση ή οι κάτοικοι των νησιών και ταυτόχρονα επι-
τρέποντας την ανάδειξη επιχειρηµατικών πρωτοβουλιών καινο-
τοµίας. 

Τρεις είναι, κατά τη γνώµη µου, οι στόχοι του σχεδίου νόµου.
Ο πρώτος στόχος δεν µπορεί να είναι άλλος από τη δηµιουρ-

γία των απαραίτητων υποδοµών. Απλοποιείται η διαδικασία εγ-
κατάστασης σταθµών και σηµείων φόρτισης σε δηµόσιες και
ιδιωτικές εγκαταστάσεις και ορίζεται σχετικό ποσοστό επί των
θέσεων στάθµευσης, υποχρεωτικό για νέα και υφιστάµενα κτή-
ρια. 

Οι δήµοι αποκτούν σηµαντικό ρόλο καθώς καλούνται να εκπο-
νήσουν σχέδιο φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων και είναι αυτοί
που θα «τρέξουν» τους διαγωνισµούς για την εγκατάσταση και
λειτουργία των σταθµών φόρτισης. Πολύ σωστά οι τοπικές κοι-
νωνίες µπαίνουν στο κάδρο του σχεδιασµού. Ο δήµος είναι
αυτός που γνωρίζει καλύτερα τις ιδιαιτερότητες της κάθε πόλης
ή κοινότητας και όχι το Υπουργείο ή η όποια άλλη κεντρική υπη-
ρεσία. Κανείς δεν γνωρίζει καλύτερα τις ανάγκες της Έδεσσας
ή των Γιαννιτσών από τους ίδιους τους δηµότες. 

Δεύτερος στόχος του σχεδίου νόµου είναι να δηµιουργήσει τα
απαραίτητα κίνητρα για την αγορά και τη χρήση της νέας αυτής
τεχνολογίας. Το για την ώρα υψηλό κόστος απόκτησης των οχη-
µάτων αυτών περιορίζεται µε δράσεις επιδότησης, όπως το «ΚΙ-
ΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ». Από 1η Ιανουαρίου του 2021 και για δύο
χρόνια προβλέπεται δωρεάν στάθµευση για τα ηλεκτρικά οχή-
µατα είτε εκεί όπου προβλέπεται τέλος στάθµευσης είτε σε υπό
παραχώρηση δηµοτικούς χώρους στάθµευσης. Χορηγείται έκ-
πτωση για την αγορά ή µίσθωση ηλεκτρικών και υβριδικών οχη-
µάτων αλλά και για τις δαπάνες για την εγκατάσταση δηµόσια
προσβάσιµων σηµείων φόρτισης, ένα ακόµα χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα κινήτρου σε ιδιώτες και επιχειρήσεις, µε άµεσο όφελος
δηµόσιου χαρακτήρα. 

Για τις επιχειρήσεις προβλέπονται φορολογικά κίνητρα, όπως
οι αυξηµένοι συντελεστές απόσβεσης παγίων ή οι απαλλαγές
αγοράς οχήµατος και εξόδων φόρτισης.

Όσον αφορά τις κρατικές προµήθειες ενσωµατώνεται η ευρω-
παϊκή οδηγία 1161 του 2019, η οποία προβλέπει την προώθηση
καθαρών και ενεργειακώς αποδοτικών οχηµάτων οδικών µεταφο-
ρών για τον δηµόσιο τοµέα. Καθορίζεται επίσης το πλαίσιο για την
προµήθεια ελάχιστου ποσοστού οχηµάτων επί του στόλου από
φορείς του δηµοσίου. Δίνονται, λοιπόν, κίνητρα όχι µόνο για την
αγορά των οχηµάτων αυτών από ιδιώτες, αλλά και για τη χρήση
τους ως επαγγελµατικά: ταξί, µέσα µαζικής µεταφοράς, κρατικά
οχήµατα και άλλα. Και εδώ, κύριε Υπουργέ, νοµίζω πως υπάρχει
µεγαλύτερο περιθώριο κινήτρων, ειδικότερα σε κοινωνικές οµάδες
στις οποίες το όχηµα αποτελεί εργαλείο καθηµερινής χρήσης
όπως, για παράδειγµα, οι τρίτεκνες και οι πολύτεκνες οικογένειες. 

Τρίτος στόχος του σχεδίου νόµου, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι η ανάπτυξη της επιχειρηµατικής δραστηριότητας γύρω
από την ηλεκτροκίνηση. Υιοθετείται το µοντέλο του υγιούς αντα-
γωνισµού της αγοράς για την ανάπτυξη των υποδοµών επανα-
φόρτισης και την παροχή υπηρεσιών ηλεκτροκίνησης. Το
Υπουργείο παρεµβαίνει µόνο εκεί όπου χρειάζεται να εξασφαλι-
στεί η ασφαλής και περιβαλλοντικά ορθή δραστηριότητα και να
προστατευτούν τα εργασιακά δικαιώµατα. Έτσι, θέτει κανόνες
για την ασφαλή εγκατάσταση και λειτουργία των υποδοµών επα-
ναφόρτισης, για την πιστοποίηση του εξειδικευµένου προσωπι-
κού και για τη διαχείριση των µπαταριών. 

Τέλος, ευνοείται η εγκατάσταση µονάδων παραγωγής εξαρ-
τηµάτων και άλλων ειδών που σχετίζονται µε τα ηλεκτρικά οχή-
µατα, ιδίως στις περιοχές της απολιγνιτοποίησης, όπως προείπα. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι κατά την άποψή µου το
σχέδιο νόµου αυτό έρχεται η σωστή στιγµή για την αξιοποίηση
µιας τεχνολογίας που αναµένεται να κυριαρχήσει τα επόµενα
χρόνια. Ρυθµίζει δίκαια και µε κοινωνικό πρόσηµο την αγορά και
δίνει στο κράτος τον εποπτικό ρόλο που οφείλει να έχει. 

Καλώ το Σώµα να το υπερψηφίσει.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας  Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Βασιλειάδη και για την τήρηση του χρόνου.

Κι ο επόµενος οµιλητής από τη Νέα Δηµοκρατία είναι ο κ. Διο-
νύσιος Ακτύπης, από την όµορφη Ζάκυνθο. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε, κι ευχαριστώ και για τα καλά λόγια για τη Ζάκυνθο γιατί
έχουµε ανάγκη και τη διαφήµιση αυτήν την περίοδο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είναι η Ελλάδα µας,
τιµή µας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης, θα έλεγε κανείς πως αποτελεί ειρωνεία της τύχης
να βρισκόµαστε σήµερα εδώ έτοιµοι να συζητήσουµε για ένα νο-
µοσχέδιο µε µεγάλη σηµασία για το περιβάλλον και τη µείωση
των ατµοσφαιρικών ρύπων, για την πράσινη ανάπτυξη, ενώ µόλις
δύο µέρες πριν είδαν το φως της δηµοσιότητας διάλογοι που
αποδεικνύουν για µία ακόµα φορά και πλέον περίτρανα πως η
περιβαλλοντική ευαισθησία του ΣΥΡΙΖΑ είναι απλώς ανύπαρκτη. 

Δεν θέλω να αναφερθώ στα όσα ανατριχιαστικά ακούγονται
στις διάφορες συνοµιλίες. Άλλωστε το αν εµπλέκονται Υπουργοί,
πολιτικά πρόσωπα και ποιοι εµπλέκονται αυτό είναι θέµα που θα
το βρει η δικαιοσύνη. Εκείνο όµως που θα πρέπει να πάρουµε
σαν µήνυµα και δεν ξέρω αν το πήραµε αυτό το µήνυµα, εάν τε-
λικά το καταλάβαµε, είναι ότι σε θέσεις ευθύνης θα πρέπει να
υπάρχουν άνθρωποι άξιοι, ικανοί και όχι άτοµα του κοµµατικού
σωλήνα ή «ηµέτεροι», γιατί τελικά τα αποτελέσµατα θα είναι
αυτά τα οποία είδαµε όλοι µας να γίνονται και να θρηνούµε εκα-
τόν δύο θύµατα στο Μάτι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα -για να πε-
ράσουµε στο νοµοσχέδιο- ένα νοµοσχέδιο η σηµασία του οποίου
είναι µεγάλη και µας αφορά όλους. Όλοι άλλωστε θέλουµε ένα
µέλλον µε λιγότερους ατµοσφαιρικούς ρύπους ιδίως στα µεγάλα
αστικά κέντρα, µια πραγµατικότητα µε λιγότερες ασθένειες του
αναπνευστικού, µια καθηµερινότητα όπου δεν θα ανησυχούµε
για τον αέρα που αναπνέουµε εµείς και τα παιδιά µας. Με το
παρόν νοµοσχέδιο για την προώθηση της ηλεκτροκίνησης επι-
διώκεται ακριβώς αυτό. Πρόκειται άλλωστε για ένα νοµοσχέδιο
µε το οποίο συµφωνεί και το οποίο θα στηρίξει όλη η αγορά, ένα
νοµοσχέδιο που βρίσκεται στην κατεύθυνση των καλών ευρωπαϊ-
κών πρακτικών, τις οποίες µάλιστα ακολουθούν ήδη έντεκα ευ-
ρωπαϊκές χώρες και βεβαίως ένα νοµοσχέδιο που θέτει τα
θεµέλια για τις πράσινες µετακινήσεις, διαµορφώνοντας ένα ολο-
κληρωµένο και συνεκτικό πλαίσιο διατάξεων. 

Άκουσα µε προσοχή την αντιπολίτευση που ασκήθηκε από την
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και µε ειλικρίνεια θα ήθελα να σας πω πως
τη θεωρώ παντελώς αβάσιµη, αν όχι κακόβουλη. Φέρνουµε σή-
µερα στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο το οποίο ρυθµίζει ζητήµατα που
εσείς οι περιβαλλοντικά ευαίσθητοι, ευσυνείδητοι, αφήσατε για
τεσσεράµισι χρόνια παντελώς αρρύθµιστα! Βέβαια την περιβαλ-
λοντική ευαισθησία του ΣΥΡΙΖΑ την είδαµε όταν δεν ψηφίσατε
το νοµοσχέδιο για τους υδρογονάνθρακες, το οποίο το είχατε
συµφωνήσει λίγες ηµέρες πριν από τις εκλογές του Ιουλίου. Τι
κάνατε εδώ; Θυµηθήκατε ότι είσαστε περιβαλλοντικά ευαίσθητοι
όταν γίνατε Αντιπολίτευση. Την είδαµε επίσης όταν ταχθήκατε
ανερυθρίαστα υπέρ της παράτασης της ζωής των λιγνιτικών µο-
νάδων, αλλά και όταν συνταχθήκατε µε όσους εκφράζουν την αν-
τίθεσή τους κατά των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι υγιές να
ασκείτε κριτική. Όταν όµως ασκείτε αβάσιµη κριτική χωρίς ου-
σιαστικά επιχειρήµατα, αυτό σας καθιστά περισσότερο γραφι-
κούς, παρά πολιτικά ενεργούς. Και αυτό είναι ιδιαίτερα εµφανές
όταν προσπαθείτε να βρείτε ακροατήριο, επιδιώκοντας µάλλον
ατυχώς να αποδοµήσετε ένα νοµοσχέδιο που δεν έχει παρά µόνο
θετικό αντίκτυπο και µε το οποίο συµφωνεί το σύνολο της ελλη-
νικής κοινωνίας.

Τι κάνει λοιπόν το σηµερινό νοµοσχέδιο; Συνολικά παρέχει ση-
µαντικά κίνητρα για την αγορά οχηµάτων και φορτιστών, καθώς
και αναπτυξιακά κίνητρα για την παραγωγή µπαταριών και φορ-
τιστών, ενώ συνολικά εισάγει ρυθµίσεις για την οµαλή λειτουργία
της αγοράς µε άξονα πάντα τις καλές ευρωπαϊκές πρακτικές. 

Πιο συγκεκριµένα, το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει σειρά κι-
νήτρων, µεταξύ των οποίων οικολογικό µπόνους και φοροαπαλ-
λαγές τα οποία οδηγούν σε µεσοσταθµική µείωση 25% της τιµής
ενός ηλεκτρικού αυτοκινήτου και 40% ενός ηλεκτρικού ποδηλά-
του. Μάλιστα, µέσω της δράσης «ΚΙΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ» επιδο-
τείται η αγορά και η µίσθωση ηλεκτρικών αυτοκινήτων, δικύκλων
και ποδηλάτων από ιδιώτες και εταιρείες, δράση που έχει προ-
ϋπολογισµό 100 εκατοµµύρια ευρώ. 

Θεσπίζεται δωρεάν στάθµευση για τα ηλεκτρικά οχήµατα είτε

εκεί όπου προβλέπεται τέλος στάθµευσης είτε σε υπό παραχώ-
ρηση δηµοτικούς χώρους στάθµευσης. Προβλέπει ότι η χρήση
εταιρικού ηλεκτρικού οχήµατος και η κάλυψη των εξόδων φόρ-
τισης δεν συµπεριλαµβάνονται στο φορολογητέο εισόδηµα. 

Δίνει γενναία οικονοµικά κίνητρα για εισαγωγή ηλεκτροκίνητων
αυτοκινήτων, σκούτερ και ποδηλάτων. Ρυθµίζει το ζήτηµα φορ-
τιστών σε δηµόσιους και ιδιωτικούς χώρους µε πρόβλεψη µέχρι
το τέλος του 2021 να υπάρχει κάλυψη όλων των εθνικών οδών.
Ρυθµίζει το σύστηµα της αγοράς, ενώ ήδη δεκαοκτώ φορείς
έχουν υπογράψει συµφωνία µε τα Υπουργεία Μεταφορών και Πε-
ριβάλλοντος, δεσµευόµενοι ότι θα κάνουν αυτά που τους ανα-
λογούν και θα στηρίξουν το νοµοσχέδιο. 

Εισάγει διατάξεις σύµφωνα µε τις οποίες το δηµόσιο αναλαµ-
βάνει το δικό του βάρος µε πρόβλεψη ότι από του χρόνου το 25%
των καινούργιων αυτοκινήτων θα είναι υποχρεωτικά ηλεκτροκί-
νητα, ενώ υπάρχουν και δεσµεύσεις για ηλεκτρικά λεωφορεία.
Ταυτόχρονα εισάγει αναπτυξιακά κίνητρα για ηλεκτρικά αυτοκί-
νητα και φορτιστές µε ρητή πρόβλεψη γι’ αυτά, ενώ δίνονται για
πρώτη φορά ειδικά φορολογικά κίνητρα στις δυνητικές περιοχές
για παραγωγή µπαταριών, φορτιστών και ηλεκτρικών αυτοκινή-
των. 

Έτσι λοιπόν συνοπτικά, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο επιδιώκε-
ται η συνολική βελτίωση των περιβαλλοντικών συνθηκών, ενώ πα-
ράλληλα διαµορφώνονται οι κατάλληλες συνθήκες ώστε να
ανοίξει ένας νέος και πολλά υποσχόµενος τοµέας στην αγορά
και να δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας.

Μάλιστα, σε ό,τι αφορά ειδικότερα τα ταξί, εισάγονται γενναία
κίνητρα για την ανανέωση του στόλου. Παρέχονται κίνητρα µέχρι
10.500 ευρώ για την απόκτηση νέου ηλεκτρικού ταξί. Εισάγονται
ειδικές ρυθµίσεις ως προς τη χωροθέτηση χώρων στάσης και
στάθµευσης ηλεκτρικών επιβατικών οχηµάτων εξωτερικής φόρ-
τισης, δηµόσιας χρήσης, µέτρο που θεσπίστηκε για τους οδη-
γούς ταξί, καθώς και για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες που
οδηγούν ηλεκτρικό αυτοκίνητο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η Ελ-
λάδα έχει τον γηραιότερο στόλο οχηµάτων ιδιωτικής χρήσης στην
Ευρώπη µε µέση ηλικία δεκαέξι έτη περίπου και τα περισσότερα
από τα µισά απ’ αυτά έχουν ξεπεράσει τα δεκαέξι έτη κυκλοφο-
ρίας, ενώ το 73% περίπου του ελληνικού στόλου κυκλοφορεί ήδη
για περισσότερο από δέκα έτη. 

Από τα δεδοµένα αυτά προκύπτει πως στη χώρα µας το περι-
βάλλον επιβαρύνεται υπέρµετρα σε σχέση µε άλλα ευρωπαϊκά
κράτη. Και δεν είναι µόνο η ατµοσφαιρική ρύπανση που πρέπει
να µας απασχολεί, είναι και η οδική ασφάλεια που διακυβεύεται,
δεδοµένου ότι κυκλοφορούν γερασµένα οχήµατα µειωµένης
προστασίας προς τους επιβαίνοντες και τους πεζούς. 

Συνεπώς µε το παρόν νοµοσχέδιο επιδιώκεται ακριβώς να δια-
σφαλιστεί η βελτίωση της ποιότητας ζωής όλων µας µέσα από
τη µείωση της ατµοσφαιρικής ρύπανσης, αλλά και η ασφάλεια
των συµπολιτών µας, ενώ ταυτόχρονα τίθενται οι βάσεις για το
άνοιγµα µιας νέας αγοράς στην Ελλάδα, µιας προσοδοφόρας
αγοράς που θα φέρει µαζί της νέες ευκαιρίες και φυσικά, νέες
θέσεις εργασίας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε Νέα Δηµοκρατία και µε τον κ. Μιχάλη Παπα-
δόπουλο από την όµορφη Κοζάνη, την κωµόπολη των Σερβίων.
Δεν ξέρουν τι χάνουν όσοι δεν την έχουν επισκεφθεί.

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες δεν
έχουν να φοβηθούν απολύτως τίποτα. Αντίθετα, η ηγεσία της
Τουρκίας πρέπει να είναι πάρα πολύ προσεκτική και να γίνει προ-
σεκτική σε αυτά τα οποία λέει και κάνει. Πρέπει να συνειδητοποι-
ήσει ότι µε τη φωτιά δεν παίζουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν λίγες µέρες πριν από τις
εκλογές του Ιουλίου του 2019 ο Κυριάκος Μητσοτάκης παρου-
σίασε τους δεκαέξι άξονες του προγράµµατος που θα ακολου-
θούσε η Νέα Δηµοκρατία, υπογράµµισε µε ιδιαίτερη έµφαση τον
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σχεδιασµό για την άµεση εφαρµογή µιας νέας ενεργειακής πο-
λιτικής.

Η νέα εθνική αυτή ενεργειακή πολιτική µε πρόσηµο φιλικό
προς το περιβάλλον έχει ως σκοπό αφ’ ενός να συµπεριληφθεί
η χώρα µεταξύ των φιλόδοξων κρατών που επιδιώκουν τη µετά-
βαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε µια οικονοµία κλιµατικής ου-
δετερότητας και αφ’ ετέρου, να πρωτοστατεί η Ελλάδα σε
ενέργειες που θα έχουν το ανάλογο όφελος. Στόχος λοιπόν είναι
η Ελλάδα από παρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης να µετατραπεί
σε πρωταγωνιστή, προσελκύοντας επενδύσεις, συµµετέχοντας
σε πιλοτικές δράσεις και καινοτόµες πολιτικές. 

Υπό το πρίσµα αυτό λοιπόν της πράσινης συµφωνίας και του
εθνικού σχεδίου για την ενέργεια και το κλίµα, έρχεται σήµερα
στην Ολοµέλεια ένα νοµοσχέδιο που προωθεί τις πράσινες µετα-
φορές, την ηλεκτροκίνηση, αλλά και την εν γένει βιώσιµη αστική
κινητικότητα, ένα νοµοσχέδιο το οποίο τρέχει µε µεγάλη ταχύτητα
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, κινητοποιεί το σύνολο των εµπλεκόµενων
κοινωνικών οµάδων της ιδιωτικής οικονοµίας, δηµιουργώντας ευ-
καιρίες, ανάπτυξη και κυρίως, θέσεις εργασίας, διευκολύνοντας
συνεργατικές πολιτικές µε την αυτοδιοίκηση, αποδεικνύοντας το
πλέγµα των πολιτικών συναρµόδιων Υπουργείων και κυβερνητικών
πολιτικών για το περιβάλλον, τη χωροταξία και τις µεταφορές. Και
όλα αυτά για µια καλύτερη, βιώσιµη καθηµερινότητα σε µια νέα
οικονοµία, σε ένα νέο παραγωγικό µοντέλο. 

Δεν πρέπει βέβαια να λησµονούµε ότι όλες οι πολιτικές αυτές
στοχεύουν και απαιτούν ένα νέο παραγωγικό µοντέλο σε ένα κλι-
µατικά ουδέτερο περιβάλλον. Πρέπει πρωτίστως να χτίζουν µια
νέα κουλτούρα, να διευκολύνουν την κοινωνία και τους πολίτες
στην αλλαγή αυτή των καθηµερινών συνηθειών και επιδιώξεων
που έχουν. Γι’ αυτό απαιτείται η µέγιστη δυνατή συναίνεση και
σταθερή επιδίωξη των στόχων µε έργα και όχι µε λόγια, ώστε το
αποτύπωµα το οποίο µένει στην κοινωνία να είναι ευδιάκριτο,
αλλά και ισχυρό. 

Γι’ αυτό και άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή και την εισηγήτρια
και τους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Νοµίζω
ότι πρέπει για άλλη µια φορά να είναι πιο προσεκτικοί και φειδω-
λοί στα λόγια τους και στην κριτική τους, γιατί η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ την περίοδο 2015-2019 έµεινε όχι απλώς άπραγη, αλλά
παρεµπόδισε την ηλεκτροκίνηση. Αδιανόητο το γιατί και σίγουρα
περίεργο για τις περισπούδαστες αναγγελίες της περί πράσινης
οικονοµίας.

Οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να αναλογιστούν µε προ-
σοχή ότι για πρώτη φορά µε τις διατάξεις του ν.4233/2014 θε-
σµοθετήθηκε η εγκατάσταση συσκευών φόρτισης ηλεκτρικών
αυτοκινήτων και γενικότερα, οχηµάτων στη χώρα, βγήκαν οι όροι
λειτουργίας των συνεργείων και η πιστοποίησή τους, εγκαινιά-
στηκε τότε το πρώτο ηλεκτρικό αυτοκίνητο στην Ελλάδα. Και το
ξέρω καλά αυτό, γιατί τότε είχα την τιµή να ήµουν αρµόδιος Υφυ-
πουργός Μεταφορών και υπογράφων.

Παρ’ ότι ο νόµος αυτός ψηφίστηκε τον Δεκέµβριο του 2014
και ενώ ήδη είχαν προκηρυχθεί εκλογές, για να µπορέσω να επι-
ταχύνω τη διαδικασία αυτή και να έρθουµε λίγο πιο γρήγορα σε
αυτήν την πράσινη ανάπτυξη µε ηλεκτροκίνηση, εκδώσαµε την
προβλεπόµενη από τις παραπάνω διατάξεις απόφαση που καθό-
ριζε τις τεχνικές προδιαγραφές που καθορίζονταν από τον νόµο. 

Θυµάµαι ότι τότε πρώτοι είχαµε πιλοτικά λειτουργήσει και
στον Δήµο Κοζάνης σταθµούς φόρτισης µε ηλεκτρικά αυτοκί-
νητα σε συνεργασία µε τη ΔΕΗ. Διότι εµείς, όταν πιστεύουµε σε
ένα σχέδιο, το εφαρµόζουµε κιόλας. Δεν το αφήνουµε στην τύχη
του ούτε το περιορίζουµε απλώς µε µια πολιτική ρεκλάµα.

Αντίθετα, επί τέσσερα χρόνια, από το 2015 έως το 2019, όχι
µόνο η προηγούµενη κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα, αλλά έβλαψε,
πολέµησε την ηλεκτροκίνηση. Το 2016 επέκτεινε ο ΣΥΡΙΖΑ την
εγκατάσταση υποδοµών στους λιµένες -σωστό- και χρειάστηκαν
τρία ολόκληρα χρόνια να εκδοθεί η ΚΥΑ που καθόριζε τις τεχνι-
κές προδιαγραφές. Άρα, γιατί;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
πραγµατοποιείται µια ολιστική προσέγγιση και µια ολοκληρω-
µένη παρέµβαση για τη γρήγορη µετάβαση στην ηλεκτροκίνηση,
που περιλαµβάνει κίνητρα για την ανάπτυξη της ηλεκτροκίνησης,
προώθηση στις οδικές µεταφορές και τις δηµόσιες προµήθειες,

οργάνωση της αγοράς για τις αναγκαίες υποδοµές. Σε αυτό το
πλαίσιο είµαι σίγουρος ότι αυτοί οι στόχοι θα επιτευχθούν.

Θέλω να τονίσω, όµως, δυο σηµεία, για να κλείσω, κύριε Πρό-
εδρε. Πρώτον, την ενίσχυση των πράσινων µεταφορών, που είναι
καθοριστικό και πολύ σηµαντικό.

Δεύτερον, θέλω να δώσω έµφαση στην ανάδειξη µιας ρύθµι-
σης που αποτυπώνει τη σηµασία των σχεδιαζόµενων πολιτικών
για µια νέα οικονοµία, ένα νέο παραγωγικό µοντέλο της χώρας.

Το νοµοσχέδιο λαµβάνει µέριµνα και για φορολογικά κίνητρα.
Λαµβάνει µέριµνα και για την εγκατάσταση µονάδων παραγωγής,
εξαρτηµάτων και ειδών που σχετίζονται µε ηλεκτρικά αυτοκίνητα
στις περιοχές της µετά λιγνίτη εποχής, όπως είναι το λιγνιτικό
λεκανοπέδιο, η Κοζάνη, η Πτολεµαΐδα, το Αµύνταιο και η Φλώ-
ρινα, όπως είναι η Μεγαλόπολη. Δίνει µια νέα πνοή.

Αν θέλετε, είναι και το πρώτο νοµοσχέδιο -αν δεν κάνω λάθος,
κύριε Υπουργέ- που καθορίζει το πρώτο σηµείο για τη µετά λι-
γνίτη εποχή.

Δεν θα µπω στον πειρασµό αυτόν, γιατί θα είχα πάρα πολλά
να πω. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να µπορέσουµε να προχωρή-
σουµε έργα και πράγµατα που παίζουν καθαρά αναπτυξιακό
ρόλο. Αυτό κάνει αυτό το νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό, θα ήθελα να σας
παροτρύνω όχι απλώς να το ψηφίσετε, αλλά θα ήθελα να µας
απαντήστε κιόλας γιατί κάνατε τρία χρόνια για να βγάλετε µια
απόφαση.

Θα ήθελα παρεµπιπτόντως να καταθέσω στα Πρακτικά της
Βουλής την απόφαση η οποία βγήκε σε ένα µήνα υλοποίησης
του νοµοσχεδίου του 2014.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Παπαδόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Παπαδόπουλε.

Πάµε στον ΣΥΡΙΖΑ και στην κ. Σουλτάνα Ελευθεριάδου από
την Καβάλα µε το Παγγαίο, τους Αµµόλοφους, τους Φιλίππους.
Ό,τι θέλεις έχει, όπως κρασιά κ.λπ..

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, σήµερα πραγµατικά θα µιλούσαµε για µια πολύ
µεγάλη επιτυχία, αν ήταν πραγµατικότητα αυτό που προσπαθείτε
να µας πείσετε από το πρωί, ότι ο κ. Μητσοτάκης γύρισε µε 70
δισεκατοµµύρια ευρώ από τη Σύνοδο Κορυφής. Γιατί θα ήταν µε-
γάλη επιτυχία; Διότι τα 70 δισεκατοµµύρια θα ήταν διπλάσια από
τα χρήµατα που εµπεριείχε η ίδια η πρόταση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Αυτό, όµως, είναι ψέµα, δυστυχώς.

Ο κ. Μητσοτάκης γύρισε µε 19,5 δισεκατοµµύρια επιχορηγή-
σεις, ενώ η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρότεινε 22,5 δισεκατοµµύρια
και µε 12,5 δισεκατοµµύρια δάνεια ενώ η πρόταση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής ήταν 9,4 δισεκατοµµύρια δάνεια. Άρα, τι έχουµε
εδώ; Έχουµε µια αλλαγή της αναλογίας ανάµεσα στις επιχορη-
γήσεις και στα δάνεια σε βάρος των επιχορηγήσεων, κάτι το
οποίο αποτελεί εξαιρετικά αρνητική είδηση. Φανερώνει τον κίν-
δυνο να οδηγηθεί η χώρα µας σε νέα κρίση χρέους, µε ανυπο-
λόγιστες συνέπειες. Το δικαίωµα φρένου στην εκταµίευση,
επίσης, µας βάζει υπό την επιτήρηση ακόµα και χωρών που δεν
ανήκουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Επίσης, ο κ. Μητσοτάκης πήγε στη Σύνοδο Κορυφής µεταξύ
άλλων για να ζητήσει κυρώσεις στον Ερντογάν και σήµερα, µια
µέρα µετά, η Τουρκία ανακοίνωσε έρευνες νότια και ανατολικά
στο Καστελόριζο. Μήπως είναι και αυτό µια τεράστια επιτυχία ή
µήπως είναι ακόµα ένα δείγµα της δήθεν αποµόνωσης του Ερν-
τογάν;

Εγώ νοµίζω ότι αυτό είναι ένα δείγµα της ανυπαρξίας του κ.
Μητσοτάκη στη Σύνοδο Κορυφής, ένα δείγµα της ανυπαρξίας
εθνικής στρατηγικής κατά των προκλήσεων της Τουρκίας. Εδώ
θέλω να θυµίσω ότι τον Οκτώβριο του 2018, η Ελλάδα µε τη φρε-
γάτα «ΝΙΚΗΦΟΡΟΣ ΦΩΚΑΣ» απέτρεψε τουρκικό πλοίο από το να
πραγµατοποιήσει έρευνες εντός της ελληνικής υφαλοκρηπίδας.
Το ελάχιστο που έχετε να κάνετε είναι να ακολουθήσετε την ίδια
τακτική.
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Όσον αφορά στο Μάτι, η στάση του ΣΥΡΙΖΑ ήταν εδώ και δυο
χρόνια σταθερή: «Όλα στο φως». Αντίθετα, η στάση της Νέας
Δηµοκρατίας ήταν προεκλογικά να κανιβαλίσει επάνω στους νε-
κρούς στο Μάτι, µετεκλογικά ο κ. Μητσοτάκης να επιβραβεύσει
όσους χειρίστηκαν το Μάτι, έχρισε Γενικό Γραµµατέα του Υπουρ-
γείου Πολιτικής Προστασίας του Πολίτη τον πρώην Υπαρχηγό
της ΕΛΑΣ κ. Τσουβάλα, αναβάθµισε σε Υποστράτηγο της Πυρο-
σβεστικής τον υπηρεσιακό επικεφαλής στο Μάτι, τον οποίο είχε
καταγγείλει προεκλογικά και δήλωσε τον Σεπτέµβρη του 2019
στον ΟΗΕ ότι όλα επιχειρησιακά έγιναν σωστά στο Μάτι και
έφταιγαν οι καιρικές συνθήκες και οι λυσσασµένοι άνεµοι για
αυτό το τραγικό συµβάν.

Εποµένως, δυο χρόνια µετά, αλλάζει ξανά γνώµη ο κ. Μητσο-
τάκης και µιλάει για καταγγελίες και γεγονότα τα οποία πρέπει
να ερευνηθούν από τις εισαγγελικές αρχές. Γιατί; Διότι όποτε
στριµώχνεται βγάζει από το τσεπάκι του όλως τυχαίως µια υπο-
κλοπή, µια κασέτα, µια παρακρατική µεθόδευση για να αποπρο-
σανατολίσει την κοινή γνώµη και τον δηµόσιο διάλογο.

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο, θα αρχίσω µε την τροπολογία
που καταθέσαµε για τη δωρεάν επανασύνδεση και τη δωρεάν
παροχή ηλεκτρικού ρεύµατος σε πληθυσµιακές οµάδες πληττό-
µενες από την πανδηµία. Είναι πλέον κοινά αποδεκτό ότι τόσο
πριν όσο και κατά τη διάρκεια της πανδηµίας οι πολιτικές που
ακολουθήσατε έφεραν βαθιά ύφεση και οδήγησαν πολλές οικο-
γένειες, οι οποίες πριν την πανδηµία βρίσκονταν σε δύσκολη κα-
τάσταση, στα όρια της φτώχειας και ειδικά, στα όρια της
ενεργειακής φτώχειας και πλέον, δεν µπορούν να πληρώσουν τις
ανάγκες τους σε ηλεκτρικό ρεύµα. Αυτό, βέβαια, πολλές φορές
έχει συνέπειες ακόµα και για την ίδια τη ζωή ασθενών, οι οποίοι
για να ζήσουν, χρειάζεται να χρησιµοποιούν καθηµερινά ειδικά
µηχανήµατα που λειτουργούν µε ρεύµα.

Σε χιλιάδες περιπτώσεις έχετε ήδη διακόψει την παροχή ρεύ-
µατος και προκαλεί κατάπληξη η αδράνεια και η αδιαφορία σας,
ενώ υπάρχουν καταγγελίες τόσο από την Ένωση Καταναλωτών
Ποιότητας Ζωής όσο και από την Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώ-
σεων Καταναλωτών.

Τι προτείνουµε εµείς και σας καλούµε να δεχθείτε την τροπο-
λογία που καταθέσαµε, για να αποφευχθούν εικόνες του πρό-
σφατος παρελθόντος. Προτείνουµε, λοιπόν, δωρεάν
επανασύνδεση των κοµµένων παροχών, δωρεάν παροχή ηλεκτρι-
κού ρεύµατος ανάλογα µε τα µέλη του νοικοκυριού έως το τέλος
του 2020 και ένταξή τους στο κοινωνικό τιµολόγιο, ρύθµιση οφει-
λών που έχουν καταστεί ληξιπρόθεσµες έως την έναρξη ισχύος
των προτεινόµενων ρυθµίσεων, αρχής γενοµένης από 1-1-2022,
απαγόρευση διακοπής ηλεκτρικού ρεύµατος στους δικαιούχους.

Ποιοι είναι εδώ δικαιούχοι; Θα έπρεπε να είναι δικαιούχοι µο-
νοπρόσωπα και µονογονεϊκά νοικοκυριά που κατά την πανδηµία
είχαν σηµαντική µείωση των εισοδηµάτων τους, καθώς και δι-
µελή και πολυπρόσωπα νοικοκυριά που περιλαµβάνουν µέλη
ανάπηρα, άνεργα, εποχικά εργαζόµενους, εργαζόµενους µε
µπλοκάκι, µε εργόσηµο, εργαζόµενους στον τουρισµό και την
εστίαση, αγρότες, κτηνοτρόφους, αλιείς και όσους έχουν υπο-
στεί µείωση εισοδηµάτων ή έχουν εξαιρεθεί από την κρατική ενί-
σχυση λόγω πανδηµίας.

Με το νοµοσχέδιο που φέρατε προς ψήφιση σήµερα προσπα-
θείτε, επίσης, να δηµιουργήστε το προφίλ του «πράσινου» Πρω-
θυπουργού. Αυτό, όµως, είναι αδύνατο πλέον, καθώς τόσο το
αντιπεριβαλλοντικό νοµοσχέδιο που ψηφίσατε τον Μάιο όσο και
η κατάργηση των δασικών χαρτών δείχνουν ακριβώς το αντίθετο.
Το κερασάκι στην τούρτα είναι οι δηλώσεις του ίδιου του Πρωθυ-
πουργού λίγες µέρες πριν, ο οποίος, ευρισκόµενος στην περιοχή
Ερηµίτης στην Κέρκυρα, ως εκπρόσωπος µεγαλοεργολάβων που
περιµένουν τους εµπρησµούς για να χτίσουν, νοµιµοποίησε το κτί-
σιµο τερατώδους ξενοδοχειακής µονάδας σε µια παρθένα πε-
ριοχή, εξαιρετικής οµορφιάς και περιβαλλοντικής αξίας, µε τη
φράση «κάποια στιγµή θα καεί το δάσος, οπότε καλά κάνουµε και
το κτίζουµε». Ντροπιαστική δήλωση του κ. Μητσοτάκη, που µας
έκανε όλους να νιώθουµε ότι ζούµε σε τριτοκοσµική χώρα.

Το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε την Παρασκευή
και µπήκε στην επιτροπή τη Δευτέρα, είναι καθαρά επικοινωνια-
κής χρησιµότητας. Αν το µελετήσει κανείς, καταλαβαίνει ότι πρό-

κειται για νοµοθετική ρύθµιση που αφορά µικρό αριθµό Ι.Χ., που
αφορά γερά πορτοφόλια, που αφορά -και θέλουµε µια σαφή
απάντηση σε αυτό- µόνο χίλια επτακόσια πενήντα αυτοκίνητα.
Ενδεχοµένως, τώρα να µπορεί κάποιος να υπονοήσει ή να πιστέ-
ψει ότι αυτά τα χίλια επτακόσια πενήντα αυτοκίνητα δεν θα δο-
θούν σε εµένα ή σε κάποιον δικηγόρο ή σε κάποιον γιατρό ή σε
κάποιον µικροεπιχειρηµατία, αλλά σε κάποιες εταιρείες ενοικιά-
σεων αυτοκινήτων. Θα το δούµε αυτό. Προφανώς, είναι φωτο-
γραφικό και αυτό το νοµοσχέδιο.

Προωθεί τον αθέµιτο ανταγωνισµό εις βάρος των µικροµε-
σαίων επαγγελµατιών και εµπόρων. Αυξάνει τις τιµές των µετα-
χειρισµένων νέας τεχνολογίας. Δεν δίνει κίνητρα απόσυρσης και
ανανέωσης στόλου. Δεν προχωράει στις απαραίτητες µεταρρυθ-
µίσεις στους τοµείς µεταφορών και συγκοινωνιών. Δεν απαντά
καν στο βασικό πρόβληµα που είναι τα σηµεία φόρτισης. 

Τι κάνουµε τελικά µε το έκτακτο περιβαλλοντικό τέλος για την
ταξινόµηση µεταχειρισµένων οχηµάτων και το επιπλέον, το οποίο
είναι επιπλέον του τέλους ταξινόµησης; Αυτοί που δεν έχουν
χρήµατα να αγοράσουν ηλεκτρικό όχηµα ή όχηµα καλύτερης τε-
χνολογίας θα πληρώνουν υψηλά τέλη ταξινόµησης για να κατα-
λήγει η επιδότηση σε αυτούς που έχουν χρήµατα να αγοράσουν
ηλεκτρικό όχηµα. 

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι αυτό που φέρατε στη
διαβούλευση η χρηµατοδότηση «Κινούµαι Ηλεκτρικά», η οποία
περιλαµβάνει µέτρα επιδότησης για αυτοκίνητα που κοστίζουν
κατά µέσο όρο 35.000 ευρώ, χωρίς εισοδηµατικά κριτήρια, αλλά
µόνο µε πλαφόν επιδότησης. 

Στο άρθρο 44 θα πρέπει να φροντίσει η Κυβέρνηση κάποιος
που αγοράζει ηλεκτρικό όχηµα µε επιδότηση να µην µπορεί να
το πουλήσει στο εξωτερικό εάν δεν έχει αποσβεσθεί. Αλλιώς θα
έχουµε περιπτώσεις να αγοράζουµε το όχηµα, να παίρνουµε την
επιδότηση, να το πουλάµε κατευθείαν στο εξωτερικό και κάποιοι
να έχουν αθέµιτο όφελος εις βάρος του δηµοσίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας, να πω ότι η προώθηση της ηλεκτροκίνησης από

µόνη της δεν µπορεί να οδηγήσει σε πιο καθαρές και βιώσιµες
πόλεις, πρέπει να αποτελέσει µέρος µιας ευρύτερης και συνολι-
κής στρατηγικής, την οποία, δυστυχώς, η Κυβέρνησή σας δεν
φαίνεται να έχει, σύµφωνα µε όλα τα νοµοσχέδια που έχουµε δει
µέχρι τώρα του Υπουργείου σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Ελευθεριάδου.

Συνεχίζουµε µε ΣΥΡΙΖΑ και την Αθηναία κ. Θεανώ Φωτίου. Σας
θέλω ψύχραιµους τους συναδέλφους από τα δεξιά έδρανα του
Κοινοβουλίου. Ζητώ έξι λεπτά ψυχραιµίας!

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την ψήφιση

κάθε νοµοσχεδίου το κρίσιµο ερώτηµα είναι ποιοι ωφελούνται
από τις πολιτικές που εφαρµόζονται. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο
η Κυβέρνηση προσπαθεί να µας πείσει ότι ωφελείται το περιβάλ-
λον. Είναι έτσι; 

Δεν µπορεί να είναι η ηλεκτροκίνηση λύση για το περιβαλλον-
τικό πρόβληµα όσο δεν εξελίσσεται η τεχνολογία αποθήκευσης
της ηλεκτρικής ενέργειας. Όσο αυτό δεν γίνεται –και γι’ αυτό
απαιτούνται µεγάλες έρευνες- τόσο δεν µπορεί η ηλεκτροκίνηση
να είναι η απάντηση στο περιβαλλοντικό πρόβληµα.

Δεύτερον, δίνετε κίνητρα για να µεταφερθούν µε µεγάλη τα-
χύτητα πολύτιµοι πόροι από τη ρηµαγµένη ελληνική οικονοµία,
λόγω COVID-19 και ύφεσης, στις αυτοκινητοβιοµηχανίες του
γαλλογερµανικού άξονα. Είναι αυτός που µας στέρησε, εξαιτίας
της λανθασµένης σας προσκόλλησης, πολύτιµα κονδύλια από
την Ευρωπαϊκή Ένωση τώρα, πρόσφατα, σήµερα και που µας
φοράει και ένα άρρητο νέο µνηµόνιο µε µορφή conditionality.
Αυτό θα δείτε, αγαπητοί κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τι µεγάλα
προβλήµατα θα µας δηµιουργήσει.

Χρηµατοδοτεί, λοιπόν, η Ελλάδα τα πολυέξοδα ερευνητικά
προγράµµατα του γαλλογερµανικού κυρίως άξονα για την εξέ-
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λιξη των ηλεκτρονικών οχηµάτων. Ποιοι ωφελούνται ειδικότερα;
Προφανώς ωφελούνται τα υψηλά εισοδηµατικά στρώµατα. Γιατί
για τα µεσαία και τα αδύναµα στρώµατα είναι ανέκδοτο αυτή η
αγορά. 

Όµως, παράλληλα δηµιουργείται ένα νέο κοινωνικό πρότυπο
επιτυχίας, το νέο lifestyle. Έχεις ηλεκτρικό αυτοκίνητο, είσαι δη-
λαδή και οικονοµικά και λοιπά πετυχηµένος, είσαι ευαίσθητος,
πράσινος, µε περιβαλλοντικές ανησυχίες. Τα κοινωνικά πρότυπα,
όµως, ενσωµατώνουν τις προσδοκίες των ανθρώπων για κοινω-
νική ανέλιξη. Και συχνά αυτά προσκρούουν στη σκληρή πραγµα-
τικότητα. 

Το έχετε ξανακάνει, η Νέα Δηµοκρατία, µε τα δίλιτρα πολυτελή
τζιπ στο παρελθόν. Τα πριµοδοτήσατε. Νέο lifestyle τότε. Και
σκουριάζουν σήµερα χωρίς πινακίδες σε µάντρες και υπόστεγα,
λόγω της υπέρµετρης φορολόγησης που βάλατε εσείς αργότερα
και το ΠΑΣΟΚ.

Πριµοδοτείτε την ηλεκτροκίνηση την ίδια ώρα που στερείτε
την ηλεκτροδότηση από χιλιάδες νοικοκυριά που έχουν πληγεί
από την πανδηµία και την ύφεση, κόβοντάς τους το ρεύµα. Σας
το είπαµε πολλές φορές η πανδηµία πλήττει µεγάλο εύρος κοι-
νωνικών στρωµάτων. Δεν πλήττει τους γνωστούς φτωχούς και
ακραία φτωχούς, τους οποίους έτσι και αλλιώς δεν τους βλέπετε,
είναι αόρατοι. Δεν πλήττει αυτούς. Πλήττει τα αγαπηµένα σας
µεσαία στρώµατα που εξαπατήσατε. Πλήττει ακόµη και ανώτερα
στρώµατα. Πλήττει ανθρώπους που µέχρι σήµερα, µέχρι πριν τον
COVID-19 ζούσαν αξιοπρεπώς και είχαν αξιοπρεπή διαβίωση.
Πλήττει όλους αυτούς. Δεν µας ακούσατε. Δεν βοηθήσατε τα νοι-
κοκυριά, όπως σας προτείναµε µε το πρόγραµµά µας «Μένουµε
Όρθιοι». 

Είσαστε η µόνη ευρωπαϊκή Κυβέρνηση που δεν βοήθησε τα
νοικοκυριά, η µόνη. Είχαν όλες οι κυβερνήσεις τρεις άξονες επι-
χειρήσεις – εργαζόµενους - νοικοκυριά. Εσείς τα νοικοκυριά δεν
τα βλέπετε, µε αποτέλεσµα: ενεργειακή φτώχεια. Αυτό έγινε αµέ-
σως. Αυτή θέριεψε και κινδυνεύουµε. 

Εσάς δεν σας παίρνουν στους νοµούς σας άνθρωποι που τους
έχουν κόψει το ρεύµα; Δεν σας παίρνουν! Ωραία, αυτό είναι εν-
διαφέρον! Το καταγράφω από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Αντίθετα, εµάς µας παίρνουν πολλοί, χιλιάδες. Και πρέπει
να ξέρετε ότι κινδυνεύουµε να ξαναδούµε δραµατικές καταστά-
σεις, όπως αυτές που είδαµε το 2011 - 2015. Εσείς και τότε κυ-
βερνούσατε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Το 2015 εσείς.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Το 2015 επανασυνδέσαµε εµείς όλα τα κοµ-

µένα ρεύµατα. Τότε, λοιπόν, είχαµε κόστος ανθρώπινες ζωές. Χι-
λιάδες νοικοκυριά δεν έχουν ηλεκτρικό ρεύµα και σήµερα. 

Πριµοδοτείτε την ηλεκτροκίνηση και όχι την ηλεκτροδότηση
όσων έχουν πληγεί από την πανδηµία. Γι’ αυτό σας ζητάµε να
ενεργοποιήσετε τώρα το ταµείο επανασυνδέσεων του νόµου του
ΣΥΡΙΖΑ του 2017. Και να προχωρήσετε στην αποδοχή της τρο-
πολογίας που σας καταθέτουµε, πριν να είναι αργά το φθινό-
πωρο. Θα είναι αργά το φθινόπωρο. 

Εµείς σας προτείνουµε: Πρώτον, δωρεάν παροχή 150 έως 300
κιλοβατώρες µηνιαία, ανάλογα µε τα µέλη του νοικοκυριού, µέχρι
το τέλος του 2020, γι’ αυτούς τους επόµενους µήνες. Δεύτερον,
δωρεάν επανασύνδεση των κοµµένων παροχών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τρίτον, ρύθµιση ληξιπρόθεσµων οφειλών και έναρξης πληρω-

µής τους από τον Ιανουάριο του 2022. Ποιοι θα είναι οι δικαιού-
χοι; Θα είναι, πρώτον, µονοπρόσωπα και µονογονεϊκά νοικοκυριά
που είτε το ένα αυτό µέλος είναι από τις κατηγορίες που θα πε-
ριγράψω αµέσως µετά, είτε έχουν εισόδηµα µέχρι 2.000 ευρώ
τους τελευταίους τέσσερις µήνες. Δεύτερον, διµελή και πολυ-
πρόσωπα νοικοκυριά που περιλαµβάνουν µέλη από τις κατηγο-
ρίες αυτές και που είδαν σηµαντική µείωση των εισοδηµάτων
τους. 

Ποιες κατηγορίες; Είναι άτοµα µε αναπηρία, άνεργοι, εποχικά
εργαζόµενοι, εργαζόµενοι µε µπλοκάκι, εργαζόµενοι µε εργό-
σηµο, εργαζόµενοι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, εργαζόµε-
νοι στον τοµέα του τουρισµού και της εστίασης που πλήττεται,

αγρότες, κτηνοτρόφοι, αλιείς, ελεύθεροι επαγγελµατίες. Τους
έχουµε µετρήσει έναν-έναν, κύριε συνάδελφε, που χαίρεστε
πολύ που ακούτε αυτές τις κατηγορίες. Αυτές πλήττονται. Είναι
αυτοαπασχολούµενοι, καλλιτέχνες και εργαζόµενοι στον τοµέα
του πολιτισµού. 

Σας λέω, σας καλούµε έστω και την τελευταία ώρα: «Προχω-
ρήστε σε αυτές τις ρυθµίσεις». Εµείς θα υπερασπιστούµε τα δι-
καιώµατα των πολιτών στα δηµόσια αγαθά: Στέγη, αυτήν την
πρώτη κατοικία που αφήνεται εντελώς πια ανυπεράσπιστη, νερό
και ηλεκτρικό ρεύµα. Και κανείς, µα κανείς νόµος Χρυσοχοΐδη
δεν πρόκειται να απαγορεύσει στους ανθρώπους, οι οποίοι θα
έχουν αυτές τις µεγάλες ανάγκες, να κάτσουν στα σπίτια τους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ.
Να κατεβούµε νότια στην Πάτρα και στην κ. Χριστίνα Αλεξο-

πούλου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, µελετώντας επιστηµονικά στοιχεία αναφορικά µε
την επιβάρυνση στην υγεία των πολιτών από την ατµοσφαιρική
ρύπανση, η οποία προκαλείται κατά κύριο λόγο από την αυτοκί-
νηση στο µυαλό µου έµεινε καρφωµένος ένας αριθµός, οκτώµισι
χιλιάδες. Τόσοι υπολογίζονται οι νεκροί στην Ελλάδα κάθε χρόνο
από παθήσεις που σχετίζονται έµµεσα ή άµεσα µε την ατµοσφαι-
ρική ρύπανση.

Καταθέτω στα Πρακτικά έκθεση της Ιατρικής Σχολής του Πα-
νεπιστηµίου Αθηνών για τις επιπτώσεις της ατµοσφαιρικής ρύ-
πανσης στη δηµόσια υγεία.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο σε usb, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και συζητάµε ακόµα σοβαρά αν σας ψηφίσουµε ένα νοµοσχέ-
διο το οποίο θα γλιτώσει ανθρώπινες ζωές. Και στυγνά οικονο-
µικά αν το υπολογίσει κάποιος ο συγκεκριµένος νόµος θα
εξοικονοµήσει για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας τεράστια ποσά από
τις ιατρικές δαπάνες.

Περίµενα ειλικρινά από την Παρασκευή που ήταν η τελευταία
συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής έως σήµερα, οι συνάδελφοί
του ΣΥΡΙΖΑ, να καταλάβουν το τεράστιο σφάλµα που διαπράτ-
τουν µε το να µη στηρίζουν οµότιµα το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου που φέρνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Πε-
ρίµενα από τους κατ’ επάγγελµα ανθρωπιστές να ζητούν από την
Κυβέρνηση να κάνει ακόµα περισσότερα και όχι να την κατηγο-
ρούν γιατί δεν κάνει λιγότερα.

Έρχονται στο Κοινοβούλιο, συνάδελφοί της Αντιπολίτευσης,
και στηρίζουν την απολιγνιτοποίηση. Πάνε µετά στις περιοχές
που βρίσκονται τα λιγνιτικά εργοστάσια και κατηγορούν την Κυ-
βέρνηση γιατί προχωρά στην απολιγνιτοποίηση. Στηρίζουν στα
λόγια την οικολογική αυτοκίνηση και ταυτόχρονα ζητούν υποκρι-
τικά να µην απαγορευτούν οι εισαγωγές παλαιών ρυπογόνων και
επικίνδυνων για τη δηµόσια υγεία, οχηµάτων. Και µε το χωροφύ-
λακα δηλαδή και µε τον αστυφύλακα. Κάνετε αλλοπρόσαλλη Αν-
τιπολίτευση και οι πολίτες το έχουν αντιληφθεί. Γι’ αυτό και ο
Κυριάκος Μητσοτάκης σας ρίχνει double σκορ στις δηµοσκοπή-
σεις.

Επί του νοµοσχεδίου. Τι στόχους έχει αυτό το νοµοσχέδιο; Ου-
σιαστικά, τέσσερις:

Ο πρώτος είναι να καταστήσει τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα οικο-
νοµικά ελκυστικότερα προς το µέσο εισόδηµα και όχι προς το
ανώτερο, όπως αναφέρουν, οι συνάδελφοί του ΣΥΡΙΖΑ.

Ο δεύτερος είναι να αναπτυχθεί δίκτυο φορτιστών σε όλη την
επικράτεια σε τέτοια έκταση και πυκνότητα, ώστε να µπορεί να
υποστηριχθεί ο αριθµός των ηλεκτρικών αυτοκινήτων, τα οποία
θα κυκλοφορούν στην Ελλάδα τις επόµενες δεκαετίες.

Τρίτος στόχος, στη χώρα του ατελείωτου ηλίου, είναι να γίνουν
επενδύσεις στον τοµέα της ηλεκτροκίνησης και επιπλέον επεν-
δύσεις στον τοµέα των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, τέτοιες
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και τόσες, ώστε να επέλθει ανεξαρτητοποίηση από τις εισαγωγές
πετρελαίου.

Και ο τέταρτος στόχος είναι ηλεκτρικά αυτοκίνητα, µηχανάκια,
ποδήλατα, οι µπαταρίες τους και τα µηχανολογικά τους εξαρτή-
µατα να κατασκευάζονται σε µεγάλο ποσοστό στην Ελλάδα, στη
χώρα µας χιλιάδες. Αυτό σηµαίνει χιλιάδες νέες, καλοπληρωµέ-
νες θέσεις εργασίας. Όλο αυτό το πλέγµα θα υπόκειται σε ενι-
αίους κανόνες ανταγωνισµού, οι οποίοι θα έχουν το µέγιστο
όφελος στον τελικό καταναλωτή.

Κύριο επιχείρηµα, ειδικά του ΣΥΡΙΖΑ, ενάντια σε αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι ότι είναι ταξικό. Μήπως, τελικά, κύριε Υπουργέ,
έχουν δίκιο; Τι αυτοκίνητα επιδοτεί αυτό το νοµοσχέδιο; Επιδοτεί
όλα τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, όλα τα ηλεκτρικά µηχανάκια, όλα
τα ηλεκτρικά ποδήλατα. Και µάλιστα για ηλεκτρικά µηχανάκια και
ποδήλατα η επιδότηση είναι πολύ µεγαλύτερη από ότι για τα ηλε-
κτρικά αυτοκίνητα. 

Τι κάνει επιπλέον το σχέδιο νόµου; Βοηθά στην ίδρυση και δη-
µιουργία επιχειρήσεων, οι οποίες θα παράγουν ηλεκτρικά οχή-
µατα, µπαταρίες, φορτιστές και ότι άλλο σχετίζεται µε την
ηλεκτροκίνηση. Σε αυτές τις εταιρείες και τα εργοστάσια θα δου-
λέψουν άνθρωποι και σίγουρα δεν θα είναι ούτε οι κόρες, ούτε
οι γιοί των εφοπλιστών και των βιοµηχάνων, θα είναι τα παιδιά
µας που ως τώρα αναγκάζονται να φύγουν στο εξωτερικό, γιατί
δεν βρίσκουν εργασία εδώ, γιατί έχουν σπουδάσει και θέλουν να
αµείβονται αναλόγως. Και αυτά τα παιδιά ξέρετε, στην συντρι-
πτική πλειοψηφία τους είναι τα παιδιά των φτωχών και µεσαίων
κοινωνικών και οικονοµικών στρωµάτων. Θα δουλέψουν πολιτικοί
µηχανικοί στις κατασκευές των κτιρίων και των εγκαταστάσεων,
µηχανολόγοι µηχανικοί, ηλεκτρολόγοι, χτίστες, όλα τα επαγγέλ-
µατα της οικοδοµής, από τους πλέον εξειδικευµένους επιστή-
µονες, µέχρι τους ανειδίκευτους εργάτες. Αυτά είναι τα παιδιά
των προλετάριων, όπως τους αποκαλείτε, κύριοι της Αριστεράς.

Συνεπώς, ναι, θα µπορούσαµε να πούµε ότι αυτό το νοµοσχέ-
διο είναι ταξικό καθώς φροντίζει τα παιδιά της εργατικής τάξης
να µείνουν και να εργαστούν στην Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ακούσαµε επίσης ότι το νοµοσχέδιο είναι ταξικό, γιατί µόνο
αυτοί που έχουν πολλά χρήµατα θα µπορούν να αγοράσουν ηλε-
κτρικό αυτοκίνητο. Έτσι µας είπε λίγο νωρίτερα και η κ. Φωτίου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µία µέση ελληνική οικογένεια
διατηρεί το όχηµα της σε χρήση δώδεκα έως δεκαεπτά χρόνια.
Το κόστος κτήσης του ηλεκτρικού είναι κατά µέσο όρο 30.000
ευρώ, ενώ για ένα µέσο συµβατικό είναι 15.000 µε 17.000 ευρώ,
µόνο που το ηλεκτρικό έχει περίπου 2.000 ευρώ το χρόνο λιγό-
τερα έξοδα λειτουργίας και συντήρησης. Επιπλέον, η απόδοση
των ηλεκτροκινητήρων κυµαίνεται στο 85%, σε αντίθεση µε τους
κινητήρες εσωτερικής καύσης που βρίσκονται µεταξύ 25% και
30%. Αυτό σηµαίνει ότι στη δεκαετία η οικογένεια που έχει αγο-
ράσει ηλεκτρικό αυτοκίνητο θα έχει εξοικονοµήσει τη διαφορά,
το κόστος κτήσης. Και αυτό, χωρίς να υπολογίζουµε τις επιδο-
τήσεις, τις φοροαπαλλαγές, το µη υπολογισµό της αγοράς και
συντήρησης του ηλεκτρικού οχήµατος στο φορολογητέο εισό-
δηµα, τις δωρεάν θέσεις στάθµευσης που προβλέπει αυτό το νο-
µοσχέδιο. Συνεπώς, το ηλεκτρικό αυτοκίνητο µπορεί να φαίνεται
εκ πρώτης όψεως ακριβό, αλλά η προµήθεια του είναι µία µεσο-
µακροπρόθεσµη επένδυση.

Επιπλέον, επειδή η παγκόσµια έρευνα και παραγωγή στην ηλε-
κτροκίνηση είναι ραγδαία αναπτυσσόµενη, οι τιµές των ηλεκτρο-
κίνητων οχηµάτων αναµένεται να µειωθούν σηµαντικά, τα
επόµενα δέκα χρόνια. Άρα, αυτή τη στιγµή, µε τα σηµερινά στοι-
χεία το νοµοσχέδιο συµβαδίζει απόλυτα µε την εποχή του.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πρώτη συνε-
δρίαση της αρµόδιας επιτροπής Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ ανέφερε
ότι οι δυνάµεις της αγοράς θα κρίνουν πόσο ολοκληρωµένο είναι
αυτό το νοµοσχέδιο. Η αγορά όµως, ήδη κρίνει το νοµοσχέδιο
πριν καν ακόµα ψηφιστεί, πριν καν ακόµα κατασκευαστεί η
πρώτη οργανωµένη µονάδα φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων,
πριν καν ακόµα κατασκευαστεί το πρώτο µεγάλο εργοστάσιο πα-
ραγωγής µπαταριών ή φορτιστών.

Καταθέτω για τα Πρακτικά τις τελευταίες δηµοσιευµένες αγ-

γελίες εργασίας από τη µεγαλύτερη εταιρεία παραγωγής ηλε-
κτρικών αυτοκινήτων στον κόσµο, την «TESLA», για την Ελλάδα.
Είναι τέσσερις: Μία δηµοσιεύτηκε τον Φεβρουάριο, µία στις 11
Ιουνίου και δύο τελευταίες στις 14 Ιουλίου, µία ηµέρα δηλαδή
µετά την τοποθέτηση του κυρίου συναδέλφου του ΣΥΡΙΖΑ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα τέλος να καταθέσω στα Πρακτικά και µία φωτογρα-
φία. Είναι από τα σύνορα Βοσνίας - Κροατίας το 2017, έξω από
ένα ξενοδοχείο. Ξέρετε τι βλέπετε; Φορτιστές ηλεκτρικών οχη-
µάτων σε µία περιοχή όπου µέχρι πριν από είκοσι χρόνια είχαν
εµφύλιο πόλεµο. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντίστοιχες εικόνες θέλω να αντικρίσω σε όλη την Ελλάδα σε
µερικά χρόνια. Να περνάω µε το ηλεκτρικό µου αυτοκίνητο και
να βλέπω παντού ηλεκτράδικα και µάλιστα, το ρεύµα να παρά-
γεται σε µεγάλο ποσοστό από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.
Αυτή είναι µία εικόνα που θα τη δούµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δύο λεπτά είναι πολύ.

Σας παρακαλώ.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Και εµείς που στηρίζουµε το συγ-

κεκριµένο νοµοσχέδιο και εσείς που λαϊκίστικα, για ακόµα µια
φορά, τηρείτε επιφυλάξεις. Γιατί θέλουµε -και µπορούµε- να βρε-
θούµε στην πρωτοπορία της Ευρώπης. Αυτό που µας έλειψε την
προηγούµενη πενταετία ήταν η κατάλληλη ηγεσία. Τώρα, επιτέ-
λους, την έχουµε. Στηρίζουµε, ψηφίζουµε και κινούµαστε ηλε-
κτρικά, οικολογικά και οικονοµικά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε Νέα Δηµοκρατία και µε τον κ. Ευστράτιο Σιµό-
πουλο, τον Σαλονικιό. 

Και θα παρακαλούσα τώρα, την αριστερή πλευρά να είναι ψύ-
χραιµη, κύριε Φάµελλε.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι υπήρχε κάποτε ένα κόµµα
που ως συµπλήρωµα στην επωνυµία του είχε τη λέξη «οικολο-
γία». Αυτό το κόµµα ήρθε στην εξουσία για τεσσεράµισι χρόνια
και όπως και σε άλλους τοµείς δεν έκανε τίποτε για το συγκεκρι-
µένο θέµα ή µάλλον έκανε: 

Ακολούθησε αριστερή πολιτική στη διαχείριση των απορριµ-
µάτων και ουσιαστικά ήταν πολιτική µη διαχείρισης, συνέχισε να
επιβαρύνει τους καταναλωτές µε τέλη για τη σύνδεση των νη-
σιών, έφερε τους δασικούς χάρτες και δηµιούργησε καταστάσεις
οµηρίας σε δεκάδες χιλιάδες συµπολίτες µας, δηµιούργησε φο-
ρείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, οι οποίες παρά τις
φιλότιµες προσπάθειες των στελεχών τους, δεν κατάφεραν να
παράγουν έργο και ουσιαστικά ήταν ένα κόµµα που ως κυβέρ-
νηση ήταν εντελώς αντιπεριβαλλοντικό.

Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν κάνεις πολιτική, πρέπει να
παράγεις και αποτέλεσµα. Η πολιτική δεν είναι διαλέξεις, συζη-
τήσεις, καταθέσεις απόψεων. Πρέπει να έχει αποτέλεσµα. Η πο-
λιτική πρέπει να έχει αποτέλεσµα στους πολίτες. Και για να έχει
αποτέλεσµα, πρέπει να συνδυάζεται µε την ικανότητα παραγω-
γής έργου. Και εδώ δεν είναι το δυνατό σηµείο του ΣΥΡΙΖΑ και
της προηγούµενης κυβέρνησης.

Γι’ αυτό, λοιπόν, ισχυρίζοµαι ότι η περιβαλλοντική ατζέντα έχει
περάσει στη Νέα Δηµοκρατία. Γιατί η Νέα Δηµοκρατία έχει τη
δυνατότητα να υλοποιήσει πολιτικές οι οποίες είναι υπέρ του πε-
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ριβάλλοντος και να τις υλοποιήσει µε µέθοδο, µε υποµονή, µε
σχέδιο και αυτή είναι µια τεράστια διαφορά µας.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και η ηλεκτροκίνηση.
Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα εφαρµοσθεί, ένα νοµοσχέδιο
που καλύπτει αρκετούς -θα έλεγα τοµείς- αυτού του οποίου θέ-
λουµε να λέµε ηλεκτροκίνηση. Προφανώς έχει περιθώρια βελ-
τίωσης, κανείς δεν λέει όχι, αλλά δεν κινείται η παρούσα
Κυβέρνηση όπως εσείς που αναλίσκατε την ενέργεια σας σε
ατέρµονες συζητήσεις, την αναλίσκατε σε συνεχείς συσκέψεις,
οι οποίες δεν είχαν ποτέ αποτέλεσµα. Ναι, έχουµε ένα πλαίσιο
για την ηλεκτροκίνηση, ένα πλαίσιο που ταυτόχρονα, εκτός από
το ότι είναι φιλοπεριβαλλοντικό, είναι ταυτόχρονα και αναπτυ-
ξιακό. Γιατί πρέπει να δηµιουργείς καινούργια πεδία επιχειρηµα-
τικότητας συνεχώς αν θες να αναπτύξεις την οικονοµία. Και αυτό
κάνει η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο, όπως κάνει το ίδιο
και µε την απολιγνιτοποίηση για την οποία την κατηγορείτε ότι
δεν έχει χρονοδιάγραµµα.

Ξέρετε, τα χρονοδιαγράµµατα δηµιουργούνται αφού βάλεις
τον στόχο. Όταν κάνουµε έξω ένα έργο, ένα πρότζεκτ και λέµε
ότι θα είναι έτοιµο σε έξι, οκτώ µήνες µετά κάνουµε τα βήµατα
προς τα πίσω, ώστε να δηµιουργήσουµε το πλαίσιο των ενερ-
γειών και να βρούµε τους πόρους και τα µέσα που θα πετύχουµε
τους στόχους µας. Αλλά πού να το καταλάβετε αυτό. Αυτό θέλει
ικανότητα παραγωγής έργου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του
ΣΥΡΙΖΑ.

Έχετε προθέσεις, έχετε πολλές φορές καλές προθέσεις, αλλά
µε τις προθέσεις δεν παράγεται έργο και αυτό το απλό πράγµα
δεν µπορείτε να το κατανοήσετε.

Έρχοµαι τώρα τέλος σε ένα θέµα που το ακούω αρκετές
φορές. Με αφορµή τη συζήτηση για τη Θράκη ακούω αυτά τα
περίφηµα «αναπτυξιακά συνέδρια» που κάνατε. Τι ήταν; Συνέ-
δρια εκθέσεων ιδεών. Τι από αυτά θα µπορούσατε να κάνετε
πράξη; Τίποτε. Επί τεσσεράµισι χρόνια κάνατε εκθέσεις ιδεών.
Γι’ αυτό ο ελληνικός λαός σας έβαλε στην Αντιπολίτευση µήπως
και αρχίσετε να καταλαβαίνετε ότι η πολιτική -όπως είπα στην
αρχή- είναι πράξη, είναι αποτέλεσµα. Κριθήκατε από το αποτέ-
λεσµα –ελπίζω-, γιατί κανείς δεν είναι σίγουρος για το µέλλον. Η
πολιτική έχει εκπλήξεις, έχει αλλαγές. Αν ποτέ -κάτι που δεν το
βλέπω πολύ γρήγορα- έρθετε στην εξουσία, τα χρόνια αυτά να
σας κάνουν πολύ, πολύ πιο ώριµους, γιατί αυτό το χρειάζεται και
το πολιτικό µας σύστηµα.

Τέλος, σήµερα σ’ αυτή την Αίθουσα καλό είναι να µην µπούµε
σε αντιπαραθέσεις όσον αφορά την εξωτερική πολιτική, γιατί το
είδα από µια συνάδελφο. Αυτήν τη στιγµή υπάρχει ένταση στο
Αιγαίο. Καλό είναι, λοιπόν, εµείς εδώ σε χαµηλούς τόνους, όσον
αφορά το συγκεκριµένο θέµα και ενωµένοι, όπως το κάνουµε στα
εθνικά θέµατα, να αντιµετωπίσουµε και αυτήν την πρόκληση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Σιµόπουλε, για την τήρηση του χρόνου.

Και πάµε στον ΣΥΡΙΖΑ, στον κ. Γεώργιο Τσίπρα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ο προηγούµενος συνάδελφος δεν νο-

µίζω ότι έχει µικρή µνήµη. Αντιµετωπίσαµε επί τεσσεράµισι χρό-
νια, ειδικά στο πεδίο της εξωτερικής πολιτικής, µαζί µε την
οικονοµία, µε αντιπολίτευση έξω από αρχές, καταστροφολογική
και στο θέµα της εξωτερικής πολιτικής όχι µόνο για τη Συµφωνία
των Πρεσπών, αλλά σχεδόν σε όλο το εύρος και στα ελληνο-
τουρκικά. Θυµάστε τώρα ότι χρειάζεται µεγαλύτερη συνεννόηση
και συναίνεση. Να σας δούµε και την επόµενη φορά, αλλά αυτό
ξέρετε θέλει δύο για να γίνει. Έχουµε ζητήσει εδώ και πολλούς
µήνες σύγκληση Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών. Υπάρχει µια
δραµατικά καινούργια κατάσταση στο Αιγαίο και στην Ανατολική
Μεσόγειο µε βάση την τουρκική πολιτική και συµπεριφορά και
δεν υπάρχει µέχρι τώρα κατάθεση κάποιου νέου στρατηγικού
σχεδιασµού αντιµετώπισης των νέων δεδοµένων.

Υπήρξε µια τεράστια επικοινωνιακή καµπάνια τις προηγούµε-
νες ηµέρες γύρω από τη νέα λίστα κυρώσεων που ενδεχόµενα η
Ευρωπαϊκή Ένωση θα αξιοποιήσει εάν η Τουρκία προβεί σε πε-
ραιτέρω κινήσεις στην περιοχή και στην τελευταία Σύνοδο Κο-
ρυφής -έληξε µόλις χθες τα ξηµερώµατα- δεν έχουµε απολύτως

τίποτα για τα ελληνοτουρκικά. Απολύτως τίποτα! Δηλαδή, από
την επίσκεψη στον Τραµπ στις Ηνωµένες Πολιτείες µέχρι και την
τελευταία Σύνοδο Κορυφής φαίνεται να υπάρχει µια ορισµένη -
επιεικώς το λέω- αδυναµία διαχείρισης πολύ κρίσιµων ζητηµάτων
σε ό,τι αφορά τα ελληνοτουρκικά.

Παρ’ όλα αυτά, υπάρχει ακόµα πεδίο, εάν υπάρχει διάθεση συ-
νεννόησης και κοινής γραµµής -γιατί υπάρχει ανάγκη κοινής
γραµµής, εθνικής γραµµής- και είµαστε εδώ.

Πάντως, µην επικαλείστε το θέµα ότι σε αυτά τα ζητήµατα πρέ-
πει να υπάρχει άλλη στάση. Κρατήσατε µια εντελώς καταστρο-
φολογική, απαράδεκτη στάση επί τεσσεράµισι χρόνια και αυτό
ο ελληνικός λαός δεν το έχει ξεχάσει. 

Και έρχοµαι σε ένα άλλο επίκαιρο θέµα. Δεν γίνεται να µην
αναφερθώ σε αυτό. Καλό είναι να συζητάµε πάνω σε δεδοµένα.
Δεν είναι 70 τα δισεκατοµµύρια τα οποία παίρνουµε. Μην βά-
ζουµε µέσα στον προϋπολογισµό το ΕΣΠΑ, την Κοινή Αγροτική
Πολιτική. Μιλάµε κατά πρώτη εκτίµηση για 32 δισεκατοµµύρια
επιχορηγήσεις και δάνεια, τα οποία θα µπορούσαν να είναι πα-
ραπάνω, αν είχε διεκδικήσει η χώρα µας κατανοµή µε βάση την
ανεργία και όχι µε βάση την πτώση του ΑΕΠ. Δεν έκανε τίποτα
τέτοιο η ελληνική Κυβέρνηση. 

Και το πιο σηµαντικό για το 2021 -και αυτό, βέβαια, αντίστοιχα
αφορά και τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες που επλήγησαν από την
οικονοµική κρίση της πανδηµίας, όχι από την ίδια την πανδηµία-
θα πάρουµε µόλις το 10%. Αυτό προβλέπεται για το 2021. Στην
Ελλάδα ας πούµε ότι είναι γύρω στα 3,2 µε 3,4 δισεκατοµµύρια. 

Αυτή είναι η µόνη δέσµευση, η οποία υπάρχει, καθώς, επίσης,
και ότι µέχρι το 2022 θα εγκριθούν –όχι θα εκταµιευθούν- το 70%
των grants των επιχορηγήσεων που µας αντιστοιχούν. Αυτά µαζί
µε το ενδεχόµενο επιστροφής των µνηµονίων µε δύο κυρίως
φρένα από τους λεγόµενους φειδωλούς εταίρους, που ορίζει ο
µηχανισµός µε βάση τον οποίον θα δοθούν είτε τα δάνεια είτε τα
grants και πάνω στο σχέδιο ανάκαµψης της χώρας, που θα χα-
ραχθεί από τα όργανα του Συµβουλίου, το ECOFIN, ένα πλάνο
εφαρµογής, δηλαδή, µε προαπαιτούµενα, ορόσηµα και δεσµευ-
τικούς όρους. Πείτε το όπως θέλετε. Δεν θέλετε να το πείτε µνη-
µόνιο; Ας το πείτε έτσι. Όµως, πρόκειται για όρους. Και το
δεύτερο φρένο είναι ότι για την εκταµίευση από την Τεχνική Επι-
τροπή, δηλαδή το Euro Working Group των 27, επίσης, χρειάζε-
ται να υπάρξει οµοφωνία πάνω πάλι σε όρους, δεσµεύσεις και
τα λοιπά. 

Και έρχοµαι έτσι στο θέµα που συζητάµε σήµερα. Η Νέα Δη-
µοκρατία υπήρξε συνεπής στο εξής: Από το φθινόπωρο, τον
Οκτώβριο του 2019, ο κ. Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός, είχε πει
δύο πράγµατα και µόνο δύο πράγµατα σε ό,τι αφορά το περι-
βάλλον, φιλοπεριβαλλοντικά: Το ένα είναι η επιτάχυνση της απο-
λιγνιτοποίησης -λέω τι εξήγγειλε, δεν λέω τι θα γίνει- και το
δεύτερο ήταν τα ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα.

Για την απολιγνιτοποίηση δεν θα ανοίξω ξανά τη συζήτηση.
Δεν υπάρχει ο ελάχιστος σχεδιασµός να επιτευχθούν οι στόχοι.
Υπάρχει απεναντίας η δήλωση του κ. Μητσοτάκη ότι οι εργαζό-
µενοι πάνω στη δυτική Μακεδονία µπορούν να βρουν κάποια
άλλη δουλειά να κάνουν στο µέλλον. Αυτός είναι ο σχεδιασµός
ο οποίος υπάρχει. Όµως, εν πάση περιπτώσει, η απολιγνιτοποί-
ηση στον βαθµό που θα προχωρήσει σηµαίνει µικρότερο αποτύ-
πωµα στο περιβάλλον.

Και έρχοµαι στα ηλεκτροκίνητα. Θα σας δείξω, λοιπόν, γιατί
το νοµοσχέδιο αυτό, παρ’ ότι προωθεί, ενισχύει τα ηλεκτροκίνητα
αυτοκίνητα -και ως προς αυτό, στην ενίσχυση, είµαστε σύµφω-
νοι, δεν είµαστε σύµφωνοι στον βαθµό, θα µπορούσα να είναι
πολύ περισσότερο και θα πω µετά µερικά παραδείγµατα- στην
πραγµατικότητα θα αυξήσει τους ρύπους, όχι τους σηµερινούς,
µε την προβλεπόµενη µείωση που θα υπήρχε χωρίς να υπάρχει
παρέµβαση στα µεταχειρισµένα. Με το νοµοσχέδιο που φέρνετε
θα µειωθούν λιγότερο οι ρύποι µέχρι το 2030 από ότι αν δεν φέρ-
νατε τα µέτρα τα οποία φέρνετε. 

Δεν έχετε φέρει συνολικά µέχρι τώρα ούτε µια διάταξη µε εξαί-
ρεση την απολιγνιτοποίηση και τα πράσινα αυτοκίνητα σε όφε-
λος του περιβάλλοντος. Όλες οι διατάξεις που έχετε φέρει για
το περιβάλλον είναι στην κατεύθυνση απορρύθµισης της περι-
βαλλοντικής προστασίας. Δεν έχετε φέρει ούτε µια διάταξη.
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Αυτό το λέω αν θέλει να δει κανείς αν πραγµατικά είστε υπέρ της
προστασίας του περιβάλλοντος ή όχι.

Θα έρθω στα ηλεκτροκίνητα συγκεκριµένα. Κατ’ αρχάς, τα
µέτρα τα οποία φέρνετε είναι εντελώς αναιµικά. Το γνωρίζετε και
εσείς οι ίδιοι. Το γνωρίζει και ο Υπουργός. Το αναγνώρισε. Είµα-
στε πιο κάτω από τον µέσο όρο τον ευρωπαϊκό στα κίνητρα τα
οποία δίνονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Θα σας πω µόνο ένα παράδειγµα. Στη Γερµανία σήµερα µε

leasing µπορεί κανείς να αποκτήσει µε 9,90 ευρώ τον µήνα ένα
SMART. Είναι πολύ λιγότερα χρήµατα από ότι πληρώνει για τη
βενζίνη ενός βενζινοκίνητου. Όµως, δεν είναι εκεί το βασικό. 

Το κρίσιµο σηµείο είναι ότι φέρνετε τεράστια αντικίνητρα στην
αγορά νεότερης τεχνολογίας αυτοκινήτων. Και να σας πω συγ-
κεκριµένα τι εννοώ. Για το Euro 4 βάζετε περιβαλλοντικό τέλος
3.000 ευρώ και τέλος ταξινόµησης προσαυξηµένο κατά 200%
από το άλλο νοµοσχέδιο του κ. Σταϊκούρα. Στους Euro 5A υπάρ-
χει περιβαλλοντικό τέλος 1.000 ευρώ και τέλος ταξινόµησης προ-
σαυξηµένο κατά 100%. Στους κινητήρες 5Β και 6 µε κατασκευή
πριν τον Αύγουστο του 2018 επιβάλλετε τέλος ταξινόµησης προ-
σαυξηµένο κατά 50%.

Τι σηµαίνουν όλα αυτά; Σηµαίνουν πολύ απλά ότι σε µια οικο-
νοµία, που έτσι και αλλιώς υπάρχει µεγάλο πρόβληµα, ειδικά
µετά την πανδηµία, για τη µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων πο-
λιτών -µεσαία τάξη και πιο κάτω στρώµατα- να αγοράσουν καν
συµβατικό αυτοκίνητο -καλά δεν το συζητάµε, δεν θα αγοράσουν
ηλεκτροκίνητο αυτοκίνητο- τους απαγορεύετε να αγοράσουν και
µεταχειρισµένο. 

Επειδή όλοι σας είπατε τι κακό που έχουµε γερασµένο στόλο
στην Ελλάδα, µε δεκαέξι χρόνια µέσο όρο ηλικίας, σας λέω, λοι-
πόν, ότι µε το νοµοσχέδιο το οποίο φέρνετε βάζετε εµπόδιο στην
ανανέωση του στόλου των αυτοκινήτων. Είναι τόσο απλό. Για
κάθε ένα ηλεκτροκίνητο αυτοκίνητο τους ρύπους τους οποίους
κερδίζουµε -και κερδίζουµε γι’ αυτό είµαστε υπέρ- το αντίστοιχο
θα ήταν δύο παλιάς τεχνολογίας αυτοκίνητα να αντικατασταθούν
από νεότερης τεχνολογίας, αν ο άλλος δεν µπορεί -και ο περισ-
σότερος κόσµος δεν µπορεί- να αγοράσει ηλεκτροκίνητα αυτο-
κίνητα. Και εσείς εµποδίζετε αυτό το πράγµα. 

Το 2030 µε το ευνοϊκότερο σενάριο από τον ΕΣΕΚ θα έχουµε
κάτω από 7% ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα. Όπως αντιλαµβάνεστε,
το µεγάλο βάρος πέφτει στο 93% του στόλου -στην καλύτερη
περίπτωση 93% και όχι 95% ή 97%-, που θα είναι βενζινοκίνητα,
ντίζελ και λοιπά. Και αντί και εκεί να δώσετε κίνητρα να αλλάξει
ο πολίτης το παλιό του αυτοκίνητο µε κάποιο νεότερης τεχνολο-
γίας, εφόσον δεν µπορεί να πάρει καινούριο αυτοκίνητο, δεν του
αφήνετε καν το ίδιο πλαίσιο που είναι σήµερα και βάζετε εµπόδια
που δεν υπάρχουν πουθενά στην Ευρώπη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Παντού υπάρχουν πολιτικές κινητροδό-
τησης. Αυτό είναι άλλο πράγµα. Πουθενά δεν υπάρχει το ύψος
των επιβαρύνσεων και µε το τέλος ταξινόµησης και µε το περι-
βαλλοντικό τέλος που βάζετε εδώ στην Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Επανέρχοµαι στη Θεσσαλονίκη, στον κ. Δηµήτριο Κούβελα
από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα το πρωί

η Ευρωπαϊκή Ένωση πέτυχε µια ισχυρή ιστορική συµφωνία για
το πακέτο ανασυγκρότησης και τον κοινοτικό προϋπολογισµό για
την περίοδο 2021 - 2027. 

Τελικά οι Ευρωπαίοι ηγέτες ανταποκρίθηκαν στις περιστάσεις
και επέλεξαν να κινηθούν προς την κατεύθυνση της οικονοµικής
και κοινωνικής αλληλεγγύης. Όπως εύστοχα παρατήρησε ο Πρό-
εδρος του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου Σαρλ Μισέλ, είναι η κατάλ-

ληλη συµφωνία την κατάλληλη στιγµή. 
Αδιαµφισβήτητα πρόκειται για µια ελληνική επιτυχία, αλλά και

προσωπική επιτυχία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη.
Ήµασταν από τους πρώτους που ζητήσαµε από την Ευρώπη να
αναλάβει γενναίες πρωτοβουλίες για την αντιµετώπιση των οικο-
νοµικών συνεπειών της πανδηµίας. Συµµετείχαµε δυναµικά στις
διαπραγµατεύσεις τους τελευταίους µήνες και τελικά πετύχαµε
να πάρουµε όσα χρήµατα διεκδικούσαµε.

Το ελληνικό πακέτο από τον συνολικό κορβανά που συµφωνή-
θηκε υπερβαίνει τα 70 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ως Ελλάδα πετύ-
χαµε τους στόχους µας στη Σύνοδο Κορυφής διότι σε λίγους
µόλις µήνες µέσα στο 2019 είχαµε πετύχει να κερδίσουµε τη χα-
µένη τα προηγούµενα τεσσεράµισι χρόνια αξιοπιστία της χώρας
µας. 

Σοκ, δέος και οργή προκαλούν τα ηχητικά ντοκουµέντα για το
Μάτι. Είναι εθνική υπόθεση και ελάχιστη υποχρέωση στις ψυχές
των εκατόν δύο συµπολιτών µας που χάθηκαν να διαλευκανθεί
πλήρως η υπόθεση αυτή. 

Τώρα έρχοµαι στο εξαιρετικά σηµαντικό νοµοσχέδιο που συ-
ζητούµε σήµερα στην Ολοµέλεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Κύριε Υπουργέ, είναι αλήθεια πως πρόκειται για ένα από τα
λίγα που έχουν έρθει στην Ολοµέλεια µε τόσο ξεκάθαρο περι-
βαλλοντικό πρόσηµο τα τελευταία χρόνια. Δεν είναι, άλλωστε,
τυχαίο ότι και οι φορείς στην αρµόδια επιτροπή τάχθηκαν υπέρ
του νοµοσχεδίου αυτού. Σας αξίζουν συγχαρητήρια για τη δου-
λειά που κάνετε από την πρώτη στιγµή που αναλάβατε αυτό το
τόσο νευραλγικό Υπουργείο.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχει διττό στόχο: Από τη µια, την οργάνωση ενός πλαι-
σίου ενιαίου στον χώρο της ηλεκτροκίνησης µέσω της παροχής
ανάλογων κινήτρων σε όλα τα επίπεδα και, από την άλλη, τη
διαρκή καλλιέργεια οικολογικής συνείδησης των πολιτών. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει θέσει ως στόχο και
επίκεντρο της πολιτικής της την προστασία του περιβάλλοντος,
την πρόληψη και την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. 

Άκουσα µε προσοχή την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ να µας λέει
πάλι ότι θέλατε αλλά τελικά δεν προλάβατε να κάνετε τα ίδια και
καλύτερα µε αυτά που εισηγείται σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και οι αρµόδιοι υπουργοί. Το σίγουρο πάντως είναι,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι επί τεσσεράµισι
χρόνια δεν κάνατε ούτε βήµα µπροστά όσον αφορά την αγορά
της ηλεκτροκίνησης ή για να περιορίσετε έστω τις συνέπειες, τις
αυθαίρετες περιβαλλοντικές επιπτώσεις οι οποίες υπάρχουν σε
πολλούς τοµείς σε βάρος του περιβάλλοντος ή την κατάργηση
έστω παθογόνων µορφών ενέργειας, όπως εµείς συνειδητά επι-
χειρούµε να πετύχουµε. Ήδη από τις προγραµµατικές δηλώσεις
παρουσιάσαµε στον ελληνικό λαό το εθνικό σχέδιο για την ενέρ-
γεια και το κλίµα. Ένα σχέδιο συνεκτικό, ολοκληρωµένο, συµ-
βατό µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα και στα πλαίσια της ευρωπαϊκής
στρατηγικής για την κινητικότητα των χαµηλών εκποµπών ατµο-
σφαιρικών ρύπων. 

Η υγεία του πληθυσµού από τη µια και η προστασία του φυσι-
κού πλούτου και περιβάλλοντος από την άλλη αποτελούν για µας
αδιαπραγµάτευτες συνθήκες στο πλαίσιο της ολοκληρωµένης
οικολογικής πολιτικής που εφαρµόζουµε από την πρώτη µέρα
που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση. 

Τον περασµένο Δεκέµβριο έγινε η παρουσίαση της ευρωπαϊ-
κής πράσινης συµφωνίας, το λεγόµενο «Green Deal». Αυτό απο-
τελεί για µας τον οδικό χάρτη για να πετύχουµε τη βιωσιµότητα
της πράσινης οικονοµίας αλλά και να καλλιεργήσουµε την οικο-
λογική συνείδηση στους πολίτες, ειδικά αυτούς των µικρότερων
ηλικιών. Τώρα είναι η κατάλληλη στιγµή, µε τις κατάλληλες δρά-
σεις να πετύχουµε αποδοτική χρήση των πόρων µε τη µετάβαση
σε µια καθαρή, κυκλική οικονοµία. Ηχούσαν ως συνθήµατα και
µόνο αυτοί οι όροι την προηγούµενη περίοδο διακυβέρνησης
σας. Σήµερα γίνεται πράξη στα αλήθεια η µείωση των ρύπων που
είχαµε εξαγγείλει. Το παρόν σχέδιο νόµου κινείται σε αυτή την
κατεύθυνση µε τη σταδιακή απεξάρτηση της χώρας από τη
χρήση των ορυκτών καυσίµων και την αποδέσµευσή της από τις
ασταθείς διεθνείς αγορές πετρελαίου. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης από την πρώτη στιγµή µίλησε για την
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ανάγκη απεξάρτησης από τον ρυπογόνο λιγνίτη το ταχύτερο δυ-
νατό και τη µετάβαση σε µια άλλη φάση αξιοποίησης των ανανε-
ώσιµων πηγών ενέργειας. Έτσι, λοιπόν, στόχος µε το παρόν
σχέδιο νόµου είναι η αύξηση του αριθµού των ηλεκτρικών αυτο-
κινήτων. Επιπλέον, να αυξηθεί η δυνατότητα πρόσβασης τόσο
στις δηµόσιες εγκαταστάσεις και σηµεία επαναφόρτισης όσο και
στα αντίστοιχα έξυπνα ιδιωτικά, δίνοντας επιπλέον κίνητρα για
την ανάπτυξη των επενδύσεων στις υποδοµές της ηλεκτροκίνη-
σης. Ταυτόχρονα για πρώτη φορά ρυθµίζονται οι κανόνες στην
αγορά επαναφόρτισης µε την εισαγωγή σύγχρονων πολεοδοµι-
κών διατάξεων µε στόχο την επιτάχυνση της αδειοδότησης τέ-
τοιων υποδοµών επαναφόρτισης. 

Στόχος για το 2030 είναι το ποσοστό των ηλεκτρικών αυτοκι-
νήτων στην ελληνική αγορά να φτάσει στο 30%, ενώ σε πολλές
χώρες της Ευρώπης έχει φτάσει ήδη το 50%, και αντίστοιχα να
µειωθούν οι ρύποι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κύριε

Κούβελα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Η Ελλάδα δεν µπορεί, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, να συνεχίσει να αποτελεί τη χωµατερή της
Ευρώπης όσον αφορά τα αυτοκίνητα παλιότερης τεχνολογίας.
Γι’ αυτό τόσο τα φορολογικά όσο και τα κίνητρα απόσυρσης πα-
λαιών οχηµάτων, είναι πολύ σηµαντικά. Εισάγονται συγκροτη-
µένα από το Υπουργείο µε το παρόν σχέδιο νόµου και είναι προς
το συµφέρον κάθε πολίτη. 

Αλίµονο αν ακόµη και σε ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο επιχει-
ρείται να βελτιώσουµε τον αέρα που αναπνέουµε, εσείς κάνετε
λόγο για ταξικές διακρίσεις και ταξικότητες. Κυρίες και κύριοι
της Αντιπολίτευσης, φτάνει πια µε αυτή την πολιτική τοξικότητα
η οποία έχει κάνει τόσο κακό στη χώρα τα τελευταία χρόνια. 

Κλείνω λέγοντας ότι ο Υπουργός, κ. Καραµανλής, ξεκαθάρισε
ότι ήδη από το 2021, από τον επόµενο χρόνο, το 25%, το ένα στα
τέσσερα αυτοκίνητα, που θα προµηθεύεται το δηµόσιο για τις
ανάγκες του, θα είναι ηλεκτρικό. Με θάρρος δεν δίστασε να οµο-
λογήσει ότι στις αστικές συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης έχουµε
ανάγκη από σηµαντικές βελτιώσεις. Μπορούµε και θέλουµε και
πρέπει να πάµε πολύ καλύτερα και θα το κάνουµε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι µε τον διαγωνισµό που τρέχει. 

Μην παίρνετε αµαρτία, κύριε Φάµελλε, υπερασπιζόµενος την
περίοδο Παππά στον ΟΑΣΘ και την περίοδο Σπίρτζη στο µετρό
της Θεσσαλονίκης. Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για
σκοινί. 

Εµείς συνεχίζουµε την οικολογική πολιτική που ενέκριναν οι
πολίτες πριν από έναν χρόνο. Προφανώς υπερψηφίζω το παρόν
σχέδιο νόµου και σας καλώ να κάνετε το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κούβελα. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Φάµελλε, έχετε

ένα λεπτό. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να θυµίσω στον

κύριο συνάδελφο που θεωρεί ότι είναι αµαρτία να αναφερόµαστε
σ’ αυτές τις περιόδους το εξής. Ευτυχώς, κύριε συνάδελφε, που
ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ και που πράγµατι πέρασε σε δηµόσιο έλεγχο ο
ΟΑΣΘ διότι ακόµα οι συνάδελφοί σας από τη Νέα Δηµοκρατία
θα έστελναν µε φαξ τα ρουσφέτια για τις προσλήψεις στον
ΟΑΣΘ, όπως βρήκαµε εκατοντάδες έγγραφα για προσλήψεις
στον ΟΑΣΘ από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ευτυχώς που ανέλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ την προώθηση του έργου του
µέτρο. Το µετρό από το 20% έφτασε στο 75%. Και τώρα έρχεστε
εσείς να σταµατήσετε το µετρό Θεσσαλονίκης, να ιδιωτικοποι-
ηθεί η διαχείριση και να καταστρέψετε και την ιστορία της Θεσ-
σαλονίκης η οποία βρίσκεται µέσα στον σταθµό Βενιζέλου. 

Αυτή είναι η ιστορία της Νέας Δηµοκρατίας. Ρουσφέτια, ιδιω-
τικοποίηση και προσβολή της ιστορίας της Θεσσαλονίκης. Μη
µιλάτε, λοιπόν, για αµαρτίες. Δεν µιλάνε για σχοινί στο σπίτι του

κρεµασµένου. Και ξέρετε ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει αµαρτωλό
παρελθόν σε όλα αυτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κούβελα, έχετε

ένα λεπτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Φάµελλε, δεν καταφέρθηκα εναντίον σας. Απλά θύµισα

ότι υπερασπιστήκατε την πολιτική Παππά στον ΟΑΣΘ και Σπίρτζη
στην υπόθεση του µετρό Θεσσαλονίκης. Δεν εννοούσα να ανοί-
ξουµε κουβέντα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για τα ρουσφέτια θα µας πείτε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Αντιθέτως εσείς επιχειρείτε τώρα

να µας θυµίσετε τον ΟΑΣΘ που αναλάβατε ο οποίος λειτουρ-
γούσε µε τετρακόσια πενήντα λεωφορεία. 

Να θυµηθούµε, λοιπόν, πως είχαν στην πραγµατικότητα τα
πράγµατα. Εσείς καταφέρατε να παραδώσουµε περίπου διακό-
σια λεωφορεία. Δηλαδή, τις αστικές συγκοινωνίες διαλυµένες,
τη δε κατασκευή του µετρό Θεσσαλονίκης σταµατηµένη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βάλτε τελεία, κύριε
Κούβελα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Τόσο απλά είναι τα πράγµατα. Αλλά
σας είπα ας µην ανοίξουµε κουβέντα τώρα. Δεν σας συµφέρει.
Πράγµατι ισχύει. Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλούν για
σκοινί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κ. Κοτρωνιάς έχει
τον λόγο, από τη Νέα Δηµοκρατία και την όµορφη Φθιώτιδα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το πόσο η κίνηση των αυτοκινήτων επηρεάζει τις εκ-
ποµπές διοξειδίου του άνθρακα και το κλίµα των πόλεων φάνηκε
καθαρά στην περίοδο της πανδηµίας, κατά την οποία οι πόλεις
µας λόγω µειωµένης κυκλοφορίας Ι.Χ. αυτοκινήτων βελτίωσαν
τα ποιοτικά χαρακτηριστικά του αέρα τους. 

Η µετάβασή µας στην εποχή του µειωµένου άνθρακα και στην
ενεργειακή ουδετερότητα του 2050 µας οδηγεί σε µια νέα πολι-
τική στη χρήση των αυτοκινήτων εσωτερικής καύσης. Μας οδη-
γεί σε πολιτική προώθησης της ηλεκτροκίνησης και των
ηλεκτροκίνητων οχηµάτων. Αν, µάλιστα, συνυπολογίσουµε, όπως
πολλοί συνάδελφοι είπαν, ότι τα πέντε εκατοµµύρια τετρακόσιες
χιλιάδες των οχηµάτων που κυκλοφορούν στη χώρα µας έχουν
µέση ηλικία περίπου δεκαπεντέµιση χρόνια και ότι περισσότερα
από τα µισά έχουν ξεπεράσει τα δεκαέξι χρόνια κυκλοφορίας,
τότε θα καταλάβουµε την επιπρόσθετη κλιµατική επιβάρυνση και
την ανάγκη να προχωρήσουµε σε τέτοιες πολιτικές. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, πρωτοπόρος στην Ευρώπη στα θέ-
µατα της µετάβασης στην κοινωνία χαµηλού άνθρακα, από την
αρχή έθεσε ως στόχο την εφαρµογή της ηλεκτροκίνησης στην
πατρίδα µας. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο, η ελληνική Κυβέρνηση
δηµιουργεί το απαραίτητο, το ολοκληρωµένο πλαίσιο στον τοµέα
των προδιαγραφών, στον τοµέα της ενίσχυσης της αγοράς, στον
τοµέα της λειτουργικότητας, στον τοµέα των υποδοµών, ώστε ο
στόχος της ένταξης της ηλεκτροκίνησης να υλοποιηθεί µε γρή-
γορους ρυθµούς προς όφελος προφανώς του φυσικού µας πε-
ριβάλλοντος. 

Εδώ θα πρέπει να επισηµάνουµε ότι η ηλεκτροκίνηση αποσπα-
σµατικά ήδη προβλεπόταν στην ελληνική νοµοθεσία του 2014 και
του 2016. Ολοκληρωµένα και µε βάση ένα γενικότερο στρατη-
γικό σχεδιασµό όµως δεν προβλεπόταν ποτέ. Και τι εννοώ; Αφ’
εαυτή η χρήση του ηλεκτρισµού στην κίνηση των οχηµάτων δεν
θα είχε νόηµα αν η ενέργεια που απαιτείται εξασφαλίζεται από
βρώµικες πηγές, δηλαδή, από ορυκτά καύσιµα. Και γι’ αυτό είναι
σηµαντικό το γεγονός ότι το πρόγραµµα της ηλεκτροκίνησης των
οχηµάτων υπακούει στη στρατηγική της απολιγνιτοποίησης, δη-
λαδή, στην απεξάρτηση της παραγωγής ενέργειας από ορυκτά
καύσιµα µέσα στο συνολικό σχεδιασµό στον οποίο εντάσσεται
και η προώθηση της χρήσης των ηλεκτρικών αυτοκινήτων. 

Αξίζει γι’ αυτό να σηµειωθεί ότι στο Κεφάλαιο Β’ σε ό,τι αφορά
τα κίνητρα για την ανάπτυξη της ηλεκτροκίνησης, απαλλάσσον-
ται από την 1η Ιανουαρίου του 2020 έως τον Δεκέµβρη του 2022
τα ηλεκτρικά οχήµατα µηδενικών ή χαµηλών ρύπων από την κα-
ταβολή του τέλους στάθµευσης στους δήµους, όπου υπάρχουν
θέσεις ελεγχόµενης στάθµευσης µε πληρωµή. Επίσης, εισάγον-
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ται οι ρυθµίσεις για τα παλαιού τύπου ρυπογόνα µεταχειρισµένα
οχήµατα και θεσπίζεται η επιβολή έκτακτου περιβαλλοντικού τέ-
λους ύψους 30.000 ευρώ επιπλέον του τέλους ταξινόµησης για
τα επιβατικά αυτοκίνητα ιδιωτικής χρήσης, για τα φορτηγά µέχρι
τρεισήµισι τόνους που έχουν προδιαγραφές «Euro 4» και 1.000
ευρώ για τα «Euro 5» και απαγορεύεται πλέον η εισαγωγή των
προηγούµενων κατηγοριών οχηµάτων, εφόσον υπάγονται στα
πρότυπα εκποµπών καυσαερίων «Euro 3», «Euro 2» και «Euro 1»
ή εφ’ όσον δεν υπάγονται καν σε προδιαγραφές ευρωπαϊκών
προτύπων εκποµπών.

Εξεπλάγην όταν άκουσα συνάδελφο να αναφέρεται σε δήθεν
προβλήµατα στις πωλήσεις µεταχειρισµένων αυτοκινήτων, όταν
ξέρουµε ότι για ένα µεγάλο διάστηµα γίναµε το πάρκινγκ των
άχρηστων αυτοκινήτων της Ευρώπης, τα οποία θα έπρεπε να
πάνε σε τρίτες χώρες και όταν όλες οι µάντρες είχαν µαζέψει αυ-
τοκίνητα τέτοιων προδιαγραφών, τα οποία οι Ευρωπαίοι ήθελαν
να αποµακρύνουν από τον τόπο τους.

Πρέπει να τονίσω ότι προβλέπονται και φορολογικά κίνητρα
για την ανάπτυξη της ηλεκτροκίνησης, αφού εξαιρείται από τον
υπολογισµό του εισοδήµατος, είτε από µισθωτή εργασία είτε
από συντάξεις, η δαπάνη ηλεκτρικού ρεύµατος για τη φόρτιση
ατοµικού ή εταιρικού οχήµατος µηδενικών ή χαµηλών ρύπων.
Επίσης, θεωρείται φορολογητέο εισόδηµα το υπόλοιπο άνω των
40.000 ευρώ προ φόρου της αξίας παραχώρησης ενός οχήµατος
µηδενικών ή χαµηλών ρύπων προς έναν εργαζόµενο ή έναν µέ-
τοχο µιας εταιρείας. Ακόµα, χορηγείται η δυνατότητα έκπτωσης
από το ακαθάριστο εισόδηµα της επιχείρησης κατά τον χρόνο
πραγµατοποίησης των κατά περίπτωση δαπανών, αυξάνεται το
ύψος της φορολογικής απόσβεσης µέσα σε ένα φορολογικό
έτος στα µέσα µεταφοράς ατόµων και εµπορευµάτων µηδενικών
ή χαµηλών ρύπων και, επίσης, εξαιρείται από την ετήσια αντικει-
µενική δαπάνη και τη δαπάνη απόκτησης περιουσιακών στοι-
χείων η αγορά επιβατηγού αυτοκινήτου ειδικής χρήσης
µηδενικών ρύπων µέχρι 50.000 ευρώ.

Θεσπίζονται, κάτι που έχει µεγάλη σηµασία, ειδικά κίνητρα
στην περιφέρεια δυτικής Μακεδονίας, την Περιφερειακή Ενότητα
Αρκαδίας, όπου θα εφαρµοστεί το πρόγραµµα της δίκαιης µετά-
βασης και όπου ευνοείται η ανάπτυξη νέων βιοτεχνιών και βιο-
µηχανιών παραγωγής εξαρτηµάτων ηλεκτρικών οχηµάτων. 

Στο δεύτερο µέρος, επίσης, περιγράφεται η οργάνωση της
αγοράς ηλεκτροκίνησης και των υποδοµών φόρτισης που περι-
γράφονται οι αναγκαίες χωροταξικές ρυθµίσεις για την ανάπτυξη
των υποδοµών φόρτισης και στο Κεφάλαιο Γ’ του Μέρους Β’ τί-
θενται οι πολεοδοµικές ρυθµίσεις και οι άλλες απαιτήσεις για την
εγκατάσταση των υποδοµών φόρτισης των ηλεκτροκίνητων οχη-
µάτων. Είναι προφανής η ανάγκη ενεργοποίησης από τους δή-
µους των σχεδίων βιώσιµης αστικής κινητικότητας, των ΣΒΑΚ,
για τη στήριξη της ηλεκτροκίνησης. 

Στο Κεφάλαιο Δ’ ρυθµίζονται τα θέµατα σταθµών αυτοκινήτων,
συνεργείων αυτοκινήτων, τεχνητών ηλεκτροκίνητων οχηµάτων
και των ΚΤΕΟ σε ό,τι αφορά την ηλεκτροκίνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ανέφερα επιγραµµατικά τα παραπάνω για να δείξω ότι η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αντιµετωπίζει το θέµα των ηλε-
κτροκίνητων οχηµάτων και της ηλεκτροκίνησης γενικότερα όχι
όπως αντιµετωπιζόταν παλιά, δηλαδή αποσπασµατικά, αλλά µε
ολοκληρωµένο νοµοθέτηµα που περιλαµβάνει όλες τις πτυχές
του ζητήµατος, από την αγορά, τη χρήση και τις διευκολύνσεις
µέχρι τις φοροαπαλλαγές και τις απαραίτητες υποδοµές.

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα βήµα στο µέλλον και είµαι βέ-
βαιος ότι θα στηριχθεί από όλες τις πτέρυγες της Βουλής.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κοτρωνιά και για την τήρηση του χρόνου. Κύριος µε «Κ»
κεφαλαίο!

Και πάµε πάλι λίγο πιο βόρεια, στην Πιερία και στον κ. Ξενο-
φώντα Μπαραλιάκο από τη Νέα Δηµοκρατία. Λιτόχωρο, Πλατα-
µώνα, Όλυµπο, ό,τι θέλεις έχει, όπως και κεράσια στον Κολινδρό!
Τι ωραία χώρα που έχουµε!

Ορίστε, κύριε Μπαραλιάκο, έχετε τον λόγο. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε και για τη διαφήµιση που κάνετε στον νοµό µας. Σας
περιµένουµε στις διακοπές!

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµο-
σχέδιο ανοίγει διάπλατα την πόρτα του µέλλοντος για τις οδικές
µετακινήσεις στη χώρα µας. Η Ελλάδα επιβιβάζεται στο τρένο της
τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης µε όχηµα τις νέες τεχνολο-
γίες, οι οποίες απαντούν πειστικά στα επιτακτικά ερωτήµατα που
θέτει η αδήριτη πραγµατικότητα και οι περιβαλλοντολογικές προ-
κλήσεις.

Η ηλεκτροκίνηση είναι µια σπουδαία ευκαιρία για τη χώρα µας
να συµµετέχει ενεργά στη διαµόρφωση των νέων τεχνολογικών
δεδοµένων. Παρέχει την άµεση, απτή και αποτελεσµατική δυνα-
τότητα να σταµατήσουµε να αρκούµαστε σε εύηχα λόγια και εν-
τυπωσιακά συνθήµατα και να γίνουµε µέτοχοι εξελίξεων και
ρυθµιστές καινοτοµιών. Με απλά λόγια, να αλλάξουµε ριζικά υπό-
δειγµα. 

Η προώθηση της ηλεκτροκίνησης στη χώρα µας δεν πρέπει να
ηχεί ως ένα µακρινό σενάριο που θα χρειαστεί πολλά χρόνια για
να υλοποιηθεί σε µεγάλη κλίµακα στη χώρα µας. Η Ευρώπη ήδη
εφαρµόζει το µοντέλο της ηλεκτροκίνησης µε ευρεία κυκλοφορία,
ενώ σύµφωνα µε εκτιµήσεις, οι πωλήσεις σε ολόκληρη την ήπειρο
θα ξεπεράσουν το µισό εκατοµµύριο µε ολοένα και πιο αυξητικές
τάσεις τα επόµενα χρόνια.

Ας αναλογιστούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πολλαπλα-
σιαστικά οφέλη που θα προκύψουν για την ελληνική οικονοµία εάν
στρέψει τον προσανατολισµό της σε µια τέτοια επιχειρηµατική δυ-
νατότητα. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο η ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος προσφέρει αυτή τη δυνατότητα δυναµικά και ενεργητικά µε
ένα ολοκληρωµένο, συνεκτικό και ρεαλιστικά ρυθµιστικό πλαίσιο
για τη διείσδυση αµιγώς ηλεκτρικών και υβριδικών οχηµάτων στην
ελληνική επικράτεια. Δεν περιορίζεται απλώς στη χρήση τους,
αλλά στοχεύει και στην προοπτική παραγωγής τους στην πατρίδα
µας. Και ήδη στον τόπο µου, στην Πιερία, υπάρχει έντονη κινητι-
κότητα και ανάλογο ενδιαφέρον από εταιρεία µε σαφές επιχειρη-
µατικό σχέδιο, η οποία στοχεύει να δραστηριοποιηθεί στην
ηλεκτροκίνηση διαβλέποντας τις σύγχρονες τάσεις της αγοράς. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να
δούµε πώς µπορούµε να παρέχουµε έστω και σε δεύτερο χρόνο
και κάποια ίσως διαφορετικά, αλλά επίσης ελκυστικά κίνητρα και
στην περιφέρεια, πλην των ήδη σωστά προβλεπόµενων περιο-
χών, δηλαδή του νοµοσχεδίου, ώστε οι επενδυτές οι οποίοι ήδη
έχουν διοχετεύσει σηµαντικά κεφάλαια ως τώρα στην έρευνα και
στην παραγωγή οχηµάτων και είναι έτοιµοι να στραφούν σε νέες
επενδύσεις στην ηλεκτροκίνηση, να αξιοποιήσουν στο µέγιστο
βαθµό τις δυνατότητες που τους παρέχει το ρυθµιστικό πλαίσιο.

Άλλωστε, δίπλα στον εθνικό στόχο της αύξησης των ηλεκτρο-
κίνητων αυτοκινήτων στο 30% µέχρι το 2030 πρέπει να θέσουµε
και ακόµα έναν: Ένα σηµαντικό µέρος των ηλεκτροκίνητων αυ-
τοκινήτων που θα κυκλοφορούν στην Ελλάδα να έχουν παραχθεί
στη χώρα µας. Είναι µια σπουδαία ευκαιρία για την οικονοµία
µας. Πρέπει να εκµεταλλευτούµε το χρονικό σηµείο και να
βγούµε δυναµικά ένα βήµα πιο µπροστά. 

Οι διατάξεις τού υπό ψήφιση νοµοσχεδίου παρέχουν µια σειρά
φορολογικών, αναπτυξιακών και οικονοµικών κινήτρων που αφο-
ρούν στην αγορά, µίσθωση και χρήση ηλεκτρικών οχηµάτων και
των φορτιστών τους. Διαµορφώνουν µια απλοποιηµένη διαδικα-
σία αδειοδότησης για την εγκατάσταση των υποδοµών φόρτισης
και την επέκταση του δικτύου διασύνδεσης σε όλο το πολεοδο-
µικό και χωροταξικό σχέδιο της επικράτειας.

Η ανάγκη για φόρτιση των ηλεκτροκίνητων οχηµάτων για πο-
ρείες πολλών χιλιοµέτρων και πέραν του αστικού ιστού είναι η
ευκαιρία των τοπικών οικονοµιών των περιφερειακών νοµών να
τολµήσουν να επενδύσουν στην ηλεκτροκίνηση και να αποσπά-
σουν και άµεσα και µακροπρόθεσµα οφέλη. Ένα εθνικό δίκτυο
σταθµών φόρτισης θα δηµιουργήσει καινούργιες θέσεις εργα-
σίας και θα απαιτήσει νέες δεξιότητες για έρευνα, τεχνολογική
επάρκεια και κάλυψη αναγκών σε εξαρτήµατα, ανταλλακτικά και
επισκευές. 
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Κι αν ο οικονοµικός πυλώνας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
φαντάζει εξαιρετικά ελπιδοφόρος για την ελληνική οικονοµία,
δεν χρειάζεται να µακρηγορήσει κανείς για τα ευεργετήµατα που
µακροπρόθεσµα θα προκύψουν για το περιβάλλον σε µια κρίσιµη
παγκόσµια συγκυρία. Ενδεικτικά αναφέρω τη µείωση της ατµο-
σφαιρικής ρύπανσης και της ηχορύπανσης σε τοπική κλίµακα,
τη µείωση των εκποµπών αερίων θερµοκηπίου και τον εξορθο-
λογισµό του εγχώριου ενεργειακού µείγµατος µε ολοένα λιγό-
τερη εξάρτηση από το πετρέλαιο και τον λιγνίτη. 

Κατ’ αυτόν τον τρόπο, αφ’ ενός, προστατεύουµε την πολύτιµη
περιβαλλοντική περιουσία της ελληνικής φύσης που αποτελεί
ένα διαχρονικά συγκριτικό πλεονέκτηµα κάλλους και ιστορικής
παράδοσης και, αφ’ ετέρου, θωρακίζουµε τη δηµόσια υγεία, µει-
ώνοντας δραστικά τους ρυπογόνους παράγοντες που επηρεά-
ζουν τόσο το περιβάλλον, όσο και τον ανθρώπινο οργανισµό.

Είναι βαθιά µου πεποίθηση ότι οι νέες τεχνολογίες αποτελούν
το κλειδί µε το οποίο θα ανοίξουµε την πόρτα του µέλλοντος για
την πατρίδα µας. Είναι το όχηµα που θα επανατοποθετήσει την
ελληνική οικονοµία στο επίκεντρο των διεθνών αναπτυξιακών
εξελίξεων. Με εξωστρέφεια, σφρίγος και παροχή κινήτρων θα
µπορέσουµε να προσεγγίσουµε τόσο το αναγκαίο επιστηµονικό
προσωπικό και τα παιδιά µας που είναι ξενιτεµένα, όσο και το
επενδυτικό κεφάλαιο που αναζητά νέα γόνιµα πεδία για να βρε-
θεί στην αιχµή της νέας βιοµηχανικής επανάστασης. Υλοποιούµε
µία ακόµα προγραµµατική µας δέσµευση µε την εφαρµογή πο-
λιτικών οι οποίες είναι απολύτως φιλικές προς το περιβάλλον,
στρέφονται προς τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και εξοικο-
νοµούν πολύτιµους φυσικούς πόρους. Η προώθηση της ηλεκτρο-
κίνησης είναι καταλύτης για την υπέρβαση στη νέα εποχή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θα πάµε νότια στον Νοµό Ηλείας µε την αρχαία Ολυµπία –και
όχι µόνο- και την κ. Αυγερινοπούλου Διονυσία της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο στον Κυκλαδίτη κ. Φόρτωµα
και µετά µου ζήτησε τον λόγο η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα, η Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25.

Ορίστε, κυρία Αυγερινοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά

µου συγχαρητήρια προς την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό
Κυριάκο Μητσοτάκη για την επιτυχή ολοκλήρωση των διαπραγ-
µατεύσεων σχετικά µε το Ευρωπαϊκό Ταµείο Ανάκαµψης και τα
πρόσθετα κονδύλια που θα κατευθυνθούν στη χώρα. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο φέρνει µία µεγάλη τοµή στην περιβαλ-
λοντική και την ενεργειακή πολιτική, καθώς και την πολιτική µετα-
φορών στη χώρα, καθώς εισάγει το βασικό ρυθµιστικό πλαίσιο για
τη λειτουργία της αγοράς ηλεκτροκίνησης, καθώς και τις βασικές
αρχές ενός εθνικού σχεδίου για την ηλεκτροκίνηση. Αποτελεί την
υλοποίηση µιας εκ των βασικών προεκλογικών µας δεσµεύσεων.
Έχουµε δε τη βεβαιότητα ότι θα συµβάλει αποφασιστικά στην αν-
τιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, καθώς ο τοµέας των µεταφο-
ρών παράγει σηµαντικές ποσότητες εκποµπών διοξειδίου του
άνθρακος, οι οποίες και θα πρέπει να µειωθούν δραστικά στο µέλ-
λον. Θα συµβάλει στη βελτίωση της καθηµερινότητας µας, καθώς
η ηλεκτροκίνηση σηµαίνει λιγότερη ατµοσφαιρική ρύπανση, κα-
θαρότερος αέρας, περισσότερη υγεία για όλους και αντιµετώπιση
της ηχορύπανσης µε τη µείωση του θορύβου στις πόλεις και τους
αυτοκινητοδρόµους.

Η υποστήριξη της καινοτοµίας και της επιχειρηµατικότητας και
η δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας προστίθενται στη λίστα από
τα πολλαπλά οφέλη που θα φέρει η υιοθέτηση του νέου πλαισίου
για την ηλεκτροκίνηση. Έλληνες επιστήµονες βρίσκονται στην
αιχµή της παραγωγικής καινοτοµίας στην ηλεκτροκίνηση και
στην αυτοκίνηση παγκοσµίως. Η παροχή κινήτρων για την εγκα-
τάσταση µονάδων παραγωγής ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων στη
χώρα µας έχει τη δυναµική να δηµιουργήσει ένα νέο οικοσύ-
στηµα παραγωγής έξυπνων οχηµάτων, κατά προτεραιότητα δε

στη δυτική Μακεδονία και την Αρκαδία όπου θα αποτελέσει ένα
από τα µέσα υλοποίησης του σχεδίου δίκαιης µετάβασης.

Επιτυγχάνεται ακόµα η δηµιουργία δηµόσιου δικτύου σηµείων
φόρτισης παράλληλα µε τα ιδιωτικά σηµεία φόρτισης για την
εξυπηρέτηση των ηλεκτρικών οχηµάτων σε όλη την επικράτεια.
Καθιστά σηµαντική την ενεργή συµµετοχή των Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης, καθώς καλούνται να υποβάλουν σχέδιο
φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων ανά δήµο. Σηµαντικός είναι και
ο καθορισµός του πλαισίου για την εγκατάσταση σηµείων φόρ-
τισης σε νέα και υφιστάµενα κτήρια. 

Η παροχή κινήτρων προς τους καταναλωτές έτσι ώστε να γίνει
πιο προσιτή η αγορά ηλεκτρικών οχηµάτων περιλαµβάνει δρά-
σεις επιδότησης, δωρεάν στάθµευση, µείωση του κόστους αγο-
ράς ή και µακροχρόνιας µίσθωσης, µε στόχο την αντικατάσταση
των παλαιών οχηµάτων ιδιωτικής χρήσης, τα εταιρικά οχήµατα
και τα ταξί, ενώ παρέχονται και φορολογικά κίνητρα. Προβλέπε-
ται πρόσθετη επιδότηση για ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, όπως
για τους πολύτεκνους και τα άτοµα µε αναπηρία.

Ενσωµατώνει στην ελληνική έννοµη τάξη την ευρωπαϊκή οδηγία
1161/2019 σχετικά µε την προώθηση καθαρών και ενεργειακά
αποδοτικών οχηµάτων οδικών µεταφορών στις δηµόσιες προµή-
θειες και εκσυγχρονίζει τον στόλο των οχηµάτων του δηµόσιου
τοµέα.

Ιδιαίτερη µνεία χρήζει η ρύθµιση που προβλέπει ότι το περι-
βαλλοντικό τέλος το οποίο εισάγεται επιπλέον του τέλους ταξι-
νόµησης θα αποδίδεται ευθέως και ανταποδοτικά για την
κατασκευή υποδοµών ηλεκτροκίνησης, χωρίς να εξυπηρετεί,
όπως τυγχάνει µε άλλα περιβαλλοντικά τέλη, µη περιβαλλοντι-
κούς στόχους.

Η ηλεκτρική ενέργεια από µόνη της, όµως, δεν είναι «πρά-
σινη». Εξαρτάται από τις πηγές από τις οποίες παράγεται. Η φόρ-
τιση των οχηµάτων πρέπει να προέρχεται από καθαρό πράσινο
ηλεκτρικό ρεύµα, το οποίο να µην παράγεται από ορυκτά καύ-
σιµα, αλλά από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Το νοµοσχέδιο κινείται προς αυτήν την κατεύθυνση. Προωθεί,
µάλιστα και άλλα εναλλακτικά καύσιµα, όπως το υδρογόνο. Θα
χρειαστεί να αναληφθούν περαιτέρω νοµοθετικές πρωτοβουλίες
και δράσεις για να δηµιουργήσουµε ένα πραγµατικά βιώσιµο
κύκλο πράσινης ηλεκτρικής ενέργειας για τις µεταφορές.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ποια ηλεκτροκίνηση
µιλάµε; Για ποια αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής ή για ποια
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος µιλάµε, όταν όποιες προ-
σπάθειες και να κάνουµε εµείς εδώ, πάλι µε µία κίνηση τις µηδε-
νίζουν; Αυτές τις ηµέρες γίναµε όλοι αθέλητα ακροατές
ανήκουστων διαλόγων που περιέχουν απειλές και εκβιασµούς
προς το πρόσωπο του εντεταλµένου πραγµατογνώµονα για την
ανάλυση των παραγόντων που οδήγησαν στις φονικές πυρκαγιές
στο Μάτι. Οι διάλογοι περιέχουν παραδοχή τέλεσης εγκληµάτων.
Γίνεται αναφορά σε απόπειρα συγκάλυψης πολιτικών ευθυνών
ενδεχοµένως και υψηλόβαθµων στελεχών της Πυροσβεστικής
Υπηρεσίας. Καταγράφεται ότι συντελέστηκε µε πρόθεση παρεµ-
πόδισης της κατάσβεσης δασικών πυρκαγιών στη Μάνη και τα
Κύθηρα, καθώς για λόγους ιδίου συµφέροντος δεν εστάλησαν
εγκαίρως εναέρια µέσα, παρ’ ότι επτά ήταν διαθέσιµα. Υπάρχουν
διάλογοι που, αν ισχύουν, σοκάρουν και λόγια που δεν περίµενες
ποτέ να ακούσεις.

Ο κ. Ματθαιόπουλος, τέως αρχηγός της Πυροσβεστικής Υπη-
ρεσίας, ως εκφραστής του απόλυτου κυνισµού µας προσγειώνει
σε µία ζοφερή πραγµατικότητα, όπου η καλή διακυβέρνηση, το
κράτος δικαίου, το ήθος, ο σεβασµός στην ανθρώπινη αξία και,
βέβαια, η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος δεν διαδραµα-
τίζουν κανένα ρόλο.

Εγώ προέρχοµαι από µία πυρόπληκτη περιοχή. Πρέπει να σας
πω ότι σήµερα ακόµα η πυρκαγιά καίει µέσα µας. Ξέρουµε πώς
νοιώθουν οι συγγενείς των θυµάτων στο Μάτι και πώς νιώθουν
κυρίως ακούγοντας αυτούς τους τελευταίους διαλόγους. Υπάρ-
χει ηθική και νοµική υποχρέωση πλήρους διαλεύκανσης της υπό-
θεσης και απόδοσης των ευθυνών στους υπαίτιους για το Μάτι,
τη Μάνη, τα Κύθηρα, στη µνήµη όσων αδόκητα έφυγαν, για την
αποτελεσµατική προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και για
την ίδια την ασφάλεια της χώρας, για να έχει νόηµα και το νοµο-
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σχέδιο που ψηφίζουµε εδώ σήµερα.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Αυγερινοπούλου και για την τήρηση του χρόνου
και µε το παραπάνω.

Τον λόγο έχει ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας από τη Νέα Δηµοκρατία
από τις όµορφες Κυκλάδες. Το «όµορφες» είναι περιττό για τις
Κυκλάδες.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η Κυβέρνηση

της Νέας Δηµοκρατίας έχει θέσει εξαρχής ως δική της προτε-
ραιότητα την προστασία του περιβάλλοντος και έχει επενδύσει
σε ένα πράσινο οικολογικό προφίλ για την απολιγνιτοποίηση, τη
µείωση της χρήσης πλαστικών και την ενίσχυση της βιώσιµης κι-
νητικότητας. Σ’ αυτόν τον τελευταίο στόχο εντάσσεται και η προ-
ώθηση της ηλεκτροκίνησης. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, η όλη στροφή στην ηλεκτρο-
κίνηση είναι πλέον γεγονός. Η ηλεκτροκίνηση είναι ο σύγχρονος
τρόπος, θα λέγαµε, µετακινήσεων στην Ευρώπη, η επιλογή του
οποίου περιορίζει τη µόλυνση της ατµόσφαιρας και την επιβά-
ρυνση του περιβάλλοντος. 

Στην Ολλανδία, λόγου χάρη, όπως και σε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες, συνδυάζονται κυρίως δύο βασικά πράγµατα: κίνητρα για
να γίνει η αγορά ενός ηλεκτρικού αυτοκινήτου πιο προσιτή και
πιο δελεαστική, αλλά και προβλέψεις για την εγκατάσταση και
οµαλή λειτουργία των φορτιστών, αναγκαίο προαπαιτούµενο για
τη χρήση του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να
επισηµάνω ότι το πρώτο παγκοσµίως ηλεκτρικό αυτοκίνητο έχει
κατασκευαστεί το 1973 στην Ελλάδα και πιο συγκεκριµένα στο
Νεώριο της Σύρου, το ονοµαζόµενο «Enfield 8000». Έφερε ελ-
ληνική υπογραφή και ιδιοκτήτης της εταιρείας ήταν ο εφοπλι-
στής Γιάννης Γουλανδρής και την ευθύνη για το project είχε
αναλάβει επίσης ένας µηχανικός απόφοιτος του ΜΙΤ. Συνολικά
κατασκευάστηκαν περίπου εκατόν είκοσι «Enfield 8000». 

Η ιστορία του είναι πλέον λίγο-πολύ γνωστή και όταν λέµε πως
αποτελεί το πρώτο σύγχρονο ηλεκτρικό αυτοκίνητο παγκοσµίως,
µε κανέναν τρόπο αυτό δεν έχει δόση εθνοπατριωτικής υπερβο-
λής. Είναι ένα γεγονός που µας δίνει σήµερα τροφή για σκέψη.
Άγνωστες είναι στους πολλούς οι αιτίες που το αυτοκίνητο ποτέ
δεν πήρε άδεια. Υπήρξαν διάφορες πολιτικές πιέσεις, αδυναµία
στον τρόπο φορολόγησης του κινητήρα. Και η όλη, όµως, συγ-
κυρία, πολιτική, αλλά και χρονική, δεν ευνόησε το «Enfield 8000».

Η τόσο συναρπαστική, λοιπόν, ιστορία του καθίσταται ιδιαί-
τερα επίκαιρη σήµερα, που το ερώτηµα για την ύπαρξη ελληνι-
κής βιοµηχανικής παραγωγής συνεχίζει να µένει αναπάντητο,
ενώ σύσσωµη η αυτοκινητοβιοµηχανία στρέφεται πλέον στην
ηλεκτροκίνηση. Πρωτοπόροι στον τοµέα της ελληνικής βιοµηχα-
νίας υπήρξαν όλες τις εποχές, καθώς σηµαντικός αριθµός επι-
χειρήσεων επένδυσε στον εκσυγχρονισµό, στην ποιότητα και
στην καινοτοµία σε νέα προϊόντα. Παρ’ όλα αυτά παραµένει διά-

χυτη η καχυποψία απέναντι στις επιχειρήσεις και η δαιµονοποί-
ηση του κέρδους, ακόµα και σήµερα και στους κόλπους της Αρι-
στεράς.

Η στροφή, λοιπόν, στην πράσινη ενέργεια είναι µία επιλογή.
Πρώτα απ’ όλα όµως είναι ένας µονόδροµος που οδηγεί στη βιω-
σιµότητα, αλλά και µία στρατηγική πολιτική επιλογή που αφορά
στο σύνολό της την ελληνική κοινωνία. Δεν είναι απλά διάφορα
αυτοκίνητα και διάφοροι φορτιστές. Είναι µία αντίληψη, είναι επι-
λογή και στάση, η οποία συνεισφέρει χειροπιαστά στη βελτίωση
της ποιότητας ζωής και ολοκληρώνει φυσικά και τις «έξυπνες»
πόλεις. 

Το εθνικό σχέδιο µετάβασης και στην ηλεκτροκίνηση αποτελεί
έναν από τους κεντρικούς πυλώνες της πολιτικής της Κυβέρνη-
σης για την εξάλειψη των ρυπογόνων καυσίµων. Ταυτόχρονα
όµως αποτελεί και ένα ολιστικό σχέδιο το οποίο αφορά στο κρά-
τος και στην αυτοδιοίκηση και στις περιφέρειες και στους δή-
µους και στην αγορά, αλλά και στην κοινωνία των πολιτών.

Στη Νορβηγία τα µισά περίπου αυτοκίνητα είναι ήδη ηλε-
κτρικά, αλλά και στη Βρετανία θα σταµατήσουν να πωλούνται αυ-
τοκίνητα παλιάς τεχνολογίας το 2035, στην Ελλάδα µόλις το
0,3% είναι ηλεκτρικά. Έτσι, λοιπόν, στόχος µας και µε το παρόν
νοµοσχέδιο είναι ένα στα τρία αυτοκίνητα έως το 2030 να είναι
ηλεκτρικό. 

Με τον τρόπο, λοιπόν, αυτόν, µε το πρώτο συνολικό και ολο-
κληρωµένο νοµοσχέδιο για την προώθηση της ηλεκτροκίνησης
θέτουµε τις βάσεις για τη µετάβαση και στις πράσινες µετακινή-
σεις, κάτι που θα είχε σαφή οφέλη για τη βελτίωση της ποιότητας
ζωής του πολίτη, αλλά και για την προστασία της δηµόσιας
υγείας.

Έτσι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να διαθέ-
τουµε αντανακλαστικά και να στεκόµαστε µπροστά στις προκλή-
σεις της εποχής µε ανοιχτό µυαλό. Το παρόν νοµοσχέδιο
αντιµετωπίζει πολύπλευρα το θέµα της ηλεκτροκίνησης και θε-
σπίζει κίνητρα για την ανάπτυξή της. Η ηλεκτροκίνηση ήρθε για
να µείνει και µέσω σηµαντικών κινήτρων τη θεσµοθετούµε σή-
µερα, ώστε να είναι πλέον προσιτή και στη χώρα µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Θα ήθελα να καταθέσω το κείµενο µε τις νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις και να πω ποιες τροπολογίες κάνει η Κυβέρ-
νηση δεκτές. Καταθέτω το κείµενο των νοµοτεχνικών βελτιώσεων
για να µοιραστεί στους συναδέλφους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει τις προαναφερθείσες νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να φωτο-
τυπηθούν και να διανεµηθούν στους συναδέλφους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Εκ των πραγµάτων είναι ελάσσονος σηµασίας.
Θέλω να σταθώ σε κάποιες που έχουν µεγαλύτερη σηµασία. 

Πρώτα απ’ όλα για την αποκατάσταση των ενεργών λατοµείων,
εκεί που υπάρχουν περισσότερα συστήµατα εναλλακτικής δια-
χείρισης -ΑΕΚΚ όπως λέγονται- υποχρεώνουµε να υπάρξει σύµ-
πραξη των συστηµάτων προκειµένου να µην υπάρχουν
συγχύσεις. Τα συστήµατα αυτά άλλωστε λειτουργούν βάσει
αδειοδότησης από τον ΕΟΝ και εποµένως έχουν συγκεκριµένες
υποχρεώσεις.

Η δεύτερη αλλαγή που κάνουµε µε τις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις είναι ότι σε σχέση µε τα κορεσµένα δίκτυα κάναµε δεκτά κά-
ποια από τα αιτήµατα των ενεργειακών κοινοτήτων και αλλάζουν
λίγο τα όρια υπέρ των ενεργειακών κοινοτήτων σε σχέση µε την
αρχική χρήση.

Εκτός από αυτά, πρέπει να µιλήσω και για τις τροπολογίες.
Η Κυβέρνηση έχει κάνει δεκτή την τροπολογία µε γενικό

αριθµό 410 και ειδικό 35 του συναδέλφου κ. Αµανατίδη σε σχέση
µε την έκδοση βεβαιώσεων απαλλαγής από περιβαλλοντική αδει-
οδότηση σταθµών ηλεκτροπαραγωγής από φωτοβολταϊκά ή
ηλιοθερµικά. Αφορά µικρές µονάδες φωτοβολταϊκών ή ηλιοθερ-
µικών και ο λόγος που κάνουµε δεκτή την τροπολογία είναι πως
έχει την εξής χρησιµότητα: Οι περιφέρειες οι οποίες είναι αρµό-
διες για την αδειοδότηση του λειτουργούσαν µέχρι τώρα µε δια-
φορετικό τρόπο. Οπότε για να εναρµονιστεί το σύστηµα και να
υπάρχει σε όλη την Ελλάδα το ίδιο σύστηµα και νοµική βεβαι-
ότητα κάνουµε δεκτή αυτή την τροπολογία. 

Επίσης, η Κυβέρνηση κάνει δεκτές τις τροπολογίες του κ. Βλά-
χου και µία ουσιαστικά ταυτόσηµη του κ. Βασίλη Οικονόµου για
την παράταση αναστολής εξέτασης των ενστάσεων του άρθρου
7 του ν.2308/1995. Αφορά το θέµα για το οποίο είχα µιλήσει προ-
ηγουµένως, για τη Σαρωνίδα και τις διεκδικήσεις του Υπουργείου
Οικονοµικών, το οποίο µέχρι τώρα εξακολουθεί να διεκδικεί τα
σπίτια των ανθρώπων που τα έχουν εδώ και δεκαετίες. Θα λυθεί,
υποθέτω, το θέµα. Μίλησα µε τον κ. Βλάχο και ο κ. Οικονόµου
έχει καταθέσει µία σχεδόν ίδια τροπολογία. Απλώς, κύριε Πρό-
εδρε, πρέπει να προσέξουµε -το λέω για τις Υπηρεσίες της Βου-
λής-, θα πρέπει να διαλέξετε τη µία από τις δύο, να µην γραφτεί
δύο φορές το ίδιο πράγµα. Η τροπολογία του κ. Βλάχου είναι µε
γενικό αριθµό 399 και ειδικό 26. Η τροπολογία του κ. Οικονόµου
είναι µε γενικό αριθµό 403 και ειδικό 28. Το λέω για τα Πρακτικά. 

Στη συνέχεια η Κυβέρνηση κάνει δεκτή την τροπολογία του κ.
Αθανασίου µε γενικό αριθµό 402 και ειδικό 27 για την παράταση
της προθεσµίας υποβολής δηλώσεων του άρθρου 2 του
ν.2308/1995 για τις περιφερειακές ενότητες Λέσβου και Λήµνου.
Αφορά σε παράταση για το Κτηµατολόγιο, για τους λόγους που
εξηγήθηκαν προηγουµένως. 

Η Κυβέρνηση επίσης κάνει δεκτή την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 408 και ειδικό 33, των κ.κ. Σενετάκη και Υψηλάντη, που
αφορά στην ανέγερση ιερών ναών στην Κρήτη και στα Δωδεκά-
νησα. Υπάρχει ένα καθεστώς για το ύψος των ιερών ναών που
αφορά στην Εκκλησία της Ελλάδος, αλλά δεν αφορά στην Εκ-
κλησία της Κρήτης –γιατί εκεί υπάρχει άλλο καθεστώς, όπως ξέ-
ρετε-, ούτε στα Δωδεκάνησα και εποµένως για λόγους ίσης
αντιµετωπίσεως νοµίζω ότι σωστά οι συνάδελφοι ζητούν να γίνει
δεκτό αυτό το οποίο προτείνουν στην τροπολογία τους. 

Τέλος, η Κυβέρνηση κάνει δεκτή την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 409 και ειδικό 34 του συναδέλφου Βασίλη Σπανάκη, για
τη δυνατότητα αδειοδότησης ενδεικτικών πινακίδων σε πολυια-
τρεία, διαγνωστικά κέντρα, από το οικείο δηµοτικό συµβούλιο.
Και πάλι εδώ διευκρινίζουµε κάτι. Πρόκειται για πινακίδες που
δείχνουν πού είναι τα φαρµακεία, τα ιατρεία. Εκεί υπάρχει ένα
συγκεκριµένο καθεστώς, γίνεται µία ενδεικτική αναφορά στον
νόµο. Και στην ενδεικτική αναφορά προσθέτουµε, εκτός από τα
ιατρεία, και τα πολυιατρεία και τα διαγνωστικά εργαστήρια, γιατί
πάλι διαφορετικές υπηρεσίες στο πλαίσιο της γνωστής γραφει-
οκρατίας τις ερµήνευαν µε διαφορετικό τρόπο. 

Τέλος, δεν κάνει δεκτή η Κυβέρνηση την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 406 και ειδικό 31, των συναδέλφων κ. Φωτίου, κ. Φάµελ-

λου και της κ. Καφαντάρη, για τις επανασυνδέσεις ηλεκτρικού
ρεύµατος. Δεν διαφωνούµε µε τον στόχο, απλώς θεωρούµε ότι
πέραν του καθεστώτος που υπάρχει γενικότερα, δηλαδή του κοι-
νωνικού τιµολογίου αφ’ ενός και της καθολικής υπηρεσίας αφ’
ετέρου, υπάρχει και η κοινή υπουργική απόφαση η οποία έχει
πάρει ήδη ΚΑΔ, όπως λέγεται. Είναι ο ΚΑΔ 35260 και αύριο µε-
θαύριο θα δηµοσιευτεί στο Φύλλο Εφηµερίδος της Κυβερνή-
σεως. Είχε υπογραφεί από το Υπουργείο µας, είχα εξηγήσει και
σε άλλες συζητήσεις εδώ ότι είχε καθυστερήσει στο Υπουργείο
Οικονοµικών. Θα ενεργοποιηθεί και το πρόγραµµα αυτό θα κα-
λύψει χίλια περίπου νοικοκυριά. 

Θέλω να πω στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, χωρίς να έχω
καµµία διάθεση αντιδικίας, ότι το πρόγραµµα αυτό, που σωστά
ξεκίνησαν, είχε αφήσει πίσω του «ουρές», εκκρεµότητες για τρια-
κόσια σαράντα τρία νοικοκυριά και αυτό επιχειρούµε προφανώς
να το αντιµετωπίσουµε. Ταυτόχρονα, ο τρόπος µε τον οποίον
είναι συντεταγµένη η τροπολογία νοµίζουµε ότι είναι προβληµα-
τικός. Απαιτεί µία ΚΥΑ, µία σύµβαση µεταξύ Υπουργείου Οικονο-
µικών και προµηθευτών και ένα πληροφοριακό σύστηµα.
Εποµένως, δεν θεωρούµε ότι είναι λυσιτελής τρόπος για να αν-
τιµετωπιστεί το συγκεκριµένο ζήτηµα. Καταλαβαίνουµε την πρό-
θεση. Και εµείς έχουµε την ίδια πρόθεση. Θεωρούµε ότι γίνεται
µε καλύτερο τρόπο µε τον τρόπο που προχωρούµε εµείς.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Κωστή Χατζηδάκη. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο για µία διευκρίνιση από τον Υπουργό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αν δέχεται ο Υπουρ-

γός, ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Φά-

µελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πέρα από την

άποψη που µπορεί να έχουµε για τα υπόλοιπα ζητήµατα, δηλαδή
για την τροπολογία που είπατε τώρα τελευταία -µπορεί να
έχουµε διαφωνία δηλαδή στο ζήτηµα αυτό, για τις επανασυνδέ-
σεις, αλλά δεν θα αναφερθώ σε αυτό διότι θα τα πει και η ειση-
γήτριά µας-, υπάρχουν κάποια ζητήµατα που αφορούν την
πρόσβαση στο ρεύµα σε ελάχιστη ποσότητα διαβίωσης, όπως
και την παράταση διακανονισµού για τις οφειλές. Αυτά είναι ου-
σιώδεις πολιτικές διαφορές, γι’ αυτά θα κριθούµε όλοι, καταγρά-
φονται στα Πρακτικά. 

Ήθελα όµως να σας ζητήσω κάποιες διευκρινίσεις για το ζή-
τηµα των λατοµείων και των συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρι-
σης για τα ΑΕΚΚ, για τα απόβλητα εκσκαφών, κατασκευών,
κατεδαφίσεων. Λέτε, χωρίς να είµαστε απόλυτα σίγουροι γιατί
είναι πολύ πρόχειρο, µόλις τώρα το ανακοινώσατε, ότι σε περί-
πτωση που δραστηριοποιούνται πάνω από ένα συστήµατα σε κά-
ποια περιοχή, τότε θα συµπράττουν υποχρεωτικά. Εδώ
υπάρχουν κάποια ζητήµατα τα οποία είναι ουσιώδη και έχουν να
κάνουν µε τη φύση των συστηµάτων. Τα συστήµατα είναι µη κερ-
δοσκοπικά. Πρέπει στο επιχειρησιακό τους πρόγραµµα να περι-
λαµβάνονται και τα κόστη αποκατάστασης και οι µελέτες
αποκατάστασης και αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να τα συντάσσουν
από κοινού όταν τα επιχειρησιακά τους σχέδια είναι εγκεκριµένα
από τον Οργανισµό Ανακύκλωσης. Δηλαδή είναι κάτι το οποίο
δεν γίνεται εύκολα εκ των υστέρων. Σας λέω ότι θα έχετε µία µε-
γάλη δυσκολία στην πρακτική εφαρµογή και στον καθορισµό,
µάλλον µε υπουργική απόφαση, αυτών των λεπτοµερειών. 

Να πω ένα παράδειγµα που αφορά τη Θεσσαλονίκη, ίσως ο κ.
Καλαφάτης το καταλάβει. Αν έχουµε ένα µη αποκατεστηµένο λα-
τοµείο στο Μεσαίο, κύριε Καλαφάτη -το λέω ως παράδειγµα-, το
οποίο είναι στα σύνορα δύο νοµών ή εξυπηρετεί τη Βοιωτία και
την Αττική ή το Κιλκίς και τη Θεσσαλονίκη και τα συστήµατα
έχουν άδεια σε νοµούς γειτονικούς, δεν µπορείτε εύκολα να πε-
ριορίσετε τον ανταγωνισµό, διότι τότε θα διαµορφωθούν µονο-
πωλιακές συνθήκες αν πάρει το ένα σύστηµα την αποκατάσταση
και ως εκ τούτου παρέχει υπηρεσίες ανακύκλωσης και επανα-
χρησιµοποίησης και επεξεργασίας των αδρανών και στείρων
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υπολειµµάτων και έτσι θα τροποποιήσετε την αγορά, επειδή θα
έχουµε αποδέκτη ένα εξ αυτών των συστηµάτων που υπάρχουν
και λειτουργούν στον τοµέα αυτό και θα δηµιουργηθεί µία να την
πω εγώ ολιγοπωλιακή, για να µην πω µονοπωλιακή διαχείριση.
Δεν ξέρω αν το έχετε µελετήσει, είναι ένα θέµα το οποίο µας είχε
απασχολήσει και στο παρελθόν. Τώρα που βάζετε την υποχρεω-
τική σύµπραξη, µε τους κανόνες που έχουν τα συστήµατα δεν
είναι εύκολο κάτι τέτοιο να γίνει. 

Σε κάθε περίπτωση ήθελα να ξέρω αν τα έχετε όλα αυτά υπ’
όψιν σας ή αν τα έχετε επεξεργαστεί, διότι το ότι ήρθε ως τρο-
πολογία, το ότι δεν είναι πλήρως επεξεργασµένη, το ότι το τρο-
ποποιείτε τώρα, θεωρώ ότι δεν καλύπτει πλήρως το ζήτηµα της
διαφάνειας και της ισοτιµίας. Μπορεί να οδηγηθεί αυτή η τροπο-
λογία στο να καθορίσει τις συνθήκες της αγοράς, που δεν
έχουµε ανταγωνισµό, δεν έχουµε ισότιµη πρόσβαση και διαφά-
νεια και παίζονται πολλά στο τίµηµα, άρα στην πρόσβαση µεγά-
λων εργολάβων και µεγάλων δηµοσίων έργων ως προς τον
αποδέκτη. Και αφορά κατά πολύ µεγαλύτερο τρόπο τα πολεο-
δοµικά κέντρα, όπως ξέρετε. Είναι κρίσιµο θέµα, κύριε Χατζη-
δάκη, µην το υποτιµήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο κι εσείς, για δύο λεπτά παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Δεν υποτιµώ τίποτα. Λαµβάνω υπ’ όψιν µου αυτό
το οποίο λέτε. Εµείς είχαµε καταθέσει τροπολογία µε τη µορφή
την οποία είδατε. Υπήρξαν παρατηρήσεις από την πλευρά της
αγοράς και γι’ αυτόν τον λόγο ήρθε αυτή η νοµοτεχνική βελτίωση
θεωρώντας ότι καλύπτουµε ένα κενό σε σχέση µε τη συλλειτουρ-
γία περισσότερων συστηµάτων. Σηµειώνω αυτό που λέτε. Αν
έχετε δίκιο, είµαστε εδώ να το δούµε. Δεν έχω κάποια δογµατική
τοποθέτηση, υποθέτω όµως ότι επειδή δεν έγινε τυχαία, έγινε σε
συνεννόηση µε τους υπηρεσιακούς παράγοντες του Υπουργείου
και µετά από προτάσεις της ίδιας της αγοράς, όλες αυτές οι πα-
ράµετροι έχουν ελεγχθεί. Όµως ξαναλέω, δεν έχω και κάποιον
λόγο να εµµένω δογµατικά στο συγκεκριµένο θέµα. Ευχαριστώ
πολύ για την παρατήρησή σας πάντως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Τώρα τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα, Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 και στη συνέχεια να ετοιµάζεται ο κ.
Ανδριανός από την Αργολίδα. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κυρία Μπακαδήµα.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα από το πρωί το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος
που προωθεί την ηλεκτροκίνηση και πραγµατικά θεωρώ πως κα-
νείς δεν θα µπορούσε παρά να σταθεί θετικός απέναντι σε κάτι
τέτοιο. Παρ’ όλα αυτά, το νοµοσχέδιο περιορίζεται σχεδόν απο-
κλειστικά στην αυτοκίνηση, χωρίς να προβλέπει δέσµη µέτρων
για τις υπόλοιπες µεταφορές, µεταφορές που δυστυχώς δεν
έχαιραν ποτέ της ανάλογης προσοχής από τις ελληνικές κυβερ-
νήσεις. Πρόκειται εξάλλου για µία ευρωπαϊκή πολιτική που εδώ
φαίνεται να υλοποιείται µε τις λογικές του �50 ή τις λογικές της
βόρειας Αµερικής, δηλαδή µε το να έχει απλώς στόχο τη δηµι-
ουργία µιας νέας γενιάς Ι.Χ.

Αντίθετα, τα µέτρα που λαµβάνονται για την επέκταση του δι-
κτύου φόρτισης των ηλεκτροκίνητων κινούνται, όπως λίγο πολύ
όλες οι πολιτικές της Κυβέρνησης, στη λογική της προώθησης
των συµφερόντων των µεγάλων εταιρειών του τοµέα της ενέρ-
γειας. Υπάρχει εξάλλου ο κίνδυνος τα µέτρα αυτά να οδηγήσουν
σε µία νέα γενιά κοινωνικών ανισοτήτων, καθώς είναι πολύ πε-
ριορισµένα τα κοινωνικά στρώµατα εκείνα που θα έχουν τους
διαθέσιµους πόρους για να επωφεληθούν από τα κίνητρα αυτά.
Αν δούµε τα διαθέσιµα µοντέλα ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων
στην ελληνική αγορά, θα διαπιστώσουµε πως τα περισσότερα
έχουν αρκετά υψηλή τιµή διάθεσης -τα περισσότερα, φυσικά όχι
όλα-, κάτι που τα καθιστά δυσπρόσιτα για την πλειοψηφία των
αγοραστών που δεν έχουν τη δυνατότητα να τα αποκτήσουν.
Επιπλέον δεν βλέπουµε να δίνεται κανένα κίνητρο από το Υπουρ-
γείο, µε το προτεινόµενο νοµοθέτηµα, µετατροπής των ήδη απο-
κτηθέντων αυτοκινήτων µε άλλη εσωτερική µηχανή σε ηλεκτρικά,

γεγονός που θα εξυπηρετούσε τους πολίτες αλλά σίγουρα όχι
τις αυτοκινητοβιοµηχανίες.

Ταυτόχρονα, παρά τα θετικά της ηλεκτροκίνησης, δυστυχώς
το υπάρχον δίκτυο σταθµών φόρτισης είναι εξαιρετικά περιορι-
σµένο. Κι επιτρέψτε µου να µοιραστώ µια προσωπική εµπειρία
µαζί σας, µια εµπειρία που θα καταδείξει όχι το κακό της ηλε-
κτροκίνησης, αλλά το περιορισµένο δίκτυο φόρτισης. 

Κι εγώ, όπως και αρκετοί συνάδελφοι -σίγουρα δεν είµαι η
µόνη-, επιλέξαµε την αλλαγή πριν από λίγους µήνες του βουλευ-
τικού αυτοκινήτου από συµβατικό σε ηλεκτρικό. Έτσι, βλέποντας
τον χάρτη που µας δόθηκε µε τους σταθµούς ταχυφόρτισης,
αλλά και τις τεχνικές προδιαγραφές του οχήµατος, πριν από πε-
ρίπου δύο µήνες αποφάσισα να το χρησιµοποιήσω για ένα επαγ-
γελµατικό ταξίδι για να µεταβώ µέχρι την Εύβοια, θεωρώντας
πως µε µια πλήρως φορτισµένη µπαταρία θα είχα τη δυνατότητα
να πάω από την Αθήνα στα Ψαχνά και να επιστρέψω. Είναι µια
διαδροµή κάτι λιγότερο από διακόσια χιλιόµετρα. 

Όµως δυστυχώς ξεκινώντας να επιστρέψω στην Αθήνα, ανα-
κάλυψα πως ξαφνικά έχει αδειάσει όλη η µπαταρία. Και προς µε-
γάλη µου έκπληξη, παρά τον χάρτη που είχα µπροστά µου, δεν
υπήρχε κανένας διαθέσιµος σταθµός φόρτισης. Η µόνη λύση
ήταν να πάµε κι εγώ και οι συνεργάτες µου µε χίλιους κόπους σε
ένα συµβατικό βενζινάδικο και να ζητήσουµε να φορτίσουµε το
αυτοκίνητο.

Να σηµειώσω δε πως η υπηρεσία εξυπηρέτησης πελατών της
αντιπροσωπείας µάς ενηµέρωσε πως καλό θα ήταν γενικά να µην
χρησιµοποιούµε τον κλιµατισµό, γιατί συνεργεί στην γρηγορό-
τερη κατανάλωση µπαταρίας και αν µπορούµε µάλιστα να µην
ανοίγουµε ούτε καν παράθυρα ταξιδεύοντας ή χρησιµοποιώντας
το αυτοκίνητο και αν παραστεί τόσο µεγάλη ανάγκη, να σταµα-
τήσουµε να χτυπήσουµε την πόρτα σε κάποιο σπίτι που θα
βρούµε στον δρόµο µας, ζητώντας να φορτίσουµε.

Κύριε συνάδελφε, είναι αλήθεια, πιστέψτε µε.
Έπειτα λοιπόν από τρεις ώρες που µείναµε στο βενζινάδικο,

φορτίσαµε για δέκα χιλιόµετρα, κάναµε µια επόµενη στάση στη
Χαλκίδα, σε ένα κατάστηµα που είχε ένας φίλος και µείναµε εκεί
για πέντε ώρες περίπου, θεωρώντας πως έτσι θα καταφέρουµε
να φτάσουµε στην Αθήνα. Παρ’ όλα αυτά, πιστέψτε µε, δεν τε-
λείωσε εκεί η ταλαιπωρία µας. 

Με τεράστιο κόπο και προσπάθεια και µε απίστευτη ζέστη
λόγω της υψηλής θερµοκρασίας εκείνη τη µέρα, καταφέραµε να
φτάσουµε σε έναν σταθµό ταχυφόρτισης στα βόρεια προάστια
της Αθήνας. Λέµε «εντάξει, τώρα τελειώσαµε, θα φορτίσουµε για
µισή ώρα, θα φτάσουµε στη Βουλή». Ελάτε όµως που δεν φτά-
σαµε! 

Διότι δεν είχαµε ενηµερωθεί από την εταιρεία leasing που µας
είχε δώσει το αυτοκίνητο πως για να µπορέσεις να χρησιµοποι-
ήσεις τον οποιονδήποτε ταχυφορτιστή βρεις σε σταθµό, θα πρέ-
πει να έχεις κάνει προεγγραφή στο υφιστάµενο δίκτυο, να έχεις
πάρει µια κάρτα περίπου σαν τις τηλεκάρτες που χρησιµοποιού-
σαµε παλιά και να µπορείς έτσι να χρεώσεις τη φόρτιση. Όπως
καταλαβαίνετε, το αυτοκίνητο έµεινε σε κλειστό χώρο στάθµευ-
σης κι εµείς µε ταξί ήρθαµε στη Βουλή. Την επόµενη µέρα το πή-
ραµε για το συνεργείο. Συµπερασµατικά, η απόσταση
Αθήνα-Ψαχνά µε τις ενδιάµεσες στάσεις για φόρτιση πάνω από
δώδεκα ώρες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µοιράστηκα όλη αυτή την
ιστορία για να δείξω την αντίθεσή µας µε την ηλεκτροκίνηση.
Χωρίς αµφιβολία ένα ηλεκτρικό αυτοκίνητο δεν µολύνει, έχει λι-
γότερα λειτουργικά κόστη και κόστη συντήρησης και κίνησης,
είναι αθόρυβο. Αλλά αν δεν δηµιουργηθούν οι απαραίτητες
δοµές ώστε να µπορεί κάποιος να το χρησιµοποιήσει, είτε µόνος
του είτε αν έχει οικογένεια, σαν οικογενειακό αυτοκίνητο, τότε
δυστυχώς θα περιοριστεί και θα παραµείνει ένα αυτοκίνητο
πόλης, ίσα ίσα θα µπορεί να το κινήσεις εντός της Αττικής. 

Γι’ αυτό η νοµοθετική πρωτοβουλία σας, κύριε Υπουργέ, κινείται
στη σωστή κατεύθυνση. Παρ’ όλα αυτά, θα πρέπει το συντοµό-
τερο δυνατόν να δούµε τι µπορεί να γίνει ώστε να δηµιουργηθεί
το απαραίτητο δίκτυο φόρτισης που θα διευκολύνει, αλλά και θα
ενθαρρύνει τους πιθανούς αγοραστές στην απόφαση αλλαγής
ενός συµβατικού αυτοκινήτου µε ένα ηλεκτρικό.
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Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω για ακόµη µία φορά τη
σηµασία µετατροπής των ηλεκτρικών µοντέλων σε προσιτά αυ-
τοκίνητα για όλους και όχι σε οχήµατα που θα διατίθενται σε
υψηλότατες τιµές και θα περιορίζονται για λίγους και έχοντες. 

Εδώ αξίζει να αναφέρουµε πως µια γνώριµη ελληνική εταιρεία,
σύµφωνα τουλάχιστον µε τα αναφερόµενα στην ιστοσελίδα της,
πρόκειται να επαναλειτουργήσει, παράγοντας και ηλεκτρικά αυ-
τοκίνητα. Και µιλάω φυσικά για την αυτοκινητοβιοµηχανία
«NAMCO» που παρήγαγε το γνωστό σε όλους µας pony. 

Να θυµίσουµε πως το αρχικό σχέδιο για το pony citroen που
κυκλοφορούσε από το 1972 µέχρι το 1983 δηµιουργήθηκε από
µια οµάδα Γάλλων µηχανικών µε στόχο ένα παγκόσµιο χαµηλού
κόστους αυτοκίνητο, που θα χρησιµοποιούσε ως βάση του τα
µηχανικά µέρη του citroen 2cv, το οποίο µαζί µε άλλα αυτοκίνητα
µε παρόµοιο σχεδιασµό οδήγησαν στο citroen faf. Το τελευταίο
αποτέλεσε το επίσηµο διεθνές αυτοκίνητο βαριάς τεχνολογίας
της «CITROEN».

Η «NAMCO» τώρα ξεκίνησε την παραγωγή του αυτοκινήτου το
1975 σε εργοστάσιο της Θεσσαλονίκης. Παράχθηκαν δεκαοκτώ
χιλιάδες namco pony citroen µε ποσοστό εγχώριας κατασκευής
67% στο εργοστάσιο της Θεσσαλονίκης και µε εξαγωγές σε δε-
κατέσσερις χώρες. Το συγκεκριµένο µοντέλο γνώρισε τεράστια
επιτυχία κυρίως επειδή το κόστος λειτουργίας και συντήρησής
του ήταν στο 1/5 ενός τζιπ µεγάλου κυβισµού. Και γι’ αυτό τον
λόγο τόσο ο ελληνικός στρατός τόσο το πολεµικό ναυτικό και η
πολεµική αεροπορία έδειξαν την προτίµησή τους γι’ αυτό το µον-
τέλο, µε αποτέλεσµα να φτάσουµε σε µία ηµερήσια παραγωγή
οκτώ µε δέκα αυτοκινήτων, γεγονός πρωτόγνωρο για τα ελλη-
νικά δεδοµένα. 

Το τέταρτο πλέον pony, το νέο µοντέλο της εταιρείας που ολο-
κλήρωσε το στάδιο των δοκιµών, ενώ η εταιρεία πήρε από το
Υπουργείο Ανάπτυξης άδεια για να ξεκινήσει την παραγωγή του
στη Θέρµη στα µέσα του Σεπτεµβρίου του 2014, παίρνοντας τις
σχετικές άδειες από την ΕΣΥΔ στην αρµόδια κρατική αρχή δια-
πίστευσης, την ΕΒΕΤΑΜ σε ό,τι αφορά τη βιοµηχανική έρευνα,
την τεχνολογική ανάπτυξη και τις εργαστηριακές δοκιµές, να
κάνει την πιστοποίηση και να προχωρήσει στις απαραίτητες δια-
δικασίες, µε προγραµµατισµό στην τρίτη φάση παραγωγής
πλέον να έχουµε και ηλεκτροκίνητα ελληνικά αυτοκίνητα. 

Σύµφωνα µε την ιστοσελίδα της εταιρείας, αλλά και µε δηλώ-
σεις του ιδιοκτήτη, αλλά και µε ό,τι έχει κυκλοφορήσει πρόσφατα
στον Τύπο, είναι εξαιρετικά πιθανό να επιστρέψει το ελληνικό αυ-
τοκίνητο στην αγορά το φετινό καλοκαίρι σε υβριδική, αλλά και
ηλεκτρική εκδοχή. Σίγουρα πρόκειται για ένα εγχείρηµα που αξί-
ζει τη στήριξη της πολιτείας, µιας και µιλάµε για αυτοκίνητα προ-
σιτά για το ευρύ κοινό και εξαιρετικά χρηστικά, για να µην δούµε
ακόµη µία φορά συγκεκριµένες εταιρείες-κολοσσούς της χώρας
που παίρνουν τη µερίδα του λέοντος από την προµήθεια της ηλε-
κτρικής ενέργειας και τεράστιες αυτοκινητοβιοµηχανίες του εξω-
τερικού να κερδίζουν από τις πωλήσεις οχηµάτων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Μπακαδήµα.
Συνεχίζουµε στον κατάλογο µε τον κ. Ανδριανό Ιωάννη από την

όµορφη Αργολίδα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα σηµατοδοτεί µια σηµαντική αλλαγή εποχής και νοοτρο-
πίας για τις µετακινήσεις, το περιβάλλον και την εθνική οικονο-
µία. 

Και θέλουµε αυτή την ποιοτική αλλαγή προς το µέλλον να την
δούµε και στην Ευρωπαϊκή Ένωση όπου χθες στο πλαίσιο της
Συνόδου Κορυφής επετεύχθη τελικά µέσα από έναν δίκαιο συµ-
βιβασµό συµφωνία για το Ταµείο Ανάκαµψης και τον προϋπολο-
γισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µια συµφωνία που, όπως
δήλωσε ο Κυριάκος Μητσοτάκης, θα φέρει στην Ελλάδα ένα πο-
λύτιµο χρηµατοδοτικό πακέτο που ξεπερνά τα 70 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ µε τις επιχορηγήσεις-επιδοτήσεις να αντιστοιχούν σε
περίπου ένα επιπλέον ΕΣΠΑ και µε ευέλικτους όρους χρηµατο-
δότησης, ενώ αυξηµένοι θα είναι και οι πόροι και από το Ταµείο
Συνοχής, µε τους πόρους από την Κοινή Αγροτική Πολιτική να

παραµένουν σταθεροί παρά τις έντονες πιέσεις. 
Πρόκειται λοιπόν για µια σηµαντική επιτυχία τόσο για την Ελ-

λάδα όσο και για την Ευρώπη. Και οι αναλογίες µε το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα είναι πιστεύω ιδιαίτερα έντονες τόσο στην
ουσία τους όσο και στον συµβολισµό τους. 

Από τη µία, είναι απολύτως αναγκαίο να κάνουµε τολµηρά βή-
µατα για να περάσουµε εγκαίρως και µε επιτυχία στο αύριο της
ηλεκτροκίνησης. Πρέπει λοιπόν να διασφαλίσουµε ότι τα οφέλη
της µετάβασης αυτής θα τα καρπωθεί δίκαια ολόκληρη η κοινω-
νία µας, γνωρίζοντας ότι παρά το κόστος µετάβασης, τα συνο-
λικά οφέλη ξεπερνούν κατά πολύ τα όποια κόστη.

Από την άλλη, µε παρόµοιο τρόπο και η Ευρώπη µπροστά σ’
αυτό το σταυροδρόµι, οφείλει να κάνει µε αποφασιστικότητα τα
βήµατα προς την αλληλεγγύη, την αποτελεσµατικότητα και την
εµβάθυνση. 

Οφείλει, βεβαίως, αφού µιλάµε για αλληλεγγύη και αποτελε-
σµατικότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τώρα που τα «σύννεφα»
στην Ανατολική Μεσόγειο πυκνώνουν να δείξει αυτή την αλλη-
λεγγύη και την αποτελεσµατικότητα κατά του ταραξία της περιο-
χής µας, της Τουρκίας. Το οφείλει γιατί, από τη στιγµή που η
Τουρκία αµφισβητεί τα κυριαρχικά δικαιώµατα της Ελλάδας και
της Κύπρου, αµφισβητεί τα κυριαρχικά δικαιώµατα της Ευρώπης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο
νόµου που αφορά την προστασία του περιβάλλοντος, που
αφορά το αύριο και το µέλλον υπό τη βαριά σκιά του χθες και
του παρελθόντος. Αναφέροµαι βεβαίως στις πρόσφατες συγκλο-
νιστικές αποκαλύψεις της εφηµερίδας «Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» για την
τραγωδία στο Μάτι.

Είµαι βέβαιος ότι η δικαιοσύνη θα ερευνήσει εξονυχιστικά τα
νέα στοιχεία, ώστε να ελεγχθεί η ακρίβεια των λεγοµένων στους
καταγεγραµµένους διαλόγους και να λάµψει επιτέλους η πλήρης
αλήθεια για τα όσα συνέβησαν πριν από δύο χρόνια. Οι εκατόν
δύο νεκροί, οι εγκαυµατίες και οι οικείοι τους, όσοι έζησαν αυτόν
τον εφιάλτη, οι κάτοικοι στο Μάτι που είδαν τις περιουσίες τους
να παραδίδονται στην πύρινη λαίλαπα δικαιούνται την πλήρη
αλήθεια και την πλήρη απόδοση ευθυνών εκεί που υπάρχουν. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να µην αφήσουµε τις ευθύνες να παρα-
γραφούν και ταυτόχρονα να µην αφήσουµε καµµία απολύτως
σκιά ότι στο µέλλον υπάρχει έστω και η παραµικρή πιθανότητα
η ζωή και η περιουσία των πολιτών να µπει σε δεύτερη µοίρα
πίσω από µικροκοµµατικές και άλλες σκοπιµότητες και άλλους
υπολογισµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα εισάγει µια νέα εποχή για τις µετακινήσεις και τις µεταφορές
στη χώρα µας. Διαµορφώνει ένα περιεκτικό, ρυθµιστικό πλαίσιο
για την οργάνωση της ηλεκτροκίνησης, τον καθορισµό των σχέ-
σεων µεταξύ των φορέων της αγοράς, τη θέσπιση οικονοµικών και
φορολογικών κινήτρων και την ενθάρρυνση της ανάπτυξης των
αναγκαίων υποδοµών για την απρόσκοπτη υιοθέτηση αυτής της
νέας καθαρής τεχνολογίας.  Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο µε
σαφώς θετικό πρόσηµο για την οικονοµία και το περιβάλλον. Γι’
αυτό και θέλω να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουργείου. 

Σ’ ό,τι αφορά, λοιπόν, το περιβάλλον η ηλεκτροκίνηση είναι
αποδεδειγµένα πολύ πιο καθαρή λύση για τις µετακινήσεις, σε
σχέση µε τις εναλλακτικές τόσο σ’ ό,τι αφορά το συνολικό της
αποτύπωµα, όσο πολύ περισσότερο σ’ ό,τι αφορά την επιβά-
ρυνση ιδίως των αστικών κέντρων. 

Θυµόµαστε πολύ καλά την οξύτητα που είχε παλαιότερα το
πρόβληµα του νέφους στο Λεκανοπέδιο πριν την εισαγωγή των
καταλυτικών κινητήρων. Η υιοθέτηση, λοιπόν, της ηλεκτροκίνη-
σης πρόκειται να αποτελέσει ένα ακόµα αποτελεσµατικότερο
βήµα προς τα µπροστά, καθώς ουσιαστικά εκµηδενίζει τόσο τις
εκποµπές καυσαερίων από οχήµατα, όσο και την ηχορύπανση.
Ακόµη και µε τους σηµερινούς εξελιγµένους κινητήρες η υιοθέ-
τηση της ηλεκτροκίνησης θα συµβάλει στην αποτροπή χιλιάδων
θανάτων ετησίως που συνδέονται µε την ποιότητα του αέρα στις
πόλεις µας. 

Ακόµη η ηλεκτροκίνηση αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα προς
την απολιγνιτοποίηση, καθώς, σύµφωνα µε το σχεδιασµό, ολο-
ένα και µεγαλύτερο µέρος της απαιτούµενης ηλεκτρικής ενέρ-
γειας θα παράγεται από καθαρές ανανεώσιµες πηγές. Και εδώ
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ιδιαίτερη σηµασία έχουν τα κίνητρα που δίνονται στη δυτική Μα-
κεδονία και την Αρκαδία για την οµαλή µετάβαση της τοπικής οι-
κονοµίας. 

Σ’ ό,τι αφορά τα οικονοµικά, µάλιστα, αποτελέσµατα, η µετα-
κίνηση µε ηλεκτροκίνητα οχήµατα κοστίζει πολύ λιγότερο από
τις εναλλακτικές. Τα κίνητρα τα οποία δίνονται για την αγορά
αυτών των οχηµάτων καθιστούν ελκυστικότερη τη µετάβαση στη
νέα τεχνολογία και ενθαρρύνουν την εξοικονόµηση ενέργειας,
αλλά και µια σειρά επενδύσεις µεταξύ των οποίων την ανάπτυξη
των αναγκαίων υποδοµών, την κατάρτιση επαγγελµατιών σε νέες
ειδικότητες, την αγορά οχηµάτων για ιδιωτική επαγγελµατική και
εταιρική χρήση. 

Πρόκειται για νέα πεδία οικονοµικής δραστηριότητας που ενι-
σχύουν και δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας και τονώνουν την
εθνική και τις επιµέρους τοπικές οικονοµίες, συµβάλλοντας πα-
ράλληλα στη σηµαντική εξοικονόµηση πόρων, οι οποίοι µπορούν
να διοχετευθούν σε παραγωγικότερες χρήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως αυτό το λεπτοµερειακό, πλήρως επεξεργασµένο και

σύγχρονο πλαίσιο οφείλουµε να το παρακολουθούµε µε προ-
σοχή στη λειτουργία και την εφαρµογή του, ώστε να διασφαλί-
σουµε ότι τα θετικά αποτελέσµατά του θα τα καρπωθούν µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο οι πολίτες, η οικονοµία και το περιβάλ-
λον, αλλά και να δούµε πώς τα κίνητρα που θεσπίζονται σήµερα
θα επεκταθούν σταδιακά, ώστε να αφορούν όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερες ελληνικές οικογένειες. 

Επειδή µιλάµε για το σηµαντικό ρόλο των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας στην προστασία του περιβάλλοντος, κύριε Υπουργέ,
είµαι βέβαιος ότι θα δώσετε οριστική λύση σε ένα ζήτηµα, σε
αυτό των µεγάλων καθυστερήσεων στην καταβολή των ανταπο-
δοτικών τελών µέσω λογαριασµών της ΔΕΗ στους κατοίκους των
ορεινών περιοχών, όπως και στην Αργολίδα και στις άλλες πε-
ριοχές της χώρας, όπου έχουν τοποθετηθεί ανεµογεννήτριες και
βεβαίως και στις δηµοτικές κοινότητες που τα δικαιούνται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
κάνουµε µε αποφασιστικότητα τα σωστά βήµατα που διασφαλί-
ζουν ένα καλύτερο αύριο για εµάς και τα παιδιά µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Ανδριανέ.

Θα παραµείνουµε στη Νέα Δηµοκρατία. Θα πάµε στον έτερο
από την Πιερία, τον κ. Σάββα Χιονίδη.

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Είστε όπως
πάντα ευγενής.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ,
είναι πολύ σηµαντικό να έρχεται κάτι το οποίο είναι αυτονόητο.
Είναι κάτι που το βλέπουµε παγκόσµια. Είναι κάτι που το νιώ-
θουµε σαν ανάγκη. 

Η ηλεκτροκίνηση αποτελεί κι αυτό ένα κοµµάτι στη λογική της
ολιστικής αντιµετώπισης της πράσινης ανάπτυξης. Τα ηλεκτρικά
αυτοκίνητα, η ηλεκτρική µετακίνηση µε χρήση ηλεκτρισµού
σαφώς και βοηθά στη µείωση των ρύπων. Ακούστηκε πολλές
φορές -δεν θα το επαναλάβω- ποια είναι τα επίπεδα σε NOx, σε
αιωρούµενα µικροσωµατίδια ιδιαίτερα στις πόλεις. Και δεν ανα-
φέροµαι στην Αθήνα. Το 2008 και 2009 µέτρησα στην πόλη µου
στην Κατερίνη ως δήµαρχος αυτά τα στοιχεία και πραγµατικά βρή-
καµε ότι ήταν έξω από κάθε λογική στους κεντρικούς δρόµους. 

Αυτό που πρέπει να αναφέρω, όµως, για τη λειτουργία των
ηλεκτρικών οχηµάτων και το οποίο έχει σχέση επίσης µε τη δη-
µόσια υγεία, είναι το κοµµάτι της ηχορύπανσης. Αυτό το οποίο
οφείλουµε να ξέρουµε είναι πώς αυτά τα ογδόντα πέντε, τα ενε-
νήντα ντεσιµπέλ στην Υµηττού και στην οδό Πατησιών θα γίνουν
εξήντα πέντε ντεσιµπέλ. Αυτό σηµαίνει αυτοµάτως µια βελτίωση
των συνθηκών υγείας και της ποιότητας ζωής των ανθρώπων
εκεί.

Πολλές φορές µπαίνει το ερώτηµα: Προς το παρόν θα παίρ-
νουν όλη την ενέργεια από ΑΠΕ; Ακόµη και αν δεν παίρναµε όλη
την ενέργεια από ΑΠΕ –που θα την παίρνουµε- αξίζει τον κόπο,

γιατί το 80% του πληθυσµού ζει σε αστικές περιοχές. Οπότε αυτό
το κοµµάτι χρήζει άµεσης βελτίωσης. Και σε αυτή την κατεύ-
θυνση κινείται και η λειτουργία της αστικής κινητικότητας µε ηλε-
κτρισµό. 

Μπαίνει, επίσης, το ερώτηµα, το οποίο άκουσα αρκετές φορές
και από συναδέλφους: Μα χρειαζόµαστε τώρα ή είναι τόσο ση-
µαντικό να µπούνε δύο χιλιάδες αυτοκίνητα ή πέντε χιλιάδες αυ-
τοκίνητα και να πληρώσουµε τόσο ακριβά σήµερα; Η απάντηση
βρίσκεται σε καλές πρακτικές που έγιναν παλιότερα. Ποιες είναι
αυτές; Οι επιδοτήσεις των φωτοβολταϊκών. 

Τότε που κόστιζε η κιλοβατώρα 4.000 ευρώ και επιδοτούνταν
-και καλώς επιδοτούνταν, γιατί απετέλεσε µια καλή πρακτική- για
να φτάσουµε σήµερα η κιλοβατώρα να κοστίζει, η κατασκευή
της, λιγότερα από 600 ευρώ και βεβαίως να πληρώνουν στον κεν-
τρικό παροχέα µε έξι λεπτά το ηλεκτρικό ρεύµα, ενώ πληρώναµε
45 λεπτά. Και τότε υπήρχαν φωνές που φώναξαν. Είπαν: «Κακώς
το κάνετε. Επιδοτείται.». Κάνουµε καλή πρακτική, µια πρακτική
που ακολούθησαν εκατοντάδες, χιλιάδες Έλληνες και ξένοι,
ώστε να κάνουµε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Βέβαια, εν προκειµένω εδώ, πρόκειται και για µια κατεύθυνση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης η οποία θα επενδύσει 5,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ στην ανάπτυξη της τεχνολογίας για τους συσσωρευ-
τές στις µπαταρίες. Γιατί πρέπει να φτάσουµε σε επίπεδα όπως
είναι η Αµερική µε την «TESLA», όπως είναι η Κίνα µε τις εται-
ρείες της, οι οποίοι είναι πάρα πολύ µπροστά σε αυτό το κοµµάτι.
Και εµείς πρέπει να είµαστε εκεί. Πρέπει να είµαστε έτοιµοι. Πρέ-
πει να στηρίξουµε και την ευρωπαϊκή βιοµηχανία γιατί είναι µια
βιοµηχανία της περιοχής µας, είναι µια βιοµηχανία η οποία θα
στηρίξει και την Ελλάδα. 

Όπως αποδείχθηκε για µια ακόµη φορά, η αργή Ευρώπη κάνει
δυνατά χτυπήµατα, ώστε να µπορέσουµε να έχουµε την τεράστια
επιτυχία της Κυβέρνησης, του Πρωθυπουργού και όλης της Ελ-
λάδας, να µπορέσει να επιτύχει αυτή την χρηµατοδοτική ενί-
σχυση-µπαζούκας και για την οικονοµία µας για τα επόµενα
χρόνια.

Ευχάριστο είναι, επίσης, όπως διάβασα τελευταία και είναι
αλήθεια, ότι η «TESLA» ξαφνικά έρχεται να ανοίξει γραφεία στην
Ελλάδα. Άρα, λοιπόν και αυτές οι συνθήκες, το πλαίσιο και το
υπόβαθρο που δηµιουργούµε σαφώς απετέλεσαν ένα κίνητρο,
ώστε να έρθουν να δουν την υπόθεση της ηλεκτροκίνησης και
να επενδύσουν εδώ.

Είναι σηµαντικό, επίσης, αυτό που συµπεριλαµβάνεται για τις
επιπλέον ενισχύσεις στις περιοχές οι οποίες πρέπει να µπουν στη
δίκαιη µετάβαση, ώστε να έχουν επιπλέον κίνητρα. Και βέβαια,
είναι και οι στατιστικές που διαβάζω, ότι το 30% των αυτοκινήτων
το 2030 θα είναι ηλεκτρικά.

Εγώ πιστεύω ότι θα είναι πολύ περισσότερα, γιατί σήµερα
υπάρχουν αυτοκίνητα, όπως της «RENAULT» και της «DACIA»,
που πλέον βγάζει από τον επόµενο χρόνο αυτοκίνητα της τάξεως
των 7.000 δολαρίων ανά όχηµα, ώστε να µπορέσουµε να έχουµε
τουλάχιστον την αστική µετακίνηση µε έναν πολύ φθηνό τρόπο.

Υπό αυτή την έννοια, οι επιλογές είναι στη σωστή κατεύθυνση,
έχουν τεράστιο σηµειολογικό χαρακτήρα, ώστε να µπορέσουµε
να µεταβούµε στην εποχή της λογικής, στην εποχή του αύριο,
πριν µας σαρώσει αυτό το κύµα.

Θέλω στο σηµείο αυτό να αναφερθώ σε κάτι που δεν αναφέρ-
θηκε γενικότερα, κύριε Υπουργέ και θα ήθελα να το ακούσετε.
Όσοι αγαπούµε το περιβάλλον και την ηλεκτροκίνηση το φρον-
τίζουµε.

Έχω, λοιπόν εδώ και καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής τον
ν.4233/2014 της κυβέρνησης Σαµαρά, µε έτοιµη την εφαρµο-
στική ΚΥΑ, η οποία υπογράφηκε στις 31 Δεκεµβρίου και εκδό-
θηκε στις 15 Ιανουαρίου.

Τι λέει αυτή η ΚΥΑ; «Καθορισµός των όρων, προϋποθέσεων και
τεχνικών προδιαγραφών συσκευών φόρτισης συσσωρευτών ηλε-
κτροκίνητων οχηµάτων κ.λπ. κ.λπ. κ.λπ.». Αναλυτικότατα όλα.
Πέντε χρόνια, µια διοίκηση που αγαπά πραγµατικά την ηλεκτρο-
κίνηση και αυτό φάνηκε πώς; Όχι µόνο από τις τοποθετήσεις, αλλά
και τις διαρκείς ερωτήσεις για το θέµα της προστασίας του περι-
βάλλοντος και τη δηµιουργία ΑΠΕ και ηλεκτροκίνησης. Δεν έγινε
κάτι και δεν αξιοποιήθηκε κάτι έτοιµο από τις 15 Ιανουαρίου.

16826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Παρακαλώ, το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σάββας Χιονίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Τον Ιανουάριο του 2015;

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Στις 15 Ιανουαρίου του 2015, υπογεγραµ-
µένη, κύριε Υπουργέ, στις 31 Δεκεµβρίου του 2014, µε βάση τον
νόµο 4233. Ποιος εκκινήθη σε αυτή την κατεύθυνση; Έπρεπε
ξανά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να µπει µπροστά,
όπως κάνουµε συνήθως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε δύο ακόµα θέµατα, κύριε Πρόεδρε, µε τη µεγάλη ανοχή
σας και την αγάπη που έχετε για την Πιερία, όπως δηλώσατε νω-
ρίτερα.

Ως προς το πρώτο κοµµάτι, κύριε υπουργέ, θα πρόκειται για
τα ιστορικά αυτοκίνητα και τις ρεπλίκες. Κάποιοι άνθρωποι στην
Πιερία έχουν έναν χώρο όπου δουλεύουν µερικές δεκάδες άτοµα
και κατασκευάζουν αυτοκίνητα τα οποία είναι αποµιµήσεις πα-
λαιών αυτοκινήτων. Εδώ, λοιπόν, δεν καλύπτεται από τον νόµο.
Είναι αυτοκίνητα τα οποία µπορεί να κοστίζουν από 40.000 µέχρι
200.000 ευρώ και τα παίρνουν στο εξωτερικό. Είναι εξαγώγιµο
είδος.

Από εκεί και πέρα, θα παρακαλούσα να το δείτε άµεσα, ώστε
να περιληφθούν µαζί µε τα ιστορικά αυτοκίνητα. Είναι µια κατη-
γορία που ούτε το περιβάλλον θα επιβαρύνει ούτε στις ρεπλίκες
µπορείς να βάλεις κινητήρες Euro 6. Πρέπει να φορέσει τους κι-
νητήρες που φορούσε η «PORSCHE» το 1960. Άρα, λοιπόν, πι-
στεύω ότι θα το δείτε µε έναν θετικό τρόπο.

Και κάτι τελευταίο: Το τραίνο και η ηλεκτροκίνηση είναι, επί-
σης, η λογική επανάσταση του σήµερα και του αύριο. Όµως,
µέχρι να φτάσουµε επίσης στο 2030, έχω την εκτίµηση ότι πρέπει
να βρούµε τον τρόπο, ώστε να ενισχύσουµε το CNG, το φυσικό
αέριο το οποίο θα είναι και παραγωγή στη χώρα µας τα επόµενα
χρόνια, ώστε να µπορέσουµε -µε 2.000 ευρώ κατά µέσο όρο γί-
νεται η µετατροπή αυτών των παλαιών κινητήρων, τεράστια ρυ-
πογόνων, των οποίων τριάµισι εκατοµµύρια αυτοκίνητα
κυκλοφορούν µόνο στο Λεκανοπέδιο- να βρούµε τα λεφτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Υπάρχει η πιθανότητα και είµαι βέβαιος
ότι το Υπουργείο θα προσπαθήσει σε αυτή την κατεύθυνση, να
κάνουµε ακόµα καλύτερες, να βελτιώσουµε τις συνθήκες ιδιαί-
τερα των αστικών κέντρων.

Σωστή η κατεύθυνση, πλήρες νοµοσχέδιο, χωρίς ατέλειες
ακόµα και στη λεπτοµέρειά του. Και αυτή η ολιστική αντιµετώ-
πιση χαρακτηρίζει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και το
συγκεκριµένο Υπουργείο. Είναι στη σωστή κατεύθυνση αυτό το
νοµοσχέδιο, γιατί βοηθά την Ελλάδα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Χιονίδη.

Αγαπώ την Ελλάδα, αλλά αγαπώ και τους υπαλλήλους της
Βουλής, οι οποίοι ταλαιπωρούνται από το πρωί. Γι’ αυτό, µην τα
χαλάσουµε τώρα, στο τέλος και ξεφύγουµε.

Ο κ. Σπανάκης χρειάζεται ανάσες, γιατί µόλις µπήκε στην Αί-
θουσα, οπότε θα δώσω τον λόγο στον κ. Κωνσταντίνο Ζαχαριάδη
του ΣΥΡΙΖΑ.

Έχετε τις χαρές σας. Έγινε δεκτή και η τροπολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η µέρα σήµερα για την Ευρώπη είναι, όντως, ιστορική. Είναι
ιστορική, γιατί άλλη µια Σύνοδος Κορυφής καταλήγει σε αποτέ-
λεσµα κατώτερο των περιστάσεων. Θυµηθείτε ποιες ήταν οι αρ-
χικές εξαγγελίες και ποιο είναι το τελικό αποτέλεσµα. Το µίγµα
χορηγήσεων-δανείων χειροτέρευσε δραµατικά. Από την πρό-
ταση της επιτροπής, που ήταν 500 εκατοµµύρια ευρώ χορηγή-
σεις και 250 εκατοµµύρια ευρώ δάνεια, δηλαδή δύο προς ένα,
καταλήξαµε στο σχεδόν ένα προς ένα, 390 εκατοµµύρια ευρώ

χορηγήσεις και 360 εκατοµµύρια ευρώ δάνεια, δηλαδή 52% χο-
ρηγήσεις και 48% δάνεια. Και φυσικά, οι όροι για τις επιχορηγή-
σεις παραµένουν νεφελώδεις και µε αινιγµατικού τύπου
λεπτοµέρειες.

Γιατί διάφοροι, λοιπόν, πανηγυρίζουν; Ως προς τι; Δεν έχουµε
βγάλει διδάγµατα ως πολιτικό σύστηµα εδώ και δώδεκα χρόνια
από Συνόδους Κορυφής για την οικονοµία; Οι πανηγυρισµοί, δυ-
στυχώς, είναι για επικοινωνιακή κατανάλωση λίγων ωρών. Οι µε-
γάλες δυσκολίες είναι µπροστά.

Η πραγµατικότητα είναι ότι µετά από µήνες συζητήσεων και
διαπραγµατεύσεων, υποχώρησε η ιδέα της συνολικής ευρωπαϊ-
κής απάντησης και ενισχύθηκαν οι φειδωλοί. Τι σηµαίνει, όµως,
«φειδωλοί»; «Φειδωλοί» σηµαίνει ότι υπάρχουν και «σπάταλοι».

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τους «φειδωλούς», που κέρδισαν, εµείς
είµαστε µε τους «σπάταλους», µε αυτούς δηλαδή που πιστεύουν
ότι στην Ευρώπη υπάρχουν λεφτόδενδρα.

Είµαι βέβαιος ότι σε αυτές τις τέσσερις µέρες κοπιώδους δια-
πραγµάτευσης, όποτε συµµετείχε ή όποτε βρισκόταν στο περι-
θώριο και παρακολουθούσε ο Έλληνας Πρωθυπουργός
κατάλαβε πόσο άθλιο και απαράδεκτο ήταν το επιχείρηµα για τα
λεφτόδενδρα που είπε στη Βουλή, από αυτό εδώ το Βήµα, τον
Απρίλη. Το κατάλαβε, πιστεύω, διότι το άκουσε και το είδε να
υπερισχύει στη διαπραγµάτευση και να γίνεται συµφωνία.

Επίσης, πιστεύω ότι κατάλαβε πόσο χρήσιµη ήταν η Διάσκεψη
των χωρών του Νότου, που ξεκίνησε ο Αλέξης Τσίπρας το 2016,
µια προσπάθεια χρήσιµη, που τότε λοιδορήθηκε από τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης και την Αντιπολίτευση και εγκαταλείφθηκε τον
Ιούλιο του 2019. Μεγάλο λάθος για την πατρίδα, στρατηγικό
λάθος για την πατρίδα και την ευρωπαϊκή συνοχή, λάθος προ-
οπτικής για το ευρωπαϊκό µέλλον.

Υπάρχει, όµως και κάτι σηµαντικά χειρότερο που βίωσε στις
Βρυξέλλες ο κ. Μητσοτάκης. Στη διαπραγµάτευση βρέθηκε απέ-
ναντι και συγκρουόµενος -ρωτάω- µε οµοϊδεάτες του, οµογάλα-
κτούς του, συνοδοιπόρους του στην Ευρωδεξιά, στο Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόµµα. Οι συνοδοιπόροι της προ-συνόδου του Ευρωπαϊ-
κού Λαϊκού Κόµµατος τον κατακεραύνωναν στο τραπέζι της δια-
πραγµάτευσης.

Η µεγάλη αντίφαση είναι ότι ο κ. Μητσοτάκης έψαχνε -εάν
έψαχνε- στηρίγµατα, βοήθεια, υποστήριξη στον Ιταλό Κόντε,
στον Πορτογάλο Αντόνιο Κόστα, στον Ισπανό Πέδρο Σάντσεθ,
σε αυτούς δηλαδή που δεν είναι στην πολιτική του οικογένεια.

Αυτό είναι το µεγάλο αδιέξοδο της Δεξιάς και στην Ελλάδα και
στην Ευρώπη, ότι αναπαράγει αδιέξοδα και δεν µπορεί να συγ-
κροτήσει ευρύτερες συµµαχίες, ότι δηµιουργεί κυκλικές και ανα-
τροφοδοτούµενες κρίσεις.

Ο συµβιβασµός, λοιπόν, δεν είναι ούτε δίκαιος ούτε εύλογος.
Είναι άδικος, γιατί φέρνει µίνι µνηµόνια ή κανονικά εθνικά µνη-
µόνια, όταν αποφασιστεί σε µια µελλοντική Σύνοδο Κορυφής
µετά την πανδηµία η επιστροφή για όλους σε ισορροπηµένους
ή πλεονασµατικούς προϋπολογισµούς. Φέρνει mini µνηµόνια ή
εθνικά µνηµόνια και θα τα επικαλείστε για να πιάνουµε τους
όρους της εκταµίευσης κάθε φορά. 

Ο κ. Μητσοτάκης µας καθησύχασε ότι δεν θα ενεργοποιηθεί
το περίφηµο χειρόφρενο. Εµείς όµως, ανησυχούµε βαθύτατα,
διότι η όλη κουβέντα αυτές τις µέρες γι’ αυτό ακριβώς το µέτρο
γινόταν. Και πραγµατικά δεν καταλαβαίνω πως το υποτιµούµε.
Άρα, λοιπόν, στην Ευρώπη δεν έχουµε τους φειδωλούς και τους
σπάταλους, δεν έχουµε τους µέρµηγκες και τους τζίτζικες. Η
παλιά διαίρεση ευρωπαϊσµός ή οικονοµικός εθνικισµός είναι πα-
ρούσα και σε αυτό η Ελλάδα παρακολουθούσε αµήχανα. Τι δί-
καιος και εύλογος συµβιβασµός είναι αυτός που εξαφανίζει ή
περικόπτει προγράµµατα όπως το «ORIZON», το «ERASMUS»,
το «eu for helth»; Τι ρεαλισµός είναι αυτός που λέει ότι τα χρή-
µατα θα έρθουν το καλοκαίρι του 2021; Γιατί πανηγυρίζουµε;

Και µια σύντοµη αναφορά ως προς τα ελληνοτουρκικά και τα
ευρωτουρκικά. Δεν ακούσαµε κάτι πέρα από το γεγονός ότι η
Τουρκία είναι πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να ακούσουµε και
κάτι για το νοµοσχέδιο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Θα ακούσετε, κύριε Πρό-
εδρε.
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Αυτά είναι επικαιρότητα και είναι θέµατα τα οποία αποτελούν
και εκτός του νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε απόλυτο δίκιο.
Συµφωνώ. Δεν µπορεί να καίγεται ο κόσµος έξω και να µην έχει
άποψη ο Βουλευτής. Αλλά µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο και έχετε
αναλώσει όλη σας την ώρα και δεν έχετε µιλήσει για το νοµοσχέ-
διο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζω τον
Κανονισµό, αλλά έχουµε εκλεγεί Βουλευτές, δεν έχουµε εκλεγεί
µαθητές για να γράφουµε διαγώνισµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συµφωνώ µαζί σας.
Δεν µπορεί να καίγεται ο κόσµος έξω και να µην έχετε άποψη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Εδώ βλέπετε στην επικαιρό-
τητα τι γίνεται

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αλλά όλο τον χρόνο
τον καταναλώσατε εκεί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα µου ζητήσετε,

άλλα έξι λεπτά τώρα για το νοµοσχέδιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ως προς τα ελληνοτουρκικά,

λοιπόν, µάθαµε ότι η Τουρκία είναι πρόβληµα. Στην Ελλάδα τι θα
κάνουµε γι’ αυτό το πρόβληµα; Θα συνεννοηθούµε µεταξύ µας;
Γιατί δεν κάναµε Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών; Γιατί δεν χα-
ράσσουµε εθνική στρατηγική; Περιµένουµε πρώτα να γίνει φα-
σαρία και µετά να συνεννοηθούµε; Γιατί δεν κάνουµε το
αντίστροφο µήπως και αποφύγουµε την ένταση; Θα ενηµερωθεί
η Εθνική Αντιπροσωπεία, οι πολιτικοί Αρχηγοί για το που ακριβώς
βρισκόµαστε; Διότι στην εξωτερική πολιτική και στα ελληνοτουρ-
κικά η χώρα δεν µπορεί και δεν πρέπει να ζήσει µία φούσκα επι-
κοινωνίας. 

Εδώ, λοιπόν, όχι µόνο δεν θέτει η Ελλάδα ζητήµατα κυρώσεων
και µάλιστα ισχυρών, όπως διατυµπάνιζε η Κυβέρνηση τις προ-
ηγούµενες µέρες, αλλά δεν µπαίνει καν το θέµα στη Σύνοδο Κο-
ρυφής. «Πιθανά», λέει ο Πρωθυπουργός, «θα το δούµε από
Σεπτέµβρη». Θέλω να πιστεύω ότι αν υπάρξει ένταση και κρίση
θα κάνετε ότι κάναµε και εµείς στα ζητήµατα εξωτερικής πολιτι-
κής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Εµείς από την πλευρά µας δεν θα κάνουµε ότι κάνατε εσείς,
δεν θα κάνουµε λαϊκισµό και θα είµαστε υπεύθυνη Αντιπολί-
τευση.

Κύριε Πρόεδρε, να κάνω και µια σύντοµη αναφορά στο νοµο-
σχέδιο. Η εξίσωση που φέρνετε, κύριε Υπουργέ, δεν βγαίνει δυ-
στυχώς, ούτε περιβαλλοντικά ούτε οικονοµικά. Η µετάβαση στην
περίοδο µηδενικού άνθρακα ξεκινά, αλλά µας αφορά όλους; Με
αυτό το νοµοσχέδιο δείχνετε πως όχι. Όλοι θέλουµε ηλεκτροκί-
νηση. Όλοι θέλουµε πράσινη ενέργεια. Αλλά εµείς βάζουµε τη
διάσταση της δίκαιης βιώσιµης πράσινης µετάβασης για όλους. 

Αυτό το νοµοσχέδιο φωτογραφίζει συγκεκριµένα εισοδήµατα
και συγκεκριµένα πορτοφόλια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Ζαχαριάδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Σπανάκης Βασίλειος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

Ελάτε, κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, σήµερα είναι µια µεγάλη µέρα, µια ιστορική µέρα για την
Ελλάδα, µια µέρα µε θετικό πρόσηµο για την Ευρώπη.

Ήταν µία µεγάλη επιτυχία του Έλληνα Πρωθυπουργού, του
Κυριάκου Μητσοτάκη, η σηµερινή, επιτυχία να µπορέσει η χώρα
µας να κερδίσει πάνω από 70 δισεκατοµµύρια για την ελληνική
οικονοµία. Με την επιτυχία αυτή η χώρα µας µπαίνει σε ένα άλλο
δρόµο, στο δρόµο της ανάπτυξης, στο δρόµο της ειλικρίνειας,
στο δρόµο της σοβαρότητας. Διότι αυτή η Κυβέρνηση έχει και
πλάνο, έχει και ορίζοντα µπροστά και στόχους για να υλοποιήσει,

παρ’ ότι ήρθαν δυσκολίες απρόσµενες για την παγκόσµια οικο-
νοµία και µε το καθεστώς ύφεσης που µπαίνουν οι περισσότερες
χώρες του κόσµου.

Ξεκινώντας την τοποθέτηση µου θα ήθελα να ευχαριστήσω τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, τον Κωστή Χατζηδάκη,
που έκανε δεκτή την τροπολογία που κατέθεσα και που δίνει την
δυνατότητα αδειοδότησης για πινακίδες ενδεικτικές σε πολυια-
τρεία και διαγνωστικά εργαστήρια από το οικείο δηµοτικό συµ-
βούλιο. Διότι µέχρι σήµερα η διάταξη που υπήρχε από το 2001
έδινε τη δυνατότητα στα φαρµακεία, στα κέντρα υγείας, στα νο-
σοκοµεία, αλλά δεν έδινε τη δυνατότητα στα διαγνωστικά εργα-
στήρια και στα πολυιατρεία.

Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ θερµά που δεχτήκατε την τροπο-
λογία αυτή και στην ουσία λύνουµε ένα θέµα που έχουν αρκετές
επιχειρήσεις σε ολόκληρη τη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα πρέπει να κάνει µε-
γάλα βήµατα για τη µετάβαση στην κινητικότητα χαµηλών εκποµ-
πών καθώς εµφανίζουµε από τα χαµηλότερα ποσοστά µεταξύ
των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τοµέα αυτό. Τα οχή-
µατα χαµηλών εκποµπών ρύπων αποτελούν µόλις το 0,3% του
συνόλου των ΙΧ µάλιστα, το µεγαλύτερο µέρος του ποσοστού
αυτού αποδίδεται στα υβριδικά οχήµατα.

Το σηµερινό σχέδιο νόµου, που φέρνει η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας προς ψήφιση, βάζει τις σωστές βάσεις για την ανά-
πτυξη της ηλεκτροκίνησης στη χώρα µας. Έχουµε ένα άρτιο νο-
µοσχέδιο που δηµιουργεί ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο για την
προώθηση της κινητικότητας χαµηλών εκποµπών και έγινε κατόπιν
εποικοδοµητικής διαβούλευσης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και ενσω-
µατώνοντας αρκετά από τα σχόλια πολιτών, καθώς και φορέων
και περιλαµβάνει πλήθος ρυθµίσεων για το σκοπό αυτό. Διοικητικά
κίνητρα για την ανάπτυξη της ηλεκτροκίνησης. Οικονοµικά και φο-
ρολογικά κίνητρα για την αγορά ηλεκτροκίνητων οχηµάτων. Ειδικά
σηµαντικά οικονοµικά και φορολογικά κίνητρα για επιχειρήσεις,
αλλά και για εργαζόµενους. Κίνητρα για την ανάπτυξη εγχώριας
βιοµηχανίας παραγωγής ηλεκτρικών οχηµάτων και περιφερειακών
ή τµηµατικών υλικών και προϊόντων που σχετίζονται µε την ηλε-
κτροκίνηση.

Το σχέδιο νόµου θέτει επιπλέον ένα ολοκληρωµένο θεσµικό
πλαίσιο για την οργάνωση και τη λειτουργία της αγοράς ηλε-
κτροκίνησης καθώς και των υποδοµών φόρτισης. Εισάγει χωρο-
ταξικές και πολεοδοµικές ρυθµίσεις για τις θέσεις στάθµευσης
και την εγκατάσταση φορτιστών σε δηµόσιους χώρους, νέα κτή-
ρια και υφιστάµενες πολυκατοικίες. Θέτει υποχρεωτικούς στό-
χους για την ανάπτυξη σταθµών φόρτωσης στους ΟΤΑ, ρυθµίζει
αντίστοιχα θέµατα για τις πιάτσες των ταξί. 

Πρέπει όµως, ταυτόχρονα, να κοιτάξουµε την κατάσταση και
την ελληνική πραγµατικότητα ρεαλιστικά. Και για να πιάσουµε
τους στόχους τόσο σε εθνικό επίπεδο, αλλά κυρίως, να τηρή-
σουµε τη δέσµευση µας προς την Ευρώπη για οικονοµία µηδενι-
κών ρύπων έως το 2050 θα πρέπει να τρέξουµε και να πράξουµε
στοχευµένα και µεθοδικά. 

Δεν είναι µυστικό πως τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα είναι ακόµη
ακριβά για τη µέση ελληνική οικογένεια. Μπορούµε όµως, να θέ-
σουµε ρεαλιστικούς στόχους για τη µετάβαση στην ηλεκτροκί-
νηση ξεκινώντας από την αντικατάσταση των οχηµάτων
δηµοσίας χρήσης, αστικά λεωφορεία, ταξί, απορριµµατοφόρα
και λοιπά δηµοτικά οχήµατα, µε γενναία κίνητρα. Τα παραπάνω
είναι και τα πλέον ρυπογόνα οχήµατα των πόλεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Την τελευταία φορά που δόθηκαν στοχευµένα κίνητρα –προ-
σέξτε- για την ανανέωση του στόλου των ταξί, ξέρετε πότε ήταν;
Ήταν το 2004, δεκαέξι χρόνια πριν.  Σίγουρα όλοι έχουµε πετύχει
µπαρουτοκαπνισµένα λεωφορεία, ή ταξί στους δρόµους της
Αθήνας. Το παρόν νοµοσχέδιο έχει µεριµνήσει για τα παραπάνω
µε κάθε λεπτοµέρεια.

Και στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να δώσω συγχαρητήρια
σε όσους είχαν τον συντονισµό και στην αρµόδια γραµµατέα και
στον Υπουργό για το νοµοσχέδιο αυτό. Γιατί το νοµοσχέδιο αυτό
έχει µεριµνήσει για λεπτοµέρειες, όπως για την υποχρεωτική πο-
σόστωση στις δηµόσιες προµήθειες καθαρών οχηµάτων προκει-
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µένου να εκσυγχρονιστεί ο στόλος των οχηµάτων. Έχει πρό-
βλεψη ώστε το 25% των οχηµάτων από τον Αύγουστο του 2021
να είναι ηλεκτρικά. Υπάρχει υποχρεωτική εισαγωγή πράσινων
κριτηρίων επιλογής και αξιολόγησης στις διαδικασίες ανάθεσης
δηµόσιων συµβάσεων που είναι συναφείς µε χρήση στόλου οχη-
µάτων ώστε να έχουν προβάδισµα οι υποψήφιοι που διαθέτουν
οχήµατα χαµηλών εκποµπών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Για τα ταξί, εγκατάσταση υποδοµών φόρτισης σε υφιστάµενες
και σε νέες πιάτσες, ώστε οι οδηγοί ηλεκτροκίνητων ταξί να µπο-
ρούν να επαναφορτίζουν τα οχήµατα κατά την αναµονή επιβα-
τών.

Δεύτερος ρεαλιστικός στόχος, η αντικατάσταση των συµβατι-
κών ρυπογόνων εταιρικών αυτοκινήτων από ηλεκτρικά µηδενικών
ή χαµηλών ρύπων. Το νοµοσχέδιο εισάγει και γι’ αυτόν τον σκοπό
συγκεκριµένες ρυθµίσεις και δίνει σηµαντικά κίνητρα τόσο στις
εταιρείες όσο και στους εργαζόµενους που εργάζονται στις εται-
ρείες αυτές. Αντίστοιχο πεδίο εφαρµογής που µπορεί να συµβά-
λει σηµαντικά στην επίτευξη των στόχων είναι ο κλάδος στις
βραχυχρόνιες µισθώσεις αυτοκινήτων, παραδείγµατος χάριν
κατά την τουριστική περίοδο τόσο στην Αθήνα όσο και σε νησιά,
η ηλεκτροκίνηση θα έχει σηµαντικά οφέλη. Ειδικά τα µικρά νησιά
επιβαρύνονται σηµαντικά κατά τους καλοκαιρινούς µήνες από
την απότοµη αύξηση των οχηµάτων σε αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µε το νοµοσχέδιο αυτό βάζει τις σωστές βάσεις και θε-
σπίζει ένα ολοκληρωµένο κανονιστικό πλαίσιο µε την παροχή
ορθολογικών κινήτρων για τη µετάβαση της χώρας µας σε µη
ρυπογόνες µεταφορές. Τα οφέλη είναι πολλά και αποδεδειγµένα
στο περιβάλλον, στην υγεία, αλλά στην οικονοµία κυρίως, στην
ανάπτυξη και φυσικά στην εργασία. Στο χέρι µας είναι να το στη-
ρίξουµε, να το εφαρµόσουµε στην πράξη και να µην µείνει η ηλε-
κτροκίνηση στη χώρα µας µια µόδα για λίγους.

Ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Σπανάκη.

Συνεχίζουµε µε τη Νέα Δηµοκρατία και τον κ. Στύλιο Γεώργιο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να

κάνω µια αναφορά στη χθεσινή ευρωπαϊκή συµφωνία πριν ξεκι-
νήσω την οµιλία µου. Η Ευρώπη έδειξε για ακόµα άλλη µια φορά
ότι διέψευσε τις Κασσάνδρες και απέδειξε στην πράξη την αλ-
ληλεγγύη της. Παραµένει στους δύσκολους καιρούς ένα λιµάνι
ασφάλειας για την πατρίδα µας. Θέλω να σας διαβάσω κάτι από
τη δήλωση του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη: «Η
Κυβέρνηση δεν έχει καµµία πρόθεση να σκορπίσει τα χρήµατα
µε την ανεµελιά του νεόπλουτου. Θα εργαστούµε µε ευθύνη και
σύνεση και θα παρουσιάσουµε σύντοµα ένα αναλυτικό σχέδιο
παραγωγικής ανασυγκρότησης που θα µεταµορφώσει τη χώρα».

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο
νόµου για την προώθηση της ηλεκτροκίνησης στη χώρα µας είναι
ακόµα ένα βήµα στην πράσινη ατζέντα της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, η οποία σε λιγότερο από έναν χρόνο έχει
δώσει συγκεκριµένα δείγµατα γραφής και αναφέροµαι στα εξής:

Εκπονήθηκε το νέο εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα
στο πλαίσιο της Πράσινης Συµφωνίας της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής για τη µετάβαση σε µια ουδέτερη κλιµατικά οικονοµία µέχρι
το 2050, µε στόχους φιλόδοξους και ρεαλιστικούς. Ξεκίνησε µε
ένα εµπροσθοβαρές σχέδιο απολιγνιτοποίησης της χώρας µέχρι
το 2028. Προωθείται η υποθαλάσσια ηλεκτρική διασύνδεση των
νησιών µας µε την ηπειρωτική Ελλάδα, κλείνουν οριστικά οι ενερ-
γοβόρες µονάδες που ρυπαίνουν τα νησιά και υπογράφτηκε η
σύνδεση της Κρήτης µε την Αττική µε χρονοδιάγραµµα υλοποί-
ησης µέχρι το 2023.

Πρόσφατα ψηφίστηκε ο νέος περιβαλλοντολογικός νόµος µε
τον οποίον απλοποιείται ριζικά η διαδικασία για τις περιβαλλον-
τολογικές επενδύσεις. Δηµιουργείται ένα σύγχρονο και ευρω-
παϊκό πλαίσιο για τις περιοχές «NATURA». Απλοποιήθηκε η
αδειοδότηση των ΑΠΕ µε βάση τα ευρωπαϊκά πρότυπα για να πε-
τύχουµε τον εθνικό στόχο του 35% της τελικής κατανάλωσης

ενέργειας µέχρι το 2050. Επιπλέον, υλοποιείται το εθνικό σχέδιο
για τη διαχείριση αποβλήτων το οποίο βελτιώθηκε, επικαιροποι-
ήθηκε και προχωρούν γρήγορα οι διαδικασίες για τη δηµοπρά-
τηση δεκαεπτά νέων µονάδων επεξεργασίας απορριµµάτων. Τα
πλαστικά µιας χρήσης αποσύρονται και προχωρά όλο αυτό το
ολοκληρωµένο σχέδιο πολιτικής της πράσινης ατζέντας από την
Κυβέρνησή µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση προχωρά µε σχέ-
διο, χρονοδιάγραµµα, έργο και µετρήσιµα αποτελέσµατα. Απέ-
ναντι σε αυτή την προσπάθεια έχουµε µια Αντιπολίτευση που για
χρόνια έχει οικειοποιηθεί την οικολογία και το περιβάλλον.
Έχουµε, όµως, τον «πράσινο» ΣΥΡΙΖΑ που είναι «πράσινος» µόνο
στα λόγια, διότι είναι «µαύρος» στη δυτική Μακεδονία και την Πε-
λοπόννησο καθώς είναι κατά της απολιγνιτοποίησης, άρα «υπέρ»
του λιγνίτη. Είναι µαύρος στον βόρειο Ευβοϊκό καθώς αδιαφορεί
προκλητικά για τη ρύπανση της «ΛΑΡΚΟ». Είναι «κατάµαυρος»
στην υπόλοιπη χώρα, καθώς ακύρωσε τη δηµιουργία µιας σειράς
µονάδων για τη σύγχρονη επεξεργασία απορριµµάτων. Είναι
ακόµα και ενάντια στις ΑΠΕ, καθώς πολεµά τις ανεµογεννήτριες
όπου αυτές και αν είναι να δηµιουργηθούν.

Ακόµα και σήµερα, στο σχέδιο που συζητούµε, το οποίο κινεί-
ται στον δρόµο της κοινής λογικής και εισάγει τις βέλτιστες ευ-
ρωπαϊκές πρακτικές, η Αντιπολίτευση κάνει λόγο για ταξική
πολιτική. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Από τη µια, µια κυβέρ-
νηση µε περιβαλλοντολογική πολιτική και απέναντι µια αντιπολί-
τευση αµήχανη και υποκριτική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον τοµέα της ηλεκτροκίνησης
είµαστε πολύ πίσω. Μερικές εκατοντάδες ηλεκτρικά οχήµατα
µόνο κυκλοφορούν στη χώρα µας όταν σε άλλες χώρες της δυ-
τικής και βόρειας Ευρώπης το ποσοστό τους αγγίζει το 10%.
Άρα, πρέπει να ξεκινήσουµε στην ουσία, λίγο πάνω από το µηδέν,
για να δώσουµε κίνητρα στην αγορά και στους καταναλωτές να
δηµιουργήσουµε τις απαραίτητες υποδοµές. Και αυτό προσπα-
θεί να πετύχει το παρόν σχέδιο νόµου όπου έχει στόχους να δο-
θούν κίνητρα για να γίνει πιο ελκυστική η χρήση ηλεκτρικών
οχηµάτων, να αναπτυχθεί το δίκτυο των σηµείων φόρτισης για
την εξυπηρέτηση ηλεκτρικών οχηµάτων ανά την επικράτεια σε
θέσεις δηµόσιες και ιδιωτικές, να διαµορφωθεί το ρυθµιστικό
πλαίσιο για τη λειτουργία της αγοράς ηλεκτροκίνησης, δηλαδή
των σηµείων φόρτισης και των υπηρεσιών που συνδέονται µε
αυτά.

Όλα αυτά προσπαθούµε να γίνουν πράξη, δίνοντας πρώτα απ’
όλα µια οικολογική επιδότηση η οποία συνολικά φτάνει µαζί µε
τις φοροελαφρύνσεις στο 25% της τιµής του αυτοκινήτου και
άλλα µέτρα για τα ταξί, τα ηλεκτρικά σκούτερ, τα ηλεκτρικά πο-
δήλατα.

Δεύτερον, µια γρήγορη εγκατάσταση φορτιστών σε κεντρικά
σηµεία εξυπηρέτησης, καθώς επίσης και κίνητρα εγκατάστασης
στην Ελλάδα, ιδιαίτερα στις λιγνιτικές περιοχές, µονάδων παρα-
γωγής µπαταριών και φροντιστών. Οι λεπτοµέρειες έχουν ανα-
πτυχθεί αναλυτικά τόσο από τον εισηγητή µας όσο και από τον
αρµόδιο Υπουργό.

Αυτό που θέλω να τονίσω είναι ότι σήµερα γίνεται µια πρώτη
προσπάθεια, µια ολιστική προσπάθεια από την Κυβέρνηση µε τα
κατάλληλα νοµοθετικά εργαλεία, να βάλουµε στην ουσία την
ηλεκτροκίνηση στο τραπέζι, να τη δούµε όλοι µε διαφορετικό
µάτι, πιο θετικά, να µπει στη συζήτηση, να την οικειοποιηθούµε,
να αρχίσουµε να τη χρησιµοποιούµε, να επισκέπτονται τη χώρα
µας τουρίστες που διαθέτουν αυτοκίνητα ηλεκτρικά, να γίνουν
επενδύσεις από εταιρείες οι οποίες θα δηµιουργήσουν σταθµούς
φόρτισης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ηλεκτροκίνηση δεν είναι για
λίγους, δεν είναι ένα ελιτίστικο σπορ, είναι για τους πολλούς και
αυτό προσπαθούµε να πετύχουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Στύλιο.

Και κλείνουµε την αυλαία των οµιλητών µε την κ. Θεοπίστη
Πέρκα του ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ πολύ.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ γίνεται χαµός και υπάρχει
κρίσιµη κατάσταση στα εθνικά, ενώ έχουµε ένα ενδιαφέρον θέµα
µε το νοµοσχέδιο αυτό και πολλή συζήτηση, ενώ κάποιοι πανη-
γυρίζουν, ενώ έχουµε µείωση των κονδυλίων µετά τη Σύνοδο Κο-
ρυφής, οι περισσότεροι, το 80% των Βουλευτών της
συµπολίτευσης, αναφέρθηκαν στο Μάτι.

Ακούστε, πρώτον η τυµβωρυχία δεν βγαίνει πάντα σε καλό,
µπορεί να σας βγήκε µια φορά και δεύτερον θα µπορούσε να
γίνει αυτή η κουβέντα ακριβώς για να δούµε την αντιπεριβαλλον-
τική πολιτική πολλών χρόνων που οδήγησαν σε καταστροφές.

Και µπαίνω κατευθείαν στο νοµοσχέδιο. Προφανώς συµφω-
νούµε µε τον στόχο της κλιµατικής ουδετερότητας για το 2050,
γιατί η προστασία του περιβάλλοντος και η βιώσιµη ανάπτυξη
είναι µέσα στον πυρήνα της Αριστεράς. Το ζήτηµα είναι να εξε-
τάσουµε αν και κατά πόσον αυτό το νοµοσχέδιο εξυπηρετεί αυτό
τον στόχο. 

Αναγνωρίζουµε ότι ο τοµέας των µεταφορών είναι η µεγαλύ-
τερη πηγή εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα, συνεισφέροντας
27% στις συνολικές εκποµπές αερίων του θερµοκηπίου µε τα αυ-
τοκίνητα να αντιπροσωπεύουν το 44% αυτών. Και, βεβαίως, είναι
και ο µόνος τοµέας που βαίνει και αυξανόµενη η επιβάρυνση. 

Αν θέλουµε, όµως, να µιλάµε για βιώσιµο δίκτυο µεταφορών,
η προώθηση της ηλεκτροκίνησης διαδραµατίζει σηµαντικό ρόλο,
αλλά από µόνη της δεν µπορεί να οδηγήσει σε καθαρές ανθρώ-
πινες και βιώσιµες πόλεις. Πρέπει να αποτελέσει µέρος µιας ευ-
ρύτερης και συνολικής στρατηγικής και να συνοδευτεί από
περαιτέρω πολιτικές, όπως, για παράδειγµα, τα σχέδια βιώσιµης
αστικής κινητικότητας µε προώθηση των µαζικών µέσων µετα-
φοράς, φιλικών µέσων στις εµπορευµατικές µεταφορές, µείωση
των διανυοµένων χιλιοµέτρων ειδικά στα µεγάλα αστικά κέντρα. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, αυτά που αναφέρω είναι σαφώς αρµο-
διότητα του Υπουργείου Μεταφορών, το οποίο οφείλει να πάρει
τη σχετική πρωτοβουλία και, φυσικά, είναι στο επιστηµονικό αν-
τικείµενο των συγκοινωνιολόγων. Η αντίστοιχη επιτροπή στην Ευ-
ρώπη είναι η DG Move. 

Σε κάθε άλλη περίπτωση, η ηλεκτροκίνηση θα είναι απλά µια
αποσπασµατική κίνηση χωρίς το επιθυµητό αποτέλεσµα, πόσο
µάλλον όταν δεν υπάρχουν οι απαιτούµενες υποδοµές. Δύσκολα
µπορεί να αναπτυχθεί η ηλεκτροκίνηση αν δεν υπάρχουν υποδο-
µές φόρτισης ή αν αφήσουµε, όπως κάνει το νοµοσχέδιο, την
αγορά να το λύσει ή να αυτορυθµιστεί. 

Πολλές φορές αυτές οι πρόχειρες λύσεις και οι αποσπασµα-
τικές παρεµβάσεις καίνε την προσπάθεια. Και εδώ θα αναφερθώ
στον «µεγάλο περίπατο» που έγινε χωρίς ολιστική προσέγγιση,
που έχει δηµιουργήσει όλο αυτό το κυκλοφοριακό κοµφούζιο.
Αυτή η απόπειρα υπονοµεύει µελλοντικές προσπάθειες για ήπιες
µορφές µετακίνησης. 

Φοβάµαι, δυστυχώς, ότι έχουµε να κάνουµε και σε αυτή τη πε-
ρίπτωση µε µια πρόχειρη νοµοθέτηση, καθώς τα περισσότερα
ζητήµατα παραπέµπονται σε υπουργικές αποφάσεις χωρίς
σαφές χρονοδιάγραµµα. Το εθνικό σχέδιο ηλεκτροκίνησης θα
εκδοθεί εκ των υστέρων, ενώ στο Υπουργείο Οικονοµικών στο
νοµοσχέδιο συζητούνται τα τέλη ταξινόµησης που αφορούν τα
µεταχειρισµένα οχήµατα. 

Σε κάθε περίπτωση, θα επιµείνω σε µερικές προτάσεις που νο-
µίζω ότι είναι πολύ αξιόλογες. Σε συµφωνία µε τις προτάσεις της
«GREENPEACE» και της «WWF», προκειµένου να επιτευχθεί ο
πλήρης εξηλεκτρισµός στον τοµέα των µεταφορών έως το 2050,
απαιτείται άµεση ανακοίνωση του τερµατισµού πωλήσεων αυτο-
κινήτων µε µηχανές εσωτερικής καύσης, ας πούµε το 2030.
Υπάρχει και ο κανονισµός που ισχύει από τον Ιανουάριο του 2020
και θέτει πιο αυστηρούς στόχους. 

Δεν θα αναφέρω, κύριε Υπουργέ, τη Νορβηγία, τη Δανία, την
Ιρλανδία και την Ολλανδία και τη Σουηδία. Ξέρω τι θα µου απαν-
τήσετε. Όµως, µπορώ να πω ότι η Ισπανία στοχεύει ως το 2030
να επιτύχει 100% πωλήσεις ηλεκτρικών επιβατικών, η Γαλλία
έθεσε στόχο, επίσης, όπως και η Αγγλία. 

Βεβαίως, σε όλες αυτές τις παρεµβάσεις αυτό που πρέπει να
προσεχθεί ιδιαίτερα είναι η αντίστοιχη αγορά, η οποία είναι ήδη
ταλαιπωρηµένη και τσακισµένη θα έλεγα από την οικονοµική
κρίση, µε κατάλληλες ενισχύσεις, αλλά και ικανό χρόνο προσαρ-

µογής στη νέα κατάσταση, πράγµα το οποίο επίσης δεν φαίνεται
επιτυγχάνεται από το παρόν νοµοσχέδιο και, βεβαίως, µια δίκαιη
αντιµετώπιση εγχώριων και εισαγόµενων µεταχειρισµένων, διότι
δηµιουργούνται στρεβλώσεις στην εσωτερική αγορά µε αποτέ-
λεσµα να έχουµε και αύξηση της τιµής των µεταχειρισµένων,
εφόσον τα εισαγόµενα δεν θα υπάρχουν στα εγχώρια, και δια-
τήρηση εποµένως, αν όχι αύξηση, του γερασµένου στόλου.

Για τα µεταχειρισµένα ειπώθηκε από αρκετούς συναδέλφους
σε αυτή την Αίθουσα. Σε κάθε περίπτωση, πρέπει να δοθούν κί-
νητρα για αγορά µεταχειρισµένων Euro4, Euro5 και Euro6 µε
όλες τις µορφές καυσίµου, ακόµα και Euro4 µε φυσικό αέριο ή
υγραέριο και υποχρεωτική απόσυρση των παλαιότερων ρυπογό-
νων τεχνολογιών. 

Σε αυτές τις διατάξεις µπορεί να µπουν και τα ταξί. Βεβαίως,
στα ταξί έχουµε θετική διάταξη για µεγαλύτερο ποσοστό ενίσχυ-
σης και µέτρο για απόσυρση. Παρ’ όλα αυτά ο κλάδος έχει
ούτως ή άλλως ταλαιπωρηθεί και θα υπάρχει πρόβληµα. 

Αυτό, όµως, που είναι πολύ κρίσιµο για την προώθηση, για τη
διείσδυση των ηλεκτρικών οχηµάτων είναι να ξεκινήσει από τα
επαγγελµατικά οχήµατα, τα φορτηγά δηµόσιας είτε ιδιωτικής
χρήσης, ούτως ώστε να µπορέσουν να προωθηθούν και τα city
logistics και, βεβαίως, οι εταιρικοί στόλοι. Αν το πείραµα της ηλε-
κτροκίνησης πετύχει σε αυτόν τον τοµέα, η διείσδυση θα είναι
πολύ πιο εύκολη. 

Αυτό, όµως, που θέλω πάλι να τονίσω -και, βεβαίως, το κατα-
λαβαίνουµε όλοι- είναι ότι πρέπει να ξεκινήσουµε και να δώσουµε
βάση στα µέσα µαζικής µεταφοράς. Εδώ έχουµε το παράδειγµα
της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης -αναφέρθηκε και ο κ. Καρα-
µανλής ως αρµόδιος Υπουργός-, διότι εκεί ακυρώθηκε ένας δια-
γωνισµός για ανανέωση του στόλου και δεν θα έχουµε ούτε το
2021. Αυτή τη στιγµή υπάρχει και µια οσµή σκανδάλου, θα έλεγα,
σε σχέση µε τον Δήµο της Θεσσαλονίκης που αγοράζει πενήντα
µεταχειρισµένα δεκαπενταετίας έξω από τις προδιαγραφές,
καθώς αλλάζει η οικονοµική επιτροπή τις προδιαγραφές. 

Είναι ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα και θέλω να πω στον κ. Καρα-
µανλή, που δεν είναι εδώ, και σε εσάς, κύριε Υπουργέ, γιατί νο-
µίζω ότι δεν έχετε σωστή ενηµέρωση, ότι δεν ακυρώθηκε ο
διαγωνισµός. Η Αρχή Προδικαστικών Προσφυγών έκανε κάποιες
παρατηρήσεις, στις οποίες όφειλε να προσαρµοστεί η διοίκηση
και να συνεχίσει ο διαγωνισµός. Το να τον ακυρώσετε και ακόµη
να τον σχεδιάζετε και να µην έχουµε ποτέ αυτά τα λεωφορεία
την ώρα που βαρύγδουπα λέµε ότι ωραία, πάµε για ηλεκτροκί-
νηση είναι πολύ σοβαρό πρόβληµα. 

Θα κλείσω, όµως, την τοποθέτησή µου µε κάποιο θετικό, αυτό
που είπα και στην επιτροπή. Αναφέροµαι στα µέτρα, που αφο-
ρούν στις λιγνιτικές περιοχές και συγκεκριµένα στη δυτική Μα-
κεδονία. Είπα ότι είναι θετικό η παροχή κινήτρων για προσέλκυση
επενδύσεων στις λιγνιτικές περιοχές, για µονάδες παραγωγής
φορτιστών, εξαρτηµάτων κ.λ.π., εισάγονται φορολογικά κίνητρα.
Και το είπα γιατί για πρώτη φορά βλέπουµε σε κάποιο νοµοσχέ-
διο να λαµβάνεται υπ’ όψιν, να λαµβάνεται µια µέριµνα για αυτές
τις περιοχές. Δεν θα έλεγα ότι είναι γενναίο. Άλλωστε και αυτό
πάει µε εξουσιοδοτική διάταξη, την οποία πρέπει να δούµε και
να συζητήσουµε. Βεβαίως, υπάρχουν και οι περιορισµοί και επι-
φυλάξεις από τον ΓΑΚ. Όµως, σε κάθε περίπτωση έγινε ένα
πρώτο βήµα. 

Στην επιτροπή, επίσης, είχαµε πει ότι ο προϋπολογισµός για
την ηλεκτροκίνηση, τα 100 αυτά εκατοµµύρια, δεν βγαίνουν και
πολύ εύκολα και είχα επισηµάνει ότι αλίµονο µην τυχόν πάρουµε
λεφτά από το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης από τα λεφτά της απο-
λιγνιτοποίησης. 

Τα σηµερινά νέα, όµως, -και απορώ γιατί οι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας πανηγυρίζουν- δεν είναι καλά. Η συµβιβα-
στική πρόταση Μισέλ στην προσπάθεια συµβιβασµού Βορρά -
Νότου προβλέπει 20 δισεκατοµµύρια λιγότερα στο Ταµείο Δί-
καιης Μετάβασης από το Ταµείο Ανάκαµψης. Για την Ελλάδα
αυτό σηµαίνει ότι δεν θα πάρει τα 1,7 δισεκατοµµύριο µε την
αναθεωρηµένη πρόταση της επιτροπής, αλλά κάποια εκατοντά-
δες εκατοµµύρια. 

Εποµένως, δηµιουργούνται εύλογα ερωτηµατικά και έντονη
ανησυχία για την οµαλή και δίκαιη µετάβαση, που για άλλη µια
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φορά και κάθε φορά θα µεταφέρω σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα την
αγωνία και την κραυγή της τοπικής κοινωνίας, η οποία αντιµετω-
πίζει µπροστά της αυτή την απολιγνιτοποίηση χωρίς ακόµα σχέ-
δια, κύριε Υπουργέ, και χωρίς, βεβαίως, και την αναγκαία
χρηµατοδότηση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και πάµε στους ειση-
γητές µε πρώτο τον κ. Αρσένη από το ΜέΡΑ25.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. Νοµίζω αρκετά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Και λιγότερο θα µιλήσω, κύριε

Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Αναρωτιέµαι πραγµατικά πόση υποκρισία αντέχει η κοινωνία

µας. Ενώ η κοινή γνώµη ζητάει αυτές τις µέρες το τι έγινε στο
Μάτι σ’ αυτή την τραγική πυρκαγιά και εν µέσω της κορύφωσης
της έντασης µε την Τουρκία, η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί το νο-
µοσχέδιο για την ηλεκτροκίνηση για να φέρει, για να καταργήσει
στην πράξη για να ακυρώσει τους δασικούς χάρτες στο 55% της
ελληνικής επικράτειας και να στείλει στις καλένδες την υλοποί-
ηση του έργου των δασικών χαρτών επ’ αόριστον, δίνοντας οι-
κονοµικό κίνητρο ξανά στην καταπάτηση για το 55% της
Ελλάδας όπου είχαν τελειώσει οι δασικοί χάρτες, οπλίζοντας το
χέρι του εµπρηστή, όταν όλοι µιλάνε για το τι έγινε στο Μάτι.

Πραγµατικά καλώ τον Υπουργό να αποσύρει αυτή την τροπο-
λογία έστω την ύστατη στιγµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αρσένη.

Κύριε Αρβανιτίδη, δεν ήσασταν µέσα όταν ζήτησαν τον λόγο.
Θέλετε ένα λεπτό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κ. Βιλιάρδος;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Η κ. Χαρά Καφαντάρη

έχει τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά σή-

µερα βρισκόµαστε σε µια δύσκολη στιγµή για την πατρίδα µας
λόγω της τουρκικής προκλητικότητας, η οποία βλέπουµε να κλι-
µακώνεται.

Αυτή τη στιγµή υπάρχει ανάγκη πραγµατικά γι’ αυτό που ζη-
τάµε εδώ και πολύ καιρό, τη σύγκληση του συµβουλίου πολιτικών
αρχηγών. Αν δεν γίνει τώρα πότε θα γίνει; Η κατάσταση είναι
όντως δύσκολη. Θεωρούµε ότι στο εσωτερικό της χώρας τη
στιγµή που αντιµετωπίζουµε αυτό το θέµα στην εξωτερική πολι-
τική πρέπει να υπάρχει σύµπνοια, οµόνοια και όχι πολιτικές δι-
χασµού στο εσωτερικό της πατρίδας µας. 

Θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση, όποιες κινήσεις κάνει, δεν πρέπει
να είναι πίσω από αυτό το οποίο έγινε το 2018 µε αντίστοιχο πε-
ριστατικό, πάλι εξαιτίας της τουρκικής πολιτικής προκλητικότη-
τας. Κλείνοντας θα έλεγα ότι δυστυχώς φαίνεται -αλλά πάντα
υπάρχει ο χρόνος να αλλάξει αυτό- η ανάγκη για ενεργητική εξω-
τερική πολιτική. Να µην παρακολουθούµε αλλά να είµαστε µπρο-
στά στα γεγονότα και να τα προλαβαίνουµε. 

Θα πω µια κουβέντα ακόµα. Δεν συζητήθηκε το θέµα των κυ-
ρώσεων για την Τουρκία στη Σύνοδο Κορυφής. Κι αυτό είναι ένα
σοβαρό ζήτηµα. Μεταφέρθηκε για άλλες συναντήσεις. Η ανάγκη
ενεργοποίησης µέτρων και κυρώσεων από την πλευρά της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης είναι αναγκαία. Και βέβαια σ’ αυτό πρέπει να
πρωτοστατήσει διεκδικητικά η ελληνική Κυβέρνηση. 

Αντίθετα ακούσαµε πανηγυρισµούς από πολλούς συναδέλ-
φους της Νέας Δηµοκρατίας για τα 70 δισεκατοµµύρια που
ήρθαν. Αλλά δεν είναι 70 δισεκατοµµύρια. Είναι γύρω στα 32,5
δισεκατοµµύρια. Τα 19,5 δισεκατοµµύρια είναι επιχορηγήσεις και
12,5 δισεκατοµµύρια είναι δάνεια. Αλλά φοβόµαστε ότι αυτά θα
είναι κάτω από συγκεκριµένους όρους. Φοβόµαστε για πιθανά
νέα µνηµόνια τα οποία κάθε άλλο παρά καλά είναι για την ήδη
ταλαιπωρηµένη πατρίδα µας και τον ελληνικό λαό. 

Δεν θα πω περισσότερα στα γενικά. Απλά θα πω τη θέση µας
σε σχέση µε το νοµοσχέδιο. Η θέση µας είναι «παρών». Αυτό το
οποίο είναι πολύ σηµαντικό το αναλύσαµε και µε τις τοποθετή-
σεις µας. Ναι µεν είµαστε θετικοί σαφώς στο θέµα της ηλεκτρο-

κίνησης για µια σειρά λόγους περιβαλλοντικούς, στόχων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης κ.λπ.. Από την άλλη µεριά δεν µας επιτρέπεται
να το ψηφίσουµε µε την έννοια ότι το εν λόγω σχέδιο νόµου δεν
λύνει αυτό το ζήτηµα. Γίνεται µεν µια αρχή αλλά υπάρχει αυτό
το άρθρο 5, κύριε Υπουργέ, που ακόµα και από δύο δικούς σας
Βουλευτές ακούσαµε εδώ σχετική κριτική. Το άρθρο 5 έχει να
κάνει µε τα τέλη, το περιβαλλοντικό τέλος και λοιπά. Θεωρούµε
ότι µε αυτό το οποίο έχουµε σήµερα στα χέρια µας και επεξερ-
γαστήκαµε γίνεται µια αρχή. Από την άλλη µεριά ευνοεί συγκε-
κριµένους. Από την άλλη µεριά βίαια αναδιαρθρώνει την αγορά
µεταχειρισµένων αυτοκινήτων. Το πολύ σηµαντικό είναι ότι δεν
δίνει λύση όπως έπρεπε να δίνει -και δίνει- η ηλεκτροκίνηση στα
ζητήµατα της ατµοσφαιρικής ρύπανσης για µια σειρά από λό-
γους τους οποίους αναφέραµε πολλοί Βουλευτές εδώ στις το-
ποθετήσεις µας. 

Θα µιλήσω τώρα κλείνοντας µόνο για τις δύο βουλευτικές τρο-
πολογίες. Έχουµε την 404 που αφορά περισσότερο περιβαλλον-
τικά ζητήµατα. Είµαστε αρνητικοί. Ξανατροποποιείτε διάταξη του
αντι-περιβαλλοντικού νόµου που ψηφίσαµε το Μάιο, κύριε
Υπουργέ. Έχει να κάνει και µε δασικούς χάρτες και λοιπά. Από
την άλλη µεριά οι ρυθµίσεις για το Πράσινο Ταµείο και η δηµι-
ουργία ενός ενδιάµεσου φορέα δηµιουργεί ζητήµατα, ανοίγει πα-
ράθυρο για εκχώρηση διαχείρισης προγραµµάτων του ταµείου
όχι µόνο για την απολιγνιτοποίηση. 

Θα θέλαµε να πούµε ότι ενώ είχατε στα χέρια σας από την κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, προεδρικό διάταγµα και οργανόγραµµα
για το Πράσινο Ταµείο δεν έχετε κάνει τίποτα απολύτως, ώστε
να ενισχυθεί σε προσωπικό. Είναι ασαφές το άρθρο 5 στην εν
λόγω τροπολογία που αφορά τους λατοµικούς χώρους. Γενικό-
τερα, τίθεται θέµα διαφάνειας και ισοτιµίας. Κατά πάσα πιθανό-
τητα πολλά θα καθοριστούν µε ΚΥΑ. Λοιπόν, είµαστε αρνητικοί
για την 404.

Αλλά και για την 405, που αφορά ενεργειακά θέµατα πάλι εί-
µαστε αρνητικοί. Δεν είναι σωστό η Κυβέρνηση να ιδιωτικοποιεί
τη διανοµή φυσικού αερίου. Ειδικά στη Μεγαλόπολη παραχωρεί
την ανάπτυξη του δικτύου όχι στη ΔΕΔΑ αλλά σε ιδιώτη µε ΕΣΠΑ
και πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων πλέον απαξιώνοντας όλη
την επένδυση που έχει γίνει στην τηλεθέρµανση µέχρι τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κυρία Καφαν-
τάρη. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Γι’ αυτούς λόγους καθώς
και για το άρθρο 7 που αφορά τις ΑΕΠΟ, πραγµατικά είµαστε
αρνητικοί σχετικά µε αυτή την υπουργική τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Ο κ. Βιλιάρδος από την Ελληνική Λύση ζήτησε τον λόγο για

ένα λεπτό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ήθελα ουσιαστικά να µιλήσω επειδή υπάρχει αυτή η κατά-

σταση που βλέπουµε να συµβαίνει σήµερα. Νοµίζω ότι θα
έπρεπε να ασχολούµαστε πολύ περισσότερο µε αυτό το θέµα,
παρά µε αυτά. Αυτό που µας κάνει εντύπωση είναι ότι υπάρχει
µία µεγάλη µυστικότητα. Δεν υπάρχει καµµία πληροφόρηση,
καµµία ενηµέρωση των πολιτικών αρχηγών. Ζητάµε και εµείς, φυ-
σικά, τη σύγκληση των πολιτικών αρχηγών γιατί είναι κάτι το
οποίο πρέπει να γίνει και δεν πρέπει να κάνουµε τα ίδια λάθη µε
αυτά που έχουµε κάνει στο παρελθόν. 

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο έχουµε τοποθετηθεί. Έχουµε πει
τα λάθη που υπάρχουν σ’ αυτό. Κάναµε τις δικές µας προτάσεις.
Στις τροπολογίες αυτό που βλέπω είναι ότι συνεχίζεται το πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων να χρησιµοποιείται για άλλους
λόγους από τον βασικό του ρόλο. Το πρόγραµµα δηµοσίων επεν-
δύσεων είναι για επενδύσεις. Πρέπει να χρησιµοποιείται µόνο για
αυτές και για τίποτε άλλο.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε τον κ.

Βιλιάρδο. 
Κύριε Υπουργέ, µήπως θα θέλατε να πείτε κάτι πριν τον κ.

Μπουτσικάκη; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Όχι. Στο τέλος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ.
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Μπουτσικάκης. Πέντε λεπτά νοµίζω ότι είναι αρκετά. Είστε ικανός
να τα πείτε όλα. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ακούσαµε την
κριτική του ΣΥΡΙΖΑ όλες αυτές τις µέρες που συζητούσαµε το
νοµοσχέδιο αυτό. Μας κατηγορεί δήθεν για έλλειψη πράσινης
ευαισθησίας ένα κόµµα που ως Κυβέρνηση επί τεσσεράµισι χρό-
νια δεν έκανε απολύτως τίποτε για την ηλεκτροκίνηση. Μας κα-
τηγορεί ότι το νοµοσχέδιο δεν είναι πλήρες. Το λέει αυτό για ένα
νοµοσχέδιο το οποίο για πρώτη φορά ρυθµίζει µε ολοκληρωµένο
τρόπο την οργάνωση της αγοράς ηλεκτροκίνησης. 

Πραγµατικά, δεν θέλω να επεκταθώ περισσότερο ειδικά απέ-
ναντι σε µια τόσο παντελώς αβάσιµη, ας πούµε, κριτική όταν είναι
προφανές ότι γίνεται µόνο αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση. 

Θα σταθώ όµως σε ένα άλλο θέµα µιας και µιλάµε για το περι-
βάλλον. Χθες στο φως της δηµοσιότητας ήρθαν συγκλονιστικές
αποκαλύψεις για τις πρακτικές εκβιασµού και εκφοβισµού, που
φέρεται να άσκησε ο πρώην Αρχηγός της Πυροσβεστικής, ο κ.
Ματθαιόπουλος, στον εµπειρογνώµονα της τραγωδίας στο Μάτι,
κ. Λιότσο. Η τότε Υπουργός, κ. Γεροβασίλη, έχει απόλυτο δίκιο
να µας λέει ότι δεν είµαστε σε θέση να υποδείξουµε σε ποιον θα
καταθέσει µήνυση. Όµως µπορούµε να δείξουµε ποιον δεν µή-
νυσε. Και φυσικά εννοώ τον πρώην Αρχηγό της Πυροσβεστικής,
κ. Ματθαιόπουλο, ο οποίος ήταν επιλογή της τότε ηγεσίας του
Υπουργείου και προφανώς του ίδιου του κ. Τσίπρα και της κυ-
βέρνησής του. Εκείνου που, σύµφωνα µε τις αποκαλύψεις που
ακούσαµε, άσκησε πίεση στο εµπειρογνώµονα, κ. Λιότσο ώστε
να αποκρύψει στοιχεία από το πόρισµα µε παρέµβαση της τότε
πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου. Εκείνου που όπως φέρεται
χρησιµοποίησε τον τότε Αρχηγό τον κ. Καπέλιο για να εκφοβίσει
ακόµα περισσότερο τον εµπειρογνώµονα. 

Φυσικά µιλάω για τον κ. Ματθαιόπουλο την επιλογή της κυβέρ-
νησής σας και πάλι. Αυτόν που προστατεύετε, καλύπτετε και δεν
µηνύετε. Φυσικά γνωρίζετε και αποκρύπτετε από τον ελληνικό
λαό ότι στις πυρκαγιές της Μάνης και των Κυθήρων το 2017 συν-
τονιστής των επιχειρήσεων Πελοποννήσου και Ιονίων Νήσων και
επικεφαλής των πυρκαγιών ήταν ο ίδιος ο κ. Ματθαιόπουλος. Κα-
ταθέτω στα Πρακτικά το βιογραφικό του, όπου τα αναφέρει κιό-
λας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χριστόφορος - Εµµανουήλ
Μπουτσικάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε σας παρα-
καλώ, αυτή την παρένθεση. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Έχουµε τη δίκη Ματθαιόπουλου τώρα!

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Αυτόν που
προφανώς για τις καλές υπηρεσίες, λίγους µήνες µετά, το Φλε-
βάρη του 2018, ανταµείψατε και αναβαθµίσατε ως Υπαρχηγό της
Πυροσβεστικής. Και µετά την τραγωδία στο Μάτι που ήταν εκεί,
τον τοποθετήσατε στη θέση του Αρχηγού του Σώµατος, πάλι τον
δικό σας Ματθαιόπουλο, τον Ματθαιόπουλο ο οποίος γλένταγε
και χόρευε -και θα καταθέσω στα Πρακτικά τις φωτογραφίες- µε
την Υπουργό κ. Γεροβασίλη στην Κρήτη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χριστόφορος - Εµµανουήλ
Μπουτσικάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
φωτογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Τι είναι αυτά; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα πάρω τον λόγο µετά, κύριε Πρό-

εδρε!
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Κύριε Φά-

µελλε, σας παρακαλώ. 
Αυτές, λοιπόν, οι αποκαλύψεις δηµιουργούν δικαιολογηµένα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μπουτσικάκη,

µου ζητήσατε χρόνο για να δευτερολογήσετε για να µιλήσετε για
άλλο θέµα; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω µετά τον
λόγο! Τον δικαιούµαι ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεχίστε, κύριε
Μπουτσικάκη. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Αυτές οι
αποκαλύψεις, λοιπόν, δηµιουργούν δικαιολογηµένα στον ελλη-
νικό λαό, αλλά συγκεκριµένα στους κατοίκους των Κυθήρων,
ακόµα µεγαλύτερο αίσθηµα αγανάκτησης. Οι άνθρωποι εκεί
είδαν τις φλόγες να απειλούν τις ζωές και τις περιουσίες τους
και βίωσαν όσο κανείς άλλος τη διάλυση του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ.

Παράλληλα, επιβεβαιώνονται πλήρως οι τότε δηµόσιες εκκλή-
σεις του Δηµάρχου Κυθήρων, του κ. Χαρχαλάκη, ο οποίος ζη-
τούσε διαρκώς εναέρια µέσα. Και αντί για εναέρια µέσα, δέχτηκε
την πρωτοφανή στα χρονικά αήθη επίθεση από τον τότε Αναπλη-
ρωτή Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, τον κ. Τόσκα, ο οποίος
αντί να φροντίσει να οργανώσει την Πυροσβεστική και τα αερο-
πλάνα της, έβλεπε στο πρόσωπο του Δηµάρχου αόρατους εχ-
θρούς. Και όλα αυτά δείχνουν φυσικά ότι η «πρώτη φορά
αριστερά» κυβερνούσε την πατρίδα µας µε όρους παρακράτους.
Άλλωστε, το έχει ξανακάνει. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Φτάνει πια! Τι άλλο θα πείτε; 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ο κ. Τσί-

πρας και εσείς πρέπει να απολογηθείτε γι’ αυτές τις συµπεριφο-
ρές. Βέβαια, τον λόγο έχει πλέον ο αρµόδιος εισαγγελέας και η
ελληνική δικαιοσύνη, στην οποία έχουµε όλοι πλήρη εµπιστο-
σύνη και είµαι βέβαιος ότι όλα θα βγουν στο φως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι άκουσα την το-
ποθέτηση της εισηγήτριας σχετικά µε τα ελληνοτουρκικά και
πραγµατικά περίµενα ως το τέλος της σηµερινής συνεδρίασης
από την ηγεσία σας -µια και θα µιλήσετε, κύριε Φάµελλε- τουλά-
χιστον µια στήριξη προς την ελληνική Κυβέρνηση και προς τον
Πρωθυπουργό για τις ενέργειες τις οποίες έχει προγραµµατίσει
να κάνει απέναντι σε έναν γείτονα ο οποίος αυτή τη στιγµή είναι
εµπρηστικός. Τα εθνικά θέµατα δεν προσφέρονται για µικροκοµ-
µατικά παιχνίδια.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Αυτό καταλάβατε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι! 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Φυσικά

αυτό κατάλαβα! Δεν µπορεί ο κ. Κατρούγκαλος και ο κ. Κοτζιάς
να βγάζουν ανακοινώσεις οι οποίες είναι αντίθετες ή υποδαυλί-
ζουν τη θέση της ελληνικής Κυβέρνησης. «Το λακωνίζειν εστί φι-
λοσοφείν». Το ξέρει καλά και ο κ. Σπανάκης εκεί που κάθεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Μπουτσικάκη.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Δείξτε τη
δέουσα σοβαρότητα, υπευθυνότητα και ενότητα που αρµόζουν
στις στιγµές. 

Σας ευχαριστώ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο, σας

παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Μπουτσικάκη. Αν ήξερα ότι στη δευτερολογία σας θα µι-
λούσατε για άλλο θέµα, δεν θα σας έδινα τον λόγο. 

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό και µετά
ο κ. Βίτσας για ένα ακόµα λεπτό. Σας παρακαλώ πολύ, να τηρή-
σετε το ένα λεπτό. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ατύχηµα για
την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία το ότι βρέθηκε ο εισηγητής σε
αυτή την θέση στο κλείσιµο του νοµοσχεδίου να προσβάλλει
τόσο τη συζήτηση και την κοινοβουλευτική δεοντολογία, όσο και
την αλήθεια. Διότι όλα αυτά τα οποία εκστόµισε µόνο από το πο-
λιτικό και παραπολιτικό «υπόστρωµα» µπορούν να ξεκινήσουν,
από το παρακράτος που η Δεξιά µονίµως τροφοδοτεί και χρησι-
µοποιεί στην πολιτική της. Σας παρακαλώ πολύ να επανέλθετε
τόσο στη δηµοκρατική όσο και την κοινοβουλευτική τάξη! 

Είναι ξεκάθαρο ότι η κ. Γεροβασίλη έχει καταθέσει µηνυτήρια
αναφορά και κατά των φερόµενων ως συνοµιλούντων, αλλά και
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κατά οποιουδήποτε διαδίδει τέτοια ψεύδη για το πρόσωπό της.
Αν θέλετε να συµπεριληφθείτε σ’ αυτόν τον κατάλογο, να το δη-
λώσετε εδώ σήµερα, διότι εµείς δεν ανεχόµαστε…

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Με απει-
λείτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ πολύ!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ:  ...από κανέναν να θίγει την τιµή και

την υπόληψη κανενός στελέχους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ πολύ.

Δεν απειλεί κανέναν, κύριε Μπουτσικάκη! Μιλάει. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν ανεχόµαστε κανέναν να θίγει

την τιµή και την υπόληψη κανενός στελέχους της Αριστεράς! Δεν
έχετε την πολιτική διαδροµή για να πιάσετε στο στόµα σας πολι-
τικά στελέχη της Αριστεράς!

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Με απει-
λείτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ πολύ,
κύριε Μπουτσικάκη!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θεωρώ ότι είναι ατύχηµα για την κοι-
νοβουλευτική Πλειοψηφία το ότι βρέθηκε σήµερα σε αυτή τη
θέση ο εισηγητής και χρησιµοποίησε κατά αήθη τρόπο τη θέση
για να εκφράσει τέτοιες προβοκάτσιες εναντίον στελεχών της
Αριστεράς. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Με απει-
λείτε; Απαντήστε µου ευθέως!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το είπατε!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όµως, εγώ θέλω να ξεκαθαρίσω και

κάτι ακόµα. Αναφέρθηκε το ζήτηµα σχετικά µε το αν εµείς θα
συµβάλουµε στο ενιαίο εθνικό µέτωπο και στην υποστήριξη των
κυριαρχικών δικαιωµάτων της πατρίδας µας. Η κ. Καφαντάρη
ήταν ξεκάθαρη. Εµείς ζητάµε και σύγκληση Συµβουλίου Πολιτι-
κών Αρχηγών και ενιαία εθνική στάση σε αυτά τα ζητήµατα,
χωρίς να παραχωρηθεί ούτε χιλιοστό κυριαρχικού δικαιώµατος.

Σας θυµίζουµε, κύριε Πρόεδρε, πως έχουµε δηλώσει ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν µοιάζει µε τον κ. Μητσοτάκη που έκανε µικροπολιτική
µε τα θέµατα της Βόρειας Μακεδονίας, µε την πολιτική της
χώρας, την πατριωτική, όταν κερδίσαµε δικαιώµατα και αποκα-
ταστήσαµε τον ρόλο της χώρας και στη Μεσόγειο και στα Βαλ-
κάνια. Εµείς θα στηρίξουµε, όπως στηρίζαµε πάντα. Όµως, δεν
πρέπει µε τίποτα η χώρα µας να καθυστερεί. Αυτό είπε η κ. Κα-
φαντάρη. Θέλουµε να έχουµε εµείς την πρωτοβουλία των κινή-
σεων, γιατί η ειρήνη στηρίζεται στην πατρίδα µας. Αυτά, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Φάµελλε. 

Ορίστε, κύριε Βίτσα, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, θα µιλήσω µόνο για ένα λεπτό. 
Είναι σίγουρο ότι ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας πάσχει

από το σύνδροµο της Αντιπολίτευσης. Παρά το γεγονός ότι η
Νέα Δηµοκρατία είναι κυβέρνηση, πήρε τον λόγο εντέχνως και
µε πονηριά για να τον δει ο κ. Χατζηδάκης και να πει «Μπράβο,
παιδί µου»; Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ως τι µι-
λάει ο κύριος, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο Υπουργός είναι εδώ
από το πρωί και έχει κουραστεί και αυτός. Να κλείνουµε, σας πα-
ρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εγώ
λέω για τον κ. Μπουτσικάκη, δεν λέω για τον κ. Χατζηδάκη, κύριε
Πρόεδρε! Ρωτάω τι προσπαθεί να κάνει µε αυτή τη λογική. Μί-
λησε µηδέν λεπτά για το νοµοσχέδιο και πέντε λεπτά από τα
εθνικά θέµατα µέχρι το Μάτι. 

Κύριε Μπουτσικάκη, έχουµε συνηθίσει. Άλλωστε, όπως το εί-
πατε και εσείς, «το λακωνίζειν εστί φιλοσοφείν». Έτσι δεν είναι;
Και εγώ θα θυµηθώ το «είθισται Κλαζοµενίοις ασχηµονείν»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ, κύριε
Βίτσα. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

θα κάνω µερικές πολύ σύντοµες καταληκτικές παρατηρήσεις.
Πρώτον, στο τέλος του νοµοσχεδίου θα προστεθεί η φράση

«και άλλες διατάξεις», λόγω των τροπολογιών οι οποίες εγκρίθη-
καν. 

Δεύτερον, όσον αφορά την Τουρκία, δεν έχω να προσθέσω τί-
ποτα άλλο πέρα από το ότι η χώρα χειρίζεται αυτή την ένταση
µε ψυχραιµία και αποφασιστικότητα. Αυτό είναι που κάνει η Κυ-
βέρνηση και είµαι βέβαιος ότι τόσο ο ελληνικός λαός όσο και οι
πολιτικές δυνάµεις θα χειριστούν το θέµα µε την αναγκαία εθνική
ενότητα. Άλλωστε, προς αυτή την κατεύθυνση έχουν υπάρξει σή-
µερα δηλώσεις και του Υπουργού Εξωτερικών.

Τρίτον και σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, θέλω να πω ότι κατα-
δείχθηκε και από τη συζήτηση ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα
πράσινο, ένα οικολογικό, ένα ευρωπαϊκό νοµοσχέδιο. Η Ελλάδα
ακολουθεί τις πιο προηγµένες χώρες στο ζήτηµα της ηλεκτροκί-
νησης. Είναι ένα συνολικό σχέδιο για την ηλεκτροκίνηση που έχει
αγκαλιαστεί και από την αγορά, αλλά και από τους πολίτες. Νο-
µίζω πως κατά τη διάρκεια της συζήτησης φάνηκε πόσο δυνατά
ήταν τα επιχειρήµατα της Πλειοψηφίας. 

Χαίροµαι για εκείνους από την Αντιπολίτευση που αποφασί-
ζουν να υπερψηφίσουν, κάτι που νοµίζω ότι είναι θετικό για τους
ίδιους και εκπλήσσοµαι για τους άλλους, αλλά φυσικά είναι δικός
τους λογαριασµός.

Καθώς κλείνει αυτή η συζήτηση, αυτό που θέλω να πω εγώ
είναι ότι είµαι και προσωπικά ιδιαίτερα ικανοποιηµένος για το ότι
συνεισέφερα στο να φτάσουµε µέχρι εδώ. 

Θέλω να ευχαριστήσω ιδιαίτερα το Υπουργείο Οικονοµικών και
το Υπουργείο Μεταφορών για τη συνεργασία που είχαµε στην
προετοιµασία αυτού του νοµοσχεδίου, όπως φυσικά και όλα τα
άλλα συναρµόδια Υπουργεία. Όµως, περισσότερο από όλους
θέλω να ευχαριστήσω την αρµόδια Γενική Γραµµατέα, την Αλε-
ξάνδρα Σδούκου, η οποία επί µήνες έχει εργαστεί για την προ-
ετοιµασία αυτού του νοµοσχεδίου. Παράλληλα, θέλω να
ευχαριστήσω και όλη την οµάδα που επί µήνες, τόσο σε τεχνικό
όσο και νοµικό επίπεδο, έχει εργαστεί, ώστε να περάσουµε από
τη θεωρία στην πράξη. 

Θα προχωρήσουµε τις αµέσως επόµενες µέρες στην παρου-
σίαση του προγράµµατος «ΚΙΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ» και είµαι βέ-
βαιος ότι οι επόµενοι µήνες θα είναι µήνες που θα
απασχολήσουν σε σχέση µε την ηλεκτροκίνηση πολλούς συµπο-
λίτες µας, οι οποίοι θα θελήσουν να επωφεληθούν µε τον έναν ή
µε τον άλλο τρόπο από τα κίνητρα που θεσπίζονται από αυτό εδώ
το νοµοσχέδιο και από το πρόγραµµα «ΚΙΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ»,
το οποίο θα παρουσιάσουµε την επόµενη εβδοµάδα 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας «Προώθηση της ηλεκτροκίνησης».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει εξήντα έξι
άρθρα, επτά τροπολογίες, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το
σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τροπολογίες,
καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχε-
δίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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«Προώθηση της ηλεκτροκίνησης και άλλες διατάξεις»

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 18 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 20 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ



Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 40 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. τροπ. 405/30 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ. 404/29 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Βουλ. τροπ. 399/26 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Βουλ. τροπ. 402/27 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Βουλ. τροπ. 408/33 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Βουλ. τροπ. 409/34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Βουλ. τροπ. 410/35 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 44, νέο άρθρο 62 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 45, νέο άρθρο 63 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 46,  νέο άρθρο 64 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Προ-
ώθηση της ηλεκτροκίνησης και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Προώθηση της ηλεκτροκίνησης και άλλες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΚΙΝΗΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑ-

ΠΤΥΞΗ ΤΗΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’  - ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 1: Σκοπός
Άρθρο 2: Ορισµοί  
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΚΙΝΗΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΤΗΣ ΗΛΕΚΤΡΟ-

ΚΙΝΗΣΗΣ
Άρθρο 3: Δηµιουργία δωρεάν θέσεων στάθµευσης για Η/Ο
Άρθρο 4: Κίνητρα αδειοδότησης µονάδων παραγωγής Η/Ο και

αγαθών ή ειδών Η/Ο -  Προσθήκη άρθρου 25Α  στον ν. 3982/2011
Άρθρο 5: Επιβολή περιβαλλοντικού τέλους και απαγόρευσης

εισαγωγής σε παλαιά, ρυπογόνα µεταχειρισµένα οχήµατα
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ - ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΑ ΚΙΝΗΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΠΤΥΞΗ

ΤΗΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ
Άρθρο 6: Απαλλαγές από το εισόδηµα για δαπάνες ή παραχώ-

ρηση οχήµατος µηδενικών ή χαµηλών ρύπων έως 50 γρ.
CO2/χλµ. – Τροποποίηση της παρ. 1 του άρθρου 14 του Κ.Φ.Ε.

Άρθρο 7: Προσαυξηµένη έκπτωση για συγκεκριµένες δαπάνες
οχηµάτων µηδενικών ή χαµηλών ρύπων που αφορούν στους ερ-
γαζόµενους, τις επιχειρήσεις και την προστασία του περιβάλλον-
τος –Τροποποίηση του άρθρου 22Β του Κ.Φ.Ε.

Άρθρο 8: Φορολογικές αποσβέσεις στα µέσα µεταφοράς µη-
δενικών ή χαµηλών ρύπων – Τροποποίηση της παρ. 4 του άρ-
θρου 24 του  Κ.Φ.Ε.

Άρθρο 9: Εξαίρεση αγοράς αυτοκινήτου µηδενικών ρύπων από
την ετήσια αντικειµενική δαπάνη και δαπάνη απόκτησης περιου-
σιακών στοιχείων – Τροποποίηση του άρθρου 33 του Κ.Φ.Ε. 

Άρθρο  10: Κίνητρα σε επιχειρήσεις παραγωγής ηλεκτρικών
οχηµάτων και αγαθών ή ειδών σχετικών µε τα ηλεκτρικά οχήµατα
στην περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας και στην περιφερειακή ενό-
τητα Αρκαδίας της περιφέρειας Πελοποννήσου

Άρθρο 11: Έναρξη ισχύος  – Συµπλήρωση του άρθρου 72 του
Κ.Φ.Ε.

ΜΕΡΟΣ Β’:  ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ ΚΑΙ
ΤΩΝ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΦΟΡΤΙΣΗΣ Η/Ο

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ
Άρθρο 12: Οργάνωση της αγοράς φόρτισης  Η/Ο -Τροποποί-

ηση του άρθρου 134Β του ν. 4001/2011 
Άρθρο 13: Μητρώο Υποδοµών και Φορέων Αγοράς Ηλεκτρο-

κίνησης (Μ.Υ.Φ.Α.Η.)
Άρθρο 14: Υποχρεώσεις γνωστοποίησης στοιχείων µέσω του

Μ.Υ.Φ.Α.Η.
Άρθρο 15: Τιµολόγηση υπηρεσιών επαναφόρτισης
Άρθρο 16: Ανάπτυξη δηµοσίως προσβάσιµων υποδοµών επα-

ναφόρτισης Η/Ο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΧΩΡΟΤΑΞΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΠΤΥΞΗ

ΥΠΟΔΟΜΏΝ ΦΟΡΤΙΣΗΣ
Άρθρο 17: Χωροθέτηση σηµείων στάθµευσης και επαναφόρ-

τισης Η/Ο από ΟΤΑ
Άρθρο 18: Χωροθέτηση χώρων στάσης / στάθµευσης (πιά-

τσες) Ε.Δ.Χ. – ΤΑΞΙ οχηµάτων µε σηµεία επαναφόρτισης Η/Ο 
Άρθρο 19: Χωροθέτηση θέσεων στάθµευσης Η/Ο για ΑµεΑ
Άρθρο 20: Σήµανση θέσεων στάθµευσης και σηµείων επανα-

φόρτισης Η/Ο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΑΠΑΙ-

ΤΗΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΦΟΡΤΙΣΗΣ Η/Ο
Εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε τις παρ. 2 έως 7 του

άρθρου 8 της Οδηγίας 2010/31/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 19ης Μαΐου 2010 για την ενεργειακή
απόδοση των κτιρίων (L 153), όπως τροποποιήθηκε µε την παρ.
5 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/844 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 30ής Μαΐου 2018 (L 156)

Άρθρο 21: Εγκατάσταση υποδοµών επαναφόρτισης Η/Ο σε
νέα κτίρια (παρ. 2, 5 και 6 του άρθρου 8 της Οδηγίας (ΕΕ)
2018/844)

Άρθρο 22: Εγκατάσταση υποδοµών επαναφόρτισης Η/Ο σε
υφιστάµενα κτίρια (παρ. 2, 3, 5 και 6 του άρθρου 8 της Οδηγίας
(ΕΕ) 2018/844)

Άρθρο 23: Εγκατάσταση υποδοµών επαναφόρτισης Η/Ο σε
χώρους που στεγάζονται φορείς της Γενικής Κυβέρνησης (παρ.
2, 3, 5 και 6 του άρθρου 8 της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/844)

Άρθρο 24: Προϋποθέσεις εγκατάστασης σηµείων επαναφόρ-
τισης Η/Ο σε κτίρια (παρ. 7 του άρθρου 8 της Οδηγίας (ΕΕ)
2018/844)

Άρθρο 25: Εξαίρεση από την έγκριση εργασιών µικρής κλίµα-
κας – Τροποποίηση του άρθρου 30 του ν. 4495/2017

Άρθρο 26: Μέτρα πυροπροστασίας – Τροποποίηση του άρ-
θρου 6 του π.δ. 41/2018

Άρθρο 27: Προδιαγραφές ηλεκτρικής εγκατάστασης σηµείων
επαναφόρτισης Η/Ο -  Σύνδεση στο δίκτυο διανοµής ηλεκτρικής
ενέργειας 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΘΕΜΑΤΑ ΣΤΑΘΜΩΝ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ, ΣΥΝΕΡ-
ΓΕΙΩΝ, ΤΕΧΝΙΤΩΝ Η/Ο ΚΑΙ ΚΤΕΟ

Άρθρο 28: Όροι λειτουργίας σταθµών αυτοκινήτων - Τροπο-
ποίηση άρθρων 21 και 28 του π.δ. 455/1976 

Άρθρο  29: Λειτουργία των συνεργείων επισκευής και συντή-
ρησης οχηµάτων υψηλής τάσης 

Άρθρο 30: Άσκηση του επαγγέλµατος του τεχνίτη για τη συν-
τήρηση και επισκευή οχηµάτων υψηλής τάσης

Άρθρο  31: Τεχνικός έλεγχος  Η/Ο
Άρθρο  32: Διαχείριση συσσωρευτών Η/Ο
ΜΕΡΟΣ Γ’: TΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ ΤΕΤΑΡΤΟΥ ΜΕΡΟΥΣ ΤΟΥ Ν.

3982/2011 (Α’ 143) ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ
ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2019/1161 ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ
ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 20ής ΙΟΥΝΙΟΥ 2019
«ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2009/33/ΕΚ ΣΧΕΤΙΚΑ
ΜΕ ΤΗΝ ΠΡΟΩΘΗΣΗ ΚΑΘΑΡΩΝ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΩΣ ΑΠΟΔΟΤΙ-
ΚΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΟΔΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ» (L188) ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο  33: Αντικείµενο και στόχοι - Τροποποίηση του άρθρου
65 του ν. 3982/2011 (Α’ 143) (παρ. 2 του άρθρου 1 της Οδηγίας
(ΕΕ) 2019/1161)

Άρθρο  34: Πεδίο εφαρµογής - Τροποποίηση του άρθρου 66
του ν. 3982/2011 (Α’ 143) (παρ. 4 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/1161)

Άρθρο 35: Ορισµοί - Τροποποίηση του άρθρου 67  του ν. 3982/
2011 (Α’ 143) (παρ. 5 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161)

Άρθρο 36: Εξαιρέσεις - Τροποποίηση του άρθρου 68 του ν.
3982/2011 (παρ. 3 και 4 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/1161)

Άρθρο 37: Ελάχιστοι στόχοι προµηθειών - Τροποποίηση του
άρθρου 69 του ν. 3982/2011 (παρ. 6 του άρθρου 1 της Οδηγίας
(ΕΕ) 2019/1161)

Άρθρο 38: Παράρτηµα - Τροποποίηση του άρθρου 71 του ν.
3982/2011 (παρ. 11 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161)

Άρθρο 39: Μέτρα εφαρµογής της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161 και
υποβολή εκθέσεων - Προσθήκη άρθρου 71Α στον ν. 3982/2011
(παρ. 10 του άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161)

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΕΦΑΡΜΟ-
ΓΗΣ ΤΗΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΥΣΤΑΣΗ ΑΥΤΟΤΕΛΟΥΣ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΗΛΕ-
ΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ  ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 40: Σύσταση Αυτοτελούς Τµήµατος Ηλεκτροκίνησης
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας – Τροποποίηση Ορ-
γανισµού Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας

Άρθρο 41: Αυτοτελές Τµήµα Πολιτικής Έρευνας και Εκµετάλ-
λευσης Υδρογονανθράκων –  Τροποποίηση του άρθρου 44 του
π.δ. 132/2017 (Α’ 160)

Άρθρο 42: Σύσταση Γνωµοδοτικού Συµβουλίου για την ηλε-
κτροκίνηση 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΗ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ
Άρθρο 43: Αξιολόγηση εφαρµογής - Εθνικό Σχέδιο για την

Ηλεκτροκίνηση
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ΜΕΡΟΣ Ε’: ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 44: Διαδικαστικά ζητήµατα της διαιτησίας του
άρθρου 21 του ν. 4664/2020
Άρθρο 45: Χρηµατοδότηση αντικατάστασης θέρµανσης από

φυσικό αέριο - Τροποποίηση του άρθρου 28 του ν. 4304/2014
Άρθρο 46: Όριο Ενεργειακών Κοινοτήτων σε κορεσµένα δί-

κτυα - Τροποποίηση του άρθρου 60 του ν. 4546/2018 Άρθρο 47:
Συµµετοχή των σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από
Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. που έχουν συνάψει Σ.Ε.Δ.Π. στην αγορά
ηλεκτρικής ενέργειας - Τροποποίηση του άρθρου 5 του ν.
4414/2016

Άρθρο 48: Επαναφορά ισχύος άδειας παραγωγής Α.Π.Ε. σε
κορεσµένο δίκτυο - Τροποποίηση του άρθρου 125 του ν.
4685/2020

Άρθρο 49: Επιβολή κυρώσεων σε Ενεργειακούς Επιθεωρητές
- Τροποποίηση του άρθρου 56 του ν. 4409/2016

Άρθρο 50: Ρυθµίσεις για την κατασκευή σταθµών παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας από Α.Π.Ε. της περ. γ’ του άρθρου 7 του
ν. 3468/2006

Άρθρο 51: Παρατάσεις προθεσµιών τακτοποίησης
αυθαιρέτων και υποβολής δικαιολογητικών
Άρθρο 52: Παρατάσεις οικοδοµικών αδειών
Άρθρο 53: Αγροτικές χρήσεις
Άρθρο 54: Διαχείριση προγραµµάτων περιβαλλοντικού χαρα-

κτήρα
Άρθρο 55: Αποκατάσταση ανενεργών λατοµείων
Άρθρο 56: Δαπάνες προς Η.ΔΙ.Κ.Α. ΑΕ
Άρθρο 57: Παράταση αναστολής εξέτασης των
ενστάσεων του άρθρου 7 του ν. 2308/1995
Άρθρο 58: Παράταση της προθεσµίας υποβολής
δηλώσεων του άρθρου 2 του ν. 2308/1995 για τις
Περιφερειακές Ενότητες Λέσβου και Λήµνου
Άρθρο 59: Ανέγερση Ιερών Ναών
Άρθρο 60
Άρθρο 61 
ΜΕΡΟΣ ΣΤ’: ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 62: Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 63: Μεταβατικές διατάξεις
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 64: Καταργούµενες διατάξεις
Άρθρο  65: Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’ 
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΚΙΝΗΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΤΗΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι:
α) η επέκταση της χρήσης των οχηµάτων χαµηλών και µηδενι-

κών εκποµπών, 
β) η ανάπτυξη υποδοµών επαναφόρτισης, ιδίως δηµοσίως

προσβάσιµων,
γ) η διαµόρφωση ρυθµιστικού πλαισίου για την αγορά ηλε-

κτροκίνησης. 

Άρθρο 2
Ορισµοί  

Για την εφαρµογή του παρόντος οι όροι που χρησιµοποιούνται
έχουν την ακόλουθη έννοια:

(α) «Ηλεκτρικό όχηµα (Η/Ο)»: µηχανοκίνητο όχηµα εξοπλι-
σµένο µε σύστηµα µετάδοσης της κίνησης, το οποίο περιέχει µία
τουλάχιστον µη περιφερειακή, εξωτερική, βοηθητική, ηλεκτρική
µηχανή ως µετατροπέα ενέργειας µε ηλεκτρικό επαναφορτιζό-

µενο σύστηµα αποθήκευσης ενέργειας, το οποίο µπορεί να επα-
ναφορτίζεται εξωτερικά.

Ειδικότερα, ως ηλεκτρικά οχήµατα για τις ανάγκες του παρόν-
τος νοούνται τα αυτοκίνητα, καθώς και οι µοτοσυκλέτες, τα µο-
τοποδήλατα και τα ποδήλατα µε υποβοηθούµενη ποδηλάτηση
των κατωτέρω κατηγοριών: 

αα) «Αµιγώς ηλεκτρικό όχηµα»: όχηµα εξοπλισµένο µε σύ-
στηµα κίνησης, το οποίο περιλαµβάνει αποκλειστικά ηλεκτροκι-
νητήρες ως µετατροπείς ενέργειας προώθησης και αποκλειστικά
επαναφορτιζόµενα συστήµατα αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέρ-
γειας ως συστήµατα αποθήκευσης ενέργειας προώθησης,
καθώς και το όχηµα που έχει σχεδιασθεί για ποδηλάτηση, στο
οποίο έχει τοποθετηθεί βοηθητικό ηλεκτρικό σύστηµα πρόωσης. 

αβ) «Υβριδικό ηλεκτρικό όχηµα εξωτερικής φόρτισης»: κατη-
γορία υβριδικού ηλεκτρικού οχήµατος που µπορεί να φορτίζεται
από εξωτερική πηγή.  

αγ) «Υβριδικό όχηµα κυψέλης καυσίµου»: όχηµα κυψέλης καυ-
σίµου εξοπλισµένο µε σύστηµα µετάδοσης ισχύος, το οποίο πε-
ριλαµβάνει ένα τουλάχιστον σύστηµα αποθήκευσης καυσίµου και
ένα τουλάχιστον επαναφορτιζόµενο σύστηµα αποθήκευσης ηλε-
κτρικής ενέργειας, ως συστήµατα αποθήκευσης ενέργειας προ-
ώθησης.

αδ) «Ποδήλατο µε υποβοηθούµενη ποδηλάτηση (ηλεκτρικό
ποδήλατο)»: ποδήλατο εξοπλισµένο µε βοηθητικό ηλεκτροκινη-
τήρα µέγιστης συνεχούς ονοµαστικής ισχύος µικρότερης ή ίσης
µε 250 W, στο οποίο η ισχύς του κινητήρα διακόπτεται όταν στα-
µατήσει η ποδηλάτηση ή, αλλιώς, µειώνεται σταδιακά και τελικά
µηδενίζεται πριν η ταχύτητα του οχήµατος φθάσει τα 25 χιλιόµε-
τρα την ώρα.

(β) «Σηµείο επαναφόρτισης»: διεπαφή ικανή να φορτίσει του-
λάχιστον ένα Η/Ο κάθε φορά ή να αντικαταστήσει την µπαταρία
ενός ηλεκτρικού οχήµατος κάθε φορά. 

(γ) «Σηµείο επαναφόρτισης κανονικής ισχύος»: σηµείο επανα-
φόρτισης  Η/Ο, ηλεκτρικής ισχύος έως και 22 kW. Δεν περιλαµ-
βάνονται τα σηµεία επαναφόρτισης µε ηλεκτρική ισχύ έως και
3,7 kW που είναι εγκατεστηµένα σε ιδιωτικές κατοικίες ή ο κύριος
σκοπός τους δεν είναι να φορτίζουν Η/Ο και δεν είναι δηµοσίως
προσβάσιµα. 

(δ) «Σηµείο επαναφόρτισης υψηλής ισχύος»: σηµείο επανα-
φόρτισης που επιτρέπει τη µεταφορά ηλεκτρισµού σε  Η/Ο
ισχύος µεγαλύτερης των 22 kW.

(ε) «Δηµοσίως προσβάσιµο σηµείο επαναφόρτισης ή ανεφο-
διασµού»: σηµείο επαναφόρτισης ή ανεφοδιασµού που παρέχει
ηλεκτρική ενέργεια µε άνευ διακρίσεων πρόσβαση σε όλους
τους χρήστες. Η άνευ διακρίσεων πρόσβαση µπορεί να περιλαµ-
βάνει διάφορα µέσα για την ταυτοποίηση, τη χρήση και την πλη-
ρωµή.

(στ) «Υπηρεσίες επαναφόρτισης Η/Ο»: σύνολο υπηρεσιών, πε-
ριλαµβανοµένης της επαναφόρτισης καθ’ εαυτής και άµεσα σχε-
τιζόµενων ή συνοδευτικών µε αυτή χαρακτηριστικών
προστιθέµενης αξίας,  όπως ταχύτητας φόρτισης, ευκολίας χρή-
σης και χρέωσης, ευχέρειας προσβασιµότητας, υπηρεσιών στάθ-
µευσης. 

(ζ) «Υπηρεσίες ηλεκτροκίνησης»: σύνολο υπηρεσιών προς
χρήστες Η/Ο, που σχετίζονται µε την επαναφόρτιση και την τι-
µολόγηση της ηλεκτροκίνησης, καθώς και µε τη βέλτιστη εξυπη-
ρέτηση των χρηστών, όπως εύρεση διαθέσιµων σηµείων
φόρτισης και πλοήγηση, κράτηση θέσεων, αλλά και µε εν γένει
υπηρεσίες, όπως διαχείριση στόλου Η/Ο οχηµάτων και διάθεσή
τους προς χρήστες Η/Ο.

(η) «Χρήστης Η/Ο»: φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που έχει στην
κυριότητα ή την κατοχή του Η/Ο και λαµβάνει υπηρεσίες ηλε-
κτροκίνησης. 

(θ) «Ιδιοκτήτης υποδοµών φόρτισης»: φυσικό ή νοµικό πρό-
σωπο το οποίο έχει στην κυριότητά του σηµείο ή σηµεία Επανα-
φόρτισης Η/Ο.

(ι) «Φορέας εκµετάλλευσης υποδοµών φόρτισης Η/Ο
(Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο.)»: φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που δραστηριοποιεί-
ται στην εκµετάλλευση υποδοµών φόρτισης, για τις οποίες δύ-
ναται να προµηθεύεται ηλεκτρική ενέργεια µε σκοπό την παροχή
υπηρεσιών φόρτισης Η/Ο.
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(ια) «Πάροχος υπηρεσιών ηλεκτροκίνησης (Π.Υ.Η.)»: ατοµική
επιχείρηση ή νοµικό πρόσωπο που δραστηριοποιείται στην πα-
ροχή υπηρεσιών ηλεκτροκίνησης σε συµβεβληµένους χρήστες.

(ιβ) «Φορέας διεκπεραίωσης συναλλαγών (Φ.Δ.Σ.)»: ατοµική
επιχείρηση ή νοµικό πρόσωπο που δραστηριοποιείται στην ανά-
πτυξη και λειτουργία πληροφοριακών υποδοµών προς διευκό-
λυνση ανταλλαγής στοιχείων και διεκπεραίωσης οικονοµικών
συναλλαγών µεταξύ Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. ή µεταξύ Π.Υ.Η. ή µεταξύ
Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. και Π.Υ.Η., για την επίτευξη της διαλειτουργικότη-
τας των υποδοµών φόρτισης.

(ιγ) «Φορέας σωρευτικής εκπροσώπησης φορτίου Η/Ο
(Φ.Ο.Σ.Ε.Φ.Η.Ο.)»: νοµικό πρόσωπο το οποίο αναλαµβάνει τη σω-
ρευτική εκπροσώπηση του φορτίου συνδεδεµένων µε το δίκτυο
Η/Ο για συµµετοχή στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας και την πα-
ροχή υπηρεσιών προς τους Διαχειριστές Δικτύου και Συστήµα-
τος. 

(ιδ) «Εναλλακτικά καύσιµα»: τα καύσιµα ή οι πηγές ενέργειας
που χρησιµεύουν, έστω και εν µέρει, ως υποκατάστατο του ορυ-
κτού πετρελαίου στον ενεργειακό εφοδιασµό στις µεταφορές και
έχουν τη δυνατότητα να συµβάλουν στην απαλλαγή των µετα-
φορών από τις εκποµπές άνθρακα, ενισχύοντας τις περιβαλλον-
τικές επιδόσεις του εν λόγω τοµέα. Σε αυτά περιλαµβάνονται,
µεταξύ άλλων:

i) η ηλεκτρική ενέργεια,
ii) το υδρογόνο,
iii) τα βιοκαύσιµα, όπως ορίζονται στην παρ. 1 του άρθρου 15

του ν. 4062/2012 (Α’ 70)  και εξειδικεύονται στην παρ. 8 του άρ-
θρου 2 του ν. 3468/2006 (Α’ 129),

iv) τα συνθετικά και παραφινικά καύσιµα,
v) το φυσικό αέριο, συµπεριλαµβανοµένου του βιοµεθανίου,

σε αέρια µορφή (συµπιεσµένο φυσικό αέριο) και σε υγροποι-
ηµένη µορφή (υγροποιηµένο φυσικό αέριο) και το υγροποιηµένο
πετρελαϊκό αέριο (υγραέριο).

(ιε) «Διαχείριση ενεργούς ισχύος»: ο έλεγχος της ισχύος την
οποία διακινούν οι υποδοµές επαναφόρτισης H/O µε συνεχή ή
κλιµακωτή ρύθµιση (αύξηση ή µείωση), η οποία µπορεί να επι-
τυγχάνεται και µε σύνδεση/αποσύνδεση επιµέρους υποδοµών.

(ιστ) «Συνεργείο οχηµάτων υψηλής τάσης»: η εγκατάσταση,
εντός της οποίας πραγµατοποιούνται εργασίες επισκευής και
συντήρησης οχηµάτων υψηλής τάσης, µε τη χρήση κατάλληλου
εξοπλισµού.

(ιζ) «Νέο κτίριο»: κτίριο για το οποίο υποβάλλεται αίτηση για
έκδοση οικοδοµικής άδειας µετά την 1η.3.2021.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΚΙΝΗΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΤΗΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ

Άρθρο 3
Δηµιουργία δωρεάν θέσεων στάθµευσης για Η/Ο

1. Από την 1η.1.2021 έως την 31η.12.2022, εντός των διοικητι-
κών ορίων των ΟΤΑ Α’ βαθµού όπου υπάρχουν θέσεις ελεγχόµε-
νης στάθµευσης µε πληρωµή, τα Η/Ο µηδενικών ή χαµηλών
ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ. απαλλάσσονται από την καταβολή
τέλους στάθµευσης. Οι περιορισµοί ως προς τη διάρκεια της
στάθµευσης συνεχίζουν να ισχύουν και για Η/Ο µηδενικών ή χα-
µηλών ρύπων έως 50γρ CO2/χλµ.

2. Για τις θέσεις ελεγχόµενης στάθµευσης Η/Ο οι οποίες κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος τελούν υπό παραχώρηση, κα-
ταβάλλεται από την 1η.1.2021 από τον δήµο αντίτιµο στον παρα-
χωρησιούχο ισόποσο µε το αντίστοιχο τέλος στάθµευσης που θα
καταβαλλόταν από τον δηµότη στον δήµο για την ελεγχόµενη
θέση στάθµευσης συµβατικού οχήµατος. Για συµβάσεις παρα-
χώρησης που συνάπτονται µετά από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, οι θέσεις στάθµευσης Η/Ο εξαιρούνται από το τέλος
στάθµευσης από την 1η.1.2021.

3. Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος, τα Η/Ο
εφοδιάζονται µε ειδικό σήµα που εκδίδεται από τις Διευθύνσεις
Μεταφορών των Περιφερειών εφόσον τηρούνται οι νόµιµες προ-
ϋποθέσεις, το οποίο τοποθετείται επί του οχήµατος, και ισχύει
για τις ελεγχόµενες θέσεις στάθµευσης επί πληρωµή εντός της

ελληνικής επικρατείας. Η αίτηση εφοδιασµού του Η/Ο µε ειδικό
σήµα υποβάλλεται από τους δικαιούχους µέσω της Ενιαίας Ψη-
φιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης.

Άρθρο 4 
Κίνητρα αδειοδότησης µονάδων παραγωγής Η/Ο 
και αγαθών ή ειδών Η/Ο -  Προσθήκη άρθρου 25Α  

στον ν. 3982/2011

Μετά το άρθρο 25 του ν. 3982/2011 (Α’ 143) προστίθεται
άρθρο 25Α ως εξής: 

«Άρθρο 25Α
Κατά προτεραιότητα έκδοση αδειών µονάδων 

παραγωγής Η/Ο και αγαθών ή ειδών σχετικών µε Η/Ο

Η κατά περίπτωση αδειοδοτούσα αρχή από αυτές που ορίζον-
ται στην παρ. 14 του άρθρου 17 υποχρεούται να προβαίνει αµέ-
σως και κατά προτεραιότητα, χωρίς καµία καθυστέρηση, στις
απαραίτητες ενέργειες για την έκδοση ή τροποποίηση άδειας εγ-
κατάστασης ή λειτουργίας µονάδας παραγωγής  Η/Ο και αγαθών
ή ειδών σχετικών µε τα Η/Ο που εγκαθίστανται στην Περιφέρεια
Δυτικής Μακεδονίας και στην Περιφερειακή Ενότητα Αρκαδίας
της Περιφέρειας Πελοποννήσου.»

Άρθρο  5
Επιβολή περιβαλλοντικού τέλους και απαγόρευσης 

εισαγωγής σε παλαιά, ρυπογόνα µεταχειρισµένα 
οχήµατα

1. Για τα επιβατικά αυτοκίνητα της παρ. 1 του άρθρου 121 του
ν. 2960/2001 (Α’ 265), ισχύουν τα εξής:

α) Επιβάλλεται, επιπλέον του τέλους ταξινόµησης, έκτακτο πε-
ριβαλλοντικό τέλος: 

αα) ύψους τριών χιλιάδων ευρώ (3.000), εφόσον υπάγονται
στις εκ κατασκευής προδιαγραφές ευρωπαϊκών προτύπων εκ-
ποµπών καυσαερίων Euro 4, όπως αυτές ορίζονται στην υπ’ αρ.
4179/346/21.01.2000 κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οι-
κονοµίας, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων και
Μεταφορών και Επικοινωνιών (Β’ 182) ή µεταγενέστερες τροπο-
ποιητικές αυτής,

αβ) ύψους χιλίων (1.000) ευρώ, εφόσον υπάγονται στις εκ κα-
τασκευής προδιαγραφές ευρωπαϊκών προτύπων εκποµπών καυ-
σαερίων Euro 5a, όπως αυτές ορίζονται στον Κανονισµό (ΕΚ) υπ’
αρ. 715/2007 της 20ής Ιουνίου 2007 και στον Κανονισµό (ΕΚ) υπ’
αρ. 692/2008 της 18ης Ιουλίου 2008. 

β) Απαγορεύεται η ταξινόµηση, εφόσον υπάγονται στις εκ κα-
τασκευής προδιαγραφές ευρωπαϊκών προτύπων εκποµπών καυ-
σαερίων Euro 3, 2 και 1, όπως αυτές ορίζονται στην υπ’ αρ.
28433/2448/2.7.1992 κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οι-
κονοµίας, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων και
Μεταφορών και Επικοινωνιών (Β’ 542) και στην υπ’ αρ. 6765/
511/3.3.1995 κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας,
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων και Μεταφο-
ρών και Επικοινωνιών (Β’ 194) ή µεταγενέστερες τροποποιητικές
αυτών, ή εφόσον δεν υπάγονται σε προδιαγραφές ευρωπαϊκού
προτύπου εκποµπών ρύπων (Euro) συµβατικής τεχνολογίας και
για τα οποία δεν αποδεικνύονται οι εκποµπές διοξειδίου του άν-
θρακα. Από την παρούσα εξαιρούνται τα επιβατικά αυτοκίνητα
άνω των τριάντα (30) ετών, τα οποία προορίζονται να κυκλοφο-
ρήσουν αποκλειστικά ως αυτοκίνητα ιστορικού ενδιαφέροντος. 

2. Για τα φορτηγά αυτοκίνητα των περ. β’, γ’, ε’ της παρ. 1 του
άρθρου 123 του ν. 2960/2001 και τις µεταχειρισµένες βάσεις
αυτών, 

α) επιβάλλεται, επιπλέον του τέλους ταξινόµησης, έκτακτο πε-
ριβαλλοντικό τέλος: 

αα) ύψους τριών χιλιάδων ευρώ (3.000), εφόσον υπάγονται
στις εκ κατασκευής προδιαγραφές ευρωπαϊκών προτύπων εκ-
ποµπών καυσαερίων Euro 4, όπως αυτές ορίζονται στην υπ’ αρ.
4179/346/21.1.2000 κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οι-
κονοµίας, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων και
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Μεταφορών και Επικοινωνιών (Β’182) ή µεταγενέστερες τροπο-
ποιητικές αυτής,

αβ) ύψους χιλίων (1.000) ευρώ, εφόσον υπάγονται στις εκ κα-
τασκευής προδιαγραφές ευρωπαϊκών προτύπων εκποµπών καυ-
σαερίων Euro 5a, όπως αυτές ορίζονται στον Κανονισµό (ΕΚ) υπ’
αρ. 715/2007 της 20ης Ιουνίου 2007 (L 171) και στον Κανονισµό
(ΕΚ) υπ’ αρ. 692/2008 της 18ης Ιουλίου 2008 (L 199),

β) απαγορεύεται η ταξινόµηση, εφόσον υπάγονται εκ κατα-
σκευής στις προδιαγραφές ευρωπαϊκών προτύπων εκποµπών
καυσαερίων Euro 3, 2 και 1, όπως αυτές ορίζονται στην υπ’ αρ.
28433/2448/2.7.1992 κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οι-
κονοµίας, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων και
Μεταφορών και Επικοινωνιών (Β’ 542) και στην υπ’ αρ.
6765/511/3.3.1995 κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικο-
νοµίας, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων και
Μεταφορών και Επικοινωνιών (Β’ 194) ή µεταγενέστερες τροπο-
ποιητικές αυτών, ή εφόσον δεν υπάγονται σε προδιαγραφές ευ-
ρωπαϊκού προτύπου εκποµπών ρύπων (Euro) συµβατικής
τεχνολογίας και για τα οποία δεν αποδεικνύονται οι εκποµπές
διοξειδίου του άνθρακα.

3. Το περιβαλλοντικό τέλος καταβάλλεται άπαξ και υπό την
προϋπόθεση ότι υφίσταται υποχρέωση καταβολής τέλους ταξι-
νόµησης. Ως προς τον χρόνο γένεσης της υποχρέωσης καταβο-
λής του περιβαλλοντικού τέλους, καθώς και τον χρόνο που αυτό
καθίσταται απαιτητό για τα οχήµατα των παρ. 1 και 2, ισχύουν
αναλογικά τα προβλεπόµενα στο άρθρο 128 του ν. 2960/2001 (Α’
265) για το τέλος ταξινόµησης. Τα έσοδα από το περιβαλλοντικό
τέλος αποτελούν δηµόσιο έσοδο, το οποίο εισπράττεται από την
Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων και στη συνέχεια πιστώνε-
ται υπέρ του Λογαριασµού Ειδικού Σκοπού στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος για τη χρηµατοδότηση έργων και δράσεων του άρθρου 1
της υπ’ αρ. ΥΠΕΝ/ΔΠΔΑ/33377/732/3.4.2020 κοινής απόφασης
των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας (B’
1451), σύµφωνα µε τη διαδικασία της παρ. 2 του άρθρου 2 της
ανωτέρω απόφασης. Για την πλήρη ή µερική απαλλαγή από την
υποχρέωση καταβολής του περιβαλλοντικού τέλους των παρ. 1
και 2 του παρόντος ισχύουν αναλογικά όσα προβλέπονται για τα
τέλη ταξινόµησης.

4. Τα έσοδα από την είσπραξη του περιβαλλοντικού τέλους
διατίθενται για την υλοποίηση δράσεων για την προώθηση της
ηλεκτροκίνησης και των ηλεκτρικών οχηµάτων ιδίως µέσω οικο-
νοµικών κινήτρων για την αγορά ή µίσθωση κάθε τύπου αµιγώς
Η/Ο ή υβριδικών Η/Ο εξωτερικής φόρτισης µε εκποµπές ρύπων
έως 50 γρ. CO2/χλµ, καθώς και µέσω οικονοµικών κινήτρων για
την προµήθεια και εγκατάσταση σηµείων επαναφόρτισης Η/Ο.
Φορέας Διαχείρισης των εσόδων από την είσπραξη του περιβαλ-
λοντικού τέλους ορίζεται το Αυτοτελές Τµήµα Ηλεκτροκίνησης
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΑ ΚΙΝΗΤΡΑ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΤΗΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ

Άρθρο 6
Απαλλαγές από το εισόδηµα για δαπάνες ή 

παραχώρηση οχήµατος µηδενικών ή χαµηλών ρύπων έως 50
γρ. CO2/χλµ. - Τροποποίηση της παρ. 1 

του άρθρου 14 του Κ.Φ.Ε.

Οι περ. β’ και ιγ’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του Κώδικα Φορο-
λογίας Εισοδήµατος (Κ.Φ.Ε.) [ν. 4172/2013 (Α’ 167)] αντικαθί-
στανται, στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 14 του Κ.Φ.Ε.
προστίθεται νέα περ. ιστ’, και η παρ. 1 του άρθρου 14 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«1. Από τον υπολογισµό του εισοδήµατος από µισθωτή εργα-
σία και συντάξεις εξαιρούνται:

α) η αποζηµίωση εξόδων διαµονής και σίτισης και η ηµερήσια
αποζηµίωση που έχουν καταβληθεί από τον εργαζόµενο αποκλει-
στικά για σκοπούς της επιχειρηµατικής δραστηριότητας του ερ-
γοδότη,

β) η αποζηµίωση για έξοδα κίνησης που καταβάλλονται από

τον εργοδότη για υπηρεσιακούς λόγους, συµπεριλαµβανοµένης
της αποζηµίωσης για τη δαπάνη ηλεκτρικού ρεύµατος για τη
φόρτιση ατοµικού ή εταιρικού οχήµατος µηδενικών ή χαµηλών
ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ., εφόσον αφορούν έξοδα κίνησης
που πραγµατοποιήθηκαν από τον εργαζόµενο κατά την εκτέλεση
της υπηρεσίας του και αποδεικνύονται από νόµιµα παραστατικά,  

γ) το επίδοµα αλλοδαπής που χορηγείται σε υπαλλήλους του
Υπουργείου Εξωτερικών και των λοιπών δηµόσιων πολιτικών υπη-
ρεσιών,

δ) οι κρατήσεις υπέρ των ασφαλιστικών ταµείων, οι οποίες
επιβάλλονται µε νόµο,

ε) οι ασφαλιστικές εισφορές που καταβάλλει ο εργαζόµενος
περιλαµβανοµένων των εισφορών εργοδότη και εργαζοµένου
υπέρ των επαγγελµατικών ταµείων που έχουν συσταθεί µε νόµο,

στ) η εφάπαξ καταβαλλόµενη παροχή από ταµεία πρόνοιας και
ασφαλιστικούς οργανισµούς του Δηµοσίου, καθώς και επαγγελ-
µατικά ταµεία που έχουν συσταθεί µε νόµο στους ασφαλισµέ-
νους και τα εξαρτώµενα µέλη του ασφαλισµένου,

ζ) η αξία των διατακτικών σίτισης αξίας έως έξι (6) ευρώ ανά
εργάσιµη ηµέρα,

η) οι παροχές ασήµαντης αξίας µέχρι του ποσού των είκοσι
επτά (27) ευρώ ετησίως,

ι) τα ασφάλιστρα που καταβάλλονται από τον εργαζόµενο ή
τον εργοδότη για λογαριασµό του εργαζοµένου στο πλαίσιο οµα-
δικών ασφαλιστηρίων συνταξιοδοτικών συµβολαίων,

ια) τα ασφάλιστρα που καταβάλλονται από τον εργοδότη για
την ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή κάλυψη του υπαλλη-
λικού του προσωπικού ή για την κάλυψη του κινδύνου ζωής ή ανι-
κανότητάς του στο πλαίσιο ασφαλιστηρίου συµβολαίου, µέχρι
του ποσού των χιλίων πεντακοσίων (1.500) ευρώ ετησίως ανά ερ-
γαζόµενο,

ιβ) η αποζηµίωση για αγορά µηνιαίων ή ετήσιων καρτών απε-
ριορίστων διαδροµών µέσων µαζικής µεταφοράς,

ιγ) η αγοραία αξία της παραχώρησης ενός οχήµατος µηδενι-
κών ή χαµηλών ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ. και µε Λ.Τ.Π.Φ. έως
σαράντα χιλιάδες (40.000) ευρώ, προς έναν εργαζόµενο ή εταίρο
ή µέτοχο από ένα φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ή νοµική οντότητα,
για οποιοδήποτε χρονικό διάστηµα εντός του φορολογικού
έτους, µε το υπόλοιπο της αξίας να θεωρείται φορολογητέο ει-
σόδηµα µε βάση την κλίµακα των περ. α’ έως στ’ της παρ. 2 του
άρθρου 13,

ιδ) η παροχή σε είδος µε τη µορφή µετοχών που λαµβάνει
ένας εργαζόµενος ή εταίρος ή µέτοχος από νοµικό πρόσωπο ή
νοµική οντότητα ανεξαρτήτως, εάν συνεχίζει να ισχύει η εργα-
σιακή σχέση, εφόσον ασκηθεί το δικαίωµα προαίρεσης και οι µε-
τοχές που αποκτώνται, µεταβιβαστούν µετά από τη συµπλήρωση
είκοσι τεσσάρων (24) ή τριάντα έξι (36) µηνών από την απόκτησή
τους ανάλογα µε την περίπτωση κατ’ αντιστοιχία µε το άρθρο
42Α, 

ιε) η ελεγκτική αποζηµίωση των παρ. 1 και 2 του άρθρου 70
του ν. 4647/2019 (Α’ 204).

ιστ) το άνευ χρηµατικού ανταλλάγµατος κόστος φόρτισης επι-
βατικού αυτοκινήτου µηδενικών ή χαµηλών ρύπων έως 50 γρ.
CO2/χλµ. στις εγκαταστάσεις του εργοδότη.»

Άρθρο 7
Προσαυξηµένη έκπτωση για συγκεκριµένες δαπάνες 

οχηµάτων µηδενικών ή χαµηλών ρύπων που αφορούν στους
εργαζόµενους, τις επιχειρήσεις και 
την προστασία του περιβάλλοντος –

Τροποποίηση του άρθρου 22Β του Κ.Φ.Ε.

Οι περ. β’ και γ’ του άρθρου 22Β του Κ.Φ.Ε. αντικαθίστανται,
στο τέλος του ίδιου άρθρου προστίθενται νέες περ. δ’ και ε’, και
το άρθρο 22Β διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 22Β
Χορήγηση προσαυξηµένης έκπτωσης για 

συγκεκριµένες δαπάνες που αφορούν τους 
εργαζόµενους και την προστασία του περιβάλλοντος

α) Για τη δαπάνη αγοράς µηνιαίων ή ετήσιων καρτών απεριο-
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ρίστων διαδροµών µέσων µαζικής µεταφοράς, χορηγείται στην
επιχείρηση δυνατότητα έκπτωσης από τα ακαθάριστα έσοδά
της, κατά τον χρόνο πραγµατοποίησής της, προσαυξηµένης
κατά ποσοστό τριάντα τοις εκατό (30%).

β) Για τη δαπάνη µίσθωσης εταιρικού επιβατικού αυτοκινήτου
µηδενικών ρύπων, µε µέγιστη Λ.Τ.Π.Φ. έως τις σαράντα χιλιάδες
(40.000) ευρώ, χορηγείται στην επιχείρηση δυνατότητα έκπτω-
σης του µισθώµατος από τα ακαθάριστα έσοδά της, κατά τον
χρόνο πραγµατοποίησής της, προσαυξηµένης κατά ποσοστό πε-
νήντα τοις εκατό (50%) και για το υπερβάλλον ποσό κατά ποσο-
στό εικοσιπέντε τοις εκατό (25%). Τα αντίστοιχα ποσοστά για
αυτοκίνητα χαµηλών ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ. είναι τριάντα
τοις εκατό (30%) και για το υπερβάλλον ποσό δεκαπέντε τοις
εκατό (15%).

γ) Για τη δαπάνη αγοράς, εγκατάστασης και λειτουργίας δη-
µόσια προσβάσιµων σηµείων φόρτισης οχηµάτων µηδενικών ή
χαµηλών ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ., χορηγείται στην επιχεί-
ρηση δυνατότητα έκπτωσης από τα ακαθάριστα έσοδά της,
όπως ορίζονται κατά την κείµενη νοµοθεσία, κατά τον χρόνο
πραγµατοποίησής της, προσαυξηµένης κατά ποσοστό πενήντα
τοις εκατό (50%). 

Ειδικότερα, για επιχειρήσεις που ασκούν επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα σε νησιωτικούς δήµους της Ελλάδας, το ποσοστό
του προηγούµενου εδαφίου ορίζεται σε εβδοµήντα τοις εκατό
(70%) κατά το ποσό των δαπανών που αφορούν τη δραστηριό-
τητα στους δήµους αυτούς.

Εάν το σύνολο της ηλεκτρικής ενέργειας που απορροφάται
για την ηλεκτροδότηση των δηµόσια προσβάσιµων σηµείων φόρ-
τισης προέρχεται από ΑΠΕ, όπως αυτό αποδεικνύεται αποκλει-
στικά µε τη χρήση Εγγυήσεων Προέλευσης του άρθρου 15 του
ν. 3468/2006 (Α’ 129), τότε τα ποσοστά έκπτωσης από τα ακαθά-
ριστα έσοδα των επιχειρήσεων που περιγράφονται στα ανωτέρω
εδάφια διαµορφώνονται σε 70% και 90% αντίστοιχα. 

Εφόσον οι παραπάνω δαπάνες γίνονται αποκλειστικά και
µόνον για τη χρήση των σηµείων φόρτισης από τους εργαζόµε-
νους της επιχείρησης (µη δηµόσια προσβάσιµα σηµεία φόρτι-
σης), το ποσοστό προσαύξησης είναι τριάντα τοις εκατό (30%).

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών
και του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων κα-

θορίζονται η νοµική βάση των ενισχύσεων της παρούσας περί-
πτωσης δυνάµει του Κανονισµού (ΕΕ) υπ’ αρ. 1407/2013 της
18ης Δεκεµβρίου 2013 (L 352/1) για τις ενισχύσεις ήσσονος ση-
µασίας (de minimis), η διαδικασία, οι όροι, η διάρκεια, οι προ-
ϋποθέσεις χορήγησης, η διαδικασία ελέγχου, οι αρµόδιες
Υπηρεσίες, οι υποχρεώσεις των δικαιούχων, τυχόν περιορισµός
του ύψους των ενισχύσεων, η διαδικασία και οι προϋποθέσεις
ανάκτησης των ενισχύσεων σε περίπτωση εκ των υστέρων δια-
πίστωσης µη πλήρωσης των σχετικών προϋποθέσεων, καθώς και
κάθε ζήτηµα σχετικό µε την εφαρµογή του εν λόγω κινήτρου. 

δ) Για τη δαπάνη αγοράς ελαφρού επαγγελµατικού ηλεκτρι-
κού οχήµατος (κατηγορία Ν1 µέχρι 3,5 τόνοι µικτό βάρος) µηδε-
νικών ρύπων χορηγείται στην επιχείρηση δυνατότητα έκπτωσης
από τα ακαθάριστα έσοδά της, κατά το χρόνο πραγµατοποίησής
της, προσαυξηµένης κατά ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%).
Το ποσοστό προσαύξησης της έκπτωσης για τη δαπάνη αγοράς
αντίστοιχων οχηµάτων χαµηλών ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ. ορί-
ζεται σε τριάντα τοις εκατό (30%).

ε) Για τη δαπάνη αγοράς οχηµάτων τύπου L, µοτοποδηλάτων
και µοτοσυκλετών, καθώς και οχηµάτων παντός εδάφους και
άλλων µικρών οχηµάτων µε τρεις ή τέσσερις τροχούς, µηδενικών
ρύπων ή χαµηλών ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ. χορηγείται στην
επιχείρηση δυνατότητα έκπτωσης από τα ακαθάριστα έσοδά
της, κατά τον χρόνο πραγµατοποίησής της, προσαυξηµένης
κατά ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%).»

Άρθρο 8
Φορολογικές αποσβέσεις στα µέσα µεταφοράς 

µηδενικών ή χαµηλών ρύπων – Τροποποίηση της παρ. 4
του άρθρου 24 του  Κ.Φ.Ε.

Το πρώτο, το τρίτο και το πέµπτο εδάφιο, καθώς και ο πίνακας
της παρ. 4 του άρθρου 24 του Κ.Φ.Ε. αντικαθίστανται, προστίθε-
ται δεύτερο εδάφιο µετά τον πίνακα της παρ. 4, προστίθενται
εδάφια στο τέλος της ίδιας παραγράφου και η παρ. 4 του άρ-
θρου 24  διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Κόστος κτήσης ή κατασκευής, περιλαµβανοµένου και του
κόστους βελτίωσης, ανανέωσης και ανακατασκευής καθώς και
αποκατάστασης του περιβάλλοντος αποσβένονται, σύµφωνα µε
τον παρακάτω πίνακα:
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Άρθρο 9
Εξαίρεση αγοράς αυτοκινήτου µηδενικών ρύπων 
από την ετήσια αντικειµενική δαπάνη και δαπάνη 

απόκτησης περιουσιακών στοιχείων – 
Τροποποίηση του άρθρου 33 του Κ.Φ.Ε. 

Στο  άρθρο 33 του Κ.Φ.Ε. προστίθεται περ. θ’ και το άρθρο 33
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 33
Μη εφαρµογή αντικειµενικών δαπανών και υπηρεσιών

Η ετήσια αντικειµενική δαπάνη και η δαπάνη απόκτησης περι-
ουσιακών στοιχείων δεν εφαρµόζονται:

α) Προκειµένου για αντικειµενική δαπάνη, η οποία προκύπτει
βάσει επιβατικού αυτοκινήτου ιδιωτικής χρήσης αναπήρου, το
οποίο απαλλάσσεται από τα τέλη κυκλοφορίας.

β) Προκειµένου για αλλοδαπό προσωπικό που δεν διαµένει µό-
νιµα στην Ελλάδα ή ηµεδαπό προσωπικό που διαµένει µόνιµα στο
εξωτερικό και απασχολείται αποκλειστικά σε επιχειρήσεις που
υπάγονται στις διατάξεις του α.ν. 89/1967 (Α’  132), του α.ν.
378/1968 (Α’  82) και του άρθρου 25 του ν. 27/1975 (Α’ 77), για το
ποσό της ετήσιας αντικειµενικής δαπάνης, η οποία προκύπτει
βάσει του επιβατικού αυτοκινήτου ιδιωτικής χρήσης ή της κατοι-
κίας.

γ) Προκειµένου για επιχειρήσεις µεταπώλησης αυτοκινήτων
που έχουν υπαχθεί στο ειδικό καθεστώς φορολογίας του άρθρου
45 του ν. 2859/2000, για την αντικειµενική δαπάνη που προκύπτει
βάσει των επιβατικών αυτοκινήτων που έχουν αγορασθεί για µε-
ταπώληση µε βάση τις διατάξεις του άρθρου 45 του ν. 2859/2000,
εφόσον η άδεια και οι πινακίδες κυκλοφορίας, του µεταβιβαζόµε-
νου αυτοκινήτου οχήµατος έχουν παραµείνει στη Δ.Ο.Υ., στην
οποία έγινε η µεταβίβαση του αυτοκινήτου προς την επιχείρηση
µεταπώλησης µέχρι και την ηµεροµηνία µεταπώλησης από αυτήν
σε τρίτο και το αυτοκίνητο κατά το χρονικό αυτό διάστηµα δεν κυ-
κλοφόρησε παράνοµα. Οι µεταπωλήτριες επιχειρήσεις έχουν υπο-
χρέωση µαζί µε την ετήσια δήλωση φορολογίας εισοδήµατος να
συνυποβάλουν υπεύθυνη δήλωση του ν. 1599/1986 (Α’ 75), στην
οποία να αναγράφουν τα πιο πάνω αυτοκίνητα που αγόρασαν ή
πώλησαν στο οικείο έτος.

Προκειµένου για ατοµικές επιχειρήσεις µεταπώλησης αυτοκι-
νήτων της περίπτωσης αυτής, η ετήσια αντικειµενική δαπάνη που
προκύπτει από τα προς πώληση οχήµατα, όταν δεν κατατεθούν η
άδεια και οι πινακίδες κυκλοφορίας τους στη Δ.Ο.Υ., σύµφωνα µε
τα ανωτέρω, δεν µπορεί να υπερβαίνει τη µεγαλύτερη αντικειµε-
νική δαπάνη που προκύπτει από αυτοκίνητο της επιχείρησης.

Οι διατάξεις του προηγούµενου εδαφίου έχουν εφαρµογή για
δαπάνες που προκύπτουν από 1η.1.2010 και µετά.

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ορίζεται κάθε άλλο
θέµα για την εφαρµογή αυτής της περίπτωσης.

δ) Προκειµένου για αντικειµενική δαπάνη που προκύπτει µε
βάση σκάφη αναψυχής ιδιωτικής χρήσης, κυριότητας ή κατοχής
µονίµων κατοίκων εξωτερικού.

ε) Προκειµένου για αγορά πάγιου εξοπλισµού επαγγελµατικής
χρήσης από πρόσωπα που ασκούν επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα.

στ) Προκειµένου για αγορά επιβατικών αυτοκινήτων ιδιωτικής
χρήσης, ειδικά διασκευασµένων για πρόσωπα που παρουσιάζουν
κινητικές αναπηρίες που υπερβαίνουν σε ποσοστό το εξήντα επτά
τοις εκατό (67%).

Ως επιβατικά αυτοκίνητα ιδιωτικής χρήσης ειδικά διασκευα-
σµένα για κινητικά αναπήρους θεωρούνται εκείνα που διασκευά-
στηκαν ύστερα από άδεια της αρµόδιας αρχής για να οδηγούνται
από πρόσωπα που παρουσιάζουν κινητική αναπηρία µε ποσοστό
πάνω από εξήντα επτά τοις εκατό (67%) ή για να µεταφέρουν αυτά
τα πρόσωπα µαζί µε τα αντικείµενα που είναι απαραίτητα για τη
µετακίνησή τους.

ζ) Οι ετήσιες αντικειµενικές δαπάνες που υπολογίζονται σύµ-
φωνα µε το άρθρο 31 προκειµένου για συνταξιούχους, οι οποίοι
έχουν υπερβεί το 65ο έτος της ηλικίας τους, εφαρµόζονται µει-
ωµένες κατά ποσοστό τριάντα τοις εκατό (30%) των όσων προκύ-

πτουν σύµφωνα µε τις προηγούµενες διατάξεις.
η) Προκειµένου για αντικειµενικές δαπάνες και υπηρεσίες, του

άρθρου 31, φυσικού προσώπου που έχει τη φορολογική κατοικία
του στην αλλοδαπή. Προκειµένου για δαπάνες απόκτησης περι-
ουσιακών στοιχείων, του άρθρου 32, φυσικού προσώπου που έχει
τη φορολογική κατοικία του στην αλλοδαπή εφόσον δεν αποκτά
εισόδηµα στην Ελλάδα.

θ) Προκειµένου για αγορά επιβατικού αυτοκινήτου ιδιωτικής
χρήσης, οχήµατος τύπου L, µοτοποδηλάτου, µοτοσυκλέτας,
καθώς και οχήµατος παντός εδάφους ή άλλου µικρού οχήµατος
µε τρεις ή τέσσερεις τροχούς, µηδενικών ρύπων µε Λ.Τ.Π.Φ. έως
πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ. Για τα αυτοκίνητα του προηγού-
µενου εδαφίου ορίζεται µηδενική ετήσια αντικειµενική δαπάνη,
ενώ για τα άνω του ορίου αυτού η ετήσια αντικειµενική δαπάνη
ορίζεται σε τέσσερις χιλιάδες (4.000) ευρώ.»

Άρθρο  10
Κίνητρα σε επιχειρήσεις παραγωγής ηλεκτρικών 

οχηµάτων και αγαθών ή ειδών σχετικών µε 
τα ηλεκτρικά οχήµατα στην Περιφέρεια Δυτικής 

Μακεδονίας και στην περιφερειακή ενότητα 
Αρκαδίας της Περιφέρειας Πελοποννήσου

Μετά το άρθρο 71ΣΤ του Κ.Φ.Ε. προστίθεται νέο άρθρο 71Ζ, ως
εξής:

«Άρθρο 71Ζ
Κίνητρα σε επιχειρήσεις παραγωγής ηλεκτρικών 

οχηµάτων και αγαθών ή ειδών σχετικών µε τα 
ηλεκτρικά οχήµατα στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας και

στην περιφερειακή ενότητα Αρκαδίας 
της Περιφέρειας Πελοποννήσου

1. Για τα φυσικά πρόσωπα που ασκούν επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα παραγωγής ηλεκτρικών οχηµάτων και αγαθών ή ειδών
σχετικών µε τα ηλεκτρικά οχήµατα, ο φορολογικός συντελεστής
κάθε κλιµακίου της παρ. 1 του άρθρου 29 µειώνεται κατά πέντε
(5) ποσοστιαίες µονάδες µόνο στο εισόδηµα που αποκτάται από
τη δραστηριότητα αυτήν, αρχής γενοµένης από το φορολογικό
έτος µέσα στο οποίο πραγµατοποιήθηκαν για πρώτη φορά κέρδη
από την παραγωγή αυτήν και έως τη συµπλήρωση πέντε (5) κερ-
δοφόρων φορολογικών ετών.

2. Για τα νοµικά πρόσωπα και τις νοµικές οντότητες παραγωγής
ηλεκτρικών οχηµάτων και αγαθών ή ειδών σχετικών µε τα ηλε-
κτρικά οχήµατα των περ. α’, β’, δ’, ε’ και στ’ του άρθρου 45, ο φο-
ρολογικός συντελεστής της παρ. 1 του άρθρου 58 µειώνεται κατά
πέντε (5) ποσοστιαίες µονάδες, εφόσον τα κέρδη αφορούν στην
παραγωγή αυτή, αρχής γενοµένης από το φορολογικό έτος µέσα
στο οποίο πραγµατοποιήθηκαν για πρώτη φορά κέρδη από την
παραγωγή αυτή και έως τη συµπλήρωση πέντε (5) κερδοφόρων
φορολογικών ετών.

3. α) Κατά τον προσδιορισµό των κερδών από επιχειρηµατική
δραστηριότητα όσον αφορά στην εγκατάσταση και λειτουργία µο-
νάδας παραγωγής ηλεκτρικών οχηµάτων και αγαθών ή ειδών σχε-
τικών µε τα ηλεκτρικά οχήµατα, οι φορολογικές αποσβέσεις των
στοιχείων του ενεργητικού εκπίπτουν από:

αα) τον κύριο των παγίων στοιχείων του ενεργητικού της επιχεί-
ρησης σε όλες τις περιπτώσεις εκτός της υποπερ. Ββ’, προσαυ-
ξηµένες κατά δεκαπέντε τοις εκατό (15%).

ββ) τον µισθωτή, σε περίπτωση χρηµατοδοτικής µίσθωσης κατά
την έννοια του ν. 4308/2014 (Α’ 251), σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στο νόµο αυτόν, προσαυξηµένες κατά δέκα τοις εκατό (10%).

β)  Η φορολογική απόσβεση του κόστους της επένδυσης, πλην
των στοιχείων ενεργητικού της παρ. 3 του άρθρου 24, για τη δη-
µιουργία µονάδας παραγωγής ηλεκτρικών οχηµάτων και αγαθών
ή ειδών σχετικών µε τα ηλεκτρικά οχήµατα πραγµατοποιείται ισό-
ποσα σε χρονικό διάστηµα τριών (3) ετών από την έναρξη λειτουρ-
γίας της µονάδας.

4. Η παρ. 1 του άρθρου 71Δ εφαρµόζεται για όλους τους εργα-
ζόµενους, ανεξαρτήτως ηλικίας, που απασχολούνται σε µονάδες
παραγωγής ηλεκτρικών οχηµάτων και αγαθών ή ειδών σχετικών
µε τα ηλεκτρικά οχήµατα έως την έναρξη της παραγωγικής τους
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λειτουργίας, όπως πιστοποιείται µε την έκδοση της άδειας λει-
τουργίας της µονάδας από την αρµόδια αρχή.

5. Τα κίνητρα του παρόντος ισχύουν µόνον για την Περιφέρεια
Δυτικής Μακεδονίας και την περιφερειακή ενότητα Αρκαδίας της
Περιφέρειας Πελοποννήσου.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών
και του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων κα-
θορίζονται η νοµική βάση του Κανονισµού (ΕΕ) υπ’ αρ. 651 της
Επιτροπής της 17ης Ιουνίου 2014 (L 187) για την κήρυξη ορισµέ-
νων κατηγοριών ενισχύσεων ως συµβατών µε την εσωτερική
αγορά (Γενικός Απαλλακτικός Κανονισµός – Γ.Α.Κ.) σύµφωνα µε
τα όρια και τις εντάσεις ενίσχυσης αυτού δυνάµει της οποίας χο-
ρηγούνται τα κίνητρα του παρόντος, οι όροι, η διάρκεια, οι προ-
ϋποθέσεις χορήγησης των κινήτρων, οι απαιτούµενες διαδικασίες
αίτησης, αξιολόγησης, υπαγωγής, ελέγχου οι αρµόδιες Υπηρε-
σίες, οι υποχρεώσεις των δικαιούχων, τυχόν περιορισµός του
ύψους της ενίσχυσης, η διαδικασία και οι προϋποθέσεις ανάκτη-
σης των ενισχύσεων σε περίπτωση εκ των υστέρων διαπίστωσης
µη πλήρωσης των σχετικών προϋποθέσεων, καθώς και κάθε ζή-
τηµα σχετικό µε την εφαρµογή των κινήτρων του παρόντος.»

Άρθρο 11
Έναρξη ισχύος  – Συµπλήρωση του άρθρου 72 

του Κ.Φ.Ε.

Στο τέλος του άρθρου 72 του Κ.Φ.Ε.  προστίθενται νέες παρ.
44, 45, 46, 47 και 48 ως εξής:

«44. Οι διατάξεις των περ. β’, ιγ’ και ιστ’ της παρ. 1 του άρθρου
14, όπως τροποποιούνται µε το παρόν, εφαρµόζονται για εισοδή-
µατα που αποκτώνται στα φορολογικά έτη που αρχίζουν από
1.1.2020 και µετά.

45. Οι διατάξεις της περ. β’, του πρώτου και τρίτου εδαφίου της
περ. γ’ και της περ. δ’ του άρθρου 22Β, όπως τροποποιούνται µε
το παρόν, εφαρµόζονται για δαπάνες που πραγµατοποιούνται στα
φορολογικά έτη που αρχίζουν από 1.1.2020 και µετά. Ειδικά οι δια-
τάξεις του δεύτερου εδαφίου της περ. γ’ του άρθρου 22Β, όπως
τροποποιούνται µε το παρόν, εφαρµόζονται για πάγια που απο-
κτώνται στα φορολογικά έτη 2020 και 2021.

46. Οι διατάξεις για τη δεύτερη, την έβδοµη, την όγδοη, τη δέ-
κατη, την ενδέκατη, τη δωδέκατη και τη δέκατη τρίτη κατηγορία
ενεργητικού επιχείρησης µε τα αντίστοιχα ποσοστά φορολογικών
αποσβέσεων του πίνακα της παρ. 4 του άρθρου 24, καθώς και οι
διατάξεις του δεύτερου, πέµπτου και έκτου εδαφίου της παρ. 4
του άρθρου 24, όπως τροποποιούνται µε το παρόν, εφαρµόζονται
για δαπάνες που πραγµατοποιούνται στα φορολογικά έτη που αρ-
χίζουν από 1.1.2020 και µετά. Ειδικά οι διατάξεις του έκτου, έβδο-
µου και όγδοου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου 24, όπως
τροποποιούνται µε το παρόν, εφαρµόζονται για πάγια που απο-
κτώνται στα φορολογικά έτη 2020 και 2021.

47. Η διάταξη της περ. θ’ του άρθρου 33 εφαρµόζεται για δα-
πάνες που πραγµατοποιούνται στα φορολογικά έτη που αρχίζουν
από 1.1.2020 και µετά.

48. Οι διατάξεις του άρθρου 71Ζ εφαρµόζονται για δαπάνες
που πραγµατοποιούνται και εισοδήµατα που αποκτώνται στα φο-
ρολογικά έτη που αρχίζουν από 01.01.2020 και µετά.»

ΜΕΡΟΣ Β’
ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ 

ΚΑΙ ΤΩΝ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΦΟΡΤΙΣΗΣ Η/Ο

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ

Άρθρο 12
Οργάνωση της αγοράς φόρτισης  Η/Ο -

Τροποποίηση του άρθρου 134Β του ν. 4001/2011 

1. Οι  παρ. 1, 5 και 6 του άρθρου 134Β του ν. 4001/2011 (Α’ 179)
αντικαθίστανται, προστίθενται παρ. 8, 9 και 10, και το άρθρο 134Β
διαµορφώνεται  ως εξής: 

«Άρθρο 134Β
Οργάνωση της αγοράς φόρτισης ηλεκτροκίνητων 

οχηµάτων (Η/Ο)

1. Ο  Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. µπορεί να είναι οποιαδήποτε ατοµική επιχεί-
ρηση ή νοµικό πρόσωπο εγγεγραµµένο στο Γενικό Εµπορικό Μη-
τρώο (Γ.Ε.ΜΗ.), µε σκοπό την εκµετάλλευση υποδοµών φόρτισης.
Ο  Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. παρέχει υπηρεσίες επαναφόρτισης σε χρήστες
Η/Ο και είναι υπεύθυνος για την άρτια τεχνική συντήρηση των υπο-
δοµών φόρτισης, τη διασφάλιση της διαθεσιµότητας και της λει-
τουργίας των σηµείων επαναφόρτισης που διαχειρίζονται, την
εποπτεία και τον έλεγχο αυτών, καθώς και για την παροχή των
αναγκαίων στοιχείων και δεδοµένων στο Μητρώο της παρ. 7. Οι
Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. υποχρεούνται να λειτουργούν ηλεκτρονικές πλατ-
φόρµες για την εποπτεία και τον έλεγχο των υποδοµών επανα-
φόρτισης, καθώς  και πληροφοριακά συστήµατα διαχείρισης των
συλλεγόµενων πληροφοριών.

Στα δηµοσίως προσβάσιµα σηµεία επαναφόρτισης οι
Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. έχουν την υποχρέωση να υιοθετούν συστήµατα απο-
µακρυσµένης εποπτείας και ελέγχου µε τη χρήση ενός τουλάχι-
στον ευρωπαϊκού ή διεθνούς ανοικτού πρωτοκόλλου, το οποίο
υποστηρίζει τη διαχείριση ενεργού ισχύος, προκειµένου το σηµείο
να έχει τη σχετική τεχνική δυνατότητα.

Για δηµοσίως προσβάσιµα σηµεία επαναφόρτισης, την εκµετάλ-
λευση των σηµείων επαναφόρτισης αναλαµβάνει Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο.
εντός ενός (1) έτους από την εγκατάστασή τους. Έως την ανά-
ληψη της  εκµετάλλευσής τους από  Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο., τις ανωτέρω
υποχρεώσεις αναλαµβάνει ο κύριος των υποδοµών.

2. Ο Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. µπορεί να είναι κύριος ή κάτοχος της Υποδο-
µής Φόρτισης και δύναται να συνάπτει σύµβαση σύνδεσης µε τον
Διαχειριστή του Δικτύου Διανοµής και σύµβαση προµήθειας µε
έναν ή περισσότερους προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας µε
τους οποίους συµβάλλεται ως τελικός καταναλωτής, σύµφωνα µε
την παρ. 2 του άρθρου 134 του ν. 4001/2011 (Α’179).

3. Ο Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. παρέχει υπηρεσίες επαναφόρτισης επί τούτω
(ad hoc) σε µη συµβεβληµένους µε αυτόν χρήστες Η/Ο µε άµεση
τιµολόγηση αυτών, σε χρήστες Η/Ο συµβεβληµένους µε τον
Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο., καθώς και σε χρήστες Η/Ο συµβεβληµένους µε άλ-
λους Παρόχους Υπηρεσιών Ηλεκτροκίνησης (Π.Υ.Η.). Στην τελευ-
ταία περίπτωση, η αναγκαία διαλειτουργικότητα επιτυγχάνεται
µέσω Φορέων Διεκπεραίωσης Συναλλαγών (Φ.Δ.Σ.) ή µέσω διµε-
ρών συµβάσεων µεταξύ φορέων της αγοράς ηλεκτροκίνησης.

4. Δεν επιτρέπεται στους Διαχειριστές Δικτύων Διανοµής Ηλε-
κτρικής Ενέργειας να έχουν στην ιδιοκτησία τους, να αναπτύσ-
σουν, να διαχειρίζονται ή να λειτουργούν σηµεία φόρτισης για
ηλεκτρικά οχήµατα, εξαιρουµένων των περιπτώσεων στις οποίες
οι Διαχειριστές Δικτύων Διανοµής έχουν στην ιδιοκτησία τους
ιδιωτικά σηµεία φόρτισης αποκλειστικά για δική τους χρήση.

5. Η εκπροσώπηση του φορτίου Η/Ο στην αγορά ηλεκτρικής
ενέργειας, µε την αξιοποίηση των δυνατοτήτων διαχείρισης του
φορτίου των Η/Ο µέσω συστηµάτων αποµακρυσµένης εποπτείας
και ελέγχου των υποδοµών φόρτισης, γίνεται µέσω
Φ.Ο.Σ.Ε.Φ.Η.Ο.. Οι Φ.Ο.Σ.Ε.Φ.Η.Ο. συµπεριλαµβάνονται στην έν-
νοια του φορέα σωρευτικής εκπροσώπησης, κατά περίπτωση,
σύµφωνα µε τον ορισµό του άρθρου 5 του ν. 4425/2016 (Α’ 185).
Οι υποχρεώσεις και η λειτουργία των Φ.Ο.Σ.Ε.Φ.Η.Ο. καθορίζον-
ται στις διατάξεις των Κανονισµών Αγοράς Ηλεκτρικής Ενέρ-
γειας, όπως προβλέπονται στην παρ. 2 του άρθρου 18 του ν.
4425/2016, στο µέτρο που λειτουργούν ως φορείς σωρευτικής
εκπροσώπησης. Οι  Φ.Ο.Σ.Ε.Φ.Η.Ο. διαθέτουν ή έχουν εξασφα-
λίσει τη δυνατότητα διαχείρισης του φορτίου Η/Ο για την παροχή
των υπηρεσιών τους. Οι Φ.Ο.Σ.Ε.Φ.Η.Ο. δύνανται να συµβάλλον-
ται µε φορείς της αγοράς ηλεκτροκίνησης, όπως Π.Υ.Η. και
Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο., ή και απευθείας µε χρήστες Η/Ο ή κατόχους µη
δηµοσίως προσβάσιµων υποδοµών φόρτισης, ώστε να διασφα-
λίσουν τη δυνατότητα διαχείρισης του φορτίου των συνδεδεµέ-
νων στο δίκτυο Η/Ο, το οποίο εκπροσωπούν. Ως Φ.Ο.Σ.Ε.Φ.Η.Ο.
µπορεί να δραστηριοποιούνται φορείς της αγοράς ηλεκτροκίνη-
σης, οι οποίοι διαθέτουν δυνατότητα ελέγχου του φορτίου των
Η/Ο συµβεβληµένων χρηστών, συµµετέχοντες στην αγορά ηλε-
κτρικής ενέργειας, όπως προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας, µε
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εξασφαλισµένη δυνατότητα ελέγχου του φορτίου των Η/Ο συµ-
βεβληµένων χρηστών που εκπροσωπούν, καθώς και τρίτα πρό-
σωπα που ικανοποιούν τις τιθέµενες προϋποθέσεις.

6. Δεν αποκλείεται το ίδιο πρόσωπο να δραστηριοποιείται συγ-
χρόνως ως ιδιοκτήτης υποδοµών φόρτισης  Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο.,
Π.Υ.Η.,  Φ.Δ.Σ. και  Φ.Ο.Σ.Ε.Φ.Η.Ο..

7. Για τη συστηµατική καταγραφή των Υποδοµών Φόρτισης και
των φορέων, που δραστηριοποιούνται στην αγορά αυτή, τη βέλ-
τιστη πληροφόρηση και εξυπηρέτηση των χρηστών Η/Ο και την
υποστήριξη της ανάπτυξης των υποδοµών, τηρείται ηλεκτρονικό
Μητρώο Υποδοµών και Φορέων Αγοράς Ηλεκτροκίνησης στο
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών.

8. O Π.Υ.Η.  διατηρεί συµβατική σχέση τόσο µε συνεργαζόµε-
νους Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. ή Φ.Δ.Σ. όσο και µε χρήστες Η/Ο, βάσει της
οποίας καθορίζονται ο τρόπος τιµολόγησης των υπηρεσιών επα-
ναφόρτισης, οι τιµές χρέωσης και οι µέθοδοι ταυτοποίησης και
πληρωµής. Επιπλέον, ο Π.Υ.Η. δύναται να παρέχει πρόσθετες
υπηρεσίες που σχετίζονται µε την επαναφόρτιση, όπως εύρεση
διαθέσιµων σηµείων επαναφόρτισης, καθώς και πλοήγηση και
κράτηση θέσεων, µε στόχο τη βέλτιστη εξυπηρέτηση των χρη-
στών Η/Ο.

9. Ο  Φ.Δ.Σ. διευκολύνει την ανταλλαγή στοιχείων και τη διεκ-
περαίωση οικονοµικών συναλλαγών µεταξύ φορέων της αγοράς.
Για τον σκοπό αυτόν αναπτύσσει και λειτουργεί ηλεκτρονική
πλατφόρµα για την ανταλλαγή δεδοµένων, σε πραγµατικό χρόνο
ή βάσει προγραµµατισµού µεταξύ των εµπλεκόµενων φορέων,
που απαιτούνται για την υποστήριξη της απρόσκοπτης παροχής
υπηρεσιών από υποδοµές οποιουδήποτε Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο., για λογα-
ριασµό οποιουδήποτε Π.Υ.Η., σε συµβεβληµένους µε τον τελευ-
ταίο χρήστες Η/Ο (περιαγωγή υπηρεσιών επαναφόρτισης). Τα
δεδοµένα δύναται να αφορούν στην ταυτοποίηση χρηστών Η/Ο,
στα στοιχεία χρέωσης και κόστους ανά πράξη επαναφόρτισης,
καθώς και στα στοιχεία των εµπλεκόµενων σε κάθε πράξη φόρ-
τισης µερών (Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. και  Π.Υ.Η.). 

10. Ο Διαχειριστής Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής
Ενέργειας (Δ.Ε.Δ.Δ.Η.Ε. Α.Ε.) συνεργάζεται, κατά τρόπο που δεν
εισάγει διακρίσεις, µε κάθε επιχείρηση, η οποία έχει στην ιδιο-
κτησία της, αναπτύσσει, λειτουργεί ή διαχειρίζεται σηµεία επα-
ναφόρτισης για Η/Ο, όσον αφορά, µεταξύ άλλων, στη σύνδεση
µε το δίκτυο διανοµής.»

2. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας εποπτεύει τη
λειτουργία της αγοράς ηλεκτροκίνησης, καθώς και τις σχετικές
διαδικασίες για την ελεύθερη και ισότιµη πρόσβαση των φορέων
της αγοράς σε αυτήν, σε συνεργασία µε τη Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας (Ρ.Α.Ε.) για θέµατα αρµοδιότητάς της που αφορούν
στην αγορά ενέργειας.  

3.  Σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων του παρόντος και
των κανονιστικών πράξεων που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότησή
του, µε απόφαση του προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης
Ενέργειας του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, επι-
βάλλεται χρηµατικό πρόστιµο στον ελεγχόµενο φορέα από χίλια
(1.000) έως πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ. 

4. Κάθε επιβληθείσα κύρωση καταγράφεται στο Μητρώο του
άρθρου 13, τα δε επιβαλλόµενα χρηµατικά πρόστιµα βεβαιώνονται
και εισπράττονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. δ. 356/1974 (Α’
90) (Κώδικας Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων - Κ.Ε.Δ.Ε.).

Άρθρο 13
Μητρώο Υποδοµών και Φορέων Αγοράς 

Ηλεκτροκίνησης (Μ.Υ.Φ.Α.Η.)

1. Το Μητρώο Υποδοµών Φορέων Αγοράς Ηλεκτροκίνησης
(Μ.Υ.Φ.Α.Η.), που προβλέπεται στο άρθρο 134Β του ν. 4001/2011
(Α’ 179), καταρτίζεται µε τη µορφή ηλεκτρονικής βάσης δεδοµέ-
νων.

2. Καθένας από τους φορείς της αγοράς ηλεκτροκίνησης κατά
την έναρξη λειτουργίας του υποχρεούται να εγγράφεται στο
Μ.Υ.Φ.Α.Η., όπως και οι δηµοσίως προσβάσιµες υποδοµές φόρ-
τισης από τους φορείς που τα διαχειρίζονται. Κατά την εγγραφή
του ο φορέας δηλώνει τον Αριθµό Φορολογικού Μητρώου
(Α.Φ.Μ.) και την έδρα του και λαµβάνει µοναδικό κωδικό ταυτο-

ποίησης. Τα νοµικά πρόσωπα δηλώνουν επιπλέον την επωνυµία
της εταιρείας, καθώς και το ονοµατεπώνυµο και στοιχεία επικοι-
νωνίας του νόµιµου εκπροσώπου τους. Επιπλέον, οι Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο.
υποχρεούνται να δηλώνουν όλα τα δηµοσίως προσβάσιµα ση-
µεία επαναφόρτισης που διαχειρίζονται και τις συµβατικές τους
σχέσεις µε άλλους φορείς της αγοράς ηλεκτροκίνησης. Όλες οι
συµβάσεις µεταξύ των φορέων της αγοράς ηλεκτροκίνησης γνω-
στοποιούνται στο Μ.Υ.Φ.Α.Η. µε επιµέλεια των συµβαλλοµένων.

3. Με την αίτηση εγγραφής συνυποβάλλονται ηλεκτρονικά τα
ακόλουθα δικαιολογητικά:

(α) Για φυσικά πρόσωπα: αα) φωτοαντίγραφο του δελτίου
αστυνοµικής ταυτότητας ή διαβατηρίου τους, αβ) αποδεικτικό,
στο οποίο αναφέρεται ο Κωδικός Αριθµός Δραστηριότητάς
(Κ.Α.Δ.) τους, αγ) υπεύθυνη δήλωση του ν. 1599/1986 (Α’ 75), για
την ακρίβεια των στοιχείων που υποβάλλονται.

(β) Για νοµικά πρόσωπα: βα) το καταστατικό της εταιρείας, ββ)
αποδεικτικό, στο οποίο αναφέρεται ο Κωδικός Αριθµός Δραστη-
ριότητάς (Κ.Α.Δ.) τους, βγ) υπεύθυνη δήλωση του ν. 1599/1986
του νόµιµου εκπροσώπου τους για την ακρίβεια των στοιχείων
που υποβάλλονται.

4. Σε περίπτωση µεταβολής των δηλωθέντων στοιχείων φυσι-
κού ή νοµικού προσώπου, που έχει εγγραφεί στο Μ.Υ.Φ.Α.Η., ή
µεταβολής της σχέσης του µε τα διαχειριζόµενα σηµεία, εφόσον
πρόκειται για Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο., ο υπόχρεος οφείλει εντός προθε-
σµίας δέκα (10) ηµερών από την ηµεροµηνία µεταβολής να τη
δηλώσει στο Μ.Υ.Φ.Α.Η..

5. Οι ήδη λειτουργούντες φορείς αναλαµβάνουν την υποχρέ-
ωση εγγραφής στο ως άνω Μητρώο  εντός διαστήµατος τριών
(3) µηνών από την έναρξη λειτουργίας του Μ.Υ.Φ.Α.Η. για να λά-
βουν µοναδικό κωδικό ταυτοποίησης. Τα σηµεία επαναφόρτισης
που ήδη λειτουργούν οφείλουν, µε ευθύνη των οικείων
Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. ή των ιδιοκτητών τους κατά περίπτωση, να κατα-
γραφούν στο µητρώο και να προσαρµοστούν στις τιθέµενες τε-
χνικές και άλλες απαιτήσεις εντός διαστήµατος ενός (1) έτους
από την έναρξη λειτουργίας του Μ.Υ.Φ.Α.Η.. Μέχρι την έναρξη
λειτουργίας του Μ.Υ.Φ.Α.Η., τα απαιτούµενα δικαιολογητικά των
παρ. 4 και 7 µαζί µε τα στοιχεία επικοινωνίας των ενδιαφεροµέ-
νων αποστέλλονται ηλεκτρονικά στη Διεύθυνση Τεχνικού Ελέγ-
χου και Εγκαταστάσεων Εξυπηρέτησης Οχηµάτων του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών.  

6. Κατά την αρχική εγγραφή των φορέων της αγοράς στο
Μ.Υ.Φ.Α.Η. καταβάλλεται εφάπαξ παράβολο εγγραφής και ετη-
σίως  παράβολο διατήρησης. Η εγγραφή στο Μ.Υ.Φ.Α.Η. δεν
πραγµατοποιείται χωρίς την προηγούµενη καταβολή του παραβό-
λου εγγραφής από τον φορέα. Η µη καταβολή του παραβόλου
διατήρησης συνεπάγεται τη διαγραφή του φορέα από το
Μ.Υ.Φ.Α.Η.. 

7. Η τήρηση και η διαχείριση του Μ.Υ.Φ.Α.Η. υπάγεται στην αρ-
µοδιότητα του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Για τη δι-
ευκόλυνση του έργου εποπτείας και ελέγχου της αγοράς
ηλεκτροκίνησης από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας (Ρ.Α.Ε.), στο µέτρο των αρµο-
διοτήτων της τελευταίας, το Αυτοτελές Τµήµα Ηλεκτροκίνησης
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και η Ρ.Α.Ε., έχουν
πρόσβαση στα δεδοµένα του Μ.Υ.Φ.Α.Η.. 

8.  Αν διαπιστωθεί η µη εγγραφή των Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο., Π.Υ.Η.,
Φ.Ο.Σ.Ε.Φ.Η.Ο. και Φ.Δ.Σ. στο Μ.Υ.Φ.Α.Η., επιβάλλεται χρηµατικό
πρόστιµο κατά τις παρ. 3 και 4 του άρθρου 12 µε απόφαση του
προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης Ενέργειας του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

Άρθρο 14
Υποχρεώσεις γνωστοποίησης στοιχείων 

µέσω του Μ.Υ.Φ.Α.Η.

1. Οι Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. ενηµερώνουν το Μ.Υ.Φ.Α.Η., σχετικά µε δε-
δοµένα των σηµείων επαναφόρτισης, τη σχέση τους µε τα δια-
χειριζόµενα σηµεία (ιδιοκτήτες ή διαχειριστές) και τις συµβατικές
τους σχέσεις µε τους άλλους φορείς της αγοράς.

2. Τα συλλεγόµενα στοιχεία για κάθε δηµοσίως προσβάσιµο
σηµείο επαναφόρτισης Η/Ο κατηγοριοποιούνται σε στατικά, δυ-
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ναµικά και απολογιστικά/λειτουργικά, ως εξής: 
α) Στατικά δεδοµένα: 
αα) Ο µοναδικός κωδικός ταυτοποίησης σηµείου, 
αβ) ο µοναδικός κωδικός ταυτοποίησης σταθµού φόρτισης,
αγ) η τοποθεσία, ήτοι συντεταγµένες, Χώρα και πλήρης διεύ-

θυνση,  
αδ) ο τύπος εγκαταστάσεων επαναφόρτισης Η/Ο, ήτοι ο κα-

τασκευαστής και το µοντέλο φορτιστή, ο τύπος και ο αριθµός
ρευµατοδοτών, καθώς και η ονοµαστική ισχύς επαναφόρτισης, 

αε) η µέθοδος φόρτισης, 
αστ) η φωτογραφία σηµείου, 
αζ) ο ιδιοκτήτης σηµείου,
αη) το ωράριο λειτουργίας σηµείου και η ώρα ζώνης στην

οποία βρίσκεται, 
αθ) τα στοιχεία επικοινωνίας µε διαχειριστή σηµείου

(Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο.), 
αι) οι µέθοδοι ταυτοποίησης χρηστών Η/Ο, 
αια) οι αποδεκτοί τρόποι πληρωµής, 
αιβ) η δυνατότητα κράτησης θέσης φόρτισης και 
αιγ) η υποστήριξη περιαγωγής χρηστών συµβολαίου, που είναι

συµβεβληµένοι µε άλλους Π.Υ.Η. ή Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο., για να διευκο-
λύνεται η διαλειτουργικότητα των υποδοµών φόρτισης. 

Η διάθεση των στατικών δεδοµένων είναι ελεύθερη. Η απο-
στολή των στατικών δεδοµένων στο Μ.Υ.Φ.Α.Η., πραγµατοποιεί-
ται τόσο κατά την αρχική εγγραφή όσο και σε περίπτωση
τροποποίησής τους. 

β) Δυναµικά δεδοµένα: 
βα) Η διαθεσιµότητα σηµείου (εντός ή εκτός λειτουργίας), 
ββ) η τρέχουσα κατάσταση σηµείου επαναφόρτισης (ελεύ-

θερο ή κατειληµµένο, ανά ρευµατοδότη) και
βγ) οι κατά περίπτωση τιµές. 
Τα στοιχεία αυτά διατίθενται δηµόσια, τόσο απευθείας σε χρή-

στες Η/Ο όσο και στους φορείς που παρέχουν υπηρεσίες ηλε-
κτροκίνησης, προς ανάπτυξη και βελτίωση των υπηρεσιών που
προσφέρουν στους χρήστες Η/Ο, όπως πλοήγηση σε διαθέσιµο
σηµείο φόρτισης, κράτηση θέσης και σύγκριση τιµών. Τα δυνα-
µικά δεδοµένα συλλέγονται, καταγράφονται και αποστέλλονται
στο Μ.Υ.Φ.Α.Η. σε πραγµατικό χρόνο. 

γ) Απολογιστικά/λειτουργικά δεδοµένα: 
γα) Το πλήθος εξυπηρετούµενων Η/Ο, 
γβ) το πλήθος πράξεων φόρτισης ανά τύπο σηµείου επανα-

φόρτισης, 
γγ) ο µέσος χρόνος φόρτισης οχηµάτων στο σηµείο, 
γδ) η µέση κατανάλωση ενέργειας ανά φόρτιση, 
γε) η ολική καταναλωθείσα ενέργεια, 
γστ) η καταναλωθείσα ενέργεια διακριτά για κατά περίπτωση

φορτίσεις και για φορτίσεις µέσω Π.Υ.Η., ξεχωριστά για τον κάθε
έναν. 

Τα απολογιστικά ή λειτουργικά δεδοµένα των σηµείων αποτε-
λούν εµπορικά δεδοµένα των Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο., στα οποία έχουν
πρόσβαση µόνο η Διεύθυνση Τεχνικού Ελέγχου και Εγκαταστά-
σεων Εξυπηρέτησης Οχηµάτων του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών, το Αυτοτελές Τµήµα Ηλεκτροκίνησης του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και η Ρ.Α.Ε.. Τα απολογιστικά
ή λειτουργικά δεδοµένα συλλέγονται, καταγράφονται και απο-
στέλλονται στο Μ.Υ.Φ.Α.Η. σε ετήσια βάση. 

3. Οι Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. υποχρεούνται να ακολουθούν την τυποποί-
ηση του Μητρώου αναφορικά µε τα ανταλλασσόµενα δεδοµένα,
διασφαλίζοντας τη συµβατότητα της πλατφόρµας τους µε αυτήν
του Μητρώου για την ανταλλαγή δυναµικών δεδοµένων.

Άρθρο 15
Τιµολόγηση υπηρεσιών επαναφόρτισης

1. Η µέθοδος τιµολόγησης, οι σχετικές τιµές και οι όροι χρέω-
σης των χρηστών Η/Ο αναφορικά µε την παροχή υπηρεσιών επα-
ναφόρτισης ή ηλεκτροκίνησης διαµορφώνονται ελεύθερα.

2. Η εφαρµοζόµενη τιµολόγηση για την κατά περίπτωση φόρ-
τιση επιλέγεται από τον Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. και πρέπει να γνωστοποι-
είται στον χρήστη Η/Ο πριν από την έναρξη της διαδικασίας
επαναφόρτισης, µε ευκρινή σήµανση επί του σηµείου επαναφόρ-

τισης ή σε παρακείµενο χώρο του σηµείου επαναφόρτισης ή
στην είσοδο του χώρου εγκατάστασής του, σε περίπτωση χώρων
µε ελεγχόµενη πρόσβαση.

3. Στην τελική χρέωση του χρήστη Η/Ο συνυπολογίζονται όλες
οι παράµετροι της φόρτισης που διαµορφώνουν την τελική τιµή,
όπως καταναλωθείσα ενέργεια ή χρονική διάρκεια συνεδρίας και
ισχύς ή τύπος φόρτισης, καθώς και άλλες χρεώσεις. Τα δεδο-
µένα φόρτισης και επιπρόσθετες χρεώσεις που χρησιµοποιούν-
ται για τον υπολογισµό της τελικής χρέωσης πρέπει να
διατίθενται προς ενηµέρωση του χρήστη Η/Ο, όσο αυτός βρίσκε-
ται ακόµη στον χώρο του σηµείου µε έναν ή περισσότερους τρό-
πους,   όπως εµφάνιση στην οθόνη του σταθµού φόρτισης,
αναγραφή σε απόδειξη ή τιµολόγιο που εκδίδεται στον ίδιο χώρο
και αποστολή µέσω κατάλληλης ηλεκτρονικής εφαρµογής και να
αποστέλλονται άµεσα στον συµβεβληµένο µε αυτόν Π.Υ.Η., εφό-
σον πρόκειται για χρήστες συµβολαίου.

4. Τα δεδοµένα ταυτοποίησης Η/Ο, φόρτισης και χρέωσης ανά
φόρτιση αποθηκεύονται και διατηρούνται από τον Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο.
και από τον Π.Υ.Η..

Άρθρο 16
Ανάπτυξη δηµοσίως προσβάσιµων υποδοµών 

επαναφόρτισης Η/Ο

1. Η ανάπτυξη των δηµοσίως προσβάσιµων υποδοµών επανα-
φόρτισης Η/Ο πραγµατοποιείται κατά προτεραιότητα ελεύθερα,
µετά από πρωτοβουλία όσων ενδιαφέρονται να δραστηριοποι-
ηθούν στην αγορά. Δύναται επίσης, να πραγµατοποιείται µέσω
διαφανών και χωρίς διακρίσεις διαγωνισµών  παραχώρησης του
δικαιώµατος ανάπτυξης, διαχείρισης και λειτουργίας τέτοιων υπο-
δοµών, σύµφωνα µε τις παρ. 2 και 4. Η ανάπτυξη των υποδοµών
γίνεται βάσει του Εθνικού Σχεδίου για την Ηλεκτροκίνηση που εκ-
πονείται, σύµφωνα µε την υπ’  αρ. ΥΠΕΝ/ΔΑΠΕΕΚ/95823/
3190/21.10.2019 κοινή υπουργική απόφαση και εγκρίνεται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδο-
µών και Μεταφορών, Εσωτερικών και του κατά περίπτωση αρµό-
διου Υπουργού και βάσει των σχεδίων φόρτισης ηλεκτρικών
οχηµάτων του άρθρου 17. Κατά την εκπόνηση του Εθνικού Σχε-
δίου για την Ηλεκτροκίνηση λαµβάνεται υπόψη η κοινή υπουργική
απόφαση της παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 4439/ 2016 (Α’ 222). 

2. Για την ανάπτυξη, διαχείριση και λειτουργία των δηµοσίως
προσβάσιµων υποδοµών επαναφόρτισης Η/Ο, βάσει των σχεδίων
φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων του άρθρου 17, οι δήµοι δύναν-
ται να διενεργούν ανοιχτούς διαγωνισµούς παραχώρησης του
δικαιώµατος αυτού σε δηµόσιους ή ιδιωτικούς χώρους, που προ-
βλέπονται στην κατά περίπτωση πρόσκληση εκδήλωσης ενδια-
φέροντος. Το Αυτοτελές Τµήµα Ηλεκτροκίνησης του άρθρου 40
καταρτίζει ενδεικτικές προδιαγραφές για την πρόσκληση εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος για τους διαγωνισµούς παραχώρησης του
προηγούµενου εδαφίου. Μεταξύ των κριτηρίων αξιολόγησης των
προσφορών περιλαµβάνονται υποχρεωτικά το κόστος των παρε-
χόµενων υπηρεσιών, ο χρόνος υλοποίησης, η λειτουργική διαθε-
σιµότητα των υποδοµών και η εν γένει ποιότητα των
παρεχόµενων υπηρεσιών και, δυνητικά, ιδίως το πλήθος, η γεω-
γραφική κατανοµή των σηµείων επαναφόρτισης και τα βασικά
ποιοτικά χαρακτηριστικά των υποδοµών. 

3. Το Αυτοτελές Τµήµα Ηλεκτροκίνησης του άρθρου 40 προ-
βαίνει ετησίως σε αξιολόγηση της ανάπτυξης των σηµείων επα-
ναφόρτισης Η/Ο, προκειµένου να διαπιστώσει το επίπεδο
ανάπτυξης στην αγορά ηλεκτροκίνησης, καθώς και την επάρκεια
των υποδοµών επαναφόρτισης Η/Ο, λαµβάνοντας υπόψη, µε-
ταξύ άλλων, την αναλογία δηµοσίως προσβάσιµων υποδοµών
επαναφόρτισης Η/Ο, σε σχέση µε το πλήθος των Η/Ο που κυκλο-
φορούν στην Ελληνική Επικράτεια και ανά γεωγραφική περιοχή.
Στην ετήσια αξιολόγηση επισηµαίνονται και τα προβλήµατα που
έχουν παρουσιαστεί στην ανάπτυξη των υποδοµών επαναφόρτι-
σης Η/Ο σε σχέση µε τα προβλεπόµενα στο Εθνικό Σχέδιο για
την Ηλεκτροκίνηση και στα Σχέδια Φόρτισης Η/Ο των δήµων της
Χώρας και προτείνονται σχετικές παρεµβάσεις, λαµβανοµένων
υπόψη των ιδιαιτεροτήτων που παρουσιάζονται ανά γεωγραφική
περιοχή. 
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4.  Αν, λαµβάνοντας υπόψη τους στόχους του Εθνικού Σχεδίου
για την Ηλεκτροκίνηση, ιδίως για το πλήθος, τη γεωγραφική κα-
τανοµή και τον χρόνο υλοποίησης, δεν καταστεί εφικτή η ανά-
πτυξη επαρκούς δικτύου δηµοσίως προσβάσιµων υποδοµών
επαναφόρτισης Η/Ο, µέσω του ανταγωνιστικού µοντέλου αγο-
ράς και των διαγωνιστικών διαδικασιών της παρ. 2, το αρµόδιο
όργανο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας κατά το
άρθρο 37 του ν. 4622/2019 (Α’ 133) δύναται, µετά από συµφωνία
µε τον κατά περίπτωση κύριο ή έχοντα το δικαίωµα χρήσης των
χώρων να διενεργεί διαφανή και χωρίς διακρίσεις διαδικασία µε
πρόσκληση υποβολής προσφορών, για τη χορήγηση δικαιώµα-
τος ανάπτυξης, διαχείρισης και λειτουργίας σηµείων επαναφόρ-
τισης για Η/Ο σε γεωγραφικές ενότητες ή σε τοµείς ανάπτυξης
των υποδοµών, όπου παρατηρείται υστέρηση. Για την αξιολό-
γηση των προσφορών λαµβάνονται υπόψη τα κριτήρια της παρ.
2 και δύναται να γίνεται χρήση των προδιαγραφών πρόσκλησης
εκδήλωσης ενδιαφέροντος της ίδιας παραγράφου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΧΩΡΟΤΑΞΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΠΤΥΞΗ 

ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΦΟΡΤΙΣΗΣ

Άρθρο 17
Χωροθέτηση σηµείων στάθµευσης 
και επαναφόρτισης Η/Ο από Ο.Τ.Α.

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος και έως την 31η.3.
2021, οι δήµοι µητροπολιτικών κέντρων, οι µεγάλοι και µεσαίοι
ηπειρωτικοί δήµοι, οι δήµοι πρωτευουσών περιφερειακών ενοτή-
των, καθώς και οι µεγάλοι και µεσαίοι νησιωτικοί δήµοι, σύµφωνα
µε το άρθρο 2Α του ν. 3852/2010 εκπονούν υποχρεωτικά Σχέδιο
Φόρτισης Ηλεκτρικών Οχηµάτων (Σ.Φ.Η.Ο.), µε το οποίο προγραµ-
µατίζουν τη χωροθέτηση επαρκούς αριθµού κανονικής ή υψηλής
ισχύος δηµοσίως προσβάσιµων σηµείων επαναφόρτισης Η/Ο και
θέσεων στάθµευσης Η/Ο εντός των διοικητικών τους ορίων.  

Το Σ.Φ.Η.Ο. λαµβάνει υπόψη του ιδίως, τα πολεοδοµικά και κυ-
κλοφοριακά χαρακτηριστικά της περιοχής και την υφιστάµενη
ανάπτυξη δηµοσίως προσβάσιµων υποδοµών και µπορεί να εν-
ταχθεί ως µέτρο παρέµβασης σε εκπονούµενα στρατηγικά σχέ-
δια των οικείων O.T.A., όπως στα Σχέδια Βιώσιµης Αστικής
Κινητικότητας - ΣΒΑΚ, τις Ολοκληρωµένες Χωρικές Επενδύσεις
- ΟΧΕ, τα σχέδια για Βιώσιµη Αστική Ανάπτυξη – ΒΑΑ,  καθώς και
σε ευρύτερες µελέτες και προγράµµατα αστικών αναπλάσεων.
Το Σ.Φ.Η.Ο. περιέχει υποχρεωτικά κατ’ ελάχιστον τα εξής: 

α) τη χωροθέτηση θέσεων στάθµευσης και σηµείων επανα-
φόρτισης Η/Ο κατά µήκος των διοικητικών τους ορίων, στους χώ-
ρους στάσης και στάθµευσης του άρθρου 34 του ν. 2696/1999
(Α’ 57), καθώς και σε ελεγχόµενους από τους δήµους χώρους
στάθµευσης και δηµοτικούς χώρους στάθµευσης, ώστε να προ-
βλέπεται υποχρεωτικά η χωροθέτηση ενός (1) κατ’  ελάχιστον
σηµείου επαναφόρτισης Η/Ο ανά χιλίους (1.000) κατοίκους του
δήµου, και ειδικότερα σε: 

αα) υφιστάµενους υπαίθριους δηµοτικούς χώρους στάθµευ-
σης, 

αβ) υφιστάµενους στεγασµένους δηµοτικούς χώρους στάθ-
µευσης, 

αγ) υφιστάµενες παρόδιες θέσεις στάθµευσης, ελεύθερες και
ελεγχόµενης στάθµευσης, ιδίως στα πολεοδοµικά κέντρα των
δήµων και σε περιοχές αυξηµένης επίσκεψης και σε πυκνοδοµη-
µένες αστικές περιοχές,

αδ) νέους υπαίθριους/στεγασµένους χώρους στάθµευσης ή
παρόδιες θέσεις στάθµευσης που  χωροθετούνται µε σκοπό την
εγκατάσταση σηµείων επαναφόρτισης  Η/Ο,

β) τη χωροθέτηση θέσεων στάθµευσης και σηµείων επανα-
φόρτισης Η/Ο σε τερµατικούς σταθµούς και επιλεγµένα σηµεία
των δηµοτικών και αστικών συγκοινωνιών, ώστε να καθίσταται
δυνατή η ανωτέρω εγκατάσταση των σηµείων επαναφόρτισης
Η/Ο υψηλής ισχύος και συγχρόνως να διασφαλίζεται η ελάχιστη
απαιτούµενη αναµονή επαναφόρτισης για την οµαλή λειτουργία
των λεωφορειακών γραµµών προς εξυπηρέτηση του επιβατικού
κοινού,

γ) τη χωροθέτηση θέσεων στάθµευσης και σηµείων επανα-
φόρτισης Η/Ο για την εξυπηρέτηση τουριστικών λεωφορείων,
ώστε οι προβλεπόµενες θέσεις στάθµευσης τουριστικών λεωφο-
ρείων να εξοπλίζονται µε σηµεία επαναφόρτισης Η/Ο σε ποσο-
στό δέκα τοις εκατό (10%) τουλάχιστον επί του συνόλου των
υφιστάµενων θέσεων ή ενός (1) κατ’  ελάχιστον σηµείου επανα-
φόρτισης Η/Ο,

δ) τη χωροθέτηση θέσεων στάθµευσης και σηµείων επανα-
φόρτισης Η/Ο για την εξυπηρέτηση  Η/Ο τροφοδοσίας, ώστε οι
προβλεπόµενες θέσεις στάθµευσης οχηµάτων τροφοδοσίας να
εξοπλίζονται µε σηµεία επαναφόρτισης Η/Ο για το δέκα τοις
εκατό (10%) τουλάχιστον του συνόλου των υφιστάµενων θέσεων
ή ενός (1) κατ’ ελάχιστον σηµείου επαναφόρτισης Η/Ο.

Στις ανωτέρω θέσεις επιτρέπεται και η στάθµευση και η επα-
ναφόρτιση Η/Ο που δεν εξυπηρετούν ανάγκες τροφοδοσίας
µετά από τη λήξη του ωραρίου τροφοδοσίας και έως την επό-
µενη έναρξη.

Σε εµπορικές περιοχές και ιστορικά κέντρα πόλεων, χωροθε-
τούνται παρόδιες θέσεις στάθµευσης – επαναφόρτισης για ηλε-
κτρικά ποδήλατα και µοτοποδήλατα τροφοδοσίας, τα οποία
επιτρέπεται να κινούνται πέραν των ωραρίων τροφοδοσίας που
ισχύουν για τα υπόλοιπα οχήµατα. 

ε) τη χωροθέτηση σηµείων επαναφόρτισης Η/Ο σε υφιστάµενα
και νόµιµα καθορισµένα σηµεία στάσης ή στάθµευσης (πιάτσες)
Ε.Δ.Χ.-ΤΑΞΙ, όπως αυτή περιγράφεται στο άρθρο 18. 

Στα σηµεία επαναφόρτισης Η/Ο που ορίζονται µε την παρούσα
απαγορεύεται να φορτίζονται  Η/Ο, εκτός από Ε.Δ.Χ.- ΤΑΞΙ,

στ) τη χωροθέτηση σηµείων επαναφόρτισης Η/Ο σε χώρους
στάθµευσης οχηµάτων ΑµεΑ, σύµφωνα µε το άρθρο 19.

2. Οι  δήµοι που δεν ανήκουν στις κατηγορίες της παρ. 1 υπο-
χρεούνται να εκπονήσουν Σ.Φ.Η.Ο. για τις δηµοσίως προσβάσι-
µες υποδοµές φόρτισης εντός των διοικητικών τους ορίων,
σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παρ. 1, έως την 31η.03.2022.

3. Για τις περιοχές ευθύνης των δηµόσιων αστικών συγκοινω-
νιών και του συγκοινωνιακού έργου που παρέχεται από τους
Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε. και Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε. και αποκλειστικά για τις περ.  β’
και ε’ της παρ. 1, οι ανωτέρω Οργανισµοί υποχρεούνται να υπο-
βάλουν, εντός του οριζόµενου χρονικού πλαισίου, δεσµευτική
πρόταση για τους χώρους αρµοδιότητας αυτών στον κατά περί-
πτωση δήµο, ώστε να συµπεριληφθεί στο υπό εκπόνηση
Σ.Φ.Η.Ο..   

4. Για τις δηµοσίως προσβάσιµες υποδοµές που δεν εµπίπτουν
σε Σ.Φ.Η.Ο ή έως την εκπόνηση του Σ.Φ.Η.Ο. για τις δηµοσίως
προσβάσιµες υποδοµές που εµπίπτουν σε αυτό, η εγκατάσταση
των σηµείων επαναφόρτισης Η/Ο διενεργείται, σύµφωνα µε την
κοινή υπουργική απόφαση που προβλέπεται στην περ. β’ της
παρ. 7 του άρθρου 114 του ν. 4070/2012 (Α’ 82). Τα σηµεία επα-
ναφόρτισης Η/Ο που έχουν ήδη εγκατασταθεί ή εγκαθίστανται
έως την εκπόνηση του Σ.Φ.Η.Ο. της παρ. 1, λαµβάνονται υπόψη
και συµπεριλαµβάνονται σε αυτό. 

5. Το Αυτοτελές Τµήµα Ηλεκτροκίνησης του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας του άρθρου 40 παρακολουθεί την
εφαρµογή των Σ.Φ.Η.Ο..

6. Τα Σ.Φ.Η.Ο. επικαιροποιούνται από τους δήµους ανά τακτά
χρονικά διαστήµατα και ανά πέντε (5) κατ’  ελάχιστον έτη, µε
στόχο την επανεξέταση των συνθηκών ανάπτυξης και εφαρµο-
γής της χωροθέτησης σηµείων επαναφόρτισης Η/Ο.

7. Τα Σ.Φ.Η.Ο. δύναται να χρηµατοδοτούνται από τους πόρους
του Πράσινου Ταµείου, σύµφωνα µε το άρθρο 6 του ν. 3889/2010
(Α’ 182). 

8. Οι θέσεις στάθµευσης Η/Ο και επαναφόρτισης Η/Ο, όπως
υπολογίζονται στα Σ.Φ.Η.Ο. που εκπονούνται από τους Ο.Τ.Α.,
αυξάνουν αντιστοίχως τις ελάχιστες απαιτούµενες θέσεις στάθ-
µευσης, κατά την εκπόνηση οποιωνδήποτε σχετικών µελετών
από τους Ο.Τ.Α.. 

Άρθρο 18
Χωροθέτηση χώρων στάσης / στάθµευσης (πιάτσες) Ε.Δ.Χ.

– ΤΑΞΙ οχηµάτων µε σηµεία επαναφόρτισης Η/Ο 

1. Στις έδρες - διοικητικές µονάδες, όπου κυκλοφορούν αµι-
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γώς ηλεκτρικά ή υβριδικά ηλεκτρικά επιβατικά οχήµατα εξωτε-
ρικής φόρτισης δηµόσιας χρήσης (Ε.Δ.Χ.- ΤΑΞΙ) µε εκποµπές
ρύπων έως 50 γρ. C2O/χλµ., δύνανται να καθορίζονται χώροι
στάσης/στάθµευσης (πιάτσες) µε τις απαιτούµενες υποδοµές
επαναφόρτισης Η/Ο για χρήση αποκλειστικά από αυτά, απαγο-
ρευµένης της χρησιµοποίησής τους από Ε.Δ.Χ.-ΤΑΞΙ µε άλλη
πηγή ενέργειας. 

2. Στους χώρους στάσης/στάθµευσης (πιάτσες) Ε.Δ.Χ.-ΤΑΞΙ
οχηµάτων που προορίζονται για µικτή χρήση, ήτοι χρησιµοποι-
ούνται και από Ε.Δ.Χ.-ΤΑΞΙ µε άλλη πηγή ενέργειας, τα αµιγώς
ηλεκτρικά ή υβριδικά ηλεκτρικά Ε.Δ.Χ.-ΤΑΞΙ οχήµατα εξωτερικής
φόρτισης µε εκποµπές ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ. παίρνουν
θέση σύµφωνα µε τη σειρά προσέλευσής τους. Για την φόρτιση
των ανωτέρω οχηµάτων, στους χώρους αυτούς καθορίζεται υπο-
χρεωτικά τουλάχιστον µία (1) θέση αποκλειστικής χρήσης από
αµιγώς ηλεκτρικά ή υβριδικά ηλεκτρικά Ε.Δ.Χ.-ΤΑΞΙ οχήµατα
εξωτερικής φόρτισης µε εκποµπές ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ.,
µε σηµείο επαναφόρτισης Η/Ο για κάθε πέντε (5) θέσεις Ε.Δ.Χ.-
ΤΑΞΙ οχηµάτων και στο τέλος των συνολικών θέσεων, η οποία
οριοθετείται µε κατάλληλη σήµανση και διαγράµµιση. Εφόσον
στους εν λόγω χώρους στάθµευσης υπάρχουν λιγότερες των
πέντε (5) θέσεων, η χωροθέτηση γίνεται µε κριτήριο την εν γένει
χωρητικότητά τους.

3.  Στα σηµεία επαναφόρτισης Η/Ο, που ορίζονται µε το παρόν
απαγορεύεται ρητά να φορτίζουν άλλα Η/Ο εκτός από Ε.Δ.Χ.-
ΤΑΞΙ. 

Άρθρο 19
Χωροθέτηση θέσεων στάθµευσης Η/Ο για ΑµεΑ

1. Σε ποσοστό δύο τοις εκατό (2%) κατ’  ελάχιστον επί του συ-
νόλου των προβλεπόµενων δηµόσιων θέσεων στάθµευσης οχη-
µάτων για άτοµα µε αναπηρία (ΑµεΑ), χωροθετούνται θέσεις
στάθµευσης µε σηµεία επαναφόρτισης Η/Ο για ΑµεΑ. Οι συγκε-
κριµένες θέσεις φέρουν ειδική σήµανση, σύµφωνα µε  το άρθρο
4 του           ν. 2696/1999 (Α’ 57).

2. Σε ιδιωτικούς χώρους στάθµευσης οχηµάτων, το ανωτέρω
ελάχιστο ποσοστό θέσεων για  Η/Ο ΑµεΑ, ορίζεται σε ένα τοις
εκατό (1%) επί του συνόλου των θέσεων στάθµευσης ΑµεΑ. 

3. Για τα σηµεία επαναφόρτισης Η/Ο για οχήµατα ΑµεΑ του
παρόντος, εφαρµόζεται η  υπ’ αρ.  42863/ 438/2019 κοινή από-
φαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας και Ανάπτυξης,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Τουρισµού (Β’ 2040).

Άρθρο 20
Σήµανση θέσεων στάθµευσης και σηµείων 

επαναφόρτισης Η/Ο

1. Οι θέσεις στάθµευσης, που εξοπλίζονται µε σηµεία επανα-
φόρτισης Η/Ο σηµαίνονται µε τη ρυθµιστική πινακίδα Ρ-40 µε την
ένδειξη «Απαγορεύονται η στάση και η στάθµευση», σε συνδυα-
σµό µε την πρόσθετη πινακίδα Πρ-19β µε την ένδειξη «Εξαιρούν-
ται τα Ηλεκτροκίνητα Οχήµατα», σύµφωνα µε το άρθρο 4 του
Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας (Κ.Ο.Κ.)  (ν. 2696/1999, Α’ 57).

2.  Οι θέσεις στάθµευσης Η/Ο σηµαίνονται µε την πινακίδα P-
35α µε την ένδειξη «Θέση/Σηµείο Επαναφόρτισης Ηλεκτροκίνη-
του Οχήµατος». Προκειµένου να σηµανθεί ο χώρος στάθµευσης
Η/Ο, µπορεί να χρησιµοποιηθεί και η ρυθµιστική πινακίδα Ρ-70
µε την ένδειξη «Χώρος στάθµευσης ορισµένης κατηγορίας οχη-
µάτων», σε συνδυασµό µε την πρόσθετη πινακίδα Πρ-19α  µε την
ένδειξη «Ηλεκτροκίνητα Οχήµατα».

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΚΑΙ 

ΑΛΛΕΣ ΑΠΑΙΤΗΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΗ 
ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΦΟΡΤΙΣΗΣ Η/Ο

ΕΝΑΡΜΟΝΙΣΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ ΜΕ ΤΙΣ ΠΑΡ.
2 ΕΩΣ 7 ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 8 ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2010/31/ΕΕ ΤΟΥ ΕΥ-

ΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ
19ΗΣ ΜΑΪΟΥ 2010 ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΠΟΔΟΣΗ ΤΩΝ ΚΤΙΡΙΩΝ (L 153), 
ΟΠΩΣ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΘΗΚΕ ΜΕ ΤΗΝ ΠΑΡ. 5 ΤΟΥ 

ΑΡΘΡΟΥ 1 ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2018/844 
ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ 

ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 30ΗΣ ΜΑΪΟΥ 2018 (L 156)

Άρθρο 21
Εγκατάσταση υποδοµών επαναφόρτισης Η/Ο 

σε νέα κτίρια 
(παρ. 2, 5 και 6 του άρθρου 8 της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/844)

1. Στην ηλεκτρολογική µελέτη των νέων κτιρίων περιλαµβάνε-
ται η εγκατάσταση υποδοµής καλωδίωσης, δηλαδή σωληνώ-
σεων, οχετών, καναλιών για τη διέλευση ηλεκτρικών καλωδίων,
ώστε στις θέσεις στάθµευσης, όπως αυτές προκύπτουν από την
οικοδοµική άδεια, να µπορούν να εγκατασταθούν σηµεία επανα-
φόρτισης Η/Ο, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στο παρόν. Η
ηλεκτρολογική µελέτη, αποτελεί µέρος της συνολικής ηλεκτρο-
µηχανολογικής µελέτης και της µελέτης πυρασφάλειας του κτι-
ρίου και υποβάλλεται µαζί µε τις υπόλοιπες µελέτες του άρθρου
40 του ν. 4495/2017 (Α’ 167) στην αρµόδια Υπηρεσία Δόµησης
του Δήµου για την έκδοση οικοδοµικής άδειας. 

2. Σε νέα κτίρια µε αποκλειστική χρήση κατοικίας και µε περισ-
σότερες από δέκα (10) θέσεις στάθµευσης, εγκαθίσταται υπο-
χρεωτικά υποδοµή καλωδίωσης, ώστε να καθίσταται δυνατή σε
µεταγενέστερο στάδιο η εγκατάσταση σηµείου επαναφόρτισης
Η/Ο σε κάθε θέση στάθµευσης οχηµάτων. 

3. Σε νέα κτίρια που δεν προορίζονται αποκλειστικά για κατοι-
κία και τα οποία διαθέτουν περισσότερες από δέκα (10) θέσεις
στάθµευσης, εγκαθίσταται υποχρεωτικά υποδοµή καλωδίωσης,
ώστε µία (1) κατ’  ελάχιστο σε κάθε πέντε (5) θέσεις στάθµευσης
για τις θέσεις που δεν εξυπηρετούν την κατοικία να µπορεί σε
µεταγενέστερο στάδιο να εφοδιαστεί µε σηµείο επαναφόρτισης
Η/Ο. Για τις θέσεις που εξυπηρετούν κατοικίες ισχύει η παρ. 2.
Στα κτίρια της παρούσας εγκαθίσταται υποχρεωτικά από την
αρχή της κατασκευής ένα (1) κατ’ ελάχιστον σηµείο επαναφόρ-
τισης Η/Ο. 

4. Σε όλα τα νέα κτίρια, δύναται να προβλεφθεί εγκατάσταση
υποδοµής καλωδίωσης για την τοποθέτηση κοινόχρηστου ση-
µείου επαναφόρτισης Η/Ο σε ξεχωριστή κοινόχρηστη θέση στάθ-
µευσης, επιπλέον όσων σηµείων προβλέπονται στο παρόν. Στην
περίπτωση αυτήν, το σηµείο επαναφόρτισης µπορεί να συνδέε-
ται µε ξεχωριστή παροχή ηλεκτρικού ρεύµατος. Η χωροθέτηση
και η λειτουργία του σηµείου αυτού αναφέρονται στον κανονισµό
του κτιρίου. Οι δαπάνες που προκύπτουν επιµερίζονται αναλό-
γως στους ιδιοκτήτες ή στους ενοίκους, που κάνουν χρήση του
σηµείου επαναφόρτισης. Η κοινόχρηστη θέση στάθµευσης για
φόρτιση επισηµαίνεται µε σχετική διαγράµµιση και δεν πρέπει να
παρεµποδίζει τους ελιγµούς και τη στάθµευση των οχηµάτων ή
την κίνηση των χρηστών και των πεζών.

Άρθρο 22
Εγκατάσταση υποδοµών επαναφόρτισης Η/Ο 

σε υφιστάµενα κτίρια
(παρ. 2, 3, 5 και 6 του άρθρου 8 της Οδηγίας 

(ΕΕ) 2018/844)

1. Σε υφιστάµενα κτίρια, τα οποία είχαν υποχρέωση πρόβλε-
ψης θέσεων στάθµευσης, δύναται να εγκαθίσταται νέα υποδοµή
καλωδίωσης σε κοινόχρηστους ή και κοινόκτητους χώρους, για
την τοποθέτηση ξεχωριστής κοινόχρηστης παροχής, η οποία επι-
τρέπει την τοποθέτηση σηµείων επαναφόρτισης Η/Ο. Σε περι-
πτώσεις κτιρίων µε πολλαπλές ιδιοκτησίες, για την ανωτέρω
εγκατάσταση απαιτείται η σύµφωνη γνώµη της απόλυτης πλει-
οψηφίας των συνιδιοκτητών [τουλάχιστον πεντακόσια ένα χιλιο-
στά (501/1000)]. Η λειτουργία και ο τρόπος χρήσης του συνόλου
της εγκατάστασης συµπεριλαµβάνονται σε τεχνική έκθεση ηλε-
κτρολόγου ή ηλεκτρολόγου µηχανικού, η οποία προσαρτάται
στον κανονισµό του κτιρίου.

2. Σε υφιστάµενα κτίρια επιτρέπεται στον ιδιοκτήτη ή δι-
καιούχο αποκλειστικής χρήσης χώρου στάθµευσης, µε αποκλει-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΕ’ - 21 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16847



στική δαπάνη, ευθύνη και επιµέλειά του, η εγκατάσταση υποδο-
µής καλωδίωσης στη δική του θέση στάθµευσης και η εγκατά-
σταση και λειτουργία σηµείου επαναφόρτισης Η/Ο, το οποίο
τροφοδοτείται απευθείας µέσω της υφισταµένης παροχής ρεύ-
µατος ιδιόκτητου χώρου εντός της ίδιας οικοδοµής ή µέσω νέας
ιδιόκτητης παροχής ρεύµατος. Για την εφαρµογή του παρόντος
ορίζονται τα εξής:

α) Ο ιδιοκτήτης ή ο δικαιούχος αποκλειστικής χρήσης χώρου
στάθµευσης υποχρεούται να προβεί σε προηγούµενη έγγραφη
γνωστοποίηση προς τον διαχειριστή του κτιρίου επί αποδείξει
παραλαβής της, ο οποίος οφείλει να ενηµερώσει αµελλητί τους
λοιπούς συνιδιοκτήτες του κτιρίου. Μετά την πάροδο τριάντα
(30) ηµερολογιακών ηµερών από τη γνωστοποίηση προς τον δια-
χειριστή, ο ως άνω ιδιοκτήτης ή δικαιούχος χρήσης δικαιούται
να προβεί στην εγκατάσταση. 

β) Η υπεύθυνη δήλωση εγκαταστάτη (Υ.Δ.Ε.) που προβλέπεται
στο άρθρο 2 του ν. 4483/1965 (Α’ 118), το αντίγραφο της έγγρα-
φης γνωστοποίησης προς τον διαχειριστή του κτιρίου και η από-
δειξη παραλαβής της διατηρούνται στο αρχείο του ιδιοκτήτη ή
του δικαιούχου χρήσης του χώρου στάθµευσης και είναι διαθέ-
σιµα για έλεγχο. 

γ) Η γενική συνέλευση των συνιδιοκτητών του κτιρίου δικαιού-
ται, µε απόφαση της απόλυτης πλειοψηφίας των  συνιδιοκτητών
[τουλάχιστον πεντακόσια ένα χιλιοστά (501/1000)] να εναντιωθεί
στην πραγµατοποίηση της εγκατάστασης, λόγω ουσιώδους πα-
ρεµπόδισης της χρήσης των υπόλοιπων χώρων στάθµευσης ή
κοινόχρηστων χώρων του κτιρίου, προσκοµίζοντας τεχνική έκ-
θεση αρµόδιου ηλεκτρολόγου µηχανικού στην αρµόδια Υπηρε-
σία Δόµησης,  µε κοινοποίηση στον ενδιαφερόµενο. Με την ίδια
διαδικασία, δύναται να ζητήσει οποτεδήποτε τη διακοπή λειτουρ-
γίας της εγκατάστασης αυτής, λόγω µη τήρησης των προδια-
γραφών ασφαλούς κατασκευής και λειτουργίας της ή ουσιώδους
παρεµπόδισης της χρήσης των υπόλοιπων χώρων στάθµευσης
ή κοινόχρηστων χώρων του κτιρίου. 

3. Σε υφιστάµενα κτίρια, στα οποία γίνονται εργασίες ανακαί-
νισης µε οικοδοµική άδεια, που περιλαµβάνουν τον χώρο στάθ-
µευσης, εντός του κτιρίου ή σε παρακείµενο χώρο, ή την
ηλεκτρολογική υποδοµή του κτιρίου, ισχύουν οι υποχρεώσεις
των παρ. 1 έως 4 του άρθρου 21,  εκτός αν ο υπεύθυνος µηχανι-
κός δηλώσει, µε υπεύθυνη δήλωσή του στην αρµόδια Υπηρεσία
Δόµησης, ότι το συνολικό κόστος εγκατάστασης των σηµείων
επαναφόρτισης Η/Ο και υποδοµής καλωδίωσης, σύµφωνα µε τις
ανωτέρω διατάξεις, υπερβαίνει το επτά τοις εκατό (7%) του συ-
νολικού κόστους της ανακαίνισης του κτιρίου.

4. Σε υφιστάµενα κτίρια που δεν προορίζονται για κατοικία και
διαθέτουν περισσότερες των είκοσι (20) θέσεων στάθµευσης
οχηµάτων, εγκαθίσταται υποχρεωτικά µία (1) κατ’ ελάχιστον
θέση στάθµευσης µε σηµείο επαναφόρτισης Η/Ο ανά είκοσι (20)
θέσεις στάθµευσης έως την 1η.1.2023. 

Άρθρο 23
Εγκατάσταση υποδοµών επαναφόρτισης Η/Ο 

σε χώρους όπου στεγάζονται φορείς της Γενικής 
Κυβέρνησης (παρ. 2, 3, 5 και 6 του άρθρου 8 

της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/844)

1. Το Δηµόσιο και οι φορείς  της Γενικής Κυβέρνησης, που
προβλέπονται στην παρ. 1 του άρθρου 14 του             ν. 4270/2014
(Α’ 143), υποχρεούνται έως την 1η.1.2022, να προβλέψουν τη χω-
ροθέτηση, να εγκαταστήσουν και να λειτουργήσουν αριθµό υπο-
δοµών επαναφόρτισης Η/Ο, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στα
άρθρα 21 και 22, όπου στεγάζονται οι υπηρεσίες τους και προ-
βλέπεται ή έχει προβλεφθεί η λειτουργία ή κατασκευή χώρων
στάθµευσης κοινής χρήσης, κλειστών ή ανοιχτών. Για τα κτίρια
του Δηµοσίου και των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, κατά την
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014, τα οποία βρίσκονται υπό
καθεστώς µίσθωσης, ισχύει η υποχρέωση του πρώτου εδαφίου
της παρούσας,κατόπιν γνωστοποίησης της πρόθεσης εγκατά-
στασης στον ιδιοκτήτη του κτιρίου. Στην περίπτωση αυτήν, ο ιδιο-
κτήτης έχει δικαίωµα εναντίωσης µε τους όρους της περ. γ’ της
παρ. 2 του άρθρου 22.  

2. Το Δηµόσιο και οι φορείς της Γενικής Κυβέρνησης, κατά την
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014, υποχρεούνται έως την
1η.1.2022 να εγκαταστήσουν θέσεις στάθµευσης µε σηµείο επα-
ναφόρτισης Η/Ο, σύµφωνα µε τα όσα ορίζονται στην παρ. 4 του
άρθρου 22, και σε κάθε περίπτωση ένα (1) κατ’ ελάχιστον σηµείο
επαναφόρτισης Η/Ο, στα υφιστάµενα κτίριά τους που διαθέτουν
περισσότερες των είκοσι (20) θέσεων στάθµευσης οχηµάτων.  

Άρθρο 24
Προϋποθέσεις εγκατάστασης σηµείων επαναφόρτισης Η/Ο

σε κτίρια 
(παρ. 7 του άρθρου 8 της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/844)

1. Για κατασκευές σε υφιστάµενα κτίρια µε σκοπό την εγκατά-
σταση της υποδοµής και την τοποθέτηση συσκευών φόρτισης
Η/Ο, για τη σύνδεση των οποίων δεν απαιτείται η εγκατάσταση
νέου µετασχηµατιστή (Μ/Σ) µέσης τάσης/χαµηλής τάσης
(ΜΤ/ΧΤ) στην εσωτερική ηλεκτρική εγκατάσταση, δεν απαιτείται
οικοδοµική άδεια, ούτε έγκριση εργασιών µικρής κλίµακας του
άρθρου 30 του                           ν. 4495/2017 (Α’ 167). 

Η περαίωση των εργασιών εγκατάστασης πιστοποιείται µε τη
συµπλήρωση του εντύπου της αίτησης/ενηµέρωσης προς τον
Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας
(Δ.Ε.Δ.Δ.Η.Ε. Α.Ε.), η οποία κοινοποιείται στον διαχειριστή του
κτιρίου. Μετά από την έναρξη λειτουργίας της ηλεκτρονικής ταυ-
τότητας του κτιρίου, σύµφωνα µε το άρθρο 52 του ν. 4495/2017
(Α’ 167),  η αίτηση προς τον Διαχειριστή µε τα συνηµµένα σε
αυτήν έγγραφα αποστέλλονται µέσω του πληροφοριακού συστή-
µατος e-adeies και καταχωρίζονται στον φάκελο ηλεκτρονικής
ταυτότητας του κτιρίου. 

2. Για την εγκατάσταση της υποδοµής και την τοποθέτηση συ-
σκευών φόρτισης Η/Ο σε υφιστάµενα κτίρια, για τη σύνδεση των
οποίων απαιτείται η εγκατάσταση νέου µετασχηµατιστή (Μ/Σ)
ΜΤ/ΧΤ στην εσωτερική ηλεκτρική εγκατάσταση, απαιτείται έγ-
κριση εργασιών µικρής κλίµακας, σύµφωνα µε το άρθρο 29 του
ν. 4495/2017 (Α’ 167). 

Οι µελέτες, οι τεχνικές περιγραφές, οι τεχνικές εκθέσεις, τα
σχέδια, η  Υ.Δ.Ε.  και αντίγραφο της έγγραφης γνωστοποίησης
προς τον διαχειριστή του κτιρίου, στην περίπτωση έγκρισης ερ-
γασιών δόµησης µικρής κλίµακας, υποβάλλονται στο πληροφο-
ριακό σύστηµα e-adeies, από τον εξουσιοδοτηµένο µηχανικό.
Μετά από την έναρξη λειτουργίας της ηλεκτρονικής ταυτότητας
του κτιρίου, τα ανωτέρω στοιχεία ενσωµατώνονται στον φάκελο
της ηλεκτρονικής ταυτότητας του κτιρίου. 

3. Η σύνδεση  υποδοµών επαναφόρτισης Η/Ο σε υφιστάµενη
παροχή, µε επαύξηση αυτής ή µέσω νέας παροχής, διενεργείται
σύµφωνα µε τις διαδικασίες ηλεκτροδοτήσεων. 

4. Στους στεγασµένους κλειστούς χώρους στάθµευσης αυτο-
κινήτων που διαθέτουν σηµεία επαναφόρτισης Η/Ο λαµβάνονται
µέτρα  πυροπροστασίας, σύµφωνα µε το άρθρο 26.

Άρθρο 25
Εξαίρεση από την έγκριση εργασιών µικρής κλίµακας – 

Τροποποίηση του άρθρου 30 του ν. 4495/2017

Στην παρ. 1 του άρθρου 30 του ν. 4495/2017 (Α’ 167), προστί-
θεται περ. κβ’ και το άρθρο 30 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 30
Εργασίες για τις οποίες δεν απαιτείται οικοδοµική άδεια ή έγ-

κριση εργασιών µικρής κλίµακας
1. Δεν απαιτείται οικοδοµική άδεια ούτε έγκριση εργασιών µι-

κρής κλίµακας, µε την επιφύλαξη των ειδικών διατάξεων που
αφορούν στην περιοχή ή στο κτίριο, για τις εξής εργασίες:

α) εργασίες εσωτερικών χρωµατισµών, µικρών επισκευών
θυρών και παραθύρων ή µεµονωµένων επισκευών για λόγους
χρήσης και υγιεινής,

β) µικρής έκτασης εσωτερικές επισκευές ή διασκευές που δεν
µεταβάλλουν τη φέρουσα κατασκευή του κτιρίου, καθώς και κα-
τασκευές που απαιτούνται για τη µετακίνηση ή την κάθε µορφής
εξυπηρέτηση των ατόµων µε αναπηρία ή εµποδιζόµενων ατόµων.
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Δεν συµπεριλαµβάνεται η κατασκευή ανελκυστήρα της παρ. 2
του άρθρου 27 του ν. 4067/2012,

γ) εξωτερικοί χρωµατισµοί ή αντικατάσταση κιγκλιδωµάτων ή
επισκευή επιχρισµάτων ή επισκευή όψεων χωρίς χρήση ικριωµά-
των,

δ) συντήρηση, επισκευή, διασκευή ή και τµηµατική αντικατά-
σταση εγκαταστάσεων και αγωγών κτιρίων,

ε) αντικατάσταση εσωτερικών ή εξωτερικών κουφωµάτων και
υαλοπινάκων στο ίδιο άνοιγµα,

στ) συντήρηση και επισκευή στεγών ή δωµάτων χωρίς χρήση
ικριωµάτων,

ζ) µικρές διαµορφώσεις του εδάφους µέχρι συν/πλην 0,80 µ.
από το φυσικό έδαφος,

η) τοποθέτηση κλιµατιστικών και επιτοίχιων λεβήτων αερίου
για θέρµανση και παραγωγή ζεστού νερού χρήσης σε υφιστά-
µενα κτίρια, σύµφωνα µε την παρ. 10 του άρθρου 16 του ν.
4067/2012, εγκατάσταση συστοιχίας επιτοίχιων λεβήτων αερίου
για θέρµανση ή παραγωγή ζεστού νερού χρήσης σε ισόγειους
υπαίθριους χώρους κατοικιών, εγκατάσταση συστηµάτων τρο-
φοδοσίας, ρύθµισης και µέτρησης φυσικού αερίου, όπως ρυθµι-
στές, µετρητές και παροχετευτικοί αγωγοί, εγκατάσταση
συστηµάτων Συµπαραγωγής Ηλεκτρισµού και Θερµότητας Υψη-
λής Αποδοτικότητας (Σ.Η.Θ.Υ.Α.), υπέργειων σταθµών διανοµής
ή µέτρησης και ρύθµισης φυσικού αερίου, σύµφωνα µε το άρθρο
17 του ν. 4067/2012,

θ) τοποθέτηση ηλιακών θερµοσιφώνων, σύµφωνα µε τις παρ.
2β και 2γ του άρθρου 19 του ν. 4067/2012,

ι) εργασίες τοποθέτησης παθητικών ηλιακών συστηµάτων ή
αντικατάστασης εξωτερικών κουφωµάτων ή τοποθέτησης ή αν-
τικατάστασης καµινάδων στις εξωτερικές όψεις υφιστάµενων κτι-
ρίων, χωρίς χρήση ικριωµάτων, στο πλαίσιο του προγράµµατος
«Εξοικονόµηση κατ’ οίκον», καθώς και εργασίες τοποθέτησης
παθητικών ηλιακών συστηµάτων ή αντικατάστασης εξωτερικών
κουφωµάτων ή τοποθέτησης ή αντικατάστασης καµινάδων στις
εξωτερικές όψεις υφιστάµενων κτιρίων χωρίς χρήση ικριωµάτων,

ια) τοποθέτηση ή εγκατάσταση εξοπλισµού σε κτίρια, όπως
ντουλάπες και γλάστρες, αλλαγή, τοποθέτηση ή και αφαίρεση
διαχωριστικών στοιχείων εξωστών, καθώς και τοποθέτηση µι-
κρής έκτασης µόνιµων διακοσµητικών και χρηστικών στοιχείων,
όπως αγάλµατα, σιντριβάνια, εικονοστάσια, πάγκοι και τραπέζια,
ή πρόχειρων καταλυµάτων ζώων επιφάνειας έως τρία (3) τ.µ. σε
ακαλύπτους χώρους οικοπέδων και γηπέδων,

ιβ) κατασκευή εστιών, φούρνων και τζακιών µε τις καπνοδό-
χους τους σε ακάλυπτους χώρους οικοπέδων ή γηπέδων, µε την
προϋπόθεση ότι υπάρχει κτίριο µε χρήση κατοικίας, καθώς και
σε κτίριο που διαθέτει οικοδοµική άδεια ή υφίσταται νόµιµα, εφό-
σον δεν θίγονται τα φέροντα στοιχεία του κτιρίου µε χρήση κα-
τοικίας και µε την προϋπόθεση, ότι αποτελούν ανεξάρτητες,
µεµονωµένες κατοικίες µε αυτοτελή φέροντα οργανισµό,

ιγ) κατασκευή πέργκολας µε ή χωρίς προσωρινά σκίαστρα επι-
φανείας έως πενήντα (50) τ.µ., σε ακάλυπτους χώρους, προκήπια
και βεράντες ισογείων, εφόσον δεν απαγορεύεται από ειδικές
διατάξεις που ισχύουν στην περιοχή,

ιδ) κατασκευές, όπως σκάλες, κεκλιµένα επίπεδα (ράµπες), αν-
τηρίδες και πεζούλια σε ακαλύπτους χώρους οικοπέδων και γη-
πέδων,

ιε) τοποθέτηση προσωρινών σκιάστρων, περσίδων, προστεγα-
σµάτων και τεντών,

ιστ) διάστρωση δαπέδου ακάλυπτου χώρου µε την προϋπό-
θεση, ότι αυτή δεν υπερβαίνει το ένα τρίτο (1/3) του ακάλυπτου
χώρου,

ιζ) διαµόρφωση εδάφους έως 0,80 µ. από το φυσικό έδαφος
για λόγους βελτίωσης του φυσικού του ανάγλυφου, µε χρήση
φυσικών ασύνδετων υλικών, όπως χώµα και λιθοδοµή χωρίς κο-
νίαµα, χωρίς αλλοίωση της γενικής φυσικής γεωµορφολογίας
του, της φυσικής κλίσης απορροής των οµβρίων υδάτων και των
σταθµών αφετηρίας µέτρησης των υψοµέτρων,

ιη) κατασκευές εντός οικοπέδου-γηπέδου για τη δηµιουργία
χώρων εισόδου στα οικόπεδα και γήπεδα, ύψους έως δυόµισι
(2,50) µ., πλάτους έως δυόµισι (2,50) µ. βάθους έως ένα (1.00)
µ.,

ιθ) κατασκευές για την τοποθέτηση µετρητών ηλεκτρικού ρεύ-
µατος στα όρια των οικοπέδων γηπέδων ή εντός ακάλυπτων
χώρων αυτών, σύµφωνα µε τις ισχύουσες προδιαγραφές,

κ) φωτοβολταϊκά συστήµατα πάνω σε κτίρια και για ισχύ συ-
στηµάτων έως και 100kW,

κα) κατασκευές υπόγειων βάσεων από οπλισµένο σκυρόδεµα
για την έδραση ηλεκτροµηχανολογικού εξοπλισµού κάθε είδους,
η εγκατάσταση επ’ αυτών του αντίστοιχου ηλεκτροµηχανολογι-
κού εξοπλισµού, καθώς και οι κατασκευές των συνοδών έργων
εντός κάθε τύπου και κατηγορίας υπαίθριων Υποσταθµών του
Συστήµατος Μεταφοράς και του Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής
Ενέργειας, υφισταµένων ή νέων, που σε κανένα σηµείο δεν υπερ-
βαίνουν τα 0,50 µ. από την τελικά διαµορφωµένη στάθµη εδά-
φους και για τις οποίες διατίθεται στατική µελέτη εγκεκριµένη
από τον φορέα υλοποίησης,

κβ) κατασκευές για την εγκατάσταση υποδοµής και τοποθέ-
τηση συσκευών φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων, χωρίς να απαι-
τείται η εγκατάσταση νέου µετασχηµατιστή (Μ/Σ) ΜΤ/ΧΤ στην
εσωτερική ηλεκτρική εγκατάσταση.

2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µπορεί να συµπληρώνονται ή να τροποποιούνται οι εργασίες για
τις οποίες δεν απαιτείται η έκδοση άδειας ή η έγκριση εργασιών
δόµησης µικρής κλίµακας.»

Άρθρο 26
Μέτρα πυροπροστασίας – Τροποποίηση του άρθρου 6 του

π.δ. 41/2018

1.  Στις περιπτώσεις εγκατάστασης σηµείων επαναφόρτισης
Η/Ο σε κλειστούς χώρους στάθµευσης αυτοκινήτων ανεξαρτή-
τως επιφάνειας, επιπροσθέτως όσων ορίζονται στο π.δ. 41/2018
(Α’ 80) περί πυροπροστασίας για τη χρήση κτιρίου, επιβάλλεται
η τοποθέτηση ενός (1) κατ’  ελάχιστον πυροσβεστήρα διοξειδίου
του άνθρακα (CO2), κατασβεστικής ικανότητας 55Β τουλάχιστον
ανά τρία (3) σηµεία επαναφόρτισης Η/Ο.

2. Το τέταρτο εδάφιο της περ. ΙΙ της παρ. 6.7 του άρθρου 6
του π.δ. 41/2018, αντικαθίσταται και το άρθρο 6 διαµορφώνεται
ως εξής: 

«Άρθρο 6
Δοµική πυροπροστασία

6.1. Γενικά
Οι διατάξεις του άρθρου αυτού αποσκοπούν στον περιορισµό

των κινδύνων µερικής ή ολικής κατάρρευσης του κτιρίου εξαιτίας
πυρκαγιάς, εξάπλωσης της φωτιάς µέσα στο κτίριο, αλλά και µε-
τάδοσης της πυρκαγιάς σε γειτονικά κτίρια ή άλλες κατασκευές.
Ειδικότερα ορίζονται:

• ο ελάχιστος δείκτης πυραντίστασης των φερόντων δοµικών
στοιχείων, των πυροπροστατευµένων οδεύσεων διαφυγής και
των πυροδιαµερισµάτων των κτιρίων, ανάλογα µε τη χρήση τους
και το µέγεθός τους,

• το µέγιστο επιτρεπόµενο εµβαδόν και όγκος, όπως τυχόν
ορίζεται στις ειδικές διατάξεις χρήσεων του Κεφαλαίου Β’, πυ-
ράντοχου διαχωρισµού των κτιρίων ανάλογα µε τη χρήση τους
και τυχόν επικινδυνότητα των περιεχοµένων τους (πυροδιαµερι-
σµατοποίηση),

• οι χώροι αυξηµένης επικινδυνότητας (επικίνδυνοι χώροι), οι
οποίοι πρέπει να αποτελούν ξεχωριστό πυροδιαµέρισµα,

• οι απαιτήσεις αντίδρασης στη φωτιά των εσωτερικών τελει-
ωµάτων των χώρων, ανάλογα µε τη χρήση τους,

• µέτρα για την προστασία των εσωτερικών και εξωτερικών
κατακόρυφων οδεύσεων διαφυγής,

• οι απαιτήσεις αντίδρασης στη φωτιά και πυραντίστασης των
εξωτερικών δοµικών στοιχείων των όψεων των κτιρίων, σε συ-
νάρτηση µε τα όµορα κτίρια.

Οι προδιαγραφές πυροπροστασίας των δοµικών προϊόντων
και δοµικών στοιχείων διαχωρίζονται σε δυο βασικές κατηγορίες,
ανάλογα µε τις εκάστοτε απαιτήσεις:

1. Η συµπεριφορά ως προς την «αντίδραση στη φωτιά» (reac-
tion to fire) αφορά δοµικά προϊόντα, όπως εσωτερικά τελειώµατα,
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τα οποία αναµένεται να εκτεθούν άµεσα στη φωτιά, κατά τα αρ-
χικά της στάδια. Στην περίπτωση αυτήν, ο βασικός στόχος πυ-
ροπροστασίας είναι ο περιορισµός της εξάπλωσης της φωτιάς
και του καπνού, καθώς και η αποτροπή ή καθυστέρηση της εµ-
φάνισης του φαινοµένου της καθολικής ανάφλεξης (flashover).
Επιπρόσθετα στοιχεία για τον τρόπο ταξινόµησης των δοµικών
προϊόντων στο σύστηµα των Ευρωπαϊκών κλάσεων και τις δοκι-
µές αντίδρασης στη φωτιά δίνονται στο Παράρτηµα Δ’.

2. H συµπεριφορά ως προς την «πυραντίσταση» (fire resist-
ance) αφορά φέροντα και µη-φέροντα δοµικά στοιχεία, καθώς
και διαχωριστικά στοιχεία πυροδιαµερισµάτων, τα οποία αναµέ-
νεται να εκτεθούν στη φωτιά, κατά το στάδιο της πλήρως ανε-
πτυγµένης φωτιάς, το οποίο έπεται του φαινοµένου της
καθολικής ανάφλεξης. Στην περίπτωση αυτήν, ο βασικός στόχος
πυροπροστασίας είναι ο περιορισµός της φωτιάς στον χώρο (ή
το κτίριο) από το οποίο αυτή ξεκίνησε, καθώς επίσης και η απο-
τροπή φαινοµένων δοµικής αστοχίας. Για τις κατηγορίες επιδό-
σεων αντίστασης στη φωτιά (πυραντίστασης), εφαρµόζεται το
σύστηµα κατάταξης του παραρτήµατος της αριθµ. 2000/367/ΕΚ

απόφασης της Επιτροπής της 3ης Μαΐου 2000 «για την εφαρ-
µογή της Οδηγίας 89/106/ΕΟΚ του Συµβουλίου όσον αφορά την
κατάταξη των δοµικών προϊόντων των δοµικών έργων και µερών
τους ανάλογα µε τις επιδόσεις αντίστασης στη φωτιά». Επιπρό-
σθετα στοιχεία για τον τρόπο προσδιορισµού του δείκτη πυραν-
τίστασης των δοµικών στοιχείων και τις δοκιµές πυραντίστασης,
δίνονται στο Παράρτηµα Γ’.

6.2. Απαιτήσεις Δείκτη Πυραντίστασης
Οι απαιτήσεις πυραντίστασης αφορούν τα φέροντα δοµικά

στοιχεία του κτιρίου για την εξασφάλιση της µη κατάρρευσής
του, τις πυροπροστατευµένες οδεύσεις διαφυγής για την
ασφαλή εκκένωση των χρηστών του κτιρίου και τα περιβλήµατα
των πυροδιαµερισµάτων στα οποία υποδιαιρείται το κτίριο, για
την ανάσχεση της εξάπλωσης της φωτιάς εντός αυτού (βλ. Πα-
ράρτηµα Γ’).

Ο ελάχιστος δείκτης πυραντίστασης για κάθε χρήση κτιρίου
και σε συνάρτηση µε το ύψος αυτού, αναγράφεται στον Πίνακα
7.
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Στην περίπτωση εγκατάστασης αυτόµατου συστήµατος πυρό-
σβεσης µε νερό (καταιονισµού ύδατος) στο πυροδιαµέρισµα, επι-
τρέπεται ο δείκτης πυραντίστασης να µειώνεται κατά 60 λεπτά,
σε καµία περίπτωση όµως δεν µπορεί να υπολείπεται των 60 λε-
πτών.

Ο δείκτης πυραντίστασης ενός δοµικού στοιχείου καθορίζεται,
σύµφωνα µε τις δοκιµές πυραντίστασης, κατά το Πρότυπο EN
13501 και αφορά πληθώρα κριτηρίων - επιδόσεων τα οποία απει-
κονίζονται στο Παράρτηµα Γ’. Συνήθως όµως, µε τον όρο πυραν-
τίσταση εννοείται η ικανοποίηση των εξής τριών κριτηρίων: της
ευστάθειας (R), της ακεραιότητας (Ε) και της αντίστασης στη
δίοδο της θερµότητας (Ι).

Σε ορισµένες περιπτώσεις, τα δοµικά στοιχεία των κτιρίων,

αναλόγως της θέσης που τοποθετούνται σε αυτά, αλλά και της
χρήσης του κτιρίου, του µεγέθους αυτού και της εκτιµώµενης
επικινδυνότητάς του, δεν υποχρεούνται στην ικανοποίηση και
των τριών αυτών κριτηρίων - επιδόσεων, αντίθετα δύναται να
πληρούν ένα ή περισσότερα εξ  αυτών ή και επιπρόσθετα κάποιο
ή κάποια από τα υπόλοιπα κριτήρια.

Τα απαιτούµενα κριτήρια - επιδόσεις πυραντίστασης που πρέ-
πει να τηρούν τα δοµικά στοιχεία κατά περίπτωση, καθορίζονται
στον Πίνακα 8.

Πίνακας 8: Ελάχιστα απαιτούµενα κριτήρια επιδόσεων δεικτών
πυραντίστασης δοµικών στοιχείων

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΕ’ - 21 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 16851

6.3. Φέροντα δοµικά στοιχεία
Ο φέρων οργανισµός των κτιρίων πρέπει, σε περίπτωση

πυρκαγιάς, να είναι ικανός να φέρει τα φορτία για τα
οποία προορίζεται, για ένα χρονικό διάστηµα που καθο-
ρίζεται από τον δείκτη πυραντίστασης για κάθε χρήση κτι-
ρίου. Η απαίτηση αυτή, εφαρµόζεται στο σύνολο του
φέροντος οργανισµού και στα επί µέρους δοµικά στοιχεία
που τον απαρτίζουν.
Για τον σχεδιασµό των φερόντων δοµικών στοιχείων

έναντι πυρκαγιάς, οι µελετητές επιτρέπεται να χρησιµο-
ποιούν τους Ευρωκώδικες (σειρά προτύπων ΕΛΟΤ ΕΝ
1990 έως 1999), όπως αυτοί εφαρµόζονται στην Ελλάδα,
σε συνδυασµό µε τα αντίστοιχα Εθνικά Προσαρτήµατα

(ΕΛΟΤ ΕΝ 199Χ/ΝΑ), λαµβάνοντας υπόψη τους προβλε-
πόµενους στον παρόντα κανονισµό ελάχιστους απαιτού-
µενους δείκτες πυραντίστασης (Πίνακας 7), καθώς και
άλλες προσήκουσες σχετικές απαιτήσεις. Ο σχεδιασµός
θα γίνεται σύµφωνα µε τις υπολογιστικές µεθόδους, που
αναφέρονται στους αντίστοιχους Ευρωκώδικες ή µε βάση
τους σχετικούς Πίνακες των Ευρωκωδίκων, εφόσον συν-
τρέχουν οι προϋποθέσεις χρήσης τους που ορίζονται
στους αντίστοιχους Ευρωκώδικες. Σε εξαιρετικές περι-
πτώσεις, εφόσον απαιτείται και συντρέχουν οι απαραίτη-
τες προϋποθέσεις, µπορεί να γίνεται χρήση προηγµένων
µεθόδων και προσοµοιωµάτων υπολογισµού και γενικών
αρχών πυροµηχανικής.



Για τον προσδιορισµό του απαιτούµενου δείκτη πυραντίστα-
σης κάθε δοµικού στοιχείου, ανεξαρτήτως του είδους του υλικού
από το οποίο αποτελείται, απαιτούνται να διατίθενται τα προβλε-
πόµενα, από τα κατά περίπτωση πρότυπα, πιστοποιητικά.

Σε ειδικές περιπτώσεις ή αν δεν διατίθενται τα απαιτούµενα
πιστοποιητικά, ο δείκτης πυραντίστασης ή και άλλες ιδιότητες
πυροπροστασίας θα προσδιορίζονται µε βάση τις ανάλογες πρό-
τυπες δοκιµές εκτελούµενες από διαπιστευ�ένα για τις συγκεκρι-
µένες δοκιµές Εργαστήρια.

Τα ανωτέρω εφαρµόζονται και για µη φέροντα δοµικά στοιχεία
και υλικά.

Από την απαίτηση πυραντίστασης για τη φέρουσα κατασκευή,
εξαιρούνται αυτοτελή και λειτουργικά ανεξάρτητα µονώροφα
κτίρια βοηθητικής χρήσης, στα οποία συντρέχουν σωρευτικά οι
εξής προϋποθέσεις:

• δεν έχουν υπόγειο, ούτε πρόβλεψη µελλοντικών ορόφων,
• έχουν µικτό ύψος που δεν υπερβαίνει τα 4,50 µ.,
• έχουν µικτό εµβαδόν που δεν υπερβαίνει τα 100 τ.µ.,
• δεν περιλαµβάνουν επικίνδυνους χώρους, ούτε χώρους

υψηλού βαθµού κινδύνου,
• στα κτίρια αυτά οι λοιπές απαιτήσεις δοµικής πυροπροστα-

σίας διατηρούνται σε ισχύ.
6.4. Πυροπροστατευµένες οδεύσεις διαφυγής
Τα δοµικά στοιχεία του περιβλήµατος πυροπροστατευµένων

οδεύσεων διαφυγής, δηλαδή οι τοίχοι, τα δάπεδα, οι οροφές και
τα κουφώµατα, καθώς και τυχόν πυροπροστατευµένοι προθάλα-
µοι, πρέπει να έχουν τον ελάχιστο δείκτη πυραντίστασης, όπως
αυτός καθορίζεται για κάθε κατηγορία κτιρίου ανάλογα µε τη
χρήση του (Πίνακας 7).

Τα πυράντοχα κουφώµατα των πυροπροστατευµένων οδεύ-
σεων πρέπει γενικά να είναι αυτοκλειόµενα και ο δείκτης πυραν-
τίστασής τους επιτρέπεται να υπολείπεται του απαιτουµένου για
το πυροδιαµέρισµα κατά 30 λεπτά, αλλά όχι µικρότερο των 30
λεπτών.

6.5. Πυροδιαµερισµατοποίηση
Ο διαχωρισµός ενός κτιρίου σε πυροδιαµερίσµατα έχει στόχο

να περιορίσει την πυρκαγιά µέσα στον χώρο που εκδηλώθηκε και
να ανασχέσει την οριζόντια ή/και κατακόρυφη εξάπλωσή της στο
υπόλοιπο κτίριο. Για κάθε κατηγορία κτιρίου καθορίζεται ένα µέ-
γιστο όριο εµβαδού (Πίνακας 9) και σε κάποιες ειδικές χρήσεις
και ένας µέγιστος όγκος, πέρα από τα οποία απαιτείται υποδιαί-
ρεση του κτιρίου σε πυροδιαµερίσµατα (Σχήµα 15).

Επικίνδυνοι χώροι πρέπει υποχρεωτικά να αποτελούν πυρο-
διαµέρισµα, µε δείκτη πυραντίστασης τον απαιτούµενο για το
υπόλοιπο κτίριο και όχι µικρότερο των 60 λεπτών.

Σε υπόγεια κτιρίων που εκτείνονται σε βάθος µεγαλύτερου των
10 µ. υπό τη στάθµη του εδάφους, κάθε υπόγειος όροφος πρέπει
να αποτελεί ξεχωριστό πυροδιαµέρισµα και να διαχωρίζεται πυ-
ράντοχα από τους υπόλοιπους υπόγειους ορόφους.

Στις λοιπές περιπτώσεις υπογείων χώρων κτιρίων που δεν
εκτείνονται σε βάθος µεγαλύτερο των 10 µ. δεν απαιτείται πυ-
ράντοχος διαχωρισµός µεταξύ των υπόγειων ορόφων παρά
µόνον πυράντοχος διαχωρισµός µεταξύ της οροφής του Α’ υπο-
γείου µε την ανωδοµή (Σχήµα 16). Κατ’ εξαίρεση, στα κτίρια όλων
των χρήσεων πλην των κατηγοριών Ε µόνο για την υποκατηγορία
Ε3, Ζ, Η µόνο για καταστήµατα υψηλού βαθµού κινδύνου, Ι µόνο
για την υποκατηγορία Ζ3, Κ και Λ, επιτρέπεται ο µή πυράντοχος
διαχωρισµός του πρώτου υπογείου από την ανωδοµή, εφ’ όσον
συνδέεται λειτουργικά µε τη χρήση αυτής και το συνολικό εµβα-
δόν του πυροδιαµερίσµατος που δηµιουργείται δεν υπερβαίνει
το µέγιστο επιτρεπόµενο εµβαδόν πυροδιαµερίσµατος υπογείου
για την εκάστοτε χρήση, όπως ορίζεται στον πίνακα 9 του πα-
ρόντος άρθρου (Σχήµα 16 γ).
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Τα δοµικά στοιχεία του περιβλήµατος ενός πυροδιαµερίσµα-
τος, δηλαδή οι τοίχοι, το δάπεδο, η οροφή και τα κουφώµατα
πρέπει να έχουν τον ελάχιστο δείκτη πυραντίστασης που καθο-
ρίζεται για κάθε κατηγορία κτιρίου ανάλογα µε τη χρήση του (Πί-
νακας 7).

Όλα τα κουφώµατα (εκτός των εξωτερικών) σε τοίχους πυρο-
διαµερισµάτων πρέπει να είναι πυράντοχα, µε δείκτη πυραντί-
στασης τον απαιτούµενο για τον αντίστοιχο τοίχο µειούµενο κατά
30 λεπτά, αλλά όχι µικρότερο των 30 λεπτών.

Σε ορισµένες χρήσεις κτιρίων, είναι δυνατόν κατά την πυρο-
διαµερισµατοποίησή τους, αντί σταθερών δοµικών στοιχείων να
γίνεται χρήση πυράντοχων ρολών ή πυροκουρτίνων ισοδύναµης
ακεραιότητας και θερµοµονωτικής ικανότητας, σύµφωνα µε τις
κατά περίπτωση προϋποθέσεις των ειδικών διατάξεων του Κε-
φαλαίου Β’. Σε κάθε περίπτωση τα πυράντοχα ρολά δεν επιτρέ-
πεται να υποκαθιστούν τοίχους υπόγειων πυροδιαµερισµάτων
και επικίνδυνων χώρων.

Τα µηχανοστάσια ανελκυστήρων τοποθετούνται κατά προτί-
µηση (ιδιαίτερα σε πολυόροφα κτίρια) στην κορυφή των φρεα-
τίων και πρέπει να έχουν περίβληµα µε δοµικά στοιχεία δείκτη
πυραντίστασης τουλάχιστον 60 λεπτών.

Σε κτίρια πολλαπλών χρήσεων µε εµπλεκόµενες χρήσεις λαµ-
βάνεται ο κατά περίπτωση δυσµενέστερος δείκτης πυραντίστα-
σης του Πίνακα 7.

Σε κτίρια µε συµπληρωµατικές χρήσεις, που δεν έχουν πληρό-
τητα λαµβάνεται ο δείκτης πυραντίστασης της κυριαρχούσας
χρήσης σύµφωνα µε τον Πίνακα 7. Στην περίπτωση που οι συµ-
πληρωµατικές χρήσεις έχουν πληρότητα, κάθε χρήση ακολουθεί
τον αντίστοιχο για τη χρήση της δείκτη πυραντίστασης, ενώ τα
φέροντα δοµικά στοιχεία και οι πυροπροστατευµένες οδεύσεις

διαφυγής πληρούν το δείκτη πυραντίστασης της δυσµενέστερης
χρήσης, µε δεδοµένο ότι σε κάθε περίπτωση ο δείκτης δεν µπο-
ρεί να µειώνεται προς τον όροφο εκκένωσης του κτιρίου.

Σε κτίρια πολλαπλών χρήσεων µε διαχωρισµένες χρήσεις:
• τα δοµικά στοιχεία του περιβλήµατος κάθε πυροδιαχωρισµέ-

νης χρήσης πληρούν τις απαιτήσεις του πίνακα 7 της κάθε χρή-
σης,

• τα φέροντα δοµικά στοιχεία και οι πυροπροστατευµένες
οδεύσεις διαφυγής πληρούν το δείκτη πυραντίστασης της δυ-
σµενέστερης χρήσης, µε δεδοµένο ότι σε κάθε περίπτωση ο δεί-
κτης δεν µπορεί να µειώνεται προς τον όροφο εκκένωσης του
κτιρίου,

• τα δοµικά στοιχεία στα κοινά τους όρια (κάθετα ή και ορι-
ζόντια) πρέπει να πληρούν το δείκτη πυραντίστασης του Πίνακα
10 που προκύπτει από τον συνδυασµό των χρήσεων που διαχω-
ρίζονται.

Σε κάθε περίπτωση, κάθε αυτοτελής κατοικία πρέπει να διαχω-
ρίζεται πυράντοχα από τις όµορες ιδιοκτησίες ή χρήσεις.

Επιπρόσθετα σε όλα τα κτίρια πλην των κατηγοριών Ε1 και Ε3
της χρήσης Υγείας και Κοινωνικής Πρόνοιας, καθώς και των κτι-
ρίων της κατηγορίας Αποθήκευσης, όπου υφίστανται στεγασµένα
αίθρια επιτρέπεται η απαιτούµενη πυροδιαµερισµατοποίηση των
χώρων που γειτνιάζουν µε το αίθριο, αντί σταθερών δοµικών στοι-
χείων να γίνεται χρήση πυράντοχων ρολών ή πυροκουρτίνων ισο-
δύναµης ακεραιότητας και θερµοµονωτικής ικανότητας
διασυνδεδεµένων µε το σύστηµα πυρανίχνευσης που κλείνουν σε
χρόνο µικρότερο του 1 min. Τα εν λόγω στοιχεία δεν πρέπει να
επηρεάζουν τον σχεδιασµό των οδεύσεων διαφυγής και πρέπει
επιπροσθέτως να διαθέτουν εφεδρική πηγή ισχύος.
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1. Στην περίπτωση εγκατάστασης αυτόµατου συστήµατος κα-
ταιονισµού ύδατος σε όλο το κτίριο οι ανωτέρω τιµές µειώνονται
κατά 60min µε ελάχιστo τα 60min.

2. Εφαρµόζονται οι δείκτες του πίνακα 7 στην περίπτωση που
για κάποιες χρήσεις οι τιµές είναι µεγαλύτερες από τις ανωτέρω
οριζόµενες.

6.1. Μετάδοση φωτιάς εντός του κτιρίου
6.6.1. Γενικές απαιτήσεις
Για τον περιορισµό της εξάπλωσης της φωτιάς από κάποιο πυ-

ροδιαµέρισµα προς άλλο, οι τοίχοι των πυροδιαµερισµάτων πρέ-
πει να επεκτείνονται καθ’ ύψος, δια µέσου των κενών οροφής -
στέγης ή οικοδοµικού διακένου, πάνω από την επικάλυψη της
στέγης τουλάχιστον κατά 0,50 του µ. (Σχήµα 17).

Σε περίπτωση δώµατος, όπου δεν είναι δυνατή αυτή η προ-
εξοχή, πρέπει να προβλέπεται από τη µία και την άλλη µεριά του
τοίχου, σε απόσταση τουλάχιστον 1,50 µ., κατάλληλη προστασία
επικάλυψης από άκαυστα υλικά.

Ανοίγµατα πατωµάτων που δηµιουργούνται αναγκαστικά µε-
ταξύ των ορόφων, από το πέρασµα σκάλας, ράµπας, ανελκυ-
στήρα, φωταγωγού, αεραγωγού κ.λπ. πρέπει να περικλείονται
από κατακόρυφα πυροπροστατευµένα φρέατα, µε τα ανάλογα
πυράντοχα κουφώµατα. Εξαιρούνται από την ανωτέρω απαίτηση
ανοίγµατα που βρίσκονται εντός των ορίων του ίδιου πυροδια-
µερίσµατος, ανεξάρτητα αν αυτό επεκτείνεται σε δύο ή περισ-
σότερους ορόφους.

Σωληνώσεις και καλώδια επιτρέπεται να διαπερνούν το κέλυ-
φος του πυροδιαµερίσµατος ή των πυροπροστατευµένων φρε-
άτων, εφόσον η εσωτερική διάµετρός τους δεν υπερβαίνει τα 40
χιλιοστά. Αν είναι κατασκευασµένοι από άκαυστα υλικά, µε ση-
µείο τήξης πάνω από 800οC, επιτρέπεται η διέλευσή τους και για
εσωτερικές διαµέτρους µέχρι 160 χιλ..Σωληνώσεις από διάφορα
υλικά (µόλυβδος, PVC, αλουµίνιο κ.λπ.) µε εσωτερική διάµετρο
µέχρι 160 χιλ. επιτρέπεται να διαπερνούν δοµικά στοιχεία πυρο-
διαµερίσµατος εφόσον, σε µήκος τουλάχιστον ενός µέτρου και
από τις δύο πλευρές, περιβάλλονται από άκαυστο περίβληµα. Το
διάκενο που δηµιουργείται µεταξύ σωλήνα και δοµικού στοιχείου
πρέπει να είναι όσο το δυνατό µικρότερο και να φράζεται µε κα-
τάλληλο πυροφραγµό (Σχήµα 18).

Καπνοδόχοι ή καπναγωγοί ή αεραγωγοί που διαπερνούν στοι-
χεία πυροδιαµερίσµατος (Σχήµα 19) ή αποτελούν τµήµα τοίχου
πυροδιαµερίσµατος (Σχήµα 20) περιβάλλονται µε κατάλληλους
πυροφραγµούς, ή σε µήκος 1 µ. από τη µια και την άλλη πλευρά
στην πρώτη περίπτωση, ή σε όλο το ύψος στη δεύτερη περί-
πτωση. Ισχύουν τα αντίστοιχα Ευρωπαϊκά πρότυπα για πυρο-
φραγµούς, αγωγούς κ.λπ..

Τα συστήµατα κεντρικού κλιµατισµού εκτός των απαιτήσεων
πυροπροστασίας που επιβάλλουν οι Κανονισµοί και οι προδια-
γραφές τους, θα πρέπει να διαθέτουν κατάλληλους πυροφραγ-
µούς (dampers), όταν διαπερνούν δοµικά στοιχεία περιβλήµατος
πυροδιαµερισµάτων, και κατάλληλους αυτοµατισµούς που να εµ-
ποδίζουν την αντίστροφη πορεία του καπνικού µίγµατος προς
τον χώρο της πυρκαγιάς (Σχήµα 21).

Σωληνώσεις που µεταφέρουν υγρά ή αέρια αναφλέξιµα απα-

γορεύεται να περνούν µέσα από πυροπροστατευµένες οδεύσεις

διαφυγής, εκτός αν προστατεύονται από πυράντοχα υλικά ή είναι

εγκιβωτισµένες σε ειδικά πυράντοχα φρεάτια µε δείκτη πυραντί-

στασης τουλάχιστον ίσο µε αυτόν της πυροπροστατευµένης
όδευσης.
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6.6.2. Απαιτήσεις για εσωτερικά κλιµακοστάσια
Όλα τα εσωτερικά κλιµακοστάσια που αποτελούν πυροπρο-

στατευµένη όδευση διαφυγής πρέπει να είναι µόνιµης κατα-
σκευής και να περιβάλλονται από δοµικά στοιχεία µε δείκτη
πυραντίστασης ως εξής:

α) όταν η πυροπροστατευµένη όδευση εξυπηρετεί 4 ή λιγότε-
ρους ορόφους, τουλάχιστον 60 λεπτών,

β) όταν η πυροπροστατευµένη όδευση εξυπηρετεί περισσότε-
ρους από 4 ορόφους, τουλάχιστον 120 λεπτών.

Σε κτίρια µε 4 ή περισσότερους ορόφους τα σκαλοπάτια και
τα πλατύσκαλα υποχρεωτικά πρέπει να κατασκευάζονται από
άκαυστα υλικά (Α1FL ή A2 – s1).

Για κτίρια µε περισσότερους από έξι (6) ορόφους και πληθυ-
σµό πάνω από 50 άτοµα ανά όροφο απαιτείται ειδικός προθάλα-
µος (lobby) σε κάθε όροφο, µε δύο πυράντοχες και καπνοστεγείς
πόρτες, επίδοσης Sm σύµφωνα µε το ΕΝ13501-2, στην είσοδο
του κλιµακοστασίου, έτσι ώστε να προστατεύεται από την είσοδο
καπνού. Τα δοµικά στοιχεία του περιβλήµατος αυτού του προ-

θαλάµου πρέπει να έχουν τον απαιτούµενο δείκτη πυραντίστα-
σης για το κλιµακοστάσιο ενώ η πόρτα που οδηγεί από τον προ-
θάλαµο προς το κλιµακοστάσιο πρέπει να έχει δείκτη
πυραντίστασης τουλάχιστον 30 λεπτών. Η απαίτηση κατασκευής
πυροπροστατευµένου προθαλάµου ανά κατηγορία χρήσης κτι-
ρίου επιπρόσθετα της ανωτέρω γενικής απαίτησης απεικονίζεται
στον Πίνακα 11.

Σε κάθε κτίριο µε έξι ή περισσότερους υπέργειους ορόφους
προσµετρουµένου του ισογείου και εφόσον απαιτείται η εγκατά-
σταση αυτόµατου συστήµατος πυρανίχνευσης, επιβάλλεται η εγ-
κατάσταση ενός ή περισσοτέρων διαφραγµάτων απαγωγής
καπνού (Σχήµα 22) τοποθετηµένων υπέρ του δαπέδου του υψη-
λότερου ορόφου κλιµακοστασίου στο τοίχωµα - σε κατά το δυ-
νατόν µεγαλύτερο ύψος ή την οροφή του ορόφου απόληξης, µε
απευθείας εκβολή στο ύπαιθρο. Κάθε τέτοιο διάφραγµα πρέπει
να έχει ελάχιστη ελεύθερη επιφάνεια 1,5 τ.µ. και να ενεργοποιεί-
ται αυτόµατα από το σύστηµα της πυρανίχνευσης.
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6.6.3. Απαιτήσεις για εξωτερικά κλιµακοστάσια
Εξωτερικό κλιµακοστάσιο µόνιµης κατασκευής µπορεί να απο-

τελεί πυροπροστατευµένη όδευση διαφυγής εφόσον διαχωρίζε-
ται από το κτίριο µε δοµικά στοιχεία µε δείκτη πυραντίστασης
τον απαιτούµενο για την πυροπροστατευµένη όδευση διαφυγής
του κτιρίου. Τα σκαλοπάτια και τα πλατύσκαλα του εξωτερικού
κλιµακοστασίου πρέπει να κατασκευάζονται από άκαυστα υλικά
(Α1FL ή A2FL – s1). Η πυραντίσταση των εξωτερικών τοίχων πρέ-
πει να επεκτείνεται εκατέρωθεν του κλιµακοστασίου κατά του-
λάχιστον 2 µ. (Σχήµα 23).

6.6.4. Απαιτήσεις για τοίχους µε οριζόντιες εξόδους
Στην περίπτωση πυροδιαµερισµάτων που επικοινωνούν µε ορι-

ζόντια έξοδο, ο δείκτης πυραντίστασης του διαχωριστικού τοίχου
επί του οποίου βρίσκεται η οριζόντια έξοδος πρέπει να είναι του-
λάχιστον 120 λεπτών χωρίς δυνατότητα µείωσης λόγω εγκατά-
στασης αυτόµατου συστήµατος πυρόσβεσης µε νερό
(καταιονισµού ύδατος). Επιπρόσθετα, εφόσον υπάρχουν τοίχοι

στο όριο των πυροδιαµερισµάτων που σχηµατίζουν γωνία µικρό-
τερη των 180Ο, θα πρέπει σε µήκος τουλάχιστον δύο µέτρων
από τον κοινό τοίχο όπου βρίσκεται η οριζόντια έξοδος, να εξα-
σφαλίζουν δείκτη πυραντίστασης 60 λεπτών (Σχήµα 24).

6.6.5. Απαιτήσεις για ανελκυστήρες
Το περίβληµα των φρεατίων των ανελκυστήρων πρέπει να έχει

δείκτη πυραντίστασης τουλάχιστον 60 λεπτών, εκτός εάν αυτοί
περιέχονται σε ένα πυροπροστατευµένο κλιµακοστάσιο. Στην κο-
ρυφή του φρεατίου πρέπει να προβλέπεται άνοιγµα απαγωγής
καπνού εµβαδού τουλάχιστον 0,10 τ.µ..

6.6.6. Απαιτήσεις για εξωτερικές οδεύσεις διαφυγής
Οι εξωτερικές οριζόντιες και κατακόρυφες οδεύσεις διαφυγής

θεωρούνται ως πυροπροπροστατευµένες, εφόσον είναι µόνιµης
πυράντοχης κατασκευής χωρίς να περιλαµβάνουν καυστά υλικά
και διαχωρίζονται από το κτίριο µε δοµικά στοιχεία µε δείκτη πυ-
ραντίστασης τουλάχιστον ίσο µε τον καθορισµένο στον Πίνακα 7.

6.6.7. Απαιτήσεις για ράµπες
Για τις ράµπες εσωτερικές ή εξωτερικές ισχύουν οι ίδιες δια-

τάξεις που αναφέρονται στα κλιµακοστάσια. Οι ράµπες πρέπει
να διαµορφώνονται (κλίση, πλατύσκαλα κ.λπ.) σύµφωνα µε τις
εκάστοτε ισχύουσες κτιριοδοµικές απαιτήσεις.

6.6.8. Απαιτήσεις απαγωγής καυσαερίων-θερµότητας
Επιβάλλεται η εγκατάσταση συστήµατος απαγωγής καυσαε-

ρίων-θερµότητας σύµφωνα µε τις κατά περίπτωση απαιτήσεις
του EN-12101, στις εξής περιπτώσεις:

α. Υπόγεια τµήµατα κτιρίων εµβαδού άνω των 200 τ.µ..
β. Κτίρια ύψους άνω των 23 µ..
γ. Στεγασµένα αίθρια άνω των 2 ορόφων προσµετρουµένων

των υπογείων ή ισογείων.
δ. Επικίνδυνοι χώροι κατηγορίας Β’ (βλ. 6.7)
Ειδικά για τους υπόγειους χώρους, ο εξαερισµός πρέπει να

είναι κατά προτίµηση φυσικός, αλλά όταν υπάρχει αντικειµενική
αδυναµία τοποθέτησης των εξαεριστήρων εκτός του κτιρίου,
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τότε αυτοί, τοποθετούνται εσωτερικά στην περίµετρο του υπο-
γείου µε κατάλληλη κατασκευαστική διευθέτηση.

Απαλλάσσονται από την υποχρέωση της ανωτέρω περ. α, υπό-
γεια µονοκατοικιών, καθώς και υπόγεια τµήµατα που διαθέτουν
εξωτερικές πόρτες ή/και παράθυρα εµβαδού τουλάχιστον 2,5%
του εµβαδού του τµήµατος που εξυπηρετούν εφόσον επικοινω-
νούν απευθείας µε τον περιβάλλοντα χώρο.

Ειδικά για τους υπόγειους χώρους της περ. α’ ισχύουν επιπρο-
σθέτως οι εξής απαιτήσεις:

I. Φυσικός εξαερισµός
Ο εξαερισµός πρέπει κατά προτίµηση να είναι φυσικός. Το

απαιτούµενο ελάχιστο εµβαδόν των ανοιγµάτων εξαερισµού να
είναι 2,5% του εµβαδού του υπόγειου τµήµατος που εξυπηρε-
τούν.

Τα ανοίγµατα εξαερισµού τοποθετούνται κατά οµοιόµορφο
τρόπο σε υψηλά σηµεία του χώρου.

Κάθε επικίνδυνος χώρος κατηγορίας Β’ πρέπει να διαθέτει ξε-
χωριστό άνοιγµα.

Οµοίως στις περιπτώσεις διαχωρισµού υπόγειων χώρων, κάθε
τµήµα πρέπει να διαθέτει ξεχωριστό άνοιγµα, ήτοι να µην απαι-
τείται το άνοιγµα εσωτερικών (ενδιάµεσων) ανοιγµάτων κουφω-
µάτων όπως θυρών ή/και παραθύρων.

Δεν επιτρέπεται η θέση των ανοιγµάτων εξαερισµού να παρεµ-
ποδίζει κάθε όδευση διαφυγής και κάθε τελική έξοδο.

Κάθε τέτοιο άνοιγµα πρέπει να εκβάλει πλησίον της στάθµης
του εδάφους.

Πρέπει να λαµβάνονται επιπρόσθετα προστατευτικά µέτρα
όπως αποφυγής φραγής των ανοιγµάτων µε χρήση άκαυστων
πλεγµάτων και κατάλληλων ενδείξεων.

II. Μηχανικός εξαερισµός
Εναλλακτικά αντί του συστήµατος φυσικού εξαερισµού επιτρέ-

πεται η εγκατάσταση συστήµατος µηχανικού εξαερισµού, που
ενεργοποιείται από το σύστηµα πυρανίχνευσης ή καταιονισµού
ύδατος, το οποίο πρέπει να παρέχει ανανέωση αέρα 10 φορές
ανά ώρα και να είναι ικανό να συγκρατήσει τη θερµοκρασία των
καυσαερίων κάτω από τους 300o για τουλάχιστον για µία ώρα.

III. Καπναγωγοί
Στις περιπτώσεις χρήσης καπναγωγών η πυραντίσταση του πε-

ριβλήµατος αυτών δεν πρέπει να υπολείπεται εκείνης των τµη-
µάτων που διαπερνούν.

Σε στεγασµένα αίθρια ύψους έως 18 µ. επιβάλλεται η εγκατά-
σταση συστήµατος φυσικού αερισµού στην οροφή. Η συνολική
επιφάνεια των ανοιγµάτων εξαερισµού πρέπει να είναι τουλάχι-
στον ίση µε το 10% της µέγιστης επιφάνειας κάτοψης του αι-
θρίου.

Επιπροσθέτως σε όλα τα στεγασµένα αίθρια επιβάλλεται η εγ-
κατάσταση συστήµατος µηχανικού εξαερισµού προκειµένου να

διασφαλίζονται τουλάχιστον 5 εναλλαγές αέρα του συνολικού
όγκου ανά ώρα.

6.7. Επικίνδυνοι χώροι
Οι επικίνδυνοι χώροι πρέπει να αποτελούν αυτοτελές πυρο-

διαµέρισµα µε πυράντοχο περίβληµα µε δείκτη πυραντίστασης
ίσο µε τον απαιτούµενο για τα πυροδιαµερίσµατα του κτιρίου και
όχι µικρότερο των 60 λεπτών και δεν πρέπει να τοποθετούνται
κάτω από ή σε άµεση γειτνίαση µε τις τελικές εξόδους των κτι-
ρίων.

Στην περίπτωση επικίνδυνων χώρων θα πρέπει να υπάρχει ει-
δική µέριµνα για την αποφυγή διάδοσης του καπνικού µίγµατος
(κατάλληλος εξαερισµός, αυτοκλειόµενες πόρτες, φραγή αρµών
κ.ά.).

Οι επικίνδυνοι χώροι διακρίνονται στις ακόλουθες δύο κατη-
γορίες από τις οποίες προκύπτουν τα απαιτούµενα µέσα ενερ-
γητικής πυροπροστασίας τους.

I. Κατηγορία Α’
• Γενικές Αποθήκες
• Κεντρικές Λινοθήκες
• Ψυχροστάσια, Αντλιοστάσια, Μηχανοστάσια.
• Χώροι Καυστήρων Θέρµανσης και/ή λεβήτων µε θερµική

ισχύ 50 kW
• Χώροι, που λόγω της φύσης των περιεχοµένων τους παρου-

σιάζουν επικινδυνότητα και έχουν πυκνότητα πυροθερµικό φορ-
τίο µικρότερη ή ίση των 2000 MJ/m2

II. Κατηγορία Β’
• Χώροι Καυστήρων θέρµανσης και λεβήτων θερµικής ισχύος

>50 kW
• Χώροι Συλλογής Απορριµµάτων ή/και Αποτεφρωτηρίων
• Χώροι υγραερίων και φυσικού αερίου όπως αναφέρονται

στους οικείους κανονισµούς
• Χώροι Μετασχηµατιστών (Μ/Τ και Υ/Τ), Η/Ζ, ηλεκτροστάσια
• Αποθήκες εύφλεκτων υλικών και αντικειµένων γενικά
• Χώροι, που λόγω της φύσης των περιεχοµένων τους παρου-

σιάζουν επικινδυνότητα και έχουν πυκνότητα πυροθερµικού φορ-
τίου µεγαλύτερη των 2000 MJ/m2

Στον Πίνακα 12 απεικονίζονται τυχόν πρόσθετοι επικίνδυνοι
χώροι ειδικών χρήσεων κτιρίων, καθώς και η κατάταξή τους στην
κατηγορία Α’ ή Β’.

Σε κάθε περίπτωση, εφ’ όσον κατά τον σχεδιασµό του κτιρίου
διαπιστωθεί από τον αρµόδιο µελετητή µηχανικό ότι µεµονωµέ-
νοι χώροι, οι οποίοι δεν αναγράφονται ρητά στον παρόντα κανο-
νισµό, ενδέχεται να παρουσιάσουν αυξηµένο κίνδυνο έναρξης
φωτιάς, λόγω της φύσης των περιεχοµένων τους ή της αυξηµέ-
νης εγκατεστηµένης ισχύος τους, αντιµετωπίζονται µε τις διατά-
ξεις που εφαρµόζονται για τους επικίνδυνους χώρους.
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6.8. Απαιτήσεις αντίδρασης στη φωτιά
Οι απαιτήσεις αντίδρασης στη φωτιά εφαρµόζονται στα δο-

µικά προϊόντα (εσωτερικά τελειώµατα, επικαλύψεις δαπέδων,
θερµοµονώσεις σωληνώσεων, ηλεκτρικά καλώδια) τα οποία είναι
δυνατόν να εκτεθούν άµεσα σε φωτιά και αποσκοπούν στη µεί-
ωση του ρυθµού εξάπλωσης της φωτιάς και του ρυθµού παρα-
γωγής καπνού και φλεγόµενων σωµατιδίων ή σταγονιδίων (βλ.
Παράρτηµα Δ’).

Οι ελάχιστες απαιτήσεις αντίδρασης στη φωτιά για εσωτερικά
τελειώµατα, ανά κατηγορία χρήσης κτιρίου, απεικονίζονται στον
Πίνακα 13, ενώ οι ελάχιστες απαιτήσεις αντίδρασης στη φωτιά
για ηλεκτρικά καλώδια παρατίθενται στον Πίνακα 14.

Οι ελάχιστες απαιτήσεις αντίδρασης στη φωτιά για γραµµικά
προϊόντα θερµοµόνωσης σωληνώσεων είναι αντίστοιχες µε εκεί-
νες που ισχύουν για τα εσωτερικά τελειώµατα των χώρων τους
οποίους διατρέχουν, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο Πρότυπο
ΕΛΟΤ ΕΝ 13501, µε δείκτη L (A2L-s1,d0, BL-s1, d0, κ.λπ.).
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6.9. Μετάδοση της φωτιάς εκτός του κτιρίου - Απαιτήσεις εξω-
τερικών δοµικών στοιχείων.

Η πυρκαγιά µπορεί να µεταδοθεί από ένα κτίριο στο γειτονικό,
που βρίσκεται σε επαφή, δια µέσου του διαχωριστικού τοίχου, ή
σ’ ένα κοντινό άλλο κτίριο µε ακτινοβολία από τον αντίστοιχο
εξωτερικό τοίχο, ή και από τη στέγη ή προς τη στέγη γειτονικού
κτιρίου.

Καθένας από τους δύο σε επαφή τοίχους όµορων κτιρίων πρέ-
πει να έχει δείκτη πυραντίστασης τον απαιτούµενο για το πυρο-
διαµέρισµα του κτιρίου στο οποίο ανήκει.

Οι εξωτερικοί τοίχοι από τη µια και την άλλη µεριά ενός δια-
χωριστικού τοίχου όµορων κτιρίων και σε µήκος 0,70 µ. (συµπε-
ριλαµβανοµένου και του πάχους του διαχωριστικού τοίχου)
πρέπει να µην έχουν κανένα άνοιγµα και να διασφαλίζουν δείκτη
πυραντίστασης τουλάχιστον ίσο προς τον απαιτούµενο για τον
αντίστοιχο διαχωριστικό τοίχο.

Στην περίπτωση που η γωνία των εξωτερικών τοίχων όµορων
σε επαφή κτιρίων είναι µικρότερη των 180ο, το µήκος τόξου κύ-

κλου µε κέντρο την κορυφή της γωνίας και ακτίνα οριζόµενη από
το πλησιέστερο σηµείο κουφώµατος µέχρι τη διχοτόµο της γω-
νίας πρέπει να µην είναι µικρότερο του 1,10 µ. (Σχήµα 25).

Για τους εξωτερικούς τοίχους κτιρίων από και προς τους οποί-
ους υπάρχει κίνδυνος µετάδοσης της φωτιάς ισχύουν οι απαιτή-
σεις του Πίνακα 15.

Οι επιστεγάσεις (στέγες και δώµατα) αποτελούν στοιχεία του
εξωτερικού κελύφους του κτιρίου και αντιµετωπίζονται από πλευ-
ράς πυροπροστασίας ως οριζόντιοι εξωτερικοί τοίχοι. Εποµένως,
ισχύει ο Πίνακας 15 όσον αφορά τη µετάδοση της φωτιάς από
κτίριο σε κτίριο, ιδιαιτέρως στην περίπτωση που το ένα κτίριο
είναι υψηλότερο από το όµορό του.

Ο πίνακας 15 δεν ισχύει για ψηλά κτίρια ως προς την κατηγο-
ρία αντίδρασης στη φωτιά εξωτερικής επένδυσης, για τα οποία
η ελάχιστη απαίτηση ορίζεται σε Α2-s1d0 ανεξαρτήτως χρήσης
και απόστασης από τα όρια του οικοπέδου ή από άλλο κτίριο.



Πίνακας 15: Ελάχιστες απαιτήσεις ελέγχου εξωτερικής µετά-
δοσης της φωτιάς

Απαιτήσεις ελέγχου εξωτερικής µετάδοσης της φωτιάς (1)

(1) Για χώρους υψηλού βαθµού κινδύνου η απόσταση διπλα-
σιάζεται.

(2) Η απαιτούµενη για τοίχο πυροδιαµερίσµατος σύµφωνα µε
τη δοκιµασία επιφανειακής εξάπλωσης της φλόγας.

(3) Το επιτρεπόµενο µέγιστο ποσοστό ανοιγµάτων στη συνο-
λική επιφάνεια του εξωτερικού τοίχου διπλασιάζεται, εάν τα κου-
φώµατα έχουν δείκτη πυραντίστασης τουλάχιστον 30 λεπτών (ΕΙ
30).

(4) Απαίτηση για κτίρια υποκατηγορίας Ε1 και Ε3 της χρήσης
υγείας και κοινωνικής πρόνοιας ή κτίρια µε θεωρητικό πληθυσµό
άνω των 1000 ατόµων ή κτίρια που στεγάζουν δηµόσια και ιδιω-
τικά σχολεία.

Η απόσταση (α) ανοιγµάτων σε εξωτερικές τοιχοποιίες, που
ανήκουν σε διαφορετικά πυροδιαµερίσµατα, πρέπει να είναι του-
λάχιστον 1,40 µ., εφόσον τα ανοίγµατα δεν έχουν τον απαιτού-
µενο δείκτη πυραντίστασης. Η ίδια ελάχιστη απόσταση ισχύει και
για την περίπτωση υπερκειµένων πυροδιαµερισµάτων µεταξύ
του ανώτερου σηµείου του κάτω ανοίγµατος και του κατώτερου
σηµείου του επάνω ανοίγµατος, προσµετρούµενης και της προ-
εξοχής που παρεµβάλλεται (Σχήµα 26) και πάντοτε υπό την προ-
ϋπόθεση, ότι τα ανοίγµατα δεν έχουν τον απαιτούµενο δείκτη
πυραντίστασης για το πυροδιαµέρισµα. Στην τελευταία περί-
πτωση ο τοίχος που παρεµβάλλεται, καθώς και η προεξοχή πρέ-
πει να έχουν δείκτη πυραντίστασης τουλάχιστον ίσο µε τον
απαιτούµενο για το δάπεδο του πυροδιαµερίσµατος (Σχήµα 27).
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Άρθρο 27
Προδιαγραφές ηλεκτρικής εγκατάστασης σηµείων 

επαναφόρτισης Η/Ο -  Σύνδεση στο δίκτυο διανοµής 
ηλεκτρικής ενέργειας 

1. Οι ηλεκτρολογικές εγκαταστάσεις των σηµείων επαναφόρ-
τισης Η/Ο σχεδιάζονται, κατασκευάζονται, λειτουργούν και ελέγ-
χονται σύµφωνα µε τις απαιτήσεις και προδιαγραφές που
ορίζονται στο Ελληνικό Πρότυπο ΕΛΟΤ 60364 «Απαιτήσεις για
ηλεκτρικές εγκαταστάσεις», ή στα αντίστοιχα ισοδύναµα ευρω-
παϊκά και διεθνή πρότυπα.

2. Προϋπόθεση για την έναρξη της διαδικασίας για τη σύνδεση
και λειτουργία υποδοµών φόρτισης ηλεκτροκίνητων οχηµάτων
είναι η συµπλήρωση από τον ιδιοκτήτη ή τον Φ.Ε.Υ.Φ.Η.Ο. των
στοιχείων σε ειδικό προς αυτόν τον σκοπό έντυπο σύνδεσης/ενη-
µέρωσης, το οποίο αναρτάται στην ιστοσελίδα της ΔΕΔΔΗΕ ΑΕ.
Το συµπληρωµένο έντυπο σύνδεσης/ενηµέρωσης υποβάλλεται
στην αρµόδια Μονάδα του ΔΕΔΔΗΕ, όπου ανήκει η παροχή στην
οποία θα συνδεθεί το σηµείο επαναφόρτισης Η/Ο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ 
ΘΕΜΑΤΑ ΣΤΑΘΜΩΝ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ, ΣΥΝΕΡΓΕΙΩΝ, ΤΕΧΝΙ-

ΤΩΝ Η/Ο ΚΑΙ ΚΤΕΟ

Άρθρο 28
Όροι λειτουργίας σταθµών αυτοκινήτων - Τροποποίηση άρ-

θρων 21 και 28 του π.δ. 455/1976 

α1. Η παρ. 2 του άρθρου 21 του π.δ. 455/1976 (Α’ 169) αντικα-
θίσταται και το άρθρο 21 διαµορφώνεται ως εξής:  

«Άρθρο 21
Πυρασφάλεια σταθµών αυτοκινήτων

1. Κάθε χρήση πυρός εντός του χώρου του σταθµού αυτοκι-
νήτων απαγορεύεται.

2. Η εντός σταθµών αυτοκινήτων, κειµένων εντός κατοικηµέ-
νων περιοχών, εγκατάσταση  και λειτουργία πάσης φύσεως συ-
νεργείου επισκευής αυτοκινήτων και ηλεκτρολογικών
εργαστηρίων απαγορεύεται. 

3. Σε κατάλληλες θέσεις του σταθµού, τοποθετούνται αυτόµα-
τοι φορητοί πυροσβεστήρες κατασβεστικού υλικού, κατάλληλου
για πυρκαγιές που προκαλούνται σε αυτοκίνητα, ανάλογου βά-
ρους γοµώσεως και αριθµού, ώστε έκαστος εξ αυτών να αντι-
στοιχεί σε πενήντα (50) τ.µ. ωφέλιµης επιφάνειας του σταθµού.

4. Σε κατάλληλες θέσεις του σταθµού και σε όλους τους ορό-
φους τοποθετούνται κάδοι γεµάτοι άµµο, συνοδευόµενοι από
ανάλογο αριθµό φτυαριών και σκαπτικών εργαλείων.

5. Σε κάθε σταθµό τοποθετείται δίκτυο διανοµής ύδατος υπό
πίεση, συνδεδεµένο µε ανάλογο αριθµό κρουνών παροχής ύδα-
τος, διαστάσεων ανάλογων µε αυτές των στοιχείων πυροσβέ-
σεως που χρησιµοποιούνται από τις οικείες πυροσβεστικές
αρχές.

Οι θέσεις τοποθέτησης των κρουνών αυτών και των προβλε-
πόµενων στην παρ. 3 πυροσβεστήρων, καθώς και οι διατοµές του
δικτύου διανοµής ύδατος υπό πίεση, καθορίζονται από την οικεία
πυροσβεστική αρχή, η οποία έχει και την ευθύνη της παρακολού-
θησης της καλής λειτουργίας των µέσων πυρασφάλειας του
σταθµού.

6. Σε πολυώροφους σταθµούς αυτοκινήτων µέσου και µεγά-
λου µεγέθους είναι υποχρεωτική η τοποθέτηση δύο τροχήλατων
πυροσβεστήρων κατασβεστικού υλικού, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στην παρ. 3 και βάρους γόµωσης καθοριζόµενου, ανάλογα
µε το κατασβεστικό υλικό, από την οικεία πυροσβεστική υπηρε-
σία.

7. Σε εµφανείς θέσεις του σταθµού υπάρχουν αναρτηµένες πι-
νακίδες µε τους αριθµούς τηλεφώνου της πυροσβεστικής υπη-
ρεσίας και του σταθµού Α’ Βοηθειών.

8. Η ηλεκτρική εγκατάσταση των σταθµών και των υπαγόµε-
νων σε αυτούς πλυντηρίων - λιπαντηρίων, είναι εξ ολοκλήρου
στεγανή, σύµφωνα δε πάντως προς τους ισχύοντες κανονισµούς
του κράτους. Στοιχεία της ηλεκτρικής εγκατάστασης εν γένει,
στα οποία δύναται να προκληθούν σπινθήρες (πίνακες διανοµής,
ασφάλειες, διακόπτες κ.λπ.), εφόσον αυτά δεν είναι στεγανά, δεν
τοποθετούνται στον χώρο στάθµευσης και εν γένει σε χώρους
επικίνδυνους για ανάφλεξη, λόγω ύπαρξης εύφλεκτων αερίων ή
άλλων εύφλεκτων υλών.

9. Σε σταθµούς µέσου και µεγάλου µεγέθους:
α) Που γειτνιάζουν άµεσα µε νοσοκοµείο ή κλινική και
β) Κάτωθι πολυκατοικιών, ξενοδοχείων και πολυώροφων κτι-

ρίων που χρησιµοποιούνται ως γραφεία ή βιοτεχνικά εργαστή-
ρια, εκτός των λοιπών ως ανωτέρω µέτρων πυρασφάλειας,
εγκαθίσταται στον σταθµό σύστηµα αυτόµατης ανίχνευσης
εστίας πυρός, καθώς και σύστηµα καταιονισµού ύδατος υπό
πίεση στην οροφή όλων των αιθουσών στάθµευσης, στο τµήµα
που αυτές βρίσκονται κάτωθι των ανωτέρω αναφεροµένων κτι-
σµάτων, για άµεση καταστολή πυρκαγιάς.

Στις ανωτέρω περιπτώσεις κατά τις οποίες είναι υποχρεωτική
η εγκατάσταση συστήµατος καταιονισµού ύδατος, αυτό δύναται
να αντικατασταθεί µε άλλο σύστηµα το οποίο να λειτουργεί µε
άλλο κατασβεστικό υλικό, αναγνωρισµένο διεθνώς και κατάλ-
ληλο για τέτοιου είδους εφαρµογές.

Η καταλληλότητα των συστηµάτων αυτόµατης ανίχνευσης και
κατάσβεσης θα ελέγχεται από την οικεία πυροσβεστική υπηρε-
σία, η οποία και θεωρεί τις σχετικές µελέτες πριν υποβληθούν
στην αρµόδια Υπηρεσία Συγκοινωνιών, κατ’ εφαρµογή του άρθρ.
23 παρ. 5 για  τη χορήγησή της, σύµφωνα µε τον νόµο άδειας
ιδρύσεως του σταθµού. Σε όσους από τους παραπάνω σταθµούς
αυτοκινήτων υπάρχει σύστηµα καταιονισµού ύδατος, µε το οποίο
παρέχεται το αποτέλεσµα συναγερµού του ανιχνευτικού συστή-
µατος, δεν εγκαθίσταται η εγκατάσταση συστήµατος ανίχνευσης
πυρός.

10. Η τήρηση των ως άνω µέτρων ελέγχεται µία φορά το έτος
από την πυροσβεστική υπηρεσία, µε µέριµνα των υπεύθυνων των
σταθµών και προσκοµίζεται από αυτούς στην αρµόδια για τη χο-
ρήγηση της άδειας λειτουργίας υπηρεσία, βεβαίωση, ότι τα
µέτρα πυρασφάλειας είναι σύµφωνα µε τους όρους του παρόν-
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τος, διαφορετικά δεν χορηγείται η άδεια λειτουργίας του σταθ-
µού ή αφαιρείται προσωρινά η άδεια λειτουργίας του, εφόσον
πρόκειται για σταθµό αυτοκινήτων σε λειτουργία.» 

2. H παρ. 4 του άρθρου 28 του π.δ. 455/1976 (Α’ 169) αντικα-
θίσταται, στην παρ. 7 του ιδίου άρθρου προστίθεται περ. ζ’ και
το άρθρο  διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 28
Προϋποθέσεις, όροι ίδρυσης και λειτουργίας

1. Η θέση των υπαίθριων σταθµών αυτοκινήτων είναι τέτοια,
ώστε η λειτουργία τους να µην επηρεάζει δυσµενώς την οµαλή
και ασφαλή διεξαγωγή της κυκλοφορίας και τα τυχόν υφιστά-
µενα, σε άµεση γειτνίαση ή παρακείµενα εκπαιδευτήρια, γηρο-
κοµεία και άσυλα εν γένει ή την εµφάνιση της περιοχής.

2. Σε κάθε περίπτωση απαγορεύεται η ίδρυση υπαίθριου σταθ-
µού αυτοκινήτων σε άµεση γειτνίαση κατά την έννοια της περ. γ’
της παρ. 2 του άρθρου 3 του παρόντος, µε νοσηλευτικά ιδρύ-
µατα εν γένει και αποθήκες εύφλεκτων ή εκρηκτικών υλών ή
πάνω από υφιστάµενους υπόγειους χώρους.

3. Ειδικά για την πόλη των Αθηνών απαγορεύεται η ίδρυση
υπαίθριων σταθµών αυτοκινήτων εντός της περιοχής, όπως αυτή
ορίζεται στην παρ. 3 του άρθρου 3 του παρόντος. Κατ’ εξαίρεση,
επιτρέπεται η ίδρυση τέτοιων σταθµών στην παραπάνω περιοχή
υπό τις προϋποθέσεις που ορίζονται στην παρ. 3 του άρθρου 3
του παρόντος.

4. Εντός των υπαίθριων σταθµών αυτοκινήτων απαγορεύεται
κάθε χρήση φλόγας. Επίσης, εντός των σταθµών απαγορεύεται
η λειτουργία κάθε είδους συνεργείου ή ηλεκτρολογικού εργα-
στηρίου ή πλυντηρίου – λιπαντηρίου αυτοκινήτων ή αντλίας καυ-
σίµων.

5. Σε κατάλληλες θέσεις εντός των σταθµών τοποθετούνται
αυτόµατοι πυροσβεστήρες ξηράς σκόνης γόµωσης έξι (6) κιλών
τουλάχιστον, αριθµού αντίστοιχου προς έναν πυροσβεστήρα ανά
δέκα (10) αυτοκίνητα χωρητικότητας του σταθµού.

6. Αν η λειτουργία του υπαίθριου σταθµού παρατείνεται µετά
τις 18:00, ο υπαίθριος σταθµός υποχρεούται να διαθέτει κατάλ-
ληλη ηλεκτρική εγκατάσταση φωτισµού, έτσι ώστε να εξασφαλί-
ζεται ο έλεγχός της κατά τη διάρκεια των απογευµατινών και
νυχτερινών ωρών φύλαξης και διακίνησης των αυτοκινήτων που
εισέρχονται και εξέρχονται του σταθµού, µε παροχή είτε από τη
Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού είτε από άλλον επίσηµο πά-
ροχο. Εναλλακτικά, η ηλεκτρική εγκατάσταση φωτισµού ενός
υπαίθριου σταθµού µπορεί να επιτυγχάνεται και µε αυτόνοµα
φωτιστικά σώµατα, τα οποία λειτουργούν µε φωτοβολταϊκά
πάνελ.

7. Κάθε υπαίθριος σταθµός:
α) διαθέτει περιτοίχιση ή περίφραξη από άκαυστο υλικό, ώστε

να µην είναι δυνατή η διενέργεια ελιγµών στα πεζοδρόµια ή η κα-
τάληψη αυτών από αυτοκίνητα,

β) έχει την ωφέλιµη επιφάνειά του κατάλληλα επιστρωµένη
είτε από ασφαλτικό τάπητα είτε από άλλο κατάλληλο υλικό (π.χ.
βιοµηχανικό δάπεδο) και διαθέτει κατάλληλη υπόβαση ανθεκτική
στο βάρος όλων των προς στάθµευση αυτοκινήτων,

γ) διαθέτει επί του δαπέδου διαγράµµιση της διάταξης των
προς στάθµευση αυτοκινήτων,

δ) διαθέτει είσοδο – έξοδο πλάτους τριών (3) έως έξι (6) µ.,
κατά την κρίση της υπηρεσίας, ανάλογα µε το µέγεθος του σταθ-
µού, µπροστά δε από κάθε σειρά αυτοκινήτων υπάρχει διάδρο-
µος πλάτους από τρία (3) µ. έως έξι (6) µ. τουλάχιστον, ανάλογα
µε τη διάταξη στάθµευσης των αυτοκινήτων, σύµφωνα µε τα πα-
ρακάτω ενδεικτικά σκαριφήµατα,

ε) διαθέτει γραφείο κίνησης κατασκευασµένο από άκαυστο
υλικό. Για την τοποθέτηση και χρήση του γραφείου κίνησης δεν
απαιτείται η έκδοση οικοδοµικής άδειας, εφόσον έχει εµβαδόν
έως και δεκαπέντε (15) τ.µ. και είναι προσωρινή κατασκευή, κατά
τα οριζόµενα στο άρθρο 2 του ν. 4067/2010,

στ) διαθέτει αναρτηµένη πινακίδα στην οποία φαίνεται ο αριθ-
µός και η διάταξη των θέσεων στάθµευσης,

ζ) επιτρέπεται να φέρει προσωρινά σκίαστρα κατάλληλης µη-
χανικής αντοχής.

8. Σταθµοί αυτοκινήτων που πληρούν όλους τους παραπάνω
όρους µπορούν να χρησιµοποιηθούν ως υπαίθριοι χώροι προβο-
λής ταινιών υπό τις ακόλουθες πρόσθετες προϋποθέσεις:

α) η περίφραξη ή περιτοίχιση του χώρου αυτών γίνεται από τέ-
τοιο υλικό ώστε να είναι δυνατή η εύκολη διάνοιξή του από τα
σταθµευµένα αυτοκίνητα σε περίπτωση ανάγκης,

β) να υφίσταται ξεχωριστή είσοδος και έξοδος πλάτους πέντε
(5) µέτρων τουλάχιστον,

γ) για την εγκατάσταση και λειτουργία των µηχανηµάτων προ-
βολής υποβάλλεται άδεια που εκδίδεται από την αρµόδια υπη-
ρεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων.

9. Κατ’ εξαίρεση των διατάξεων του άρθρου αυτού, επιτρέπε-
ται σε συγκοινωνιακούς φορείς του ν. 588/1977 (Α’ 148) να
ιδρύουν και να λειτουργούν υπαίθριους σταθµούς για τη στέ-
γαση ηλεκτροκινήτων ή θερµικών λεωφορείων αυτοκινήτων οχη-
µάτων και µέσα στους χώρους στάθµευσης των οχηµάτων αυτών
να εγκαθιστούν πάσης φύσεως συνεργεία επιθεωρήσεως, συν-
τηρήσεως και επισκευής τέτοιων οχηµάτων, καθώς και αντλίες
παροχής πετρελαίου υπό τους εξής όρους και προϋποθέσεις: 

α) αν στα παραπάνω συνεργεία γίνεται χρήση ανοικτής φλό-
γας (όπως οξυγονοκόλληση, ηλεκτροσυγκόλληση), η χρήση της
περιορίζεται µέσα σε κλειστό χώρο, του οποίου το πλησιέστερο
άνοιγµα απέχει απόσταση τουλάχιστον δεκαπέντε (15) µέτρα
από το κέντρο των αντλιών, φρεατίων δεξαµενών και της προβο-
λής των στοµίων εξαερώσεως,    

β) τα συνεργεία επιθεώρησης, επισκευής και συντήρησης του
υπαίθριου σταθµού είναι εφοδιασµένα µε την κατά νόµο άδεια
λειτουργίας, 

γ) για την εγκατάσταση των αντλιών παροχής πετρελαίου των
δεξαµενών τηρούνται οι ισχύουσες διατάξεις, 

δ) οι αντλίες παροχής πετρελαίου εγκαθίστανται σε τέτοια
θέση, ώστε από τη λειτουργία τους να µην εµποδίζεται η οµαλή
λειτουργία του σταθµού,

ε) η µέγιστη επιτρεπόµενη χωρητικότητα κάθε υπόγειας δεξα-
µενής ορίζεται σε τριάντα (30) κυβικά µέτρα, µη συµπεριλαµβα-
νοµένου του απαραίτητου κενού πέντε τοις εκατό (5%).»

Άρθρο  29
Λειτουργία των συνεργείων επισκευής και συντήρησης οχη-

µάτων υψηλής τάσης 

1. Για τη λειτουργία των συνεργείων οχηµάτων υψηλής τάσης,
πέραν των διατάξεων του π.δ. 78/1988         (Α’ 34), ισχύουν οι
διατάξεις του παρόντος άρθρου.

2. Τα συνεργεία οχηµάτων υψηλής τάσης µπορούν να λειτουρ-
γούν εντός των εγκαταστάσεων άλλου συνεργείου ή αυτοτελώς.
Οι εγκαταστάσεις, εντός των οποίων λειτουργούν, πρέπει να δια-
θέτουν επαρκείς χώρους για την επισκευή και συντήρηση των
οχηµάτων υψηλής τάσης. Όλοι οι χώροι πρέπει να διαθέτουν την
απαραίτητη σήµανση, όπως αναγνωριστικές πινακίδες επί του
οχήµατος και περίφραξη του χώρου µε εµφανή σήµανση υψηλής
τάσης, ώστε να πληρούνται οι όροι και οι προϋποθέσεις για την
εκτέλεση όλων των απαραίτητων εργασιών επί των οχηµάτων
υψηλής τάσης µε ασφάλεια, τόσο για το όχηµα όσο και για τους
εργαζοµένους του συνεργείου.

3. Το συνεργείο οχηµάτων υψηλής τάσης οφείλει να διαθέτει,
πέραν των εργαλείων και µηχανηµάτων που προβλέπονται στο
π.δ. 78/1988, ειδικό εξοπλισµό για οχήµατα υψηλής τάσης, προ-
κειµένου οι εργασίες επισκευής και συντήρησης στα οχήµατα
αυτά να πραγµατοποιούνται µε ασφάλεια.
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Άρθρο 30
Άσκηση του επαγγέλµατος του τεχνίτη για τη συντήρηση και

επισκευή οχηµάτων υψηλής τάσης

1. Ο τεχνίτης οχηµάτων υψηλής τάσης αναλαµβάνει την επι-
σκευή και συντήρηση των οχηµάτων υψηλής τάσης. Ανάλογα µε
την εκπαίδευση και τη θέση εργασίας του µέσα στο συνεργείο
οχηµάτων υψηλής τάσης, διακρίνονται οι ακόλουθες κατηγορίες
τεχνιτών υψηλής τάσης:

α) «Τεχνίτης οχηµάτων υψηλής τάσης Κατηγορίας 1», είναι ο τε-
χνίτης που, υπό την καθοδήγηση του τεχνίτη οχηµάτων υψηλής
τάσης κατηγορίας 2, εκτελεί εργασίες που αφορούν στη βασική
συντήρηση του οχήµατος, οι οποίες δεν έχουν σχέση µε το σύ-
στηµα υψηλής τάσης. Γνωρίζει τη γενική δοµή του συστήµατος
υψηλής τάσης και τους κινδύνους που πηγάζουν από αυτό.

β) «Τεχνίτης οχηµάτων υψηλής τάσης Κατηγορίας 2», είναι ο τε-
χνίτης που γνωρίζει και ελέγχει τη διακοπή της τροφοδοσίας
τάσης σε συστήµατα υψηλής τάσης και ασφαλίζει το σύστηµα
υψηλής τάσης έναντι επανενεργοποίησης. Ο τεχνίτης οχηµάτων
υψηλής τάσης κατηγορίας 2 γνωρίζει να αφαιρεί και να επανατο-
ποθετεί την µπαταρία σε ένα όχηµα υψηλής τάσης, αναλαµβάνει
την επιδιόρθωση ή τη διαδικασία ανακύκλωσης της µπαταρίας και
διαθέτει τη γνώση και την ικανότητα να θέτει το σύστηµα υψηλής
τάσης εκ νέου σε λειτουργία µε ασφάλεια. Έχει την ευθύνη για
όλες τις εργασίες σε συστήµατα υψηλής τάσης και διενεργεί αυ-
τόνοµα εργασίες σε αυτά, είτε φέρουν είτε δεν φέρουν τάση. 

2. Οι τεχνίτες οχηµάτων υψηλής τάσης κατηγοριών 1 και 2 χρη-
σιµοποιούν, όπου απαιτείται, τον ειδικό εξοπλισµό, που καθορίζε-
ται µε την απόφαση της παρ. 3 του άρθρου 29 κατά τη διάρκεια
της επισκευής και συντήρησης οχηµάτων υψηλής τάσης.

3. Σε κάθε συνεργείο οχηµάτων υψηλής τάσης απασχολείται
ένας (1) τουλάχιστον τεχνίτης οχηµάτων υψηλής τάσης Κατηγο-
ρίας 2, ως υπεύθυνος για την ορθή εκτέλεση των εργασιών. Αν το
συνεργείο απασχολεί περισσότερους από έναν τεχνίτες οχηµάτων
υψηλής τάσης Κατηγορίας 2, υποχρεούται να ορίσει έναν από αυ-
τούς ως υπεύθυνο για την ορθή εκτέλεση των εργασιών επί των
οχηµάτων υψηλής τάσης στον χώρο του συνεργείου.

Άρθρο  31
Τεχνικός έλεγχος  Η/Ο

Τα Δηµόσια και Ιδιωτικά Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου (Κ.Τ.Ε.Ο.)
διενεργούν τεχνικό έλεγχο των Η/Ο (περιοδικό, έκτακτο και εκού-
σιο).

Άρθρο  32
Διαχείριση συσσωρευτών Η/Ο

Η διαχείριση των αποβλήτων συσσωρευτών Η/Ο πραγµατοποι-
είται σύµφωνα µε τον ν. 2939/2001 (Α’ 179) και την υπ’ αρ.
41624/2057/Ε103/2010 κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής (Β’ 1625). 

ΜΕΡΟΣ Γ’ 
TΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ ΤΕΤΑΡΤΟΥ ΜΕΡΟΥΣ ΤΟΥ 

Ν. 3982/2011 (Α’ 143) ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΗΝ ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΗ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2019/1161 ΤΟΥ ΕΥ-

ΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ 
ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 20ης ΙΟΥΝΙΟΥ 2019 «ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2009/33/ΕΚ 
ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΗΝ ΠΡΟΩΘΗΣΗ ΚΑΘΑΡΩΝ ΚΑΙ 

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΩΣ ΑΠΟΔΟΤΙΚΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΟΔΙΚΩΝ ΜΕΤΑ-
ΦΟΡΩΝ» (L188) ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο  33
Αντικείµενο και στόχοι - Τροποποίηση του άρθρου 65 του ν.

3982/2011 (Α’ 143)
(παρ. 2 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161)

Το άρθρο 65 του ν. 3982/2011 (Α’ 143) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 65
Αντικείµενο και στόχοι

Οι αναθέτουσες αρχές και οι αναθέτοντες φορείς υποχρεούνται
να λαµβάνουν υπόψη τις επιπτώσεις που αφορούν στην κατανά-
λωση ενέργειας και το περιβάλλον, καθ' όλη τη διάρκεια ζωής του
οχήµατος, συµπεριλαµβανοµένης της κατανάλωσης ενέργειας και
των εκποµπών CO2 και ορισµένων ρύπων, όταν προµηθεύονται
ορισµένα οχήµατα οδικών µεταφορών, µε σκοπό την προώθηση
και την τόνωση της αγοράς του τοµέα των καθαρών και ενεργει-
ακώς αποδοτικών οχηµάτων και τη βελτίωση της συµβολής του
τοµέα των µεταφορών στις πολιτικές της Ένωσης για το περιβάλ-
λον, το κλίµα και την ενέργεια.»

Άρθρο  34
Πεδίο εφαρµογής - Τροποποίηση του άρθρου 66 του 

ν. 3982/2011 (Α’ 143)
(παρ. 4 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161)

Το άρθρο 66 του ν. 3982/2011 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 66
Πεδίο εφαρµογής 

Το παρόν µέρος εφαρµόζεται στις προµήθειες µέσω: 
α) συµβάσεων αγοράς, χρηµατοδοτικής µίσθωσης, ενοικίασης

ή αγοράς µε δόσεις που συνάπτονται από αναθέτουσες αρχές ή
αναθέτοντες φορείς, εφόσον υπόκεινται στην υποχρέωση να
εφαρµόζουν τις διαδικασίες για τις προµήθειες που προβλέπονται
στον ν. 4412/2016 (Α’ 147) για τις συµβάσεις που υπερβαίνουν τα
όρια των άρθρων 5 και 235 του νόµου αυτού,

β) συµβάσεων παροχής δηµόσιας υπηρεσίας κατά την έννοια
του Κανονισµού (ΕΚ) υπ’ αρ. 1370/2007 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Οκτωβρίου 2007 (L 315),
που έχουν ως αντικείµενο την παροχή υπηρεσιών οδικών επιβατι-
κών µεταφορών, καθ' υπέρβαση του κατώτατου ορίου που καθο-
ρίζουν τα κράτη-µέλη, αλλά όχι των εφαρµοστέων κατώτατων
ορίων που καθορίζονται στην παρ. 4 του  άρθρου 5 του εν λόγω
Κανονισµού,

γ) συµβάσεων παροχής υπηρεσιών που καθορίζονται στον πί-
νακα 1 του άρθρου 71 του παρόντος, εφόσον οι αναθέτουσες
αρχές ή αναθέτοντες φορείς υπόκεινται στην υποχρέωση να
εφαρµόζουν τις διαδικασίες για τις προµήθειες που προβλέπονται
στον ν. 4412/2016.»

Άρθρο 35
Ορισµοί - Τροποποίηση του άρθρου 67  του ν. 3982/2011

(Α’ 143) 
(παρ. 5 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161)

Το άρθρο 67 του ν. 3982/2011 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 67
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου νοούνται ως:
1. «αναθέτουσες αρχές»: οι αναθέτουσες αρχές, όπως ορίζον-

ται στα σηµεία 1 έως 4 της παρ. 1 του άρθρου 2 και στο άρθρο
223 του ν. 4412/2016 (Α’ 147), 

2. «αναθέτοντες φορείς»: οι αναθέτοντες φορείς, όπως ορίζον-
ται στο άρθρο 224 του ν. 4412/2016,

3. «όχηµα οδικών µεταφορών»: το όχηµα κατηγορίας M ή N,
όπως ορίζεται στις περ. α) και β) της παρ. 1 του άρθρου 4 του Κα-
νονισµού (ΕΕ) 2018/858 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 30ής Μαΐου 2018 (L 151),

4. «καθαρό όχηµα»: 
α) το όχηµα της κατηγορίας Μ1, Μ2 ή Ν1 µε µέγιστες εκποµπές

καυσαερίων εκφρασµένες σε CO2 γρ./χλµ. και εκποµπές ρύπων
υπό πραγµατικές συνθήκες οδήγησης κάτω από ποσοστό των
εφαρµοστέων ορίων εκποµπών, όπως καθορίζεται στον πίνακα 2
του παραρτήµατος του άρθρου 71 ή

β) το όχηµα της κατηγορίας M3, N2 ή N3, που χρησιµοποιεί
εναλλακτικά καύσιµα, όπως ορίζονται στις παρ. 1 και 2 του άρ-
θρου 2 του ν. 4439/2016 (Α’ 222), εξαιρουµένων των καυσίµων που
παράγονται από πρώτες ύλες που ενέχουν υψηλό κίνδυνο έµµε-
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σης αλλαγής της χρήσης της γης, σχετικά µε τις οποίες παρατη-
ρείται σηµαντική επέκταση της περιοχής παραγωγής σε εκτάσεις
µε υψηλά αποθέµατα άνθρακα σύµφωνα µε το άρθρο 26 της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2018/2001 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 11ης Δεκεµβρίου 2018 (L 328). Στην περίπτωση
οχηµάτων που χρησιµοποιούν υγρά βιοκαύσιµα, συνθετικά και πα-
ραφινικά καύσιµα, τα εν λόγω καύσιµα δεν αναµειγνύονται µε συµ-
βατικά ορυκτά καύσιµα,

5. «βαρύ όχηµα µηδενικών εκποµπών»: το καθαρό όχηµα, όπως
ορίζεται στην περ. β’ της παρ. 4, χωρίς κινητήρα εσωτερικής καύ-
σης ή µε κινητήρα εσωτερικής καύσης που εκπέµπει λιγότερο από
1 γρ. CO2/KWh, µετρούµενο σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΚ) υπ’
αρ. 595/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 18ης Ιουνίου 2009 (L 188) και τα µέτρα εφαρµογής του, ή που
εκπέµπει λιγότερο από 1 γρ. CO2/χλµ., µετρούµενο σύµφωνα µε
τον Κανονισµό (ΕΚ) υπ’ αρ. 715/2007 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 20ης Ιουνίου 2007 (L 171) και τα
µέτρα εφαρµογής του.»

Άρθρο 36
Εξαιρέσεις - Τροποποίηση του άρθρου 68 

του ν. 3982/2011 
(παρ. 3 και 4 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161)

Το άρθρο 68 του ν. 3982/2011 (Α’ 143) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 68
Εξαιρέσεις

Εξαιρούνται από τις απαιτήσεις που καθορίζονται στο παρόν
µέρος: 

α) τα οχήµατα που αναφέρονται στις περ. α’, β’, γ’ και δ’ της
παρ. 2 και στις περ. α’, β’ και γ’ της παρ. 3 του άρθρου 2, καθώς
και στα σηµεία 5.2. έως 5.5. και 5.7. του Μέρους Α’ του παραρτή-
µατος Ι του Κανονισµού (ΕΕ) υπ’ αρ. 2018/858 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, και

β) τα οχήµατα της κατηγορίας M3 πέραν των οχηµάτων κλάσης
I και κλάσης A, όπως ορίζονται στα σηµεία 2 και 3 του άρθρου 3
του Κανονισµού (ΕΚ) υπ’ αρ. 661/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 13ης Ιουλίου 2009 (L 200).»

Άρθρο 37
Ελάχιστοι στόχοι προµηθειών - Τροποποίηση 

του άρθρου 69 του ν. 3982/2011  
(παρ. 6 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161)

Το άρθρο 69 του ν. 3982/2011 (Α’ 143) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 69
Ελάχιστοι στόχοι προµηθειών

1. Οι συµβάσεις προµήθειας οχηµάτων και παροχής υπηρεσιών,
όπως αναφέρονται στο άρθρο 66, πρέπει να συµµορφώνονται µε
τους ελάχιστους στόχους προµηθειών καθαρών ελαφρών οχηµά-
των που καθορίζονται στον πίνακα 3 και καθαρών βαρέων οχηµά-
των που καθορίζονται στον πίνακα 4 του παραρτήµατος του
άρθρου 71. Οι εν λόγω στόχοι εκφράζονται ως ελάχιστα ποσοστά
καθαρών οχηµάτων επί του συνολικού αριθµού οχηµάτων οδικών
µεταφορών, που καλύπτονται από το σύνολο όλων των συµβά-

σεων που αναφέρονται στο άρθρο 66, οι οποίες έχουν ανατεθεί
µεταξύ της 2ας.8.2021 και της 31ης.12.2025, για την πρώτη πε-
ρίοδο αναφοράς, και µεταξύ της 1ης.12.2026 και της
31ης.12.2030, για τη δεύτερη περίοδο αναφοράς. 

2. Για τον υπολογισµό των ελάχιστων στόχων προµηθειών, η
ηµεροµηνία της δηµόσιας σύµβασης που λαµβάνεται υπόψη, είναι
η ηµεροµηνία ολοκλήρωσης της διαδικασίας δηµόσιας προµή-
θειας, µε την ανάθεση της σύµβασης. 

3. Τα οχήµατα που ανταποκρίνονται στον ορισµό των καθαρών
οχηµάτων βάσει του σηµείου 4 του άρθρου 67 ή των βαρέων οχη-
µάτων µηδενικών εκποµπών βάσει του σηµείου 5 του άρθρου 67
ως αποτέλεσµα µετασκευής, µπορούν να προσµετρώνται ως κα-
θαρά οχήµατα ή βαρέα οχήµατα µηδενικών εκποµπών, αντίστοιχα,
για σκοπούς συµµόρφωσης µε τους ελάχιστους στόχους προµη-
θειών. 

4. Στις συµβάσεις που αναφέρονται στην περ. α’ του άρθρου
66, λαµβάνεται υπόψη, για σκοπούς αξιολόγησης της συµµόρφω-
σης µε τους ελάχιστους στόχους προµηθειών, ο αριθµός των οχη-
µάτων οδικών µεταφορών, που αποτελούν αντικείµενο αγοράς,
χρηµατοδοτικής µίσθωσης, ενοικίασης ή αγοράς µε δόσεις βάσει
κάθε σύµβασης. 

5. Στην περίπτωση των συµβάσεων που αναφέρονται στις περ.
β) και γ) του άρθρου 66, λαµβάνεται υπόψη, για σκοπούς αξιολό-
γησης της συµµόρφωσης µε τους ελάχιστους στόχους προµη-
θειών, ο αριθµός των οχηµάτων οδικών µεταφορών που πρόκειται
να χρησιµοποιηθούν για την παροχή των υπηρεσιών που καλύ-
πτονται από κάθε σύµβαση. 

6. Εάν δεν εγκριθούν νέοι στόχοι για την περίοδο µετά από την
1η.1.2030, εξακολουθούν να ισχύουν οι στόχοι που έχουν τεθεί
για τη δεύτερη περίοδο αναφοράς και υπολογίζονται σύµφωνα µε
τις παρ. 1 έως 5, για τις επόµενες πενταετείς περιόδους. 

7. Οι αναθέτουσες αρχές ή οι αναθέτοντες φορείς δύνανται να
εφαρµόζουν υψηλότερους εθνικούς στόχους ή αυστηρότερες
απαιτήσεις, εκτός από τις αναφερόµενες στον πίνακα 4 του πα-
ραρτήµατος του άρθρου 71.» 

Άρθρο 38
Παράρτηµα - Τροποποίηση του άρθρου 71 

του ν. 3982/2011
(παρ. 11 του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161)

Το άρθρο 71 του ν. 3982/2011 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 71
Προσαρτάται και αποτελεί αναπόσπαστο µέρος του παρόντος

το ακόλουθο Παράρτηµα: 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΕΣ  ΣΧΕΤΙΚΑ  ΜΕ  ΤΗΝ  ΕΦΑΡΜΟΓΗ  

ΕΛΑΧΙΣΤΩΝ  ΣΤΟΧΩΝ  ΠΡΟΜΗΘΕΙΩΝ  ΣΤΟΝ  ΤΟΜΕΑ  ΤΩΝ ΚΑ-
ΘΑΡΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΟΔΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΜΕ ΣΤΟΧΟ ΤΗ
ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΗΣ ΚΙΝΗΤΙΚΟΤΗΤΑΣ ΧΑΜΗΛΩΝ ΕΚΠΟΜΠΩΝ ΣΤΑ

ΚΡΑΤΗ-ΜΕΛΗ

Πίνακας 1: Κωδικοί κοινού λεξιλογίου για τις δηµόσιες συµβά-
σεις (CPV) για υπηρεσίες που αναφέρονται στο άρθρο 66 παρ. 1
στοιχείο γ)
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Άρθρο 39
Μέτρα εφαρµογής της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161 και 

υποβολή εκθέσεων - Προσθήκη άρθρου 71Α 
στον ν. 3982/2011

(παρ. 10 άρθρου 1 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1161)

1. Οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών υποβάλλουν προτάσεις στην Επιτροπή της παρ. 2 του
άρθρου 18 του ν. 3855/2010 (Α’ 95) για την εκπόνηση δράσεων
και τη λήψη µέτρων προς τον σκοπό της προώθησης των καθα-
ρών και ενεργειακώς αποδοτικών οχηµάτων στις δηµόσιες συµ-
βάσεις, όπως τίθεται µε το παρόν, προκείµενου αυτά να
συµπεριληφθούν στο Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Προώθηση
των Πράσινων Δηµόσιων Συµβάσεων του ίδιου άρθρου. 

2. Για την εφαρµογή του παρόντος, στις διαδικασίες ανάθεσης
δηµοσίων συµβάσεων κατά την έννοια του           ν. 4412/2016 (Α’
147) για την προµήθεια οχηµάτων υποχρεωτικά συνεκτιµάται
κατά την αξιολόγηση των προσφορών η ύπαρξη ελάχιστης πο-
σόστωσης επί του συνόλου του προσφερόµενου στόλου των
υποψηφίων ύψους πέντε τοις εκατό (5%) για αµιγώς ηλεκτρικά
οχήµατα ή υβριδικά ηλεκτρικά οχήµατα εξωτερικής φόρτισης µε
εκποµπές ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ. Αντίστοιχα, στις διαδικα-
σίες ανάθεσης δηµοσίων συµβάσεων κατά την έννοια του ν.
4412/2016 για την προµήθεια υπηρεσιών, η παροχή των οποίων
απαιτεί τη χρήση στόλου οχηµάτων, δύναται να τεθεί ως κριτήριο
ποιοτικής επιλογής η υποχρέωση ελάχιστης ποσόστωσης επί του
συνόλου του στόλου των υποψηφίων ύψους πέντε τοις εκατό
(5%) για αµιγώς ηλεκτρικά οχήµατα ή υβριδικά ηλεκτρικά οχή-
µατα εξωτερικής φόρτισης µε εκποµπές ρύπων έως 50 γρ.
CO2/χλµ και σε κάθε περίπτωση τίθεται η υποχρέωση ύπαρξης
ενός (1) κατ’ ελάχιστον αµιγούς Η/Ο στον στόλο των υποψηφίων.

Οι αναθέτοντες φορείς και οι αναθέτουσες αρχές, κατά την
έννοια των διατάξεων του ν. 4412/2016, οφείλουν να αιτούνται
από τους οικονοµικούς φορείς που συµµετέχουν στις σχετικές
διαδικασίες ανάθεσης σύµβασης να προσκοµίζουν κατάλληλα
αποδεικτικά έγγραφα, µε τα οποία βεβαιώνεται η ελάχιστη πο-
σόστωση  Η/Ο στο σύνολο των οχηµάτων του στόλου τους. 

Οι διατάξεις του παρόντος δεν εφαρµόζονται στις διαδικασίες
ανάθεσης δηµοσίων συµβάσεων προµηθειών και υπηρεσιών, οι
οποίες έχουν εκτιµώµενη αξία κάτω των ορίων της παρ. 1 του
άρθρου 118 και της παρ. 1 του άρθρου 328 του ν. 4412/2016.

Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται στις διαδικασίες
ανάθεσης δηµοσίων συµβάσεων προµηθειών και υπηρεσιών, η
έναρξη των οποίων λαµβάνει χώρα, σύµφωνα µε τα άρθρα 61 και
290 του ν. 4412/2016, µετά από την 2α.8.2021.

3. Στον ν. 3982/2011 προστίθεται άρθρο 71Α, ως εξής:

«Άρθρο 71Α
Υποβολή εκθέσεων και επανεξέταση

1. Έως τις 2.8.2022, οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών αποστέλλουν στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή έκθεση σχετικά µε τα µέτρα που λαµβάνονται για την
εφαρµογή των άρθρων 65 έως 71, τις µελλοντικές ενέργειες
εφαρµογής, συµπεριλαµβανοµένων του χρονοδιαγράµµατος και
του πιθανού επιµερισµού προσπαθειών µεταξύ διαφόρων επιπέ-
δων διακυβέρνησης, καθώς και κάθε άλλη συναφή πληροφορία.

2. Έως τις 18. 4.2026 και εν συνεχεία ανά τρία (3) έτη, η Ενιαία
Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, έπειτα από εισήγηση
των αρµόδιων υπηρεσιών του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών, υποβάλλει έκθεση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή σχετικά µε
την εφαρµογή των άρθρων 65 έως 71. Οι εν λόγω εκθέσεις συ-
νοδεύουν τις εκθέσεις που υποβάλλονται στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, σύµφωνα µε το άρθρο 340 του ν. 4412/2016 (Α’ 147) και
περιέχουν πληροφορίες σχετικά µε τα µέτρα που λαµβάνονται
για την εφαρµογή των άρθρων 65 έως 71, τις µελλοντικές ενέρ-
γειες εφαρµογής, καθώς και κάθε άλλη συναφή πληροφορία. Οι
εν λόγω εκθέσεις περιλαµβάνουν επίσης τον αριθµό και τις κα-
τηγορίες οχηµάτων που καλύπτονται από τις συµβάσεις που ανα-
φέρονται στο άρθρο 66. Οι πληροφορίες παρουσιάζονται µε
βάση τις κατηγορίες που ορίζονται στον Κανονισµό (ΕΚ) υπ’ αρ.

2195/2002 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 5ης Νοεµβρίου 2002 (L 340).»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΤΗΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΑΥΤΟΤΕΛΟΥΣ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΗΛΕΚΤΡΟΚΙΝΗΣΗΣ

ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 40
Σύσταση Αυτοτελούς Τµήµατος Ηλεκτροκίνησης 

στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας 
– Τροποποίηση Οργανισµού Υπουργείου 

Περιβάλλοντος και Ενέργειας

1. Συστήνεται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
Αυτοτελές Τµήµα Ηλεκτροκίνησης, το οποίο υπάγεται στη Γενική
Διεύθυνση Ενέργειας. 

2. Στο π.δ. 132/2017 (Α’ 160) επέρχονται οι εξής τροποποι-
ήσεις:

α) Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 43 του                  π.δ.
132/2017 προστίθεται νέα περίπτωση ε) και το άρθρο 43 διαµορ-
φώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 43
ΓΕΝΙΚΗ ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

ΣΚΟΠΟΣ ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ

1. Στρατηγικοί σκοποί της Γενικής Διεύθυνσης Ενέργειας είναι
ιδίως: 

α) ο ενεργειακός σχεδιασµός της Χώρας µε βάση την ενεργει-
ακή κατάσταση, τις ενεργειακές πηγές της, τις τεχνολογίες και
τις διεθνείς δεσµεύσεις, 

β) η µέριµνα για τη διασφάλιση του ενεργειακού εφοδιασµού
της Χώρας, η διαµόρφωση του νοµοθετικού και κανονιστικού
πλαισίου της αγοράς ενέργειας, 

γ) η εποπτεία της και η εν γένει προώθηση της ανάπτυξης του
ενεργειακού τοµέα.

2. Η Γενική Διεύθυνση Ενέργειας συγκροτείται από τα ακό-
λουθα:

α) Διεύθυνση Υδρογονανθράκων 
β) Διεύθυνση Ηλεκτρικής Ενέργειας
γ) Διεύθυνση Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και Εναλλακτι-

κών Καυσίµων 
δ) Διεύθυνση Ενεργειακών Πολιτικών και Ενεργειακής Αποδο-

τικότητας 
ε) Αυτοτελές Τµήµα Ηλεκτροκίνησης»
β) Μετά το άρθρο 47 του π.δ. 132/2017 προστίθεται νέο άρθρο

47Α, ως εξής:

«Άρθρο 47Α 
Τµήµα Ηλεκτροκίνησης

Στο Αυτοτελές Τµήµα Ηλεκτροκίνησης ανήκουν οι ακόλουθες
αρµοδιότητες: 

α) η εισήγηση της εθνικής πολιτικής για την ηλεκτροκίνηση
λαµβάνοντας υπόψη το Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το
Κλίµα (Ε.Σ.Ε.Κ.), που κυρώθηκε µε την υπ’ αρ. 4/23.12.2019 από-
φαση του Κυβερνητικού Συµβουλίου Οικονοµικής Πολιτικής (Β’
4893) και τη Μακροχρόνια Στρατηγική για το έτος 2050, η εκπό-
νηση του Εθνικού Σχεδίου Ηλεκτροκίνησης σε συνεργασία µε τα
συναρµόδια υπουργεία, η περαιτέρω παρακολούθηση και επικαι-
ροποίηση του Εθνικού Σχεδίου για την Ηλεκτροκίνηση και η πα-
ρακολούθηση της εφαρµογής των Σχεδίων Φόρτισης
Ηλεκτρικών Οχηµάτων,

β) η εισήγηση για εκπόνηση έργων, µελετών, προγραµµάτων
και δράσεων για την προώθηση της ηλεκτροκίνησης στο πλαίσιο
του εθνικού στόχου µείωσης των εκποµπών αερίων, όπως αυτή
περιγράφεται στο Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίµα
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και η υλοποίηση τέτοιων δράσεων,
γ) η εισήγηση νοµοθετικών και κανονιστικών ρυθµίσεων για την

προώθηση και ανάπτυξη της ηλεκτροκίνησης,
δ) η εισήγηση για την προσαρµογή του σχετικού εθνικού δι-

καίου στο ενωσιακό δίκαιο στον τοµέα αρµοδιότητάς του, 
ε) η αποτίµηση της αποτελεσµατικότητας των εφαρµοζόµενων

µέτρων για την προώθηση της ηλεκτροκίνησης και η µέριµνα για
τη συγκέντρωση, αξιολόγηση, επεξεργασία, τήρηση και παροχή
στατιστικών στοιχείων σχετικά µε την ηλεκτροκίνηση, καθώς και η
ετήσια αξιολόγηση της ανάπτυξης  των σηµείων επαναφόρτισης
Η/Ο,

στ) η διατύπωση προτάσεων για την αποτελεσµατική αντιµε-
τώπιση διοικητικών δυσχερειών, τα οποία προκύπτουν κατά την
αδειοδοτική ή άλλη συναφή διαδικασία που αφορά στον τοµέα
της ηλεκτροκίνησης,

ζ) η εποπτεία των φορέων της αγοράς ηλεκτροκίνησης, σε συ-
νεργασία µε τη Ρ.Α.Ε., για θέµατα αρµοδιότητάς της που αφο-
ρούν στην αγορά ενέργειας, ιδίως µέσω του Μ.Υ.Φ.Α.Η.,

η) η εισήγηση για την επιβολή προστίµων για παραβάσεις που
άπτονται των αρµοδιοτήτων του τµήµατος,

θ) η εκπροσώπηση της ελληνικής πολιτείας σε διεθνή fora, συ-
νέδρια, οργανισµούς, επιτροπές κ.λπ., για τα θέµατα που άπτον-
ται των αρµοδιοτήτων του τµήµατος,

ι) η ενηµέρωση και πληροφόρηση του κοινού και των επιχει-
ρήσεων για το θεσµικό, νοµοθετικό, φορολογικό και χρηµατοοι-
κονοµικό πλαίσιο του τοµέα της ηλεκτροκίνησης, καθώς και για
τις σχετικές διαδικασίες αδειοδότησης και ένταξης σε υφιστά-
µενα προγράµµατα ή σχέδια ενίσχυσης,

ια) η µέριµνα για τη σύνταξη και αποστολή απόψεων και στοι-
χείων της Διοίκησης στο Συµβούλιο της Επικρατείας και στα τα-
κτικά διοικητικά δικαστήρια για υποθέσεις που συζητούνται σε
αυτά και είναι σχετικές µε τις αρµοδιότητες του Τµήµατος.

γ) Στο άρθρο 73 του π.δ. 132/2017 προστίθεται παρ. 12Α και
το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 73
Προϊστάµενοι Τµηµάτων

1. α) Στα Τµήµατα της Διεύθυνσης Διοικητικών Υπηρεσιών
προΐσταται υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ όλων των κλάδων και ει-
δικοτήτων ή του κλάδου ΤΕ όλων των κλάδων και ειδικοτήτων. 

β) Στα Τµήµατα της Διεύθυνσης Νοµοθετικού Έργου και Πρω-
τοβουλίας προΐσταται υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ Διοικητικού -
Οικονοµικού, κατά προτίµηση κάτοχος πτυχίου Νοµικής. 

γ) Στο αυτοτελές Τµήµα ΠΣΕΑ, προΐσταται υπάλληλος κατη-
γορίας ΠΕ όλων των κλάδων ή, υπάλληλος κατηγορίας ΤΕ όλων
των κλάδων. 

2. α) Στα Τµήµατα της Διεύθυνσης Προϋπολογισµού και Δη-
µοσιονοµικών Αναφορών προΐσταται υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ
Διοικητικού - Οικονοµικού ή ΤΕ Διοικητικού - Λογιστικού. 

β) Στα Τµήµατα της Διεύθυνσης Οικονοµικής Διαχείρισης προ-
ΐσταται υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού ή
ΤΕ Διοικητικού - Λογιστικού. 

γ) Στα Τµήµατα της Διεύθυνσης Προµηθειών, Υποδοµών και
Διαχείρισης Υλικού προΐσταται υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ όλων
των κλάδων και ειδικοτήτων ή του κλάδου ΤΕ όλων των κλάδων
και ειδικοτήτων. 

3. α) Στα τµήµατα της Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυβέρνη-
σης προΐσταται υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ όλων των κλάδων ή
του κλάδου ΤΕ Πληροφορικής ή ΤΕ Μηχανικών. 

β) Στα τµήµατα της Διεύθυνσης Γεωχωρικών Πληροφοριών
προΐσταται υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Περιβάλ-
λοντος ή ΠΕ Πληροφορικής ή ΠΕ Γεωτεχνικών µε εµπειρία σχε-
τική µε τις αρµοδιότητες της εν θέµατι Διεύθυνσης. 

4. α) Στο Τµήµα Ευρωπαϊκών και Διεθνών Υποθέσεων Περιβάλ-
λοντος της Διεύθυνσης Διεθνών και Ευρωπαϊκών Δραστηριοτή-
των, προΐσταται υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ όλων των κλάδων µε
προαπαιτούµενο την άριστη γνώση µιας ξένης γλώσσας. 

β) Στο Τµήµα Ευρωπαϊκών και Διεθνών Υποθέσεων Ενέργειας
και Ορυκτών Πρώτων Υλών της Διεύθυνσης Διεθνών και Ευρω-
παϊκών Δραστηριοτήτων, προΐσταται υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ

όλων των κλάδων µε προαπαιτούµενο την άριστη γνώση µιας
ξένης γλώσσας. 

5. α) Στα Τµήµατα των Διευθύνσεων που απαρτίζουν τη Γενική
Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Πολιτικής προΐσταται υπάλληλος
των κλάδων ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Περιβάλλοντος ή ΠΕ Γεωτεχνι-
κών µε την επιφύλαξη των διατάξεων της παρακάτω περ. β’. 

β) Στο Τµήµα Περιβαλλοντικών Πιστοποιήσεων προΐσταται
υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ όλων των κλάδων. 

6. α) Στα Τµήµατα των Διευθύνσεων που απαρτίζουν τη Γενική
Διεύθυνση Δασών και Δασικού Περιβάλλοντος προΐσταται υπάλ-
ληλος του κλάδου ΠΕ Γεωτεχνικών ή υπάλληλος του κλάδου ΤΕ
Δασοπόνων, µε την επιφύλαξη των διατάξεων των παρακάτω
περ. β’, γ’ και δ’. 

β) Στο Τµήµα Ελέγχου της Εµπορίας και Διακίνησης Άγριας
Ζωής και Ειδών CITES της Διεύθυνσης Προγραµµατισµού και
Δασικής Πολιτικής της ως άνω Γενικής Διεύθυνσης, προΐσταται
υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Γεωτεχνικών ή ΠΕ Περιβάλλοντος. 

γ) Στο Τµήµα Εµπραγµάτων Δικαιωµάτων της Διεύθυνσης
Προστασίας Δασών της ως άνω Γενικής Διεύθυνσης, προΐσταται
υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Γεωτεχνικών ή ΠΕ Διοικητικού - Οι-
κονοµικού. 

δ) Στο Τµήµα Δασικών Προστατευόµενων Περιοχών και Δασι-
κής Αναψυχής της Διεύθυνσης Προστασίας Δασών της ως άνω
Γενικής Διεύθυνσης, προΐσταται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Γε-
ωτεχνικών ή ΠΕ Περιβάλλοντος. 

7. Στα Τµήµατα των Διευθύνσεων που απαρτίζουν τη Γενική
Διεύθυνση Χωρικού Σχεδιασµού προΐσταται υπάλληλος του κλά-
δου ΠΕ Μηχανικών. 

8. Στα Τµήµατα των Διευθύνσεων που απαρτίζουν τη Γενική
Διεύθυνση Πολεοδοµίας προΐσταται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ
Μηχανικών. 

9. α) Στα Τµήµατα που απαρτίζουν τη Διεύθυνση Υδρογοναν-
θράκων της Γενικής Διεύθυνσης Ενέργειας προΐσταται υπάλλη-
λος των κλάδων ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Περιβάλλοντος ή ΠΕ
Γεωτεχνικών ή ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού µε την επιφύλαξη
των διατάξεων της παρακάτω περ. β’. 

β) Στο Τµήµα Εγκαταστάσεων της Διεύθυνσης Υδρογονανθρά-
κων, προΐσταται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ Μηχανικών. 

10. α) Στα Τµήµατα που απαρτίζουν τη Διεύθυνση Ανανεώσι-
µων Πηγών Ενέργειας και Εναλλακτικών Καυσίµων της Γενικής
Διεύθυνσης Ενέργειας προΐσταται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ
Μηχανικών ή ΠΕ Περιβάλλοντος ή ΠΕ Γεωτεχνικών ή ΠΕ Διοικη-
τικού - Οικονοµικού µε την επιφύλαξη των διατάξεων της παρα-
κάτω περ. β’. 

β) Στο Τµήµα Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) Ηλεκτρι-
κής και Θερµικής/Ψυκτικής Ενέργειας της Διεύθυνσης Ανανεώ-
σιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) και Εναλλακτικών Καυσίµων της
Γενικής Διεύθυνσης Ενέργειας, προΐσταται υπάλληλος των κλά-
δων ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Περιβάλλοντος ή ΠΕ Διοικητικού - Οι-
κονοµικού. 

11. α) Στα Τµήµατα που απαρτίζουν τη Διεύθυνση Ηλεκτρικής
Ενέργειας της Γενικής Διεύθυνσης Ενέργειας προΐσταται υπάλ-
ληλος των κλάδων ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού
µε την επιφύλαξη των διατάξεων της παρακάτω περ. β’. 

β) Στο Τµήµα Παραγωγής, Μεταφοράς και Διανοµής Ηλεκτρι-
κής Ενέργειας της Διεύθυνσης Ηλεκτρικής Ενέργειας, προΐστα-
ται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Μηχανικών. 

12. α) Στα Τµήµατα που απαρτίζουν τη Διεύθυνση Ενεργει-
ακών Πολιτικών και Ενεργειακής Αποδοτικότητας της Γενικής Δι-
εύθυνσης Ενέργειας, προΐσταται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ
Μηχανικών ή ΠΕ Διοικητικού -Οικονοµικού µε την επιφύλαξη των
διατάξεων της παρακάτω περ. β’. 

β) Στο Τµήµα Ενεργειακής Αποδοτικότητας της Διεύθυνσης
Ενεργειακών Πολιτικών και Ενεργειακής Αποδοτικότητας, προ-
ΐσταται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Μηχανικών. 

12. Α. Στο Αυτοτελές Τµήµα Ηλεκτροκίνησης προΐσταται υπάλ-
ληλος των κλάδων ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµικού.

13. α) Στα Τµήµατα που απαρτίζουν τη Διεύθυνση Ανάπτυξης
και Πολιτικής της Γενικής Διεύθυνσης Ορυκτών Πρώτων Υλών
προΐσταται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Γεωτε-
χνικών ή ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού µε την επιφύλαξη των δια-
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τάξεων της παρακάτω περ. β’. 
β) Στο Τµήµα Τεκµηρίωσης - Παρατηρητήριο Μεταλλευτικών

και Λατοµικών Δραστηριοτήτων της Διεύθυνσης Ανάπτυξης και
Πολιτικής, προΐσταται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ Μηχανικών ή
ΠΕ Γεωτεχνικών ή ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού ή ΠΕ Πληροφο-
ρικής. 

14. α) Στα Τµήµατα που απαρτίζουν τη Διεύθυνση Μεταλλευ-
τικών, Ενεργειακών και Βιοµηχανικών Ορυκτών της Γενικής Δι-
εύθυνσης Ορυκτών Πρώτων Υλών, προΐσταται υπάλληλος του
κλάδου ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Γεωτεχνικών µε την επιφύλαξη των
διατάξεων της παρακάτω περ. β’. 

β) Στο Τµήµα Διαχείρισης Μεταλλευτικών Δικαιωµάτων της Δι-
εύθυνσης Μεταλλευτικών, Ενεργειακών και Βιοµηχανικών Ορυ-
κτών, προΐσταται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Διοικητικού -
Οικονοµικού ή ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Γεωτεχνικών. 

15. α) Στα Τµήµατα που απαρτίζουν τη Διεύθυνση Λατοµείων
Μαρµάρων και Αδρανών Υλικών της Γενικής Διεύθυνσης Ορυ-
κτών Πρώτων Υλών, προΐσταται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ Μη-
χανικών ή ΠΕ Γεωτεχνικών µε την επιφύλαξη των διατάξεων της
παρακάτω περ. β’. 

β) Στο Τµήµα Διαχείρισης και Εποπτείας της Διεύθυνσης Λα-
τοµείων Μαρµάρων και Αδρανών Υλικών, προΐσταται υπάλληλος
των κλάδων ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Γεωτεχνικών ή ΠΕ Διοικητικού
- Οικονοµικού. 

16. Στο Αυτοτελές Τµήµα Πολιτικής Έρευνας και Εκµετάλλευ-
σης Υδρογονανθράκων της Γενικής Γραµµατείας Ενέργειας και
Ορυκτών Πρώτων Υλών προΐσταται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ
Μηχανικών ή ΠΕ Περιβάλλοντος, ΠΕ Γεωτεχνικών ή ΠΕ Διοικητι-
κού - Οικονοµικού. 

17. α) Στα Τµήµατα των Διευθύνσεων που απαρτίζουν την Ει-
δική Γραµµατεία Υδάτων προΐσταται υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ
Μηχανικών ή ΠΕ Περιβάλλοντος ή ΠΕ Γεωτεχνικών µε την επι-
φύλαξη των διατάξεων  της παρακάτω περ. β’. 

β) Στο Τµήµα Κοστολόγησης και Τιµολόγησης Υπηρεσιών
Ύδατος και στο Τµήµα Παρακολούθησης, Διαχείρισης και Αξιο-
λόγησης Υπηρεσιών Ύδατος προΐσταται υπάλληλος κατηγορίας
ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Περιβάλλοντος ή ΠΕ Γεωτεχνικών ή ΠΕ Δι-
οικητικού-Οικονοµικού. 

18. α) Στα Τµήµατα Επιθεώρησης Περιβάλλοντος (Βορείου και
Νοτίου Ελλάδος) προΐσταται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ Μηχα-
νικών ή ΠΕ Περιβάλλοντος ή ΠΕ Γεωτεχνικών. 

β) Στα Τµήµατα Επιθεώρησης Δόµησης και Κατεδαφίσεων
(Βορείου και Νοτίου Ελλάδος) προΐσταται υπάλληλος του κλά-
δου ΠΕ Μηχανικών. 

γ) Στα Τµήµατα Επιθεώρησης Ενέργειας (Βορείου και Νοτίου
Ελλάδος) προΐσταται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Μηχανικών. 

δ) Στα Τµήµατα Επιθεώρησης Μεταλλείων (Βορείου και Νοτίου
Ελλάδος) της Ειδικής Γραµµατείας Σώµατος Επιθεωρητών και
Ελεγκτών του Υπουργείου Περιβάλλοντος & Ενέργειας, προΐστα-
ται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Μηχανικών, σύµφωνα µε το άρθρο
3 ΚΜΛΕ. 

19. α) Στα Τµήµατα της Διεύθυνσης Ελέγχου Διακίνησης και
Αποθήκευσης Καυσίµων της Ειδικής Γραµµατείας Σώµατος Επι-
θεωρητών και Ελεγκτών του Υπουργείου Περιβάλλοντος & Ενέρ-
γειας, προΐσταται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ
Περιβάλλοντος ή ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού µε την επιφύλαξη
των διατάξεων των παρακάτω περ. β’ και γ’. 

β) Στο Τµήµα Τεχνικής Υποστήριξης Ηλεκτρονικών Συστηµά-
των και Τεκµηρίωσης της Διεύθυνσης Ελέγχου Διακίνησης και
Αποθήκευσης Καυσίµων, προΐσταται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ
Μηχανικών ή ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού. 

γ) Στο Τµήµα Εποπτείας και Δικαστικών Υποθέσεων της Διεύ-
θυνσης Ελέγχου Διακίνησης και Αποθήκευσης Καυσίµων, προ-
ΐσταται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού. 

20. Στο αυτοτελές Τµήµα Κοινοβουλευτικού Ελέγχου, προ-
ΐσταται υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ όλων των κλάδων. 

21. Στο αυτοτελές Τµήµα Εσωτερικού Ελέγχου, προΐσταται
υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ όλων των κλάδων. 

22. Στο Συντονιστικό γραφείο Αντιµετώπισης Περιβαλλοντικών
Ζηµιών της Ειδικής Γραµµατείας Σώµατος Επιθεωρητών και

Ελεγκτών του Υπουργείου Περιβάλλοντος & Ενέργειας,προΐστα-
ται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Περιβάλλοντος
ή ΠΕ Γεωτεχνικών. 

23. Στα Τµήµατα µπορεί να προΐσταται υπάλληλος της ειδικό-
τητας ΠΕ Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού µε οµώνυµο ή ταυ-
τόσηµο κατά περιεχόµενο πτυχίο µε αυτό που απαιτείται για την
αντίστοιχη θέση ευθύνης.

δ) Στους ήδη υπάρχοντες κλάδους του άρθρου 62 του π.δ.
132/2017 προστίθενται πέντε (5) θέσεις για τη στελέχωση του
Αυτοτελούς Τµήµατος Ηλεκτροκίνησης ως ακολούθως: Δύο (2)
θέσεις ΠΕ Μηχανικών, µία (1) θέση ΠΕ Πληροφορικής, µία (1)
θέση ΠΕ Διοικητικού – Οικονοµικού και µία (1) θέση ΔΕ Διοικητι-
κών Γραµµατέων, και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 62
1. Οι οργανικές θέσεις του µόνιµου προσωπικού ανέρχονται

σε οκτακόσιες σαράντα επτά (847) και κατανέµονται κατά κατη-
γορία και κλάδο, ως εξής:

Κατηγορία – Κλάδος Σύνολο

Κατηγορία Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ)
ΠΕ Γεωτεχνικών 105
ΠΕ Διοικητικού – Οικονοµικού 141
ΠΕ Μηχανικών 292
ΠΕ Περιβάλλοντος 65
ΠΕ Πληροφορικής 21

Κατηγορία Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (ΤΕ)
ΤΕ Δασοπόνων 20
ΤΕ Διοικητικού – Λογιστικού 8
ΤΕ Μηχανικών 40
ΤΕ Τεχνολόγων Γεωπόνων 1
ΤΕ Πληροφορικής 2

Κατηγορία Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (ΔΕ)
ΔΕ Διοικητικών Γραµµατέων 111
ΔΕ Προσωπικού Η/Υ 11
ΔΕ Τεχνικών 19

Κατηγορία Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης (ΥΕ)
ΥΕ Προσωπικό Καθαριότητας 1
ΥΕ Επιµελητών 5
ΥΕ Φυλάκων – Νυχτοφυλάκων 5

Σύνολο 847

3. Οι θέσεις του Αυτοτελούς Τµήµατος Ηλεκτροκίνησης πλη-
ρούνται µε διορισµό ή µετάταξη ή απόσπαση ή µετακίνηση προ-
σωπικού. Κατ’ εξαίρεση και εντός (1) µηνός από  την έναρξη
ισχύος του παρόντος, ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
δύναται να εκδώσει ανακοίνωση – πρόσκληση για απόσπαση ή
µετάταξη προσωπικού µε ανάλογη εφαρµογή των άρθρων 2, 3,
4, 7, 12, 13 και 15 του ν. 4440/2016 (Α’ 224). 

Άρθρο 41
Αυτοτελές Τµήµα Πολιτικής Έρευνας και 

Εκµετάλλευσης Υδρογονανθράκων –  
Τροποποίηση του άρθρου 44 του π.δ. 132/2017 (Α’ 160)

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, το Αυτοτελές Τµήµα
Πολιτικής Έρευνας και Εκµετάλλευσης Υδρογονανθράκων υπά-
γεται στην Διεύθυνση Υδρογονανθράκων. 

2.  Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 44 του  π.δ. 132/2017
προστίθεται περ. ε), ως εξής:

«ε) Τµήµα Πολιτικής Έρευνας και Εκµετάλλευσης Υδρογοναν-
θράκων.»

3. Όπου στις κείµενες διατάξεις αναφέρεται το «Αυτοτελές
Τµήµα Πολιτικής Έρευνας και Εκµετάλλευσης Υδρογονανθρά-
κων» στο εξής νοείται το «Τµήµα Πολιτικής Έρευνας και Εκµετάλ-
λευσης Υδρογονανθράκων» της Διεύθυνσης Υδρογονανθράκων.



Άρθρο 42
Σύσταση Γνωµοδοτικού Συµβουλίου 

για την ηλεκτροκίνηση 

1. Στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας συστήνεται
Γνωµοδοτικό Συµβούλιο για την ηλεκτροκίνηση, το οποίο υπο-
βάλλει προτάσεις στον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας
για θέµατα που αφορούν στον σχεδιασµό της µείωσης των εκ-
ποµπών αερίων του θερµοκηπίου µέσω της αύξησης του αριθ-
µού των Η/Ο και στην αποτελεσµατική εφαρµογή των σχετικών
δράσεων και πολιτικών. 

2. Στην αρµοδιότητα  του Συµβουλίου ανήκουν ιδίως:
α) η εισήγηση για τη διαµόρφωση γενικών κατευθύνσεων των

πολιτικών και η επεξεργασία θέσεων και προτάσεων για την προ-
ώθηση της ηλεκτροκίνησης, όπως για διοικητικά µέτρα, χρηµα-
τοδοτικά προγράµµατα και οικονοµικά κίνητρα και για τη
διαµόρφωση του ρυθµιστικού πλαισίου για τη λειτουργία της
αγοράς της ηλεκτροκίνησης,

β) η διατύπωση γνώµης επί θεµάτων σχετικών µε την εκτίµηση,
ανάληψη και υλοποίηση των µέτρων προώθησης της ηλεκτροκί-
νησης, και εν γένει η παροχή συµβουλευτικής υποστήριξης προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας για κάθε θέµα που
συναρτάται µε την ηλεκτροκίνηση,

γ) η εκτίµηση αντικτύπου, η αξιολόγηση της αποτελεσµατικό-
τητας και η επικαιροποίηση των µέτρων αύξησης στη χώρα του
αριθµού των Η/Ο, καθώς και η εισήγηση για τη λήψη διορθωτι-
κών µέτρων σε περίπτωση κατά την οποία διαπιστώνονται απο-
κλίσεις από τους προβλεπόµενους στόχους,

δ) η παρακολούθηση των διεθνών τεχνολογικών και οικονοµι-
κών εξελίξεων στον τοµέα της ηλεκτροκίνησης και η διατύπωση
προτάσεων προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας για
την αξιοποίηση των σχετικών συµπερασµάτων.

ε) η συνεργασία µε αντίστοιχα όργανα άλλων κρατών και διε-
θνών οργανισµών που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της ηλε-
κτροκίνησης,

στ) η παροχή, κατόπιν αποφάσεως του Υπουργού Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, επιτελικής και εκτελεστικής τεχνοκρατικής υπο-
στήριξης προς το Υπουργείο για την προώθηση και υλοποίηση των
µέτρων, πολιτικών και δράσεων υπέρ της ηλεκτροκίνησης.

3. Το Συµβούλιο αποτελείται από εννέα (9) µέλη µε τριετή θη-
τεία και ειδικότερα από έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, έναν (1) εκπρόσωπο της Ρ.Α.Ε., έναν
(1) εκπρόσωπο της Δ.Ε.Δ.Δ.Η.Ε. Α.Ε., έναν (1) εκπρόσωπο της
αγοράς ηλεκτροκίνησης, έναν (1) εκπρόσωπο της ακαδηµαϊκής
κοινότητας, δύο (2) εµπειρογνώµονες που διακρίνονται για την
επιστηµονική τους κατάρτιση και διαθέτουν ειδικές γνώσεις ή
εξειδικευµένη επαγγελµατική εµπειρία σε θέµατα ηλεκτροκίνη-
σης και ένα (1) µέλος που επιλέγεται µεταξύ κοινωνικών φορέων
που δραστηριοποιούνται στο πεδίο της ηλεκτροκίνησης, όπως
Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων (Μ.Κ.Ο.), σωµατείων και µη κερ-
δοσκοπικών εταιρειών. Πρόεδρος του Συµβουλίου ορίζεται πρό-
σωπο εγνωσµένου κύρους και υψηλής επιστηµονικής κατάρτισης
στο πεδίο της έρευνας και καινοτοµίας στην καθαρή ενέργεια.

4. Το Συµβούλιο συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε την οποία καθορίζονται και ο τρό-
πος οργάνωσης και λειτουργίας του, ο τρόπος σύγκλησης των
συνεδριάσεων και λήψης αποφάσεων, η υλικοτεχνική και διοικη-
τική του υποστήριξη, τυχόν εξειδίκευση των εργασιών του Συµ-
βουλίου και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε  την εκτέλεση του έργου
του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΗ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ

Άρθρο 43
Αξιολόγηση εφαρµογής - Εθνικό Σχέδιο για 

την Ηλεκτροκίνηση

1. Για την παρακολούθηση της υλοποίησης των σκοπών του
παρόντος εκπονείται Εθνικό Σχέδιο για την Ηλεκτροκίνηση, το

οποίο εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας Υποδοµών και Μεταφορών, Εσωτερικών και
του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού.

2. Το Εθνικό Σχέδιο για την Ηλεκτροκίνηση εκπονείται και πα-
ρακολουθείται από την Επιτροπή που συστήθηκε µε την υπ’ αρ.
ΥΠΕΝ/ΔΑΠΕΕΚ/95823/3190/21.10.2019 κοινή υπουργική από-
φαση (ΑΔΑ: ΨΞΒ94653Π8-Σ01), της οποίας βασική αποστολή
είναι η κοινή διαχείριση των δράσεων, ο συντονισµός των ενερ-
γειών και η επανεξέταση των µέτρων που αφορούν στην προ-
ώθηση της ηλεκτροκίνησης στη Χώρα.

ΜΕΡΟΣ Ε’ 
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 44
Διαδικαστικά ζητήµατα της διαιτησίας του άρθρου 21 του ν.

4664/2020

1. Κατά την καταβολή της αµοιβής και των εξόδων διαιτησίας
της περ. ε’ της παρ. 7 του άρθρου 21 του                   ν. 4664/2020
(Α’ 32), δεν έχει εφαρµογή το άρθρο 882Α του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας.

2. Η προθεσµία των τριών (3) µηνών της περ. στ’ της παρ. 7
του άρθρου 21 του ν. 4664/2020 παρατείνεται κατά δύο (2)
µήνες. Η ισχύς της παρούσας αρχίζει από την 1η.7.2020.

Άρθρο 45
Χρηµατοδότηση αντικατάστασης θέρµανσης από 

φυσικό αέριο - Τροποποίηση του
άρθρου 28 του ν. 4304/2014

Στο άρθρο 28 του ν. 4304/2014 (Α’ 234) επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις:

1. Η παρ. 1 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας δύναται µε από-

φασή του να προκηρύσσει δράσεις χρηµατοδοτούµενες από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ), που αφορούν στην
αντικατάσταση συστηµάτων θέρµανσης µε καύσιµο πετρέλαιο
από συστήµατα θέρµανσης φυσικού αερίου στον οικιακό τοµέα,
µε στόχο τη µείωση της ενεργειακής κατανάλωσης και τον πε-
ριορισµό των αέριων εκποµπών ρύπων. Φορέας χρηµατοδότη-
σης των δράσεων ορίζεται κατά περίπτωση το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας ή άλλος φορέας, ανάλογα µε την
πηγή χρηµατοδότησης. Στην απόφαση καθορίζεται το αντικεί-
µενο των δράσεων, οι ωφελούµενοι, οι διαδικασίες υλοποίησης
και πιστοποίησης, καθώς και οποιοδήποτε άλλο ειδικότερο, τε-
χνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα σχετικό µε την εφαρµογή τους.»

2. Η παρ. 2 αντικαθίσταται ως εξής:
«2. Στο πλαίσιο εφαρµογής των ως άνω δράσεων δύνανται να

ορίζονται στην απόφαση της παρ. 1 ως φορείς υποδοχής των αι-
τήσεων για ένταξη στις δράσεις, ως φορείς πιστοποίησης της
αντικατάστασης του συστήµατος θέρµανσης ή/και ως φορείς
της καταβολής της χρηµατοδότησης, τα πρόσωπα στα οποία
έχει χορηγηθεί άδεια διαχείρισης δικτύου διανοµής φυσικού αε-
ρίου, στις περιοχές ευθύνης τους, µε την ιδιότητά τους ως δια-
χειριστών του δικτύου διανοµής φυσικού αερίου. Στην
περίπτωση αυτήν, στην ίδια απόφαση προβλέπεται και ο φορέας
ελέγχου για την πιστοποίηση της τήρησης των όρων και προϋπο-
θέσεων των δράσεων από τα πρόσωπα αυτά.»

2. Η παρ. 4 αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Για τους σκοπούς εφαρµογής των παρ. 1 και 2, δύναται να

καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, οι
αναγκαίες λεπτοµέρειες όσον αφορά στη χρηµατοδότηση των
ανωτέρω φορέων από το ΠΔΕ για την υλοποίηση των δράσεων.
Με την ίδια απόφαση είναι δυνατόν να ορίζεται αποζηµίωση προς
τους ανωτέρω φορείς, ως ποσοστό του προϋπολογισµού των
δράσεων που διαχειρίζονται, το οποίο δεν δύναται να ξεπερνά
το δύο τοις εκατό (2%) του προϋπολογισµού των δράσεων για
την κάλυψη των εξόδων τους, ανάλογα µε το εύρος των εργα-
σιών που αναλαµβάνουν.»
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Άρθρο 46
Όριο Ενεργειακών Κοινοτήτων σε κορεσµένα δίκτυα -

Τροποποίηση του άρθρου 60 του ν. 4546/2018

Προστίθενται δύο εδάφια στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 60
του ν. 4546/2018 (Α’ 101) και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, χορηγούνται προ-
σφορές σύνδεσης στο Δίκτυο ή το Σύστηµα σε σταθµούς από
Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. που πρόκειται να λειτουργήσουν από Ενερ-
γειακές Κοινότητες του ν. 4513/2018 (Α’9) και σε σταθµούς από
Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. οι οποίοι εµπίπτουν στην παρ. 1 του άρθρου
14Α του ν. 3468/2006 (Α’129) στις παρακάτω περιπτώσεις:

α) σε περιοχές όπου το δίκτυο έχει χαρακτηριστεί ως κορε-
σµένο µε βάση την υπ’ αριθµ. 699/2012 απόφαση της Ρ.Α.Ε., από
την έναρξη ισχύος του παρόντος και µέχρι την έκδοση απόφα-
σης άρσης κορεσµού, για συνολική ισχύ µέχρι πενήντα  (50) MW
και 

β) στην περιοχή της Εύβοιας, όπου το δίκτυο έχει χαρακτηρι-
στεί ως κορεσµένο µε βάση τις υπ' αριθµ. 136/2006 και 96/2007
αποφάσεις της Ρ.Α.Ε., από την έναρξη ισχύος του παρόντος και
µέχρι την έκδοση απόφασης άρσης κορεσµού, για συνολική ισχύ
µέχρι είκοσι (20) MW. Ειδικά για φωτοβολταϊκούς σταθµούς που
χωροθετούνται στις ανωτέρω περιοχές, κάθε Ενεργειακή Κοινό-
τητα µπορεί να κάνει αποδεκτές οριστικές προσφορές σύνδεσης
µέχρι του ορίου συνολικής ισχύος πέντε (5) MW στην περ. α’ και
τρία (3) MW στην περ. β’ και υπό την απαραίτητη προϋπόθεση
ότι δεν θα έχουν ήδη εξαντληθεί τα όρια των ανωτέρω περ. α’
και β’ αντιστοίχως.

Μετά από την αποδοχή οριστικών προσφορών σύνδεσης µε
τις οποίες εξαντλούνται τα όρια των περ. α’ και β’, τυχόν αιτή-
µατα για χορήγηση προσφορών σύνδεσης που έχουν υποβληθεί
στον αρµόδιο Διαχειριστή απορρίπτονται.»

Άρθρο 47
Συµµετοχή των σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής 
ενέργειας από Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. που έχουν 

συνάψει Σ.Ε.Δ.Π. στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας - Τροπο-
ποίηση του άρθρου 5 του ν. 4414/2016

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 5 του ν. 4414/2016
(Α’ 149) τροποποιείται και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Οι κάτοχοι σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από
Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α., οι οποίοι συνάπτουν Σ.Ε.Δ.Π. και εγγρά-
φονται στο Μητρώο Συµµετεχόντων ή οι Φο.Σ.Ε. που τους εκ-
προσωπούν, µε την επιφύλαξη όσων ορίζονται µε την απόφαση
της παρ. 5, αποκτούν υποχρεώσεις εξισορρόπησης στο πλαίσιο
εφαρµογής του υποδείγµατος - στόχου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την εγχώρια αγορά ηλεκτρικής ενέργειας κατά τα προ-
βλεπόµενα στο υποκεφάλαιο «Ενέργεια», του κεφαλαίου 4.3 της
παρ. Γ του άρθρου 3 του ν. 4336/2015 (Α’ 94) και κατά τους ειδι-
κότερους όρους που καθορίζονται από τους οικείους Κώδικες.
Η υποχρέωση αυτή αρχίζει µε την ανάπτυξη και λειτουργία συ-
νεχούς ενδοηµερήσιας αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας στο πλαί-
σιο της λειτουργίας του εν λόγω υποδείγµατος-στόχου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την εγχώρια αγορά ηλεκτρικής ενέρ-
γειας.»

Άρθρο 48
Επαναφορά ισχύος άδειας παραγωγής Α.Π.Ε. 

σε κορεσµένο δίκτυο - Τροποποίηση του άρθρου 125 του ν.
4685/2020

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 125 του ν. 4685/2020 (Α’ 92)
προστίθεται εδάφιο, προστίθεται παρ. 3 και το άρθρο 125 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 125
Επαναφορά ισχύος άδειας παραγωγής ηλεκτρικής

ενέργειας σταθµού Α.Π.Ε. σε κορεσµένο δίκτυο

1. Κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων περί κορεσµένου

δικτύου, κάτοχοι σταθµών Α.Π.Ε. που είναι εγκατεστηµένοι σε
κορεσµένο δίκτυο, η ισχύς των αρχικών αδειών παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας από Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. των οποίων είχε µει-
ωθεί κατόπιν αιτήµατός τους από την 1η.1.2016 και έπειτα και
είχαν εκδοθεί προς τούτο σχετικές αποφάσεις ή βεβαιώσεις της
Ρ.Α.Ε., δύνανται να υποβάλουν εκτός κύκλου αίτηµα για αύξηση
της ισχύος των υφιστάµενων Αδειών Παραγωγής τους µέχρι την
ισχύ της αρχικής Άδειας Παραγωγής ή αίτηµα για έκδοση νέας,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος για τη συνολική ισχύ που
µειώθηκε κατά τα ανωτέρω. Οι σχετικές αιτήσεις υποβάλλονται
παραδεκτώς εφόσον, πλέον των οριζοµένων στις σχετικές δια-
τάξεις: α) αιτών φορέας παραµένει ο ίδιος µε εκείνον της αρχι-
κής άδειας παραγωγής ή έχει την ίδια µετοχική σύνθεση και β)
δεν έχει εκδοθεί άδεια παραγωγής και δεν εκκρεµεί αίτηµα για
έκδοση άδειας παραγωγής για την ίδια θέση εγκατάστασης κατά
τη θέση σε ισχύ του παρόντος. Οι αιτήσεις του προηγούµενου
εδαφίου αξιολογούνται από τη Ρ.Α.Ε. κατά προτεραιότητα.

2. Η διάταξη της παρ. 1 δεν απαλλάσσει τον φορέα από την
τήρηση της περιβαλλοντικής διαδικασίας σύµφωνα µε το άρθρο
6 του ν. 4014/2011 (Α’ 209), ώστε αυτή να εναρµονιστεί µε την
περιβαλλοντική αδειοδότηση που είχε χορηγηθεί στην αρχική
άδεια παραγωγής πριν τη µείωση ισχύος αυτής, καθώς και από
την υποχρέωση έκδοσης οριστικής προσφοράς σύνδεσης από
τον αρµόδιο διαχειριστή κατά προτεραιότητα και κατά παρέκ-
κλιση των κείµενων διατάξεων περί κορεσµένου δικτύου, µε πρό-
βλεψη διασύνδεσης στο ίδιο σηµείο σύνδεσης µε την αρχικά
εκδοθείσα οριστική προσφορά σύνδεσης. Για τις περιπτώσεις
σταθµών Α.Π.Ε. του παρόντος όπου δεν υφίστανται µεταβολές
στη θέση και στα τεχνικά χαρακτηριστικά των κύριων και συνο-
δών έργων αυτού, ή διαφοροποιήσεις οι οποίες συνεπάγονται
ουσιώδη µεταβολή των περιβαλλοντικών επιπτώσεων από τη λει-
τουργία του έργου ή της δραστηριότητας σε σχέση µε τον περι-
βαλλοντικά αδειοδοτηµένο σχεδιασµό προ της µείωσης ισχύος
τους, ακολουθείται η διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότησης
της υποπερ. αα’ της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν.
4014/2011 (Α’ 209).

3. Οι κάτοχοι έργων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από
Α.Π.Ε., τα οποία εµπίπτουν στις διατάξεις της παρ. 1 του παρόν-
τος, οι οποίοι είχαν ήδη συνάψει Σύµβαση Πώλησης Ηλεκτρικής
Ενέργειας ή Σύµβαση Λειτουργικής Ενίσχυσης για τη συνολική
ισχύ των έργων τους πριν από την υποβολή στη Ρ.Α.Ε. αιτήµατος
για µείωση ισχύος, δικαιούνται να συνάπτουν Σύµβαση Λειτουρ-
γικής Ενίσχυσης, είτε για την επιπλέον ισχύ των Αδειών Παρα-
γωγής τους ή Βεβαιώσεων Παραγωγού, που τροποποιούνται
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος, είτε για την ισχύ των
νέων Βεβαιώσεων Παραγωγού, που εκδίδονται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος, και να λαµβάνουν τιµή αναφοράς σύµ-
φωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 4414/2016 (Α’149). Για
τα ως άνω έργα, οι τιµές αναφοράς του Πίνακα Β’ της υπ' αριθµ.
ΥΠΕΝ/ΔΑΠΕΕΚ/25511/882/20.03.2019 απόφασης του Υπουργού
Περιβάλλοντος και Ενέργειας (Β’ 1021) ισχύουν εφόσον τα έργα
αυτά τεθούν σε λειτουργία (κανονική ή δοκιµαστική) µετά την
1η.3.2022.»

Άρθρο 49
Επιβολή κυρώσεων σε Ενεργειακούς Επιθεωρητές - Τροπο-

ποίηση του άρθρου 56 του ν. 4409/2016

Η παρ. 4 του άρθρου 56 του ν. 4409/2016 (Α’ 136) καταργείται
και η παρ. 11 του ίδιου άρθρου αντικαθίσταται ως εξής:

«11. Η µεθοδολογία υπολογισµού και η διαδικασία επιβολής
κυρώσεων στους Ενεργειακούς Επιθεωρητές ορίζονται µε από-
φαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας.»

Άρθρο 50
Ρυθµίσεις για την κατασκευή σταθµών παραγωγής 

ηλεκτρικής ενέργειας από Α.Π.Ε. της περ. γ’ 
του άρθρου 7 του ν. 3468/2006

Για την εκτέλεση έργων εγκατάστασης σταθµών παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας από Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας
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(Α.Π.Ε.) της περ. γ’ του άρθρου 7 του                ν. 3468/2006 (Α’
129) σε χώρο, για τον οποίο κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος έχει παραχωρηθεί το δικαίωµα χρήσης σύµφωνα µε το
άρθρο 14 του ν. 2971/2001 (Α’ 285), εφαρµόζονται τα ακόλουθα
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης της πολεοδοµικής νοµο-
θεσίας:

1. Μετά από τη χορήγηση άδειας εγκατάστασης, υποβάλλεται
από τον φορέα του έργου στην αρχή η οποία χορήγησε την
άδεια εγκατάστασης (αδειοδοτούσα αρχή) φάκελος οικοδοµικών
εργασιών, ο οποίος περιλαµβάνει τεχνική έκθεση µε τις αιτούµε-
νες οικοδοµικές εργασίες, τοπογραφικό διάγραµµα, διάγραµµα
κάλυψης, τοµές, όψεις, τις απαιτούµενες εγκρίσεις άλλων φο-
ρέων, καθώς και µελέτες και σχέδια για το σύνολο των εργασιών
και των εγκαταστάσεων υπογεγραµµένα από µηχανικό.

2. Η αδειοδοτούσα αρχή εντός τριάντα (30) ηµερών από την
υποβολή του φακέλου ελέγχει τη συµβατότητα των υποβληθέν-
των στοιχείων µε τα στοιχεία που ελήφθησαν υπόψη για τη χο-
ρήγηση της άδειας εγκατάστασης του έργου. Η αδειοδοτούσα
αρχή δύναται εντός του ανωτέρω διαστήµατος να ζητήσει την
υποβολή συµπληρωµατικών στοιχείων ή/και αναγκαίες διορθώ-
σεις από τον φορέα του έργου. Εφόσον υποβληθούν επαρκή
στοιχεία και γίνουν οι αναγκαίες διορθώσεις διαβιβάζει µε θετική
εισήγησή της τον φάκελο στη Διεύθυνση Αρχιτεκτονικής, Οικο-
δοµικών Κανονισµών και Αδειοδοτήσεων (Δ.Α.Ο.Κ.Α.) του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

3. Η Δ.Α.Ο.Κ.Α. δύναται να αιτείται εισήγηση του Κεντρικού
Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής (ΚΕ.Σ.Α.) επί της µορφολογικής έν-
ταξης των κτιρίων στην ευρύτερη περιοχή. Η εισήγηση υποβάλ-
λεται στη Δ.Α.Ο.Κ.Α. εντός τριάντα (30) ηµερών και
γνωστοποιείται εγγράφως στον φορέα του έργου.

4. Η Δ.Α.Ο.Κ.Α. εντός τριάντα (30) ηµερών από τη διαβίβαση
της εισήγησης της αδειοδοτούσας αρχής ελέγχει τα στοιχεία του
φακέλου που δεν έχουν ελεγχθεί από την αδειοδοτούσα αρχή,
όπως αυτά προκύπτουν από την εισήγηση της παρ. 2, καθώς και
τοπογραφικά διαγράµµατα, διαγράµµατα κάλυψης και απαιτού-
µενες εγκρίσεις άλλων φορέων. Η Δ.Α.Ο.Κ.Α. δύναται εντός του
ανωτέρω διαστήµατος να ζητήσει την υποβολή συµπληρωµατι-
κών στοιχείων και αναγκαίες διορθώσεις από τον φορέα του
έργου.

5. Μετά από την τήρηση της διαδικασίας των ανωτέρω παρα-
γράφων και εφόσον υποβληθούν επαρκή συµπληρωµατικά στοι-
χεία, γίνουν οι αναγκαίες διορθώσεις που έχουν ζητηθεί και
προσκοµισθεί, κατά περίπτωση, η θετική εισήγηση του Κεντρικού
Συµβουλίου Αρχιτεκτονικής, µε απόφαση του προϊσταµένου της
Γενικής Διεύθυνσης Πολεοδοµίας του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, διαπιστώνεται η πληρότητα του φακέλου του
έργου. Η απόφαση αυτή παράγει όλα τα έννοµα αποτελέσµατα
της οικοδοµικής άδειας του άρθρου 28 του ν. 4495/2017 (Α’ 167).

6. Ο ορισθείς ως υπεύθυνος επιβλέπων µηχανικός ευθύνεται
για τη συµβατότητα των οικοδοµικών εργασιών που εκτελέσθη-
καν µε τα στοιχεία που εµπεριέχονται στον φάκελο του έργου.
Ο έλεγχος της συµβατότητας διενεργείται κατά τον έλεγχο του
κλιµακίου της παρ. 11 του άρθρου 8 του ν. 3468/2006 (Α’ 129).
Αν οι οικοδοµικές εργασίες δεν εκτελέστηκαν σύµφωνα µε τα
στοιχεία που εµπεριέχονται στον φάκελο του έργου, επιβάλλον-
ται µε απόφαση του προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης Πο-
λεοδοµίας του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας οι
κυρώσεις της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 48 του ν. 4495/2017
(Α’ 167) και ακολουθείται αναλογικά η διαδικασία του άρθρου 48
του ιδίου νόµου.

Άρθρο 51
Παρατάσεις προθεσµιών τακτοποίησης αυθαιρέτων 

και υποβολής δικαιολογητικών

1. Η παρ. 1 του άρθρου 102 του ν. 4495/2017 (Α’ 167) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1. Για τις αυθαίρετες κατασκευές και χρήσεις του άρθρου 96
που υπάγονται στις διατάξεις για την αναστολή επιβολής κυρώ-
σεων σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 97, η αίτηση υπαγω-

γής µπορεί να υποβληθεί στο πληροφοριακό σύστηµα µέχρι τις
30 Σεπτεµβρίου 2020. Εντός της προθεσµίας αυτής ισχύουν οι
εκπτώσεις που προβλέπονται στο άρθρο 101. Μετά από την πα-
ρέλευση της προθεσµίας αυτής και µέχρι τις 31 Μαρτίου 2026
επιτρέπεται η υπαγωγή στις διατάξεις του παρόντος µόνο για
αυθαίρετες κατασκευές και αλλαγές χρήσης των κατηγοριών 1
έως και 4 του άρθρου 9 του ν. 4178/2013 (Α’174) και των κατη-
γοριών 1 έως και 4 του άρθρου 96 του παρόντος που είναι προ-
γενέστερες της 28ης Ιουλίου 2011. Για τις υπαγωγές που θα
γίνουν από την 1η Οκτωβρίου 2020 και µέχρι τις 31 Μαρτίου 2026
το ενιαίο ειδικό πρόστιµο θα καταβάλλεται προσαυξηµένο κατά
τα οριζόµενα στις περ. β’ έως στ’ της παρ. 3. Στις περιπτώσεις
αυτές, η καταχώριση της ταυτότητας του κτιρίου ή της διηρηµέ-
νης ιδιοκτησίας στο ηλεκτρονικό µητρώο του άρθρου 62 του πα-
ρόντος αποτελεί όρο για την επέλευση των συνεπειών της
υπαγωγής.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 102 του ν. 4495/2017 αντικαθίσταται
ως εξής:

«3. Το ενιαίο ειδικό πρόστιµο αυξάνεται:
α) κατά δέκα τοις εκατό (10%), αν η αυθαίρετη κατασκευή ή

χρήση ευρίσκεται σε περιοχές προστασίας για τις οποίες έχουν
εκδοθεί και ισχύουν προεδρικά διατάγµατα καθορισµού όρων
δόµησης, 

β) κατά είκοσι τοις εκατό (20%), αν η αυθαίρετη κατασκευή ή
χρήση υπαχθεί σας διατάξεις του παρόντος από την 1η Οκτω-
βρίου 2020 µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου 2021,

γ) κατά είκοσι πέντε τοις εκατό (25%), αν η αυθαίρετη κατα-
σκευή ή χρήση υπαχθεί στις διατάξεις του παρόντος από την 1η
Οκτωβρίου 2021 µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου 2022,

δ) κατά τριάντα τοις εκατό (30%), αν η αυθαίρετη κατασκευή
ή χρήση υπαχθεί στις διατάξεις του παρόντος από την 1η Οκτω-
βρίου 2022 µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου 2023,

ε) κατά τριάντα πέντε τοις εκατό (35%), αν η αυθαίρετη κατα-
σκευή ή χρήση υπαχθεί στις διατάξεις του παρόντος από την 1η
Οκτωβρίου 2023 µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου 2024,

στ) κατά σαράντα τοις εκατό (40%), αν η αυθαίρετη κατασκευή
ή χρήση υπαχθεί στις διατάξεις του παρόντος από την 1η Οκτω-
βρίου 2024 µέχρι τις 31 Μαρτίου 2026.»

3. Η παρ. 11 του άρθρου 51 του ν. 4643/2019 (Α’ 193) αντικα-
θίσταται ως εξής:  

«11. Για τις περιπτώσεις υπαγωγής στον ν. 4178/2013, οι
οποίες δεν µεταφέρονται στον ν. 4495/2017 και τις περιπτώσεις
υπαγωγής στον ν. 4014/2011 που έχουν µεταφερθεί στον ν.
4178/2013, ο µηχανικός υποχρεούται να ολοκληρώσει την ηλε-
κτρονική υποβολή των απαραίτητων δικαιολογητικών µέχρι:

α) 8.11.2020 για δηλώσεις µε ηµεροµηνία µεταφοράς από τον
ν. 4014/2011 (Α’ 209) στον ν. 4178/2013 (Α’ 174) ή εξόφλησης
του παραβόλου έως την 31η Δεκεµβρίου 2013,

β) 8.11.2020 για δηλώσεις µε ηµεροµηνία µεταφοράς από τον
ν. 4014/2011 στον ν. 4178/2013 ή εξόφλησης του παράβολου
από 1.1.2014 έως 31.12.2014,

γ) 8.2.2021 για δηλώσεις µε ηµεροµηνία µεταφοράς από τον
ν. 4014/2011 στον ν. 4178/2013 ή εξόφλησης του παράβολου
από 1.1.2015 έως 31.12.2015,

δ) 8.5.2021 για δηλώσεις µε ηµεροµηνία µεταφοράς από τον
ν. 4014/2011 στον ν. 4178/2013 ή εξόφλησης του παραβόλου
από 1.1.2016 έως 31.12.2016,

ε) 8.8.2021 για δηλώσεις µε ηµεροµηνία µεταφοράς από τον
ν. 4014/2011 στον ν. 4178/2013 ή εξόφλησης του παραβόλου
από 1.1.2017 έως 3.11.2017.

Σε κάθε περίπτωση, δεν επιτρέπεται η ολοκλήρωση της διαδι-
κασίας υπαγωγής για ακίνητα της κατηγορίας 5 του άρθρου 9
του ν. 4178/2013 µετά τις 30 Σεπτεµβρίου 2020.»

4. Για τις περιπτώσεις υπαγωγής του ν. 3843/2010 (Α’62), για
τις οποίες δεν έχει ολοκληρωθεί η πληρωµή του συνολικού
ποσού προστίµου, το υπολειπόµενο ποσό καταβάλλεται εφάπαξ,
µε χρήση του κωδικού πληρωµής σε τράπεζα που αντιστοιχούσε
στην υπαγωγή, µέχρι τις 30.9.2020.

5. Η ισχύς του παρόντος άρθρου εκκινεί από 1.7.2020.



Άρθρο 52
Παρατάσεις οικοδοµικών αδειών

Η ισχύς των οικοδοµικών αδειών, των αδειών δόµησης και των
τυχόν αναθεωρήσεων αυτών που προβλέπονται στις παρ. 5 και
6 του άρθρου 50 του ν. 4495/2017, καθώς και όσων εκδόθηκαν
σύµφωνα µε τον ν. 4495/2017 έως τις 30.12.2018, παρατείνεται
έως τις 31.12.2022.

Άρθρο 53
Αγροτικές χρήσεις

Μετά το πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 3 του ν.
998/1979 (Α’ 289), προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Ως διατηρούµενη σήµερα αγροτική χρήση νοείται οποιαδή-
ποτε από τις αποδοθείσες στο παρελθόν χρήσεις: γεωργική, κτη-
νοτροφική ή µικτή (γεωργοκτηνοτροφική).»

Άρθρο 54
Διαχείριση προγραµµάτων περιβαλλοντικού 

χαρακτήρα

Στο άρθρο 6 του ν. 3889/2010 (Α’ 182) προστίθεται παρ. 5 ως
εξής:

«5. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
µετά από εισήγηση του Διοικητικού Συµβουλίου του Πράσινου
Ταµείου, είναι δυνατή η εκχώρηση καθηκόντων αυτού σε Ενδιά-
µεσο Φορέα για την, υπό τον έλεγχο και ευθύνη του Πράσινου
Ταµείου, διαχείριση προγραµµάτων περιβαλλοντικού χαρακτήρα
που εµπίπτουν στους σκοπούς του.

Με την απόφαση αυτή καθορίζονται η πηγή και το ύψος των
πόρων των προγραµµάτων που αποτελούν το αντικείµενο της
διαχείρισης, το είδος και η έκταση των καθηκόντων που δύνανται
να εκχωρηθούν στον Ενδιάµεσο Φορέα, καθώς και το είδος και
το ύψος των διαχειριστικών δαπανών που προκαλούνται κατά την
άσκηση των εκχωρούµενων καθηκόντων.

Το ύψος των διαχειριστικών δαπανών που προκαλούνται κατά
την άσκηση των εκχωρούµενων καθηκόντων δεν δύναται να
υπερβαίνει ποσοστό τέσσερα τοις εκατό (4%) επί του συνολικού
προϋπολογισµού των χρηµατοδοτικών προγραµµάτων που ο Εν-
διάµεσος Φορέας διαχειρίζεται κάθε φορά. Για τον υπολογισµό
του ύψους τους εφαρµόζεται αναλογικά η παρ. 3 του άρθρου 33
του ν. 4538/2018 (Α’ 85). Οι ειδικές ρυθµίσεις της εκχώρησης
προβλέπονται σε επιχειρησιακή συµφωνία µεταξύ του εκάστοτε
Ενδιάµεσου Φορέα και του Πράσινου Ταµείου.

Με την ανωτέρω απόφαση και υπό τη διαδικασία και τους
όρους που περιγράφονται ανωτέρω, Ενδιάµεσος Φορέας χρη-
µατοδοτικών προγραµµάτων ή αξόνων προτεραιότητας χρηµα-
τοδοτικών προγραµµάτων του Πράσινου Ταµείου είναι δυνατό
να οριστεί ο Ενδιάµεσος Φορέας Επιχειρησιακών Προγραµµά-
των Ανταγωνιστικότητα και Επιχειρηµατικότητα (ΕΦΕΠΑΕ). Στην
περίπτωση αυτή, εφαρµόζεται αναλογικά η παρ. 3 του άρθρου
33 του ν. 4538/2018.»

Άρθρο 55
Αποκατάσταση ανενεργών λατοµείων

1. Οι παρ. 1 έως 3 του άρθρου 40 του ν. 4030/2011 (Α’249),
όπως ισχύει, αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Επιτρέπεται η εγκατάσταση µονάδων επεξεργασίας απο-
βλήτων από εκσκαφές, κατασκευές και κατεδαφίσεις (ΑΕΚΚ) σε
ανενεργά λατοµεία µε σκοπό την αποκατάσταση του φυσικού το-
πίου και περιβάλλοντος αυτών, ανεξαρτήτως του ιδιοκτησιακού
καθεστώτος τους, υπό τους όρους της ισχύουσας νοµοθεσίας
και µε τη συνδροµή των προϋποθέσεων του παρόντος. Στα λα-
τοµεία αυτά συµπεριλαµβάνονται και τα οριζόµενα στο άρθρο
33 του ν. 3164/2003 (Α’ 176) ως θέσεις κατάλληλες για εγκατα-
στάσεις ολοκληρωµένης διαχείρισης αποβλήτων (ΟΕΔΑ). Η λει-
τουργία των εγκαταστάσεων επεξεργασίας των ΑΕΚΚ σε
λατοµεία δεν πρέπει να παρατείνεται πέραν του χρόνου αποκα-
τάστασης του λατοµείου που ορίζεται µε τη σύµβαση ανάθεσης

του αναδόχου.
2. Για την αποκατάσταση των ανενεργών λατοµείων επιτρέπε-

ται η χρήση της περίσσειας εκσκαφών που προέρχονται από την
κατασκευή ιδιωτικών και δηµοσίων έργων, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και αυτών που έχουν ανατεθεί µε σύµβαση παραχώρησης,
καθώς και των αδρανών καταλοίπων που προέρχονται από την
κατασκευαστική δραστηριότητα δηµόσιων και ιδιωτικών έργων
και προκύπτουν από τις µονάδες επεξεργασίας των ΑΕΚΚ υπό
τους ακόλουθους όρους και προϋποθέσεις:

α. Η αποκατάσταση των ανενεργών λατοµείων που ανήκουν
στο Δηµόσιο, στους Ο.Τ.Α. και στα Ν.Π.Δ.Δ. γίνεται µε µέριµνα
των εγκεκριµένων συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης ΑΕΚΚ,
κατόπιν ανάθεσης από την αρµόδια Αποκεντρωµένη Διοίκηση ή
Ο.Τ.Α. ή Ν.Π.Δ.Δ.. Στην περίπτωση που στα διοικητικά όρια των
ανωτέρω αρχών λειτουργούν περισσότερα από ένα εγκεκριµένα
συστήµατα, τα ενδιαφερόµενα εγκεκριµένα συστήµατα συµ-
πράττουν υποχρεωτικά µεταξύ τους. Οι δαπάνες µελετών και ερ-
γασιών αποκατάστασης βαρύνουν τα προαναφερόµενα
συστήµατα ΑΕΚΚ.

β. Μετά από τη σύναψη της σύµβασης παραχώρησης το εγκε-
κριµένο σύστηµα εναλλακτικής διαχείρισης ΑΕΚΚ υποβάλλει αί-
τηµα για περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

γ. Ειδικά για την εγκατάσταση σε δάση, δασικές εκτάσεις και
σε δηµόσιες εκτάσεις των περ. α’ και β’ της παρ. 5 του άρθρου
3 του ν. 998/1979, όπως ισχύει, απαιτείται και έγκριση επέµβα-
σης, χορηγούµενη από τον Συντονιστή της οικείας Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης.

δ. Εντός τριών µηνών από την περιβαλλοντική αδειοδότηση,
τα εγκατεστηµένα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης ΑΕΚΚ
οφείλουν να υποβάλουν ειδική µελέτη µορφολογικής αποκατά-
στασης προς έγκριση στην Ελληνική Αρχή Γεωλογικών και Με-
ταλλευτικών Ερευνών (ΕΑΓΜΕ). Όλες οι απαιτούµενες από την
εγκεκριµένη µελέτη εργασίες για τη µορφολογική αποκατά-
σταση των ανενεργών λατοµείων διενεργούνται µε µέριµνα των
εγκεκριµένων συστηµάτων εναλλακτικής διαχείρισης ΑΕΚΚ και
µε επίβλεψη και ευθύνη του επιβλέποντος µηχανικού ή γεωλόγου
ή δασολόγου των συστηµάτων. Η ΕΑΓΜΕ ασκεί την εποπτεία των
εργασιών και ελέγχει την ορθή εφαρµογή της εγκεκριµένης µορ-
φολογικής µελέτης.

ε. Μετά από την υλοποίηση της εγκεκριµένης µορφολογικής
µελέτης υποβάλλεται προς έγκριση στην αρµόδια Διεύθυνση
Δασών ειδική µελέτη βλαστητικής αποκατάστασης, ως τελικό
στάδιο αποκατάστασης του ανενεργού λατοµείου, η οποία εκτε-
λείται από τα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης ΑΕΚΚ µε την
επίβλεψη της οικείας δασικής αρχής.

Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας δύ-
ναται να καθορίζεται κάθε λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του
παρόντος. Η έκδοση της απόφασης του προηγούµενου εδαφίου
δεν αποτελεί προϋπόθεση για την εφαρµογή του παρόντος.

3. Τα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης ΑΕΚΚ υποχρεούν-
ται να καταβάλουν τέλος υπέρ του Πράσινου Ταµείου, το οποίο
διατίθεται αποκλειστικά για την αποκατάσταση του φυσικού το-
πίου και περιβάλλοντος των ανενεργών λατοµείων, τα οποία δεν
έχουν παραχωρηθεί σε συστήµατα. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθο-
ρίζονται το ύψος, η διαδικασία και ο τρόπος καταβολής του τέ-
λους και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.»

2. Για αιτήσεις που έχουν υποβληθεί και εκκρεµείς διαδικασίες
που έχουν εκκινήσει πριν την έναρξη ισχύος του παρόντος, ο φο-
ρέας του έργου ή της δραστηριότητας, υποχρεούται εντός προ-
θεσµίας εξήντα (60) ηµερών από την έναρξη ισχύος αυτού να
δηλώσει προς την Αποκεντρωµένη Διοίκηση αν επιθυµεί να υπαχ-
θεί στο προϊσχύον πλαίσιο, άλλως εφαρµόζονται οι διατάξεις του
παρόντος.

Άρθρο 56
Δαπάνες προς Η.ΔΙ.Κ.Α. ΑΕ

Η προβλεπόµενη αµοιβή της Ανώνυµης Εταιρείας «Η.ΔΙ.Κ.Α.
ΑΕ» στην κοινή υπουργική απόφαση υπ’ αριθµ.
Φ.16/24721/870/28.6.2019 (Β’ 2758) για µηχανογραφικές υπηρε-
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σίες που παρασχέθηκαν στο πλαίσιο της υλοποίησης του Κοινω-
νικού Οικιακού Τιµολογίου για το έτος 2019, όπως αυτές εξειδι-
κεύονται στην υπ' αριθµ. 108/2019 Σύµβαση που συνάφθηκε
µεταξύ του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και της
Η.ΔΙ.Κ.Α. ΑΕ, καταβάλλεται από τον τακτικό προϋπολογισµό του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ύστερα από εγγραφή
της σχετικής πίστωσης από τη Διεύθυνση Προϋπολογισµού Γε-
νικής Κυβέρνησης του Υπουργείου Οικονοµικών, κατά παρέκ-
κλιση των γενικών και ειδικών διατάξεων περί ανάληψης
υποχρεώσεων και εκκαθάρισης δαπανών. Η καταβολή πραγµα-
τοποιείται µέχρι τις 31.12.2020.

Άρθρο 57
Παράταση αναστολής εξέτασης των ενστάσεων του άρ-

θρου 7 του ν. 308/1995

Η αναστολή εξέτασης των ενστάσεων από τις Επιτροπές του
άρθρου 7 του ν. 2308/1995 (Α’ 114), όπως ορίστηκε µε το άρθρο
10 του ν. 4650/2019 (Α’ 207) και παρατάθηκε µε το άρθρο τρια-
κοστό δεύτερο της από 1.5.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχο-
µένου (Α’  90), η οποία κυρώθηκε µε τον ν. 4690/2020 (Α’ 104),
παρατείνεται εκ νέου έως τις 30 Σεπτεµβρίου 2020. 

Άρθρο 58
Παράταση της προθεσµίας υποβολής δηλώσεων του άρθρου

2 του ν. 2308/1995 για τις Περιφερειακές 
Ενότητες Λέσβου και Λήµνου

Για τις Περιφερειακές Ενότητες Λέσβου και Λήµνου, η υπο-
βολή δηλώσεων του άρθρου 2 του ν. 2308/1995 (A 114). όπως
ισχύει, παρατείνεται έως τις 4.10.2020. Η ισχύς της παρούσας
διάταξης εκκινεί από την 1η.6.2020. 

Άρθρο 59
Ανέγερση Ιερών Ναών

Η παρ. 7 του άρθρου 10 του ν. 4315/2014, όπως ισχύει, αντι-
καθίσταται ως εξής:

«7. Εντός οικισµών προ του 1923 και εντός οικισµών µέχρι
2.000 κατοίκους, επιτρέπεται: α. για την ανέγερση νέων ιερών
ναών του ν. 590/1977, του ν. 4149/1961 και των Ιερών Μητροπό-
λεων της Δωδεκανήσου (Ιερά Μητρόπολη Ρόδου, Ιερά Μητρό-
πολη Κώου και Νισύρου, Ιερά Μητρόπολη Καρπάθου και Κάσου,
Ιερά Μητρόπολη Λέρου, Κάλυµνου και Αστυπάλαιας, Ιερά Μη-
τρόπολη Σύµης και Πατριαρχική Εξαρχεία Πάτµου), η καθ’ ύψος
υπέρβαση αυτών µε ανώτατο όριο τα 15 µέτρα, κατά παρέκκλιση
των οριζοµένων όρων και περιορισµών δόµησης της περιοχής,
β. για την επισκευή και την προσθήκη κωδωνοστασίων επί υφι-
στάµενων ιερών ναών του ν. 590/1977, του ν. 4149/1961, των
Ιερών Μητροπόλεων της Δωδεκανήσου (Ιερά Μητρόπολη Ρόδου,
Ιερά Μητρόπολη Κώου και Νισύρου, Ιερά Μητρόπολη Καρπάθου
και Κάσου, Ιερά Μητρόπολη Λέρου, Καλύµνου και Αστυπάλαιας,
Ιερά Μητρόπολη Σύµης και Πατριαρχική Εξαρχεία Πάτµου, η
καθ’ ύψος υπέρβαση αυτών µε ανώτατο όριο εκείνο των ήδη
υπαρχόντων κωδωνοστασίων επί του υφιστάµενου ιερού ναού,
κατά παρέκκλιση των οριζοµένων όρων και περιορισµών δόµη-
σης της περιοχής. 

Η παρέκκλιση των περιπτώσεων α’ ή β’ εγκρίνεται µε απόφαση
του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, έπειτα από γνώµη
του αρµόδιου οργάνου.» 

Άρθρο 60
Δυνατότητα αδειοδότησης ενδεικτικών πινακίδων 

σε πολυϊατρεία και διαγνωστικά εργαστήρια από το οικείο
Δηµοτικό Συµβούλιο

Το εδάφιο 2 της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 2 του        ν.
2946/2001 τροποποιείται ως εξής:

«Σε ειδικές περιπτώσεις, όταν πρόκειται για καταστήµατα που
πωλούν είδη ή παρέχουν υπηρεσίες άµεσης ανάγκης, ιδίως φαρ-
µακεία, κέντρα υγείας, διαγνωστικά εργαστήρια, πολυϊατρεία και

νοσοκοµεία, η τοποθέτηση ενδεικτικών πινακίδων µπορεί να επι-
τραπεί, µετά από προηγούµενη άδεια του Δηµοτικού ή Κοινοτι-
κού Συµβουλίου κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 7.»

Άρθρο 61

Η ισχύς βεβαιώσεων απαλλαγής από περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση σταθµών ηλεκτροπαραγωγής από φωτοβολταϊκά ή ηλιο-
θερµικά εγκατεστηµένης ηλεκτρικής ισχύος µεγαλύτερης από
0,5MW και µικρότερης ή ίσης του 1MW, οι οποίες εκδόθηκαν από
την έναρξη ισχύος του ν. 4685/2020 (Α’ 92) και µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος, αναστέλλεται µέχρι τη δηµοσίευση της
τροποποίησης της απόφασης του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας του άρθρου 1 παρ. 4 του ν. 4014/ 2011 (Α’ 209), ως
προς την αύξηση του ορίου απαλλαγής από περιβαλλοντική
αδειοδότηση.

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’ 
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 62
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και του κατά περίπτωση  αρµόδιου Υπουργού δύνανται να
προκηρύσσονται δράσεις για την προώθηση της ηλεκτροκίνησης
και των Η/Ο µέσω οικονοµικών κινήτρων για την αγορά ή µί-
σθωση κάθε τύπου αµιγώς Η/Ο ή υβριδικών Η/Ο εξωτερικής
φόρτισης µε εκποµπές ρύπων έως 50γρ CO2/χλµ, καθώς και για
την προµήθεια και εγκατάσταση σηµείων επαναφόρτισης Η/Ο.
Με την ανωτέρω απόφαση καθορίζονται οι όροι και οι προϋπο-
θέσεις για τη λήψη των οικονοµικών κινήτρων, οι δικαιούχοι, η
διάρκεια και οι διαδικασίες αίτησης, ένταξης, υλοποίησης και
ολοκλήρωσης των δράσεων αυτών, ο φορέας και η πηγή χρηµα-
τοδότησης, ο υπεύθυνος φορέας υλοποίησης της δράσης καθώς
και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή τους. 

Με ίδια απόφαση δύναται να καθορίζονται οι όροι, οι προϋπο-
θέσεις, οι διαδικασίες και κάθε  άλλο θέµα σχετικό µε τη λήψη
οικονοµικού κινήτρου µε σκοπό:  

α) την αντικατάσταση οχηµάτων µε καινούργια αµιγώς Η/Ο ή
µε υβριδικά Η/Ο εξωτερικής φόρτισης µε εκποµπές ρύπων έως
50 γρCO2/χλµ., 

β) την αντικατάσταση των Επιβατηγών Δηµόσιας Χρήσης Οχη-
µάτων (Ε.Δ.Χ.) - ΤΑΞΙ µε καινούργια αµιγώς ηλεκτροκίνητα Ε.Δ.Χ.
– ΤΑΞΙ ή µε υβριδικά Η/Ο Ε.Δ.Χ. – ΤΑΞΙ εξωτερικής φόρτισης µε
εκποµπές ρύπων έως 50γρCO2/χλµ.,  

γ) την αντικατάσταση οχηµάτων µικτού βάρους έως 3,5 τόνων
µε καινούργια αµιγώς Η/Ο ή υβριδικά Η/Ο εξωτερικής φόρτισης
µε εκποµπές ρύπων έως 50γρCO2/χλµ. µικτού βάρους έως 3,5
τόνων,  

δ) την απόσυρση των παλαιών αυτών οχηµάτων από την κυ-
κλοφορία κατά τις περ. Α’ και β’ της παρ. 5 του άρθρου 89 του ν.
4070/2012 (A’ 82) και της παρ. 5 του άρθρου 14 του ν. 4530/2018
(Α’ 59) και την παράδοσή τους σε συστήµατα εναλλακτικής δια-
χείρισης ή σε σηµεία συλλογής κατά την έννοια του άρθρου 2
του π.δ. 116/2004 (Α’ 81). Ειδικά για τα Ε.Δ.Χ. – ΤΑΞΙ και τα οχή-
µατα µικτού βάρους έως 3,5 τόνων δεν τίθεται ηλικιακό όριο από-
συρσης. Αυτά δεν αποχαρακτηρίζονται ούτε αντικαθίστανται από
οχήµατα µε άλλη πηγή ενέργειας και ίδιες ή µικρότερες εκποµ-
πές ρύπων από 50γρCO2/χλµ. πριν από την παρέλευση επτά (7)
τουλάχιστον ετών από το έτος θέσης τους σε κυκλοφορία,  χωρίς
να συνυπολογίζεται το  έτος αυτό. Φορέας διαχείρισης των δρά-
σεων της παρούσας ορίζεται η Επιτελική Δοµή ΕΣΠΑ Τοµέα
Ενέργειας του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας («Επι-
τελική Δοµή»). Οι πόροι πιστώνονται από το αρµόδιο όργανο του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας του άρθρου 37 του ν.
4622/2019 (Α’ 133) στον λογαριασµό του έργου και η Επιτελική
Δοµή διαχειρίζεται τους πόρους αυτούς προς τον σκοπό της
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υλοποίησης των δράσεων της παρούσας. Με την κοινή απόφαση
του πρώτου εδαφίου προβλέπονται οι αρµοδιότητες της Επιτε-
λικής Δοµής, τα καθήκοντα και οι όροι διαχείρισης των δράσεων,
καθώς και κάθε άλλο ειδικό θέµα σχετικό µε την ανάληψη, εκ-
πλήρωση και εποπτεία της άσκησης των καθηκόντων που απορ-
ρέουν από αυτήν. Ειδικά για τον ορισµό της ως άνω υπηρεσίας
ως ενδιαµέσου φορέα για δράσεις που συγχρηµατοδοτούνται
από τα προγράµµατα του ΕΣΠΑ 2014-2020 εφαρµόζονται οι δια-
τάξεις του άρθρου 13 του ν. 4314/2014 (Α’ 265).

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Υποδοµών
και Μεταφορών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζεται η δια-
δικασία εφοδιασµού των δικαιούχων µε το ειδικό σήµα του άρ-
θρου 3, οι τεχνικές προδιαγραφές του σήµατος και της
ηλεκτρονικής εφαρµογής µέσω της οποίας εκδίδεται αυτό και
κάθε τεχνικό ή ειδικότερο θέµα σχετικά µε την εφαρµογή του άρ-
θρου 3.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας και Υποδοµών και Μεταφορών δύναται να
καθορίζονται ο τρόπος και η διαδικασία καταβολής, είσπραξης
και απόδοσης του περιβαλλοντικού τέλους του άρθρου 5, οι δρά-
σεις ανταποδοτικού χαρακτήρα που χρηµατοδοτούνται από τα
περιβαλλοντικά τέλη, οι έλεγχοι και οι κυρώσεις σε περίπτωση
παράβασης, να ρυθµίζεται κάθε άλλο θέµα για την εφαρµογή του
παρόντος, όπως ο τρόπος παρακολούθησης και αξιολόγησης
της εφαρµογής των µέτρων, και να καθορίζεται η λήξη ισχύος
της υποχρέωσης καταβολής του περιβαλλοντικού τέλους, σε συ-
νάρτηση µε τα επιστηµονικά δεδοµένα σχετικά µε την επίδραση
στο περιβαλλοντικό ισοζύγιο και µε τη δηµόσια υγεία.

4. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού δύναται να
ρυθµίζονται ειδικά θέµατα σχετικά µε την εποπτεία  της αγοράς
ηλεκτροκίνησης, τα αρµόδια όργανα,  τις υποχρεώσεις των φο-
ρέων της αγοράς, τις σχετικές παραβάσεις και κυρώσεις, τα κρι-
τήρια επιβολής τους, τις διαδικασίες διεξαγωγής των ελέγχων,
το ύψος του κατά περίπτωση προστίµου του άρθρου 12, καθώς
και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Ως κριτήρια για το είδος των κυρώ-
σεων και το ύψος του προστίµου λαµβάνονται υπόψη ιδίως το
είδος και η βαρύτητα της παράβασης, οι συνέπειες που προκύ-
πτουν από αυτή, ο βαθµός υπαιτιότητας και η υποτροπή του πα-
ραβάτη.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζεται
κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του άρθρου 13, ιδίως
για το είδος και το ύψος της τιµής του παραβόλου και την ανα-
προσαρµογή του, καθώς και τον τρόπο και τη διαδικασία κατα-
βολής, είσπραξης και απόδοσής του, τη διασύνδεση µε άλλα
µητρώα και εφαρµογές του δηµοσίου τοµέα και τις τεχνικές λε-
πτοµέρειες λειτουργίας του Μ.Υ.Φ.Α.Η..    

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Υποδοµών και Μεταφορών ρυθµίζεται κάθε θέµα σχε-
τικό µε τη διαχείριση και αποστολή των δεδοµένων που αφορούν
στη λειτουργία των φορέων της αγοράς και στα σηµεία επανα-
φόρτισης Η/Ο, στα δικαιώµατα πρόσβασης στο Μ.Υ.Φ.Α.Η. των
ενδιαφεροµένων µερών, και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την
εφαρµογή του άρθρου 14 και µπορεί να αναπροσαρµόζονται το
είδος, η µορφή και η ποιότητα των δεδοµένων του άρθρου 14,
προκειµένου να εναρµονίζονται µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες και
κανονισµούς.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Υποδοµών και Μεταφορών και του κατά περίπτωση αρ-
µόδιου Υπουργού δύνανται να λαµβάνονται µέτρα και να
ορίζονται δράσεις για την ενίσχυση της επάρκειας των υποδο-
µών επαναφόρτισης Η/Ο, συµπεριλαµβανοµένων υποχρεώσεων
για την ανάπτυξη δηµόσια προσβάσιµων υποδοµών επαναφόρ-
τισης Η/Ο, ιδίως εφόσον αυτό κριθεί αναγκαίο σε συνέχεια της
ετήσιας αξιολόγησης του άρθρου 16. Σε αυτήν καθορίζονται τα
µέτρα και οι δράσεις, η διάρκεια αυτών, οι διαδικασίες υλοποί-
ησης και ολοκλήρωσής τους, οι όροι, οι προϋποθέσεις, καθώς
και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή τους. 

8. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
καθορίζονται οι προδιαγραφές, οι όροι και οι τεχνικές οδηγίες

για την εκπόνηση του Σ.Φ.Η.Ο., καθώς και κάθε άλλο θέµα σχε-
τικό µε την εφαρµογή του άρθρου 17.

9. Με διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση των
Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Πολιτισµού και
Αθλητισµού, καθορίζονται οι όροι, οι τεχνικές προδιαγραφές και
η διαδικασία για τη χωροθέτηση θέσεων στάθµευσης Η/Ο και την
εγκατάσταση σηµείων επαναφόρτισης Η/Ο: α) σε παραδοσια-
κούς οικισµούς και σε διατηρητέα κτίρια, β) σε ιστορικούς τό-
πους, αρχαιολογικούς χώρους ή στο άµεσο περιβάλλον
µνηµείων που προστατεύονται µε τις διατάξεις του ν. 3028/2002
(Α’ 153), γ) σε µνηµεία παγκόσµιας κληρονοµιάς ή σε τµήµατα
πόλεων ή οικισµών, που έχουν χαρακτηριστεί ως ιστορικά διατη-
ρητέα µνηµεία και σε άλλες προστατευόµενες περιοχές αρµο-
διότητας του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, καθώς και
κάθε άλλο συναφές ειδικότερο θέµα.

10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Υποδοµών και Μεταφο-
ρών καθορίζονται: α) οι όροι και οι προϋποθέσεις για την
επέκταση του αντικειµένου εργασιών των συνεργείων των παρ.
1 και 2 του άρθρου 13 του π.δ. 78/1988, προκειµένου τα εν λόγω
συνεργεία να δύνανται να αναλαµβάνουν τη συντήρηση και την
επισκευή οχηµάτων υψηλής τάσης, β) ο χώρος, η εσωτερική διά-
ταξη, ο µηχανολογικός εξοπλισµός, ο αριθµός και το είδος των
εγκατεστηµένων µηχανηµάτων και οργάνων και γ) οι απαγορευ-
τικές γειτνιάσεις και οι αποστάσεις ασφαλείας της παρ. 2 του άρ-
θρου 1 του π.δ. 78/1988, καθώς και κάθε  άλλο θέµα σχετικό µε
την εγκατάσταση και λειτουργία συνεργείων οχηµάτων υψηλής
τάσης.

11. Με  διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση των
Υπουργών Παιδείας και Θρησκευµάτων και Υποδοµών και Μετα-
φορών καθορίζονται ο χρόνος εκπαίδευσης, το περιεχόµενο, η
διδακτέα ύλη, η πιστοποιηµένη εκπαιδευτική δοµή, η διαδικασία,
οι όροι, οι προϋποθέσεις και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την επέ-
κταση του αντικειµένου της άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος και
της βεβαίωσης έναρξης άσκησης επαγγέλµατος των τεχνιτών
που αναφέρονται στις περ. α’ (µηχανοτεχνίτης) και β’ (ηλεκτρο-
τεχνίτης) της παρ. 2 του άρθρου 2 και στις περ. α’ (διπλωµατού-
χος µηχανικός οχηµάτων) και β’ (τεχνολόγος µηχανικός
οχηµάτων) της παρ. 4 του άρθρου 4 του ν. 1575/1985 (Α’207),
προκειµένου οι τεχνίτες αυτοί να δύνανται να αναλαµβάνουν τη
συντήρηση και την επισκευή οχηµάτων υψηλής τάσης ως τεχνί-
τες οχηµάτων υψηλής τάσης Κατηγορίας 1 και Κατηγορίας 2. 

12. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται ο τρόπος, η διαδικασία και η πιστοποίηση διενέργειας
του τεχνικού ελέγχου  των  Η/Ο (περιοδικού, έκτακτου, εκούσιου)
στα Δηµόσια και Ιδιωτικά Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου Οχηµάτων
(ΚΤΕΟ), που προβλέπεται στο άρθρο 31 καθώς και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε τον έλεγχο αυτόν.

13. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού δύνανται να
εξειδικεύονται τα µέτρα, οι όροι και το πρόγραµµα για την εναλ-
λακτική διαχείριση των αποβλήτων συσσωρευτών Η/Ο και να
ρυθµίζεται κάθε ειδικότερο θέµα σχετικό µε το άρθρο 32.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 63
Μεταβατικές διατάξεις

1. Έως την εκπόνηση του Σ.Φ.Η.Ο. για τις δηµοσίως προσβά-
σιµες υποδοµές που εµπίπτουν σε αυτό, η εγκατάσταση των ση-
µείων επαναφόρτισης Η/Ο διενεργείται σύµφωνα µε την κοινή
υπουργική απόφαση που προβλέπεται στην περ. β’ της παρ. 7
του άρθρου 114 του ν. 4070/2012 (Α’ 82). 

2. Δεν καταλαµβάνονται από την υποχρέωση καταβολής του
περιβαλλοντικού τέλους των παρ. 1 και 2 του άρθρου 5 τα επι-
βατικά αυτοκίνητα, για τα οποία έχουν υποβληθεί κατά τη δηµο-
σίευση του παρόντος δήλωση άφιξης οχήµατος (Δ.Α.Ο.) ή
δηλωτικά εισαγωγής.

16878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 64
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) Το άρθρο 70 του ν. 3982/2011 (Α’ 143).
β) Το δεύτερο και τρίτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 134 του

ν. 4001/2011 (Α’ 179).

Άρθρο  65
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Ειδικά η απαλλαγή από την καταβολή τέλους στάθµευσης
του άρθρου 3 αρχίζει από την 1η.1.2021.

3. Ειδικά η ισχύς του άρθρου 14 αρχίζει ένα (1) µήνα µετά την
έναρξη λειτουργίας του Μ.Υ.Φ.Α.Η. κατά το άρθρο 13.4.

Η υποχρέωση της παρ. 4 του άρθρου 22 αρχίζει από την
1η.1.2023.

5. Η υποχρέωση του άρθρου 23 αρχίζει από την 1η.1.2022.
6. Τα άρθρα 65 έως 71 του ν. 3982/2011 (Α’ 143), όπως αντι-

καθίστανται µε τα άρθρα 33-38 του παρόντος, καταλαµβάνουν
τις συµβάσεις για τις οποίες η προκήρυξη διαγωνισµού θα απο-
σταλεί µετά την 2α.8.2021 ή, αν δεν προβλέπεται προκήρυξη δια-
γωνισµού, για τις οποίες η αναθέτουσα αρχή ή ο αναθέτων
φορέας θα κινήσει τη διαδικασία προµήθειας µετά την εν λόγω
ηµεροµηνία. 

Αθήνα,.................................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.36’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 22 Ιουλίου 2020 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επί του διανε-
µηθέντος πορίσµατος της «Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής
προς διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης σχετικά µε τη διερεύ-
νηση αδικηµάτων που τυχόν έχουν τελεσθεί από τον πρώην Ανα-
πληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Δηµήτριο Παπαγγελόπουλο
κατά την άσκηση των καθηκόντων του», περί αποδοχής ή µη της
πρότασης για την άσκηση δίωξης, κατά του ως άνω πρώην Ανα-
πληρωτή Υπουργού Δικαιοσύνης, και λήψη απόφασης, µε µυ-
στική ψηφοφορία, επί της προτάσεως της Επιτροπής και
χωριστά για κάθε καταγγελλόµενη πράξη ή παράλειψη, για την
οποία ζητείται άσκηση δίωξης, όπως αυτές καθορίζονται και εξει-
δικεύονται στο πόρισµά της, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρ-
θρων 86 του Συντάγµατος (ιδίως της παρ. 3), 153 επ. του
Κανονισµού της Βουλής (ιδίως των παρ. 2 και 3 του άρθρου 157)
και του ν. 3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών» (ιδίως των
παρ. 1, 2 και 3 του άρθρου 6), όπως ισχύουν.

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

13. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

7. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

9. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

11. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ 
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

8. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

10. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

12. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ


